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°۲۲تهران

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)74,310درهم امارات

0 (%0)33,000لير ترکيه

0 (%0)42,450يوان چين

0 (%0)217,300دلار کانادا

0 (%0)299,900فرانک سوئيس

0 (%0)3,350افغاني

0 (%0)4,200روبل روسيه

0 (%0)203,500دلار استراليا

0 (%0)272,910دلار

0 (%0)312,450يورو

0 (%0)378,730پوند انگليس
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بیست و ششم محرم ۱۴۴۳

مناسبت ها

۱۳ شهریور روز بزرگداشت ابوریحان بیرونی
۱۳ شهریور روز تعاون

۱۷ شهریور قیام 17 شهریور
۱۹ شهریور درگذشت آیت االله سید محمود طالقانی

[ September 10 ] ۱۹ شهریور روز جهانی پیشگیری از خودکشی

اوقات شرعی به افق تهران

طلوع خورشید: ۰۶:۳۹ اذان صبح: ۰۵:۱۰

غروب خورشید: ۱۹:۲۸ اذان ظهر: ۱۳:۰۳

اذان مغرب: ۱۹:۴۳



تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)119,790,000سکه امامي

0 (%0)115,520,000سکه بهار آزادي

0 (%0)62,450,000نيم سکه

0 (%0)38,850,000ربع سکه

0 (%0)23,020,000سکه گرمي



 

1- کنکوري هاي امسال متقاضی دانشگاه هاي غیردولتی نبوده اند - خبرنامه دانشجویان ایران

2- تحول در قوه مجریه کار مهمی است/ این تحوّل یک نیاز همیشگی است - میزان

3- معرفی ثروتمندترین خانواده هاي جهان - گسترش صنعت معدن تجارت

4- همراهی مجلس و دولت براي هدایت نقدینگی به سمت تولید و اشتغال/ مانع فرارهاي مالیاتی خواهیم شد - خبرگزاري فارس

5- اصلاح روابط کارفرما و کارگر با تغییر فضاي کسب و کار - ایرنا

6- مروري بر رویدادهاي اخبار کوتاه در استان فارس - باشگاه خبرنگاران جوان

7- شش سنگ نگاره و هزار داستان/ مجموعه جهانی بیشاپور نگینی درخشان بر دستان سرسبز کازرون - باشگاه خبرنگاران جوان

8- شاکري: وزراي دولت باید با مردم شفاف و صادق باشند - ایسنا

9- طلا این هفته گران تر می شود - آفتاب

10- نادیده گرفتن طب سنتی براي درمان ویروس کرونا/ رشد بیش از هزار گونه گیاه دارویی در ایران - باشگاه خبرنگاران جوان

11- اعطاي تسهیلات تکمیلی به گیرندگان تسهیلات ریالی از صندوق توسعه ملی - فصل اقتصاد

12- 8 هزار بیمار ام اس با مشکل هزینه درمانی روبه رو هستند - باشگاه خبرنگاران جوان

13- پرداخت وام سه میلیارد ریالی به زنان روستایی در فارس - مطبوعات فارس

14- فیلم | بدون تعارف با کارآفرینی که کارتن خواب بود - خبرگزاري قرآن

15- افتتاح واحد صنعتی در عباس آباد اسفراین - روزنامه دنیاي اقتصاد

16- تجلیل از کارگران نمونه خراسان جنوبی با حضور استاندار - روزنامه آواي خراسان جنوبی

17- تعاون حیاط خلوت یا چرخ دندانه هرز - گیرا آنلاین

18- قول هاي رئیسی به مردم زابل - نواندیش

19- 6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور - فودنا

20- رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل: احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد -
دیپلماسی ایرانی

21- ظلم به جوانان کرمانشاهی با ادغام شرکت کرمانشاهی در تهران - باشگاه خبرنگاران جوان

22- هشدار کارشناسی نسبت به وضعیت نامناسب شاخص هاي اقتصادي - اقتصادگردان

23- بردن سیمان به بورس بهترین کار ممکن است - اقتصادگردان

24- اعطاي تسهیلات تکمیلی به گیرندگان تسهیلات ریالی از صندوق توسعه ملی - بازار کار

25- آیت االله رئیسی: برنامه هفتم توسعه مبتنی بر آمایش سرزمینی تدوین خواهد شد - تسنیم

26- استکهلم چگونه به «کارخانه تک شاخ ها» تبدیل شد - شعار سال

27- پیام مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان به مناسبت فرارسیدن هفته تعاون - خط گیلان

28- اعطاي تسهیلات تکمیلی به گیرندگان تسهیلات ریالی از صندوق توسعه ملی - باشگاه خبرنگاران جوان

29- مخالفت عبدالحمید با مقاومت پنجشیر در افغانستان - انصاف نیوز



30- در نظام اسلامی بندگی خدا از مسیر خدمت به خلق خدا می گذرد/ برنامه هفتم توسعه مبتنی بر آمایش سرزمینی تدوین

خواهد شد/ قانونمند شدن تعاملات مرزي هم امنیت و هم رفاه را براي مرزنشینان به ارمغان می ... - پایگاه دولت

31- آیت االله محمدسعید حکیم، از مراجع نجف درگذشت - عصر خبر

32- از تاکید براي ساماندهی کپرنشینی در چابهار تا پیگیري حق آبه مردم سیستان - خبرگزاري فارس

33- پرداخت بیش از 33 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان تهرانی - بورس و بانک

34- تخصیص 9 هزار میلیارد ریال وام به دانش بنیان ها توسط بانک صادرات - بورس و بانک

35- حرکت بانک توسعه تعاون در مسیر استقرار بانکداري دیجیتال - بورس و بانک

36- «کزغال» واحد نمونه کارگري استان خراسان جنوبی در سال 1399 - بورس و بانک

37- استاندار همدان نباید به هیچ ارگان و فردي وابسته باشد - دانشجو

38- وزیر بهداشت در ارومیه: کمبود دارو ناشی از سوءمدیریت ها در توزیع است - تسنیم

39- بهره مندي 3 هزار و 29 واحد اشتغال زایی در مناطق روستایی هرمزگان از تسهیلات - هرمز

40- رئیسی در زابل: از حقابه منطقه نه ما می گذاریم و نه مردم - کرج رسا

41- اظهارات وزیر ارشاد درباره تغییر در ساختار وزارت، سینما، موسیقی و ... - خبر روز

42- نماینده مجلس: هرگونه سرمایه گذاري در دامغان همه جانبه حمایت می شود - صبجانه پرس

43- عزم سپاه کرمان براي رفع تنش آبی از 700 روستا - جوان آنلاین

44- عزم سپاه کرمان براي رفع تنش آبی از 700 روستا - جوان آنلاین

45- گزارش دومین روز سفر رئیس جمهور به سیستان وبلوچستان/ دستورات رئیسی براي رفع مشکلات مردم استان - افکارنیوز

46- رئیسی: از حقابه منطقه نه ما می گذاریم و نه مردم - بهار نیوز

47- پیام مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان به مناسبت فرارسیدن هفته تعاون - لیجار

48- معافیت و امتیازات ویژه براي سرمایه گذاري در سیستان و بلوچستان در نظر گرفته شود - خبرگزاري فارس

49- قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان، بازارچه مرزي و نیروگاه بادي - بیتوته

50- ماجراي کارشکنی جهانگیري در راه اندازي ایران خودرو دیزل، با واردات خودروهاي دست دوم - حلقه وصل

51- گزارش اشتغال ماهانه آمریکا بسیار ناامیدکننده بود - فصل اقتصاد

52- تالار پشتی، نماینده مجلس: بدون یک ریال بودجه دولتی می توانیم کشور را اداره کنیم / می توانیم به راحتی نفت

بفروشیم اما زنگنه می گفت نمی توانیم - انتخاب

53- فعال سازي معادن غیرفعال چه تعداد اشتغال زایی به همراه دارد؟ - خوزنا

54- قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان، بازارچه مرزي و نیروگاه بادي - رویداد 24

55- عوامل شکست نهضت کوفه (5)(پرسش و پاسخ) - روزنامه کیهان

56- با روحیه خوب رییس جمهور امیدوارم شاهد تحولات جدي در زندگی مردم باشیم - ایسنا

57- استاندار بوشهر باید ظرفیت هاي استان را فعال و زمینه پیشرفت آن را فراهم کند - خبرگزاري صدا و سیما

58- قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان، بازارچه مرزي و نیروگاه بادي - عصر خبر

59- ماجراي کارشکنی جهانگیري در راه اندازي ایران خودرو دیزل، با واردات خودروهاي دست دوم - خبرگزاري فارس

60- بازسازي اتوبوس هاي ناوگان حمل و نقل شهري - ایمنا



61- به زودي مشعل گاز در سیستان روشن خواهد شد/ از حق آبه مردم نمی گذریم - بسیج نیوز

62- اظهار ارادت مردم به اهل بیت روز به روز بیشتر می شود - رسا

63- آیت االله محمدسعید حکیم، از مراجع چهارگانه نجف درگذشت - خبر فوري

64- نسخه اي براي ارزان شدن قیمت مسکن - کبنا نیوز

65- 6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور - ایمنا

66- رئیسعلی دلواري نماد مقاومت و استعمار ستیزي است - تقریب نیوز

67- آیت االله محمدسعید حکیم درگذشت - سلام نو

68- ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور 6 میلیارد دلار است - تهران نیوز

69- در آینده اي نزدیک جوان جویاي کاري در پارسیان وجود نخواهد داشت - ایسنا

70- افغانستان مظلوم رو به سوي دره ظلمت - مردم سالاري آنلاین

71- نقش و اهمیت تعاونی ها در ایجاد اشتغال ومحرومیت زدایی - مردم سالاري آنلاین

72- گزارش اشتغال ماهانه آمریکا بسیار ناامیدکننده بود - آرمان اقتصادي

73- 6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور - آرمان اقتصادي

74- پرداخت وام 3میلیارد ریالی به زنان روستایی در فارس - آخرین خبر

75- 32 واحد گلخانه در کهگیلویه و بویراحمد غیرفعال است - آخرین خبر

76- گزارش اشتغال ماهانه آمریکا بسیار ناامیدکننده بود - خبرگزاري مهر

77- کارآفرین سردشتی سازنده دستگاه برداشت علوفه تر + فیلم - خبرگزاري صدا و سیما

78- افزایش بهره وري در استفاده از چاه نیمه ها و توسعه استحصال منابع آب ژرف، راهکار کوتاه مدت دولت براي جبران کم

آبی در سیستان است - وزارت نیرو

79- اشتغال نیروهاي بومی شهرستان پارسیان در اولویت است - ایسنا

80- مثبت شدن تراز تجاري مناطق آزاد / ایجاد 120 هزار فرصت شغلی - سیماي اقتصادي

81- ماهانه 300 مخزن فرسوده منطقه 5 به چرخه باز می گردد - سیماي اقتصادي

82- سند دار شدن شهرك صنعتی خرمدشت - شعار سال

83- تعطیلی اصناف و خانه هاي سینما، تئاتر و موسیقی صحت ندارد - سینماي نو

84- بهره برداري از 3500 طرح اشتغالزایی در هرمزگان توسط «بنیاد برکت» تا پایان سال - خبر روز

85- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

86- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

87- چگونه یک کارآفرین شویم - راهکار هاي کسب مهارت کارآفرینی - کارگر آنلاین

88- پرورش قارچ یک کارآفرینی پرسود+روش - کارگر آنلاین

89- قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان، بازارچه مرزي و نیروگاه بادي - تدبیر و امید

90- بهره برداري از نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14؛ زمستان امسال - صبجانه پرس

91- رئیسی: از حقابه ي منطقه نه ما می گذریم و نه مردم - تیک

92- آیا دولت طالبان شانسی براي بقا دارد؟ - تیک



93- 6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور &– خبرگزاري مهر | اخبار ایران و جهان - تجهیز نیوز

94- تصویب سازمان مسئول منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان با رویکرد کشاورزي، کشت گلخانه اي و صنایع تبدیلی - گیلان بهتر
نوین

95- محروم ترین استان هاي ایران کدامند | نرخ فقر در گیلان بالاتر از میانگین کشوري - گیلان بهتر نوین

96- قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان، بازارچه مرزي و نیروگاه بادي - عصر ایران

97- آیت االله رئیسی:اظهار ارادت مردم به اهل بیت، روز به روز بیشتر می شود/ مشعل گاز به زودي در سیستان روشن می

شود - میزان

98- اعتماد مردم بزرگترین سرمایه دولت است - تقریب نیوز

99- بررسی محرومیت هاي سیستان و بلوچستان در سفر رئیس جمهوري کشورمان - خبرگزاري مهر

100- 6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور - مشرق

101- 6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور - حلقه وصل

102- زادگاه رستم اسیر حاشیه! - فصل اقتصاد

103- 6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور - خبرگزاري مهر

104- مردم امیدوارند گشایش ها را در سفره ها و معیشت خود ببینند - شبستان

105- امام جمعه بوشهر: رئیسعلی دلواري نماد مقاومت و استعمار ستیزي است - ایرنا

106- قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان، بازارچه مرزي و نیروگاه بادي - انتخاب

107- نقش برجسته و مهم الگوسازي منطقه آزاد کیش در کشور - خبرگزاري فارس

108- شش سنگ نگاره و هزار داستان؛ مجموعه جهانی بیشاپور نگینی درخشان بر دستان سرسبز کازرون - خبرگزاري فارس

109- طرح مجلس براي اینترنت هفته آینده بررسی می شود - صبجانه پرس

110- رئیسی: احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد - صبح تهران

111- بردن سیمان به بورس بهترین کار ممکن است! - تابناك

112- وزیر نفت: نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14 زمستان امسال به بهره برداري می رسد - بورس 24

113- جزئیاتی از بسته حمایتی ارشاد براي اهالی فرهنگ - ایسکا

114- وزیر ارشاد: همه هنرمندان واکسینه خواهند شد - 55 آنلاین

115- نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان افتتاح می شود - 55 آنلاین

116- گام اول طرح محله کارآفرین در محله چاهستانی ها/پیشران شغلی براي اشتغال مردم محله معرفی شد/ابزار کار

متقاضیان کار با پرداخت تسهیلات به پیشران تامین می شود. - تابناك

117- استانداري براي بوشهر انتخاب شود که بتواند ظرفیت ها را فعال کند - ایسنا

118- گروه جهادي قاسم بن الحسن (ع) متشکل از جهادگران دانشگاه هاي کرج آغاز به کار کرد - دانشجو

119- اظهار ارادت مردم به اهل بیت، روز به روز بیشتر می شود/ مشعل گاز به زودي در سیستان روشن می شود/ احیاي حق

آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد/ ایجاد و فعال کردن ظرفیت نیروگاه هاي بادي و ... - ریاست جمهوري

120- نماینده مجلس: هرگونه سرمایه گذاري در دامغان همه جانبه حمایت می شود - ایرنا

121- بردن سیمان به بورس بهترین کار ممکن است! - روزنامه جهان صنعت

122- معضل حاشیه نشینی و تجانس فرهنگی - نسیم



123- پرداخت وام سه میلیارد ریالی به زنان روستایی در فارس - باشگاه خبرنگاران جوان

124- روستاي جولادك الموت - صبجانه پرس

125- مهم ترین مطالبه مردم از دولت استفاده از نیرو هاي توانمند است - خبرگزاري صدا و سیما

126- برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی افزایش می یابد - خبرگزاري صدا و سیما

127- حمایت از کارآفرینی و مبارزه بی امان با قاچاق/ تیر خلاصی که بر پیکره رژیم پهلوي وارد شد - تهران نیوز

128- پرداخت تسهیلات تکمیلی صندوق توسعه ملی به طرح هاي روستایی و عشایري - خبرگزاري مهر

129- نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان بهره برداري می شود - عصر پرس

130- احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد - ایسنا

131- مسأله کپرنشینی در سیستان و بلوچستان باید تا پایان سال جاري سامان یابد - رسا

132- عبدالملکی : ایجاد یک میلیون شغل در سال شدنی است/ ارتباط عادلانه بین کارگر و کارفرما برقرار می کنیم - اقتصاد
طلایی

133- صعود ملایم طلا در بازار جهانی - تابناك

134- مهمترین مطالبه مردم از دولت جدید استفاده از نیرو هاي توانمند است - باشگاه خبرنگاران جوان

135- خودرو دست نیافتنی تر شد! - پدال نیوز

136- طرح نمایندگان براي اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان - روزنامه نصف جهان

137- نظام اسلامی منهاي اراده مردمی محقق نمی شود - خبرگزاري قرآن

138- فروشگاه هاي زنجیره اي؛ رونق تولید و ایجاد اشتغال - روزنامه عصر اقتصاد

139- بهره برداري از چند واحد تولیدي در کردستان با حمایت بانک ملی - روزنامه عصر اقتصاد

140- مشعل گاز به زودي در سیستان روشن می شود - پانا

141- گروه علی بابا 15.5 میلیارد دلار در حمایت از برنامه فقرزدایی چین هزینه می کند - دیجیاتو

142- قیمت جهانی طلا افزایش یافت - موج

143- مثبت شدن تراز تجاري مناطق آزاد / ایجاد 120 هزار فرصت شغلی در مناطق آزاد کشور - شما نیوز

144- گام هاي موثري براي حل مشکلات سیستان و بلوچستان برداشته می شود - شما نیوز

145- شاخص هاي انتخاب استاندار بوشهر از سوي امام جمعه بوشهر اعلام شد - تسنیم

146- اظهار ارادت مردم به اهل بیت، روز به روز بیشتر می شود/ مشعل گاز به زودي در سیستان روشن می شود/ احیاي حق

آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد/ ایجاد و فعال کردن ظرفیت نیروگاه هاي بادي و ... - پایگاه دولت

147- سیاستگذاري صنعتی و الزامات پشتیبانی موثر از تولید - تسنیم

148- ویژه برنامه هاي هفته تعاون در استان هرمزگان اعلام شد - روزنامه جام جم

149- پرداخت تسهیلات تکمیلی صندوق توسعه ملی - خبرگزاري صدا و سیما

150- ائمه جمعه سراسر کشور تأکید کردند: مردم براي حل مشکلات با دولت همراهی کنند - شفقنا

151- قیمت جهانی طلا افزایش یافت - تهران نیوز

152- هشدار کارشناسی نسبت به وضعیت نامناسب شاخص هاي اقتصادي - آرمان اقتصادي

153- هشدار کارشناسی به وضعیت نامناسب شاخص هاي اقتصادي - آرمان اقتصادي

154- یک اتفاق مهم در بازار یخچال و لوازم خانگی - گسترش صنعت معدن تجارت



155- سواحل مکران؛ بهترین منطقه براي حضور ایرانیان خارج از کشور - مردم سالاري آنلاین

156- نماینده مجلس: از هرگونه سرمایه گذاري در دامغان همه جانبه حمایت می شود - ایرنا

157- دولت سیزدهم براي حل مشکل بیمه زنان و تسهیل ازدواج اقدام کند - ایرنا

158- عقبگرد هزار تومانی دلار به کانال 26 هزار تومان / بیتکوین در جدال با مرز روانی 50 هزار دلاري/ خسارت 18 میلیارد

دلاري توفان آیدا روي میز شرکت هاي بیمه/ سازمان برنامه و بودجه: کاهش حقوق کارکنان دولت ... - تابناك

159- لرستان خسته از شعار، در انتظار مرد عمل - دانا

160- بررسی هاي چالش هاي موجود بر سر راه کار آفرینان حوزه ي ورزش - صبجانه پرس

161- بررسی هاي چالش هاي موجود بر سر راه کار آفرینان حوزه ي ورزش - رادیو اقتصاد

162- نخستین مجتمع کارآفرینی در حوزه کفش و صندل - تابناك

163- بهره برداري از نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14؛ زمستان امسال - برنا نیوز

164- دولتمردان دولت سیزدهم به فکر ارتقاي اعتماد عمومی باشند - خبرگزاري مهر

165- باید با رانت خواري و مافیایی برخورد شود/ لزوم حمایت از مشاغل روستایی - خبرگزاري فارس

166- نگاهی به شیوه نامه اجرایی نظام رتبه بندي معلمان - ایسکا

167- مجتمع کارآفرین قم به بهره برداري رسید - قم نیوز

168- حل مشکل آب شمال سیستان و بلوچستان اولویت دولت سیزدهم - جامعه ایده آل

169- امضاي تفاهمنامه جدید بانک ملت و صندوق نوآوري و شکوفایی - ایستانیوز

170- در دومین روز سفر رئیس جمهور به سیستان وبلوچستان چه گذشت؟ +فیلم - فردا نیوز

171- قول رئیسی براي توسعه سواحل مکران - ناطقان

172- قیمت جهانی طلا افزایش یافت - ناطقان

173- زادگاه رستم اسیر حاشیه! - ایسنا

174- تغییر در زندگی مردم جز با برخورد با مفسدان امکان پذیر نیست - ایرنا

175- جدیدترین اظهارات وزیر ارشاد دولت رئیسی - راه ترقی

176- چالش بازسازي اعتماد عمومی براي رییسی - راه ترقی

177- واگذاري 412 هزار میلیارد ریال اسناد خزانه در شعب بانک توسعه تعاون - شبکه بانک و بیمه

178- مدیران خوزستان روحیه جهادي داشته باشند/در سفر آقاي رئیسی مباحث کلیدي استان مورد بررسی قرار گرفت -
رهیاب

179- آب شرب و کشاورزي بزرگترین مشکل مردم سیستان و بلوچستان/دولت سیزدهم دولتی سهل الوصول و مرد میدان است
- عصر هامون

180- رئیسی در جمع مردم زابل؛ به زودي مشعل گاز در سیستان روشن خواهد شد/ از حق آبه مردم نمی گذریم - روزنامه قدس

181- گام هاي موثري براي حل مشکلات سیستان و بلوچستان برداشته می شود - توسعه پویا

182- وزیر نفت: نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14 زمستان امسال به بهره برداري می رسد - میزان

183- باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد - تهران نیوز

184- نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14 زمستان به بهره برداري می رسد - ایسنا

185- مدیران انقلابی با تجربه و جهادي در مسند امور قرار گیرند - خبرگزاري مهر



186- از گفت و گو با چهارمین نسل کتابفروشان اسلامیه تا کودکی که در دهه 60 هم بازي اکبر عبدي بود - برنا نیوز

187- از اداي احترام به شهداي مدافع امنیت تا گفت وگو با کپرنشینان - هم اندیشی

188- رئیسی: سواحل مکران می تواند قطب رونق و ارتباطات تجاري و اقتصادي با دنیا باشد - شما نیوز

189- کاهش اشتغال شهري در زمستان 99/کاهش 611هزار نفري جمعیت فعال - فصل اقتصاد

190- تجربه کشورهاي موفق در توانمندسازي اقتصادي سالمندان - بازار کار

191- لزوم راه اندازي سامانه خوداظهاري کارگران فاقد بیمه - بازار کار

192- سواحل مکران می تواند قطب رونق و ارتباطات تجاري و اقتصادي با دنیا باشد - بازار کار

193- طرح نمایندگان براي اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان - تیک

194- انتخاب استاندار و مدیران بر اساس توانمندي و شایسته سالاري باشد - تسنیم

195- بردن سیمان به بورس بهترین کار ممکن است! - خبرخودرو

196- اجراي 80 درصد مصوبات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در زنجان - باشگاه خبرنگاران جوان

197- 60 درصد کارگران کشور فاقد بیمه هستند - ایران اکونومیست

198- رئیسی:مسأله کپرنشینی درسیستان و بلوچستان باید تا پایان سال جاري سامان یابد - ساعت 24

199- 2 مرکز آموزشی جوار کارگاهی در چهارمحال و بختیاري فعال است - خبرگزاري مهر

200- طرح نمایندگان براي اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان - خبر آنلاین



 

کنکوري هاي امسال متقاضی دانشگاه هاي غیردولتی نبوده اند

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/06/13

 
کنکوري هاي امسال متقاضی دانشگاه هاي غیردولتی نبوده اند 

معاون آموزشی دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: بخش زیادي از 52 درصد داوطلبانی که انتخاب رشته نکرده اند متقاضیان دانشگاه هاي

 
غیر دولتی نبوده اند. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، حیدر میر فخرالدینی معاون آموزشی دانشگاه فنی و حرفه
اي کشور درباره عدم انتخاب رشته 52 درصد از داوطلبان کنکور سراسري 1400 اظهار کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي کشور روي
مهارت دانشجویان تاکید زیادي دارد و به اشتغال فارغ التحصیلان اهمیت ویژه اي می دهد، بنابراین این درصد تنها شامل دانشگاه

 
هاي دولتی نمی شود و دانشگاه ما متقاضیان مخصوص به خود را دارد. 

او افزود: متقاضیان دانشگاه ها باید در دوران تحصیل به بحث مهارت افزایی توجه ویژه اي داشته باشند و منافع خود را در دوران
تحصیل شناسایی کنند تا بتوانند بعد از فارغ التحصیلی متناسب با رشته خود در مشاغل گوناگون فعالیت داشته باشند. علت اینکه

 
دانشگاه فنی و حرفه اي کمتر درگیر این معضل است این بوده که بحث اشتغال را در اولویت خود قرار داده است. 

میرفخرالدینی با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي کمتر به بحث اشتغال توجه می کند، تاکید کرد: سرفصل ها و عناوین درسی
دانشگاه ها موضوع مهمی بوده که تناسب زیادي با بحث اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی دارد. خیلی از سرفصل هاي رشته هاي

 
تدریس شده کنونی قدیمی بوده یا متناسب با نیاز هاي جامعه فعلی نیستند. 

معاون آموزشی دانشگاه فنی و حرفه اي کشور ادامه داد: دانشگاه فنی و حرفه اي کشور تقریبا تمامی سرفصل هاي دروس خود را
بازنگري کرده است و بیش از 70 درصد سرفصل ها را تغییر داده و 30 درصد باقی مانده که بازنگري شده نیازي به تغییر نداشته
است. همچنین، 50 عنوان رشته جدید را تعیین کرده ایم که تاکنون در ایران نبوده اند و به عنوان هدف گذاري براي اولین بار در

 
ایران تصویب کرده ایم و هم اکنون 13 رشته عنوان جدید را نهایی کرده ایم. 

میرفخرالدینی بیان کرد: مهم ترین گام هر دانشگاهی این است که سرفصل هاي خود را متناسب با نیازهاي جامعه تعیین کند و باید
گفت که تغییرات سرفصل هاي دروس دانشگاهی فنی و حرفه اي با هماهنگی وزارت کار، دفتر ارتباط با جامعه و صنعت وزارت علوم،

 
تحقیقات و فناوري و معاونت پژوهشی و مسئولیت معاونت آموزشی دانشگاه فنی و حرفه اي کشور انجام شده است. 

 
لزوم ایجاد فرهنگ سازي در جامعه 

معاون آموزشی دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره بحث فرهنگ سازي در جامعه اظهار کرد: فرهنگ سازي باید در جامعه شکل

 
بگیرد تا بتوانیم بسیاري از مشکلات موجود در دانشگاه ها و جامعه را کاهش دهیم یا آن ها را به صفر برسانیم. 



میرفخرالدینی اضافه کرد: باید به این نکته توجه ویژه اي داشته باشیم که وقتی جمعیت زیادي از دانش آموزان و دانشجویان کنکوري
انتخاب رشته نمی کنند تنها شامل دانشگاه هاي معتبر، مطرح و دولتی نخواهند شد، بلکه وزارت علوم، تحقیقات و فناوري توزیع بی
رویه اي در خصوص ظرفیت تعداد دانشگاه ها داشته که هم اکنون دانشگاه هاي غیر دولتی و غیر انتفاعی با متقاضیان کمی روبه رو
هستند و بخش زیادي از آن 52 درصدي که امسال انتخاب رشته نکرده اند به علت دانشگاه هایی بوده که زیر ساخت کافی نداشته اند

و متقاضی دانشگاه هاي غیر دولتی هم نبوده اند.



تحول در قوه مجریه کار مهمی است/ این تحوّل یک نیاز همیشگی است

منبع: میزانشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/06/13

تحوّل در قوّه مجریّه کار مهمّی است؛ این تحوّل یک نیاز همیشگی است، همیشه بایستی در نظر باشد که البتّه تحوّل به
سمت پیشرفت، وابسته است به قانون گرایی، ارتقاء شفّافیّت، انضباط مالی، برطرف کردن زمینه هاي فساد، جلوگیري از

تعارض منافع و جدّیّت در اعِمال تصمیم ها و مصوبهّ ها.

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR، حضرت آیت االله خامنه اي 6 شهریور ماه 1400 در

 
نخستین دیدار رئیس جمهور و اعضاي هیئت دولت سیزدهم بیاناتی ایراد فرمودند که در این مجال بازخوانی می شود. 

 
 {sepehr_media_3235296_400_300$}

 
صوت دیدار رئیس جمهور و اعضاي هیئت دولت سیزدهم با رهبر انقلاب 

 
بسم االله الرّحمن الرّحیم 

 
الحمدالله ربّ العالمین و الصّلاة و السّلام علی سیّدنا محمّد و آله الطّاهرین سیّما بقیّۀ االله فی الارضین. 

خیلی خوش آمدید برادران عزیز! و به همه ي شما به خاطر توفیق حضور در مراکز اساسی خدمت به مردم تبریک عرض میکنم.
خداوند متعال تفضّل فرمود به شما و این توفیق را به شما داد که در مراکز عمده ي خدمتگزاري به کشور و ملّت و جمهوري اسلامی
حضور داشته باشید؛ این توفیق را بایستی قدر بدانید؛ و از مجلس شوراي اسلامی هم تشکّر میکنیم که زود و بجا و بموقع مسئولیّت

 
خودشان را انجام دادند و ان شاءاالله سرآغاز خوب و مبارکی براي شما و براي کشور باشد. 

هفته ي دولت مزیّن به اسم شهید رجائی و شهید باهنر است؛ یعنی به یاد شهادت و نام شهادت مزیّن است. رحمت خدا بر این دو
مرد بزرگ، بزرگوار، فعّال و سعادتمند به شهادت؛ (که)حقیقتاً قصد خدمت داشتند، اگر چه زمانشان کوتاه بود، لکن نشان دادند که با
اخلاص وارد این میدان شده اند و قصد خدمت دارند و روششان روش اسلامی و مردمی و مجاهدت آمیز بود که (این)درسی است

 
براي همه ي عناصري که هستند. 

شما برادران عزیز در یک برهه ي دشواري مسئولیّت را پذیرفته اید؛ ان شاءاالله خداوند کمکتان میکند؛ بنده هم دعا خواهم کرد و
امیدواریم که موفّق باشید. به هر حال شرایط دشواري است با وضع تورّم و مشکلات معیشتی مردم و مسئله ي کرونا و مسائل
گوناگونی که وجود دارد. اگر ان شاءاالله از سویی تلاش مجاهدانه و حقیقتاً شبانه روزي و خستگی ناپذیر (داشته باشید)و از طرفی
توسّل و توکّل به خداوند متعال را براي خودتان ذخیره کنید و سرمایه قرار بدهید قطعاً پیروز خواهید شد، قطعاً موفّق خواهید شد و
بر مشکلات فائق خواهید آمد. نیّت الهی بکنید؛ نیّت الهی هم در این جایگاه شما یعنی نیّت خدمت به مردم؛ همین که واقعاً به قصد
خدمت به مردم وارد میدان بشوید، این یک نیّت الهی و پاکیزه است و خدا به این برکت خواهد داد؛ و من یک توصیه اي به همه ي
مسئولین در دوره هاي مختلف داشته ام، به شما هم عرض میکنم این توصیه را: زمان شتابان میگذرد و این چهار سال زود تمام
میشود؛ از هر ساعتی، از هر فرصتی استفاده کنید و نگذارید وقتی را که متعلّق به مردم و متعلّق به اسلام است، تضییع بشود و از همه



 
ي امکانات -از همه ي امکانات زمانی و وقتی- استفاده کنید. 

انقلابی بودن حتماً بایستی همراه باشد با عقلانیّت که شیوه ي صحیح جمهوري اسلامی از اوّل کار تا امروز این بوده که حرکت انقلابی

 
با حرکت اندیشه ورزانه و عقلانی همراه باشد 

ا عقیده ام این است که ضمن اینکه پُرکاري و تلاش فراوان خواهید داشت، به مسائل خانواده ي البتّه بنده عقیده ام این است، جد
خودتان هم برسید؛ من به همه این توصیه را میکنم که به خانواده تان حتماً رسیدگی کنید؛ جوري نباشد که در مدّت خدمت و
مسئولیّت، غایب از خانواده باشید؛ و همّتتان را متمرکز کنید بر اینکه یک بازسازي انقلابی و البتّه عقلانی و فکورانه در همه ي عرصه
هاي مدیریّتی ان شاءاالله به وجود بیاید؛ یعنی حرکت بر روي ریل انقلاب، در بخش هاي مختلف مدیریّتی اي که در کشور هست. در
همه ي بخشها؛ بخش هاي اقتصادي، بخش هاي سازندگی، بخش هاي مربوط به سیاست خارجی و دیپلماسی، بخش هاي خدمت
رسانی به مردم، بخش هاي علمی و فرهنگی و غیره؛ در همه ي این بخش ها یک تحرّك انقلابی باید به وجود بیاید. عرض کردیم که
انقلابی بودن حتماً بایستی همراه باشد با عقلانیّت که شیوه ي صحیح جمهوري اسلامی از اوّل کار تا امروز این بوده که حرکت انقلابی

 
با حرکت اندیشه ورزانه و عقلانی همراه باشد. 

 
 

چند توصیه ي اساسی بنده دارم که عرض میکنم؛ چند سرفصل است، درباره ي هر کدام هم یک کلمه کوتاه توضیح عرض میکنم. این
سرفصل ها، یکی مردمی بودن است که خب عنوان دولت جناب آقاي رئیسی هم مردمی بودن است. عدالت ورزي است، فسادستیزي
است، احیاي اعتماد و امید در مردم بویژه در جوانها، انسجام دولتی، اقتدار دولتی، اشِراف دولتی؛ این ها سرفصل هاي مهمّی است که

 
من درباره ي هر کدام یک چند جمله اي عرض میکنم. 

 
تقدیر رهبر انقلاب از سفر روز جمعه آیت االله رئیسی به استان خوزستان و حضور بی واسطه بین مردم 

در مورد مردمی بودن؛ خب مردمی بودن مقوله ي گسترده اي است و جلوه هایی دارد. یک جلوه همین رفتن میان مردم و شنیدن بی
واسطه از مردم است. این حرکت بسیار خوب و مستحسنی که دیروز جناب آقاي رئیسی انجام دادند که رفتند خوزستان در میان

 
مردم، با مردم، از آن ها شنیدند، با آن ها حرف زدند، این یک جلوه ي از مردمی بودن است که بسیار کار خوبی است. 

یک جلوه ي دیگر، مسئله ي اتّخاذ سبک زندگی مردمی است؛ بی تکلّف بودن در ممشيٰ و منش، دوري کردن از منش هاي
اشرافیگري و از موضع بالا به مردم نگاه کردن و مانند اینها؛ این هم یک جلوه ي دیگري است از مردمی بودن که از این منش هاي
اشرافیگري که معمول است در دنیا، و همه ي دولت ها و مسئولیّتها و مسئولین مبتلا هستند به این جور نگاه به مردم، به این جور

 
روش زندگی، باید اجتناب کرد. 



حرف زدن با مردم و مشکلات را و راه حل ها را با مردم در میان گذاشتن هم یکی از جلوه هاي مردمی بودن است. مسائلتان را با
مردم مطرح کنید. یک وقت مشکلی وجود دارد، راه حلّی (هم)وجود دارد. البتّه سعی کنید حرف زدن شما موجب یأس مردم نشود که
بعضی بی توجّهی میکنند به این نکته و حرف نامناسب و خلاف واقع میزنند که موجب ناامیدي مردم میشود؛ نه، هر مشکلی راه حلی
هم دارد. با مردم در میان بگذارید، با مردم حرف بزنید، از مردم کمک بخواهید در موارد مختلف، هم کمک فکري، هم کمک عملی. در
یک جا هایی یک خطایی اتّفاق می افتد -خب همه ي ما ها اشتباه میکنیم دیگر؛ خطا در کار ما ها کم نیست- از مردم عذرخواهی
کنید؛ صریحاً (بگویید)این اشتباه شده، از مردم عذرخواهی کنید. مردمی بودن این جهات مختلف را دارد. گزارش خدمات خودتان را
هم به مردم بدهید؛ گزارش صادقانه، بدون مبالغه، بدون بزرگ نمایی؛ صادقانه (بگویید)این کار ها را انجام داده اید. مردمی بودن این

 
ها است؛ این ها جهات مختلف مردمی بودن است. 

امیرالمؤمنین (سلام االله علیه) در این فرمان بسیار مهمّ حکومتی شان به مالک اشتر به همه ي این چیز ها پرداخته اند؛ توصیه میکنم
لنََّ -یک احتمال هم فَلا که دوستان مراجعه کنید، نگاه کنید، این فرمان را ببینید. در همین زمینه عبارت ایشان (این است:)فَلا تُطَوِّ
- احِتِجابکََ عَن رَعِیَّتِک؛ از مردم در مدّت زمان طولانی غایب نباش. البتّه مسئول نمیتواند دائم بین مردم باشد، ، یا فَلا یطَولنََّ تطَولنََّ
، طول نده احتجاب از مردم را. بعد در این مورد چند جمله بیان لنََّ امّا در برهه هایی باید حتماً در میان مردم حاضر باشید. لا تُطَوِّ
ۀُ بکَِ حَیفاً فَاَصحِر لهَُم بعُِذرِك؛ اگر چنانچه یک گرهی در ذهن مردم پیدا شد، یک شبهه عِیَّ میفرمایند، بعد میفرمایند: وَ انِ ظَنَّتِ الرَّ
اي در ذهنشان نسبت به تو پیدا شد، بیا عذر خودت را با مردم درمیان بگذار، صریحاً با مردم حرف بزن، صحبت کن. ببینید، اصلاً
رابطه ي حاکم و مردم یک رابطه ي این جوري است؛ رابطه ي برادرانه است، رابطه ي دوستانه است. وَ اعَدِل عَنکَ ظُنونهَُم باِِصحارِك؛
(2) اگر شبهه اي دارند، با این سخن گفتنِ خودت و حرف زدن خودت، و بیان خودت، شبهه را از ذهنشان برطرف کن. این توضیحی
(بود)در مورد مردمی بودن؛ بنابراین سعی کنید این ها را واقعاً داشته باشید؛ همه ي بخش هاي مختلف، این خصوصیّت را داشته

 
باشند. 

هر لایحه اي که در دولت تنظیم میکنید، هر بخشنامه اي که خود شما در دستگاهِ خودتان صادر میکنید، یک پیوست عدالت باید

 
داشته باشد 

مسئله ي بعدي عدالت ورزي است که خب اساس حکومت اسلامی و جمهوري اسلامی بر اقامه ي عدل است، کما اینکه اساس همه
ي ادیان بر اقامه ي عدل است. خداي متعال میفرماید که ما پیغمبران را فرستادیم، کتاب هاي آسمانی را فرستادیم، لیَِقومَ النُّاس
باِلقِسط؛ (3) اصلاً براي اینکه مردم قیام به قسط کنند و جامعه، جامعه ي عدالت آمیز باشد. خب ما در این زمینه ها عقبیم، خیلی
باید کار کنیم، خیلی باید تلاش کنیم. به نظر من هر مصوّبه اي که شما تصویب میکنید، هر لایحه اي که در دولت تنظیم میکنید، هر
بخشنامه اي که خود شما در دستگاهِ خودتان صادر میکنید، یک پیوست عدالت باید داشته باشد؛ باید مراقب باشید این روش، این
کار، این دستور، ضربه اي به عدالت نزند، طبقات مظلوم را پایمال نکند؛ این مراقبت باید همیشه باشد؛ حالا یا با یک پیوست مکتوب

 
یا بالاخره از لحاظ نوع تنظیم جوري باشد که این طور باشد. 



 
 

گاهی اوقات یک روش مدیریّتی، یک رفتار رایج ضربه میزند؛ ما واقعاً (چنین)مواردي داریم. الان هم در مجموعه ي کار هاي ما یک
رسومی، و اوضاعی وجود دارد که این ها باید اصلاح بشود؛ در زمینه هاي مختلف (هم هست)؛ و عمدتاً در زمینه ي عدالت در توزیع
امکانات کشور است؛ این امکانات باید واقعاً عادلانه توزیع بشود. الان در بعضی از بخش ها حقیقتاً این جوري نیست. البتّه اینکه من
عرض میکنم، به معناي این نیست که یک اقدامی پشت سر این وجود داشته باشد لکن مثلاً در زمینه ي انرژي، در زمینه ي نفت،
همین اواخر یکی از مسئولینِ دولت قبل، گزارشی به ما داد که یارانه ي پنهان نفت در سال 99، حدود 63 میلیارد دلار است! که خب
اصلاً این رقم و این یارانه به چه کسی میرسد؟ چه کسانی از نفت کشور، از بنزین، بیشتر استفاده میکنند؟ جمع مهمّی از مردم اصلاً از
این یارانه هیچ استفاده نمیکنند. آن وقت محاسبه کرده اند 63 میلیارد دلار یعنی 1500 هزار میلیارد تومان، که از بودجه ي سال 99
بیشتر است! این ها خب چیز هایی است که حالا من گفتم، (البتّه)در زمینه ي نفت، من هیچ توصیه اي ندارم که چه کار بکنید، آن
ها را باید بررسی کنید، ببینید که چه کار باید انجام بدهید؛ میخواهم بگویم یک چنین وضعی گاهی وجود دارد؛ این ها خب خلاف
عدالت است، بایستی مراقبت بشود. باید کاري کنیم که فاصله ي طبقات محروم با طبقات برخوردار کم بشود؛ یعنی هر چه ممکن

 
است امکانات کشور عادلانه توزیع بشود. 

مسئله ي فسادستیزي هم که عرض کردیم، آن هم مکمّل عدالت ورزي است. با فساد باید مقابله کرد؛ یکی از بلا هاي مهمّی که در
کشور به وجود می آید که درست ضدّ عدالت است، وجود فساد، وجود ویژه خواري، وجود استفاده هاي سوء، اختلاس، برخورداري
هاي بی مورد، بی جا و امثال این ها است؛ یک وقت کسی یک کار مهمّی انجام میدهد، شما یک پاداشی به او میدهید، خب این عیب
ندارد، امّا یک وقت عزیز هایی بی جهت، برخورداري هاي زیادي از امکانات کشور دارند؛ خب چرا؟ که بحث حقوق هاي نجومی یک

 
گوشه اي و یک بخش کوچکی از این مسئله بود که مطرح شد. 

خوشبختانه رئیس جمهور محترم در مسئولیّت قوّه ي قضائیّه به این موضوع پرداختند که خود همین هم واقعاً موجب امید مردم به
ایشان و محبوبیّت ایشان در بین مردم شد. جاي اصلی این (موضوع)قوّه ي مجریّه است؛ یعنی جاي اصلیِ برخورد با فساد و
فسادستیزي قوّه ي مجریّه است که زمینه هاي تولید فساد از بین برود؛ نقش قوّه ي قضائیّه بعد از این ها است؛ بعد از آنکه شما تلاش
خودتان را کردید، جلوگیري کردید، زمینه هاي فساد را از بین بردید و امثال اینها، و باز یک اتّفاقی افتاد، آن وقت نوبت ورود قوّه ي
قضائیّه است. باید مسئله ي تعارض منافع شخصی و منافع عمومی و رشوه و اختلاس و (امثال)این حرف ها در دستگاه هاي دولتی

 
حل بشود. 

نوع عملکرد و اجراي سیاست هاي اصل 44 -که این سیاستها، سیاست هایی بود که میتوانست اقتصاد کشور را به معناي واقعی کلمه

 
شکوفا کند- جوري بود که این فساد ها در آن پیدا شد 

یکی از مصادیق مهمّ این مسئله ي فساد، تخلّفاتی است که در اجراي سیاست هاي اصل 44 به وجود می آید که جناب آقاي رئیسی



در قوّه ي قضائیّه موارد متعدّدي از آن را دنبال کردند که به من در آن وقت گزارشش را دادند؛ که نوع عملکرد و اجراي سیاست هاي
اصل 44 -که این سیاستها، سیاست هایی بود که میتوانست اقتصاد کشور را به معناي واقعی کلمه شکوفا کند- جوري بود که این
فساد ها در آن پیدا شد. البتّه ابزار هایی هم براي این مبارزه وجود دارد؛ (از جمله)این سامانه هاي اطّلاعاتی و خدماتی که از چند
سال قبل، این سامانه ها قانونی شده؛ و بنده هم مکرّر توصیه کردم به اینکه این سامانه ها را راه اندازي کنند، این ها را با هم مرتبط
کنند که به معناي واقعی کلمه یک اشِراف کاملی به دولت خواهد داد براي اینکه بتواند جلوگیري از فساد کند؛ (امّا این کار)نشده،
پیش نرفته؛ همّت کنید این سامانه ها را ان شاءاالله تمام کنید؛ این سامانه ها یک هوشمنديِ کاملی به دستگاه حکومت و دولت خواهد

 
داد که بتواند در امور اشِراف داشته باشد. 

 
وعده اي اگر به مردم دادید، طبق آن وعده اگر عمل کردید، مردم به شما اعتماد پیدا میکنند 

مسئله ي احیاي اعتماد مردم و امید مردم هم بسیار چیز مهمّی است؛ چون اعتماد مردم بزرگ ترین سرمایه ي دولت است. مردم
وقتی به شما اعتماد کردند و امید به شما داشتند، با شما راه می آیند و کمکتان میکنند؛ این بزرگ ترین سرمایه است براي دولت که
بتواند اعتماد مردم را جلب کند که البتّه این متأسّفانه یک مقداري آسیب دیده و بایستی ترمیم کنید این را و راهکارش هم این است
که حرف و عمل مسئولین یکی باشد؛ وعده اي اگر به مردم دادید، طبق آن وعده اگر عمل کردید، مردم به شما اعتماد پیدا میکنند؛
اگر شما وعده کردید و عمل نشد یا گفتید فلان کار شده، مردم در واقعیّت دیدند نشده، اعتماد مردم سلب میشود؛ واقعاً باید خیلی

 
بجِِد مراعات کنید این معنا را. 

حالا جناب آقاي رئیسی! دیروز شما در اهواز، در خوزستان خب یک قول هایی به مردم دادید، یک دستوراتی دادید، دقّت کنید این ها
ا تحقّق پیدا کند تا مردم ببینند آن چیزي که شما میخواهید و شما میگویید، در واقعیّت تحقّق پیدا میکند؛ این ها کار هاي لازمی جد
است. باز در همین زمینه هم حضرت امیر (سلام االلهّ علیه) در همین فرمان مالک اشتر یک عبارتی دارند که «ایَِّاك وَ المَنَّ عَلى
لا منّت بر سر مردم نگذارید که ما این کار را کردیم، ثانیاً آنچه را انجام داده اید زَیُّدَ فیما کانَ مِن فِعلِک»؛ او تِکَ باِِحسانکَِ اوَِ التَّ رَعِیَّ
بزرگ نمایی نکنید که ما این کار را (انجام دادیم)؛ یک کار هایی را که انسان میکند، بزرگ نمایی کند. اوَ انَ تعَِدَهُم فَتُتبِعَ مَوعِدَكَ
بخُِلفک؛ (این که مبادا)خُلف وعده کنید؛ وعده بدهید، بعد از وعده تخلّف کنید؛ به مالک اشتر میگویند مبادا این کار را انجام بدهید؛ و
این هم بسیار مهم است. البتّه گاهی هست شما وعده اي میدهید و امکان پیدا نمیکند؛ یعنی یک مشکل طبیعی بر سر این کار واقع
است؛ خیلی خب عیب ندارد، این را به مردم توضیح بدهید و بگویید من این وعده را داده بودم، این مشکل پیش آمد نتوانستیم به
وعده مان عمل کنیم؛ از شما عذرخواهی میکنیم؛ این هم از آن مواردي است که با مردم حرف بزنید؛ این مصداق همان نکته اي است

 
که قبلاً در مورد مردمی بودن (گفته شد)، لکن به طور کلّی وعده ها را جلوي چشم داشته باشید. 

براي وعده روزشمار معیّن کنید؛ تخمین بزنید یک کاري که میگویید این کار را خواهم کرد چه مدّتی طول خواهد کشید و روزشمار
معیّن کنید و دانه دانه تعقیب کنید. بنده بار ها در مجموعه هاي دولتی این را گفته ام که ما قاعده و قانون و مانند این چیز ها کم
نداریم؛ ما قانون و بنا و قاعده و هر چه طرح و برنامه ها و این حرف ها بخواهید زیاد (داریم)؛ آنچه کمبود ما است عبارت است از

 
همین که یک پیگیري جدّي اي انجام بگیرد. این هم یک مطلب. 



 
 

انسجام دولت و اقتدار دولت و اشِراف دولت چیز هایی است که خیلی مهم است. انسجام دولتی یعنی از درون مجموعه ي دولت حرف
هاي مختلف درنیاید؛ یکی یک چیزي بگوید، یکی برود خلاف آن را بگوید؛ خب این ذهنیّت مردم و افکار عمومی را بکلّی خراب
میکند؛ این باید یک حالت انسجام (داشته باشد)، وانگهی در عمل هم با همدیگر انسجام داشته باشند. خیلی از کار هاي یک بخش به
چند بخش دیگر مربوط است. شما بخش کشاورزي تان به چند بخش دیگر ارتباط قهري دارد؛ باید همکاري کرد تا کار خوب دربیاید؛
بخش صنعتتان همین جور، بخش هاي گوناگون دیگرتان همین جور؛ پس انسجام لازم است براي اینکه کار پیش برود. اقتدار هم لازم
است؛ دولت بایستی نشان بدهد که میتواند آن کاري که اراده کرده و تصمیم گیري کرده آن را انجام بدهد و پیش ببرد و این جوري
نباشد که حالت رهاشدگی احساس بشود. اگر چنانچه شما اقتدار دولتی را در عمل نشان ندهید و حالت رهاشدگی در کشور مشاهده
بشود، قطعاً سیاستهایتان پیش نخواهد رفت؛ این هم مهم است. اشِراف هم یعنی از گوشه کنار هاي دولت مطّلع باشید. دولت باید
وظایفش را با اقتدار و با انسجام و اشِراف انجام بدهد؛ و این البتّه بخشی از ایجاد تحوّل در قوّه ي مجریّه است. یکی از کار هاي لازمی
که در برنامه هاي جناب آقاي رئیسی و بعضی از آقایان بود، این است که تحوّل ایجاد بشود در قوّه ي مجریّه. تحوّل در قوّه ي مجریّه
کار مهمّی است؛ این تحوّل یک نیاز همیشگی است، همیشه بایستی در نظر باشد که البتّه تحوّل به سمت پیشرفت، وابسته است به
قانون گرایی، ارتقاء شفّافیّت، انضباط مالی، برطرف کردن زمینه هاي فساد، جلوگیري از تعارض منافع و جدّیّت در اعِمال تصمیم ها و

 
مصوبهّ ها. 

البتّه جوان سازي هم خیلی مهم است. یکی از کار هاي مهم در دولت، جوان سازي دولت است؛ شما در بدنه ي دولت و مدیریّت
میانی از جوان هاي زبده که الحمداللهّ کم نداریم، هر چه میخواهید استفاده کنید؛ این کار، هم احساس انسداد را در کشور از بین
میبرد و وقتی که جوان ها ببینند میتوانند وارد میدان کار بشوند و حرکت کنند و تصمیم گیري کنند، در کشور احساس انسداد به
وجود نمی آید، هم شما یک ذخیره ي ارزشمندي براي آینده براي مدیران ارشد کارکشته و مجرّب دارید فراهم میکنید. این جوانی
که امروز وارد میدان کار میشود، ده سال دیگر یک مدیر مجرّب و کارآزموده است که براي کشور یک ذخیره ي بسیار مهمّی است؛

 
ا و انصافاً یکی از ذخیره هاي (ارزشمند خواهند بود).  این مدیران باکفایت حق

یک نقطه ي مهم در باب تحوّل، استفاده ي از خِرد جمعی است و تکیه ي بر عقلانیّت که استفاده بشود. از نخبگان خارج از دولت
استفاده کنید؛ هر جایی که میتوان از نظر یک نخبه اي (استفاده کرد)-بحث جناح هاي سیاسی و امثال این ها را بکل در این قضیّه
کنار بگذارید- از نظر نخبه ها هر چه میتوانید استفاده کنید، و نگاه نکنید به اینکه حالا او وابسته ي به یک جناحی است که شما

 
قبول دارید یا ندارید؛ حالا در داخل دولت که از این ها قهراً استفاده میشود؛ استفاده از نظر نخبگان. 

این ها توصیه هاي عمومی است؛ البتّه براي این ها باید برنامه ي عملیّاتی درست کرد. اگر چنانچه به همین اندازه اي که بنده بگویم و
شما هم در ذهن شریفتان این ها را نگه دارید یا یادداشت کنید، اکتفا بشود، فایده اي ندارد؛ جنبه ي نصیحت پیدا کردنِ این گونه

حرف ها فایده ندارد. این ها باید به برنامه و برنامه ي عملیّاتی تبدیل بشود؛ وقتی برنامه شد، آن وقت طبعاً این ها (عملی میشود). 



 
 

اولویّتهایی هم در کار کشور هست که من یک اشاره اي میکنم که این اولویّتها را بایستی به اولویّت بودنش توجّه داشت و دنبال کرد،
که شاید مهم ترینش مسئله ي اقتصاد است و بعد مسئله ي فرهنگ و رسانه و علم است که این ها اولویّتهاي اساسی کشور است. ولی
خب یک مسئله ي فوري داریم که مسئله ي کرونا است؛ مسئله ي سلامت، الان یک جنبه ي فوریّت پیدا کرده که باید به این رسید.
البتّه در مسئله ي سلامت تلاش خوبی در دولت گذشته شد، کار هاي خوبی انجام دادند، دنبال کردند، هم براي تولید واکسن کار شد،
هم براي واردات واکسن کار شد؛ حالا شایعاتی در دهن ها هست که این ها غالباً اعتبار ندارد؛ غالباً بی اعتبار است؛ کار هاي خوبی
انجام گرفت؛ باید این کار ها دنبال بشود و تأکید بشود؛ هم درمان، هم پیشگیري، هم مراقبت و غربالگري -غربالگري از بیماران

 
محتمل بسیار چیز مهمّی است- که این ها باید حتماً انجام بگیرد. 

واکسیناسیون عمومی مسئله ي بسیار مهمّی است که حتماً بایستی انجام بگیرد؛ و قرنطینه ي هوشمند. من شنیدم که بعضی از کشور
هاي غربی که توانسته اند کنترل کنند تلفات را و خب تلفاتشان نسبت به ما کمتر است -ابتلائشان هم کمتر است- در عین حال آن
چنان مرز را محکم بسته اند که به (کشور)همسایه شان، که آن هم یک کشور پیشرفته اي است لکن خب ابتلاء در آنجا زیاد است،
هیچ امکان رفت و آمد نیست، یعنی مراقبت میکنند. ما خب در زمینه ي رعایت مرز هاي کشور و دقّت در ورود انواع جدید بیماري به

 
کشور -این بیماري یا بیماري هاي دیگر- بایستی خیلی مراقبت بکنیم و این مسئله خیلی مهم است. 

البتّه مردم هم وظایفی دارند؛ بنده مکرّر این را گفته ام. مردم عزیزمان بایستی این چهار مسئولیّت مهم را قبول کنند و به عهده
بگیرند: یکی مسئله ي ماسک، یکی مسئله ي فاصله، یکی مسئله ي تهویه، یکی مسئله ي صابون زدن دست؛ این ها که کار هاي
مشکلی نیست، این ها همه کار هاي آسانی است؛ (اگر)این رعایت ها را بکنند، قطعاً تأثیر خواهد گذاشت در ابتلاء، و این تلفات

 
سنگینی که دل انسان را به درد می آورد، به وجود نخواهد آمد. 

در مورد اقتصاد و فرهنگ و فضاي مجازي و دیپلماسی و مانند این ها هم مطالبی هست که حالا مجال تفصیل در اینجا در این جلسه

 
نیست؛ ان شاءاالله بعد ها اگر فرصت بود و عمري بود، مطالبی گفته خواهد شد. 

در زمینه ي مسائل اقتصادي خب الان مشکلاتی در کشور وجود دارد: تورّم بالا یکی از اساسی ترین مشکلات است؛ کسري بودجه
هست؛ معیشت مردمِ کم درآمد هست -که این ها مشکلات مهم است- کاهش ارزش پول ملّی هست، که این یکی از آن چیز هایی
است که انسان واقعاً خجالت زده میشود از این قضیّه؛ کاهش قدرت خرید مردم هست؛ مشکلات فضاي کسب و کار هست، این همه
هم ما و مسئولین اقتصادي تأکید کردیم، یعنی همه تأکید کردند و گفته شده، امّا خب مشکلاتی در بهبود فضاي کسب و کار وجود
دارد؛ مشکلات نظام بانکی هست. این ها مشکلات اقتصادي کشور است، مشکلات دیگري هم هست که بایستی براي هر کدام از این

ها جداگانه واقعاً برنامه ریزي کرد و کار کرد و حلّ این مسائل، مهم است. 



یک نکته ي اساسی این است که مردان اقتصادي ما و مسئولان اقتصادي ما در این دولت، بایستی در حلّ این مشکلات هماهنگ عمل
کنند. یک مصداق مهم آن انسجامی که ما قبلاً عرض کردیم، اینجا است، یعنی نظرات را یکی کنند در این زمینه هاي مهمّ اقتصادي
و هماهنگ عمل بشود. حالا اینکه آقاي رئیس جمهور گفتند که معاون اوّل (4) مسئولیّت هماهنگی دارند، این کار بسیار مهمّی است،
این خیلی مهم است؛ (باید)یک هماهنگی در این زمینه هاي اقتصادي انجام بگیرد و این مأموریّت هم بخوبی ان شاءاالله تحقّق پیدا
دا توصیه میکنم که آقایان اختلاف نظر را به میان مردم نیاورید، چون اختلاف کند؛ و اگر چنانچه اختلاف نظري هم هست، من مؤک
نظر اقتصادي وقتی به مردم منعکس میشود، تأثیرات واقعی خودش را در محیط اقتصادي میگذارد؛ یعنی آن مشکلات توهّمی تبدیل
میشود به مشکلات واقعی در بازار کار مردم و در محیط اقتصادي مردم. اگر مشکلی، اختلافی وجود دارد، در خود دولت این ها را حل

 
کنند و به مردم منعکس نکنند. 

 
اگر بخش مسکن به جریان بیفتد، بخش هاي متعدّدي به راه می افتد 

یک نکته در مسئله ي اقتصاد، توجّه به بخش هاي پیشران اقتصادي است. بعضی از بخش ها به معناي واقعی کلمه پیشرانند. حالا
مثلاً فرض کنید که بخش مسکن -که کارشناس ها میگویند اگر بخش مسکن به جریان بیفتد، بخش هاي متعدّدي به راه می افتد- یا
بخش صنایع مهمّی مثل صنعت فولاد، صنعت خودرو، بخش هاي انرژي و پتروشیمی و امثال این ها وقتی که به کار بیفتد، این ها

 
ِّیان کار خیلی مهم است.  جنبه ي پیشران دارد؛ بایستی این ها را به حرکت درآورد، و در این بخش ها بخصوص هماهنگیِ متول

یک نکته ي مهمّ دیگر در مسئله ي مشکلات اقتصادي ما، مسئله ي کنترل نظام بانکی است در خصوص مسئله ي خلق پول و تولید
نقدینگی. آن چیزي که صاحب نظران اقتصادي به ما گزارش میدهند و منعکس میکنند، این است که میگویند خلق پول بایستی در
نسبت با تولید انجام بگیرد؛ اگر این نسبت وجود نداشت، بایستی جلوي خلق پول گرفته بشود، جلوي تولید نقدینگی باید گرفته بشود؛
یعنی بجِِد این مسئله را اهمّیّت بدهند. اگر در این زمینه درست عمل بشود، این برکات زیادي خواهد داشت: جلوگیري از تورّم، رونق
تولید، رونق اشتغال، تقویت پول ملّی و از این قبیل چیزها. این یکی از آن نکات مهمّی است که به نظر من روي آن بایستی تکیه کرد.
در حلّ مشکلات اقتصادي دنبال راه حل هاي موقّتی و مسکّن و مانند این ها نباید رفت، چون این ها گاهی اوقات مشکل را افزایش

 
میدهد 

خب حرف هاي دیگري (هم)در زمینه ي اقتصاد هست. به نظر من دو نکته در اینجا مهم است: یکی اینکه در حلّ مشکلات اقتصادي
دنبال راه حل هاي موقّتی و مسکّن و مانند این ها نباید رفت، چون این ها گاهی اوقات مشکل را افزایش میدهد؛ این مسکّنها و علاج
هاي موقّت، گاهی مشکل را اضافه میکند؛ باید براي رفع این چالش ها به راه حل هاي اساسی پرداخت و شروع کرد به امید خدا، با
توکّل به خدا و با صحّت عمل، با گام هاي محکم ان شاءاالله پیش رفت. نکته ي بعد هم این است که حلّ این مشکلات اقتصادي را
موکول به رفع تحریم ها نکنید؛ رفع تحریم ها در اختیار ما و شما نیست، در اختیار دیگران است. برنامه ریزي براي رفع مشکلات را با
فرض وجود تحریم انجام بدهید و برنامه ریزي کنید که ان شاءاالله بتوان این کار را پیش برد. این ها با همّت و تدبیر خود شما و با کار

 
جهادي خود شما بایستی ان شاءاالله حل بشود، و حل هم خواهد شد. 

 
اگر ما اسراف داریم، اگر ما تقلید کورکورانه داریم، اگر ما سبک زندگی غلط داریم، این ها ناشی از مشکلات فرهنگی است 

در مسئله ي فرهنگ و رسانه، به گمان بنده، ساختار فرهنگی کشور نیاز به یک بازسازي انقلابی دارد. ما مشکل داریم در ساختار
فرهنگی کشور؛ و یک حرکت انقلابی لازم است. البتّه «حرکت انقلابی» یعنی خردمندانه و عاقلانه. معناي «انقلابی بودن» بی هوا
حرکت کردن و بی حساب حرکت کردن نیست. (حرکت)انقلابی باید باشد، بنیانی باید حرکت بشود، در عین حال برخاسته ي از
اندیشه و حکمت باشد. فرهنگ واقعاً زیربنا است؛ خیلی از این خطا هایی که ما در بخش هاي مختلف انجام میدهیم، ناشی از فرهنگ
حاکم بر ذهن ما است. اگر ما اسراف داریم، اگر ما تقلید کورکورانه داریم، اگر ما سبک زندگی غلط داریم، این ها ناشی از مشکلات



فرهنگی است؛ فرهنگِ حاکم بر ذهن ها است که در عمل، این مشکلات را به وجود می آورد. زندگی هاي تقلیدي، زندگی هاي
تجمّلاتی و اشرافیگري، غالباً منشأ و ریشه ي فرهنگی دارد. در واقع نرم افزار این حوادث، فرهنگ کشور و فرهنگ حاکم غلط و

 
انحرافی اي است که بر بعضی ذهن ها مسلّط است. 

ابزار هاي فرهنگی از (قبیل)سینما و هنر و رسانه هاي صوتی و تصویري و امثال این ها را بایستی شکوفا کنید؛ مطبوعات و کتاب و
امثال این ها ابزار هاي فرهنگی هستند، باید به معناي واقعی کلمه این ها شکوفا بشوند. خب امروز بحمدااللهّ یک لشکر عظیمی از

 
جوان هاي علاقه مند به مسائل فرهنگی مشغول کارند، وجود دارند و تلاش میکنند و کار میکنند. 

اگر دولت ها و بخش هاي فرهنگی دولت به این مجموعه هاي جوان و علاقه مند کمک بکنند، قطعاً کار هاي بزرگی انجام خواهد
گرفت و قدم هاي خلاّقانه اي برمیدارند؛ صد ها طرح ابتکاري در این زمینه وجود دارد در اختیار این جوانها، که گاهی اوقات که مثلاً
انسان یک تماس هایی با جوان ها دارد، میبیند کار هاي بزرگی این ها میتوانند انجام بدهند و به ذهنشان می آید؛ خب امکانات
میخواهند و امکانات در اختیار دولت است؛ بایستی حمایت هوشمند انجام بگیرد. استعداد ها را کشف کنید، از آن ها حمایت کنید،
آزادي شان را تأمین کنید؛ البتّه آزادي در چارچوب اصول قانون؛ و با فساد اخلاقی و فساد در زمینه ي فرهنگ هم بی رودربایستی
مقابله کنید و مبارزه کنید؛ یعنی واقعاً این جوري باید برخورد بشود. راه اصلی مواجهه و مقابله ي با جنگ نرم دشمن هم همین است
که ما از حرکت صحیح در زمینه ي فرهنگ حمایت کنیم و آن را تشویق کنیم، (از آن)تقدیر کنیم و در مقابل حرکت هاي غلط
باِیستیم؛ و عرصه ي رسانه و فرهنگ، از یک طرف، یک دانشگاه بزرگی میتواند باشد و هست، و از طرفِ دیگر یک آوردگاه صلاح و
فساد است، آوردگاه حق و باطل است و عرصه ي جنگ فرهنگی با کسانی است که فرهنگشان ایجاد فساد در دنیا است؛ از این دو

 
جهت باید نگاه کرد به آن. 

 
باید تحرّك ما در عرصه ي دیپلماسی افزایش پیدا کند و مضاعف بشود. بایستی در دیپلماسی، جنبه ي اقتصادي تقویت بشود 

یک جمله هم در باب سیاست خارجی عرض بکنیم. البتّه در مسئله ي سیاست خارجی حرف هاي زیادي هست که حالا در زمان
خود، در جاي خود ان شاءاالله گفته خواهد شد؛ اجمالاً (این که)سیاست خارجی خیلی مهم است، در مسائل کشور خیلی تأثیرگذار
است. باید تحرّك ما در عرصه ي دیپلماسی افزایش پیدا کند و مضاعف بشود. بایستی در دیپلماسی، جنبه ي اقتصادي تقویت بشود؛
دیپلماسی اقتصادي یک چیز بسیار مهمّی است. امروز انسان مشاهده میکند که خیلی از کشور ها وزیرخارجه هم دارند، امّا خود
رئیس جمهور در زمینه ي مسئله ي اقتصادي با کشور هاي مختلف یا با فلان کشور خاص، بخصوص وارد میشود و (مسئله را)دنبال
میکند؛ یعنی ارتباط با کشور هاي مختلف در زمینه ي اقتصادي خیلی مهم است. این جنبه ي اقتصادي دیپلماسی را بایستی تقویت
کرد؛ و خب تجارت خارجی خیلی مهم است، به طور ویژه با همسایگان. ما چهارده پانزده همسایه داریم که یک جمعیّت عظیمی را
تشکیل میدهند، بازار وسیعی را به وجود می آورند لکن به این ها منحصر نباید بود و (ارتباط با)دیگرِ کشور ها هم همین جور است؛
حدود دویست و خرده اي کشور در دنیا هست؛ ما بنا نداریم با تعداد خیلی معدودي، با یکی دو کشور ارتباط داشته باشیم، با بعضی ها
هم امکانش شاید نیست، امّا با اکثر این ها امکان ارتباطات خوب و روان وجود دارد؛ تلاش لازم است؛ و دیپلماسی را تحت تأثیر مسئله
ي هسته اي هم نباید قرار داد؛ یعنی این جور نباشد که دیپلماسیِ کشور متّصل به قضیّه ي هسته اي باشد؛ نه، قضیّه ي هسته اي
یک قضیّه ي جداگانه اي است که آن را بایستی به یک شکل مناسب و شایسته ي کشور حل کنند، امّا دایره ي دیپلماسی خیلی

 
وسیع تر است. 

در قضیّه هسته اي، آمریکایی ها انصافاً وقاحت را از حد گذرانده اند؛ واقعاً وقاحت را از حد گذرانده اند: جلوي چشم همه از برجام

 
خارج شدند، حالا جوري حرف می زنند انگاري که ایران از برجام خارج شده 



در قضیّه ي هسته اي، آمریکایی ها انصافاً وقاحت را از حد گذرانده اند؛ واقعاً وقاحت را از حد گذرانده اند: جلوي چشم همه از برجام
خارج شدند، حالا جوري حرف میزنند انگاري که ایران از برجام خارج شده، و جوري طلبکاري میکنند که انگار ما تعهّدات را به هم
زده ایم! مدّتها در مقابل این حرکت آمریکایی ها هیچ حرکتی از طرف ایران انجام نگرفت؛ بعد از گذشت مدّتی، با اعلام، با توجّه،

 
برخی از تعهّدات کنار گذاشته شد؛ برخی، نه همه. آن ها به تعهّدشان عمل نکردند. 

کشور هاي اروپاییِ همراه با آمریکا هم همین جور؛ آن ها هم از لحاظ عهدشکنی و بداخلاقی کمتر از آمریکا نیستند؛ آن ها هم مثل
آمریکایند لکن در مقام زبان بازي و حرف زدن طلبکارند؛ همیشه طلبکارند. گویا این ما بودیم که مدّتها مذاکره را به مسخره گرفتیم و
تعهّداتمان را زیر پا گذاشتیم و عمل نکردیم؛ این کاري است که آن ها کردند؛ و دولت کنونی آمریکا هم هیچ فرقی با دولت قبلی
ندارد؛ یعنی همین چیزي که الان این ها در زمینه ي مسائل هسته اي از ایران مطالبه میکنند، همان چیزي است که ترامپ مطالبه
میکرد، که آن روز مسئولین بالاي دولتی میگفتند که امکان ندارد، عاقلانه نیست و مانند اینها. امروز این ها همان را میخواهند؛ هیچ

 
تفاوتی نکرده. او با یک زبان میگفت، این ها با یک زبان دیگري میگویند. باید به این ها توجّه کرد. 

انصافاً آمریکا در پشت صحنه ي دیپلماسی، یک گرگ درنده است؛ ظاهر، دیپلماسی است و لبخند و حرف زدن و حرف هاي گاهی
اوقات حق به جانب ادا کردن، امّا باطن قضیّه یک گرگ، یک گرگ وحشیِ درنده که در خیلی از جا هاي دنیا انسان مشاهده میکند؛
البتّه گاهی گرگ، گاهی روباهِ حیله گر؛ به شکل هاي مختلف درمی آید. یک مظهرش امروز وضعیّت افغانستان است. افغانستان کشور
برادر ما است؛ هم زبان، هم دین، از لحاظ فرهنگی هم فرهنگ؛ و واقعاً مشکلات افغانستان و مصیبت هاي افغانستان انسان را بشدّت
متأثّر میکند. این حوادثی که دارد پی درپی پیش می آید، این حادثه ي روز پنج شنبه (5) این کشتارها، این مشکلات، این سختی
هایی که این ها میکشند، این ها کار آمریکا است. بیست سال آمدند افغانستان را اشغال کردند و در این بیست سال انواع و اقسام ظلم
ها را به افغان ها کردند؛ مجلس عزایشان را، مجلس عروسی شان را بمباران کردند، جوانهایشان را کشتند، عناصر فراوانی از این ها را
بی جهت به زندان هاي گوناگون انداختند، ده ها برابر -چندده برابر- تولید موادّ مخدّر را در افغانستان افزایش دادند؛ این کار ها را
کردند، یک قدم هم براي پیشرفت افغانستان برنداشتند؛ یعنی افغانستان امروز از لحاظ پیشرفت هاي مدنی و پیشرفت هاي عمرانی و
مانند این ها از آن زمان اگر عقب تر نباشد جلوتر نیست؛ یعنی هیچ کار نکردند. حالا هم که دارند میروند با این فضاحت (همراه
است)؛ وضع فرودگاه کابل، این اجتماع مردم و این مشکل. آن کسانی از افغان ها را که میبرند -آن کسانی که در این سال هاي
طولانی به اصطلاح با این ها همکاري میکردند- و میخواهند از افغانستان خارج کنند، گزارش هایی وجود دارد که وضع آنجایی که این
ها را میبرند از افغانستان بدتر است؛ مشکلات فراوان در آن مراکزي که این ها را دارند آنجا اسکان میدهند (وجود دارد)؛ این وضع

 
آمریکا است. 

در مورد افغانستان ما طرف دار ملّت افغانیم؛ دولت ها می آیند و میروند؛ انواع و اقسام دولت ها در این سال ها در افغانستان سر کار

 
آمده اند. دولت ها می آیند و میروند، آن که باقی میماند ملّت افغانستان است 

به هر حال در مورد افغانستان ما طرف دار ملّت افغانیم؛ دولت ها می آیند و میروند؛ انواع و اقسام دولت ها در این سال ها در
افغانستان سر کار آمده اند. دولت ها می آیند و میروند، آن که باقی میماند ملّت افغانستان است؛ ما طرف دار ملّت افغانستان هستیم.
نوع رابطه ي ما با دولت ها هم به نوع رابطه ي آن ها با ما بستگی دارد؛ و امیدواریم که ان شاءاالله خداي متعال خیر مقدّر بفرماید
براي مردم افغان و آن ها را از این وضعیّت نجات بدهد و ان شاءاالله وضعشان را به بهترین وجهی قرار بدهد و تفضّلات خودش را بر آن

 
ها نازل کند و بر ما ان شاءاالله. 

دعا میکنیم خداوند ملّت ایران را موفّق کند؛ مشکلات را برطرف کند و دعا میکنیم که شما مسئولین محترمِ دولتِ جدید در کار هایی
که در پیش گرفته اید موفّق بشوید، بر مشکلات فائق بیایید، بتوانید ان شاءاالله آنچه را گفتید عمل کنید و مردم را از مشکلاتشان
خلاص کنید و مردم را از خودتان راضی کنید ان شاءاالله. رضایت مردم ان شاءاالله رضایت خداوند متعال را هم در پی خواهد داشت؛



نیّتهاي خالص و نیّت خدمت، نیّت خدایی ان شاءاالله به شما کمک خواهد کرد. رحمت خدا بر شهداي عزیزمان، رحمت خدا بر امام

 
بزرگوارمان و رحمت خدا بر همه ي بندگانی که در راه حق و براي خدا کار کردند و تلاش کردند. 

 
والسّلام علیکم و رحمۀ االله و برکاته 

1) در ابتداي این دیدار -که به مناسبت هفته ي دولت و در آغاز تشکیل دولت سیزدهم برگزار گردید- حجّت الاسلام والمسلمین

 
سیّدابراهیم رئیسی (رئیس جمهور) مطالبی بیان کرد. 

 
2) نهج البلاغه، نامه ي 53 

 
3) سوره ي حدید، بخشی از آیه ي 25، 

 
4) آقاي دکتر محمّد مخبر 

5) اشاره به حمله ي انتحاري در اطراف فرودگاه کابل -تحت مراقبت نیرو هاي آمریکایی- که به کشته شدن بیش از 160 نفر و

 
مجروح شدن تعداد بیشتري منجر شد. 

 
بیشتر بخوانید: وقتی بیماري، ویروس، دشمن شکل جدیدي پیدا می کند، آرایش دفاعی ما هم بایستی تغییر پیدا کند 

انتهاي پیام/



معرفی ثروتمندترین خانواده هاي جهان

شماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/06/13
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

بسیاري از افراد ثروتمند امروزي معمولاً از خانواده اي معمولی و یا حتی فقیر ظهور کرده اند، اما کسانی هم هستند که ثروت
یک میراث خانوادگی به آن ها رسیده است.

بسیاري از افراد ثروتمند امروزي معمولاً از خانواده اي معمولی و یا حتی فقیر ظهور کرده اند، اما کسانی هم هستند که ثروت

 
یک میراث خانوادگی به آن ها رسیده است. 

 
بین الملل  

همه ما صرف نظر از وضعیت مالی اي که داریم، مشتاقیم تا در مورد زندگی افراد ثروتمند و نحوه رسیدن آن ها به ثروت بیشتر بدانیم.
زندگی افراد و خانواده هاي ثروتمند نیز همواره مانند افراد مشهور دیگر از جمله ورزشکاران، بازیگران و سیاستمداران توسط عموم

 
مردم رصد می شود و به خصوص کاربران شبکه هاي مجازي دوست دارند در مورد سبک زندگی آن ها کنجکاوي کنند. 

با اینکه بسیاري از افراد ثروتمند امروزي معمولاً از خانواده اي معمولی و یا حتی فقیر ظهور کرده اند، اما کسانی هم هستند که ثروت

 
یک میراث خانوادگی براي آن ها بوده و اجداد آن ها براي نسل هاي متمادي جزو ثروتمندان بوده اند. 

ثروت هاي بین نسلی در خانواده هاي ثروتمند باعث شده تا هر یک از این خانواده ها داراي حق امتیازي منحصر به فرد باشند. در
ادامه لیستی از خانواده هاي ثروتمند که ثروت خود را از طریق تجارت کسب کرده اند، آورده شده است. همچنین این لیست محدود
شامل وارثانی است که به سبب حق امتیازي که دارند از ارث خود لذت می برند و ممکن است در تجارت هاي پدري خود اشتغال

 
نداشته باشند. 

1- خانواده والتون- برند وال مارت با ثروت تقریبی 215 میلیارد دلار والتون ها ثروتمندترین خانواده در آمریکا و طبق برخی از آمارها،
ثروتمندترین قبیله در جهان هستند. در راس این زنجیره بزرگ، جیم و آلیس والتون هر کدام 54 میلیارد دلار ثروت دارند و به ترتیب
در لیست میلیاردرهاي سالانه فوربس در رتبه هاي 8 و 9 قرار گرفته اند. لازم است بدانید که وال مارت یک خرده فروشی بزرگ است

 
که خانواده والتون آن را سرپرستی می کند. 



وال مارت در سال 1962 توسط سام والتون در آرکانزاس تاسیس گردید. اکنون این شرکت با 524 میلیارد دلار درآمد و بیش از 2.2
میلیون نفر کارمند در ایالات متحده، بزرگترین شرکت جهان محسوب می شود. اگر کارمندان این شرکت یک شهر ایجاد کنند، به
عنوان چهارمین شهر پر جمعیت آمریکا بعد از ایالت هاي نیویورك، لس آنجلس و شیکاگو شناخته خواهد شد! بر طبق آمار به دست
آمده این شرکت تا 31 اکتبر سال 2020 تقریبا 11510 فروشگاه خرده فروشی در سراسر جهان و 5347 فروشگاه را در ایالات متحده

 
اداره می کند. 

شرکت وال مارت به خاطر تأسیس در مناطق روستایی و حومه اي آمریکا و قیمت هاي کمی که دارد محبوب و شناخته شده است. اما
بسیاري از افراد شیوه هاي کار شرکت را مورد انتقاد قرار داده اند، زیرا وال مارت بر خلاف شرکت رقیب خود تارگت نتوانسته روش

 
هاي فروش خود را به سبک زندگی در شهر نیویورك برساند. 

2- خانواده مارس- برند مارس با ثروت تقریبی 120 میلیارد دلار مارس یک شرکت آب نبات و شکلات است که تجارت خانوادگی
چند نسلی آن در همه جا محبوب بوده و محصولات ارزانی را به فروش می رساند. امروزه این شرکت معروف به M & M است که در

 
سال 2017 با خرید یک شرکت مراقبت از حیوانات خانگی به نام VCA با قیمت 9.1 میلیارد دلار به تنوع فعالیت هاي خود افزود. 

خواهران و برادران ژاکلین، جان مارس و پدر بزرگشان فرانک مارس این شرکت را تاسیس کردند. دارایی خالص هر کدام از آن ها
24.7 میلیارد دلار است که در سال 2020 در لیست میلیاردرهاي سالانه فوربس رتبه 29 را گرفتند. اکنون این شرکت توسط تعدادي

 
از فرزندان آن ها، یعنی نسل چهارم اعضاي خانواده مارس، اداره می شود. 

با وجود محبوبیت و معروفیت این برند، اطلاعات زیادي از اعضاي خانواده مارس و حتی عکسی از ایشان را نمی توان در هیچ کجا پیدا

 
کرد، زیرا اغلب آن ها از رویارویی با دوربین هاي خبرنگاران فراري هستند. 

3- خانواده کوچ- صنایع کوچ با ثروت تخمینی 109.7 میلیارد دلار چارلز کوچ ثروت سرسام آور خود را مدیون یک تجارت نفتی است
که پدرش تاسیس کرد. امروزه او به خاطر سیاست هایش در میان مردم شناخته شده است. وي با پول هاي هنگفت خود به دنبال
راهی براي ورود به سیاست است و از طریق اموالش فعالیت هایی از جمله تامین مالی نامزدهاي انتخاباتی و افراد آزادي خواه، تامین
بودجه دانشگاهیان و لابی هایی براي موقعیت هاي سیاسی انجام می دهد که هر کدام یک برنامه محافظه کارانه در کنار فعالیت

 
هایش به حساب می آیند. 

چارلز با برادرش دیوید تا زمان مرگ وي در سال 2019 شریک بود. ارزش دارایی چارلز 38.2 میلیارد دلار تخمین زده شده است که

 
در رده هجدهم با جولیا کوچ و خانواده اش در لیست میلیاردرهاي مجله فوربس قرار دارد. 

4- آل سعود- خانواده سلطنتی سعودي با ثروت تقریبی 95 میلیارد دلار آل سعود، خاندان سلطنتی سعودي، داراي سابقه سلطنتی
تقریباً یک قرنی است. ثروت عظیم این خانواده 95 میلیارد دلار تخمین زده می شود. دفتر اجرایی پادشاه این خاندان به لطف

 
پرداخت هاي پولی طی چندین دهه از دیوان سلطنتی به سرعت رشد کرده است. 

روابط آل سعود با آرامکو به عنوان سودآورترین شرکت جهان در صنعت نفت تضمین می کند که خانواده سلطنتی سعودي همچنان
به جمع آوري ثروت ادامه دهند. ارزیابی دقیق ثروت خاندان آل سعود دشوار است، زیرا این خانواده بسیار گسترده است و بیش از
15000 عضو دارد. بسیاري از آن ها مشاغل مختلفی را تاسیس کرده و یا قرار دادهاي دولتی مختلفی را دریافت کرده اند که همین

 
موضوع ارزیابی کل ثروت آن ها را دشوارتر می کند. 



5- خانواده آمبانی- صنایع اعتماد با ثروت تقریبی 81.3 میلیارد دلار شرکت هاي وابسته صنعتی هند با نام صنایع اعتماد تنها شرکت
آسیاي شرقی در این لیست است که شاید برخی از خوانندگان کمتر نام آن را شنیده باشند. مدیر عامل این شکرت موکش آمبانی

 
است که پدر فقید او این شرکت را در سال 1957 تاسیس کرد. 

این شرکت در لیست میلیاردرهاي فوربس رتبه بیست و یکم را دارد و در زمینه پالایش، پتروشیمی نفت و گاز و منسوجات آن فعالیت

 
می کند. برادر او آنیل نیز مدیریت ارتباطات از راه دور، مدیریت دارایی، سرگرمی و تولید برق را بر عهده دارد. 

6- خانواده دوماس- برند هرمس با ثروت تخمینی 63.9 میلیارد دلار خانه مد فرانسوي و مجسمه هاي لوکس هرمس با روسري هاي
امضا شده، یقه گردن، عطرها و همچنین کیف هاي دستی و سایر محصولات جهانیان را خیره کرده است. در قرن نوزدهم، هرمس

 
لباس سواري را براي اشراف تولید می کرد. 

امروزه این شرکت سلطنتی مجموعه اي از ساعت هاي اپل هرمس با تلفیق طراحی قدیمی و فناوري هاي جدید به قیمت 1300 تا
2000 دلار را به فروش می رساند. اکسل دوماس در حال حاضر به عنوان مدیر عامل و رئیس شرکت است و پییر الکسیس دوماس

 
مدیر هنري این مجموعه است. 

7- خانواده ورتهایمر- برند شنل با ثروت تقریبی 54.4 میلیارد دلار برند مد فرانسوي شنل به خاطر "لباس سیاه کوچک" و عطر ان 5
(No. 5) و طراح برجسته اش کارل لاگرفلد که در 19 فوریه 2019 درگذشت، بسیار مشهور است و به عنوان یک برند افسانه اي
شناخته می شود. برادران آلن و گرهارد ورتهایمر اکنون مالک شرکتی هستند که پدر بزرگشان به همراه بیانگذار شرکت، گابریل کوکو

 
شنل، آن را به شهرت رساند. این دو برادر هر دو با دارایی خالص 17 میلیارد دلار در لیست میلیاردرهاي فوربس رده 48 را دارند. 

برند شنل در زمینه لوازم لوکس و گران قیمت فعالیت می کند و اغلب مشاهیر جهان کوکو شنل را تبلیغ می کنند که از جمله
برجسته ترین آن ها نیکول کیدمن است که تبلیغ عطر کوکو شنل را از سال 2000 بر عهده دارد. این شرکت به دلیل حمایت از
محیط زیست، استفاده از پوست حیواناتی همچون مار، تمساح و سفره ماهی را کنار گذاشته و بیشترین تمرکز خود را روي چرم گاو و

 
گوسفند قرار داده است. 

8- خانواده جانسون- شرکت سرمایه گذاري هاي فیدلیتی با ثروت تقریبی 46.3 میلیارد دلار سرمایه گذاري هاي فیدلیتی توسط
ادوارد سی جانسون دوم در سال 1946 تاسیس شد و یکی از بزرگترین شرکت هاي خدمات مالی در جهان است که به میلیون ها نفر

 
خدمات سرمایه گذاري ارائه می دهد. 

هم اکنون این شرکت توسط نوه جانسون، ابیگل جانسون، اداره می شود که با دارایی خالص 10.8 میلیارد دلار در رتبه 124 لیست

 
میلیاردرهاي فوربس قرار گرفته است. 

9- خانواده هاي بورینگر و وان بومباچ- صنایع بورینگر با ثروت تخمینی 45.7 میلیارد دلار صنایع بورینگر یک شرکت دارویی آلمانی
است که بیش از 130 سال سابقه دارد. خانواده بورینگر به همراه وان بومباچ چندین نسل است که کنترل این شرکت را در دست

 
دارند. 

10- خانواده آلبرشت- آلدي با دارایی خالص 41 میلیارد دلار آلدي یک شرکت فروشگاه هاي زنجیره اي بین المللی مواد غذایی است



که وقتی برادران تئو و کارل آلبرشت پس از جنگ جهانی دوم شروع به مدیریت فروشگاه مواد غذایی والدین خود کردند، رشد نمود.
آلدي همچنین صاحب فروشگاه معروف مواد غذایی آمریکایی به نام تریدر جو است. ثروت خالص تئو آلبرشت و خانواده اش 17

 
میلیارد دلار است و در رده 51 لیست میلیاردرهاي فوربس قرار دارد. 

مسلما این لیست براي برخی به دلیل توزیع نابرابر ثروت چندان خوشایند نیست، اما بهتر است به روند رشد هر کدام از این شرکت ها
توجه کنید و ببینید خانواده هایی که از ابتدا ثروتمند نبودند چطور پس از سال ها و گاهاً قرن ها تلاش به این ثروت هاي کلان
رسیده اند. همچنین این لیست شامل ثروتمندترین افراد جهان همچون ایلان ماسک، جف بزوس و بیل گیتس نیست. با این که این

 
افراد نیز خانواده دارند، اما ثروتشان صرفاً محدود به فعالیت هاي خودشان بوده و هنوز به نسل بعدي منتقل نشده است. 



همراهی مجلس و دولت براي هدایت نقدینگی به سمت تولید و اشتغال/ مانع

فرارهاي مالیاتی خواهیم شد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/06/13

حجت الاسلام احمدحسین فلاحی نماینده همدان در
مجلس شوراي اسلامی در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی
خبرگزاري فارس درباره حمایت از بخش هاي مختلف
تولیدي و تعاونی اظهار داشت: در دیدار با وزیر جدید تعاون
کار و رفاه اجتماعی تأکید کردم که طبق قانون اساسی باید
بخش هاي زیادي از اقتصاد کشور تعاونی باشد، در حالی
که در شرایط فعلی این موضوع حذف شده و نقشی از آن

 
مشاهده نمی کنیم. 

نماینده همدان در مجلس گفت: اگر بتوانیم بخش تعاون را در اقتصاد کشور احیا کنیم که البته نگاه وزراي اقتصاد و کار هم همین

 
است کار بزرگی کرده ایم؛ باید تلاش کنیم نقدینگی را جمع کرده و به سمت تولید و اشتغال هدایت کنیم.  

فلاحی افزود: اشتغال یکی از دغدغه هاي جدي کشور است این در حالی است که ظرفیت اشتغال دستگاه هاي دولتی بسیار پایین
است از همین رو در بخش خصوصی باید زمینه اشتغال فراهم شود اگر چه براي تحقق این موضوع باید از کارآفرینان حمایت هاي

 
لازم صورت گیرد. 

وي گفت: گسترش بانک ها و رویش قارچی و هر روزه یک شعبه جدید و عدم نظارت و شفافیت و تحت رصد بودن آنها مشکلات
زیادي را ایجاد کرده است در حالی که باید سرمایه هاي بانک ها به سمت تولید و اشتغال هدایت شود و قوانین پولی و بانکی دقیقا
اجرا شود؛ همچنین باید مانع از فرار مالیاتی و عدم حسابرسی و جولان برخی افراد سیاسی و اقتصادي در حیات خلوت بانک ها در

 
قالب شرکت هاي سرمایه گذاري شویم تا منابع بیشتري آزاد شود.  

انتهاي پیام/



اصلاح روابط کارفرما و کارگر با تغییر فضاي کسب و کار

منبع: ایرناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/06/13

تهران- ایرنا- در یادداشت روزنامه ایران آمده است: چند روز پیش وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان کرد که باید سعی
کنیم ارتباط عادلانه اي بین کارگر و کارفرما برقرار و دو محور مهار تورم و بهبود فضاي کسب وکار پیگیري شود.

تهران- ایرنا- در یادداشت روزنامه ایران آمده است: چند
روز پیش وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان کرد که
باید سعی کنیم ارتباط عادلانه اي بین کارگر و کارفرما
برقرار و دو محور مهار تورم و بهبود فضاي کسب وکار

 
پیگیري شود. 

روزنامه ایران شنبه 13 شهریور در یادداشتی به قلم محمود
تولایی رییس کمیسیون کار و تأمین اجتماعی اتاق
بازرگانی ایران، نوشت: اگر این اتفاق بیفتد ما می توانیم از
کارفرماها درخواست کنیم با توجه به بهبود فضاي کسب

وکار، به کارگران رسیدگی بهتري داشته باشند. حال با توجه به این صحبت ها، سؤال اساسی این است چگونه می توان روابط کارفرما

 
و کارگر را بازنگري کرد و رویه هاي گذشته را کنار گذاشت؟ 

براي اینکه روابط بین کارفرما و کارگران به شکل مطلوبی دنبال شود و از دوگانگی و دو سویه بودنی که اکنون وجود دارد، عبور کنیم
باید به روابط منصفانه و عادلانه برگردیم و هر دو گروه با هم دیده شوند. نباید اینگونه نگاه شود که حق کارفرما یا کارگر در حال
تضییع شدن است. به عنوان مثال این نگاه اشتباه است که کارفرما همیشه ظالم و کارگر همیشه مظلوم است؛ این نوع نگاه باید پایان

 
پیدا کند. 

چه بسا کارفرماهاي زیادي در کشور داریم که نیروي کار خود را مانند فرزندان خود می دانند. به جاي اینکه به یکدیگر (کارگر و
کارفرما) فشار وارد کنیم باید به واقعیت هاي درست و دلیل آسیب دیدن روابط برگردیم و اتفاقات گذشته را اصلاح و تلاش کنیم که
قشر کارگران از حداقل معیشت برخوردار شوند، لذا باور ما این است که این امر زمانی در مسیر درست و صحیح قرار می گیرد که
شرایط کسب و کار مناسب شود. ضرورت دارد که محیط کسب و کار کشور با فوریت اصلاح شود تا بنگاه ها و کارفرماها توانمندي

 
مالی بهتري داشته باشند؛ در حال حاضر اکثر بنگاه ها شرایط خوبی براي رسیدگی به وضعیت کارگران خود ندارند. 

البته کارفرماهایی که توان مالی بهتري دارند و فروش محصول نهایی آنها با سود همراه است از کارگران خود حمایت مالی بیشتر می
کنند و مزایاي مختلفی در نظر می گیرند. لذا براي تسري یافتن چنین امري باید فضاي کسب و کار کشور بهبود پیدا کند تا وضعیت

 
مالی کارفرما و بعد از آن کارگر بهتر شود. 

همانطور که وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تأکید کرده است بازنگري در روابط کارفرما و کارگر در مقطع فعلی ضرورت دارد و به نظر



می رسد که دولت سیزدهم قصد دارد با جدیت در این بخش ورود کند. در این میان توصیه دیگري هم وجود دارد و آن اینکه به جاي

 
تشکل هاي کارگري و کارفرمایی، «تشکل اشتغال» ایجاد شود. 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نباید وزارت کارگر و کارفرما شود. این امر باعث دوگانگی می شود لذا در مقطع جدید توصیه می
کنم، وزارت یاد شده عملاً وزارت اشتغال شود. کارفرمایانی که شغل مولد دارند و درآمدشان از راه تولید است، افراد محترم تري نسبت
به کسانی که فعالیت هاي سوداگرانه دارند، هستند؛ باید این افراد مورد احترام بیشتري قرار گیرند و در یک فضاي صمیمی مشکلات

 
دو گروه کارفرما و کارگر حل شود. 

براي آنکه بتوان به صورت واقعی بازنگري در روابط کارفرما و کارگر ایجاد کرد ضرورت دارد که اقتصاد کشور روان سازي و مسائل
اقتصادي، سیاسی، محیط کسب و کار حل شود. البته دولت و سیاستگذاران خیلی بهتر می دانند که این حوزه با چه چالش هاي روبه

 
رو است. بر این اساس باید تلاش شود تا نیروي انسانی به اندازه تورم و حتی بالاتر از آن بتواند معیشت خود را تأمین کند. 

وقتی کارفرمایی دچار تحریم، مشکلات ارزي و نقدینگی است چگونه می تواند به سمت حل مشکلات و کارگران خود حرکت کند؛

 
اکنون دو طرف عزادار هستند. 

دولت سیزدهم باید تمام هم و غم خود را بگذارد تا مشاغل مولد تضعیف نشوند؛ باید ایرادهاي اساسی و برخی از رویکردها حل شود تا

 
بتوان نسبت به اصلاح روابط کارگر و کارفرما اقدام کرد. 

 
منبع: روزنامه ایران 

 
برچسب ها 

 
- اتاق بازرگانی ایران 

 
- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 

 
- روزنامه ایران 

- دولت سیزدهم



مروري بر رویدادهاي اخبار کوتاه در استان فارس

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/06/13

آسیب دیدگی دست کارگر در شیراز، افتخارآفرینی 2 نوجوان فارس در مسابقه نقاشی ژاپن و آغاز ساخت کارخانه کاشی در
اقلید مهمترین عناوین خبر هاي کوتاه باشگاه خبرنگاران جوان فارس را تشکیل می دهند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، آرش خسروانی مدیر جهاد کشاورزي خرمبید گفت:
یک واحد دامپروري صنعتی در خرمبید با ظرفیت تولید
سالانه 45 تن گوشت قرمز و زمینه اشتغال پنج نفر به بهره

 
برداري رسید. 

او با اشاره به اینکه این واحد بره پرواري 450 راسی صنعتی در پایان هفته دولت بهره برداري رسیده است، افزود: این طرح در بخش

 
مرکزي این شهرستان با اعتبار 18 هزار میلیون ریال راه اندازي شده است. 

خسروانی اضافه کرد: هشت هزار میلیون ریال اعتبار این طرح آن از محل تسهیلات بانک کشاورزي و ما بقی از طرف مجري طرح

 
تامین شده است. 

مدیر جهاد کشاورزي خرمبید اعلام کرد: این واحد دامپروري صنعتی ظرفیت تولید سالانه 45 تن گوشت قرمز را دارد و زمینه اشتغال

 
پنج نفر را نیز فراهم کرده است. 

آسیب دیدگی دست کارگر فست فود در چرخ گوشت صنعتی رییس سازمان آتش نشانی شیراز گفت: بی احتیاطی کارگر فست فود

 
هنگام کار با چرخ گوشت صنعتی، موجب آسیب دیدگی انگشتان دست این جوان 30 ساله شد. 

به گفته محمد هادي قانع با اعلام وقوع این حادثه به سامانه 125 بلافاصله آتش نشانان تیم امداد و نجات ایستگاه 2 و 4 سازمان آتش

 
نشانی شیراز به محل حادثه در یک فست فود واقع در خیابان خلبانان اعزام شدند. 

این مقام مسئول در بیان جزییات این حادثه، عنوان کرد: کارگر 30 ساله اي مشغول کار با چرخ گوشت صنعتی بود که ناگهان دست
راست وي بر اثر بی احتیاطی و رعایت نکردن اصول ایمنی در درون چرخ گوشت صنعتی فرورفت و سه انگشت دست وي به سختی

 
دچار آسیب دیدگی شد. 

او افزود: آتش نشانان بلافاصله با همکاري امدادگران اورژانس، بدنه چرخ گوشت را برش داده و پس از رهاسازي دست مصدوم از میان
چرخ گوشت، وي را براي انجام اقدامات درمانی لازم در اختیار عوامل اورژانس به منظور انتقال به بیمارستان قرار دادند. 



رییس سازمان آتش نشانی شیراز همواره به خانواده ها و کسانی که با چرخ گوشت هاي خانگی و صنعتی سر و کار دارند توصیه می
کند هنگام کار با این وسیله، جانب احتیاط را رعایت کرده و از چرخ گوشت استاندارد استفاده کرده و دست خود را بیش از حد مجاز

 
درون گلویی چرخ گوشت فرو نبرند. 

او همچنین تاکید می کند در صورتی که دست فرد یا کودکی در چرخ گوشت گیر کرده و خروج آن امکان پذیر نباشد، ضروري است

 
کوچکترین حرکتی به دست یا چرخ گوشت ندهند و بلافاصله در تماس با سامانه 125 از آتش نشانی درخواست کمک کنند. 

2 نوجوان فارس در مسابقه نقاشی ژاپن برگزیده شدند 2 تن از اعضاي کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان استان فارس در بیست

 
ویکمین مسابقه بین المللی نقاشی محیط زیست «جی کیو اي» کشور ژاپن برگزیده شدند. 

روابط عمومی اداره کل کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان فارس اعلام کرد: بیست و یکمین مسابقه بین المللی نقاشی محیط
زیست «جی کیو اي» با موضوع «زمین در سال 2030» در سال 2021 برگزار شد و از میان 14هزار و 689 اثر از 80 کشور، هشت
کودك هنرمند ایرانی عضو مراکز فرهنگی هنري کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان، موفق به دریافت جایزه و دیپلم افتخار این

 
رویداد بین المللی شدند. 

بر اساس این خبر «آیلین علیزاده» عضو کانون فارس از مرکز فرهنگی هنري جهرم 12 ساله جایزه اول بخش بین الملل این مسابقه را
از آن خود کرد و «الهه ستوده» دیگر عضو 10 ساله اهل جهرم از مسابقه بین المللی نقاشی محیط زیست «جی کیو اي» ژاپن دیپلم

 
افتخار بخش بین الملل را دریافت کرد. 

کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان با ارسال 66 اثر نقاشی اعضاي مراکز فرهنگی هنري در بیست ویکمین مسابقه بین المللی

 
نقاشی محیط زیست «جی کیو اي» کشور ژاپن شرکت کرده است. 

آزمون تربیت بدنی و علوم ورزشی در شیراز برگزار شد آزمون عملی رشته تربیت بدنی و علوم ورزشی از روز سه شنبه 9شهریورماه

 
1400 آغاز شده است و تا شنبه 1 3 شهریور، به میزبانی بخش تربیت بدنی دانشگاه شیراز ادامه دارد. 

نماینده دانشگاه شیراز در برگزاري آزمون عملی تربیت بدنی اعلام کرد: این آزمون، در دو گروه پسران (سه شنبه و چهارشنبه) و

 
دختران (پنج شنبه، جمعه و شنبه)، براساس حروف الفباي نام خانوادگی افراد در دانشگاه شیراز ترتیب یافته است. 

ناظم زادگان افزود: در این آزمون به دلیل شیوع بیماري کرونا در کشور، پیش بینی هاي فراوانی به منظور حفظ دستورالعمل هاي

 
بهداشتی و رعایت فاصله ي اجتماعی درنظرگرفته شده است. 

او بیان کرد: 4هزار و 315داوطلب در این مدت زمان 5روز، مورد ارزیابی قرار خواهند گرفت، که از این تعداد 1671نفر متعلق به گروه

 
پسران و 2644نفر از گروه دختران هستند. 

بهره برداري از واحد تولیدي مواد غذایی در لارستان حسنی فرماندار ویژه لارستان با بیان اینکه واحد تولیدي و بسته بندي مواد
غذایی با هزینه 50 میلیارد ریال در لار افتتاح شد، گفت: این طرح در زمینی به مساحت 2 هزار مترمربع با زیربناي هزار و 100 متر

 
مربع در شهرك صنعتی لار ساخته شده است. 



او افزود: در این واحد صنعتی بسته بندي انواع غذا هاي آماده و نیمه آماده، سبزیجات و صیفی جات خشک، تازه و منجمد، خشکبار،

 
برنج، زعفران، قند و شکر و دارو هاي گیاهی انجام می شود. 

حسنی با بیان اینکه ظرفیت تولید این واحد صنعتی هزار و 100 تن در سال است گفت: براي راه اندازي این کارگاه افزون بر 50

 
میلیارد ریال توسط بخش خصوصی هزینه شده است. 

 
به گفته فرمادار لارستان با بهره برداري از این واحد تولیدي براي 17 نفر را به صورت مستقیم شغل ایجاد شده است. 

آغاز ساخت کارخانه کاشی در اقلید عملیات ساخت دومین مجموعه کارخانه کاشی و سرامیک شهرستان اقلید، در زمینی به وسعت

 
20 هکتار و با سرمایه گذاري 400 میلیاردتومانی بخش خصوصی آغاز شد. 

این واحد تولیدي در مدت زمان 18 تا 24 ماه به بهره برداري خواهد رسید و با افتتاح آن زمینه اشتغال 400 نفر به صورت مستقیم

 
فراهم می شود. 

کمک خیرین سلامت به بیمارستان ولیعصر ممسنی رئیس شبکه بهداشت و درمان ممسنی گفت: نیک اندیشان نورآبادي 654 میلیون

 
ریال کمک نقدي به بیمارستان ولیعصر (عج) ممسنی اهدا کردند. 

دکتر علی چوبینه افزود: خیرین به عنوان بازوان توانمند حوزه سلامت، در شرایط بحران کرونا راهگشاي مسایل حوزه سلامت به ویژه

 
بیمارستان ولیعصر (عج) ممسنی بوده اند. 

بهره برداري از 2 طرح درمانی در شهرستان کازرون دستگاه تصویربرداري پزشکی بیمارستان ولیعصر (عج) کازرون و مرکز پیشگیري

 
زودهنگام سرطان این شهر با مشارکت خیرین به بهره برداري رسید. 

حسین مرادي سروستانی رئیس بیمارستان ولیعصر کازرون گفت: این دستگاه سی تی اسکن با قدرت 16 اسلایس است که قابلیت

 
سبتی آنژبو (تصویربرداري از رگ) را دارد. 

او افزود: خرید و ایجاد فضاي نصب دستگاه مبلغ 2 میلیارد و800 میلبون تومان هزینه داشت که 800 میلیون تومان از این مبلغ را
سعید قناعتی از خیرین کازرونی تامین کرده و باقیمانده مبلغ با پیگیري نماینده کازرون وکوهچنار از اعتبارات وزارت نفت پرداخت

 
شده است. 

مرادي با بیان اینکه دستگاه سیتی اسکن قبلی بیمارستان کازرون تنها 2 اسلایسی بود، گفت: همچنین مرکز تخصصی پیشگیري زود

 
هنگام سرطان در کازرون افتتاح شد. 

رئیس بیمارستان ولیعصر کازرون گفت: این مرکز در زمینی به مساحت هزار مترمربع با زیربناي 650 مترمربع با اعتباري افزون بر یک

 
میلیارد تومان از محل اعتبارات دانشگاه علوم پزشکی شیراز ساخته شده است. 

 
مرادي افزود: مبلغ چهار میلیارد تومان هزینه خرید تجهیزات این مرکز تخصصی را خانواده مرحومه اکرم قنبریان پرداخت کرده اند. 



رئیس بیمارستان ولیعصر کازرون گفت: در این درمانگاه تخصصی، اکوکاردیوگرافی، ماموگرافی، اندوسکوپی، سونوگرافی و کنترل دیابت

 
انجام می شود. 

همت خیران براي تجهیز بیمارستان اشکنان عباس صحراگرد نماینده هیات امناي بیمارستان بعثت اشکنان گفت: در پی اعلام فورى
بیمارستان بعثت اشکنان درخصوص نیاز به یک دستگاه وینتلاتور، اقاى حاجى پور نیکوکار اشکنانی صد میلیون تومان براي این وسیله

 
درمانی پرداخت کرد. 

صحراگرد افزود: همچنین با توجه به فرسودگی دستگاهاى دندان پزشکى بیمارستان، نیکوکاران اشکنانی آقایان على حاجى پور و

 
اسماعیل تاجگردون اقدام به خرید یونیت و امکانات جانبی آن به مبلغ 40 میلیون تومان کردند. 

توزیع سبد غذایی حمایتی ویژه کودکان زیر 5 سال بسته هاي حمایتی براي ارتقاي سلامت کودکان زیر 5 سال داراي سوء تغذیه در

 
شهرستان فراشبند توزیع می شود. 

کارشناس بهبود تغذیه شبکه بهداشت و درمان شهرستان فراشبند، گفت: کودکان مبتلا به اختلال رشد یا سوء تغذیه و از خانواده هاي

 
محروم که از سوي مراکز جامع سلامت معرفی شده اند، مشمول دریافت این سبد غذایی هستند. 

زهرا ضیایی، سوء تغذیه را یکی از مشکلات تغذیه اي در بین کودکان زیر پنج سال دانست و افزود: عواملی مانند فقر، سهل انگاري،
خرافات، کم غذایی، دسترسی نداشتن به غذا، رعایت نکردن بهداشت و بیماري هاي عفونی از جمله علل اصلی سوء تغذیه به شمار می

 
روند. 

او اظهار داشت: سوء تغذیه کودکان عوارض نامطلوبی بر سلامت جسمی و ذهنی آن ها دارد و زمینه ساز عفونت ها و از علت هاي مهم

 
مرگ و میر در کودکان است. 

این کارشناس تغذیه اضافه کرد: کودکی که به سوء تغذیه مبتلا است نسبت به سن خود جثه اي کوچک و ضعیف دارد و در برابر

 
عفونت مقاومت ندارد و همچنین طول مدت بیماري او نیز بیشتر خواهد بود. 

 
او تاکید کرد: درمان نکردن کودکان مبتلا به سوء تغذیه باعث آسیب به رشد مغزي و کاهش یادگیري در سنین مدرسه می شود. 

ضیایی یاد آور شد: بسته هاي حمایتی به همت کمیته امداد امام خمینی (ره) تامین می شود و شامل تخم مرغ، ماکارونی، حبوبات،

 
کنسرو ماهی و پنیر است. 

بهره برداري از طرح آبرسانی به سه روستاي رستم طرح آبرسانی به سه روستاي شهنه، انجیره و گلستان در شهرستان رستم با هزینه

 
اي افزون بر 23 میلیارد ریال بهره برداري رسید. 

براي اجراي این طرح 13 کیلومتر خط انتقال، دو موتورخانه و یک مخزن 775 متر مکعبی آب اجرا شده است و با بهره برداري از این
طرح 140 خانواده روستایی از آب آشامیدنی سالم بهره مند شدند.



شش سنگ نگاره و هزار داستان/ مجموعه جهانی بیشاپور نگینی درخشان بر

دستان سرسبز کازرون

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/06/13

مجموعه بیشاپور کازرون، یک میراث کهن و از ماندگارترین آثار باستانی جهانی است که با ترکیبی از زیبایی هاي تاریخی و
طبیعی و با وجود نقش برجسته ها در دل باغات مرکبات تنگ چوگان، همواره مورد توجه گردشگران داخلی و خارجی است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، مکان هاي تاریخی، تفریحی و گردشگري هر کشور،
هویت و میراث فرهنگی آنجا محسوب می شود و از اهمیت
خاص و ویژه اي برخوردار است. همه جاي ایران سربلند از
این میراث کهن یعنی آثار باستانی و مناطق تفریحی و
گردشگري بهره مند است و شهرستان کازرون نیز به تبع

 
آن حرف هاي زیادي براي گفتن دارد. 

کازرون داراي مکان هاي تاریخی، تفریحی و گردشگري
زیادي است، که از جمله آن ها می توانیم به مجموعه شهر تاریخی و جهانی بیشاپور، امام زاده سید حسین (ع)، روستاي توریستی

 
دوان، بازار هاي تاریخی ابافتح، شاه حمزه و برادران مربوط به بخش مرکزي کازرون اشاره کنیم. 

کاروانسراي کمارج، برج کمارج، میان کتل، مربوط به بخش کنارتخته، همچنین تفرجگاه بارون زنی تنگ جیز، کوه تنگ جیز، قلعه
دختر، گودکنار، تپه تاریخی، چاه مسلم، دره نیل، کوه تنگ هامون، بقعه تاریخی چهارده معصوم مربوط به بخش خشت، و نیز آتشکده
چهار طاق، قلعه پوسکان، درخت کنار ملک، کتیبه دوران ساسانی، تل خندق، قصر گل اندام و دشت نرگس زار جره و بلبلک در بخش

 
جره و بالاده نیز، از دیگر آثار موجود در این شهرستان است. 

روستاي زیباي دوان در دل کوهستان در نزدیکی شهر کازرون با آب و هواي بسیار عالی و کاملا متفاوت با شهر قرار دارد، که به علت
داشتن بافت بسیار زیباي تاریخی، موزه مردم شناسی و آرامگاه مرحوم علامه دوانی در فصل هاي تابستان و بهار با استقبال خوب

 
بازدید کنندگان رو به رو است. 

امام زاده سیدحسین (ع) مکان مقدسی است که در نزدیکی شهر بیشاپور قرار دارد؛ این مکان مذهبی و گردشگري در فصل تابستان
مورد استقبال زیاد مردم از همه نقاط کشور به خصوص مردم جنوب است که سراب اردشیر نیز در این مکان قرار دارد و مورد توجه

 
بسیار است. 

نرگس زار هاي زیبا، خندان و پر از عطر و یاد امام زمان (عج) بخش جره و بالاده، شهرت جهانی دارد، این نرگسی هاي زیبا، هرساله با
برگزاري جشنواره هاي چند روزه با استقبال فوق العاده گردشگران داخلی و خارجی و توریست ها رو به رو است، که این جشنواره طی

 
دو سال گذشته به علت شرایط خاص کرونا جشنواره برگزار نگردید، اوج زیبایی نرگسی ها از اواسط بهمن ماه تا اواخر دي ماه است. 



مجموعه تفریحی و گردشگري مقدم، در روستاي عمویی قرار دارد و بوم گردي امیران و رییسی نیز در منطقه تنگ چوگان نیز هرساله
مورد استقبال مردم قرار می گیرد. بادام کوهی بخش هاي خشت و کمارج نیز دیدنی و زیباست، آن چنان که بهاري را در قاب خود به

 
تصویر کشیده است، جشنواره گل بادام الیف از دیگر برنامه هاي جذاب شهرستان در بخش کمارج است. 

 
در میان این همه مکان هاي زیبا و دیدنی، شهر تاریخی بیشاپور، چون نگینی بر دستان این سرزمین می درخشد. 

این شهر تاریخی و جهانی یکی از پنج شهر مهم دوره ساسانیان در استان فارس است که در 120 کیلومتري شهر شیراز و 23 کیلو

 
متري شهر کازرون قرار دارد. 

وسعت این شهر کهن، 200 هکتار می باشد که توسط دومین پادشاه ساسانی به نام شاپور اول بنا شده است. مجموعه تاریخی بیشاپور
به علت طبیعت بکر و زیبا و قرار گرفتن در مجاورت رودخانه شاپور و چشمه ساسانی و تقاطع چندین مسیر ترافیکی، مورد توجه

 
گردشگران خارجی و داخلی است. 

اگر بخواهم کامل و جامع به معرفی این مجموعه بپردازم باید روز ها از تاریخچه و ارزش این مکان تاریخی بگویم که سعی می کنم به
طور خلاصه به آن بپردازیم. در اواسط فصل زمستان و آغاز بهار این مکان، خاص و زیباتر از همیشه است. بوي بابونه ها گواه پیوند

 
ناگسستنی است میان امروز ما و دنیاي متفاوت سالیان پیش که بسیار ارزشمند است. 

شهر بیشاپور در جنوب روخانه شاپور و در نزدیکی دره اي به تام تنگ چوگان قرار دارد که اطراف آن را رشته کوه هاي بلند احاطه
کرده است، بقایاي بسیاري از آثار تاریخی گوناگون مرتبط به این شهر شامل: محوطه ها، قلعه ها و سنگ نگاره ها است، که در خود

 
شهر شاپور، تنگ چوگان و در کوه هاي شهر بازمانده است. 

آثار به جا مانده از این شهر شامل: معبد آناهیتا، آتشکده بیشاپور، تالار تشریفات، فضاي حیاط موزاییک، ایوان موزاییک، مسجدجامع،
مدرسه اسلامی، حصاردفاعی، برج هاي دفاعی، ستون هاي یادبود، خندق شهر بیشاپور، قلعه دختر، قلعه پسر، غارشاپور، نقوش

 
برجسته تنگ چوگان، معبد آناهیتا، دارالعماره و حمام هاي دوره اسلامی، کاخ منسوب به والدین و پل تاریخی است. 

 
موزه بیشاپور که در شهر تاریخی بیشاپور واقع شده است از معدود موزه هاي تخصصی ساسانی در کشور است. 

با توجه به اهمیت این شهر تاریخی و حفاري هاي متعدد که از سال هاي 1314 تا کنون توسط هیئات حفاري، خارجی و داخلی که
دراین مکان صورت گرفته آثار و اشیاء بسیاري از این دوره در کاوش هاي محوطه بیشاپور به دست آمد که ضرورت تشکیل چنین

 
موزه اي را ایجاب کرد. 

آثار و اشیاء موجود در این موزه شامل: استودان هاي سنگی کتیبه دار با خط پهلوي ساسانی، ظروف سفالی با کاربري هاي مختلف،
سکه هاي دوره ساسانی، گچ بري ها و تزیینات وابسته به معماري، انواع موزاییک هاي کف تالار ها و ... که نشان گر عظمت و شکوه

 
این شهر باستانی است. 

در این سنگ نگاره شاه و اهورا مزدا هر دو به صورت سوار بر اسب و روبه روي هم نشان داده شده اند. نخستین سنگ نگاره در سمت
چپ رودخانه شاپور و بر صخره هاي این بخش از تنگ چوگان تراشیده شده و ترکیبی از صحنه دیهیم بخشی و تاج گذاري و پیروزي

 
را نشان می دهد. 



شاه، دیهیم کیانی را از اهورا مزدا گرفته و یا آن را لمس می کند. در زیر پا هاي اسب اهورا مزدا، اهریمن به صورت دراز کش افتاده

 
است و در زیر پا هاي اسب شاپور گوردیاین سوم، امپراطور شکست خورده و کشته شده رومی دیده می شود. 

روبه روي اسب شاپور فیلیپ عرب دیگر امپراطور رومی زانو زده و با حالت التماس به شاپور تصویر شده است. این نقش پیروزي شاپور

 
اول بر امپراطوري روم بسیار جالب و دیدنی است. 

در یکی دیگر از سنگ نگاره هاي تراشیده شده بر صخره هاي سمت چپ رودخانه، شاپور یکم سوار بر اسب در مرکز صحنه دیده می

 
شود. 

او تاج کنگره داري بر سر دارد که بر فراز آن گوي بزرگی قرار گرفته است. شاه با دست راست مچ امپراطور اسیر شده رومی را گرفته

 
است. 

 
بالاي صحنه، پسر بچه عریانی به صورت فرشته اي کوچک و بال دار در پرواز است و حامل نیم تاجی براي شاه است. 

میان پا هاي اسب شاه، پیکر منکوب امپراطور کشته شده رومی گردنیانوس قرار دارد که در نتیجه جنگ با شاپور یکم در سال 244

 
میلادي به قتل رسید. 

دو ردیف از سواران و افسران شاهی ایران که بر روي هم و در درون قاب هاي جداگانه نشان داده شده اند، صحنه شاپور و امپراطوران

 
شکست خورده رومی را بر گرفته است. 

سومین سنگ نگاره در سمت راست رودخانه شاپور کنده شده است و این نیز صحنه هاي پیروزي شاپور بر امپراطوران رومی است. در

 
این تصویر بیش از صد نفر حک شده اند. 

پیکر سواره شاپور یکم و فرشته پیروز به او روبان مخصوص شاهی هدیه می دهد. میان پا هاي اسب جسد بی جان گوردیانوس سوم

 
افتاده است و امپراطور روم، فیلیپ عرب زانو زده با حالتی ملتمس پیشنهاد صلح می دهد. 

کنار فیلیپ عرب دو نفر ایستاده اند یکی از آن ها کلاه بلند ایرانی بر سر دارد و دیگري که لباس رومی به تن دارد حلقه پیروزي را به

 
شاه تقدیم می کند. 

در مقابل آن ها رومیان در پنج صف سواره قرار گرفته و هدایایی، چون فیل و اسب و ظروفی مانند طشت، جام، کوزه، قدح، پرچم و

 
اشیا دیگر و حتی ارابه جنگی پیشکش می کنند. 

 
سرداران ایرانی با تعداد هفتاد و یک نفر سواره در این تصویر مشخص است. 

در سنگ نگاره بعدي اهورا مزدا سوار بر اسب در سمت چپ تصویر دیده می شود در حالی که تاج کنگره داري بر سر دارد و با دست

 
حلقه شهریاري را به سمت بهرام گرفته است. در سمت راست بهرام یکم سوار بر اسب زیبایی نشان داده شده است. 

او تاجی بر سر دارد که داراي چندین تیغه پرتو مانند است و همچنین برخلاف اهورا مزدا شمشیر بلندي بر کمر دارد. اسب هاي آن



 
دو شبیه به هم هستند. این تصویر ستایشگر مزدا، بهرام شاه شاهان ایران و غیر ایران است. 

 
در سنگ نگاره پنجم، پادشاه ساسانی، بهرام دوم سوار بر اسب نشان داده شده است. 

او ریش و مو هاي بلند و تاج بال داري شبیه به بال عقاب بر سر دارد. در پهلوي راست بهرام تیردان سنگینی از کمربند او آویزان است

 
و رو به روي شاه سرداري ایستاده است که لباس و موهایش شبیه به شاه است. 

او یکی از بزرگان یا فردي از خانواده سلطنتی است که به حالت احترام ایستاده است. پشت سر او سه نفر از بزرگان عرب و سه نفر

 
دیگر با هدایایی، چون اسب و شتر در مقابل شاه ایستاده اند. 

 
ششمین نقش برجسته منسوب به بهرام دوم در تنگ چوگان است که در این تصویر شاه ساسانی بر تخت شاهی نشسته است. 

او با دست راست پرچم و با دست چپ قبضه شمشیري را گرفته است که میان پاهایش به صورت عمود قرار دارد. در سمت راست

 
شاه، سرداران و درباران ساسانی به حالت احترام قرار گرفته اند. 

عده اي از پارسیان در حال آوردن دو اسیر به حضور شاهنشاه هستند، از سمت راست شاه یک ستوربان اسب شاه را جلو می آورد و

 
پشت سر وي ده نفر از بزرگان و سردارن ایرانی دیده می شود. 

در سمت چپ شاه، یازده نفر ملازمان و خادمان ایرانی به همراه یک کودك دیده می شود که در میان آن ها دو دژخیم سر هاي بریده

 
دشمنان مغلوب را تقدیم می کنند. 

 
در آخر صحنه فیل تنومندي که دو نفر بر آن سوار است و دو نفر دیگر پشت سر آن ها در حال آوردن هدایا هستند. 

از سنگ نگاره ها که بگذریم با طبیعت بسیار زیباي تنگ چوگان، باغات و کوچه باغ هاي شاعرانه رو به رو می شویم؛ باغات مرکبات،

 
نخیلات، طبیعت وصف نشدنی است که با نم نم باران پر از ترنم پاییز و زمستان، دیدنی تر شده و ستونی است. 

سمت چپ در کنار این همه زیبایی، غاري در دل کوهی بلند به نام غار شاپور همه چیز را کامل کرده است، در دهانه این غار مجسمه
شاپور یکم بسیار زیبا و استادانه طراحی شده است. معمولا از اواخر پاییز تا اواخر تعطیلات نوروز این غار بازدید کنندگان زیادي دارد و

 
حتی ورزشکاران را به سمت خود جذب می کند. 

جوکاري رییس اداره میراث فرهنگی کازرون گفت: شهرستان کازرون داراي 250 اثر شناسایی شده و ثبت در آثار ملی است که از
مهم ترین آن ها مجموعه جهانی بیشاپور است که در سال 1397 به ثبت جهانی یونسکو رسیده است و سالانه میزبان تعداد قابل
توجه گردشگران داخلی و خارجی است. شهر بیشاپور ثبت جهانی یونسکو شده است و از ارزش باستانی فراوانی برخورد دار است. این

 
شهر و مجموعه تاریخی بیشاپور از ارزش فراوانی برخودار است. 

او افزود: ان شاءاالله بتوانیم با کمک مسئولان استانی و شهرستانی و حمایت بخش هاي خصوصی جهت جذب اعتبار و ایجاد و احداث
زیر ساخت هاي گردشگري اقدام کنیم که قطعا نتیجه این مهم رونق و درآمد زایی مخصوصا در بخش صنایع دستی و ایجاد اشتغال

در منطقه و شهرستان خواهد بود.





شاکري: وزراي دولت باید با مردم شفاف و صادق باشند

منبع: ایسناشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/06/13

نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: بهبود وضعیت معیشتی، حل مشکل مسکن و اشتغال زایی مهم
ترین اولویت هایی است که باید از سوي کابینه دولت سیزدهم دنبال شود.

اقبال شاکري در گفت وگو با ایسنا، درباره انتظارات مجلس
از وزراي دولت جدید، بیان کرد: اولین انتظار مجلس از وزرا
این است که به تعهداتی که به مردم دادند و مردم را
امیدوار کردند عمل کنند. خوشبختانه آغاز به کار دولت با
حرکت جهادي شروع شد و مسئله حائز اهمیت این است
که باید هرچه سریعتر به وضعیت معیشتی مردم رسیدگی

 
شود. 

وي در ادامه اظهار کرد: اولین اولویتی که باید دنبال شود
بهبود وضعیت معیشتی مردم بوده و سپس بحث مسکن

مردم و سومین اولویت نیز بحث اشتغال زایی است. هر کدام از وزرا به هر نحوي که با این سه حوزه ارتباط دارند باید به مردم خدمت

 
کنند. 

نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه اولین نکته اي که باید مورد توجه وزرا باشد صداقت و شفافیت با مردم و
مجلس است، تصریح کرد: هر یک از وزرا باید به طور شفاف در نشست هاي خبري مسائل را با مردم در میان بگذارند و هیچ موضوعی
را از مردم پنهان نکنند. در بازار داغ اخبار دروغ و شایعه، بهترین راه صداقت با مردم است، قطعا اگر وزرا با مردم صادق باشند مردم

 
نیز آنان را در حل مشکلات همراهی خواهند کرد. 

این عضو کمیسیون عمران مجلس در ادامه تاکید کرد: در کنار حضور در بین مردم و بازدیدهاي میدانی براي حل مشکلات آنان باید
نشست هاي تخصصی با کارشناسان، نخبگان، دانشگاهیان و اقشار مختلف جهت تبادل نظر برگزار شود. از سوي دیگر در انتصابات

 
خود باید مسائل قومی و قبیله اي را کنار زده و تنها بر اساس شایسته سالاري حرکت کنند. 

شاکري در پایان افزود: ما انتظار داریم ارتباط وزرا با کمیسیون ها و فراکسیون هاي مجلس به صورت مستمر ادامه داشته باشد و

 
مجلس نیز قطعا آن ها را در مسیر خدمت به مردم همراهی خواهد کرد. 

انتهاي پیام



طلا این هفته گران تر می شود

منبع: آفتابشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/06/13

پس از یک تابستان آرام طولانی، بازار طلا اندکی روند صعودي پیدا کرد و هر دو گروه تحلیلگران وال استریت و سرمایه
گذاران خُرد در نظرسنجی هفتگی کیتکونیوز صعود بیشتر قیمت طلا در معاملات هفته جاري را پیش بینی کردند.

پس از یک تابستان آرام طولانی، بازار طلا اندکی روند صعودي پیدا کرد و هر دو گروه تحلیلگران وال استریت و سرمایه گذاران

 
خُرد در نظرسنجی هفتگی کیتکونیوز صعود بیشتر قیمت طلا در معاملات هفته جاري را پیش بینی کردند. 

آفتاب نیوز : تحلیلگران می گویند اونس طلا ممکن است روند
صعودي به سمت مرز 1900 دلار را شروع کند زیرا سرمایه
گذاران منتظرند بانک مرکزي آمریکا برنامه تعدیل خرید ماهانه

 
اوراق قرضه را عقب بیاندازد. 

این تغییر ناگهانی پیش بینی هاي پولی که از قیمت طلا
پشتیبانی کرد، پس از انتشار گزارش وزارت کار آمریکا روي داد
که نشان داد تنها 235 هزار شغل در اوت ایجاد شده است. آمار

مذکور به میزان قابل توجهی ضعیفتر از پیش بینی ایجاد 720 هزار شغل جدید از سوي اقتصاددانان بود. این میزان اشتغال جدید از

 
بدبینانه ترین برآوردها هم پایینتر بود. 

آدام بوتون، استراتژیست ارزي ارشد فارکس به کیتکونیوز گفت: بانک مرکزي آمریکا در سپتامبر به تعدیل خرید ماهانه اوراق قرضه
اشاره نخواهد کرد و آنها پیش از نشست نوامبر کمیته بازار آزاد فدرال تنها یک گزارش اشتغال دیگر دریافت خواهند کرد. شکسته

 
شدن مقاومت بازار طلا در سطح 1834 دلار قریب الوقوع است و طلا بالاتر خواهد رفت. 

در نظرسنجی هفته جاري کیتکونیوز از تحلیلگران وال استریت، 15 نفر شرکت کردند که از میان آنها 10 نفر معادل 67 درصد به

 
افزایش قیمت طلا و دو نفر معادل 13 درصد به کاهش قیمت طلا راي دادند و سه نفر معادل 20 درصد نظري نداشتند. 

در این بین، 637 نفر در نظرسنجی آنلاین کیتکونیوز از سرمایه گذاران خُرد شرکت کردند که از میان آنها 416 نفر معادل 65 درصد
به افزایش قیمت طلا و 118 نفر معادل 19 درصد به کاهش قیمت طلا راي دادند در حالی که 103 نفر معادل 16 درصد نظري

 
نداشتند. 

خوش بینی نسبت به هفته پیش افزایش پیدا کرده و هر دو گروه تحلیلگران وال استریت و سرمایه گذاران غیرحرفه اي انتظار دارند
قیمتها به سطح بالاتري صعود کنند. بهاي هر اونس طلا در معاملات روز جمعه بازار آتی آمریکا با 22 دلار و 20 سنت معادل 1.2

 
درصد افزایش، در 1833 دلار و 70 سنت بسته شد و براي کل هفته حدود 0.8 درصد افزایش ثبت کرد. 



دیوید میدن، تحلیلگر بازار در شرکت اکوئیتی کپیتال گفت: به دلار آمریکا چشم دوخته است. اگر شاخص دلار آمریکا به پایین
91.75 واحد نزول کند، در این صورت قیمت طلا صعود بیشتري خواهد کرد. با این حال وي خاطرنشان کرد مایل است اول شکسته
شدن سطح 1835 دلار را مشاهده کند که سطح مقاومتی کوتاه مدت قابل توجهی است. طلا امسال سه بار در آزمودن و شکستن این

 
سطح مقاومتی ناموفق بوده است. 

 
جیم ویکاف، تحلیلگر فنی ارشد کیتکو گفت: خریداران طلا برتري فنی دارند و وي انتظار دارد قیمتها در کوتاه مدت صعود کنند. 

رابین بیهار، تحلیلگر مستقل بازار طلا گفت: وي طلا را دوست دارد اما درباره روند قیمت این فلز ارزشمند در کوتاه مدت نظر خنثی
دارد. وي خاطرنشان کرد جدیدترین آمار اشتغال مانع برنامه بانک مرکزي آمریکا براي تعدیل خرید ماهانه اوراق قرضه می شود با این
حال تعدیل هنوز از دستورکار این بانک مرکزي کاملا خارج نشده است. بیهار گفت: سرمایه گذاران به جاي این که دنبال سود حاصل

 
از سفته بازي کوتاه مدت باشند، باید قیمت فعلی را نقطه ورود خوبی براي یک سرمایه گذاري بلندمدت ببینند. 

با این حال همه تحلیلگران نسبت به طلا در کوتاه مدت خوش بین نبودند. مارك چندلر، مدیرکل شرکت بانوك گلوبال فارکس به
کیتکونیوز گفت: اگرچه حرکت طلا مثبت به نظر می رسد اما وي بدبین مانده است زیرا دلار آمریکا تثبیت می شود.



نادیده گرفتن طب سنتی براي درمان ویروس کرونا/ رشد بیش از هزار گونه

گیاه دارویی در ایران

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/06/13

استفاده از پتانسیل بالاي ایران در حوزه گیاهان دارویی می تواند مسیر پیشرفت هر چه بیشتر در اقتصاد دانش بنیان را فراهم
کند.

به گزارش خبرنگار حوزه فناوري گروه علمی پزشکی
باشگاه خبرنگاران جوان، طب سنتی و استفاده از گیاهان
دارویی از دیرباز در بین ایرانیان رایج بوده است. در گذشته
به دلیل شناخته نشدن طب نوین و وجود گیاهان دارویی،
مصرف دارو هاي سنتی براي درمان بسیاري از بیماري ها
مورد توجه بوده است که به دلیل ترکیبات طبیعی دارو

هاي سنتی معمولاً عوارضی را براي بیمار به همراه نداشته است؛ همچنین وجود گیاهان دارویی در اقلیم هاي مختلف کشور می تواند

 
دلیل دیگري براي استفاده از این دسته گیاهان باشد. 

کشور ایران به تنهایی، دو برابر قاره اروپا از تنوع و گیاهان دارویی برخوردار است و بر اساس نظر گیاه شناسان و پژوهشگران تعداد

 
گونه هاي گیاهی ایران 8 هزار گونه و این آمار بیانگر غناء گیاهی به تنوع زیستی است. 

گیاهان موجود صرفاً جامعه دارویی و ادویه اي ندارند بلکه در عرصه هاي مختلف تولید عطر آرایشی و بهداشتی مورد استفاده قرار می
گیرند بنابراین رد پاي گیاهان دارویی فقط در حوزه داروسازي به چشم نمی خورد. در ایران تولید گیاهان دارویی و زیستی در برخی
موارد به صورت انحصاري عمل می کند، زیرا 1728 از کل 2300 گیاه موجود شناسایی شده در جهان در داخل مناطق ایران رشد می

 
کنند. 

متاسفانه عده اي بر این باورند که استفاده از گیاهان دارویی و سنتی براي درمان بسیاري از بیماري ها نسخه قدیمی و منسوخ شده
است و این موضوع ثروتمند در کشور هاي در حال توسعه و یا توسعه نیافته انجام می شود و این در حالی است که کشور هاي توسعه
یافته از قبل ژاپن، چین، کره، ویتنام، آلمان، رالیا، نروژ، انگلستان، کانادا و آمریکا نه تنها براي درمان برخی از بیماري ها از طب سنتی
در کنار طب نوین استفاده می کنند بلکه بخشی از هزینه هاي درمانی صورت گرفته در این حوزه تحت پوشش سازمان بیمه قرار دارد.

نکته حائز اهمیت؛ رشد فزاینده استفاده از گیاهان دارویی و طب سنتی براي درمان بسیاري از بیماري هاست .اثرات و عوارض جانبی
بعد از مصرف دارو هاي شیمیایی سبب شده تا مردم به سمت استفاده از گیاهان دارویی و سنتی براي درمان بیماري هاي شان بروند،
اما این موضوع به معنی استفاده بیش از حد از گیاهان دارویی و سنتی نیست، زیرا زیاده روي و استفاده بدون نظر پزشک متخصص
می تواند عوارضی را براي فرد به همراه داشته باشد همچنین باید توجه داشت که مصرف همزمان دارو هاي شیمیایی و گیاهی عوارض

جبران ناپذیري را براي فرد به همراه خواهد داشت. 



 
 

محمدرضا حاجی حیدري، متخصص طب سنتی ایرانی در گفت وگو با خبرنگار حوزه کلینیک اظهار کرد: متاسفانه بسیاري از مردم بر
این باورند که مصرف همزمان گیاهان دارویی با دارو هاي شیمیایی نیز تداخلی ندارد در حالی که این یک باور نادرست است. باید با
اطلاع رسانی و فرهنگ سازي این باور غلط را اصلاح کرد، زیرا بسیاري از گیاهان دارویی در صورت زیاده رویی در مصرفشان هم داراي

 
عوارض است و هم با برخی دارو هاي شیمیایی تداخل دارند. 

او افزود: یکی از موارد تداخل معمول گیاهان دارویی افزایش یا کاهش تاثیر یک یا چند داروي شیمیایی است. به عنوان مثال چاي
سبز که یک گیاه دارویی در دسترس و پر مصرف است با دارو هاي ضد انعقاد تداخل دارد و مصرف آن در بیماران قلبی عروقی که

 
دارو هاي ضد انعقاد مصرف می کنند خطرناك است. 

این متخصص طب سنتی یادآوري کرد: بنابراین به دلیل تداخلات احتمالی گیاهان دارویی و دارو هاي گیاهی با دارو هاي شیمیایی و
عوارض جانبی این نوع گیاهان باید مصرف آن ها زیر نظر پزشکان متخصص طب سنتی باشد. در صورت تداخل گیاهان دارو یی با

 
دارو هاي شیمیایی بهتر است دارو هاي گیاهی بیمار قطع یا تعدیل شود. 

با فراگیري و جهانی شدن ویروس ناشناخته کرونا سرعت داروسازي تمام کشور ها به ساخت دارو هایی براي درمان و پیشگیري از
ابتلا به کرونا اقدام کردند که دارو هاي بسیاري در این زمینه ساخته شد کشور ایران هم در این زمینه پیشرفت هاي بسیار چشمگیر و
قابل تأملی را داشته است و واکسن هاي ایرانی که تا امروز ساخته شده با گرفتن تاییدیه هاي لازم به بازار عرضه شده است دارو هایی

 
با ترکیب دارویی جهت درمان بیماران سرپایی در تولید شده و به طور رسمی در داروخانه هاي کشور موجود است. 

 
 



صالح رمضانی فرمولاتور داروي گیاهی در گفت وگو با خبرنگار حوزه فناوري کرونا گفت: داروي گیاهی سالیراویرا یک داروي درمانی
کروناست که به صورت رسمی براي درمان بیماران سرپایی کووید 19 تولید شده است که از دارو هاي رسمی کشور بوده و تمام مجوز
هاي لازم را براي درمان بیماران سرپایی در حوزه کاهش علائم بالینی و کاهش طول مدت درمان بیماري را از سازمان غذا و دارو اخذ

 
کرده است. 

او افزود: یک داروي 100درصد طبیعی است هیچ عوارض جانبی ناشی از مصرف این دارو در زمان کارآزمایی بالینی در بیماران

 
سرپایی مشاهده نشده است. 

رمضانی گفت: این دارو حاوي عصاره گیاهانی، چون شیرین بیان، سرخارگل، جنسینگ، زوفا، ریواس و رزماري به عنوان درمان
ضدویروسی در بیماران COVID-19 از سوي محققان یکی از شرکت هاي دانش بنیان تهیه و تولید شده است؛ بنابراین روند

 
روزافزون گرایش پزشکان و داروسازان به این حوزه سبب شده است تا مردم به استفاده از گیاهان دارویی و سنتی تمایل پیدا کنند. 

با تمام مزیت ها و فرصت هاي که استفاده از گیاهان دارویی و سنتی براي کشور به همراه خواهد داشت، اما این حوزه آنطور که باید و
شاید مورد توجه مسئولین قرار نگرفته است و همچنین وجود خلاء هاي در این حوزه سبب شده تا پیشرفت چندانی نداشته باشیم. با
توجه به این که مقدار زیادي از گیاهان دارویی و سنتی صرفا منحصر ایران هستند و در داخل کشور رشد می یابند، اما در زمینه
صادرات و تجارت این گیاهان به خوبی عمل نکرده ایم و در حالی که این شروع صادرات در این حوزه می تواند به رشد هرچه بیشتر

 
اقتصاد دانش بنیان کمک کند. 

این در حالی است که با توجه به سهم پایین 3 تا 4 درصدي صادرات محصولات و گیاهان دارویی ایران، طبق پیش بینی شوراي
انقلاب فرهنگی در سند چشم انداز 20 ساله کشور براي افق 1404 سهم 20 درصدي را براي صادرات این حوزه درنظر گرفته است که

 
مسیر بسیار طولانی را براي رسیدن به این هدف خواهیم داشت. 

 
 

رضا غفارزادگان رئیس پژوهشکده گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی اظهار کرد: کشور ایران در حوزه گیاهان دارویی از پتانسیل بالایی

 
برخوردار است که توجه به این امر می تواند اشتغال زایی و ایجاد شغل هاي پایدار در حوزه کشاورزي و حوزه هاي داروسازي شود. 

او افزود: ما توانستیم در پژوهشکده گیاهان دارویی مرکز دانش بنیان، ژل هاي ضدعفونی کننده بر پایه گیاهان دارویی تهیه کنیم
همچنین چند نمونه دارو براي کمک به درمان کرونا تولید کنیم. همچنین ما به دنبال این هستیم تا سهم دارو هاي گیاهی را در سبد

 
دارویی کشورمان افزایش دهیم. 



رئیس پژوهشکده گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی گفت: ما در زمینه تجارت و صادرات گیاهان دارویی عملکرد خوبی نداشته ایم که
این امر ناشی از خلاء هاي موجود در این مسیر است. اینکه دانشجویان خوبی را پرورش نداده ایم و بیشتر به سمت علوم پایه تمرکز
کردیم همچنین عدم حضور یک ارگان متولی و مشخص در این حوزه و عدم برنامه ریزي مناسب سبب شده تا در این حوزه پیشرفت

 
چندان خوبی را نداشته باشیم. 

 
او در نهایت گفت: در برخی موارد نگاه عطار گونه برخی از مردم و پزشکان به این حوزه از دیگر مشکلات این عرصه خواهد بود. 

همگرایی بین مسئولین و مردم و توجه هر چه بیشتر به این حوزه میتواند به پیشبرد اهداف و پیشرفت هرچه بیشتر در مسیر اقتصاد

 
دانش بنیان کمک کند. 

 
بیشتربخوانید 

 
- 5 هزار محصول گیاهی و سنتی ایرانی مجوز تولید گرفتند 

- نقش گیاهان دارویی در توسعه و پیشرفت اقتصاد ملی



اعطاي تسهیلات تکمیلی به گیرندگان تسهیلات ریالی از صندوق توسعه ملی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/06/13

فصل اقتصاد - همه متقاضیان تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی که تا پایان سال 1399 از محل این قانون تأمین مالی شده
اند، می توانند از طریق موسسه عامل اعطا کننده تسهیلات اولیه حداکثر تا سقف 40 درصد تسهیلات اولیه، تسهیلات

تکمیلی دریافت کنند.

فصل اقتصاد - همه متقاضیان تسهیلات ریالی صندوق
توسعه ملی که تا پایان سال 1399 از محل این قانون
تأمین مالی شده اند، می توانند از طریق موسسه عامل اعطا
کننده تسهیلات اولیه حداکثر تا سقف 40 درصد تسهیلات

 
اولیه، تسهیلات تکمیلی دریافت کنند. 

به گزارش فصل اقتصاد ، همه متقاضیان تسهیلات ریالی
صندوق توسعه ملی که تا پایان سال 1399 از محل این قانون تأمین مالی شده اند، می توانند از طریق موسسه عامل اعطا کننده
تسهیلات اولیه (بانک توسعه تعاون، پست بانک ایران، بانک کشاورزي و صندوق کارآفرینی امید) "حداکثر تا سقف 40 درصد

 
تسهیلات اولیه"، تسهیلات تکمیلی دریافت کنند. 

استفاده کنندگان از تسهیلات"قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده منابع صندوق
توسعه ملی"با مراجعه به یکی از موسسات عامل که در ابتدا از طریق آن تسهیلات اولیه را دریافت کرده اند؛ می توانند درخواست
دریافت تسهیلات تکمیلی را ارائه کنند تا پس از تطبیق درخواست با ضوابط و شرایط پرداخت تسهیلات تکمیلی در ارکان اعتباري
بانک ها از جمله "اطمینان از به بهره برداري رسیدن طرح ظرف مدت حداکثر یک سال" و سایر ضوابطی که صندوق پیش از این طی
فرم مخصوصی براي بانک ها تعیین کرده است و همچنین دستورالعمل ابلاغی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، "متناسب با میزان

 
پیشرفت پروژه" از این امکان بهره مند شوند. 

طبق گزارش عملکرد تسهیلات اعطایی از محل منابع ارزي و ریالی صندوق توسعه ملی، در راستاي قانون حمایت از توسعه و ایجاد
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی (مصوب سال 1396) که طبق آن، براي تحقق
اهداف سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی، به صندوق توسعه ملی اجازه داده شده تا با هدف ارتقاي تولید و ایجاد اشتغال پایدار در
مناطق روستایی و عشایري، معادل ریالی 1.5 میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی را به صورت قرض الحسنه نزد موسسات مالی
تعیین شده در این قانون سپرده گذاري کند تا این منابع صرف اعطاي تسهیلات به اشخاص حقیقی و حقوقی غیر دولتی براي ایجاد

 
اشتغال در روستا ها و شهر هاي زیر 10 هزار نفر واقع در مناطق مرزي و عشایري شود. 

صندوق توسعه ملی طی 5 مرحله و در سال هاي 96، 97 و 99 نسبت به سپرده گذاري مبلغ 97.5 هزار میلیارد ریال معادل 1.5

 
میلیاد دلار در بانک ها یا صندوق هاي منتخب در قانون اقدام کرده است. 

در 9 ماهه سال 99 مطابق با ابلاغ مرحله پنجم تخصیص اعتبار قانون حمایت از توسعه پایدار در مناطق روستایی و عشایري دستور
برداشت و تسعیر مانده مصرف نشده ي این اعتبارات به میزان 245 میلیون دلار از حساب صندوق توسعه ملی به بانک مرکزي صادر



 
شد و از تعداد 4 فقره قرارداد ابلاغ شده، سهم مبلغ ریالی مربوط به دو بانک عامل نیز به حساب آن ها واریز شده است. 

انتهاي پیام/



8 هزار بیمار ام اس با مشکل هزینه درمانی روبه رو هستند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/06/13

قائم مقام و سخنگوي انجمن ام اس در استان فارس گفت: بیش از 8 هزار بیمار ام اس، در استان فارس نیازمند توجه مدیران
و متولیان درمانی و بهداشتی هستند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، محمدعلی وحیدي پور قائم مقام و سخنگوي انجمن
ام اس در استان فارس گفت: هزینه سنگین دارو، کمبود
خدمات بهداشتی، درمانی شامل فیزیوتراپی، تشخیص
MRI مهم ترین معضل و مشکلات جامعه هدف محسوب

 
می شود. 

او با ا شاره به اینکه هزینه هاي سرسام آور درمانی و
بهداشتی بیماران که بسیاري از قشر آسیب پذیر جامعه هستند بر دوش خانواده هاي آنان سنگینی می کند، افزود: تشدید تحریم هاي
ظالمانه از سوي استکبار و نیز خروج دارو هاي بیماران MS که بیشتر وارداتی از لیست ارز دولتی، کم شدن و افزایش شدید قیمت ها

 
در بازار از دیگر مواردي است که بیماران با آن روبه رو هستند. 

قائم مقام و سخنگوي انجمن بیماري MS در ا ستان فارس بیان کرد: براي مقابله با تنگنا ها پیش روي بیماران، انجمن MS استان
فارس در اقدامی جهادي با تشکیل یک واحد آموزشی و کارورزي براي ایجاد اشتغال از جهاد گران عرصه آموزش بر پایه تجارب بسیج

 
سازندگی سپاه ثاراالله (ع) شیراز حرکت جدي را آغاز کرده است. 

وحیدي پور با تأکید بر اینکه اشتغال زایی، مناسب ترین شیوه براي خروج بیماران از تنگنا هاي اقتصادي، کاهش استرس ناشی از
عوارض این بیماري است، تصریح کرد: این انجمن با دعوت از تمامی خیران و نیز سازمان هاي حمایتی درخواست می کند در اقدامی

 
جهادي و خداپسندانه در کنار بیماران MS قرار گیرند. 

او اظهار کرد: بازگشایی دفتر مرکزي انجمن MS استان فارس براي تسهیل و خدمات مردمی و رفاهی واقع در خیابان زند بعد از خیام

 
روبه روي بیمه تأمین اجتماعی طبقه سوم آماده پذیراي خیران است. 

قائم مقام انجمن بیماري MS اضافه کرد: شعبه دوم این مرکز با عنوان کارگزاري و خدمات درمانی، آموزشی و کارآفرینی واقع در
خیابان سپاه شمالی کوچه 6 براي مراجعه بیماران آماده است.



پرداخت وام سه میلیارد ریالی به زنان روستایی در فارس

منبع: مطبوعات فارسشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/06/13

مدیر سازمان تعاون روستایی فارس از پرداخت وام سه میلیارد ریالی به زنان روستایی استان خبر داد.

 
مدیر سازمان تعاون روستایی فارس از پرداخت وام سه میلیارد ریالی به زنان روستایی استان خبر داد. 

پایگاه خبري مطبوعات فارس: هدایت االله رحیمی جمعه 12
شهریور در ارتباط مجازي با خبرنگاران تاکید کرد: کارآفرینی در
مناطق روستایی، به ویژه در بین زنان روستایی می تواند برطرف

 
کننده بسیاري از چالش ها از جمله بیکاري باشد. 

او افزود: با امضاء تفاهم نامه اي با دفتر امور بانوان استانداري وام
سه میلیارد ریالی در قالب وام قرض الحسنه روستایی
(اشتغالزایی)با معرفی اعضاء شرکت هاي زنان روستایی به
استانداري و بر اساس نوع کارآفرینی، اختصاص و به هر عضو بین

 
50 تا 100 میلیون ریال از طریق بانک ملی پرداخت شد. 

به گفته مدیر سازمان تعاون روستایی فارس، همچنین با انعقاد تفاهم نامه اي بین اتحادیه زنان روستایی فارس و کمیته امداد امام

 
خمینی، زنان کارآفرین روستایی عضو شرکت هاي تحت پوشش می توانند وام بدون سود از کمیته امداد دریافت کنند. 

رحیمی ادامه داد: زنان روستایی نقش اساسی در ابعاد مختلف اقتصاد روستایی اعم از تولید مواد غذایی، فرهنگی و معنوي ایفا می
کنند و یکی از بهترین راهکارهاي مناسب در هم افزایی مهارت هاي زنان روستایی، عضویت در شرکت هاي تعاون روستایی زنان است.

 
در همین راستا درگاه هاي فروش محصولات تولیدي بانوان در دیجی کالا و با سلام ایجاد شد. 

او افزود: اتحادیه زنان روستایی فارس با بیش از 4500 نفر عضو از سال 1398 در قالب تشکل فعال در استان شروع به فعالیت کرده و

 
اقدامات موثري در مدیریت اشتغال زنان روستایی داشته است. 

رحیمی خاطرنشان کرد: در طرح معیشتی زنان روستایی تعداد 8هزار قطعه مرغ بومی 21 روزه با اعتباري بالغ بر یک میلیارد و

 
چهارصد میلیون ریال بین زنان روستایی توزیع شده که به هر خانوار روستایی تعداد 100 مرغ تعلق گرفت. 

این مقام مسئول اجراي طرح معیشتی را در راستاي کمک به اقتصاد خانوداه روستایی ارزیابی و بیان کرد: طی برآورد انجام شده از
سرانه مصرف تخم مرغ در هر خانواده روستایی، نیمی از تخم مرغ هاي تولیدي این طرح می تواند، خانواده روستایی را از تامین و

خرید تخم مرغ خودکفا کند و نیمه دیگرآن براي خوراك هزینه و تداوم داشته باشد.





فیلم | بدون تعارف با کارآفرینی که کارتن خواب بود

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/06/13

برنامه بدون تعارف این هفته، به کارآفرینی پرداخته است که روزي کارت خواب بود. محمد ثقفی صاحب کارخانه تشک و
مبل سازي به گفته خودش از 9 سالگی سیگار می کشید و سالها به مواد مخدر مصرف کرده است، اما امروز کارخانه داري

موفق و کارآفرین برتر کشور است.

برنامه بدون تعارف این هفته، به کارآفرینی پرداخته است که روزي کارت خواب بود. محمد ثقفی صاحب کارخانه تشک و مبل
سازي به گفته خودش از 9 سالگی سیگار می کشید و سالها به مواد مخدر مصرف کرده است، اما امروز کارخانه داري موفق و

 
کارآفرین برتر کشور است. 

 
کد ویدیو دانلود فیلم اصلی 

انتهاي پیام



افتتاح واحد صنعتی در عباس آباد اسفراین

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/06/13

دنیاي اقتصاد - بجنورد - اسد ابراهیمی : مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی خراسان شمالی گفت: همزمان با هفته دولت
واحد صنعتی پولاد کاویان سپهر آیین مستقر در ناحیه صنعتی عباس  آباد اسفراین به بهره  برداري رسید. به گزارش روابط عمومی
شرکت شهرك  هاي صنعتی خراسان شمالی، سیاوش وحدت گفت: این واحد تولید قطعات جلوبندي خودرو، با سرمایه گذاري 70

میلیارد ریال و اشتغال زایی 18 نفر و با مشارکت صندوق کارآفرینی امید به بهره برداري رسید.



تجلیل از کارگران نمونه خراسان جنوبی با حضور استاندار

شماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/06/13
منبع: روزنامه آواي خراسان

جنوبی

در مراسمی از 15 کارگر نمونه، سه نماینده گروه و اعضاي گروه کار نمونه و دو واحد تولیدي و معدنی در سی و دومین همایش
تجلیل از کارگران نمونه قدردانی شد. استاندار در این مراسم ترویج فرهنگ کار و تلاش در جامعه را ضروري دانست و گفت: خراسان
جنوبی براي توسعه منابع بسیار خوبی دارد و اگر در مسیر داشته ها و سرمایه هاي استان حرکت کنیم می توانیم موانع را مرتفع
کنیم. ملانوري با اشاره به فعالیت ستاد توسعه خاوران در استان، افزود: در ستاد توسعه خاوران تاکید بر اشتغالزایی است و از ایده هاي
خوب کارآفرینان استقبال و سرمایه گذاران را تشویق می کنیم. وي گفت: همواره در تلاشیم با رویکرد توسعه اي بتوانیم سطح رفاه
مردم استان را افزایش و ایجاد اشتغال کنیم. استاندار با بیان این که کارآفرینی به معناي واقعی باید از مسیر علم بیرون بیاید، گفت:
بین کارآفرینی و سرمایه گذاري تفاوت است و کارآفرین کسی است که محور ها و شیوه هاي جدید براي کسب درآمد ایجاد کند. به

 
گفته وي افرادي که به عنوان کارآفرینان برتر معرفی می شوند، به دلیل تجربه و اقدامات مؤثرشان، مسئولیت سنگینی بر عهده دارند. 

 
حوادث ناشی از کار در خراسان جنوبی 16 درصد کاهش یافت 

مدیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان نیز گفت: تجلیل از کارگران نمونه با کمک چندین دستگاه اجرایی انجام شده و هدف تشویق
جامعه کارگري، ایجاد انگیزه وشناسایی نیرو هاي خلاق و توانمند است. اشرفی افزود: 32 شاخص براي انتخاب افراد در این همایش در
نظر گرفته شده که انضباط کاري، رعایت مقررات کاري و استانداردسازي محیط کار ازملاك هاي انتخاب شده است. مدیرکل تعاون،
کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی گفت: در پنج ماه ابتداي امسال 10 مورد حوادث ناشی از کار در استان رخ داد که نسبت به مدت
مشابه سال گذشته 16 درصد کاهش دارد. اشرفی اظهار داشت: از ابتداي امسال 2 هزار و 684 بازرسی از واحدهاي مختلف استان
انجام شده است. وي با اشاره به اینکه در خراسان جنوبی 300 تشکل کارگري و کارفرمایی وجود دارد گفت: تعداد کل مقرري بگیران
بیمه بیکاري استان هزار و 303 نفر است. اشرفی با بیان اینکه در پنج ماه ابتداي امسال 612 درخواست واصله به دبیرخانه مشاغل
سخت و زیان آور داشته ایم که 478 مورد در کمیته بدوي مورد تایید قرار گرفته است، اضافه کرد: در این مدت هزار و 516 مورد
حمایت از کارگران و واحدهاي مشکل دار استان انجام شده است. وي عنوان کرد: براساس آمار چهار ماه نخست امسال، 48 واحد
خراسان جنوبی معوقات کارگري به مبلغ 24 میلیارد و 26 میلیون تومان به هزار و 887 کارگر را دارند که نسبت به سنوات گذشته

 
کاهش دارد. 

 
واکسیناسیون جامعه کارگري و کارفرمایی ضروري است 

رئیس کانون شوراهاي اسلامی کار خراسان جنوبی نیز در این مراسم گفت: واکسیناسیون کروناي جامعه کارگري و کارفرمایی به ویژه
مشاغل گروه یک و مشاغل سخت و زیان بار ضروري است. تقی زاده افزود: با توجه به شرایط اخیر کشور در زمینه کرونا و مشکلات
اقتصادي ناشی از آن، همکاري شرکت هاي برق و گاز در جهت قطع نکردن حامل هاي انرژي کمک شایانی به رونق تولید خواهد کرد.
وي گفت: راه اندازي ایستگاه کارگري براي ساماندهی نحوه فعالیت کارگران ساختمانی که در حال حاضر در چهار راه ها و گذرگاه ها
تجمع می کنند، ضروري است و درخصوص بیمه کارگران ساختمانی که مشکلاتی با سازمان تامین اجتماعی داریم، نیازمند همکاري و
تعامل براي افزایش سهمیه هستیم. رئیس کانون شوراهاي اسلامی کار خراسان جنوبی عنوان کرد: اکنون در استان بیشترین معوقات



کارگري مربوط به بخش هاي راه و آب و فاضلاب و مطالبات پیمانکاران است که نیاز است از وزارت خانه هاي مربوطه پیگیري هاي
لازم صورت گیرد.اصغري مقدم



تعاون حیاط خلوت یا چرخ دندانه هرز

منبع: گیرا آنلاینشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/06/12

گیرا آنلاین_مازیار صیادي_ تعاون سناریوي تکراري هر ساله بدون خروجی ومانده از شعار هاي پرتمطراق که هر ساله هفته
تعاون را بدان اختصاص می دهند ، واژه مقدس تعاون که شالوده آن بر مشارکت استوار است مبدل به کش وقوس هاي

سیاسی ومنازعات سیستماتیک است که در سراسر کشور پوسته نازکی از آن بجاي مانده (...)

پرواضح است کارکرد تعدادي مدیران کل باتجربه ومتعصب ووفادار با رتبه هاي درخشان در سطح ملی در میان هیاهوي سو

 
مدیریتی در شاکله کشوري ، نشان ونمودي نخواهد داشت.... 

گیرا آنلاین_مازیار صیادي_ تعاون سناریوي تکراري هر ساله
بدون خروجی ومانده از شعار هاي پرتمطراق که هر ساله هفته
تعاون را بدان اختصاص می دهند ، واژه مقدس تعاون که شالوده
آن بر مشارکت استوار است مبدل به کش وقوس هاي سیاسی
ومنازعات سیستماتیک است که در سراسر کشور پوسته نازکی از
آن بجاي مانده که نامش راتعاون نهادند در راستاي غوغا سالاري
وپردازش اصل 44 قانون اساسی بخش تعاون یکی از سه بخش
عمده اقتصاد کشور قلمداد گردیده که حداقل می بایست در 25
درصد ورودي اقتصاد به تعاون اختصاص یابد ولی با کمال تاسف

بطور عملی کمتر از 2 درصد اقتصاد کشور را در چنبره خود حفظ نموده است ولی سکانداران تعاون معتقد هستند سهم بخش تعاون
در اقتصاد کشور 5درصد است .!! ولی در بودجه کشور نام وجایگاهی براي تعاون تعیین وتبین نگردید ه واگر در بودجه اشتغال مقادیر
ناچیزي تخصیص دادند در حوزه کارآفرینی است نه بخش تعاون .. طبق اساسنامه وقانون اقتصاد بخش تعاون 《 ابزار کار براي همه
》 جز اهدافش بوده که این ادعا بقدري رنگ رو رفته است که قافله سالار تعاون در کنار شعار هاي پرهیمنه نتوانست خودش را
درقالب همان تعاون حفظ نماید وبقدري طی ادوار گذشته کم رمق وبی جان بوده تا اینکه این فرزند ناخلف اقتصاد را غلت دادند ودر
گوشه رینک با هژمونی وزارت کار اختلاط نمودند تا شاید در داخل پیله خود بنام تعاون روز گذران نماید، که حالیه مبدل یک معاونت
بلا اثر در ساختار وزارت متبوعش مبدل گشته ودر استانها دکانی کوچک از ارجاعات و پیگیریهاي تعاونیهاي رنگ ورفته واتحادیه هاي
بی جان واتاق تعاون بی رمق مبدل گشته است .. تعاونیهاي نو مانند توسعه وعمران با قانونی مبهم وترك تشریفات عین شتر گاو
پلنگی می مانند که هیچ مدیر استانی نمی داند با این غول نتراشیده چگونه وبا کدام ابزارش کار ویا مبادله سازند .. چرخ داندانهاي
هرزي که بدون خودباوري وبدون هدف گذاري ونداشتن پیوند سازمانی با نهادهاي تصمیم ساز تعاون را یک ملقمه اي برآمده از بطن
ومتن اقتصادي که نه شباهتی به بخش خصوصی دارد ونه بخش دولتی... البته بهتر است این سناریو ساخته شده را حیاط خلوت

 
رندان سیاسی بنامیم واگر با تبصره وتک ماده بپذیریم نامش را در لوح زرین اقتصاد تحریم زده ما 《خصولتی》 بگذاریم، البته 

تعاون قرار بود با تجمیع اندوخته هاي اندك وسرمایه هاي معنوي واقتصادي وبهره گیري از ظرفیت هاي بالقوه وپتانسیل اقتصادي
جامعه، عامل توسعه وترویج فرهنگ عدالت اقتصادي باشد، که رفته رفته کارشناسان اهل فن با درك درست وعلمی با فن آوري
وتکنولوژي مدرن ، تعاونیهاي دانش بنیان را پی ریزي نمودند ، که در هنگامه این پارادیم به ناگه دولت فخیمه وقت 《تعاونیهاي
سهام عدالت》 را که یک واژه مبهم وعدم استراتژي و بدون راهکار عملی در دامن تعاونیها نهاده تا ذهنیت دست نخورده مردم خاصه
نسل جوان آهسته وپیوسته با تراوشات کار گروهی عجین می شدند آنگاه حجم انتظارات تلمبار شده وبدون خروجی وارزیابی سهام
کارخانجات زیانده بنام سهام عدالت بر تارك پرهیمنه تعاون بارگذاري گردیده تا براي همیشه لکه نا کارآمدي حیض برپیشانی تعاون



براي سالهاي متمادي در اذهان باقی بماند ، شور بختانه سپردن کاروان عظیم تعاون بدست کسانیکه شناخت آن از تعاون صرفا
بستگانشان عضو تعاونی مصرف فرهنگیان بوده واین پیوستگی مویرگی چنان علقه وجسارتی به این جوان داده تا به خودش جرات
دهدکه سکانداري 25 درصد اقتصاد کشور را راهبري نماید ..! صدالبته اودر کشاکش مجالست ومباحثه ودفاع از استاندارد هاي تعاون
در هیات وزیران وکانون اهل فن نمی تواند کلامی براي استحکام واقتدار تعاون بر زبان جاري سازد که یقینا چنین افرادي بی تجربه
ونا آشنا به بخش تعاون جز 《شنونده محض》اطاعت کلامی ومجري منویات چهره هاي پشت صحنه، کار دیگري برنمی آید ... در
صحنه هاي مبادلات مرزي با تشکیل تعاونیهاي مرز نشینان چنان رسوایی بجاي آوردند که حداقل خوشحال بودیم حاشیه مرزهاي
مان را قهوه اي نکرده بودند، شوربختانه آنجا هم با ره آورد تلخ سو مدیریتی ونداشتن استانداردهاي نظارتی، تعاونیهاي مرز نشینان

 
یکی از غده هاي چرکین بخش تعاون مبدل گشته است .. 

واما آنچه انتظار داشتیم که با لیاقت ورزي بدان وفادار باشندو همت می کنند تعاونیهاي تامین نیاز را درسراسر استانها شکل می

 
دهند، متاسفانه جز تشکیل چند تعاونی الگویی ونمایشی وبدون خروجی هدفمند اقدام بایسته دیگر ي خلق ننمودند ... 

پرواضح است کارکرد تعدادي مدیران کل باتجربه ومتعصب ووفادار با رتبه هاي درخشان در سطح ملی در میان هیاهوي سو مدیریتی

 
در شاکله کشوري ، نشان ونمودي نخواهد داشت.... 

وتا اینجا آنچه بر تعاون رفت تیتر وار آورده شد ... واگر می خواهید از کریدور پوپلیستی خارج شویدوتا تعاون به معناي حقیقی قادر
باشد رسالت واصالت خود را در تبین شعاریش عملی واجرایی سازد وبتوانند گره هاي کور اشتغال گروهی وخرد را مرتفع نماید و آنگاه

 
کارنامه اي موفق وموثر از خود بروز دهد بلادرنگ این عملیات را بطور اجرایی براي حفظ ته مانده تعاون بکار بگیرید؛ 

1- تخصیص یک سوم بودجه اشتغال کشور ویژه بخش تعاون براي اجراي طرح هاي دانش بنیان و تعاونهاي نو وتامین نیاز وتعاونیهاي

 
توسعه عمران 

 
2- اصلاح واجرا قوانین متناسب با اصل 44 قانون اساسی براي تشکیلات بخش تعاون اختصاصا به تمام وزارت خانه ها ابلاغ گردد 

3-آیین نامه اجرایی ودستوري با فرجه زمانی براي کلیه استانداران جهت تشکیل وفعال نمودن تعاونیهاي توسعه وعمران واعطا کلیه

 
قراردادهاي پیمانکاري عمرانی دستگاههاي تخصصی خاصه شهرداریها بدون هرگونه محدودیت 

4- تشکیل تعاونیهاي تامین نیاز در کلیه مشاغل خرد وکوچک که بصورت کنتراکت فارمینک اداره می شوند وتخصیص ردیف بودجه

 
با ذکر نام اختصاصا《 تعاونیهاي تامین نیاز》 از آن بهره ببرند 

 
5- تشکیل وفعال سازي تعاونیهاي تامین نیاز در سراسر استانها واتصال آنان به بنگاهها اشتغال وتولید 

 
6- سازماندهی اتحادیه هاي 16 گانه بصورت ملموس وعملیاتی وتقویت زیر ساخت اتاق تعاون در امر صادرات 

7- اعطا تسهیلات به کلیه تعاونیها در گرایش هاي صنعت وکشاورزي وخدمات با الویت واقعیت هاي تکنولوژي فضاي مجازي بصورت
قرض الحسنه با سود 4 درصد



قول هاي رئیسی به مردم زابل

منبع: نواندیششماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل اعلام کرد که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد.

 
رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل اعلام کرد که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد. 

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان
با حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با
صفایی به صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما

 
حضور پیدا کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است

 
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکارهایی
کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي

 
عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 



رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

وحدت و انسجام است.



6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور

منبع: فودناشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/06/12

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی گفت: ارزش صادرات محصولات کشاورزي کشورمان شش میلیارد دلار است.

محمد مهدي برومندي عصر جمعه در جلسه کارگروه آب و
خاك در استانداري اردبیل اظهار کرد: در شرایطی که
جنگ اقتصادي و تحریم هاي شدید را پشت سر می
گذاریم و دشمنان سفره مردم را هدف گذاري کردند در
بخش کشاورزي، تولید محصولات و همچنین تأمین امنیت

 
غذایی عملکرد مطلوبی را در سطح کشور شاهد هستیم. 

وي تصریح کرد: به همت کشاورزان و تولیدکنندگان در
سال گذشته شش میلیارد دلار محصولات متنوع کشاورزي

 
از گمرکات کشور صادر شده که این بخش تنها بخش اقتصادي در کشور بوده که با رشد مثبت مواجه شده است. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی با بیان اینکه 50 درصد ارزش صادراتی و درآمد ارزي کشور در بخش کشاورزي متعلق به

 
حوزه باغبانی است، گفت: 3.2 دهم میلیارد دلار صادرات محصولات باغبانی در سال گذشته بوده است. 

برومندي افزود: در کنار تأمین نیاز داخلی، بخشی از محصولات باغی کشور به خارج صادر شده که امسال نیز این رقم افزایش خواهد

 
یافت. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود خاطر نشان کرد: 18 درصد اراضی کشور در اختیار تولیدکنندگان محصولات باغبانی است در
حالی که 20 درصد تولید محصولات در این بخش عهده دار هستند و 52 درصد ارزش افزوده بخش کشاورزي مربوط به تولید

 
محصولات متنوع باغی و سردرختی است. 

برومندي میزان تولید محصولات حوزه باغبانی را 24 میلیون تن اعلام کرد و ادامه داد: با تلاشی که کشاورزان و تولیدکنندگان استان
اردبیل در حوزه زراعت، باغبانی و همچنین دامداري انجام می دهند، در کنار تأمین امنیت غذایی سعی و تلاششان بر این است تا

 
چهار میلیون تن محصولات تولید شده را با کیفیت مناسب به بازارهاي جهانی نیز عرضه کنند. 

وي اضافه کرد: در استان اردبیل 750 هزار هکتار اراضی کشاورزي و 40 هزار هکتار باغات وجود دارد که تولید محصولات سردرختی

 
در این استان سالانه 400 تا 450 هزار تن می باشد. 

برومندي سیاست گذاري سازمان جهاد کشاورزي را در بخش باغبانی یادآور شد و بیان کرد: توسعه گلخانه ها و کشت محصولات
متنوع در این بخش علاوه بر گل و گیاه و سبزي و صیفی جز رویکردهاي اصلی است که در این بخش تولید محصولات متنوع باغبانی

 
در دستور کار قرار گرفته است. 

وي با بیان اینکه تا سال 1404 در سطح کشور 48 هزار هکتار گلخانه راه اندازي می شود، اظهار کرد: تا پایان امسال قرار است 25

 
هزار هکتار گلخانه در کشور به شکل مدرن راه اندازي شود. 

برومندي استان اردبیل را جز سه استان پیشرو در توسعه گلخانه ها اعلام کرد و گفت: بر اساس آخرین ارزیابی انجام شده استان
اردبیل به رغم آنکه در سال هاي گذشته جز استان هاي سطح پایین در توسعه گلخانه ها بوده اما در دو سه سال اخیر با توسعه



 
جهشی توانسته رتبه سوم کشور را به دست آورد. 

وي در ادامه سخنان خود افزود: در این زمینه از حمایت هاي استاندار اردبیل و سایر مسئولان قدردانی می کنیم که با یک رویکرد

 
مناسب توانستند به توسعه گلخانه ها همت کنند. 

برومندي به توسعه کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین اشاره کرد و ادامه داد: بر اساس تفاهم نامه امضا شده با صندوق کارآفرینی
قرار است یک هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار تسهیلات ارزان قیمت در اختیار تولیدکنندگان گیاهان دارویی قرار گیرد تا زمینه

 
کشت و عمل آوري این محصولات گسترش پیدا کند. 

وي خاطر نشان کرد: در استان اردبیل شرایط براي کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین و سایر مناطق مهیاست که سعی خواهیم

 
کرد از ظرفیت تسهیلات پرداختی صندوق کارآفرینی براي فعالان این بخش پرداخت کنیم. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی اضافه کرد: باغبانی کشور با مشکلات سنتی روبه روست به گونه اي که اکثر فعالان این
بخش تولید معیشتی و خرد دارند در حالی که باید به سمت توسعه باغات مدرن با روش هاي مناسب آبیاري و همچنین تأمین نهاده
هاي مختلف حرکت کنیم که در این استان نمونه این کار پروژه سرشاخه کاري گردو و همچنین تولید انگور به روش روسیمی است

که قطعاً دو تا سه برابر میزان تولید را افزایش خواهد داد.



رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل: احیاي حق آبه زابل را با

دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد

منبع: دیپلماسی ایرانیشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/06/12

 
رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل اعلام کرد که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد. 

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان
با حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با
صفایی به صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما

 
حضور پیدا کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است

 
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

 رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکارهایی
کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي

 
عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

 همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق



 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

 رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند  در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

 رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

 به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

 رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

 
وحدت و انسجام است. 

انتهاي پیام



ظلم به جوانان کرمانشاهی با ادغام شرکت کرمانشاهی در تهران

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/06/12

نماینده اسلام آباد غرب و دالاهو در مجلس گفت : ادغام شرکت پیشگامان توسعه کشاورزي کوثر از شرکت هاي تابعه سازمان
اقتصادي کوثر در استان کرمانشاه با یک شرکت دامپروري در تهران، ظلم به مردم و جوانان کرمانشاه است .

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
کرمانشاه،مجتبی بخشی پور نماینده اسلام آباد غرب و
دالاهو در مجلس با بیان اینکه ادغام شرکت پیشگامان
توسعه کشاورزي کوثر از شرکت هاي تابعه سازمان
اقتصادي کوثر در استان کرمانشاه با یک شرکت دامپروري
در تهران، ظلم به مردم و جوانان کرمانشاه است، گفت :
اجازه خروج 2هزار میلیارد تومان سرمایه مردم از استان را

 
نمی دهیم. 

او در خصوص انتقال یک شرکت بزرگ کشاورزي از استان کرمانشاه، گفت : شرکت پیشگامان توسعه کشاورزي کوثر از شرکت هاي

 
تابعه سازمان اقتصادي کوثر در استان کرمانشاه، با تصمیم گیري هاي اشتباه در حال ادغام با یک شرکت دامپروري در تهران است. 

بخشی پور با بیان اینکه این کار یک ظلم بزرگ به جوانان و مردم استان کرمانشاه است، آن را به شدت محکوم کرد و افزود: این
شرکت در سال 1393 در راستاي عمل به فرمایشات مقام معظم رهبري مبنی بر تمرکز زدایی، ایجاد اشتغال و سرمایه گذاري در
مناطق کم برخوردار و همچنین حمایت از خانواده معظم شاهد و ایثارگر و نیرو هاي جویاي کار بومی، در استان کرمانشاه تأسیس

 
شده است. 

او ادامه داد: در سال 93 با همکاري هاي مسئولین و دستگاه هاي مربوطه از جمله وزارت جهادکشاورزي، یک قطعه محصور 56
هکتاري جهت ایجاد گلخانه، به سازمان اقصادي کوثر واگذار گردید که هم اکنون فاز اول آن به عنوان بزرگترین گلخانه یکپارچه غرب

 
کشور، با پیشرفت بیش از 40 درصدي در حال اجراست که در ماه هاي آتی به بهره برداري می رسد. 

نماینده اسلام آباد غرب و دالاهو در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به تولید سالانه بیش از 10 هزار تنی و ایجاد اشتغال مستقیم براي
500 نفر، در صورت تکمیل تمام فاز هاي این مجموعه گلخانه اي، ادامه داد: با در نظر گرفتن فعالیت هاي این شرکت بویژه بکارگیري
نیرو هاي بومی و آموزش این نیرو ها و همچنین دارایی هاي بیش از 2 هزار میلیارد تومانی آن در استان هاي کرمانشاه، ایلام و تهران،

 
این شرکت می تواند ضامن بخش مهمی از فعالیت هاي اقتصادي و اشتغال جوانان استان کرمانشاه باشد. 

بخشی پور گفت: متاسفانه خبر ناخوشایند ادغام شرکت پیشگامان توسعه کشاورزي کوثر با یک شرکت دامپروري که دفتر مرکزي آن
در تهران می باشد، موجب نگرانی هاي عمیقی شده و از آنجا که با تحقیق و بررسی هاي به عمل آمده مطلع شدیم که در صورت

ادغام، سرمایه هاي این شرکت از استان کرمانشاه خارج می شود؛ نگرانی هاي ما دو چندان شده است. 



این نماینده مجلس با اشاره به دستور دولت مبنی بر ممنوعیت هرگونه تغییر و تحول در دولت و نهاد هاي وابسته به آن، تا استقرار
کامل دولت جدید، این کار را نقض دستور صریح و خواست دولت دانست و گفت: هرگز نخواهیم گذاشت در یک اقدام نابجا و

 
انحصارطلبانه، شرکتی که متعلق به استان محروم و جنگ زده کرمانشاه است به مرکز کشور منتقل شود. 

بخشی پور با تأکید بر اینکه ما در این راه هیچ کوتاهی و مماشاتی را نمی پذیریم و ذره اي از حق مردم محروم استان کرمانشاه کوتاه
نخواهیم آمد، افزود: قطعا دولت جدید باید از ادغام این دو شرکت ممانعت کند و اجازه ندهد در همین ابتداي شروع بکارش خلاف

 
آنچه که اعلام کرده، عمل شود. 

بخشی پور خواستار ورود جدي و به موقع مسئولین ذي ربط جهت جلوگیري از ادغام این شرکت با دیگر شرکت ها، توسط سازمان
اقتصادي کوثر شد و گفت: به عنوان خادم و مدافع حقوق مردم اعلام می کنم با همراهی مجمع نمایندگان استان کرمانشاه و سایر
مسئولین و دستگا هاي مرتبط، به هیچ وجه اجازه خروج سرمایه، اتلاف و تضییع حقوق مردم استان کرمانشاه را نخواهیم داد و در

صورت نیاز از تمام ظرفیت ها و ابزار هاي نظارتی خود استفاده خواهیم کرد .



هشدار کارشناسی نسبت به وضعیت نامناسب شاخص هاي اقتصادي

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/06/12

یک کارشناس اقتصادي ضمن بیان اینکه روند آینده تورم حتما صعودي خواهد بود، گفت: راهکارها و وعده هایی که براي
مهار تورم مطرح می شود، ساده اندیشانه است و جواب موثري نخواهد داد.

اقتصادگردان- لطفعلی بخشی اظهار کرد: براي مهار تورم باید مسیرهایی که تورم و اقتصاد کشور را به این وضع نامناسب رسانده
است، درست و دقیق شناسایی شوند تا بتوان مسائل اقتصادي از جمله تورم بالا را رفع کرد. وعده ها و راهکارهایی که در حال حاضر
از سوي مسئولان براي مهار تورم و یا اصلاحات اقتصادي مطرح می شود، ساده اندیشانه و خوش بینانه است که نتیجه موثري نخواهد

 
داشت. 

وي روند پیش روي تورم در ماه هاي آینده را با توجه به شرایط نامناسب اقتصادي صعودي پیش بینی کرد و گفت: تورم 45.2

 
درصدي ثبت شده در مردادماه حتما در ماه هاي آینده روند افزایشی پیدا خواهد کرد. 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد: در حال حاضر شاخص هاي اقتصادي چون رشد اقتصادي، اشتغال، کسري بودجه و ... که وضعیت و
حال اقتصاد ایران را بازگو می کنند، در بدترین وضعیت خود در مقایسه به 40 تا 50 سال گذشته قرار دارد.



بردن سیمان به بورس بهترین کار ممکن است

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/06/12

یک کارشناس حوزه کار با تاکید بر پرداخت وام هاي ودیعه مسکن به کارگران، بردن سیمان به بورس در شرایط حاضر را
اقدامی موثر دانست و گفت: اگر بازار به ثبات برسد و نرخ مصالح منطقی شود، قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت

و ساز رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند.

اقتصادگردان- حمید حاج اسماعیلی اظهار کرد: پرداخت وام ودیعه مسکن یکی از راهکارهاي موثر براي تقویت قدرت خرید یا
اجاره مسکن کارگران است که خوشبختانه از سال گذشته به جهت حمایت از خانوارها و اقشار ضعیف پرداخت آن در دستور کار قرار

 
گرفت و امسال نیز ادامه دارد. 

وي افزود: در شرایطی که دستمزدها کفاف اجاره بهاي کارگران را نمی دهد، پرداخت وام هاي ودیعه مسکن در افزایش قدرت معیشت

 
و کاهش هزینه هاي زندگی کارگران اثر گذار است. 

این فعال حوزه کار ادامه داد: اگر سیاستگذاري ها در حوزه مسکن موفقیت لازم را داشت امروز رشد بیش از 50 درصدي مسکن و

 
افزایش هزینه هاي اجاره بها و فشار بر خانوارهاي کارگري را شاهد نبودیم. 

به گفته حاج اسماعیلی با وجود آن که ظرفیت هاي زیادي به لحاظ اقتصادي و اشتغال در بازار مسکن وجود دارد آنطور که باید از

 
فرصت هاي موجود براي رونق بازار مسکن و به دنبال آن فعال کردن شغل هاي مرتبط با آن استفاده نکرده ایم. 

وي در عین حال بر لزوم ثبات در بازار مسکن و همچنین تثبیت نرخ مصالح تاکید و خاطرنشان کرد: دولت باید تلاش کند که ثبات
در بازار به وجود آید، اگر این اتفاق بیفتد قیمت مصالح منطقی می شود و به دنبال آن قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت

 
و ساز رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند. 

این کارشناس اشاره اي هم به بردن مصالح به ویژه سیمان در بورس کرد و با بیان اینکه دلالان مانع توزیع صحیح مصالح در بازار می
شوند، گفت:به طور حتم بورس، مسیري است که هم به لحاظ قیمت هم به لحاظ توزیع خیلی تاثیر دارد چون در حال حاضر هم در
بحث قیمت هم در توزیع دچار مشکل هستیم بنابر این تا زمانی که شرایط در بازار مصالح ساختمانی سخت باشد، بورس شرایط

 
بهتري است. 

حاج اسماعیلی در توضیح مزایاي ورود سیمان به بورس اظهار کرد: با توجه به آنکه در بورس هم عرضه به صورت منطقی انجام می
شود و هم قیمتها منطقی است، بردن سیمان در بورس بهترین کار ممکن است؛ اگر بازار آزاد باشد نمی توانیم دلالان و واسطه ها را

 
حذف کنیم. به هرحال کسانی هستند که احتکار می کنند و اجازه نمی دهند مصالح به درستی توزیع شود. 

وي گفت: اگرچه بورس راهکار مناسبی است ولی ما نباید همیشه چشممان به بورس باشد و همه چیز را از کانال مشخص توزیع کنیم
بلکه دولت باید تلاش کند که ثبات در بازار ایجاد شود. اگر بازار به ثبات برسد، بیشتر مشکلات حل می شود.



اعطاي تسهیلات تکمیلی به گیرندگان تسهیلات ریالی از صندوق توسعه ملی

منبع: بازار کارشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/06/12

همه متقاضیان تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی که تا پایان سال 1399 از محل این قانون تأمین مالی شده اند، می توانند
از طریق موسسه عامل اعطا کننده تسهیلات اولیه حداکثر تا سقف 40 درصد تسهیلات اولیه، تسهیلات تکمیلی دریافت

کنند.

همه متقاضیان تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی که تا پایان سال 1399 از محل این قانون تأمین مالی شده اند، می توانند از

 
طریق موسسه عامل اعطا کننده تسهیلات اولیه حداکثر تا سقف 40 درصد تسهیلات اولیه، تسهیلات تکمیلی دریافت کنند. 

به گزارش گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، همه متقاضیان تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی که تا پایان سال 1399 از محل
این قانون تأمین مالی شده اند، می توانند از طریق موسسه عامل اعطا کننده تسهیلات اولیه (بانک توسعه تعاون، پست بانک ایران،

 
بانک کشاورزي و صندوق کارآفرینی امید) ""حداکثر تا سقف 40 درصد تسهیلات اولیه""، تسهیلات تکمیلی دریافت کنند. 

استفاده کنندگان از تسهیلات""قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده منابع صندوق
توسعه ملی""با مراجعه به یکی از موسسات عامل که در ابتدا از طریق آن تسهیلات اولیه را دریافت کرده اند؛ می توانند درخواست
دریافت تسهیلات تکمیلی را ارائه کنند تا پس از تطبیق درخواست با ضوابط و شرایط پرداخت تسهیلات تکمیلی در ارکان اعتباري
بانک ها از جمله ""اطمینان از به بهره برداري رسیدن طرح ظرف مدت حداکثر یک سال"" و سایر ضوابطی که صندوق پیش از این
طی فرم مخصوصی براي بانک ها تعیین کرده است و همچنین دستورالعمل ابلاغی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ""متناسب با

 
میزان پیشرفت پروژه"" از این امکان بهره مند شوند. 

طبق گزارش عملکرد تسهیلات اعطایی از محل منابع ارزي و ریالی صندوق توسعه ملی، در راستاي قانون حمایت از توسعه و ایجاد
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی (مصوب سال 1396) که طبق آن، براي تحقق
اهداف سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی، به صندوق توسعه ملی اجازه داده شده تا با هدف ارتقاي تولید و ایجاد اشتغال پایدار در
مناطق روستایی و عشایري، معادل ریالی 1.5 میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی را به صورت قرض الحسنه نزد موسسات مالی
تعیین شده در این قانون سپرده گذاري کند تا این منابع صرف اعطاي تسهیلات به اشخاص حقیقی و حقوقی غیر دولتی براي ایجاد

 
اشتغال در روستا ها و شهر هاي زیر 10 هزار نفر واقع در مناطق مرزي و عشایري شود. 

صندوق توسعه ملی طی 5 مرحله و در سال هاي 96، 97 و 99 نسبت به سپرده گذاري مبلغ 97.5 هزار میلیارد ریال معادل 1.5

 
میلیاد دلار در بانک ها یا صندوق هاي منتخب در قانون اقدام کرده است. 

در 9 ماهه سال 99 مطابق با ابلاغ مرحله پنجم تخصیص اعتبار قانون حمایت از توسعه پایدار در مناطق روستایی و عشایري دستور
برداشت و تسعیر مانده مصرف نشده ي این اعتبارات به میزان 245 میلیون دلار از حساب صندوق توسعه ملی به بانک مرکزي صادر

شد و از تعداد 4 فقره قرارداد ابلاغ شده، سهم مبلغ ریالی مربوط به دو بانک عامل نیز به حساب آن ها واریز شده است.



آیت االله رئیسی: برنامه هفتم توسعه مبتنی بر آمایش سرزمینی تدوین خواهد

شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/06/12

گروه استان ها ـ آیت االله رئیسی در پایان برنامه سفر دو روزه به سیستان و بلوچستان و در شوراي اداري استان گفت: برنامه
هفتم توسعه مبتنی بر آمایش سرزمین تدوین می شود و جذابیت هاي سرمایه گذاري در استان سیستان و بلوچستان ارتقاء

خواهد یافت.

گروه استان ها ـ آیت االله رئیسی در پایان برنامه سفر دو
روزه به سیستان و بلوچستان و در شوراي اداري استان
گفت: برنامه هفتم توسعه مبتنی بر آمایش سرزمین تدوین
می شود و جذابیت هاي سرمایه گذاري در استان سیستان

 
و بلوچستان ارتقاء خواهد یافت. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از زاهدان، آیت االله دکتر سید
ابراهیم رئیسی شامگاه جمعه در پایان برنامه هاي سفر دو
روزه به سیستان و بلوچستان در جلسه شوراي اداري
استان با تسلیت سالروز شهادت امام سجاد (ع)، اظهار

داشت: براي بنده و همکارانم توفیقی بود که از دیروز به شهرها و مناطق مختلف سیستان و بلوچستان سفر کنیم و صمیمانه از تلاش

 
همه مدیران و مسئولانی که در جاي جاي استان به خدمتگزاري به مردم بسیار خوب و عزیز مشغول هستند، تشکر می کنم. 

رئیس جمهور همچنین با گرامیداشت هفته دولت و یاد شهیدان رجایی و باهنر و شهداي کارمند، افزود: مدیریت در نظام و فرهنگ
اسلامی، ویژگی هایی دارد. اولین ویژگی مدیریت در نظام اسلامی این است که مدیر خود را قبل از هر کس و قبل از هر چیز در
محضر مقدس پروردگار متعال و پاسخگوي او می داند. این مسئله به مدیر و رفتار او جهت داده و نوعی خودکنترلی ایجاد می کند که

 
در نوع رفتار او بسیار تاثیرگذار است. 

 
پاسخگویی به عموم مردم از ویژگی هاي مدیریت نظام اسلامی است 

دکتر رئیسی پاسخگویی به عموم مردم و همچنین ارباب رجوع را از دیگر ویژگی هاي مدیریت در نظام اسلامی برشمرد و اظهار
داشت: مدیر همچنین باید خود را پاسخگو به سلسله مراتب اداري و نظارتی بداند. نکته مهم دیگر این است که نگاه مدیر در نظام
اسلامی به مردم نگاه خاصی است. در نظام هاي اداري معمولا این ویژگی با جمله حق با مشتري است تبیین می شود، اما در نظام

 
مدیریت اسلامی یک مدیر علاوه بر اینکه حق را با مشتري و ارباب رجوع می داند، مردم را هم دوست دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: در نظام اسلامی محور دوست داشتن خداست و به تعبیر شهید مطهري دوست داشتن خدا از مسیر دوست
داشتن و خدمت به خلق خدا می گذرد. یعنی اگر انسان می خواهد خدا را راضی کند باید از کار مردم گره گشایی کند. در این نوع
نگاه دیگر مدیر و کارگزار در ازاي خدمتی که به مردم ارائه می کند انتظار تشکر ندارد و حتی در خارج از ساعت اداري آمادگی ارائه

 
خدمت به مردم را دارد. 

آیت االله رئیسی ادامه داد: در منظومه مدیریتی اسلامی مراجعه مردم، براي کارگزاران نعمت و فرصت خدمت به حساب می آید و این

 
برگرفته از سیره ائمه معصومین است. امام راحل نیز از همین رو فرمودند که مردم ولی نعمتان ما هستند. 



رئیس جمهور در توضیح ویژگی دیگر نظام مدیریت اسلامی، با بیان اینکه باید قبل از توجه به بازرسی ها و نظارت هاي بیرونی، نظارت
ها و بازرسی هاي درون سازمانی را مورد توجه قرار دهیم، خاطرنشان کرد: هیچ نظام مدیریتی بدون نظارت وجود ندارد. کنترل هاي
نظارتی در ادارات براي افراد بد نیست، بدها کنترل نمی خواهند، بدها بد هستند. کنترل براي خوب هاست که به کار انسان هاي پاك
دست و پاکدامن نظارت شود که دچار آسیب نشوند. وظیفه داریم از مجموعه سازمان هاي اداري دولت به عنوان سازمانی کارآمد،

 
صیانت کنیم که از روابط ناسالم دچار آسیب نشوند. 

 
توسعه مناطق باید براساس ظرفیت ها و نیازها باشد 

رئیسی در ادامه سخنان خود در جلسه شوراي اداري استان، بر ضرورت توسعه سیستان و بلوچستان براساس آمایش سرزمینی تاکید
کرد و گفت: توسعه هر منطقه باید بر اساس ظرفیت ها و نیازهاي آن انجام شود. آمایش سرزمینی کار مهمی است و برنامه هفتم

 
توسعه مبتنی بر آمایش سرزمینی تدوین خواهد شد. 

رئیس جمهور همچنین با اشاره به ضرورت استفاده بهینه از ظرفیت مرز در سیستان و بلوچستان براي گسترش تعامل با کشورهاي
همجوار و نیز افزایش تبادلات تجاري بین مرزنشینان افزود: این تعامل می تواند هم امنیت و هم رفاه را براي مرزنشینان به ارمغان

 
بیاورد و رونق اقتصادي ایجاد کند. لذا باید هر چه سریع تر چارچوب هاي قانونی داد و ستدهاي مرزي تدوین و تعیین شود. 

آیت االله رئیسی اظهار داشت: وقتی راه صحیح و قانونی داد و ستد در مرزها باز باشد، کمتر کسی به دنبال راه هاي غیرقانونی می رود

 
ضمن اینکه می توان با قاطعیت و جدیت بیشتر با تخلفات مقابله کرد. 

رئیس جمهور بهره گیري مناسب از ظرفیت سواحل مکران را از دیگر نکات مهم درباره سیستان و بلوچستان دانست و تصریح کرد:
فعال شدن ظرفیت هاي ناشی از سواحل مکران فرصتی بسیار عالی براي رفع بیکاري، رونق اقتصادي، رونق گردشگري و ارتباطات

 
منطقه اي و بین المللی براي این استان و همه کشور است. 

 
سهم اقتصاد دریا در تولید ناخالص کشور کم است 

وي با تاکید بر اهمیت تقویت اقتصاد دریا، اظهار داشت: بعضی از کشورهاي اروپایی، 50 درصد تولید ناخالص ملی شان از اقتصاد

 
دریاست، اما سهم اقتصاد دریا در تولید ناخالص داخلی کشور ما بسیار کم است. 

رئیسی ادامه داد: باید همه تلاش مان را براي فعال کردن حداکثري ظرفیت هاي اقتصادي استان به کار بگیریم و در مسیر فعال کردن
این ظرفیت ها و همچنین در مسیر بهره برداري از این ظرفیت ها قطعا استفاده از نیروها و متخصصان بومی در اولویت خواهد بود.
یکی از ظرفیت هاي خوب استان ظرفیت نیروي انسانی است و مدیران و مسئولان دولتی بهره گیري بهتر از این ظرفیت را حتما

 
مدنظر قرار خواهند داد، چرا که نیروهاي بومی انگیزه بیشتري براي فعالیت در مسیر آبادانی استان خود دارند. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود اتمام پروژه هاي نیمه تمام را از دیگر اولویت هاي کاري دولت سیزدهم عنوان و
خاطرنشان کرد: اتمام پروژه هاي نیمه تمام، قبل از اینکه این پروژه ها پیش از افتتاح و بهره برداري فرسوده شوند، در دستور کار

 
است. تکمیل پروژه هاي نیمه تمام به ویژه پروژه هاي حوزه آب و فاضلاب، اشتغال و تولید را رونق می بخشد. 

آیت االله رئیسی به موضوع مهم چالش آبی در استان اشاره کرد و گفت: کمبود آب از دغدغه هاي جدي در سیستان و بلوچستان است
که باید براي حل مشکل راهکار طراحی کنیم. از نگاه بنده به عنوان یک مسئول، مشکلی حل نشدنی در کشور نداریم. همه مشکلات

 
در کشور قابل حل است و فقط احتیاج به فکر و اندیشه و کار کارشناسی و همفکري دارد. 

 
دانشگاه ها باید گره گشاي مسایل اجرایی کشور باشند 

رئیس جمهور سیستان و بلوچستان را از مراکز مهم علم و دانش در کشور معرفی کرد و افزود: امروز دانشگاه باید گره گشاي مسایل
اجرایی کشور باشد. معتقدم نقطه مرکزیت تحولی که دولت جدید دنبال می کند، باید در دانشگاه تعریف شود. دانشگاه باید درکنار

 
بازار، صنعت، ادارات و سازمان هاي دولتی قرار گیرد و این تحول همراه با علم و فناوري صورت بگیرد. 

دکتر رئیسی با تاکید بر اینکه علم باید پایه تحولات باشد وگرنه تحولات سلیقه اي می شود، اظهار داشت: نقش آفرینی دانشگاه می



تواند خیلی سازنده باشد. دانشگاهیان نباید کنار باشند، نباید صرفا یک جزوه اي یا پایان نامه اي بنویسند و بعد آن پایان نامه را در

 
کتابخانه دانشگاه بگذارند درحالی که صنعت ما نیازمند یک نظریه و پیشنهاد جدید است. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه به عنوان نمونه دانشگاه باید براي برون رفت از بحران آب راهکار ارائه دهد، تصریح کرد: امروز از چاه
نیمه هاي زابل بازدید کردیم. این آب باید به نحوي به مخازن منتقل و در آنجا نگهداري شود و آب شرب مورد نیاز مردم را فعلا براي
مدتی تامین کنند تا بتوانیم راهکارهاي بلندمدت تر مثل بهره برداري از آب هاي ژرف و طرح هاي انتقال آب از دریاي عمان را با

 
آرامش خاطر بیشتر اجرا کنیم. 

حضور رئیس جمهور در نقطه صفر مرزي ایران و افغانستان / گفت وگوي صمیمانه رئیسی با مردم روستاي مرزي ملا علی / دستور

 
ویژه براي مرزنشینان + تصاویر 

حضور رئیس جمهور در جمع عزاداران حسینی در زابل / رئیسی: از حق آبه منطقه سیستان نمی گذریم / داد و ستد مرزي را قانون

 
مند می کنیم 

دومین روز سفر استانی رئیس جمهور به سیستان و بلوچستان/رئیسی در زابل: گام جدي براي رفع دغدغه کمبود آب در منطقه برمی

 
داریم 

 
براي رفع مشکل کم آبی تلاش حداکثري داریم 

آیت االله رئیسی بر ضرورت تلاش حداکثري براي رفع مشکل کم آبی سیستان و بلوچستان و برطرف شدن دغدغه مردم از ناحیه کم
آبی تاکید و خاطرنشان کرد: دولت در این مسیر حامی و پشتیبان مسئولان و دستگاه هاي مربوط است و توامان احیاي حق آبه مردم

 
سیستان و بلوچستان را از طریق به کارگیري یک دیپلماسی فعال دنبال خواهد کرد. 

رئیس جمهور در ادامه مسأله مهم دیگر درباره سیستان و بلوچستان را جذب سرمایه براي استان دانست و گفت: باید یکسري معافیت
ها و امتیازات براي سرمایه گذاري در استان سیستان و بلوچستان تعیین کنیم تا سرمایه گذاران براي حضور در استان ترغیب شوند.

استان به حمداالله از امنیت مطلوبی براي سرمایه گذاري برخوردار است و باید سودآوري سرمایه گذاري در استان را تضمین کنیم.



استکهلم چگونه به «کارخانه تک شاخ ها» تبدیل شد

منبع: شعار سالشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/06/12

شعار سال: کارشناسان می گویند چند فاکتور از جمله موفقیت جهانی شرکت هاي معروف سوئدي، دوراندیشی دولت و برنامه
ریزي زیرساختی محیطی را پرورش داده که باعث به وجود آمدن 22 هزار کسب وکار تکنولوژي، تنها در این شهر شده است.

اگزکوییل هرناندز، از استادان مدیریت مدرسه وارتون می گوید: «سوئد زیرساختی انسانی، ...

شعار سال: کارشناسان می گویند چند فاکتور از جمله موفقیت جهانی شرکت هاي معروف سوئدي، دوراندیشی دولت و برنامه
ریزي زیرساختی محیطی را پرورش داده که باعث به وجود آمدن 22 هزار کسب وکار تکنولوژي، تنها در این شهر شده است.
اگزکوییل هرناندز، از استادان مدیریت مدرسه وارتون می گوید: «سوئد زیرساختی انسانی، اجتماعی، آموزشی و شرکتی توسعه داده که

 
از استارت آپ ها حمایت می کند.» 

توجهی که استکهلم در این زمینه جلب می کند، به سرمایه گذاري بیشتر هم منجر شده است. در سال 2015 از نظر رشد قراردادهاي
جدید در شهرهاي جهان، استکهلم پس از پکن، رتبه دوم را به دست آورد. سال قبل از آن، 788 میلیون دلار سرمایه خطرپذیر، به
شرکت هاي سوئدي تزریق شده بود. استکهلم 15 درصد کل سرمایه گذاري مستقیم خارجی را که وارد بخش تکنولوژي اروپا می
شود، در اختیار دارد. به گفته کارشناسان، براي کشوري با درآمد بالا که اندازه آن با سوئیس قابل مقایسه است، باید گفت سوئدي ها

 
عملکردي عالی در عرصه استارت آپی دارند. 

اسپاتیفاي، که یک سرویس استریم موسیقی و یکی از برجسته ترین استارت آپ هاي اروپا است، در سال 2014 به ارزش 53/ 8
میلیارد دلاري رسید. کارشناسان می گویند بنگاه هاي تکنولوژي پیشکسوت سوئدي، مسیر را براي موفقیت استارت آپ هاي جدید
هموار کرده اند. در سال 2005 شرکت مخابرات سوئدي اسکایپ به ارزش 6/ 2 میلیارد دلار توسط eBay خریداري شد. سپس
مایکروسافت در سال 2011 این شرکت را به ارزش 5/ 8 میلیارد دلار خرید که بزرگ ترین تملک تاریخ مایکروسافت تا آن زمان بود.
شرکت نرم افزاري سوئدي MySQL هم در سال 2008 توسط مایکروسیستمز به ارزش یک میلیارد دلار خریداري شد و حالا اوراکل

 
مالکیت آن را دارد. 

 
نکات مثبت و منفی 

در یک کشور اسکاندیناوي با جمعیتی کمی بیش از 10 میلیون نفر، کسب وکارهاي سوئدي همواره مجبور بوده اند به فعالیتی فراتر از
مرزهاي کشور فکر کنند. شرکت هایی مثل ولوو، ایکیا، H&M و اریکسون، مسیر را براي موفقیت جهانی شرکت هاي سوئدي هموار
کرده اند. یک شرکت سوئدي معمولا ظرف دو سال از شروع فعالیتش به توسعه جهانی می رسد. سوئد آنقدر کوچک است که جهانی

 
سازي شرکت هاي آن یک موضوع کاملا عادي است. 

به گفته هرناندز، موفقیت هاي شرکت هاي چندملیتی در گذشته و نقش آنها در درآمدهاي مالیاتی دولت، تاثیر قابل توجهی بر تامین
مالی زیرساخت ها و فراهم کردن فضاي کارآفرینی داشته است. «استارت آپ ها و قطب هاي تکنولوژي در خلأ به وجود نمی آیند.
حتی اگر از استارت آپ هاي جوان استقبال کنیم، باید بدانیم که آنها معمولا از حضور سازمان هاي بزرگ و پیشکسوتی تغذیه می

 
کنند که تکنولوژي و استعدادهاي انسانی مورد نیاز براي آینده را تامین کرده اند.» 



براي همین هدف، استکهلم در سال 1994 بزرگ ترین شبکه فیبر باز دنیا را تاسیس کرد و 100 درصد کسب وکارها و 90 درصد
خانه ها امروز از این زیرساخت بهره می برند. بیش از 94 درصد جمعیت سوئد آنلاین است و بیش از 91 درصد جمعیت، حداقل یک

 
بار در هفته به اینترنت دسترسی دارد. 

«پارك علم کیستا» که دفتر مرکزي شرکت اریکسون در آن واقع شده، با زیرساخت هاي عالی خود 700 شرکت تکنولوژي دیگر را در
خود جاي داده است. هرناندز می گوید: «ماجراي کارآفرینانی که در گاراژ یا انبارهاي کوچک کار خود را شروع کرده اند، از خیلی

 
جهات رمانتیک و درست است، اما چنین اتفاقی بدون وجود خیلی از زیرساخت هاي دیگر رخ نمی دهد.» 

در دهه 90 میلادي، دولت سوئد حتی براي شهروندانی که می خواستند کامپیوترهاي شخصی بخرند، معافیت مالیاتی در نظر گرفت.
این طرح سیل کامپیوترهاي شخصی را روانه خانه ها کرد و به این ترتیب دولت نقش بسیار آینده نگرانه اي در شکل دادن اکوسیستم

 
تکنولوژي در سوئد ایفا کرد. 

سباستین سیمیاتکوفسکی، بنیان گذار شرکت تجارت الکترونیک کلارنا که سرویس هاي پرداخت آنلاین ارائه می کند، در مصاحبه اي
با مجله ایندیپندنت گفته این حمایت دولت به او که در آن زمان فقط 10 سال داشت و خانواده اش توانایی مالی خرید یک کامپیوتر

 
را نداشت، کمک کرد خیلی زود بتواند از تکنولوژي استفاده کند. 

به این ترتیب، تعجبی ندارد که یکی از متداول ترین مشاغل در استکهلم، برنامه نویسی کامپیوتر است و 18 درصد افراد شاغل در این
شهر، در بخش تکنولوژي کار می کنند. آموزش دانشگاهی هم رایگان است و موسسات چند سالی است که آموزش هاي استارت آپی

 
را شروع کرده اند. دنیل اك، در اولین سال تحصیل در کالج «موسسه تکنولوژي سلطنتی استکهلم» به ایده تاسیس اسپاتیفاي رسید. 

به گفته هرناندز، جامعه استارت آپی سوئد بر اساس نقاط قوتی مثل جمعیت تحصیل کرده، ثبات اجتماعی و سیاسی و استقبال شدید
از ایده هاي جدید، شکل گرفته است. «یک موضوع آزاردهنده از نظر من این است که جاهاي زیادي در تلاش هستند تا مثل
سیلیکون ولی شوند. اما هیچ کس نمی تواند چنین کاري کند، چون سیلیکون ولی محصول یک شرایط اجتماعی و تاریخی منحصر به
فرد است که قابل تکرار نیست. بنابراین، درس اصلی این است که از نقاط قوت موجود استفاده کنید و بر آنچه منحصر به فرد است

 
متمرکز شوید.» 

علاوه بر اینها، تعادل کار-زندگی در فرهنگ سوئد نهادینه شده و مردم این کشور از گذشته، تعطیلات چند هفته اي در تابستان داشته
اند. سوئد یکی از بالاترین نرخ هاي استخدام زنان در اروپا را دارد و مرخصی زایمان براي مردان هم در نظر گرفته می شود. البته، با

 
وجود این امکانات، حضور زنان سوئدي در عرصه تکنولوژي، کمتر از آمریکا است. 

البته با اینکه موفقیت استکهلم در فضاي استارت آپی تاثیرگذار است، اما یکسري نکات منفی در جذب استعدادهاي خارجی وجود
دارد. هزینه زندگی در سوئد از نظر تامین مسکن و پرداخت مالیات براي خارجی ها بالا است. مساله دیگر این است که اگر در سوئد
شرکتی ورشکسته شود، ورشکستگی براي همیشه در سوابق فردي یا رتبه اعتباري اعضاي هیات مدیره یا مدیر عامل آن شرکت ثبت

 
می شود و گرفتن وام براي راه اندازي یک استارت آپ دیگر در آینده، با دشواري مواجه خواهد بود. 

شعارسال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از روزنامه دنیاي اقتصاد ، تاریخ انتشار: 11 شهریور 1400، کدخبر:3794631 ،
donya-e-eqtesad.com





پیام مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان به
مناسبت فرارسیدن هفته تعاون

پیام مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان به مناسبت فرارسیدن هفته تعاون
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گیلاناشتغال مولدتعاونگرانرشد اقتصادیعباس علیزادهگیلان _ رشت _ خط گیلانهفته تعاونیکپارچگی اجتماعی به گزارش

خط گیلان، به نقل از روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان: عباس ...

رشت_خط گیلان_مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی

 
استان گیلان در پیامی فرا رسیدن هفته تعاون را به تعاونگران و تمامی دست اندرکاران و متولیان این حوزه تبریک گفت. 

به گزارش خط گیلان، به نقل از روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان: عباس علیزاده در پیامی فرا رسیدن

 
هفته تعاون را به تعاونگران و تمامی دست اندرکاران و متولیان این حوزه تبریک گفت. 

 
 متن پیام به شرح زیر است: 

 
قْوَى وَلاَ تعََاوَنوُا عَلَى الإِْثمِْ وَالعُْدْوَانِ))  ((وَتعََاوَنوُا عَلَى البِْرِّ وَالتَّ

تعاون روشی براي حل مسائل اقتصادي با رویکرد اجتماعی است و اشاعه فرهنگ مشارکت و حضور مردم درصحنه هاي مختلف
اقتصادي و اجتماعی و مشارکت فکري و مالی آنها زمینه ساز توسعه و شکوفایی ظرفیت هاست و تعاونگران باید با باور به نقش و
جایگاه خود در مسیر ایفاي رسالت خود گام بردارند. امروزه یکی از بهترین و مؤثرترین راهکارها براي رونق اقتصادي توجه و حمایت از

 
تعاونی ها است. 

بی شک تلاش در حوزه اشاعه تعامل و مشارکت هماهنگ بین اقشار مختلف جامعه براي فعال ساختن ظرفیت هاي بالقوه و استفاده
مطلوب از فرصت ها براي بهره وري در عرصه هاي گوناگون و شکوفایی استعدادها در بخش هاي مختلف، اقدامی شایسته است که می

 
تواند ارزش هاي معنوي و نتایج مفید اقتصادي در بر داشته باشد. 

تعاون به عنوان اقدامی مشترك کلید گره گشایی است که در شرایط سخت تحریم می تواند نقش آفرین باشد. در جامعه امروز توسعه
بدون مشارکت عمومی مردم فاقد ارزش و اعتبار است و بدین لحاظ اکثر کشورها از نهضت تعاون به عنوان یکی از ابزارهاي مهم و
موثر در امر توسعه به ویژه توسعه اقتصادي استفاده می کنند؛ چرا که باور به جایگاه و نقش واقعی تعاونی ها در توسعه اقتصادي، با
تقویت تعهد پذیري اجتماعی، ضمن کاستن از حجم بالاي مسئولیت هاي دولت و تحقق اصل 44 قانون اساسی، زمینه ورود صاحب

 
نظران، متخصصان و نخبگان به عرصه اقتصاد و توسعه اشتغال را فراهم می کند. 

رشد اقتصادي، اشتغال مولد، یکپارچگی اجتماعی، تقویت کارآفرینی و مدیریت، تمرکز سرمایه هاي کوچک در قالب سرمایه هاي
کلان از اهداف مهم تشکیل شرکت هاي تعاونی است، لذا یکی از عوامل موثر در تحقق شعار”تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها”

 
است. 

استان گیلان نیز با داشتن ظرفیت هاي مناسب در زمینه تولید محصولات کشاورزي، شیلاتی، گردشگري، دریایی، صنایع دستی، می



 
تواند در ایجاد، گسترش و توسعه تعاونی ها و به دنبال آن تولید و اشتغال پایدار نقش مهمی را ایفا نماید. 

اینجانب ضمن گرامیداشت هفته تعاون، براي تمامی دست اندرکاران و متولیان این حوزه و جامعه بزرگ تعاونگران استان گیلان که در
شرایط سخت تحریم و همه گیري ویروس کرونا با تلاش و کوشش جهادگونه به فعالیت در این عرصه می پردازند آرزوي موفقیت و

پیروزي دارم و از درگاه ایزد منان توفیقات روز افزون این عزیزان را در کلیه شئون زندگی و عرصه هاي اقتصادي مسألت  می نمایم.



اعطاي تسهیلات تکمیلی به گیرندگان تسهیلات ریالی از صندوق توسعه ملی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/06/12

همه متقاضیان تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی که تا پایان سال 1399 از محل این قانون تأمین مالی شده اند، می توانند
از طریق موسسه عامل اعطا کننده تسهیلات اولیه حداکثر تا سقف 40 درصد تسهیلات اولیه، تسهیلات تکمیلی دریافت

کنند.

به گزارش گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، همه متقاضیان تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی که تا پایان سال 1399 از
محل این قانون تأمین مالی شده اند، می توانند از طریق موسسه عامل اعطا کننده تسهیلات اولیه (بانک توسعه تعاون، پست بانک

 
ایران، بانک کشاورزي و صندوق کارآفرینی امید) "حداکثر تا سقف 40 درصد تسهیلات اولیه"، تسهیلات تکمیلی دریافت کنند. 

استفاده کنندگان از تسهیلات"قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده منابع صندوق
توسعه ملی"با مراجعه به یکی از موسسات عامل که در ابتدا از طریق آن تسهیلات اولیه را دریافت کرده اند؛ می توانند درخواست
دریافت تسهیلات تکمیلی را ارائه کنند تا پس از تطبیق درخواست با ضوابط و شرایط پرداخت تسهیلات تکمیلی در ارکان اعتباري
بانک ها از جمله "اطمینان از به بهره برداري رسیدن طرح ظرف مدت حداکثر یک سال" و سایر ضوابطی که صندوق پیش از این طی
فرم مخصوصی براي بانک ها تعیین کرده است و همچنین دستورالعمل ابلاغی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، "متناسب با میزان

 
پیشرفت پروژه" از این امکان بهره مند شوند. 

طبق گزارش عملکرد تسهیلات اعطایی از محل منابع ارزي و ریالی صندوق توسعه ملی، در راستاي قانون حمایت از توسعه و ایجاد
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی (مصوب سال 1396) که طبق آن، براي تحقق
اهداف سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی، به صندوق توسعه ملی اجازه داده شده تا با هدف ارتقاي تولید و ایجاد اشتغال پایدار در
مناطق روستایی و عشایري، معادل ریالی 1.5 میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی را به صورت قرض الحسنه نزد موسسات مالی
تعیین شده در این قانون سپرده گذاري کند تا این منابع صرف اعطاي تسهیلات به اشخاص حقیقی و حقوقی غیر دولتی براي ایجاد

 
اشتغال در روستا ها و شهر هاي زیر 10 هزار نفر واقع در مناطق مرزي و عشایري شود. 

صندوق توسعه ملی طی 5 مرحله و در سال هاي 96، 97 و 99 نسبت به سپرده گذاري مبلغ 97.5 هزار میلیارد ریال معادل 1.5

 
میلیاد دلار در بانک ها یا صندوق هاي منتخب در قانون اقدام کرده است. 

در 9 ماهه سال 99 مطابق با ابلاغ مرحله پنجم تخصیص اعتبار قانون حمایت از توسعه پایدار در مناطق روستایی و عشایري دستور
برداشت و تسعیر مانده مصرف نشده ي این اعتبارات به میزان 245 میلیون دلار از حساب صندوق توسعه ملی به بانک مرکزي صادر

شد و از تعداد 4 فقره قرارداد ابلاغ شده، سهم مبلغ ریالی مربوط به دو بانک عامل نیز به حساب آن ها واریز شده است.



مخالفت عبدالحمید با مقاومت پنجشیر در افغانستان

منبع: انصاف نیوزشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/06/12

مولوي عبدالحمید امروز (12 شهریور 1400) در مراسم نماز جمعه زاهدان، خروج نیروهاي آمریکایی از افغانستان را
«رویدادي مهم و تاریخی» دانست و گفت: از اینکه ملت افغانستان پس از بیست سال «مبارزه جهادي»، به «آزادي» و

«عزت» دست یافته و «سرنوشت کشورش را در دست می گیرد» خرسندیم. به گزارش انصاف نیوز به نقل ...

 
 

مولوي عبدالحمید امروز (12 شهریور 1400) در مراسم نماز جمعه زاهدان، خروج نیروهاي آمریکایی از افغانستان را «رویدادي مهم و
تاریخی» دانست و گفت: از اینکه ملت افغانستان پس از بیست سال «مبارزه جهادي»، به «آزادي» و «عزت» دست یافته و «سرنوشت

 
کشورش را در دست می گیرد» خرسندیم. 

به گزارش انصاف نیوز به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر امام جمعه اهل سنت زاهدان، مولوي عبدالحمید گفت: خروج نیروهاي
آمریکایی از افغانستان و پیروزي مردم این کشور یکی از رویدادهاي مهم و تاریخی است. شاید بسیاري هستند که از خروج آمریکایی

 
ها و نیروهاي ناتو از افغانستان ناراحت باشند. به نظر بنده این افراد کسانی هستند که در ذهن شان حس بردگی و غلامی وجود دارد. 

مولوي عبدالحمید تصریح کرد: اگر مردم افغانستان و سایر ملت ها در خانه هاي خودشان گرسنه باشند و لباس پینه دار بپوشند، اما
سرنوشت کشورشان در دست خودشان باشد و خودشان براي کشورشان تصمیم بگیرند، این به مراتب بهتر از خزانه هاي اروپا و
سرمایه ها و امکانات شرق و غرب براي این ملت هاست، زیرا انسان بر خلاف حیوان داراي عزت و حرمت و کرامت است و این حرمت

 
و کرامت زمانی حفظ می شود که انسان در تعیین سرنوشت خود سهیم باشد. 

وي گفت: علامه اقبال لاهوري رحمه االله می فرماید: خدا آن ملتی را سروري داد / که تقدیرش به دست خویش بنوشت/ به آن ملت
سروکاري ندارد / که دهقانش براي دیگران کِشت. لذا ملت هایی که سرنوشت شان توسط دیگران تعیین می شود هرگز عزت و حرمت
ندارند. آزادگی، حریّت و آزاداندیشی بسیار مهم است. االله تعالی انسان را آزاد آفریده و از انسان هایی که خوي غلامی و بردگی دارند

 
بیزار است. 



خطیب جمعه زاهدان خاطرنشان کرد: مردم افغانستان در طول بیست سال گذشته سروري و عزت نداشتند بلکه دیگران بر این ملت
سروري می کردند و ملت افغانستان زیر چتر دیگران قرار داشت، اما اکنون این ملت به سروري و عزت رسیده است. روز تاریخی ملت
افغانستان زمانی ست که خودشان کنار هم قرار بگیرند و براي آینده و سرنوشت کشورشان تصمیم بگیرند. اما جاي تعجب است که

 
بعضی از مردم افغانستان از این وضعیت ناراضی هستند و می خواهند کشورشان را ترك کنند. 

امام جمعه اهل سنت زاهدان در ادامه بدون نام بردن از جریان مقاومت ملی در پنجشیر به رهبري احمد مسعود، از تلاش کسانی که
«ورشکستگان سیاسی» براي آنچه «تداوم ناامنی در افغانستان» خواند به شدت انتقاد کرد و گفت: واقعا جاي تأسف است که برخی از
ورشکستگان سیاسی که بیست سال در افغانستان حکومت کردند و اکنون شکست خورده اند، مردم را به نام «مقاومت» و یا عناوینی
دیگر تحریک می کنند و نمی گذارند مردم افغانستان به آرامش و راحتی و امنیت برسند و براي آبادانی کشورشان کنار هم قرار

 
بگیرند. 

وي ادامه داد: توصیه خیرخواهانه بنده به ملت عزیز افغانستان آن است که تحت تاثیر تحریک ورشکستگان سیاسی، با هم درگیر
نشوید و خودتان را به کشتن ندهید، بلکه آزادانه فکر کنید و با هم متحد شوید. به حکومت و دولت جدید در افغانستان که به نام
قرآن و سنت و شریعت اسلام روي کار می آید فرصت بدهید و به سخنان کسانی که قرآن و اسلام را قبول ندارند توجه نکنید. بهترین

 
حکم، حکم خداست و مطمئن باشید اگر حکم خدا در کشور شما اجرا شود برکات زمینی و آسمانی شامل حال تان می شود. 

مولوي عبدالحمید در ادامه سخنا ن شان توصیه هایی هم به طالبان و دولت جدید افغانستان کرد و گفت: توصیه ما به طالبان و دولت
جدیدي که قرار است در افغانستان روي کار بیاید آن است که دین اسلام را با توجه به شرایط و اقتضائات عصر حاضر نافذ کند و از
ظرفیت قرآن و سیرت و خلفاي راشدین که بهترین و کامل ترین ظرفیت در دنیاست و حقوق زنان، اقوام، مذاهب و ادیان در آن
رعایت شده است، استفاده شود. دولت جدید افغانستان همچنین نگاهش را وسیع کند و از شایستگان تمام اقوام کار بگیرد. حق زنان

 
نیز در این کشور باید رعایت شود. 

ایشان در ادامه افزودند: توصیه دیگر بنده به دولت جدید افغانستان آن است که حساسیت هاي جامعه جهانی را مدنظر داشته باشند و
اجازه ندهند در این کشور هیچ گونه فعالیتی که از آن با عنوان «تروریستی» یاد می شود صورت گیرد، بلکه افغانستان براي ملت این
کشور و براي همسایگان و سایر کشورها محلی امن باشد. دولت آینده افغانستان بیشترین تلاش خود را بر آبادانی و سازندگی و

 
اشتغال این کشور متمرکز کند و افغانستان را هم از لحاظ ظاهري و مادي و هم از لحاظ علمی و معنوي آباد کند. 

 
«تعریف آزادي زن در «برهنگی» بزرگترین ظلم در حق زن است» 

مدیر دارالعلوم زاهدان در ادامه به بعضی تبلیغات درباره ي رعایت حقوق زنان در افغانستان در شرایط جدید اشاره کرد و گفت: این
روزها بسیاري موضوع حقوق زنان را در افغانستان بهانه و دستاویزي قرار داده اند و در این زمینه دغدغه دارند، درحالی که زنان در
اسلام آزادي دارند و می توانند با رعایت پوشش و شئونات اسلامی در دانشگا ه ها درس بخوانند و در جامعه کار کنند. هیچ حکومتی

 
این حق را ندارد که مانع فراگیري علم و دانش زنان بشود و جلوي فعالیت زنان را در عرصه هاي سیاسی و اجتماعی بگیرد. 

وي ادامه داد: البته بعضی ها حقوق و آزادي زن را در برهنگی می دانند، درحالی که این بزرگترین ظلمی ست که جامعه غرب در حق
زن مرتکب شده است. زیبایی و زینت زن در پوشیدن بدن و لباس است؛ اینکه عده اي برهنگی را زیبایی زن تصور می کنند این

 
مشکل از دیدگاه اشتباه خودشان است. 



خطیب جمعه زاهدان ادامه داد: پوشیدن بدن جزو فطرت انسانی است و تمام ادیان و شریعت ها بر پوشیدن بدن توصیه و تاکید کرده
اند، البته این پوشش مقید به لباس خاصی نیست، بلکه هر کسی می تواند براساس فرهنگ خودش لباسی را بر تن کند که بدنش

 
پوشیده شود. 

مدیر دارالعلوم زاهدان بر توجه به دیدگاه ها و نظریات ائمه و بزرگان دینی تاکید کرد و گفت: توصیه ما آن است که در مورد مسائل
مربوط به زنان قرآن و سیرت و عملکرد خلفاي راشدین و از دیدگاه هاي امام ابوحنیفه و سایر ائمه و بزرگان دینی استفاده شود.
دیدگاه ها و نظریان امام ابوحنیفه رحمه االله در زمینه حکومتداري بسیار مفید و کارساز است. لذا سعی شود از آسان ترین قول و

 
دیدگاه استفاده شود. 

مولوي عبدالحمید در بخش پایانی سخنانش به سفر رئیس جمهور به سیستان وبلوچستان اشاره کرد و گفت: حضرت آیت االله رئیسی
این روزها مهمان مردم سیستان وبلوچستان هستند. جا دارد از ایشان تشکر کنیم که این استان را مورد توجه قرار دادند و بعد از

 
استان خوزستان که اولین سفر استانی ایشان پس از آغاز دولت سیزدهم بود، به سیستان وبلوچستان سفر کردند. 

مولوي عبدالحمید خاطرنشان کرد: امیدواریم سفر آیت االله رئیسی به سیستان وبلوچستان سبب تغییر نگاه ها نسبت به این استان
بشود، نگاه هاي امنیتی از استان برداشته شده و نگاه هاي اقتصادي و تجاري جایگزین آن شود. تغییر نگاه ها نسبت به سیستان

 
وبلوچستان منجر به توسعه و امنیت این استان می شود. 

امام جمعه زاهدان در ادامه گفت: امیدواریم دولت جدید از شایستگان اقوام و مذاهب که سرمایه هاي کشور هستند و همچنین از سایر

 
پتانسیل ها و استعدادهاي سیستان وبلوچستان استفاده کند تا مردم از مشکلات و نگرانی هایی که دارند رهایی حاصل کنند. 

 
انتهاي پیام 

کلیک کنید



در نظام اسلامی بندگی خدا از مسیر خدمت به خلق خدا می گذرد/ برنامه

هفتم توسعه مبتنی بر آمایش سرزمینی تدوین خواهد شد/ قانونمند شدن

تعاملات مرزي هم امنیت و هم رفاه را براي مرزنشینان به ارمغان می ...

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/06/12

آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی شامگاه جمعه در پایان برنامه هاي سفر دو روزه به سیستان و بلوچستان در جلسه شوراي
اداري استان با تسلیت سالروز شهادت امام...

آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی شامگاه جمعه در پایان برنامه هاي سفر دو روزه به سیستان و بلوچستان در جلسه شوراي اداري
استان با تسلیت سالروز شهادت امام سجاد (ع)، گفت: براي بنده و همکارانم توفیقی بود که از دیروز به شهرها و مناطق مختلف
سیستان و بلوچستان سفر کنیم و صمیمانه از تلاش همه مدیران و مسئولانی که در جاي جاي استان به خدمتگزاري به مردم بسیار

 
خوب و عزیز مشغول هستند، تشکر می کنم. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، رئیس جمهور همچنین با گرامیداشت هفته دولت و یاد شهیدان رجایی و باهنر و شهداي
کارمند، افزود: مدیریت در نظام و فرهنگ اسلامی، ویژگی هایی دارد. اولین ویژگی مدیریت در نظام اسلامی این است که مدیر خود را
قبل از هر کس و قبل از هر چیز در محضر مقدس پروردگار متعال و پاسخگوي او می داند. این مسئله به مدیر و رفتار او جهت داده و

 
نوعی خودکنترلی ایجاد می کند که در نوع رفتار او بسیار تاثیرگذار است. 

دکتر رئیسی پاسخگویی به عموم مردم و همچنین ارباب رجوع را از دیگر ویژگی هاي مدیریت در نظام اسلامی برشمرد و اظهار
داشت: مدیر همچنین باید خود را پاسخگو به سلسله مراتب اداري و نظارتی بداند. نکته مهم دیگر این است که نگاه مدیر در نظام
اسلامی به مردم نگاه خاصی است. در نظام هاي اداري معمولا این ویژگی با جمله حق با مشتري است تبیین می شود، اما در نظام

 
مدیریت اسلامی یک مدیر علاوه بر اینکه حق را با مشتري و ارباب رجوع می داند، مردم را هم دوست دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: در نظام اسلامی محور دوست داشتن خداست و به تعبیر شهید مطهري دوست داشتن خدا از مسیر دوست
داشتن و خدمت به خلق خدا می گذرد. یعنی اگر انسان می خواهد خدا را راضی کند باید از کار مردم گره گشایی کند. در این نوع
نگاه دیگر مدیر و کارگزار در ازاي خدمتی که به مردم ارائه می کند انتظار تشکر ندارد و حتی در خارج از ساعت اداري آمادگی ارائه

 
خدمت به مردم را دارد. 

آیت االله رئیسی ادامه داد: در منظومه مدیریتی اسلامی مراجعه مردم، براي کارگزاران نعمت و فرصت خدمت به حساب می آید و این

 
برگرفته از سیره ائمه معصومین است. امام راحل نیز از همین رو فرمودند که مردم ولی نعمتان ما هستند. 

رئیس جمهور در توضیح ویژگی دیگر نظام مدیریت اسلامی، با بیان اینکه باید قبل از توجه به بازرسی ها و نظارت هاي بیرونی، نظارت
ها و بازرسی هاي درون سازمانی را مورد توجه قرار دهیم، خاطرنشان کرد: هیچ نظام مدیریتی بدون نظارت وجود ندارد. کنترل هاي
نظارتی در ادارات براي افراد بد نیست، بدها کنترل نمی خواهند، بدها بد هستند. کنترل براي خوب هاست که به کار انسان هاي پاك
دست و پاکدامن نظارت شود که دچار آسیب نشوند. وظیفه داریم از مجموعه سازمان هاي اداري دولت به عنوان سازمانی کارآمد،

 
صیانت کنیم که از روابط ناسالم دچار آسیب نشوند. 

دکتر رئیسی در ادامه سخنان خود در جلسه شوراي اداري استان، بر ضرورت توسعه سیستان و بلوچستان براساس آمایش سرزمینی
تاکید کرد و گفت: توسعه هر منطقه باید بر اساس ظرفیت ها و نیازهاي آن انجام شود. آمایش سرزمینی کار مهمی است و برنامه

 
هفتم توسعه مبتنی بر آمایش سرزمینی تدوین خواهد شد. 



رئیس جمهور همچنین با اشاره به ضرورت استفاده بهینه از ظرفیت مرز در سیستان و بلوچستان براي گسترش تعامل با کشورهاي
همجوار و نیز افزایش تبادلات تجاري بین مرزنشینان افزود: این تعامل می تواند هم امنیت و هم رفاه را براي مرزنشینان به ارمغان

 
بیاورد و رونق اقتصادي ایجاد کند. لذا باید هر چه سریع تر چارچوب هاي قانونی داد و ستدهاي مرزي تدوین و تعیین شود. 

آیت االله رئیسی اظهار داشت: وقتی راه صحیح و قانونی داد و ستد در مرزها باز باشد، کمتر کسی به دنبال راه هاي غیرقانونی می رود

 
ضمن اینکه می توان با قاطعیت و جدیت بیشتر با تخلفات مقابله کرد. 

رئیس جمهور بهره گیري مناسب از ظرفیت سواحل مکران را از دیگر نکات مهم درباره سیستان و بلوچستان دانست و تصریح کرد:
فعال شدن ظرفیت هاي ناشی از سواحل مکران فرصتی بسیار عالی براي رفع بیکاري، رونق اقتصادي، رونق گردشگري و ارتباطات

 
منطقه اي و بین المللی براي این استان و همه کشور است. 

آیت االله رئیسی با تاکید بر اهمیت تقویت اقتصاد دریا، اظهار داشت: بعضی از کشورهاي اروپایی، 50 درصد تولید ناخالص ملی شان از

 
اقتصاد دریاست، اما سهم اقتصاد دریا در تولید ناخالص داخلی کشور ما بسیار کم است. 

دکتر رئیسی ادامه داد: باید همه تلاش مان را براي فعال کردن حداکثري ظرفیت هاي اقتصادي استان به کار بگیریم و در مسیر فعال
کردن این ظرفیت ها و همچنین در مسیر بهره برداري از این ظرفیت ها قطعا استفاده از نیروها و متخصصان بومی در اولویت خواهد
بود. یکی از ظرفیت هاي خوب استان ظرفیت نیروي انسانی است و مدیران و مسئولان دولتی بهره گیري بهتر از این ظرفیت را حتما

 
مدنظر قرار خواهند داد، چرا که نیروهاي بومی انگیزه بیشتري براي فعالیت در مسیر آبادانی استان خود دارند. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود اتمام پروژه هاي نیمه تمام را از دیگر اولویت هاي کاري دولت سیزدهم عنوان و
خاطرنشان کرد: اتمام پروژه هاي نیمه تمام، قبل از اینکه این پروژه ها پیش از افتتاح و بهره برداري فرسوده شوند، در دستور کار

 
است. تکمیل پروژه هاي نیمه تمام به ویژه پروژه هاي حوزه آب و فاضلاب، اشتغال و تولید را رونق می بخشد. 

آیت االله رئیسی به موضوع مهم چالش آبی در استان اشاره کرد و گفت: کمبود آب از دغدغه هاي جدي در سیستان و بلوچستان است
که باید براي حل مشکل راهکار طراحی کنیم. از نگاه بنده به عنوان یک مسئول، مشکلی حل نشدنی در کشور نداریم. همه مشکلات

 
در کشور قابل حل است و فقط احتیاج به فکر و اندیشه و کار کارشناسی و همفکري دارد. 

رئیس جمهور سیستان و بلوچستان را از مراکز مهم علم و دانش در کشور معرفی کرد و افزود: امروز دانشگاه باید گره گشاي مسایل
اجرایی کشور باشد. معتقدم نقطه مرکزیت تحولی که دولت جدید دنبال می کند، باید در دانشگاه تعریف شود. دانشگاه باید درکنار

 
بازار، صنعت، ادارات و سازمان هاي دولتی قرار گیرد و این تحول همراه با علم و فناوري صورت بگیرد. 

دکتر رئیسی با تاکید بر اینکه علم باید پایه تحولات باشد وگرنه تحولات سلیقه اي می شود، اظهار داشت: نقش آفرینی دانشگاه می
تواند خیلی سازنده باشد. دانشگاهیان نباید کنار باشند، نباید صرفا یک جزوه اي یا پایان نامه اي بنویسند و بعد آن پایان نامه را در

 
کتابخانه دانشگاه بگذارند درحالی که صنعت ما نیازمند یک نظریه و پیشنهاد جدید است. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه به عنوان نمونه دانشگاه باید براي برون رفت از بحران آب راهکار ارائه دهد، تصریح کرد: امروز از چاه
نیمه هاي زابل بازدید کردیم. این آب باید به نحوي به مخازن منتقل و در آنجا نگهداري شود و آب شرب مورد نیاز مردم را فعلا براي
مدتی تامین کنند تا بتوانیم راهکارهاي بلندمدت تر مثل بهره برداري از آب هاي ژرف و طرح هاي انتقال آب از دریاي عمان را با

 
آرامش خاطر بیشتر اجرا کنیم. 

آیت االله رئیسی بر ضرورت تلاش حداکثري براي رفع مشکل کم آبی سیستان و بلوچستان و برطرف شدن دغدغه مردم از ناحیه کم
آبی تاکید و خاطرنشان کرد: دولت در این مسیر حامی و پشتیبان مسئولان و دستگاه هاي مربوط است و توامان احیاي حق آبه مردم

 
سیستان و بلوچستان را از طریق به کارگیري یک دیپلماسی فعال دنبال خواهد کرد. 

رئیس جمهور در ادامه مسأله مهم دیگر درباره سیستان و بلوچستان را جذب سرمایه براي استان دانست و گفت: باید یکسري معافیت
ها و امتیازات براي سرمایه گذاري در استان سیستان و بلوچستان تعیین کنیم تا سرمایه گذاران براي حضور در استان ترغیب شوند.

 
استان به حمداالله از امنیت مطلوبی براي سرمایه گذاري برخوردار است و باید سودآوري سرمایه گذاري در استان را تضمین کنیم. 

این خبر تکمیل می شود...



آیت االله محمدسعید حکیم، از مراجع نجف درگذشت

منبع: عصر خبرشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/06/12

آیت االله سید محمدسعید حکیم، از مراجع چهارگانه نجف به دیار باقی شتافت.

 
آیت االله سید محمدسعید حکیم، از مراجع چهارگانه نجف به دیار باقی شتافت. 

به گزارش خبرآنلاین، آیت االله سید محمدسعید حکیم، از مراجع تقلید نجف ساعتی پیش درگذشت. سید محمدسعید طباطبائی

 
حکیم، زاده 1314 در نجف بود. پدرش سید محمدعلی طباطبائی حکیم و مادرش دختر سید محسن حکیم است. 

وي از همان آغاز جوانی یعنی در سال 1388 هـ. ق. (1346 هـ ش) به تدریس بحث هاي عالی و خارج حوزه اي فقه و اصول و
همچنین به تدریس تفسیر و اخلاق پرداخت در این میان شاگردان وي در حوزه علمیه نجف وقم اشتغال علمی دارند. محمد سعید

حکیم پس از درگذشت ابوالقاسم خویی در سال 1371 رساله عملیه خود را منتشر کرد.



از تاکید براي ساماندهی کپرنشینی در چابهار تا پیگیري حق آبه مردم سیستان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/06/12

 به گزارش خبرگزاري فارس از زاهدان، آیت االله ابراهیم
رئیسی در دومین روز سفر خود وارد منطقه زابل شد و در جمع خبرنگاران اظهار کرد: ابتدا لازم می دانم به مردم سیستان و
بلوچستان سلام داشته و از این که نمی شود در این سفر آن دیدارها و ملاقات هایی که باید در سفرهاي استانی داشته باشم با آنان

 
برگزار کنم متاسفم. 

وي گفت: سعی می کنیم به میزانی که مشکلی از جهت اصول بهداشتی نداشته باشد در منطقه با همکارانم حضور پیدا کنم و با
همفکري مسوولان محترم محلی، نماینده ولی فقیه و استاندار و مسوولان دیگر در جریان مسائل منطقه قرار بگیریم و براي هر کدام

 
به یاري خدا راهکارهایی داشته باشیم.  

رئیسی افزود: یکی از دغدغه هاي منطقه زابل موضوع آب است و ما قبل از اینکه به این استان بیاییم یک نشست هاي داشتیم با

 
همکاران راهکارهایی براي این موضوع وجود دارد و براي آن 2 یا  سه راهکار پیشنهاد شده است.  

رییس جمهوري گفت: قرار است وزیر نیرو که ایشان نیز در این سفر همراه ما هستند با همراه مسوولان محلی و استاندار براي

 
موضوعات فکر می کنند و ما هم دست به کار شویم و بتوانیم براي رفع دغدغه مردم گام جدي برداریم.  

 
وي بیان کرد: پروژه راه آهن سیستان از مباحثی که مطرح شده و ان شاء االله آن را در این سفر بررسی می کنیم. 

رئیسی اظهارداشت: براي برخی از استان ها به دلیل مشکلاتی که دارند یک ویژگی قائل شدیم که استانداران آن بتوانند موضوع را
سریع تر با دولت مطرح کنند و اختیارات ویژه داشته باشند که خودشان در استان مسائل را حل و فصل کنند که سیستان و

 
بلوچستان جزو همین استان هاست. 



 
 

 
  

 
وي در ادامه بلافاصله بازدید هوایی خود از روستاهاي شهرستان هیرمند از جمله روستاي ملاعلی را آغاز کرد. 

وي در جمع مردم روستاي ملاعلی هیرمند اظهار کرد: شما مردم مرزدار شهرستان هیرمند از مرزبانی مرزهاي جمهوري اسلامی ایران

 
مرزبانی می کنید و حضور شما مردم مرزدار باعث پایداري امنیت در منطقه خواهد شد. 

وي افزود: مردم روستا تولید کننده و اهل تولید هستند نه مصرف کننده و مشکلی که مردم در این منطقه با آن مواجه هستند مشکل
کمبود نزولات آسمانی و کمبود آب است که این یک تهدید براي منطقه می باشد اما می شود در کنار تهدیدها فرصت ساخت و این

 
را شما مردم مرزدار منطقه به خوبی نشان دادید. 

آیت االله رئیسی بیان داشت: در این منطقه با همت و دست تواناي شما مردم و خدمتگذاري مدیران دولتی تهدید کمبود آب را به یک
فرصت تبدیل کرد و در نشستی که با مدیران دستگاهاي اجرایی این استان برگزار شده است می شود با همت بالاي شما مردم و

 
پشتکار مدیران این تهدید را به فرصت تبدیل کرد تا این منطقه از آب بهره مند شود. 

وي خاطرنشان کرد: در این سفر کمبود آب منطقه سیستان را با یک موضوع محوري دنبال خواهیم کرد تا هم بشود از همین ظرفیت
موجود در چاه نیمه ها استفاده کرد و می شود این کار هم با لایه روبی ها و هم با رسوب زدایی انجام داد و هم با انتقال آب به مخازن

 
و این انتقال آب به مخازن میتواند استفاده و بهره وري را افزایش دهد. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود در جمع مردم ولایت مدار شهرستان هیرمند با اشاره به ظرفیت آب چاهاي ژرف حوزه
سیستان اظهار داشت: می توان از این ظرفیت به صورت گسترده استفاده کرد و یک کار ماندگاري را در این منطقه شکل داد تا از این
امکان خدادادي که خداوند متعال قرار داده با فکرو اندیشه و ابتکار و عمل و یک پشتکار جدي از این امکان موجود در منطقه بهره

 
مند شد. 

وي تاکید کرد: می توان از طریق دریاي عمان آب را از طریق لوله کشی و کانال کشی به این منطقه آورد ولی کمی طولانی مدت

 
است اما قابل دست یابی می باشد و در تعداد طرح هاي در دست اقدام می شود مورد بررسی قرار گیرد. 



 
 

 
  

آیت االله رئیسی در خصوص بازارچه هاي مرزي اظهار داشت: براي تبادلات مرزي در بازارچه هاي مرزي در این استان باید مسئولان
ساز و کار را در این بازارچه ها ایجاد کنند و استاندار و مدیران دستگاهاي دولتی و گمرکات  بیایند در نطقه سفر مرزي یک سري

 
ضوابط و مقرراتی را بگذارند و به مردم اعلام کنند تا تبادل مرزي بین مردم این منطقه با کشور افغانستان انجام شود. 

وي گفت: این داد و ستد می تواند به معیشت مردم منطقه هر دو کشور کمک کند و این تبادلات از همان قدیم بوده است و فقط باید
مبادلات را سامان دهی کرد،و آقاي استاندار و فرماندار سریعا نسبت به سامان دهی وضعیت بازارچه ها و مبادلات مرزي اقدام کنند و

 
این کار در حمایت کامل قرار خواهد گرفت و به زودي این کار فعال شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه مردم و خانوادهاي روستایی دوست ندارند روستاي خود را ترك کنند بیان کرد: با وجود کمبود آب در این
منطقه مردم روستا و آبادي هاي خود را ترك نکردند و ما باید دنبال یک راهی برویم تا روستاییان عزیز روستاها را ترك نکنند و باید

 
در عمل هم کاري بکنیم تا جاذبه ي کشاورزي در روستا افزایش پیدا بکند. 

 
  

 
به زودي مشعل گاز در سیستان روشن خواهد شد 

آیت االله ابراهیم رئیسی بعد از بازدید از پروژه هاي منطقه سیستان در جمع مردم زابل حاضرشد و در مراسم گرامیداشت قیام مردم
سیستان به خون خواهی امام حسین (ع) با بیان اینکه براي حل مشکلات آب به دنبال راه کارهاي میان مدت و طولانی مدت هستیم،
افزود: امروز از برخی روستاها بازدید کردیم، وضعیت کشاورزي مردم سیستان را دیدم،مشکلاتی وجود دارد، کمبود بارش باران و آب

 
براي کشاورزي و مشکلاتی که از آن رنج میبرید و لمس کرده اید. 

رئیس جمهور بیان کرد: در حال حاضر کاري که از وزیر نیرو و مسئولان منطقه اي انتظار داریم، لایروبی و رسوب زدایی براي انتقال

 
آب به چاه نیمه ها است، قطعا براي اینکار اعتباري اختصاص خواهد یافت. 

 
 از حق آبه مردم سیستان نمی گذریم 

وي با تاکید بر اینکه، حق ابه متعلق به سیستان قانونی است، ادامه داد: حق آبه اي که متعلق به این منطقه است و ما از این حق نمی

 
گذریم اما نیازمند دیپلماسی فعال هستیم که حتما آن را دنبال می کنیم. 



رئیسی بیان کرد: بحث داد و ستد مرزي و فعال شدن بازارچه ها به صورت قانونی تسهیل می شود، باید بازارچه ها تجارت را در

 
منطقه فعال کنند و اشتغال ایجاد شود و در پی این اتفاق به رونق اقتصادي کمک می شود. 

وي ضمن تاکید بر استفاده حداکثري از توان نیروگاه هاي بادي، گفت: ما در این استان مناطق خوبی براي نیروگاه هاي بادي داریم
که باید به سراغ فعال کردن آن ها برویم؛ براي اتمام پروژه هاي نیمه تمام با کمک نهادهاي انقلاب اسلامی، ستاد اجرایی بنیاد برکت،

 
بنیاد مستضعفان و... تلاش شود و قطعا میتوان با کمک تمام قوا همه پروژه هاي نیمه کاره را مدیریت کرد. 

رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت معادن استان سیستان و بلوچستان، گفت: ما نعمت هاي زیادي در این استان داریم باید بهره برداري
کنیم همچنین نعمت امنیت در این استان بسیار خوب است باید قدردانی کرد، نعمت وحدت و انسجام شیعه و سنی بین همه اقوام

 
بزرگترین نعمت است، هرچه وحدت بیشتر باشد توسعه بیشتر است. 

 
 

 
  

 
وي در ادامه سفر به شهرستان زاهدان سفر کرد و در تالار فردوسی زاهدان در جمع نخبگان و معتمدان شیعه و سنب اظهار کرد:  

 در این منطقه ظرفیت هاي ارزشمند زیادي داریم. مردم دلداده به انقلاب و منابع انسانی و نیروهاي جوانی که می توانند در عرصه

 
هاي مختلف نقش آفرینی کنند، از سرمایه هاي بزرگ منطقه هستند. 

رئیس جمهور نیروي انسانی کارآمد را ارزشمندترین سرمایه کشور و سیستان و بلوچستان دانست و خاطرنشان کرد: باید قدر این
نعمت را بدانیم. یکی از راه هاي قدرشناسی از این نعمت این است که این نیروي انسانی کارآمد درجهت گره گشایی از زندگی مردم
به کار گرفته شود. امیدواریم دولت سیزدهم بتواند ظرفیت نیروي انسانی و به ویژه نیروي انسانی جوان و کارآمد کشور را در جاي

 
مناسبی که می تواند نقش آفرین باشد، به کار بگیرد و این نیروي ارزشمند در جهت گره گشایی از زندگی مردم موثر واقع شود. 

 رئیسی گفت: قطعا فقر و تبعیض براي ملت عزیز ما پسندیده نیست. مردم درحالی از فقر رنج می برند که می توان شرایطی ایجاد

 
کرد که فقر در میان مردم وجود نداشته باشد. 

آیت االله دکتر ابراهیم رئیسی گفت: کسی که عاشورا را زنده نگه داشت امام سجاد علیه السلام بود که امیدوارم خداوند متعال به ما
توفیق معرفت و پیروي از این امام بزرگوار رحمت کند و به ما توفیق فهم و درك معارف بلند اسلامی را از زبان امام سجاد عنایت کند.



وي افزود: براي من حضور در سیستان و بلوچستان و در جمع علما و فرهیختگان و نمایندگان قشرهاي مردمی توفیق بزرگی
است، باید از همین طریق از مردم عزیز که به دلیل شرایط کرونایی و پرهیز از شرکت در اجتماعات امکان دیدار فراهم نشد عذر

 
خواهی کنم اما اکنون دیدار با نخبگان و بسیجیان و ایثارگران براي من محترم است. 

رییس جمهوري گفت: شرایط استان سیستان و بلوچستان به عنوان یکی از استان هاي مورد توجه نظام مقدس جمهوري اسلامی و
کارها و تلاش هاي بسیار انجام شده در این استان قابل مقایسه با وضعیت قبل از انقلاب نیست بطوریکه  چهره شهرها و روستاهاي آن

 
بسیار متفاوت شده است اما وضع موجود با وضع مطلوب فاصله زیادي دارد و باید فاصله ها را کم کرد و این نیاز به تلاش زیاد دارد. 

 
 

 
  

 
حضور در جلسه شوراي اداري سیستان و بلوچستان پایان بخش سفر رئیس جمهور به این استان بود. 

وي در این نشست با اشاره به ظرفیت مرز در این استان نیز گفت:  مرز فرصت است باید از مرزها به عنوان فرصت استفاده کنیم تا
موجب تعامل شود، باید براي داد و ستد مرزي ارتباط تعریف کنیم، راه مرز باز باشد کسی کوله بري نمی کند، داد ستد باید قانونمند

 
صورت گیرد اگر کسی از راه قانونی تخلف کرد باید برخورد شود. 

وي گفت: این داد و ستد می تواند به معیشت مردم منطقه هر دو کشور کمک کند و این تبادلات از همان قدیم بوده است و فقط باید
مبادلات را سامان دهی کرد و آقاي استاندار و فرماندار سریعا نسبت به سامان دهی وضعیت بازارچه ها و مبادلات مرزي اقدام کنند تا

 
این کار در حمایت کامل قرار گیرد و فعال شود. 

رئیس جمهور گفت: سیستان و بلوچستان فرصت هاي بسیار خوبی دارد ، سواحل مکران بهترین ظرفیت این استان است باید اقتصاد
گردشگري استان را فعال کنیم، اقتصاد دریا، ارتباط با دریا باید بیشتر شود، در برخی از کشورهاي اروپایی 50 درصد اقتصاد از ارتباط

 
با دریا است. 

 
وي تاکید کرد: استفاده از ظرفیت استان را اولویت می دانیم، نیروي انسانی بومی استان و منطقه در اولویت است 

تا وقتی نیروي استان کارآمد است باید استفاده شوند حتما مدیران به این موضوع توجه داشته باشند زیرا  نیروي بومی انگیزه و حس

 
وطنی دارد. 

 
لزوم اتمام پروژه هاي نیمه تمام 



رئیسی در ادامه بر اتمام پروژه هاي نیمه تمام در استان تاکید کرد و گفت: پروژه هاي نیمه تمام باید تمام شود زیرا اشتغال ایجاد می

 
کند، اگر براي برخی پروژه ها زمان زیادي بگذرد فرسوده می شود. 

 
وي بیان کرد: ظرفیت سواحل مکران از دیگر امتیازات این استان است و باید در این زمینه حتماً اقدامات لازم انجام شود. 

رییسی خاطرنشان کرد: در اسرع وقت سازمان عمران مکران فعال خواهد شد تا آبادانی هر چه بیشتر و اقتصاد دریا و گردشگري را

 
فعال کند. 

وي افزود: ظرفیت عظیم دیگر استان نیروي انسانی بوده که می تواند نقش مهمی داشته باشد و ما گفتیم در همه حوزه ها و همه
بخش ها در اولویت قرار گیرد که با فعال کردن حوزه هاي مختلف اقتصادي می توان این ظرفیت را به کار گرفت و باید حتماً از آن

 
استفاده کرد. 

رئیسی افزود: نکته مهم این است که در این سفر برنامه ریزي خواهد شد با یک اقدام سریع کپرنشینان در چابهار صاحبخانه شوند و

 
این راستا این افراد در سیستان و بلوچستان شناسایی خواهند شد. 

وي خاطرنشان کرد: حق آبه حق مسلم مردم سیستان و بلوچستان است و باید ضمن احترام به حق مردم افغانستان در مورد این

 
مساله رفتار شود. 

 
رییس جمهور تصریح کرد: باید آب را در چاه نیمه ها ذخیره کرده و لایروبی از مسیرها باید به سرعت انجام شود. 

وي ادامه داد: آب ژرف که به همین زودي راه اندازي می شود و در ارتباط با مساله مرزها باید گفت یک فرصت است و مرزبانی هم

 
یک فرصت است. 

ریسی خاطر نشان کرد: باید داد و ستد به صورت قانونی باشد، از کسانی که غیر قانونی کار می کنند خواسته می شود کار غیر قانونی

 
خود را متوقف و داد و ستد باید قانونمند داشته باشند. 

وي افزود: فعال شدن بازارچه هاي مرزي را در اولویت داریم زیرا باعث افزایش صادرات می شود و در کشور همسایه نسبت به کالاي

 
ایرانی رغبت زیادي وجود دارد. 

 
رییس جمهوري بیان کرد: باید معیشت مرزنشینان تامین شود زیرا حضور آنان در نقطه مرزي براي کشور امنیت ساز است. 

 
کپرنشینی در چابهار تا آخر امسال ساماندهی شود 

رییس جمهور تصریح کرد: وضع کپرنشینی در چابهار ساماندهی و تا آخر سال نباید این وضعیت را داشته باشیم. دغدغه هاي مردم را

 
پیگیري خواهم کرد. 

وي در زمینه  چالش آب در استان نیز گفت: در استان کمبود داریم درست، اما چه باید کرد، راه برون از مشکل را داریم، ما نباید

 
مردم را نگران کنیم، مشکل حل نشدنی در کشور نداریم همه مشکلات قابل حل است. 



رئیسی گفت: امروز باید دانشگاه  گره گشاي مسائل اقتصادي  باشد و دانشگاه باید در کنار بازار، صنعت و ادارات دولتی بیاید کار

 
دانشگاه میتواند نقش افرین باشد امروز  صنعت ما نیازمند نظریه جدید است. 

وي با تاکید بر اینکه باید با عمل به وعده ها در مردم اعتماد سازي کنیم، گفت: تمام پروژه ها به صورت فنی و کارشناسی شده

 
اجرایی شود. 

انتهاي پیام/3139



پرداخت بیش از 33 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان تهرانی

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/06/12

مدیرکل کمیته امداد استان تهران از پرداخت بیش از 33
میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان تحت
حمایت و اقشار نیازمند از طریق صندوق قرض الحسنه

 
امداد ولایت از ابتداي سال 1400 تاکنون خبر داد. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
کمیته امداد ؛ سیدابوالفضل پرپنچی مدیرکل کمیته امداد
استان تهران ضمن گرامی داشت 10 شهریور،روز بانکداري

اسلامی با ارائه گزارشی از تسهیلات پرداخت شده از طریق صندوق قرض الحسنه امداد ولایت در این استان،گفت: صندوق قرض
الحسنه امداد ولایت از سال 95 با هدف گره گشایی از نیازمندان و پرداخت تسهیلات بدون کارمزد به مددجویان تحت حمایت و

 
خانواده هاي نیازمند تاسیس شد. 

وي با بیان اینکه پیشوایان دینی تاکیدهاي زیادي درباره تامین نیاز هاي معیشتی اقشار ضعیف جامعه از طریق قرض الحسنه

 
دارند،افزود: برهمین اساس، قرض الحسنه یکی از شیوه هاي تجهیز و تخصیص منابع در الگوي بانکداري بدون ربا مطرح شده است. 

پرپنچی،بیان کرد: تسهیلات پرداختی از سوي صندوق قرض الحسنه امداد ولایت تا سقف 10 میلیون تومان بدون کارمزد پرداخت می

 
شود. 

مدیرکل کمیته امداد استان تهران به فعالیت 3 شعبه صندوق قرض الحسنه امداد ولایت در استان تهران اشاره کرد و افزود: 35

 
نمایندگی این صندوق در دفاتر کمیته امداد استان تهران آماده ارائه خدمت به نیازمندان هستند. 

پرپنچی، یادآور شد: همچنین با افتتاح شعبه دیجیتال صندوق امداد ولایت، امکان دریافت خدمات بدون مراجعه حضوري و در

 
کمترین زمان براي متقاضیان فراهم شده است. 

مدیرکل کمیته امداد استان تهران،ادامه داد:این صندوق از ابتداي سال جاري تا کنون نیز 3 هزار و 250 فقره تسهیلات در قالب وام
کارگشایی،اشتغال و مسکن به مبلغ 33 میلیارد و 600 میلیون تومان به نیازمندان تهرانی پرداخت کرده است که می تواند به عنوان

 
یک الگوي شایان توجه در بانکداري اسلامی مورد توجه قرار گیرد. 

وي،بیان کرد: خیّران حقیقی و حقوقی ( مساجد، مراکز نیکوکاري، مؤسسات خیریه و …) می توانند با سپرده گذاري و تعامل هم افزا

 
با صندوق قرض الحسنه امداد ولایت، این نهاد را در رفع مشکلات نیازمندان و مددجویان تحت حمایت یاري کنند. 



شایسته ذکر است: قانون عملیات بانکی بدون ربا که مشتمل بر 27 ماده و 4 تبصره است در روز 8 شهریور سال 1362 تصویب شد و
در 10 شهریور 1362 به تایید شوراي نگهبان رسید و چنین روزي، روز بانکداري اسلامی نامگذاري شد.



تخصیص 9 هزار میلیارد ریال وام به دانش بنیان ها توسط بانک صادرات

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/06/12

مدیرعامل بانک صادرات گفت که این بانک براي حمایت از
شرکت هاي دانش بنیان در قالب تبصره 16 قانون بودجه
سال 1400مبلغ9 هزار میلیارد ریال تسهیلات با نرخ

 
ترجیحی تخصیص داده است. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از روابط عمومی بانک
صادرات ؛ حجت اله صیدي در آئین تبادل تفاهم نامه
صندوق نوآوري و شکوفایی با بانک هاي عامل در اجراي
تبصره 16 قانون بودجه سال 1400 که با حضور محسن
دهنوي، عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی، مدیران
صندوق نوآوري و شکوفایی، مدیران ارشد بانک صادرات
ایران، مدیران عامل بانک ها و برخی مسئولان بانک مرکزي

با هدف استفاده مناسب تر از ظرفیت این تبصره براي تخصیص بیشتر منابع با نرخ ترجیحی برگزار شد، گفت: نخبگان و جوانان کشور
در سال هاي اخیر ابداعات مناسبی براي کارآفرینی و اجراي طرح هاي جدید داشته اند و تأمین مالی این طرح ها به عهده بانک ها
است. در تبصره 16 قانون بودجه سال 1400 پیش بینی شده این تسهیلات با نرخ ترجیحی در اختیار شرکت هاي دانش بنیان،
کارآفرینان و نوآوران قرار گیرد و با توجه به تجربه چهار سال همکاري صندوق نوآوري و شکوفایی با بانک ها امیدواریم این حرکت نیز

 
بتواند به ویژه بر مبناي فناوري اطلاعات و طرح هاي دانش بنیان به بالندگی و شکوفایی اقتصادي و توسعه کشور بینجامد. 

وي حضور افتخارآمیز بانک صادرات ایران به عنوان یکی از بانک هاي عامل در همکاري با صندوق نوآوري و شکوفایی و شرکت هاي
دانش بنیان را خاطرنشان کرد و افزود: حدود هزار شرکت از شرکت هاي دانش بنیان اکنون به شرکت هاي بزرگ کشور تبدیل شده
اند و حتی برخی در زمینه هاي تولید واکسن، تجهیزات پزشکی و فناوري اطلاعات به موفقیت هاي بزرگی دست یافته اند. این شرکت
ها می توانند به تولید خدمات انبوه و حتی صادرات بپردازند و ارز آوري داشته باشند. اگر یک پنجم از این شرکت ها که آزمون و
خطاهاي مختلفی را نیز پشت سر گذاشته اند، براي تولید انبوه و فعالیت در سطح کلان اقتصادي به 100 میلیارد تومان سرمایه در
گردش و سرمایه توسعه اي نیاز داشته باشند، براي حمایت جدي از این شرکت ها، شبکه بانکی باید خود را آماده تأمین این منابع
سازد تا هر کدام از این شرکت ها بتواند در سطح شرکت هاي IMI500 در کشور ارتقا یافته و فعالیت کند. این وضعیت البته با کمک
مجلس شوراي اسلامی، بانک مرکزي و سایر بانک هاي کشور می تواند هدف بعدي براي پشتیبانی از شرکت هاي دانش بنیان باشد و

 
رقم 450 میلیارد دلاري تولید ناخالص داخلی فعلی را به هزار میلیارد دلار افزایش دهد. 

وي اظهار کرد: شرکت هاي دانش بنیان همواره نقش بزرگی در توسعه کشورها داشته اند. نقش این شرکت ها به ویژه در قرن 21 بی
بدیل است که ایفاي کامل این نقش بستگی به مدیریت کارآمد، تخصیص بهینه منابع و تداوم مسیر دارد و به لطف خدا در صندوق



نوآوري و شکوفایی انسجام بخشی، ارتقا و توسعه شرکت ها به طور مناسبی انجام شده است. بانک ها نیز در این جهت مسئولیت
تأمین مالی را هم به صورت تسهیلات نقدي و هم به صورت خط اعتباري بر عهده گرفته اند؛ به طوري که مدیریت صندوق نوآوري و
شکوفایی و نقش آفرینی بانک ها موجب شد تا تعداد شرکت هاي دانش بنیان از 50 شرکت در سال 92 به بیش از شش هزار و 200

 
شرکت افزایش یابد. 

صیدي با یادآوري اینکه تداوم این مسیر همچنان نیازمند تأمین مالی کلان است، افزود: براي تأمین مالی از طریق بانک و هم از طریق
شرکت هاي بازار سرمایه برنامه وجود دارد و براي کمک به تحقق این امر بانک صادرات ایران در خدمت شرکت هاي دانش بنیان است

 
و امیدواریم سهم این شرکت ها از تولید ناخالص داخلی چند برابر گذشته شود. 

محسن دهنوي در این مراسم با تاکید بر اینکه بهترین عملکرد را در استفاده از ظرفیت تبصره 16 قانون بودجه سال 1400 شرکت
هاي دانش بنیان خواهند داشت، گفت: امروز با انعقاد این تفاهم نامه ها در نقطه عملیاتی شدن پیشنهاد ارقام این تبصره هستیم و

 
امیدواریم در زمان تنظیم قانون بودجه سال آینده بتوانیم میزان تسهیلات را با استفاده از ظرفیت این تبصره افزایش دهیم. 

عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی گفت: سهم شرکت هاي دانش بنیان از تولید ناخالص داخلی و تسهیلات پرداختی نظام

 
بانکی کشور بسیار اندك است و این حوزه هنوز نتوانسته نقش خود را در اقتصاد کلان کشور پیدا کند. 

وي با بیان این که در دولت جدید با توجه به تسلط کامل معاون اول و وزیر امور اقتصادي و دارایی با دغدغه هاي شرکت هاي دانش
بنیان امیدهاي زیادي براي حمایت از این شرکت ها وجود دارد، بر تعیین دقیق سهم این شرکت ها از تولید ناخالص داخلی و

 
تسهیلات نظام بانکی، تاکید کرد. 

دهنوي همچنین از امکان الحاق 1,200 میلیارد تومان بودجه تبصره 18 قانون بودجه 1400 به این بخش نیز خبر داد و خواستار

 
پیگیري صندوق نوآوري و شکوفایی براي تقویت منابع این بخش شد. 

علی وحدت، مدیرعامل صندوق نوآوري و شکوفایی نیز در این مراسم گفت: بانک صادرات ایران به عنوان یک بانک پیشرو در زمینه
تأمین مالی شرکت هاي دانش بنیان کمک هاي زیادي به صندوق کرده و همیشه همکاري بسیار مناسبی داشته به نحوي که در این
دوره در پرداخت تسهیلات به این شرکت ها رتبه اول را در میان بانک ها داشته و با وجود حسن نیت مدیرعامل بانک امیدواریم این

 
روند تداوم داشته باشد. 

وي افزود: امروز شرکت هاي دانش بنیان در سراسر استان هاي کشور امکان بهره مندي از تسهیلات را دارند و حتی هیچ شرکت

 
کوچکی نیز بدون تأمین مالی رها نشده است. 

وي اظهار کرد: تعداد شرکت هاي دانش بنیان طی سال هاي اخیر دو برابر شده و به شش هزار و 200 شرکت رسیده است و در واقع
از تعداد هشت هزار شرکت که در سبد مشتریان صندوق بوده، تعداد دو هزار شرکت از این مجموعه خارج شده اند. طی دو سال و نیم
گذشته با وجود شرایط اقتصادي و مشکلات ناشی از کرونا بیش از 16 هزار میلیارد تومان تأمین مالی براي شرکت هاي دانش بنیان

 
صورت گرفته است. 

وحدت با تاکید بر اینکه بانک ها به شرکت هاي دانش بنیان اعتماد کرده اند، افزود: همکاري بانک ها با صندوق نوآوري و شکوفایی و
شرکت هاي دانش بنیان با یک نگاه تحولی و از جنس همکاري و تعامل و ظرفیت هاي بانک ها براي تأمین مالی این شرکت ها بسیار



مفید بوده است به نحوي که اغلب شرکت ها در همکاري با بانک ها موفق به دریافت دو نوبت تسهیلات شده اند که بسیار راهگشا

 
بوده است. 

در این مراسم تفاهم نامه بانک صادرات ایران و سایر بانک ها با صندوق نوآوري و شکوفایی به امضاي مدیران عامل بانک ها و
مدیرعامل صندوق نوآوري و شکوفایی رسید.



حرکت بانک توسعه تعاون در مسیر استقرار بانکداري دیجیتال
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 معاون برنامه ریزي و فناوري اطلاعات بانک توسعه تعاون
به تبیین حرکت بانک در مسیر استقرار بانکداري دیجیتال

 
و سایر اقدامات اصولی بانک پرداخت. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از روابط عمومی بانک
توسعه تعاون ؛  ایرج شیخ زاده معاون برنامه ریزي و فناوري
اطلاعات بانک توسعه تعاون اظهار داشت: بانک در اهتمام
به پیاده سازي بانکداري دیجیتال جزو بانک هاي پیشگام

در نظام بانکی کشور است و اهتمام به کاربست مدل بانکداري دیجیتال می تواند در کنار ظرفیت هاي موجود بانکداري الکترونیک

 
مسیر تحولی بانک توسعه تعاون را هموار نماید. 

 شیخ زاده گفت: بانک توسعه تعاون به واسطه سه ماموریت کلیدي بانکی، توسعه اي و تعاونی ظرفیت بسیار مطلوبی براي ایفاي نقش

 
در مسیر توسعه کشور دارد. 

 معاون برنامه ریزي و فناوري اطلاعات بانک توسعه تعاون با یادآوري ظرفیت هاي اساسنامه و ماموریت هاي بانک از جمله حمایت از
توسعه اقتصاد تعاونی، تامین مالی فعالیت هاي دانش بنیان، حمایت از کارآفرینی و نوآوري گفت: امروز این بانک می تواند گام هاي
تحولی اساسی در مسیر پیشرفت کشور همسو با سیاستهاي ابلاغی مقام معظم رهبري، سیاست ارتقاي بخش تعاون در اقتصاد ملی و

 
برنامه هاي توسعه کشور بردارد. 

 شیخ زاده در تبیین شایستگی ها و استعدادهاي حرفه اي بانکی موجود در بانک توسعه تعاون به جایگاه مطلوب بانک در عاملیت طرح
هاي کلان و ملی اشاره نمود و همچنین گفت: نهادینه شدن مدل کسب و کار بانک و اهتمام ویژه بانک بر مدل بانکداري دیجیتال،
طراحی و ارایه خدمات و محصولات نوین و منطبق با سیاست هاي کلان و ملی، اهتمام ویژه به پیاده سازي حاکمیت شرکتی، سرمایه

 
انسانی جوان، اهتمام به ارتقاي سلامت، شفافیت و انضباط مالی از جمله مزیت هاي بانک طی دوره هاي اخیر بوده است. 

 وي درخصوص ظرفیت هاي اقتصاد و بانکداري تعاونی گفت : الگوهاي تعاونی در ایجاد اشتغال پایدار، محرومیت زدایی، حفظ مشاغل

 
موجود و ایجاد بازارهاي محلی، کاهش آثار منفی رکود تورمی و در یک عبارت توسعه ملی نقش پایدارتري دارند. 

 معاون برنامه ریزي و فناوري اطلاعات بانک توسعه تعاون اظهار داشت؛ بانک در چند سال اخیر با ورود و ایفاي نقش در طرح هاي

 
کلان و ملی توانسته شایستگی بانکداري حرفه اي خود را نشان داده و در مسیر تثبیت آن گام بردارد. 



 وي ایفاي نقش برجسته و مشهود بانک توسعه تعاون در طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري را مهم برشمرد و گفت: اهتمام به
افزایش سرمایه بانک، عاملیت منابع صندوق توسعه ملی در تخصیص به امر تولید و اشتغال زایی، عاملیت برنامه اختصاص تسهیلات با

 
نرخ ترجیحی به تعاونگران را از جمله دستاوردها و شاخص هاي موفقیت کارنامه بانک بوده است. 

 شیخ زاده با تبیین طراحی و ارایه خدمات و محصولات منطبق با نیازهاي جامعه هدف گفت: محصولات و طرح هاي بانک بصورت
هدفمند طراحی، تصویب و در چارچوب تخصصی فرهنگ سازي، آموزش و به جامعه هدف معرفی و ارایه می شود.



«کزغال» واحد نمونه کارگري استان خراسان جنوبی در سال 1399
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بر اساس ارزیابی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
خراسان جنوبی، شرکت زغال سنگ پروده طبس به عنوان

 
واحد نمونه کارگري استان در سال 1399 معرفی گردید. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از روابط عمومی شرکت
زغال سنگ پروده طبس ؛ مراسم تقدیر از واحدها و
کارگران نمونه سال 1399 استان که به خاطر شرایط همه
گیري کووید 19، از اردیبشهت ماه به شهریور ماه موکول
گردیده بود، با حضور استاندار خراسان جنوبی، مدیرکل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان و منتخبین مرحله
استانی سی و دومین جشنواره تجلیل از کارگران گروه هاي
کار و واحدهاي نمونه، در محل استانداري خراسان جنوبی

 
برگزار گردید. 

در این مراسم از شرکت زغال سنگ پروده طبس به عنوان واحد نمونه استان در سال 1399 تجلیل گردید و از تلاش ها و فعالیت
هاي این مجموعه در مسیر کارآفرینی، حفظ و صیانت از کرامت انسانی و فرهنگ کار و تلاش و حرکت در مسیر اعتلاي کشور و تولید

 
داخلی قدردانی شد و به پاس این موفقیت، با اهداي تندیس و لوح سپاس، از مدیرعامل شرکت تقدیر به عمل آمد. 

“کریتی ثانی” مدیرعامل شرکت زغال سنگ پروده طبس نیز در این مراسم به نمایندگی از واحدهاي کار استان، به طرح مسائل و
دغدغه هاي واحدها پرداخت و ضمن تأکید بر ظرفیت هاي بالاي معدنی و صنعتی استان و بویژه زغال سنگ که استان خراسان
جنوبی را به قطب این ماده معدنی تبدیل نموده است، خواستار تأمین زیرساخت هاي موردنیاز براي توسعه صنایع و معادن استان شد

 
تا از ظرفیت بالاي این بخش در بحث اشتغال، توسعه پایدار، امنیت اجتماعی و شکوفایی اقتصادي، بهره برداري بیشتر صورت پذیرد. 

وي همچنین با اشاره به تراکم بالاي جمعیتی در واحدهاي کار و به خصوص واحدهاي معدنی که در ردیف اول گروه هاي ده کانه
اشتغال نیز قرار داشته و حتی در اعمال محدودیت ها نیز ناگزیر به ادامه فعالیت هستند، درخواست نمود واکسیناسیون این نیروها در

 
اولویت دستور کار استان قرار گیرد. 

“کریتی ثانی” به موضوع مسکن کارگران نیز پرداخت و درخواست نمود این موضوع به عنوان مطالبه به حق جامعه شریف کارگري،

 
توسط مسئولین ذیربط مورد پیگیري جدي واقع شده و فرایند تحقق این خواسته، تسریع و تسهیل گردد. 



شایان ذکر است که آقاي احمد غیبی زاده از شرکت زغال سنگ پروده طبس به عنوان کارگر منتخب شهرستان، در مرحله استانی
جشنواره مذکور مورد تقدیر اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قرار گرفت.



استاندار همدان نباید به هیچ ارگان و فردي وابسته باشد
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به گزارش گروه استان هاي خبرگزاري دانشجو، امروز 12 شهریور ماه، به همت مرکز تحقیقات رکتا بسیج دانشجویی استان
همدان سلسله نشست هاي تخصصی ''شمسا'' با حضور نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس اسلامی و رئیس مجمع

نمایندگان استان، احمد حسین فلاحی، با موضوع بررسی مسائل اولویت دار استان، برگزار شد. ...

به گزارش گروه استان هاي خبرگزاري دانشجو، امروز 12
شهریور ماه، به همت مرکز تحقیقات رکتا بسیج دانشجویی
استان همدان سلسله نشست هاي تخصصی "شمسا" با
حضور نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس اسلامی و
رئیس مجمع نمایندگان استان، احمد حسین فلاحی، با

 
موضوع بررسی مسائل اولویت دار استان، برگزار شد. 

احمدحسین فلاحی در این نشست ضمن پاسخگویی به
سوالات حاضرین توضیحاتی در رابطه با نحوه انتخاب
استاندار، مسائل اولویت دار استان و پروژه هاي پیش رو

 
ارائه کرد. 

 
نسبت به دولت سیزدهم سخت گیرانه تر عمل خواهیم کرد 

نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شوراي اسلامی در رابطه با کابینه دولت سیزدهم اظهار کرد: پشتوانه فکري برنامه وزرا یک
گروه از افراد نخبه کشوري هستند. حرکت جهادي و انقلابی، ایجاد تحول در تمامی زمینه ها، استفاده از مدیران جهادي و انقلابی و
کنار گذاشتن جریان لیبرال از جمله شروط راي اعتماد به وزرا در صحن مجلس بود. قطعا نسبت به دولت قبل، با دید سخت گیرانه

 
تري به دولت جدید خواهیم نگریست چرا که این دولت به عنوان دولت انقلابی روي کار آمده و نباید باعث ناامیدي مردم شود. 

 
پیشنهاد 5 نفر جهت استانداري از طرف مجمع نمایندگان به دولت 

وي در رابطه با نحوه تاثیرگذاري مجمع نمایندگان در انتخاب استانداران کشور گفت: وزارت کشور فرمی با 4 محور در اختیار روساي
مجمع نمایندگان کل استان ها قرار داده است تا افراد مد نظر توسط این فرم ارزیابی شوند. متاسفانه بعضی رسانه ها منکر این فرم می

 
شوند. توسط این فرم 5 گزینه جهت استانداري از سوي مجمع نمایندگان به وزارت کشور پیشنهاد داده می شود. 

تاکید می کنم پیشنهاد داده می شود. یعنی خود وزیر کشور فرم ها را طراحی کرده و درخواست کرده اند که نمایندگان نظرشان را

 
بدهند. 

 
در این فرم داشتن مدیریت جهادي و انقلابی با تفکر انقلابی و تحول گرایی در چندین جاي مختلف مد نظر قرار گرفته شده است. 



 
استاندار نباید وام دار هیچ ارگان و فردي باشد 

فلاحی در رابطه با استاندار آینده همدان گفت: مدیران ارشد استانی در یک دولت انقلابی، طبیعتا باید افراد انقلابی باشند. جایگاه

 
مجلس جایگاه نظارتی است قطعا براي دولت تعیین تکلیف نخواهیم کرد، اما در جایگاه نظارتی خود ریل گذاري می کنیم. 

استانداري که وزارت کشور انتخاب می کند باید یک فرد کاملا مستقل بدون هیچ گونه وابستگی به افراد باشد. اگر میخواهد به عنوان
یک مدیر در چینش نیرو ها مستقل و با اقتدار عمل کند، نباید به هیچ فردي وامدار باشد. زیرا جایگاه استاندار مثل ریس جمهور در
کل کشور است و در مدیریت تمامی دستگاه هاي استان دخیل است؛ لذا پیشنهاد دادن گزینه ها توسط نمایندگان هرگز باعث نمی
شود که فرد انتخاب شده وامدار یک شخص یا یک گروه و جناح باشد. دیگر زمان آزمون و خطا نیست و مردم منتظر تحول سریع

 
هستند. 

 
جهت حل مشکل اشتغال در استان به سراغ فعال کردن تولید در بخش خصوصی رفته ایم 

رئیس مجمع نمایندگان استان در پاسخ به زارعی، مسئول هسته تخصصی شمسا بسیج دانشجویی که پرسید: مهم ترین مشکل استان
همدان چیست؟ پاسخ داد: مسئله اشتغال بزرگترین مشکل استان همدان است. در تلاش هستیم که این با افزودن نیرو به بخش هاي
خصوصی و افزایش تولید این مشکل را حل کنیم. در واقع جهت حل مشکل اشتغال در استان به سراغ فعال کردن تولید در بخش

 
خصوصی رفته ایم. رفع مشکلات اشتغال و تولید اولین ماموریتی است که مقام معظم رهبري بر دوش مجلس گذاشته اند. 

 
سیستم مدیریتی در همدان باید اصلاح و بازنگري شود 

وي در پاسخ به زلخایی که در رابطه با ایرادات سیستم مدیریت سوال پرسید اظهار کرد: معتقد به اصلاح سیستم مدیریتی هستم.

 
برخی از مدیران ناکارآمد سال هاي طولانی در همدان مشغول به کار هستند. 

 
براي مثال پرداختن به بحران آب همدان مربوط به 17 سال پیش است! و تنها راه حل این معضل نیز منابع آب پایدار است. 

 
عملکرد مدیران چند ساله باید ارزیابی و مدیران ناکارآمد مشخص شوند. از مدیریت ارشد تا مدیریت میانه و... 

وي ادامه داد: یکی از بیشترین مطالبات مردم از بنده این است که چرا از مدیران بومی استفاده نمی شود؟ و مدیران غیر بومی هستند.
این نکته مهمی است که مدیر باید بومی و از خود مردم باشند ما در استان مدیران جوان جهادي و کارآمد زیادي داریم که باید از آن

 
ها استفاده کرد. 

فلاحی تصویب طرح جامع شهري را قسمتی از راه حل معضل مسکن دانست و گفت: بسیاري از مسکن هاي ملی توسط دولت قبل
هنوز به مردم تحویل داده نشده است. تامین زمین در حل معضل مسکن بسیار مهم بوده همچنین یکی از مصوبات سفر سال 83 مقام
معظم رهبري به همدان توجه و بازسازي حاشیه شهر است که همچنان اجرایی نشده. در واقع بسیاري از مصوبات سفر مقام معظم

 
رهبري به استان مورد بی تفاوتی قرار گرفته که باید مورد مطالبه قرار گیرد. 

 
مخالف کار غیر کارشناسی و هدر دادن بیت المال مردم هستیم. 



نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شوراي اسلامی گفت: در رابطه با پروژه اسکاي مال تنها سوال بنده این است که این پروژه
پرونده ساخت دارد یا خیر؟ و چرا توجهی به بیمارستان، دستگاه دولتی و مکان قرارگیري این پروژه نشده است؟ ما مخالف اجرایی

 
کردن پروژه ها در استان نیستیم ما مخالف کار غیر کارشناسی و هدر دادن بیت المال مردم هستیم. 

 
توجه به صنایع تبدیلی پیش از دادن مجوز به تولید کنندگان 

فلاحی در پاسخ به سوال مسئول مرکز تحقیقات رکتا که پرسیده:راه حل معضل نبود صنایع تبدیلی و بسته بندي در استان چیست؟

 
گفت: 

یکی از راه حل هاي این معضل این است که باید به شرط داشتن صنایع تبدیلی، مجوز تولید به شرکت ها داده شود. ابتدا باید فرآوري
ضمانت شده و بعد تولید انجام گیرد.



وزیر بهداشت در ارومیه: کمبود دارو ناشی از سوءمدیریت ها در توزیع است

منبع: تسنیمشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/06/12

گروه استان ها-وزیر بهداشت با اشاره کمبود برخی اقلام دارویی گفت: براساس یک سیستم الکترونیکی داروهاي مورد نیاز
استان ها از سوي وزارتخانه تحویل می شود و اگر کمبودي در استان ایجاد شده مربوط به سوء مدیریت توزیع بوده است.

گروه استان ها-وزیر بهداشت با اشاره کمبود برخی اقلام
دارویی گفت: براساس یک سیستم الکترونیکی داروهاي
مورد نیاز استان ها از سوي وزارتخانه تحویل می شود و اگر
کمبودي در استان ایجاد شده مربوط به سوء مدیریت

 
توزیع بوده است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه، بهرام عین اللهی
عصر امروز در سفر به ارومیه با اشاره به اینکه تمامی انرژي
وزارت بهداشت بر واکسیناسیون همگانی به کار گرفته
شده، اظهار داشت: حجم بالایی واکسن درحال ورود به

کشور است؛ بنابراین هفته آینده واکسن به وفور در سراسر کشور وجود دارد اما براي رسیدن به اهداف تعیین شده مردم نیز باید کمک

 
کنند. 

عین الهی در ادامه به موضوع محرومیت زدایی پرداخت و گفت: اصلی ترین سیاست دولت محرومیت زدایی در سراسر کشور است و از
آنجا که آذربایجان غربی جزو استان هاي محروم به شمار می رود تلاش می کنیم در زمینه پزشکی که مرتبط به فعالیت این وزارتخانه

 
است در تمامی شهرهاي استان عدالت رعایت شود و یقین داریم سایر نهادها نیز دقیقاً برهمین اساس فعالیت خواهند کرد. 

وزیر بهداشت درباره کمبود نیروي انسانی در استان تصریح کرد: بررسی ها نشان می دهد علی رغم تامین زیرساخت هاي مناسب از
نظر مراکز درمانی در سراسر استان کمبود کادر درمانی کاملاً مشهود است و همین موضوع باعث مشکلاتی شده که تصمیم داریم با

 
اجراي طرح «طرح بومی گزینی» این مشکل را برطرف کنیم. 

 
وزیر بهداشت: هر بیمار کرونایی 30 تا 40 میلیون هزینه دارد/ یک ثانیه هم براي واکسیناسیون نباید تلف کنیم 

 
آقاي وزیر بهداشت دولت رئیسی! دستورالعمل طب سنتی کمیته علمی کرونا را ابلاغ کنید! 

 
وزیر بهداشت: واکسن هاي ایرانی کرونا جزو بهترین هاست / مجوز واکسن هاي "انستیتو پاستور، رازي و سیناژن" صادر شد + فیلم 

وي همچنین یکی از پتانسیل هاي موجود در استان را گردشگري سلامت برشمرد و افزود: هم مرز بودن آذربایجان غربی با سه کشور
همسایه فرصت هاي سرمایه گذاري مناسبی در زمینه گردشگري سلامت ایجاد کرده است که می توان با استفاده بهینه از امکانات و

 
سرمایه گذاري انجام هدفمند اشتغال پایدار و درآمد قابل توجهی به اقتصاد منطقه هدیه داد. 



عین اللهی در ادامه در پاسخ به سوال خبرنگار تسنیم در رابطه با میزان تاثیرگذاري واکسن کرونا در افراد گفت: در دنیا ثابت شده که

 
مناطقی که در آن واکسیناسیون انجام شده، میزان مرگ و میر کاهش یافته و بدون تردید این اثرگذاري در ایران نیز وجود دارد. 

وي افزود: میزان مرگ و میر کادر بهداشت و درمان در سال گذشته بیش از 200 نفر شهید بوده اما امسال بیش از 90 درصد پرسنل

 
واکسن کرونا دریافت کرده اند و به همین دلیل آمارها کاملاً نشان می دهد میزان فوتی هاي کادر درمان به شدت کاهش یافته است. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: البته نه اینکه واکسیناسیون سبب جلوگیري از بیماري کرونا باشد، اما همانطور که تحقیقات نشان داده
شدت بیماري کاهش داشته و میزان مرگ و میر نیز به حداقل می رسد. بنابراین اینکه واکسیناسیون می تواند مرگ و میر را کاهش

 
دهد یک واقعیت علمی و ثابت شده در دنیا است. 

عین اللهی گفت: وزارت بهداشت ضامن سلامت مردم است و در هیچ جایی نیز وزارت بهداشت از اجباري کردن واکسیناسیون حرفی
به میان نیاورده و در واقع هر کس می تواند واکسن دریافت کرده یا نکند، اما وظیفه وزارت بهداشت مطرح کردن فواید انجام اینکار

 
است و تاکنون نیز برهمین اساس عمل کرده ایم. 

وي درپاسخ به سئوال دیگر خبرنگار تسنیم مبنی بر کمبود دارو در استان تصریح کرد: اصولاً هر استان داراي سهمیه دارویی است و
وزارت بهداشت هم براساس نیاز استان ها داروهاي مورد نیاز را در اختیار مسئولان مربوطه قرار می دهد که در دوره همه گیري کرونا
نیز دقیقاً همین اتفاق افتاده است اما اگر کمبودي در استان تجربه شده کاملاً مرتبط با سوء مدیریت ها در توزیع بوده نه چیز دیگر؛

 
چون براي جلوگیري از مشکلات تحویل دارو به استان ها یک سیستم الکترونیکی وجود دارد. 

عین اللهی گفت: همچنین کمبود دارو ممکن است بر اثر مصارف پیش بینی نشده باشد براي مثال هم اکنون به غیر از کرونا، بیماري
هاي واگیر دیگري افزایش یافته که قطعاً در میزان تقاضا اثرگذاري داشته و می تواند مشکلات مقطعی ایجاد کند و در دوره همه
گیري کرونا مثلاً درباره چند داروي خاص وزارت بهداشت با ارایه آمارهاي دقیق براي هموطنان شفاف سازي کرده که در برخی موارد

یکباره مصرف دارویی خاص دو یا حتی سه برابر شده است که این اتفاق می تواند مشکلات مقطعی ایجاد کند.



بهره مندي 3 هزار و 29 واحد اشتغال زایی در مناطق روستایی هرمزگان از

تسهیلات

منبع: هرمزشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/06/12

علوي گفت: از ابتداي اجراي طرح حمایت از مشاغل روستایی تاکنون 3 هزار و 29 واحد اشتغال زایی در مناطق روستایی
استان هرمزگان از محل قانون حمایت از توسعه وایجاد اشتغال پایدار روستایی عشایري تسهیلات دریافت نموده اند. نوشته

بهره مندي 3 هزار و 29 واحد اشتغال زایی در مناطق روستایی هرمزگان از تسهیلات  ...

به گزارش شبکه اطلاع رسانی هرمز؛ بی بی مونا علوي مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان
اظهار کرد: یکی از عرصه هایی که در جهت اشتغالزایی ورود شده است بحث اشتغال روستاییان بوده است و به همین منظور طرح
حمایت از مشاغل روستایی و اعطاي وام با عنوان اشتغال روستاییان از طرف وزرات تعاون، کار و رفاه اجتماعی با همکاري چند دستگاه

 
اجرایی و مالی تدوین و از سال 96 اجراي آن آغاز شد 

وي با تاکید بر اینکه در سال هاي آغازین طرح استان هرمزگان در صدر جدول رتبه بندي مشاغل روستایی بوده است افزود: متاسفانه
در یکی، دو سال گذشته با توزیع ناعادلانه تسهیلات در استانها روبرو بودیم و همین امر منجر به تنزل جایگاه استان هرمزگان در طرح

 
مشاغل روستایی شد. 

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان گفت: جهت سرعت بخشیدن در روند اخذ تسهیلات مذکور و
رفع موانع و مشکلات طرحها بایستی هماهنگی بین دستگاهی افزایش یابد.متاسفانه عدم هماهنگی در روند اعطاي وام به
روستانشینان کارآفرین در بین دستگاه هاي اجرایی و بانک ها، موجب شده است که اخذ و اعطاي تسهیلات به روستانشینان به کندي

 
و با مشکلاتی روبرو شود که لازم است جهت تسهیل این امر نیز هماهنگی هاي بین دستگاهی افزایش پیدا کند. 

علوي عنوان کرد: بیش ترین تقاضا براي دریافت تسهیلات اشتغالزایی روستایی در استان هرمزگان براي راه اندازي مشاغلی تحت

 
عنوان هاي تولید محصولات گلخانه اي و بحث شیلات و آبزي پروري بوده است که متناسب با مزیتها و پتانسیل هاي استان است . 

وي تاکید کرد:هدف از اعطاي تسهیلات به روستانشینان،ایجاد اشتغال و فراهم کردن زمینه ماندگاري آن ها در روستاها است و اولویت

 
اعطاي وام هم براي روستاییان تحصیل کرده اي است که دنبال ایجاد کسب و کار در در روستاي خود هستند می باشد. 

علوي با بیان اینکه اولویت در اعطاي تسهیلات اشتغال روستایی با افراد بومی مناطق است گفت: در صورتی که روستاییان علاقه اي به
گرفتن وام اشتغالزایی نشان ندهند این تسهیلات به افراد غیر بومی اعطا میشود اما با این وجود به کارگیري نیرو هاي بومی همان

 
منطقه در مجموعه کسب و کاري که با تسهیلات راه اندازي می شود ضروري است. 

مدیر کارآفرینی و اشتغال زایی اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان هرمزگان تاکید کرد: تاکنون به 3 هزار و 29 واحد اشتغال

 
زایی در مناطق روستایی استان هرمزگان تسهیلات پرداخت شده که معادل 92درصد از کل مبلغ تخصیص یافته به استان است. 

علوي در رابطه با شیوه اطلاع رسانی دستگاه ها به روستا نشینان جهت بهره گیري از این نوع تسهیلات گفت: بخش روستاییان



استانداري هرمزگان یکی از طرفین مسئول در طرح مشاغل روستایی است که مرتبا با بخشداران و دهیاران روستاها در ارتباط بوده و

 
با فراخوان دادن به روستا نشینان مراتب طرح را اطلاع رسانی می کنند• 

انتهاي پیام/



رئیسی در زابل: از حقابه منطقه نه ما می گذاریم و نه مردم

رئیسی در زابل: از حقابه منطقه نه ما می گذاریم و نه مردم

منبع: کرج رساشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/06/12

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور سرزده در
جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به

صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ...

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور سرزده در جمع
عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت سنواتی

 
دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم. 

به گزارش کرج رسا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی
عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار

 
ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

دکتر رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت
دنبال کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار
دادیم. قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به
استان نیز از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و

 
آخرین وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

آیت االله رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود،
اعتماد داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها،
راهکارهایی کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و

 
حفر چاه هاي عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه



 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

آیت االله رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و
اظهار داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات

 
و سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند  در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

دکتر رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم
گسترش فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی

 
فرمان امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد،
افزود: با همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد
شد. باید شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در

گرو وحدت و انسجام است.



اظهارات وزیر ارشاد درباره تغییر در ساختار وزارت، سینما، موسیقی و ...

منبع: خبر روزشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/06/12

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی شامگاه پنج شنبه (11 شهریورماه) با حضور در برنامه شهر فرنگ در مورد چشم اندازهاي حوزه
فرهنگ و هنر در دولت سیزدهم سخن گفت. به گزارش خبر روز ، محمدمهدي اسماعیلی در پاسخ به اولین پرسش در مورد

مسائل مطرح شده مبنی بر بیگانگی وي با حوزه فرهنگ گفت: بنده یک سابقه (...) نوشته ...

وزیر ارشاد در جدیدترین اظهاراتش در مورد تغییر در ساختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی یا چابک سازي این وزارتخانه توضیحاتی

 
داد و همچنین از آخرین فیلم ها، کتاب هاي که خوانده هم نام برد و به برخی سوالات روز پاسخ داد. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی شامگاه پنج شنبه (11 شهریورماه) با حضور در برنامه شهر فرنگ در مورد چشم اندازهاي حوزه فرهنگ و

 
هنر در دولت سیزدهم سخن گفت. 

به گزارش خبر روز ، محمدمهدي اسماعیلی در پاسخ به اولین پرسش در مورد مسائل مطرح شده مبنی بر بیگانگی وي با حوزه
فرهنگ گفت: بنده یک سابقه 23 ساله حضور در فضاي فرهنگ و هنر دارم و طبیعتا با این حوزه بیگانه نیستم و نگاه من اساسا غیر
کارشناسی نیست، البته انتقاد و تنوع نگاه افراد به موضوعات را می پذیرم و تلاش بنده و همکارانم براین است که فضاي گشادگی و

 
انبساط حوزه فرهنگ و هنر را تامین کنیم. 

وي در مورد اینکه در حوزه فرهنگ دچار ابتذال هستیم، خاطرنشان کرد: حوزه فرهنگ و هنر پاك و مقدس است و شکی در آن
نیست، در عصر جدید ما با یک هنر مدرن همانند سینما، تئاتر و ... روبرو هستیم، اما در تاریخ ایرانی اسلامی ما همیشه شاهد یک
قدمت تاریخی در امر فرهنگ و هنر هستیم که کاملا مقدس و پاك است، خوشبختانه این تقدس و تبرك حوزه فرهنگ و هنر که در
کشور ما وجود داشته به حوزه فرهنگ مدرن هم تزریق شده و البته ممکن است در این دوره در بخش هایی آسیب هایی وارده شده

 
باشد که قابل حل است اما در مجموع نمی توان چنین شائبه اي را در مورد فرهنگ و هنر ایرانی تصور کرد. 

به دنبال تقویت آموزش هاي هنري هستیم وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص سفر استانی خود به اصفهان و اعلام برنامه کوتاه
مدت براي کاهش آسیب هاي ناشی از کرونا براي اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه گفت: در آغاز این سفر به یکی از هنرستان هاي
اصفهان که در سال 1315 افتتاح شده سر زدیم، در همین راستا استاد فرشچیان پیام داده بودند که از هنرستان ها حمایت کنیم و

 
هدف ما هم از رفتن به این هنرستان حمایت از بحث آموزش هاي هنري بود. 

اسماعیلی یادآور شد: اصفهان یکی از پایتخت هاي فرهنگ و هنر ایران زمین است، در همین سفر که به مناسبت هفته دولت تدارك
دیده شده بود، از برنامه کوتاه مدت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی براي اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه خبر دادیم، در این برنامه گام
اول ما واکسیناسیون هنرمندان است که بدون محدودیت سنی براي تمام هنرمندان این امر محقق خواهد شد. از طرفی دیگر بسته

 
هاي حمایتی را در نظر گرفتیم که تلاش ما بر این است که بتوانیم آن را در ستاد کرونا به تصویب برسانیم. 

وي افزود: خوشبختانه در خصوص بسته هاي حمایتی رئیس محترم جمهور هم نظر مساعد داشته و حمایت همه جانبه خود را اعلام
کردند، در این بسته حمایتی یک سري کمک هاي بلاعوض و همچنین تسهیلات با سود کم را خواهیم داشت، از این رو کسانی که
هنر کارت دارند از این بسته حمایتی بهره خواهند برد و سعی ما بر این است که یک بسته کامل ارائه کنیم. هفته گذشته در شوراي



معاونان از معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارتخانه خواستیم این کار را به پیش ببرند و همکاران ما تا سه شنبه هفته جاري طرح را

 
کامل کردند و روز چهارشنبه هم در جلسه اي با حضور دکتر رئیسی مورد بررسی قرار گرفت. 

وظیفه ما جلب اعتماد هنرمندان است وزیر فرهنگ و اشاد اسلامی در رابطه با جلب اعتماد هنرمندان نیز تصریح کرد: هنر حاکمیت
باید این باشد که اعتماد همه مردم را جلب کند و در حوزه فرهنگ این امر مضاعف است زیرا هنرمندان روحیه لطیفی دارند، بنده و

 
همه همکارانم وظیفه داریم فضاي اعتماد عمومی بین دولت و مردم به ویژه هنرمندان ایجاد کنیم. 

 
دسترسی عادلانه به فضاي هنري را براي همه کشور فراهم می کنیم 

اسماعیلی در خصوص وعده خود در مجلس مبنی بر مبارزه با ویژه خواري، بی عدالتی و فساد اقتصادي، ابراز داشت: عدالت در هنر
باید در همه کشور اجرا شود زیرا فرهنگ و هنر مختص تهران نیست. ما هنرهاي فراموش شده در بسیاري از اقوام داریم، به همین
منظور تلاش ما بر این است که دسترسی عادلانه به فضاي هنري را براي همه کشور فراهم کنیم. نباید بگذاریم گلوگاه هایی ایجاد

 
شود که منشاء فساد است. 

وي ادامه داد: براي نمونه در خصوص موضوع هنرستان ها و آموزش هاي هنري سعی داریم در هر استان و شهرستان یک هنرستان
پسرانه و دخترانه داشته باشیم تا فضاي رشد هنر فراهم شود، در واقع هنرستان ها مخصوص تهران نیست و این امکان باید براي سایر
استان ها هم فراهم شود، همچنین فضاي اشتغال نیز باید فراهم شود، ضمنا جشنواره هاي استانی را باید ایجاد کنیم تا امکان رشد

 
کارهاي هنري در حوزه هنرهاي نمایشی، سینمایی، موسیقی و ... شکل بگیرد. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان کرد: دولت وظیفه احیا و تسهیل گري دارد، رهبر معظم انقلاب نیز در مراسم تنفیذ حکم ریاست
جمهوري فرمودند «همه کارهاي دولت باید پیوست عدالت داشته باشد» و فرهنگ هم از این امر مستثنی نیست و باید همه استان ها

 
از یک فضاي یکسان فرهنگی و هنري بهره ببرند. 

اسماعیلی اضافه کرد: تلاش ما بر این است که سند تحول اقتصاد فرهنگی را نهایی کنیم، بخش قابل توجهی از هنرمندان ما احساس
نارضایتی دارند زیرا معتقدند که امکان نمایش و حضور در صحنه را ندارند و این یعنی حلقه هاي محدودي وجود دارد که امکان کار
براي دیگران را سلب می کند، باید به همه اصحاب فرهنگ و هنر احترام گذاشت، بسیاري از اهالی فرهنگ و هنر باید ابزار بروز هنر

 
خود را داشه باشند. 

تعطیلی اصناف و خانه هاي سینما، تئاتر و موسیقی صحت ندارد وي در مورد رابطه خود با اصناف خانه موسیقی، سینما و تئاتر گفت:
در زمان اخذ راي اعتماد با مدیران خانه تئاتر، سینما و موسیقی جلسه گذاشتم و سخنان این تلاشگران عرصه هنر را شنیدم، دقیقا
زمانی که گلایه ها از برنامه پیشنهادي ما وجود داشت این جلسه برگزار شد و شائبه ها از بین رفت، البته شخصا تلاش کردم بدون

 
حاشیه از این گلایه هاي به وجود آمده عبور کنم و در عمل به هنرمندان برنامه ها را تبیین کنم. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی هرگونه تعطیلی اصناف و خانه هاي سینما، تئاتر و موسیقی را رد کرد و افزود: ما در برنامه پیشنهادي
یک بخش با عنوان گزارش وضعیت موجود و در بخش دیگر برنامه هاي پیشنهادي را داشتیم و آن گزارش وضعیت موجود براي شفاف

 
سازي نمایندگان بود تا بدانند در چه وضعیتی قرار داریم و برنامه ما براي آنها چه خواهد بود. 

اسماعیلی در رابطه با ناامنی بازار محصولات فرهنگی هنري خاطرنشان کرد: در حوزه آثار نمایشی این امر کاهش پیدا کرده و
اپلیکیشن ها و VOD ها کمک کرد تا جذابیت باندها و سارقان آثار هنري از بین برود و مردم با یک دسترسی آسان و هزینه کم آثار



خوبی را ببینند، اما در حوزه نشر همچنان سرقت ادبی وجود دارد، گاهی یک کتاب برجسته می شود و به محض دیده شدن همان
کتاب را فورا تکثیر می کنند و حق ناشر و مولف را هم نمی پردازند و تلاش ما در این حوزه بر این است که از این اتفاقات جلوگیري

 
کنیم. 

به دنبال چابک سازي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی متناسب با فناوري هاي نوین هستیم وي در مورد تغییر در ساختار وزارت
فرهنگ و ارشاد اسلامی یا چابک سازي این وزارتخانه گفت: در این راستا با دو موضوع متضاد روبرو هستیم، از یک سو اصحاب فرهنگ
و هنر علاقه ندارند چیزي از این وزارتخانه کم شود و یک علقه سازمانی دارند و این وزارتخانه را خانه خود می دانند، از طرفی چابک  
سازي در برخی بخش ها نیاز است اما ما نمی خواهیم حوزه قلمرو را از بین ببریم، برخی از معاونت ها از نظر ساختار و اهداف دچار

 
تغییر شده است. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: براي نمونه ساختار معاونت مطبوعاتی یا معاونت هنري کاملا عوض شده است، فناوري هاي
نوین امروز در عرصه هاي مختلف ورود کرده است و از این رو ساختار یک مجموعه هوشمند باید با تغییرات تحولی خود را تنظیم کند
تا عقب نیفتد، اگر ما تغییرات را ایجاد نکنیم حوزه فرهنگ و هنر از تحولات جدید عقب می ماند و از این رو در برنامه هاي تحولی ما

 
چابک سازي ساختاري متناسب با فناوري هاي نوین دیده شده است و امیدواریم در این حوزه اتفاقات خوبی رخ دهد. 

اسماعیلی تاکید کرد: در حال حاضر یکی از اولویت هاي ما آماده سازي همین برنامه تحولی است که پیش از حضور بنده در این
وزارتخانه مجموعه قبل کار را آغاز کرده بود و خوشبختانه در حوزه دیجیتال کارهاي خوبی را انجام داده بودند، البته نواقصی هم وجود
دارد که برطرف می کنیم و هدف ارتقاء ساختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است و به همین منظور هم افزا با برنامه هاي قبلی به

 
پیش می رویم. 

وي یادآور شد: در حال حاضر به دنبال تغییرات ساختاري در مدیریت ادارات کل استانی هستیم، در مجلس شوراي اسلامی خیلی از
نمایندگان به موضوع ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی اشاره داشتند، البته سهم حوزه فرهنگ و هنر از نظر بودجه مناسب نیست، به

 
همین منظور برخی از ادارات کل ما در شهرهاي مختلف کشور با حداقل نیرو و بودجه کم اداره می شود. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: بخش عمده اي از فعالیت هاي ما به صورت سامانه اي جلو رفته و سعی ما براین است

 
این مسیر را با کمترین هزینه طی کنیم و عدالت در حزوه فرهنگ و هنر اجرا شود. 

جشنواره ها محلی براي دیده شدن هنرمندان و رشد حوزه فرهنگ و هنر است اسماعیلی در مورد اینکه آیا جشنواره ها به علت هزینه
هاي گزاف حذف می شوند، گفت: جشنواره فلسفه و ماهیتش این نیست که به خاطر هزینه بخواهیم با آن اینگونه برخورد کنیم،
بسیاري از جشنواره ها محلی براي دیده شدن هنرمندان و رشد حوزه فرهنگ و هنر است، بنده با این نظر مخالف هستم، اینکه
تغییرات یا ادغام هایی در جشنواره ها صورت بگیرد منطقی است اما تعطیلی نخواهیم داشت، با تغییرات و ادغام ها اسراف مالی کم

 
می شود اما در عین حال کارهاي فرهنگی هنري به خوبی پیش می رود. 

وي بالا بردن کیفیت جشنواره ها را یکی از برنامه هاي این دوره وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و به منظور گسترش فرهنگ و هنر و

 
به مثابه یک فرصت براي این حوزه قلمداد کرد. 

باید به سمت ملی شدن صنعت نشر برویم وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص امکان تعدیل قیمت کاغذ گفت: باید به سمت ملی
شدن صنعت نشر برویم، در حال حاضر بیش از 90درصد اقلام ما از جمله کاغذ، فیلم و زینک، جوهر و دستگاه هاي تکثیر و دیجیتال



وارداتی است، ما می توانیم جلوي تورم این اقلام را بگیریم و اگر ملی سازي صنعت نشر رخ دهد و در داخل کشور بخشی از این فضا
را با وزارت صمت، شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ ها ایجاد کنیم به ثبات خواهیم رسید و از نوسان ها جلوگیري می شود، در

 
حال حاضر اگر با این شرایط به پیش برویم در ماه هاي آینده در این حوزه از جمله کاغذ با مشکل روبرو خواهیم بود. 

اسماعیلی از گلایه برخی از فعالان عرصه چاپ مبنی بر سخت گیري هاي قوانین و آئین نامه ها خبر داد و گفت: بخش عمده اي از
مشکلات در آئین نامه ها و قوانین است، ما آنچه را به آئین نامه ها مربوط می شود حل خواهیم کرد و آنچه در حوزه قوانین باشد را

 
نیز با اعضاي کمیسیون فرهنگی مجلس در میان گذاشته و بررسی و در صدد رفع آن ها تلاش خواهیم کرد. 

آرایش ما در حوزه رسانه منفعل است وي در رابطه با مهم ترین نیاز امروز رسانه ها تصریح کرد: یکی از حوزه هایی که بنده خیلی در
آن کار کردم حوزه رسانه بوده است. از این رو در این حوزه به عنوان کارشناس رسانه حرف می زنم، آرایش ما در حوزه رسانه منفعل
است، وقتی هشتگ ها و ترندها را در رسانه ها می بینیم ضعف رسانه اي ما دیده می شود، رهبر معظم انقلاب در جلسه تنفیذ به
آرایش رسانه اي اشاره کردند و ما باید در این حوزه آموزش و تربیت نیروي انسانی و استفاده از فناوري هاي نوین را در دستور کار

 
قرار دهیم. درواقع آرایش رسانه اي ما از رویکرد پدافندي به رویکرد آفندي تغییر کند. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: در امر رسانه باید فضاي رشد به جوانان بدهیم، فعالان ما در حوزه رسانه نسبت به همسایگان
بالاتر هستند ولی نسبت به تراز جهانی ضعف هایی داریم، بعضی از خبرنگاران و عکاسان ما درآمد بسیار پایین دارند و باید از جامعه

 
رسانه اي دفاع کرد. 

اسماعیلی در رابطه با اینکه فرهنگ و هنر سیاست زده است، خاطرنشان کرد: بخشی از فرهنگ و هنر سیاست زده است، گاهی در
انتخابات و فضاهاي سیاسی شاهد این موضوع هستیم، اینکه گاهی حس می کنیم که استفاده ابزاري از اهالی فرهنگ و هنر می شود

 
خوب نیست، زیرا اصحاب فرهنگ و هنر گرامی هستند و باید به آن ها احترام گذاشت. 

برنامه هاي جدید نیازمند نیروهاي تازه نفس است وي در رابطه با تغییر معاونان و مدیران این وزارتخانه نیز افزود: ما جلساتی را با
معاونان و مدیران فعلی داشته ایم، برخی از مدیران از خستگی و فشارهایی که در چهارسال گذشته داشتند صحبت کردند و خودشان
داوطلب براي رفتن هستند اما ما از همکاري آنها استقبال می کنیم، البته برنامه جدید نیاز به افراد جدید هم دارد، در این میان برخی

 
از مدیران فعلی با این برنامه ها همراه هستند و از سایرین نیز خواسته ایم تا لحظه اي که هستند حداکثر تلاش خود را بکنند. 

موسیقی گوش می کنم و فیلم زیاد می بینم وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به این سوال که آیا شما موسیقی گوش می دهید
گفت: بله موسیقی بخشی از سبک زندگی همه ما است، اغلب در ماشین گوش می کنم و حتی چندي پیش به دنبال یک موسیقی

 
نوستالوژیک از استاد قره باغی بودم که به سختی آن را پیدا کردم. البته خواننده هاي جوان ما نیز بسیار توانا و خلاق هستند. 

اسماعیلی در مورد آخرین فیلمی که دیده بود گفت: من فیلم زیاد می بینم، چون در صداوسیما هم مدیرکل نظارت بودم بسیار فیلم
نگاه می کردم، البته سینما به خاطر اپیدمی کرونا با محدودیت ها و تعطیلی هایی همراه بود و سعی کردم در این شرایط سخت از

 
طریق پلتفرم ها فیلم ببینم و آخرین فیلم سینمایی که دیدم فیلم آقاي مجید مجیدي بود. 

یکی از برنامه هاي ما تقویت حوزه پویانمایی است وي خاطرنشان کرد: البته به همراه فرزند خود انیمیشن هم نگاه می کنم و یکی از

 
برنامه هاي ما در حوزه پویانمایی است و به دنبال تقویت و حمایت از این حوزه هستیم. 



وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مورد رابطه خود با کتاب و شعر تصریح کرد: آخرین کتاب بنده هفته پیش براي چاپ آماده شد و با
کمک مجموعه همکارانم در چاپ دانشگاه تهران کار به پیش رفته است، به حوزه شعر نیز علاقمند هستم و حتی عموي بنده یکی از

 
شاعران برجسته منطقه ما است و تندیس ایشان در میدان شهر نصب شده است. 

اسماعیلی همچنین در مورد پیام استاد علی نصیریان به وي گفت: من بلافاصله بعد از این پیام با ایشان تماس گرفتم و ابراز تشکر
کردم، ایشان یکی از شخصیت هاي برجسته هنر کشور ما هستند، ایشان تنها بازمانده از نسل اساتیدي همچون جمشید مشایخی،
عزت االله انتظامی، داوود رشیدي، محمدعلی کشاورز هستند که باید از حضورشان بیشتر بهره ببریم که متاسفانه کرونا امکان دیدار

 
حضوري با ایشان را محقق نکرد. 

نظر شما در مورد این مطلب چیست؟ نظرات خود را در پایین همین صفحه با ما در میان بگذارید.



نماینده مجلس: هرگونه سرمایه گذاري در دامغان همه جانبه حمایت می شود

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش آراس، علی اکبر علیزاده در سخنرانی در نماز جمعه دامغان در مصلاي امام خمینی (ره) این شهر گفت: چرخ هاي
توسعه امروز در دامغان به راه افتاده و سرعت (...)

به گزارش آراس، علی اکبر علیزاده در سخنرانی در نماز جمعه دامغان در مصلاي امام خمینی (ره) این شهر گفت: چرخ هاي

 
توسعه امروز در دامغان به راه افتاده و سرعت (...) 

به گزارش آراس، علی اکبر علیزاده در سخنرانی در نماز جمعه دامغان در مصلاي امام خمینی (ره) این شهر گفت: چرخ هاي توسعه

 
امروز در دامغان به راه افتاده و سرعت گرفته است که باید با همراهی مردم و سرمایه داران این امر تداوم داشته باشد. 

وي افزود: سال 99 میزان واحدهاي تولیدي ایجاد شده در شهرك هاي صنعتی دامغان به اندازه پنج سال گذشته بود و یکهزار و سه

 
شغل پایدار با سرمایه گذاري 30 هزار میلیارد ریال ایجاد شد.  

علیزاده ادامه داد: این امر نیاز به تداوم دارد و سرمایه ها باید به سمت سرمایه گذاري و ایجاد واحدهاي کوچک و بزرگ حرکت کند و

 
سرمایه گذاران، توسعه همه جانبه را تکلیف بدانند تا شاهد رونق شهر باشیم. 

وي به افزایش ازدواج و کاهش طلاق در دامغان اشاره کرد و افزود: به ازاي هر 2.7 ازدواج در کشور یک طلاق ثبت می شود که این
آمار در استان سه و در شهرستان دامغان 4.8 است که با توجه به این آمار، کمترین میزان طلاق در استان سمنان، متعلق به دامغان

 
است.  

علیزاده خاطر نشان کرد: میزان ازدواج سال گذشته در کشور 4.4 درصد افزایش داشت که در این زمینه نیز، دامغان با افزایش 14

 
درصدي ازدواج روبرو بوده است. 

وي همچنین به روند رشد جمعیت اشاره کرد و گفت: میزان رشد جمعیت در کشور 1.1 درصد است که این امر می تواند نگران کننده

 
باشد.  

نماینده مردم دامغان در مجلس شوراي اسلامی گفت: وظیفه همه مسوولان فراهم کردن زمینه اشتغال، مسکن و رونق اقتصادي است
که همه ما در حد توان باید به این وظیفه خود عمل کنیم.



عزم سپاه کرمان براي رفع تنش آبی از 700 روستا

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/06/12

به گفته فرمانده سپاه ثاراالله کرمان، این نهاد تنش آبی 700 روستاي استان را تا دو سال آینده برطرف می کند.سردار حسین
معروفی فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان در مراسم افتتاح 114 طرح محرومیت زدایی و اشتغالزایی شهرستان قلعه گنج، با

بیان اینکه یکی از اولویت ها و نیاز هاي مهم استان کمک به ساخت، تعمیر و ...

 
به گفته فرمانده سپاه ثاراالله کرمان، این نهاد تنش آبی 700 روستاي استان را تا دو سال آینده برطرف می کند. 

سردار حسین معروفی فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان در مراسم افتتاح 114 طرح محرومیت زدایی و اشتغالزایی شهرستان قلعه
گنج، با بیان اینکه یکی از اولویت ها و نیاز هاي مهم استان کمک به ساخت، تعمیر و ترمیم مسکن مددجویان کمیته امداد و
محرومین است، گفت: در همین راستا چند سالی است که ساخت، ترمیم و تعمیر خانه هاي این قشر در دستورکار قرار گرفته و
باجدیت دنبال می شود. مددجویان کمیته امداد در استان کرمان به 6 هزار و 200 مسکن نیاز دارند که از این تعداد هزار و 200
مسکن آن در حوزه روستایی و 5 هزار مسکن در حوزه شهري است. وي با بیان اینکه با یک برنامه ریزي منسجم درصدد هستیم با
حرکت و کار انقلابی و جهادي تنش آبی 700 روستاي استان را تا دو سال آینده برطرف کنیم، به تفاهمنامه سپاه و کمیته امداد براي
ساخت 50 هزار مسکن نیز اشاره کرده و ادامه داد: در کرمان با اولویت ساخت مسکن روستایی مددجویان کمیته امداد اعلام آمادگی

 
کردیم که با ساخت 400 مسکن موافقت شده، اما تأکید ما بر ساخت هزار و 200 مسکن روستایی است. 

این مسئول با بیان اینکه ساخت 500 مسکن مددجویان و محرومین نیز از سال گذشته آغاز شده است، افزود: 24 شهریور ماه امسال

 
در شهرستان بردسیر جشن واگذاري این تعداد مسکن گرفته می شود. 

سردار معروفی با اشاره به اینکه در شهرستان قلعه گنج 114 پروژه که عمده آن مشارکتی بوده به بهره برداري می رسد، عنوان کرد: از
این تعداد هفت پروژه ساخت مسکن مددجویان به مبلغ یک میلیارد و 50 میلیون تومان به صورت مشترك بین سپاه و کمیته امداد

 
است. 

وي از احداث دو سوله ورزشی صالحین با اعتبار یک میلیارد تومان به صورت مشترك بین سپاه و بنیاد مستضعفان خبرداد و گفت:

 
احداث این سوله هاي ورزشی، نیاز مردم منطقه است. 

 
سپاه به دنبال ایجاد اشتغال پایدار 

فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان با اشاره به احداث 5 پایگاه بسیج بیان کرد: با همکاري بنیاد مستضعفان 100 پروژه به مبلغ یک

 
میلیارد و 500 میلیون تومان نیز به بهره برداري می رسد. 

وي با بیان اینکه در مجموع 3 میلیارد و 250 میلیون تومان براي بهره برداري از این پروژه ها هزینه شده افزود: در مجموع 114
پروژه امروز تحویل مردم شهرستان قلعه گنج می شود. سردار معروفی با اشاره به اینکه اولویت اول استان رفع مشکل آب آن هم با
اولویت آب روستایی است، گفت: در کرمان 747 روستا مشکل تنش آبی، عدم پایداري، کمبود و حتی نبود آب را دارند که رفع مشکل
این روستا ها در دستور کار جدي است که تعدادي از این پروژه ها آغاز شده و در برنامه است که ظرف دو سال و تا پایان سال 1401

 
به نتیجه برسد. 

فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان با ابراز امیدواري از اینکه جهش خوبی را در شهرستان قلعه گنج در همه عرصه ها شاهد باشیم،

 
گفت: در حوزه مسکن مددجویان، شهرستان قلعه گنج در اولویت است. 

وي با بیان اینکه قلعه گنج به عنوان پایلوت اقتصاد مقاومتی در سطح کشور مطرح شد و براي بسیاري از مناطق به عنوان الگو قرار
گرفت، افزود: حرکت هاي خوبی که بنیاد مستضعفان در این شهرستان انجام داده، می تواند به عنوان یک الگو براي سایر مناطق باشد.
این مسئول با اشاره به اینکه تأکید ما بر این است که اشتغالزایی اولویت و محور اصلی فعالیت ها و اقدامات ما در استان قرار گیرد



گفت: امسال به دلیل نیاز جامعه و شرایطی که ایجاد شده بود، تعداد زیادي بسته معیشتی بین نیازمندان و آسیب دیدگان از کرونا
اهدا شد، اما یقین داریم که از این مرحله عبور می کنیم. فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان با بیان اینکه هدف ما ایجاد اشتغال پایدار
است، اینکه سفره هاي مردم را بدست خودشان بدهیم، افزود: اشتغال خانگی با سرمایه کم می توان براي افراد زمینه امرار معاش را

فراهم کرده و افراد را صاحب شغل و درآمد پایدار کند.



عزم سپاه کرمان براي رفع تنش آبی از 700 روستا

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/06/12

 
به گفته فرمانده سپاه ثاراالله کرمان، این نهاد تنش آبی 700 روستاي استان را تا دو سال آینده برطرف می کند. 

سردار حسین معروفی فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان در مراسم افتتاح 114 طرح محرومیت زدایی و اشتغالزایی شهرستان قلعه
گنج، با بیان اینکه یکی از اولویت ها و نیاز هاي مهم استان کمک به ساخت، تعمیر و ترمیم مسکن مددجویان کمیته امداد و
محرومین است، گفت: در همین راستا چند سالی است که ساخت، ترمیم و تعمیر خانه هاي این قشر در دستورکار قرار گرفته و
باجدیت دنبال می شود. مددجویان کمیته امداد در استان کرمان به 6 هزار و 200 مسکن نیاز دارند که از این تعداد هزار و 200
مسکن آن در حوزه روستایی و 5 هزار مسکن در حوزه شهري است. وي با بیان اینکه با یک برنامه ریزي منسجم درصدد هستیم با
حرکت و کار انقلابی و جهادي تنش آبی 700 روستاي استان را تا دو سال آینده برطرف کنیم، به تفاهمنامه سپاه و کمیته امداد براي
ساخت 50 هزار مسکن نیز اشاره کرده و ادامه داد: در کرمان با اولویت ساخت مسکن روستایی مددجویان کمیته امداد اعلام آمادگی

 
کردیم که با ساخت 400 مسکن موافقت شده، اما تأکید ما بر ساخت هزار و 200 مسکن روستایی است. 

این مسئول با بیان اینکه ساخت 500 مسکن مددجویان و محرومین نیز از سال گذشته آغاز شده است، افزود: 24 شهریور ماه امسال

 
در شهرستان بردسیر جشن واگذاري این تعداد مسکن گرفته می شود. 

سردار معروفی با اشاره به اینکه در شهرستان قلعه گنج 114 پروژه که عمده آن مشارکتی بوده به بهره برداري می رسد، عنوان کرد: از
این تعداد هفت پروژه ساخت مسکن مددجویان به مبلغ یک میلیارد و 50 میلیون تومان به صورت مشترك بین سپاه و کمیته امداد

 
است. 

وي از احداث دو سوله ورزشی صالحین با اعتبار یک میلیارد تومان به صورت مشترك بین سپاه و بنیاد مستضعفان خبرداد و گفت:

 
احداث این سوله هاي ورزشی، نیاز مردم منطقه است. 

 
سپاه به دنبال ایجاد اشتغال پایدار 

فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان با اشاره به احداث 5 پایگاه بسیج بیان کرد: با همکاري بنیاد مستضعفان 100 پروژه به مبلغ یک

 
میلیارد و 500 میلیون تومان نیز به بهره برداري می رسد. 

وي با بیان اینکه در مجموع 3 میلیارد و 250 میلیون تومان براي بهره برداري از این پروژه ها هزینه شده افزود: در مجموع 114
پروژه امروز تحویل مردم شهرستان قلعه گنج می شود. سردار معروفی با اشاره به اینکه اولویت اول استان رفع مشکل آب آن هم با
اولویت آب روستایی است، گفت: در کرمان 747 روستا مشکل تنش آبی، عدم پایداري، کمبود و حتی نبود آب را دارند که رفع مشکل
این روستا ها در دستور کار جدي است که تعدادي از این پروژه ها آغاز شده و در برنامه است که ظرف دو سال و تا پایان سال 1401

 
به نتیجه برسد. 

فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان با ابراز امیدواري از اینکه جهش خوبی را در شهرستان قلعه گنج در همه عرصه ها شاهد باشیم،

 
گفت: در حوزه مسکن مددجویان، شهرستان قلعه گنج در اولویت است. 

وي با بیان اینکه قلعه گنج به عنوان پایلوت اقتصاد مقاومتی در سطح کشور مطرح شد و براي بسیاري از مناطق به عنوان الگو قرار
گرفت، افزود: حرکت هاي خوبی که بنیاد مستضعفان در این شهرستان انجام داده، می تواند به عنوان یک الگو براي سایر مناطق باشد.
این مسئول با اشاره به اینکه تأکید ما بر این است که اشتغالزایی اولویت و محور اصلی فعالیت ها و اقدامات ما در استان قرار گیرد
گفت: امسال به دلیل نیاز جامعه و شرایطی که ایجاد شده بود، تعداد زیادي بسته معیشتی بین نیازمندان و آسیب دیدگان از کرونا
اهدا شد، اما یقین داریم که از این مرحله عبور می کنیم. فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان با بیان اینکه هدف ما ایجاد اشتغال پایدار



است، اینکه سفره هاي مردم را بدست خودشان بدهیم، افزود: اشتغال خانگی با سرمایه کم می توان براي افراد زمینه امرار معاش را
فراهم کرده و افراد را صاحب شغل و درآمد پایدار کند.



گزارش دومین روز سفر رئیس جمهور به سیستان وبلوچستان/ دستورات رئیسی

براي رفع مشکلات مردم استان

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور که از روز گذشته به استان سیستان و بلوچستان سفر کرده، در دومین روز سفر خود هم ضمن شرکت در
برنامه هاي مختلف، با گروه ها و اقشار مختلف مردم دیدار و…

رئیس جمهور که از روز گذشته به استان سیستان و بلوچستان سفر کرده، در دومین روز سفر خود هم ضمن شرکت در برنامه

 
هاي مختلف، با گروه ها و اقشار مختلف مردم دیدار و گفت وگو کرد. 

 
 

آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور که از روز گذشته ( 11 شهریور 1400) در سفري از پیش اعلام نشده به استان سیستان و

 
بلوچستان سفر کرده، شب گذشته با حضور در جمع نمازگزاران مسجد امام حسین (ع) چابهار با مردم این شهر دیدار کرد. 

وحدت نعمت بزرگی است که خدا به مردم سیستان و بلوچستان عطا کرده است رئیس جمهور طی سخنانی در این جمع مردمی با
بیان اینکه سیستان و بلوچستان به برکت پیروزي انقلاب اسلامی و خون مطهر شهدا بسیار توسعه یافته و در این منطقه کارهاي

 
زیادي انجام شده است، گفت: امنیتی که امروز در این منطقه شاهد هستیم، ثمره خون مطهر شهداست که امنیت آفرین است. 

رئیس جمهور افزود: مدافعان امنیت کشور جانشان را در کف دست شان گرفته و در مقابل اشرار و تبهکاران ایستادگی کردند تا امروز

 
مردم این منطقه در امنیت به سر ببرند. این نعمت بسیار بزرگی است که باید قدردان آن باشیم. 

 
 



رئیسی با بیان اینکه یکی دیگر از نعمت هاي بزرگی که خدا به این منطقه عنایت کرده، نعمت وحدت و انسجام است، اظهار داشت:
مردم در سیستان و بلوچستان با گویش ها و مذاهب مختلف از سنی و شیعه در کنار هم زندگی می کنند و همه دلبسته به انقلاب،

 
نظام، رهبري و پیشرفت و عدالت کشور هستند. 

آیت االله رئیسی خاطرنشان کرد: هر کس با قلمش، حضورش و اقداماتش بر این وحدت و انسجام بیافزاید، در جهت راهبرد جمهوري
اسلامی حرکت کرده است و هر کس دانسته یا نادانسته و خواسته یا ناخواسته درخلاف این جهت اقدامی کند، در جهت راهبرد

 
دشمن حرکت کرده است. 

آیت االله رئیسی در ادامه سخنانش با بیان اینکه در منطقه سیستان و بلوچستان تلاش ها و اقدامات زیادي شده است و کارهاي زیاد
دیگري نیز باقی مانده که باید انجام شود، تصریح کرد: در این منطقه ظرفیت هاي ارزشمند زیادي داریم. مردم دلداده به انقلاب و

 
منابع انسانی و نیروهاي جوانی که می توانند در عرصه هاي مختلف نقش آفرینی کنند، از سرمایه هاي بزرگ منطقه هستند. 

رئیس جمهور نیروي انسانی کارآمد را ارزشمندترین سرمایه کشور و سیستان و بلوچستان دانست و خاطرنشان کرد: باید قدر این
نعمت را بدانیم. یکی از راه هاي قدرشناسی از این نعمت این است که این نیروي انسانی کارآمد درجهت گره گشایی از زندگی مردم
به کار گرفته شود. امیدواریم دولت سیزدهم بتواند ظرفیت نیروي انسانی و به ویژه نیروي انسانی جوان و کارآمد کشور را در جاي

 
مناسبی که می تواند نقش آفرین باشد، به کار بگیرد و این نیروي ارزشمند در جهت گره گشایی از زندگی مردم موثر واقع شود. 

رئیسی گفت: قطعا فقر و تبعیض براي ملت عزیز ما پسندیده نیست. مردم درحالی از فقر رنج می برند که می توان شرایطی ایجاد کرد

 
که فقر در میان مردم وجود نداشته باشد. 

رئیس جمهور با سپاسگزاري از مردم براي لبیک گفتن به نداي مقام معظم رهبري براي کمک مومنانه و احسان همگانی، اظهار داشت:
صمیمانه از همه عزیزان در نهادها و بخش هاي مختلف، به ویژه سپاه و نیروهاي بسیج، روحانیون گرامی، خواهران و برادرانی که
حقیقتا در مواجهه با این ویروس منحوس و آثار و تبعات آن به کادر درمانی و مردم، فقرا و مستضعفین کمک کردند قدردانی می کنم.

رئیسی با بیان اینکه مساجد کانون این کمک ها و همدلی ها بوده اند، تصریح کرد: یکی از کارکردهاي مسجد، علاوه بر عبادت، ایجاد
رابطه خوب بین مردم است. عبادت رابطه با خداست که لازمه و زمینه آن رابطه خوب با مردم است. رابطه خوب با خدا اقتضا دارد که

 
انسان براي رضاي خدا، با مردم رابطه خوبی داشته باشد. 

آیت االله رئیسی با اشاره به گله برخی از مردم از اینکه سفر رئیس جمهور و برخی اعضاي دولت به سیستان و بلوچستان بدون اعلام و
آمادگی قبلی بوده و لذا مردم نتوانستند از ایشان استقبال کنند، گفت: بنده بنا دارم این سفرها به دور از هرگونه تشریفات باشد و به
صورت کاملا کاري انجام شود تا بتوانیم به شکلی موثرتر و واقعی تر وضعیت بخش هاي مختلف کشور را از نزدیک مشاهده کرده و

 
براي رفع مشکلات، تصمیمات کارآمدتري بگیریم. 

رئیس جمهور از اینکه به دلیل شرایط شیوع بیماري کرونا امکان دیدار حضوري و گفتگوي رو در رو با عموم مردم در این سفرها

 
فراهم نیست، از مردم سیستان و بلوچستان عذرخواهی کرد. 

گام هاي جدي براي رفع مشکل آب زابل برداشته می شود رئیس جمهور در ادامه سفر خود صبح امروز جمعه 12 شهریور وارد
شهرستان زابل شد و در بدو ورود بخاطر امکان پذیر نبودن دیدارهاي مردمی بخاطر رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی، از مردم استان



 
عذرخواهی کرد. 

آیت االله رئیسی تاکیدکرد: بنده و آن دسته از اعضاي دولت که در این سفر حضور دارند، تلاش می کنیم به میزانی که مشکلی از

 
جهت اصول بهداشتی نداشته باشد، در بخش هاي مختلف منطقه حضور یافته و از نزدیک در جریان مسائل قرار بگیریم. 

رئیس جمهور مشکل آب را یکی از دغدغه ها و مسائل مهم منطقه زابل دانست و افزود: قبل از اینکه به استان سفر کنیم، با همکاران
دولت نشست هایی براي بررسی راهکارهاي رفع این مشکل داشتیم. چند راهکار و پیشنهاد مطرح شده که قرار است وزیر نیرو با

 
همکاري مسئولین محلی و استاندار، دست به کار شده و براي رفع دغدغه مردم در رابطه با آب گام هاي جدي برداشته شود. 

 
 

رئیسی در پاسخ به سوالی درباره اتصال چابهار به راه آهن سراسري اظهار داشت: این هم یکی از مباحثی است که در این سفر بررسی

 
خواهد شد. 

وي گفت: مقرر کرده ایم براي حل مشکلات استان هاي محروم، اختیارات و امتیازاتی به استاندار تفویض شود تا بتوان مشکلات این

 
استان ها را با فوریت و سرعت بیشتري حل و فصل کرد و سیستان و بلوچستان جزو همین استان ها است. 

آیت االله رئیسی در پاسخ به این سوال که در چابهار روز پرکاري داشتید، آیا دولت با همین شتاب می خواهد مشکلات مناطق کم

 
برخوردار را رفع کند، اظهار داشت: ان شااالله به این شتاب خواهیم افزود. 

مسأله کپرنشینی در سیستان و بلوچستان باید تا پایان سال جاري سامان یابد رئیس جمهور در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و
بلوچستان، شامگاه پنجشنبه در جمع نمایندگان اقشار، علما و نخبگان چابهار، مردم این منطقه را دین مدار، ولایتمدار و داراي
فرهنگ و تمدن غنی خواند و با اشاره به موضوعات و مشکلات مطرح شده از سوي حاضران در این نشست، اظهار داشت: مسائل
مطرح شده هم از سوي وزرا و هم در حوزه معاونت اجرایی ریاست جمهوري با حضور نمایندگانی از منطقه پیگیري خواهد شد و به

 
شکل مفصل در شوراي اداري استان مورد بررسی می گیرد. 

وي افزود: بنا داریم هر آنچه در سفرهاي استانی مطرح می شود، پیگیري شده و مردم از نتایج آن مطلع شوند. یکی از مسائلی که
امروز براي ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع کپرنشینان اطراف شهرستان بود که در جمع شان حضور یافتیم. باید سریعا اقدامی

 
صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال وضعیت به شکلی سامان یابد. 



 
 

رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه سواحل مکران دروازه ورودي ایران به بسیاري از کشورهاي دنیاست، تصریح کرد: سواحل مکران
بسیار جایگاه حساس و مهمی دارد. باید ساز و کار و مرکزیت فعالی براي عمران و آبادي این منطقه وجود داشته باشد که مسئولیت

 
این موضوع را به عهده بگیرد. 

آیت االله رئیسی اظهار داشت: کار در این منطقه باید در یک زمان معینی به نتیجه برسد تا بهره گیري از این ثروت خدادادي و اقتصاد

 
دریا، از فرصت هاي ایجاد اشتغال و رونق تولید در این منطقه به نحو احسن بهره برده شود. 

وي در ادامه به موضوع درخواست تاسیس دانشگاه علوم پزشکی در منطقه اشاره کرد و اظهار داشت: این موضوع جزو مواردي است که

 
در دستور کار پیگیري هاي سفر قرار خواهد گرفت. 

آیت االله رئیسی از همه تلاش گران تامین امنیت منطقه از جمله نیروهاي سپاه، بسیج، نیروي انتظامی، ارتش و مرزبانان گرامی در
نیروهاي دریایی، زمینی و هوایی قدردانی و تصریح کرد: همه مردم منطقه درایجاد امنیت این منطقه نقش آفرینی می کنند که
صمیمانه از آنها سپاسگزاري می کنم. چابهار را به عنوان یک منطقه امن، براي سرمایه گذاري بسیار مناسب می دانیم و در جلسه

 
شوراي اداري استان درباره سرمایه گذاري ایرانیان عزیز داخل و خارج کشور در این منطقه مفصل بحث خواهیم کرد. 

رئیس جمهور با بیان اینکه سواحل مکران یکی از بهترین ظرفیت ها براي سرمایه گذاري است، خاطرنشان کرد: یکی از اولین اقدامات
در این زمینه معرفی دقیق و کامل ظرفیت هاي سرمایه گذاري در منطقه مکران است. نگاه دولت به مکران به عنوان منطقه اي است
که می تواند نقش سازنده اي در حوزه افزایش تولید و اشتغال به عنوان 2 مسأله بسیار مهم کشور داشته باشد وسرمایه گذاري در

 
مکران آینده بسیار روشن و خوبی دارد. 

به زودي مشعل گاز در سیستان روشن خواهد شد/ از حق آبه مردم نمی گذریم آیت االله ابراهیم رئیسی در دومین روز سفر خود به

 
سیستان و بلوچستان، به زابل هم سفر کرد. 

رئیس جمهور در زابل در مراسم گرامیداشت اولین قیام مردم سیستان به خونخواهی امام حسین علیه السلام که با حضورحجت
الاسلام قمی رییس سازمان تبلیغات کشور و مسئولین کشوري و استانی و منطقه اي، صبح امروز در میدان امام حسین(ع) این شهر

 
برگزار شد، شرکت کرد. 

رئیس جمهور در این مراسم اظهار کرد: ارادت به ساحت مقدس امام حسین (ع) سرمایه بزرگ مردم سیستان است که نباید گذاشت

 
کمرنگ شود، باید تاکید کرد شور و شعور حسینی حفظ شود. 



وي افزود: دولت جدید به مشکلات سیستان و بلوچستان حساس شده و براي همین دومین سفر استانی خود را به این منطقه

 
اختصاص داده ایم. 

آیت االله ابراهیم رئیسی با بیان اینکه براي حل مشکلات آب به دنبال راه کارهاي میان مدت و طولانی مدت هستیم، افزود: امروز از
برخی روستاها بازدید کردیم، وضعیت کشاورزي مردم سیستان را دیدم،مشکلاتی وجود دارد، کمبود بارش باران و آب براي کشاورزي

 
و مشکلاتی که از آن رنج میبرید و لمس کرده اید. 

رئیس جمهور بیان کرد: در حال حاضر کاري که از وزیر نیرو و مسئولان منطقه اي انتظار داریم، لایروبی و رسوب زدایی براي انتقال

 
آب به چاه نیمه ها است، قطعا براي اینکار اعتباري اختصاص خواهد یافت. 

وي با تاکید بر اینکه، حق ابه متعلق به سیستان قانونی است، ادامه داد: حق آبه اي که متعلق به این منطقه است و ما از این حق نمی

 
گذریم اما نیازمند دیپلماسی فعال هستیم که حتما آن را دنبال می کنیم. 

رئیسی بیان کرد: بحث داد و ستد مرزي و فعال شدن بازارچه ها به صورت قانونی تسهیل می شود، باید بازارچه ها تجارت را در

 
منطقه فعال کنند و اشتغال ایجاد شود و در پی این اتفاق به رونق اقتصادي کمک می شود. 

 
 

وي ضمن تاکید بر استفاده حداکثري از توان نیروگاه هاي بادي، گفت: ما در این استان مناطق خوبی براي نیروگاه هاي بادي داریم
که باید به سراغ فعال کردن آن ها برویم؛ براي اتمام پروژه هاي نیمه تمام با کمک نهادهاي انقلاب اسلامی، ستاد اجرایی بنیاد برکت،

 
بنیاد مستضعفان و... تلاش شود و قطعا میتوان با کمک تمام قوا همه پروژه هاي نیمه کاره را مدیریت کرد. 

رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت معادن استان سیستان و بلوچستان، گفت: ما نعمت هاي زیادي در این استان داریم باید بهره برداري
کنیم همچنین نعمت امنیت در این استان بسیار خوب است باید قدردانی کرد، نعمت وحدت و انسجام شیعه و سنی بین همه اقوام

 
بزرگترین نعمت است، هرچه وحدت بیشتر باشد توسعه بیشتر است. 

بازدید هوایی رئیس جمهور از مناطق مرزي ایران و افغانستان رئیس جمهور همچنین در این سفر از به وسیله بالگرد از مناطق مرزي

 
ایران و افغانستان بازدید کرد. 



 
 

مسؤولان سریعاً نسبت به سامان دهی وضعیت بازارچه ها و مبادلات مرزي اقدام کنند آیت االله رئیسی در ادامه سفر خود در روستاي

 
ملاعلی در نقطه صفر مرزي بخش قرقري شهرستان هیرمند حضور یافت. 

وي در جمع مردم این روستا گفت: شما مردم مرزدار شهرستان هیرمند از مرزبانی مرزهاي جمهوري اسلامی ایران مرزبانی می کنید و

 
حضور شما مردم مرزدار باعث پایداري امنیت در منطقه خواهد شد. 

وي افزود: مردم روستا تولید کننده و اهل تولید هستند نه مصرف کننده و مشکلی که مردم در این منطقه با آن مواجه هستند مشکل
کمبود نزولات آسمانی و کمبود آب است که این یک تهدید براي منطقه می باشد اما می شود در کنار تهدیدها فرصت ساخت و این

 
را شما مردم مرزدار منطقه به خوبی نشان دادید. 

آیت االله رئیسی بیان داشت: در این منطقه با همت و دست تواناي شما مردم و خدمتگذاري مدیران دولتی تهدید کمبود آب را به یک
فرصت تبدیل کرد و در نشستی که با مدیران دستگاهاي اجرایی این استان برگزار شده است می شود با همت بالاي شما مردم و

 
پشتکار مدیران این تهدید را به فرصت تبدیل کرد تا این منطقه از آب بهره مند شود. 

وي خاطرنشان کرد: در این سفر کمبود آب منطقه سیستان را با یک موضوع محوري دنبال خواهیم کرد تا هم بشود از همین ظرفیت
موجود در چاه نیمه ها استفاده کرد و می شود این کار هم با لایه روبی ها و هم با رسوب زدایی انجام داد و هم با انتقال آب به مخازن

 
و این انتقال آب به مخازن میتواند استفاده و بهره وري را افزایش دهد. 

 
 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود در جمع مردم ولایت مدار شهرستان هیرمند با اشاره به ظرفیت آب چاهاي ژرف حوزه



سیستان اظهار داشت: می توان از این ظرفیت به صورت گسترده استفاده کرد و یک کار ماندگاري را در این منطقه شکل داد تا از این
امکان خدادادي که خداوند متعال قرار داده با فکرو اندیشه و ابتکار و عمل و یک پشتکار جدي از این امکان موجود در منطقه بهره

 
مند شد. 

وي تاکید کرد: می توان از طریق دریاي عمان آب را از طریق لوله کشی و کانال کشی به این منطقه آورد ولی کمی طولانی مدت

 
است اما قابل دست یابی می باشد و در تعداد طرح هاي در دست اقدام می شود مورد بررسی قرار گیرد. 

آیت االله رئیسی در خصوص بازارچه هاي مرزي اظهار داشت: براي تبادلات مرزي در بازارچه هاي مرزي در این استان باید مسئولان
ساز و کار را در این بازارچه ها ایجاد کنند و استاندار و مدیران دستگاهاي دولتی و گمرکات بیایند در نطقه سفر مرزي یک سري

 
ضوابط و مقرراتی را بگذارند و به مردم اعلام کنند تا تبادل مرزي بین مردم این منطقه با کشور افغانستان انجام شود. 

وي گفت: این داد و ستد می تواند به معیشت مردم منطقه هر دو کشور کمک کند و این تبادلات از همان قدیم بوده است و فقط باید
مبادلات را سامان دهی کرد،و آقاي استاندار و فرماندار سریعا نسبت به سامان دهی وضعیت بازارچه ها و مبادلات مرزي اقدام کنند و

 
این کار در حمایت کامل قرار خواهد گرفت و به زودي این کار فعال شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه مردم و خانوادهاي روستایی دوست ندارند روستاي خود را ترك کنند بیان کرد: با وجود کمبود آب در این
منطقه مردم روستا و آبادي هاي خود را ترك نکردند و ما باید دنبال یک راهی برویم تا روستاییان عزیز روستاها را ترك نکنند و باید

 
در عمل هم کاري بکنیم تا جاذبه ي کشاورزي در روستا افزایش پیدا بکند. 

وي خاطرنشان کرد: ما در طرح دولت مسئله فعال کردن اقتصاد روستا یکی از برنامه هاي محوري ما خواهد بود یعنی اقتصاد روستا
مانند یک کارخانه بزرگ تولیدي که خودش تولید می کند و تمام مردم از تولید او بهره می برند و این کارخانه عظیم تولدي به نام
روستا که دست رنج زن و مرد عزیز کشاورز است و این کارخانه نباید به هیچ عنوان کارش کند باشد و تعطیل شود تا تولید و

 
کشاورزي در روستا رونق داشته باشد. 

آیت االله رئیسی رئیس جمهور در جمع مردم روستاي ملاعلی بیان کرد: ذره اي یاس و نا امیدي در خود راه ندهید چرا که آینده اي
بسیار روشن در راه خواهد بود، و آینده در دست شما دختران و پسران جوان شما زنان و مردان و شما پیران و جوانان روشن خواهد
بود و هرچه قدر هم تهدید علیه ما از ناحیه دشمن باشد،اما مردم ما با همین امیدواري کار دنبال کنند انشاالله به برکت هدایت ها و
رهنمودهاي مقام معظم رهبري و ما هم به عنوان سربازان این میدان وضعیت متفاوتی را انشاالله در همه مناطق و به ویژه در منطقه

سیستان و بلوچستان رقم خواهیم زد.



رئیسی: از حقابه منطقه نه ما می گذاریم و نه مردم

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/06/12

گروه سیاسی: رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور سرزده در جمع
عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت سنواتی

 
دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم.   

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري آیت االله رئیسی
افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله
الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار
ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون
شود. رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت،
مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و

جدیت دنبال کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و
بلوچستان قرار دادیم. قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از
ابتداي ورود به استان نیز از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک
آشنا شدم و آخرین وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد،
تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان، بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با
وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر

 
خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

آیت االله رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود،
اعتماد داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها،
راهکارهایی کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و
حفر چاه هاي عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. رئیس جمهور با بیان اینکه
اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود، ادامه داد: درباره گازرسانی
به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. همچنین اتصال راه آهن زاهدان به
زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه به منطقه آمده و مصمم است که
این کار را با سرعت به پیش ببرد. نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما
احقاق این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. آیت االله رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن
داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می
تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در



 
این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. دکتر رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر
چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش فعالیت هاي معدنی در استان، باید
پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع

 
تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه
فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. آیت االله رئیسی با
بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با همت
بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید شکرگزار
نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو وحدت و

انسجام است.



پیام مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان به
مناسبت فرارسیدن هفته تعاون

پیام مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان به مناسبت فرارسیدن

هفته تعاون

منبع: لیجارشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش لیجار نقل از روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان: عباس علیزاده در پیامی فرا رسیدن
هفته تعاون را به تعاونگران و تمامی دست اندرکاران و متولیان این حوزه تبریک گفت.  متن پیام به شرح زیر است: ((وَتعََاوَنوُا

قْوَى وَلاَ تعََاوَنوُا عَلَى ... عَلَى البِْرِّ وَالتَّ

رشت-لیجار:مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان

 
گیلان در پیامی فرا رسیدن هفته تعاون را به تعاونگران و تمامی دست اندرکاران و متولیان این حوزه تبریک گفت. 

به گزارش لیجار نقل از روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان: عباس علیزاده در پیامی فرا رسیدن هفته

 
تعاون را به تعاونگران و تمامی دست اندرکاران و متولیان این حوزه تبریک گفت. 

 
 متن پیام به شرح زیر است: 

 
قْوَى وَلاَ تعََاوَنوُا عَلَى الإِْثمِْ وَالعُْدْوَانِ))  ((وَتعََاوَنوُا عَلَى البِْرِّ وَالتَّ

تعاون روشی براي حل مسائل اقتصادي با رویکرد اجتماعی است و اشاعه فرهنگ مشارکت و حضور مردم درصحنه هاي مختلف
اقتصادي و اجتماعی و مشارکت فکري و مالی آنها زمینه ساز توسعه و شکوفایی ظرفیت هاست و تعاونگران باید با باور به نقش و
جایگاه خود در مسیر ایفاي رسالت خود گام بردارند. امروزه یکی از بهترین و مؤثرترین راهکارها براي رونق اقتصادي توجه و حمایت از
تعاونی ها است. بی شک تلاش در حوزه اشاعه تعامل و مشارکت هماهنگ بین اقشار مختلف جامعه براي فعال ساختن ظرفیت هاي
بالقوه و استفاده مطلوب از فرصت ها براي بهره وري در عرصه هاي گوناگون و شکوفایی استعدادها در بخش هاي مختلف، اقدامی
شایسته است که می تواند ارزش هاي معنوي و نتایج مفید اقتصادي در بر داشته باشد. تعاون به عنوان اقدامی مشترك کلید گره
گشایی است که در شرایط سخت تحریم می تواند نقش آفرین باشد. در جامعه امروز توسعه بدون مشارکت عمومی مردم فاقد ارزش و
اعتبار است و بدین لحاظ اکثر کشورها از نهضت تعاون به عنوان یکی از ابزارهاي مهم و موثر در امر توسعه به ویژه توسعه اقتصادي
استفاده می کنند؛ چرا که باور به جایگاه و نقش واقعی تعاونی ها در توسعه اقتصادي، با تقویت تعهد پذیري اجتماعی، ضمن کاستن از
حجم بالاي مسئولیت هاي دولت و تحقق اصل 44 قانون اساسی، زمینه ورود صاحب نظران، متخصصان و نخبگان به عرصه اقتصاد و
توسعه اشتغال را فراهم می کند. رشد اقتصادي، اشتغال مولد، یکپارچگی اجتماعی، تقویت کارآفرینی و مدیریت، تمرکز سرمایه هاي
کوچک در قالب سرمایه هاي کلان از اهداف مهم تشکیل شرکت هاي تعاونی است، لذا یکی از عوامل موثر در تحقق شعار"تولید،
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها" است. استان گیلان نیز با داشتن ظرفیت هاي مناسب در زمینه تولید محصولات کشاورزي، شیلاتی،
گردشگري، دریایی، صنایع دستی، می تواند در ایجاد، گسترش و توسعه تعاونی ها و به دنبال آن تولید و اشتغال پایدار نقش مهمی را
ایفا نماید. اینجانب ضمن گرامیداشت هفته تعاون، براي تمامی دست اندرکاران و متولیان این حوزه و جامعه بزرگ تعاونگران استان
گیلان که در شرایط سخت تحریم و همه گیري ویروس کرونا با تلاش و کوشش جهادگونه به فعالیت در این عرصه می پردازند آرزوي



موفقیت و پیروزي دارم و از درگاه ایزد منان توفیقات روز افزون این عزیزان را در کلیه شئون زندگی و عرصه هاي اقتصادي
مسألت  می نمایم.



معافیت و امتیازات ویژه براي سرمایه گذاري در سیستان و بلوچستان در نظر

گرفته شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش خبرگزاري فارس از زاهدان، آیت االله دکتر سید
ابراهیم رئیسی در جلسه شوراي  اداري استان سیستان و
بلوچستان اظهار کرد:براي بنده و همکارانم حضور در این
استان توفیقی بود که صمیمانه تشکر میکنم از تلاش همه
مدیران خانم و اقایان گرامی که در جاي جاي این استان به

 
خدمتگذاري مشغولید. 

وي افزود: مدیریت در نظام اسلامی با فرهنگ دینی ویژگی
هایی دارد، توجه مهم در نظام مدیریتی این است که نگاه به مردم  خاص باشد امروز در نظام مدیریتی می گویند مشتري مداري

 
یعنی حق با مشتري است این نهایت توجه به مشتري نیست  باید مردم را دوست داشت. 

رئیسی ادامه داد: قبل از اینکه به بازرسی هاي بیرونی توجه داشته باشید به نظارت و بازرسی هاي درونی توجه کنید هرچند وظیفه

 
داریم از سازمان هاي اداري دولت صیانت کنیم. 

 
وي گفت: امروز  نیازمند توسعه یافتگی و امایش سرزمین هستیم توسعه یافتگی باید بر اساسی امایش سرزمین پیش رود. 

رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت مرز در استان نیز گفت:  مرز فرصت است باید از مرزها به عنوان فرصت استفاده کنیم تا موجب

 
تعامل شود، باید براي داد و ستد مرزي ارتباط تعریف کنیم، راه مرز باز باشد کسی کوله بري نمیکند 

 
داد ستد باید قانونمند صورت گیرد اگد کسی از راه قانونی تخلف کرد باید برخورد شود. 

وي گفت: این داد و ستد می تواند به معیشت مردم منطقه هر دو کشور کمک کند و این تبادلات از همان قدیم بوده است و فقط باید
مبادلات را سامان دهی کرد و آقاي استاندار و فرماندار سریعا نسبت به سامان دهی وضعیت بازارچه ها و مبادلات مرزي اقدام کنند و

 
این کار در حمایت کامل قرار خواهد گرفت و به زودي این کار فعال شود. 

رئیس جمهور گفت: سیستان و بلوچستان فرصت هاي بسیار خوبی دارد ، سواحل مکران بهترین ظرفیت این استان است باید اقتصاد
گردشگري استان را فعال کنیم، اقتصاد دریا، ارتباط با دریا باید بیشتر شود ، در برخی از کشور هاي اروپایی 50 درصد اقتصاد از

 
ارتباط با دریا است. 

 
وي تاکید کرد: استفاده از ظرفیت استان را اولویت می دانیم، نیروي انسانی بومی استان و منطقه در اولویت است 

تا وقتی نیروي استان کارآمد است باید استفاده شوند حتما مدیران به این موضوع توجه داشته باشند زیرا  نیروي بومی انگیزه و حس



 
وطنی دارد. 

وي در ادامه بر اتمام پروژه هاي نیمه تمام در استان تاکید کرد و گفت:  پروژه هاي نیمه تمام باید تمام شود زیرا اشتغال ایجاد میکند،

 
اگر براي برخی پروژه ها زمان زیادي بگذرد فرسوده می شود 

 
وي بیان کرد: ظرفیت سواحل مکران از دیگر امتیازات این استان است و باید در این زمینه حتماً اقدامات لازم انجام شود. 

رییسی خاطرنشان کرد: در اسرع وقت سازمان عمران مکران فعال خواهد شد تا آبادانی هر چه بیشتر و اقتصاد دریا و گردشگري را

 
فعال کند. 

وي افزود: ظرفیت عظیم دیگر استان نیروي انسانی بوده که می تواند نقش مهمی داشته باشد و ما گفتیم در همه حوزه ها و همه
بخش ها در اولویت قرار گیرد که با فعال کردن حوزه هاي مختلف اقتصادي می توان این ظرفیت را به کار گرفت و باید حتماً از آن

 
استفاده کرد. 

رئیسی افزود: نکته مهم این است که در این سفر برنامه ریزي خواهد شد با یک اقدام سریع کپرنشینان در چابهار صاحبخانه شوند و

 
این راستا این افراد در سیستان و بلوچستان شناسایی خواهند شد. 

وي خاطرنشان کرد: حق آبه حق مسلم مردم سیستان و بلوچستان است و باید ضمن احترام به حق مردم افغانستان در مورد این

 
مساله رفتار شود. 

 
رییس جمهور تصریح کرد: باید آب را در چاه نیمه ها ذخیره کرده و لایروبی از مسیرها باید به سرعت انجام شود. 

وي ادامه داد: آب ژرف که به همین زودي راه اندازي می شود و در ارتباط با مساله مرزها باید گفت یک فرصت است و مرزبانی هم

 
یک فرصت است. 

ریسی خاطر نشان کرد: باید داد و ستد به صورت قانونی باشد، از کسانی که غیر قانونی کار می کنند خواسته می شود کار غیر قانونی

 
خود را متوقف و داد و ستد باید قانونمند داشته باشند. 

وي افزود: فعال شدن بازارچه هاي مرزي را در الویت داریم زیرا باعث افزایش صادرات می شود و در کشور همسایه نسبت به کالاي

 
ایرانی رغبت زیادي وجود دارد. 

 
رییس جمهوري بیان کرد: باید معیشت مرزنشینان تامین شود زیرا حضور آنان در نقطه مرزي براي کشور امنیت ساز است. 

رییس جمهور تصریح کرد: وضع کپرنشینی در چابهار ساماندهی و تا آخر سال نباید این وضعیت را داشته باشیم. دغدغه هاي مردم را

 
پیگیري خواهم کرد. 

وي در زمینه  چالش آب در استان نیز گفت: در استان کمبود داریم درست، اما چه باید کرد، راه برون از مشکل را داریم، ما نباید

 
مردم را نگران کنیم، مشکل حل نشدنی در کشور نداریم همه مشکلات قابل حل است. 

 
امروز باید دانشگاه  گره گشاي مسائل اقتصادي  باشد و دانشگاه باید در کنار بازار، صنعت و ادارات دولتی بیاید 

 
کار دانشگاه میتواند نقش افرین باشد امروز  صنعت ما نیازمند نظریه جدید است باید آب ژرف توسعه داده شود 

 
ادامه دارد... 

انتهاي پیام/75005



قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان،

بازارچه مرزي و نیروگاه بادي

منبع: بیتوتهشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل اعلام کرد
که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري

 
خواهیم کرد. 

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس
جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به
سیستان و بلوچستان با حضور سرزده در جمع عزاداران
حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل
گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت
سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور

 
حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است

 
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکارهایی
کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي

 
عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،



 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

وحدت و انسجام است.



ماجراي کارشکنی جهانگیري در راه اندازي ایران خودرو دیزل، با واردات

خودروهاي دست دوم

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/06/12

ماجراي کارشکنی جهانگیري در راه اندازي ایران خودرو دیزل، با واردات خودروهاي دست دوم رئیس کمیسیون صنایع و معادن
مجلس شوراي اسلامی، به جزئیاتی از ماجراي کارشکنی معاون اول روحانی در راه اندازي ایران خودرو دیزل، با واردات خودروهاي

 
دست دوم، پرداخت. 

به گزارش حلقه وصل، برنامه تلویزیونی دستخط بعدازظهر جمعه
12 مرداد، با حضور عزت االله اکبري نماینده مردم تهران و رئیس
کمیسیون صنایع و معادن مجلس، به روي آنتن شبکه 5 سیما

 
رفت. 

 
متن کامل گفت و گوي این برنامه به شرح زیر است؛ 

«مهمان ارجمند این هفته برنامه «دستخط»، از نمایندگان
مجلس شوراي اسلامی است. از مجلس پنجم حضور دارد و بعد
مجلس هشتم و الان نیز در مجلس یازدهم بعنوان رئیسی یکی از

 
کمیسیون هاي مهم مجلس فعالیت می کند. هم سابقه مدیریت اقتصادي و هم سابقه مدیریت سیاسی دارد. 

به عنوان فرماندار، معاون سیاسی امنیتی استانداري مازندران و همچنین کارشناس ارشد وزارت امور خارجه در دفتر اروپایی سازمان
ملل در ژنو انجام وظیفه کرده است. رئیس سازمان صنایع و معادن استان تهران در مقطعی بوده است. به نوعی در باب مسائل
اقتصادي و سیاسی حرف هاي زیادي براي گفتن دارد. الان هم در مجلس یازدهم تعاملات ویژه اي با وزارتخانه هاي اقتصادي دارد. به

 
نظرم حرف هاي گفتنی و شنیدنی فراوان خواهد داشت. 

در خدمت آقاي عزت االله اکبري رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی که بخش هایی از سوابق ایشان را خدمت

 
شما عرض کردم. 

 
سلام عرض می کنم و خیلی خوش آمدید. 

 
سلام علیکم. ما هم خدمت شما و همه بینندگان و همکاران عرض سلام داریم. 

 
جلسات راي اعتماد چطور بود؟ چقدر رضایت داشتید و فکر می کنید کابینه خوب و مستحکمی درآمد؟ 

کابینه باید با شخص رئیس جمهور کار کند. آقاي رئیس جمهور این ترکیب را معرفی کرد، مجلس هم ترجیح داد که با توجه به انبوه
کارهاي زمین مانده توسط دولت قبلی در حوزه معیشت و سلامت و سایر حوزه ها، به همه وزرا و اکثریت قاطع راي بدهد و اینها



کارشان را شروع کنند. در مسیر هم مجلس کمک می کند، هر جایی دولت نیاز به کمک داشته باشد و بخواهد از مجلس، مجلس

 
کمک می کند تا ان شااالله دولت هم موفق شود. 

 
یک جواب تقریبا دیپلماتیک دادید که اگر مجلس می خواست خیلی دقیق عمل کند نتیجه این نمی شد؟ 

یک سري انتظارات، دغدغه ها، نظرات کارشناسی وجود دارد، من در حوزه کمیسیون خود بیان می کنم که سختگیري هایی می
توانستیم انجام دهیم ولی وقتی آقاي رئیس جمهور در آخرین صحبتش در مجلس حرف هاي اطمینان بخش زد و اطمینان داد که
کارها را بلافاصله شروع می کنیم، با این ترکیب می توانیم خوب کار کنیم و طوري نشود که مجلس با دولت اختلافی داشته باشد که
کارها روي زمین بماند... خب نمایندگان نیز نمایندگان ملت هستند، عاقل هستند؛ به هر حال تشخیص داند به اکثریت وزرا راي قاطع
بدهند، در عمل کارشان را شروع کنند و ان شااالله موفق باشند. هر جایی در ارتباط با مجلس مشکلی داشتند مجلس بتواند کمک

 
کند، حتماً کمک خواهد کرد. 

دو وزارتخانه مهم بعنوان وزارتخانه اصلی در کمیسیون شما مطرح است که یکی وازرت خانه صنعت، معدن و تجارت که آقاي فاطمی
امین وزیر شدند و دیگري هم وزارت ارتباطات و فناوري است که آقاي زارع پور مسئولیت کار را برعهده گرفتند. هر دو راي هاي

 
خوبی آوردند. فکر می کنید با آنها چطور پیش خواهید رفت و اولویت اصلی این دو وزارتخانه باید چه باشد؟ 

من به آقاي فاطمی امین در جلسات کمیسیون عرض کردم که ظرفیت بخش خصوصی را جدي بگیرید. اینطور نباشد که دنبال بودجه
باشید و اگر بودجه نبود کار روي زمین بماند، روي سرمایه بخش خصوصی، سرمایه مردم کار کنید. این نکته کلیدي است. اگر دولت و
نظام ما چرخش اینچنینی داشته باشد... در استان ها الان نگاه کنید استانداران ما می گویند بودجه نرسیده و کار روي زمین است، در
صورتی که این غلط است. بعد از 40 سال الان باید یک دگرگونی اساسی بشود، ولذا از سرمایه مردم چه فکري و چه مالی باید

 
استفاده شود. 

اگر ما سازوکار را طوري فراهم کنیم که حضور مردم و بخش خصوصی تضمین بشود، هیچ مشکلی نخواهیم داشت. این نکته را خدمت
آقاي فاطمی امین وزیر محترم، بیان کردم و ایشان هم قول داد که بر همین منوال حرکت کنند و بخش خصوصی را جدي بگیرند،
حضور و نظرات این بخش را جدي بگیرند. در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات هم خدمت آقاي زارع پور عرض کردیم، منهاي بحث
هاي اینترنت، در حوزه هواوفضا هم که حوزه کار کمیسیون ماست، به ایشان عرض کردم خیانت هایی شده و بر اساس گزارش هایی
که داده می شود و بازدیدهایی که انجام می دهیم، مثلاً در حوزه پهپادهاي کشاورزي، ماهواره ها و ... کشورهاي دیگر مثل ترکیه
دنبال جوانان ما هستند و انواع لطایف الحیل را بکار می گیرند، اما در دولت آقاي روحانی به این جوانان توجهی نمی شد. ما سفارشی
به ایشان کردیم که این استعدادها را جمع کنید. برنامه به این جوانان بدهید، مسئولیت بدهید که این جوانان مشکلات را برطرف می

 
کنند. 

در حوزه صمت هم اینطور است یعنی به آقاي وزیر بیان کردم، چند اولویت تعیین کنید، در قوانین بالادستی تعریف شده، در قانون
برنامه تعریف شده، در قانون بودجه کارهایی تعریف شده که مثلاً در حوزه لوازم خانگی، نساجی، صنایع دارویی، صنایع غذایی، خودرو،
معادن و ... اولویت بدهید و به مردم بسپارید. وقتی به دست مردم بسپارید باید سازوکار مردم بصورت قوي فراهم شود. منتهی دولت

 
قبلی همه استعدادها را تعطیل کرد چرا که در وین در حال مذاکره بودند. 

من اصالتاً وزارت خارجه اي هستم و استخدام این وزارتخانه هستم. این چه منطقی دارد که همه بخش ها تعطیل شوند و درست
عکس منافع ملی حرکت شود؟ اگر در داخل قوي باشید، همه ظرفیت ها به میدان بیایند، هر کسی کار خودش را انجام دهد، در پشت



میز مذاکره دست پُري دارید. شما الان ارزش پول ملی ما را ببینید! آقاي روحانی و دولت ایشان چه به روز پول ملی ما آورده اند!
وقتی من در وزارت نفت بودم، یک روز وزیر نفت آمد و بحث ساخت داخل مطرح شد. وزارت نفت صنعت مهمی است. به من گفت سه
روز قبل خدمت حضرت آقا بودم و آقا فرمودند ساخت داخل! ما باید چه کار کنیم؟ گفتم پاشنه من کشیده است، شما حمایت کنید،
من تحریم را در حوزه صنعت نفت با مخ پائین می آورم. می فهمم چه چیزي می گویم. زیر 4 ماه با همین استعدادهاي مملکت و با
همین بخش خصوصی کار را جمع کردیم. دو جلد کتاب که همه پروژه ها را در خود دارد یعنی 10 مگاپروژه که 700-600 قلم کالا

 
است، در آن تعریف شد و بخش خصوصی را به میدان آوردیم و هیئت داوري تشکیل دادیم... 

 
زمان وزارت اقاي رستم قاسمی؟ 

نه، در زمان همین آقاي زنگنه. من آنجا بودم که ایشان دوباره وزیر شد. زیر 4 ماه نوشتم که ما آماده هستیم؛ باور نمی کرد! به آقا هم
گفتیم آماده هستیم و ایشان هم جلسه گذاشتند و سه ساعت و نیم وقت گذاشتند، از 10 پروژه به ششمین پروژه رفتیم و سه ساعت
و نیم طول کشید. ایشان قدم زد و گفت خدا را شکر آن چه آقا از من خواست به بهترین شکل آماده شد. چرا ما از کانال دولت برویم
که آنها براحتی ببندند و بگویند شما تحریم هستید؟ همه می دانند تحریم هایی که الان امریکا علیه ما اعمال کره برخلاف همه
قوانین بین المللی است؛ تحریم یعنی سیاست هاي داخلی در سطح بین الملل را تعمیم می دهد و این خلاف است. وزارت خارجه ما
در بیان همین منطق و توجیح دنیا و توجیح افکار عمومی در دنیا چه کار کرد؟ این موضع را تقویت می کرد. ما 6 کشور عضو بریکس
اعم از روسیه، چین، هند، برزیل، افریقاي جنوبی را ... دنیا مگر فقط آمریکاست؟ الان خروجی سفارتخانه هاي ما چیست؟ چرا این
همه خدم و حشم در خارج از کشور داریم؟ یکی دو نفر در خارج از کشور بنشینند و بگویند فلانی را ملاقات کردیم و گزارش این بود.
براي این کار 3-2 نفر کافیست. وقتی یک سفارتخانه است حتی تجار مملکت ما ترجیح می دهند آنجا نروند چون زیر سوال می روند.

 
سفارتخانه چه کار می کند که اینها این چنین رفتار می کنند؟ حالا تجار مقیم که هیچ! 

ما با آقایان صحبت کردیم که شما دیپلماسی اقتصادي را در متن بیاورید. چهره سفارتخانه ها را اقتصادي کنید، این خیلی به نفع
امنیت ملی و منافع ملی ماست. دقیق این مطلب را عرض می کنم. در جبهه داخل استانداران ما چه نقشی در اقتصاد ملی، در تولید
ملی ما دارند؟ هیچ نقشی ندارند. چه کسی براي اینها نقش تعریف کرده است؟ خدمت وزیر جدید آقاي وحیدي این نکات را عرض
کردم که شما استاندارانی را انتخاب کنید که سهمی به اینها داده شود. وقتی سهم کلی را کنار هم می گذارید یک اقتصاد ملی و تولید

 
ملی شود. خب این فضا و انتظاراتی است که از دولت جدید داریم. حرف هاي فضایی و هپروتی نمی زنیم. 

 
یک چیزي از شما می خواندم که اشاره می کردید ما یک میلیارد دلار آلومینیوم در سال وارد می کنیم. 

 
پودر آلومینیوم وارد می کنیم. 

 
بله، در صورتی که می شود با یک سرمایه گذاري در سراب نیاز خودمان را برطرف کنیم. 

بله، وقتی اوضاع رها شود، شما در خانه اي بعنوان پدر مدیریت نداشته باشید همه چیز بهم می ریزد؛ در جامعه هم همینطور است. به
سرمایه گذاران باید تفهیم کنیم که نیاز مردم و کشور چیست، چه چیزي منافع ملی ما را تامین می کند. اگر رها باشد فرد واردات را
بهترین چیز می داند، درآمدهاي بادآورده اي دارد؛ این مسئله هدایت شده نبود. مثلاً وقتی مجلس یازدهم شروع شد یک روز سراغ
ایران خودرو دیزل رفتیم، 7-6 هزار پرسنل دارد، اما تعطیل بود! صحبت کردیم که چرا وضعیت اینچنین است. گفت با ما قرارداد
تضمین خرید نمی بندند. چه کسی باید ببندد؟ سازمان همیاري وزارت کشور، شهرداري ها و وزارت راه باید این را ببندند. خب ما
سهمی دادیم و جلسات فشرده برگزار کردیم، آقاي نیکزاد هم به ما کمک کرد و جلساتی را ایشان تدارك کرد. یکباره تماس گرفتند



که مدیران ایران خودرو تشریف بیاورید و آثار کار را ببینید. شهردار تهران آقاي حناچی، پیشقدم شد و قرارداد بست. گفت براي
شهرداري را تحویل دادیم. رفتیم دیدیم اتوبوس، مینی بوس، ون، آمبولانس، کشنده کامیون و ... همه آنجا است. خیلی خوشحال
شدیم. دو روز بعد متوجه آقاي معاون اول وقت، در دولت قبلی، اعلام کرد براي واردات اتوبوس دست دوم در ستاد کرونا تصویب

 
کردیم در سقف 500 میلیون یورو وارد کنیم. 

وقتی خودروهاي دست دوم وارد می شود از نظر ما هیچ شناسنامه اي ندارد. خدمات پس از فروش ندارد، قطعه هم ندارد. حالا چطور
راننده بیچاره را در بیابان رها می کنید، بدون خدمات پس از فروش و قطعه! از این طرف زور داشتند به ایران خودرو که شما خدمات
را قبول کنید. ایران خودرو گفت اگر بخواهم خدماتی قبول کنم قطعات بنز را شاید بتوانم تامین کنم، براي بقیه را ندارم، شما هم
انواع و اقسام تریلی و کشنده و غیره را با هم وارد کردید. از آقاي جهانگیري در جلسه اي در اتاق ایران توضیح خواستیم که چرا این
کار را کردید؟ پول را از کجا می خواهید تامین کنید؟ گفت پول را از نفت تامین می کنیم. گفتم چرا زیرساخت هاي بخش دیزلی را با
این پول درست کنید؟ اضافه هم می آید. بعد چرا اتوبوس ها و خودروهاي نو وارد نمی کنید؟ وقتی با یک کمپانی که آن را قبول
دارید، با آن مراوده دارید بگوئید دستگاه نو بدهید و بعد از این تعداد هم شما این خط را داخل بیاورید و سالی 30 درصد ساخت
داخل کنیم و سه ساله، چهار ساله تمام کنیم. این ساخت داخل شود. بعد بازار ایران و منطقه دست ما باشد. چرا این کار را نمی

 
کنید؟! واردات شیرینی خاصی براي عده اي دارد. 

 
پاسخ آقاي جهانگیري چه بود؟ 

هیچ پاسخی نداشت! چند روز بعد متوجه شدیم وزیر راه و شهرسازي آقاي اسلامی که متاسفانه الان به انرژي اتمی رفت، گفته است
سه هزار دستگاه کشنده دست دوم از رئیس جمهور مجوز می خواهم که وارد کنم و الان وارد شده و پشت خط است. قبل از این که
بگوید وارد کرد و بعد گفت! شما اگر به این راننده خودروي نو بدهید این خدمت جامعه است یا ...؟ می دانید بخش حمل و نقل
مستقیم به امنیت ملی ما متصل است. این باید به شرکت هاي دانش بنیان وصل شوند و هر چه می خواهند براي اینها تامین می

 
کنند، هر چه بخواهند می سازند. 

 
تجربه این را در چند مورد داشتیم. 

بله، چرا این کار را نمی کنیم؟ مگر می شود یک کشور در حوزه نانو، بیو، هوافضا، سلول هاي بنیادي، انرژي هسته اي و غیره قله ها را

 
فتح کند و در خودرو که 4 چرخ روي زمین است، نتواند؟ این نقص در جاي دیگر است. 

نکات ویژه اي را عنوان کردید. در مورد وزارت ارتباطات مطلبی که بارها رهبر انقلاب تاکید کردند شبکه ملی اطلاعات است که خیلی

 
ضروري است. آیا در این زمینه صحبتی در کمیسیون شد؟ 

 
بله، طرح ما الان در زمینه شبکه ملی اطلاعات نهایی شده است. این طرح نهایی است و براي صحن دادیم. 

 
چه زمانی در دستور قرار می گیرد؟ 

یک بحث هایی در مجلس داریم که دستور کارهایی از قبل رفت. ما خدمت دکتر قالیباف عنوان کردیم و الان کمیته اي تشکیل می
شود و نائب رئیس مجلس این کار را می کند، یکی از مشکلاتی که در مجلس داریم آئین نامه مجلس است و دیگران هم گفتند و من

 
هم عرض کردم که آئین نامه وحی منزل نیست و می توانیم به تناسب نیاز کشور تغییر بدهیم. 



زمانی که آقاي رئیسی، رئیس قوه قضائیه بودند جلسه مشترکی داشتیم و 3-2 طرح اولویت دار داشتیم. به ایشان عرض کردیم طرحی
داریم که چند بند دارد. بند اول این است که هیچ واحد صنعتی، تولیدي و خدمات وابسته پلمپ نشود. یعنی فردي تخلفی کرده و ان
کارخانه چرا باید بسته شود؟ کارمندان و کارگران چه گناهی کرده اند؟ در این عقل هست؟ آقاي رئیسی گفتند خیر! گفتم پس
خواهش می کنم بسترسازي کنید. خط مجازات در کشور عوض شود. اگر کسی ولو مدیر متخلفی بود به او بگویید مجازات این است
که دو کارخانه تاسیس کنید. ظرفیت را 100 درصد اضافه کنید، 100 شغل ایجاد کنید، 200 شغل ایجاد کنید. این مجازات بهتر

 
است یا این مدیر را به زندان بیندازیم و کارخانه تعطیل شود و در پی آن پرسنل، اقتصاد کشور و غیره آسیب ببیند؟ 

 
این را آقاي رئیسی قبول کرد؟ 

بله. واقعاً هم خوب عمل کردند. دو روز بعدش ایشان بخشنامه خیلی خوبی ابلاغ کرد. گفتم شما قضات نیاز به قانون دارید اما
فرهنگسازي باید شود. یک جاهایی که دست آنها باز کارخانه را تعطیل نکنند. الان نقص این است که در نوبت است. باید اولویت ها را

 
مشخص کنیم. 

 
نمی توانستید با فوریت بدهید؟ 

 
باید این کار را انجام بدهیم. 

 
شرایط اقتصادي مهم ترین مسئله است. 

 
حتی من با شوراي نگهبان صحبت کردم که اصل هشتاد و پنجی کنیم ولی در مجلس مقاومت هایی است. 

امسال را حضرت آقا سال «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» نامگذاري کردند یعنی دو مولفه اصلی براي تولید را ایشان ابلاغ

 
کردند. براي این ابلاغ باید در همه چیز اولویت این باشد. 

بله، شما در برنامه ها، برنامه ریزي ها کمک کنید و ما هم مصمم هستیم. در بحث نظامات جامع که مطرح کردیم و برنامه ما و خود
بنده است. وقتی نظام جامع تامین مالی نداشته باشیم، ندانیم وقتی پروژه اي می آید و نیاز به تسهیلات دارد در چند بخش می توانیم
سرویس دهی کنیم و آن را کمک کنیم. فلش مالیات ما به چه سمتی است؟ آیا تقویت زیرساخت اقتصادي، تولید یا صنعت است؟ یا
همینطور مالیاتی می گیریم و هزینه می کنیم؟ باید نظام جامع مالیاتی داشته باشیم. نظام جامع گمرکی و تعرفه داشته باشیم. تعرفه

 
مرتب باید به نفع اقتصاد و تولید ملی بازي کند. 

در بورس شاهد بودید یک حرکت شد، همه دعا می کنند پول سرگردان به بورس برود و به هدف بخورد و به جاهایی که مشکل دارد،
بخورد و مشکلات را حل کند، مردم پول هاي خودشان را در بورس ریختند و بعد رئیس جمهور قبلی مملکت حرفی زد و پشت همه
را خالی کرد. یکباره بورس سقوط کرد. از نظر ما این اتفاقی و شیرخطی نیست. اینها نشان می دهد اقتصاد ما احتمالاً بازیگرانی در آن

 
سوي آب دارد و از آنجا توسط مقامات داخلی هدایت می شود. 

خب این خیلی پیچیده است. از این لحاظ که شما بعنوان رئیس کمیسیونی که کار اجرایی هم کرده اید، باید کار عملیاتی صورت
بگیرد که ما شاهد چنین مسائلی نباشیم. لطمات زیادي در این زمینه خورده ایم. درباره ارز 4200 تومانی صحبت کنم که نقل از آقاي



 
رزم حسینی است که بیان می کرد این مدت که ارز 4200 تومانی را حساب کردیم چند هزار میلیارد تومان رانت در این بوده است. 

بله؛ رانت دارد. همین آقاي رزم حسینی که اسم بردید، در 3-2 حوزه ورود کرد مثلاً قبل از عید سال گذشته با وزیر جهاد کشاورزي
نشست و من هم توصیه کرده بودم، هم به وزیر قبلی ایشان و هم به ایشان توصیه کردم که شما مشغول گوشت و مرغ و تخم مرغ
نشوید، شما معاون دارید و این مسائل را به معاونین بسپارید. از این معاونین مسئولیت بخواهید. یک مصوبه اي از دولت بود و گفت ما
نشسته ایم گوشت مرغ و تخم مرغ را به جهاد دادیم و دو وزیر با هم نشسته بودند و توافق کردند که این مسائل را به جهاد بسپارند،
صورتجلسه کردند، من صبح با ایشان ملاقات داشتم و گفت این چنین شد و من هم تشویق کردم. اتفاقی شب با وزیر جهاد جلسه اي
نیم ساعته داشتم. گفتم این کاري که دو وزیر کردید کار خوبی بود. گفت کنسل شد! علت را پرسیدم گفت رئیس جمهور کنسل کرد.

 
گفتم چیزي جایگزین شد؟ پیشنهادي داشتند؟ گفت خیر. 

البته یک نکته اي هم بیان کنیم که جایگاه مجلس محفوظ است و در راس امور است و تلاش هایی که می کند دیده می شود، اما
اولویت بندي هاي دستورات یا اولویت بندي هاي طرح ها خیلی می تواند اثرگذار در جامعه باشد. امیدواري براي مردم ایجاد می کند.
یک باره طرحی به نام صیانت از فضاي مجازي می آید که چکش کاري هم نشده است. در مجموع بگوئیم طرح خوبی است ولی

 
چکش کاري نشده است، پیوست رسانه اي براي آن نشده است و این هزینه اي براي مجلس است. 

این طرح متعلق به کمیسیون ما بود. رئیس کمیسیون فرهنگی گفت سال گذشته با رئیس مجلس صحبت شده و این کار ماست. من
با ایشان صحبت کردم و گفت این حوزه کار ماست. ما یک ظرفی را ایجاد می کنیم و شما درباره محتوا و بخشی از محتوا که براي
شماست کار می کنید. ایشان هم حرف من را تائید کرد. گفتم می خواهید دکل بزنید یا کار فنی کنید؟ گفت خیر. گفتم این کار
ماست و این ظرف را ایجاد می کنیم، بخشی از محتوا براي شماست و اصلاً آنجا ورود نمی کنیم و شرایط این را نداریم. قبول کرد ولی
در کمیسیون فرهنگی عجله کردند و بستند و اینقدر هزینه به بار آمد. یکسري از عکس العمل ها درست بود و یکسري از عکس العمل

 
ها هیاهو بود. 

 
بله، درست است. می توان گفت 70-60 درصد این عکس العمل ها هیاهو بود. 

 
بله. 

 
نباید این بهانه به کسی داده شود. 

اگر درست پیش می رفتیم این هزینه را نداشتیم. هر چیزي جاي خود دارد. ولیکن من وقتی می گویم حتی بدون یک ریال بودجه
دولتی می توانیم کشور را اداره کنیم جدي صحبت می کنیم؛ این شدنی است. حتی سراغ داریم و متاسف هستیم که خبري به ما می
رسد که مثلاً در دولت قبلی حتی تاجر امریکایی از نفت می خواهد و به او نمی دهند. تمام پرچمشان بالاست که تحریم هستیم و

 
امریکا دشمن است و تحریم می کند، تاجر امریکایی نفت می خواهد به او نمی دهند. 

می گوید چه تجهیزاتی می خواهید براي شما می آورم. من در نفت بوده ام. بعد از مجلس یازدهم که تشکیل شد جناب آقاي زنگنه
در جلسه اي که دوستان اصرار کردند ما همدیگر را ببینیم، من به ایشان گفتم چرا نفت را نمی فروشید؟ گفت نمی توانیم. گفتم می
توانید، گفت نمی توانیم. وقتی من پافشاري کردم گفت داریم کارهایی انجام می دهیم. اولین سفر خارجی آقاي روحانی در دوره اولش
به عمان بود. شاه آن زمان عمان که الان مرحوم شد، به آقاي روحانی می گوید اینجا مخازن بزنید و ما هم داریم، نفت را داخل این
مخازن بریزید و بروید و نگرانی نداشته باشیم و ما نفت را می فروشیم. بعد از 20-15 روز هیئتی آمدند که معمولاً پیش من می آمدند



و من آن زمان نفت بودم. گفتند ما آمدیم و باید چه کار کنیم؟ می خواهیم مخازن را ایجاد کنیم. یکی ایرانی و دیگري خارجی بود. به

 
یکی از مدیران نزدیک آقاي زنگنه زنگ زدم، گفتم آقایان آمده اند؛ خب الان چه شد؟ 

گفت آقاي اکبري فراموش کنید! این خیلی مسخره است. گفتم فراموش کنم؟ گفتم رئیس جمهور به آن کشور رفته و به آنها قول
داده، آنجا پروتکل امضا کرده است بعد به من می گویید فراموش کنم؟ اشخاصی آمدند و گفتند ما نفت می خواهیم و به ما نمی
دهند. حرف هاي تندي زدند و به من برخورد. من به مسئول بین الملل زنگ زدم و گفتم کجا هستید، گفت دفتر هستم و گفتم می
خواهم خدمت شما برسم. ما رفتیم و اینها را با خود بردم. اینها گفتند نفت به ما نمی دهند. یک آقایی را صدا کرد و گفت من بعد
فقط این آقا باشد. اسم ایشان را هم فراموش کردم. گفت فقط با ایشان صحبت کنید و با بقیه کار ندارید. آنها به اتاقی رفتند تا مذاکره
کنند. در آنجا جلسه پرسیدند نفت براي کجا می خواهید؟ گفت نمی توانیم بیان کنیم، چون بحث رقابت و حسادت مطرح است ولی
یکی را بیان می کنم، که ما براي 8 پالایشگاه نفت می خواهیم، یکی از اینها را گفت. بعد از یک هفته آمدم و پیگیري کردم. گفت
فرداي روزي که همان یکی که اسم بردیم دلال ها به آنجا زنگ زدند و گفتند نفت می خواهید چرا به ما نگفتید. چرا از طریق این
آقایان اقدام کردید؟ خیلی زمان نیاز است تا این مسائل را عنوان کنیم. اینها قابل لمس است. نفت را براحتی می توانیم بفروشیم.
وقتی در جبهه داخل، در حوزه اقتصاد، صنعت، تولید، نفت، پتروشیمی و غیره دست بالا را ببرید قبل از این که آنها حمله کنند، بعد

 
آنجا بنشینید و مذاکره کنید این مذاکره تا قیامت هم نتیجه ندارد. 

برخی مطالب واقعا دردناك است و امیدوارم از این تجربیات استفاده شود و با این نیت هاي خالصی که وجود دارد و امیدواریم بماند،

 
بتوانیم در این مسیر مشکلات مردم را حل کنیم. 

الان همین قرارداد تضمین خرید براي شما ساده است یا خیر؟ شهرداري هاي ما نیاز به اتوبوس دارند، با خودروسازي ها قرارداد
ببندند. قرارداد تضمین خرید براي یک مدیر و یک وزیر و یک شهردار چه هزینه اي دارد؟ هیچی! جز اینکه او تکلیف خودش را می
داند. او وقتی بداند براي 8 سال یا 10 سال قرارداد دارد، خط مجهز را می آورد، تقویت مسیر می کند، به روز می کند، بر اساس
سلیقه مصرف کننده کار می کند. فقط مطمئن باشد که 10 سال آینده قرارداد دارد. چرا نباید این قرارداد را ببندیم؟ چرا وزارت راه و
شهرسازي براي خودروهاي سنگین با این شرکت ها قرارداد نبندد؟ چرا وزارت کشور و سازمان همیاري با اینها قرارداد نمی بندد؟ چرا

 
شهرداري ها قرارداد نمی بندند؟ 

نکته دیگر این است که من یک روزي به شهاب خودرو رفته بودم، دیدم یک اتوبوسی خیلی تمیز آنجا بود. گفت ما این را نوسازي
کردیم. با تریلر از شهرداري همدان اینجا آوردند. می گفت با یک ششم قیمت این اتوبوس را نو کردیم. این همه اتوبوس هاي قراضه
است، اگر بتوانیم با یک ششم و یک چهارم و یک سوم قیمت نو کنیم چرا نکنیم؟ این چه میزان اشتغال ایجاد می کند؟ چقدر به نفع
گردش اقتصاد ماست؟ چقدر به نفع تقویت اقتصاد ماست؟ این غفلت هایی است که انجام شده است. امید ما این است که این دولت

 
مستقر شد کارها را پیگیري کند. بنده قول می دهم هیچ حرفی نمی زنم که ندانم اجراي آن چطور است. 

 
درباره شبکه ملی اطلاعات هم گفتید، عزم آقاي زارع پور در این خصوص وجود دارد؟ 

ایشان قول داد و در جلسات کمیسیون و غیرکمیسیونی که با ایشان داشتیم، ایشان را با انگیزه و دانا دیدم. هم علم و هم انگیزه دارد و
نیاز به کمک دارد. این انگیزه داشتن مهم است. وزیر محترم قبلی رفته بود در میادین دیگري بازي می کرد، در میادین تخصصی نبود.
در اختلافات سیاسی و اینها کار می کرد. او هم از این اتفاق آسیب دید، ولی آقاي زارع پور به نظرم موفق می شود و ما هم ایشان را

 
کمک می کنیم. اراده و علم این را دارد، انگیزه خیلی خوبی دارد و می تواند خیلی خوب موفق شود. 



 
ان شااالله در این مسیر پیش بروید. دورانی است که می شود کارهاي بزرگی کرد و مردم هم خیلی امیدوارند. 

 
احسنت. ما هم چنین باوري داریم. کمک می کنیم که کار بزرگ انجام شود. 

 
(بخش دوم برنامه) 

 
متولد 1332 در قائمشهر هستید. 

 
طبق فرموده مادر متولد 36 هستم ولی شناسنامه سال 32 است. 

 
پدر چه کاره بودند؟ 

 
کشاورز بودند. پدر من ابتدا کارمند راه آهن بود و بعد رها کرد. 

 
چه کشاورزي می کردند؟ 

 
برنج کاري می کردند. 

 
مادر هم خانه دار بود؟ 

 
بله. 

 
چند خواهر و برادر هستید؟ 

 
ما 7 برادر و دو خواهر هستیم. 

 
چه سالی ازدواج کردید؟ 

 
سال 58 

 
چطور با حاج خانم آشنا شدید؟ 

رئیس دبیرستان در شهر ما بودندف اشخاصی را سپرده بودیم که اگر کسی را می شناسید معرفی کنید. اشخاصی را معرفی رکردند و

 
با ایشان منجر به ازدواج شد. 

 
مهریه چقدر است؟ 

 
مهریه 14 تا سکه رایج روز ؛ منظورم طلا نیست. 



 
خطبه عقد را چه کسی خواند؟ 

 
مرحوم آیت االله روحانی، نماینده ولی فقیه استان مازندران خطبه را خواندند. 

 
چند فرزند دارید؟ 

 
5 فرزند دارم. 

 
چه می کنند و چه تحصیلی داشته اند؟ 

آقا سجاد پسر بزرگ من است و ایشان تا مقطع فوق لیسانس می خواند و الان حقوق می خواند، کار آزاد دارد. بچه هاي من برخلاف

 
من که ته کارمندي هستم آنها خیلی دنبال شغل کارمندي نرفتند. شاید هم سختی هاي کار من را دیدند. 

 
حاج خانم هنوز فعالیت اجتماعی دارند؟ 

 
ایشان دبیر شدند، بازنشسته شدند. فعالیت اجتماعی ندارند و الان خانه هستند و به ما کمک می کنند. 

 
شما چقدر به ایشان کمک می کنید؟ 

 
ما گاهی ظرف می شوییم و کار دیگري بلد نیستم. 

 
غذا درست نمی کنید؟ 

 
بلد نیستم. 

 
تفریح آقاي اکبري چیست؟ 

تقریباً تفریحی نداریم. گاهی که فرصتی است بچه ها را سوار می کنم و تا مرقد امام و شاه عبدالعظیم و زیارتی می کنیم. اگر شرایط

 
مساعد باشد مشهد می رویم. قبلاً فرصت بهتر بود و چند باري کربلا رفتیم. 

 
اهل ورزش نیستید؟ 

ورزش اصلی و رسمی من ژیمناستیک بود. چون شاگرد ممتاز بودم و در رشته ریاضی درس می خواندم، درس خوان بودم، حرفه اي
وارد ورزش نمی رفتم. خیلی خوب والیبال بازي می کردم، خیلی خوب بودم ولی حرفه اي کار نکردم چون محور اصلی براي من درس

 
بود. 

 
اهل سینما، تلویزیون، سریال هستید؟ 



 
سینما اصلاً نمی روم. سریال هم وقت نمی کنم تماشا کنم. سریال گاندو را یکی در میان نگاه می کنم. 

 
سریال گاندو چطور است؟ 

خیلی خوب است. ما در بخش صنعت، تولید و معدن که بیان کردم استعدادهایی داریم در بخش تولید فیلم و هنر نیز استعدادهاي

 
برجسته اي داریم منتهی باید سرمایه گذاري شود. 

 
اهل فوتبال هستید؟ 

 
در نوجوانی فوتبال بازي می کردم. 

 
قرمز یا آبی؟ 

 
من خیلی در قید این نبودم. فوتبال وقتی تیم ملی می رود حساس می شوم و مسابقات را تماشا می کنم. 

 
روي نساجی هم حساسیتی ندارید؟ 

 
حالا نساجی براي شهر ما بود و خوب بود. نساجی هم مظلوم واقع شد، چرا که باید کارخانجات آن باشد که اینها را حمایت کند. 

 
بهترین رفیق شما در مجلس چه کسی است؟ 

دوستی که پیگیر کارها بخوبی است من آقاي دکتر دهنوي را می توانم نام ببرم. ایشان عضو هیئت رئیسه مجلس هستند و عضو

 
کمیسیون صنایع است و بسیار باانگیزه است. دوست جدیدي است ولی دوست بسیار بامرامی است. 

 
فعالیت قبل از انقلاب داشتید؟ دستگیر شدید؟ 

 
بله. من چند بار موقت دستگیر شدم، اما زندان نرفتم. 

 
نخستین مسئولیت شما بعد از زندان فرمانداري سوادکوه بود؟ 

نخیر. دادستان انقلاب قائمشهر بودم و بعد فرماندار سوادکوه شدم و اینجا استخدام نشدم. بعد زمانی که فرماندار بودم روزنامه فرم پر
کردم تا وزارت خارجه بروم. 8 ماه بعد من را خواستند و گفتند روز جمعه امتحان دارید. امتحان شبیه کنکور، 5 ساعته از ما گرفتند و
در آنجا ممتاز شدم. وقتی مصاحبه کردند زیر برگه من همانجا نوشتند اعزام به دفتر اروپایی سازمان ملل در ژنو که آن زمان سرقفلی
داشت و در بدنه وزارت خارجه و شاید الان هم دارد. زیر برگه مصاحبه من آن زمان این را نوشتند. در 6 فروردین سال 62 در وزارت
خارجه مشغول شدم و در وزارت خارجه هم اذیت می شدیم. نمی دانم می توانم اسم ببرم یا خیر. من در اداره کل سازمان هاي بین
المللی بودم، مدیر کل آن آقاي محمدجعفر محلاتی بود که بعداً دستگیر شد. ایشان اذیت می کرد و رفتارهاي غیرمعقول و غیرمتعارف
داشت. برخوردهاي او مشخص بود جهت دهی دارد. آقاي جعفر محلاتی، سیروس ناصري، آقاي ظریف بود، آقاي ظریف را کمتر در



تهران دیدم، ایشان بیشتر نیویورك بود ولذا وقتی آقاي ظریف درباره سیاست خارجه و ماموریت هایش صحبت می کرد، البته من

 
اعتقاد داشتم دیپلماسی در زمان آقاي ظریف نداشتیم. 

 
زمان دادگاه انقلاب قائمشهر چند نفر را محاکمه کردید؟ 

زمان ما زمان محاکمه نبود. در زمان ما محاکمه بعد از انقلاب تمام شده بود. ما در مقطعی بودیم که اصلاً محاکمه نداشتیم به این
علت که زمان درگیري هاي خیابانی منافقین بود. هنوز دست به اسلحه نبرده بودند که با آنها برخورد شود. همان زمان که جوان
بودیم وقتی حضرت امام فرمودند منافقین آمریکایی هستند، براي ما خیلی جالب بود، چون شعار مرگ بر امریکا را براي خودشان

 
مصادره کردند. 

 
از ژنو، خاطره و یا ناگفته اي ندارید؟ 

احساس در آن زمان این بود که ما خیلی بصورت منظم در عرصه هاي بین المللی حضور نداریم. آن زمان اوایل انقلاب قدري این
طبیعی بود ولی بعدها که محمدجعفر محلاتی دستگیر شد ... او رشد کرد و بعد نماینده دائمی ایران در سازمان ملل شد. بعد، من این
زمان وزارت خارجه نبودم. من به این شخصیت اعتراض کردم و گفتم از وزارت خارجه می روم. آن روز که اخبار اعلام شد که جلسه
ستاد جنگ در استان داشتیم، من گفتم ایشان خائن هستند و خیانت به کشور می کند. وقتی زمان گذشت و صلح شد و مذاکرات ژنو
پیش آمد، ایشان نفر اصلی بود، در آنجا دستگاه هاي نظارتی ما متوجه می شوند ایشان اطلاعاتی که از ما می گیرد به امریکا می دهد

 
و امریکا بخشی را به عراق می دهد و بقیه را براي خود نگه می دارد. 

 
جبهه هم رفته اید؟ 

 
بله. من در جبهه مسئول ستاد جنگ بودم و نمی گذاشتند بروم ولی 6 ماه رفتم. 

 
اگر بخواهیم نگاهی به انتخابات ها داشته باشیم، انتخابات بعد از رهبري حضرت آقا به آقاي هاشمی راي دادید؟ 

 
آن زمان همه به ایشان راي دادند. 

 
دوره دوم هم به آقاي هاشمی راي دادید؟ 

بله. جامعه با ایشان بود. حرف هایی که درباره هاشمی می زنند، از آقاي هاشمی ما هیچ رانتی ندیدم و نه مقامی بهره مند شدیم، این
حرف ها الان جالب نیست چون ایشان مرحوم شدند. من بعداً از طریق آقاي شمسایی و رفقا جویا شدم، من را به دفتر آقاي هاشمی

 
دعوت کردند و کار کردم. 

 
در دوره ریاست جمهوري ایشان بود؟ 

 
بله. آخر سال 74 بود که من انتخاب شدم و در سال 75 رسماً نماینده مجلس پنجم شدم. 

 
چه کسی شما را براي مجلس پنجم تشویق کرد؟ با چه کسی مشورت کردید و چطور به مجلس رفتید؟ 



تشویق نبود، یکسري از نیروهاي اصلی شهر بچه هاي رزمنده و معلمین فعال و سیاسیون از من دعوت کردند و قبول نمی کردم.
خیلی اصرار کردند چون من ذاتاً آن زمان کار اجرایی دوست داشتم. حضرت آقا سال 76 بیان کردند که هیچ کسی براي من هاشمی
نمی شود. دیدم برخی از گروه هاي بی ظرفیت از این امر سوءاستفاده می کنند و در انتخابات مجلس یازدهم خیلی ما را به همین نام

 
تخریب کردند، تخریب روانی و غیراخلاقی بود. 

 
سال 76 به آقاي خاتمی یا آقاي ناطق راي دادید؟ 

 
من به آقاي خاتمی راي ندادم، به آقاي ناطق راي دادم. شاخص بودند و مشخص بود. 

 
براي ایشان کار هم می کردید؟ 

 
بله. کار کردم. آن زمان آقاي ناطق مثلا ولایی بود و آقاي خاتمی اصلاح طلب بود. 

 
فکر می کردید آقاي ناطق راي نیاورد؟ 

ما در کوران کار دیدیم کارهاي زمین است و عده اي خاطرجمع شدند، تکیه آقاي ناطق به همین مجموعه مدیرانی بود که در کار

 
حضور داشتند، یعنی به جامعه و جوانان باید بیشتر تکیه می کرد که نشد. 

 
آقاي خاتمی را چطور دیدید؟ 

آقاي خاتمی که انتخاب شد در مجلس پنجم نماینده بودم، ما منطقی داریم که هر سلیقه اي از دولت که سرکار است، بالاخرهدو
دولت نداریم بلکه یکی است، باید در جهت حمایت از مردم کاري کنیم که دولت تقویت شود و موفق شود. این منطق و تز ماست.
همراهی سیاسی و جناحی با خیلی ها ندارم. سعی کردیم ایشان را کمک کنیم و ایشان هم در دوره اول خوب بود، اواسط دوره اول

 
یکسري تندروهاي اصلاح طلب با ایشان دست به یقه شدند و در دوره دوم کارهاي دیگري کردند. 

 
در مجلس پنجم همه کابینه آقاي خاتمی راي آورد. 

 
فکر می کنم اینطور بود 

 
کسی در اولین کابینه آقاي خاتمی نیفتاد. 

 
به یاد ندارم. 

 
اصل ماجرا، استیضاح آقاي مهاجرانی بود. 

بله. استیضاح آقاي مهاجرانی شروع شده بود. آقاي عبداالله نوري که وزیر کشور بود خیلی شلوغ می کرد و به هر حال کارهاي ایشان
استاندارد نبود. حضوري هم به او گفته بودیم، چون وزیر کشور بود. آقاي مهاجرانی هم علی رغم ادعاي خود خیلی عاقل نبود. من با



ایشان صحبت کردم که این کارها را می کنید به چه علت است؟ وقت خودت و مملکت را تلف نکن، خودت را فداي این جریانات نکن.
اصل و محور را کار قرار دهید. این مطالب را که عنوان کردم 20-15 دقیقه زمان برد، این که گفتم خودت را فداي جریانات نکن

 
ایشان گفت من نمی دانستم این کار من فداکاري است. گفتم خب من صحبتی با شما ندارم. 

 
در سال 84 به آقاي احمدي نژاد راي دادید؟ 

 
مرحله اول به آقاي هاشمی راي دادم. 

 
مرحله دوم چطور؟ 

 
فکر می کنم به آقاي احمدي نژاد راي دادم. الان دقیق به خاطر ندارم. 

 
به نظر شما 8 سال آقاي احمدي نژاد چطور بود؟ 

شخصیت آقاي احمدي نژاد را قبول داشتم. در سمت هایی که ایشان بود مثلاً شهردار تهران شد و مقالات در روزنامه می نوشت
شخصیت ایشان را قبول داشتم هر چند شناختی روي ایشان نداشتم. ایشان هم وقتی رئیس جمهور شد، رفقاي ایشان از من دعوت

 
کردند و من مدیر سازمان صنایع و معادن استان تهران شدم. آنجا هم خیلی خوب کار کردم و آثار این فعالیت ها هنوز وجود دارد. 

 
سال 88 چطور؟ در آنجا هم به آقاي احمدي نژاد راي دادید؟ 

بله، در فتنه 88 پنج شبانه روز بیدار بودم. پشت فرمان بودم. 3-2 نفر از رفقا همراه من بودند و شب تا صبح بیدار در خیابان هاي
تهران بودم. در واقع در دفاع از ولایت، انقلاب، نظام کار می کردیم. بچه هاي من نیز همینطور بودند. خیلی خوب در حوزه بسیج

 
کمک می کردند. 

 
فکر می کنید آقاي رئیسی سال 96 با سال 1400 تفاوتی کرد؟ 

من تفاوتی نمی بینم و قدري تجربه ایشان بیشتر شده و الان شروع کار است. شروع کار همین که اولین اولویت را بین مردم

 
خوزستان قرار می دهد، این امید را در مردم ایجاد می کند و وقتی طرف بخواهد کار کند خدا هم کمک می کند. 

 
در انتخابات مجلس یازدهم برخی با شما بی اخلاقی کردند و مسائلی را مطرح کردند؛ شما بیشتر سکوت کردید. 

بله. برادري که 4 سال نماینده بود، با هم بودیم، به ما تاخته بود. مهدي ما تماس گرفت و گفت این کسی که تخریب می کنید پدر
من است. آن آقا گفته بود من اکبري را نمی شناسم؛ ما را تالار پشتی صدا می کردند بخاطر پسوندي که داشتیم. من ایشان را در

 
مجلس دیدم. 

 
چه زمانی بود؟ 

نماینده شدیم. اوایل مجلس یازدهم بود. من ایشان را در مجلس دیدم و ماسک را برداشتم و گفتم سلام، من عزت االله اکبري



تالارپشتی هستم. من را شناختید؟ گفت ارادت دارم. گفتم کجا ارادت دارید؟ شما یک فرصت داشتید و این میزان من را تخریب
کردید. گفت من ایراد به شما نداشتم بلکه ایراد به این داشتم که تیم را چرا اینطور انتخاب کردند. گفتم در آن من نقشی نداشتم چه
کسانی در لیست باشند. گفتم همه را رها کردید و به من چسبیدید؟ گفت اینکه طرف در تراز تهران باشد را حرف داشتیم. گفتم شما

 
نماینده تهران بودید در تراز تهران بودید و الان هستید؟ 

 
عذر خواهی نکردند؟ 

 
نخیر. عذرخواهی کجا بود؟! 

 
مجلس یازدهم را چطور دیدید و نقاط قوت و ضعف چطور بود؟ 

مجلس یازدهم در کلیت امر یک مجلس انقلابی و باانگیزه است و خوب می شود کار کند منتهی یکسري موانع وجود دارد. بحث
اولویت ها که هیئت رئیسه و آقاي قالیباف به این می پردازند که اولویت هاي جامعه را در نوبت جلو قرار دهیم و قانون را وضع کنیم و

 
نیاز جامعه را برطرف کنیم. 

یا همین بحث طرح صیانت که عنوان کردیم نظر ما این بود که با توجه به استقرار دولت جدید، که آقاي رئیسی انتخاب شده بود،
اجازه دهیم دولت مستقر شود و لایحه بدهد و بگوید نیاز من این است. ولی به هر حال حق قانونی مجلس است که می تواند طرح

 
بدهد. 

 
فکر میکنید مجلس یازدهم در مسیر پخته تر شدن و بهتر شدن و پیشرفت است؟ 

 
بله. مجلس، انقلابی و کارآمد است. الان دولتی که روي کار آمد این کمک می کند. 

 
برخی می گویند الان ماه عسل دولت و مجلس است. ممکن است در ادامه به اختلاف بخورند. پیش بینی شما چیست؟ 

 
واقعیت این است که ممکن است چنین شود ولی من به اختلافات جدي فکر نمی کنم که اتفاق افتد. 

خیلی لطف کردید. ان شااالله موفق باشید. من خداحافظی می کنم و آخر برنامه را به مهمان ارجمند می سپارم که با دست خط خود

 
یادگاري براي ما بنویسند. 

 
«بسم االله الرحمن الرحیم. 

 
حضور بنده در این برنامه مصادف است با هفته دولت و استقرار دولت جناب آقاي آیت االله رئیسی. 

 
درود بر شهداي دولت و شهید رجائی و شهید باهنر و آرزوي موفقیت براي دولت انقلابی جناب آقاي رئیسی داریم. 

تقارن حضور اینجانب در برنامه دست خط با هفته دولت، استقرار دولت انقلابی را به فال نیک می گیریم و از جناب آقاي رنجبران و

 
تیم همکار ایشان که زحمت زیادي را متقبل شده اند، سپاسگزاریم. 



ان شااالله این برنامه ها براي ملت بزرگ ایران مفید باشد. در پایان درود بر امام راحل و همه شهدا و شهید بزرگوار سردار دل ها، حاج
قاسم عزیز، می فرستیم و آرزوي تندستی و سلامتی براي مقام معظم رهبري حضرت آیت االله خامنه اي و موفقیت ایشان در مصاف با

استکبار جهانی را از خدا و آقا امام زمان طلب می نماییم».



گزارش اشتغال ماهانه آمریکا بسیار ناامیدکننده بود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/06/12

فصل اقتصاد - وزارت کار آمریکا گزارش ماهانه خود را منتشر کرد که نشان می داد اقتصاد آمریکا در ماه آگوست وضعیت
ناامیدکننده اي داشته و تنها 235 هزار شغل جدید ایجاد کرده است.

فصل اقتصاد - وزارت کار آمریکا گزارش ماهانه خود را
منتشر کرد که نشان می داد اقتصاد آمریکا در ماه آگوست
وضعیت ناامیدکننده اي داشته و تنها 235 هزار شغل

 
جدید ایجاد کرده است. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از سی ان بی سی، وزارت
کار آمریکا گزارش ماهانه خود را منتشر کرد که نشان می

 
داد اقتصاد آمریکا در ماه آگوست وضعیت ناامیدکننده اي داشته و تنها 235 هزار شغل جدید ایجاد کرده است. 

 
اقتصاددانان شرکت کننده در نظرسنجی داوجونز پیش بینی کرده بودند که در این ماه حداقل 720 هزار شغل جدید ایجاد شود. 

 
نرخ بیکاري اما مطابق انتظار کارشناسان از 5.4 درصد به 5.2 درصد کاهش یافت. 

 
این پایین ترین تعداد شغلی است که از ماه ژانویه تا کنون در طول یک ماه به بازار کار آمریکا اضافه شده است. 

 
گسترش کروناي دلتا در آمریکا تأثیر منفی زیادي بر روند قدرتمند ریکاوري اقتصادي این کشور داشته است. 

حالا با این گزارش ناامیدکننده چشم انداز سیاست گذاري هاي مالی فدرال رزرو که در حال برنامه ریزي براي کاهش برنامه هاي

 
حمایتی مالی خود در سال جاري بود، مبهم می شود. 

مشاغل حساس به روند ریکاوري اقتصادي که بیشتر در بخش هایی مانند اوغات فراغت و پذیرایی هستند، در ماه هاي اخیر با

 
بیشترین افزایش روبرو بودند اما در ماه آگوست این روند متوقف شد و نرخ بیکاري در این صنایع به 9.1 درصد افزایش یافت. 

بخش هاي خدمات تجاري و تخصصی در این ماه 74 هزار شغل جدید اضافه کردند. به همین ترتیب در بخش حمل ونقل و انبارداري
53 هزار شغل، در بخش آموزش خصوصی 40 هزار شغل، تولید و خدمات دیگر، 37 هزار شغل جدید ایجاد شد.



تالار پشتی، نماینده مجلس: بدون یک ریال بودجه دولتی می توانیم کشور را

اداره کنیم / می توانیم به راحتی نفت بفروشیم اما زنگنه می گفت نمی توانیم

منبع: انتخابشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/06/12

عزت االله اکبري تالارپشتی رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: من وقتی می گویم حتی بدون یک ریال بودجه
دولتی می توانیم کشور را اداره کنیم جدي صحبت می کنیم؛ این شدنی است.

باشگاه خبرنگاران: عزت االله اکبري تالارپشتی رئیس
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی مهمان

 
این هفته برنامه دستخط بود. 

مهمان ارجمند این هفته برنامه «دستخط»، از نمایندگان
مجلس شوراي اسلامی است. از مجلس پنجم حضور دارد و
بعد مجلس هشتم و الان نیز در مجلس یازدهم بعنوان
رئیس یکی از کمیسیون هاي مهم مجلس فعالیت می کند.

 
هم سابقه مدیریت اقتصادي و هم سابقه مدیریت سیاسی دارد. 

به عنوان فرماندار، معاون سیاسی امنیتی استانداري مازندران و همچنین کارشناس ارشد وزارت امور خارجه در دفتر اروپایی سازمان
ملل در ژنو انجام وظیفه کرده است. رئیس سازمان صنایع و معادن استان تهران در مقطعی بوده است. به نوعی در باب مسائل
اقتصادي و سیاسی حرف هاي زیادي براي گفتن دارد. الان هم در مجلس یازدهم تعاملات ویژه اي با وزارتخانه هاي اقتصادي دارد. به

 
نظرم حرف هاي گفتنی و شنیدنی فراوان خواهد داشت. 

در خدمت آقاي عزت االله اکبري تالارپشتی رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی که بخش هایی از سوابق ایشان را

 
خدمت شما عرض کردم. 

 
سلام عرض می کنم و خیلی خوش آمدید. 

 
سلام علیکم. ما هم خدمت شما و همه بینندگان و همکاران عرض سلام داریم. 

 
جلسات راي اعتماد چطور بود؟ چقدر رضایت داشتید و فکر می کنید کابینه خوب و مستحکمی درآمد؟ 

کابینه باید با شخص رئیس جمهور کار کند. آقاي رئیس جمهور این ترکیب را معرفی کرد، مجلس هم ترجیح داد که با توجه به انبوه
کار هاي زمین مانده توسط دولت قبلی در حوزه معیشت و سلامت و سایر حوزه ها، به همه وزرا و اکثریت قاطع راي بدهد و این ها
کارشان را شروع کنند. در مسیر هم مجلس کمک می کند، هر جایی دولت نیاز به کمک داشته باشد و بخواهد از مجلس، مجلس



 
کمک می کند تا ان شااالله دولت هم موفق شود. 

 
یک جواب تقریبا دیپلماتیک دادید که اگر مجلس می خواست خیلی دقیق عمل کند نتیجه این نمی شد؟ 

یک سري انتظارات، دغدغه ها، نظرات کارشناسی وجود دارد، من در حوزه کمیسیون خود بیان می کنم که سختگیري هایی می
توانستیم انجام دهیم، ولی وقتی آقاي رئیس جمهور در آخرین صحبتش در مجلس حرف هاي اطمینان بخش زد و اطمینان داد که
کار ها را بلافاصله شروع می کنیم، با این ترکیب می توانیم خوب کار کنیم و طوري نشود که مجلس با دولت اختلافی داشته باشد که
کار ها روي زمین بماند... خب نمایندگان نیز نمایندگان ملت هستند، عاقل هستند؛ به هر حال تشخیص داند به اکثریت وزرا راي
قاطع بدهند، در عمل کارشان را شروع کنند و ان شااالله موفق باشند. هر جایی در ارتباط با مجلس مشکلی داشتند مجلس بتواند

 
کمک کند، حتماً کمک خواهد کرد. 

دو وزارتخانه مهم بعنوان وزارتخانه اصلی در کمیسیون شما مطرح است که یکی وازرت خانه صنعت، معدن و تجارت که آقاي فاطمی
امین وزیر شدند و دیگري هم وزارت ارتباطات و فناوري است که آقاي زارع پور مسئولیت کار را برعهده گرفتند. هر دو راي هاي

 
خوبی آوردند. فکر می کنید با آن ها چطور پیش خواهید رفت و اولویت اصلی این دو وزارتخانه باید چه باشد؟ 

من به آقاي فاطمی امین در جلسات کمیسیون عرض کردم که ظرفیت بخش خصوصی را جدي بگیرید. اینطور نباشد که دنبال بودجه
باشید و اگر بودجه نبود کار روي زمین بماند، روي سرمایه بخش خصوصی، سرمایه مردم کار کنید. این نکته کلیدي است. اگر دولت و
نظام ما چرخش اینچنینی داشته باشد... در استان ها الان نگاه کنید استانداران ما می گویند بودجه نرسیده و کار روي زمین است، در
صورتی که این غلط است. بعد از 40 سال الان باید یک دگرگونی اساسی بشود، ولذا از سرمایه مردم چه فکري و چه مالی باید

 
استفاده شود. 

اگر ما سازوکار را طوري فراهم کنیم که حضور مردم و بخش خصوصی تضمین بشود، هیچ مشکلی نخواهیم داشت. این نکته را خدمت
آقاي فاطمی امین وزیر محترم، بیان کردم و ایشان هم قول داد که بر همین منوال حرکت کنند و بخش خصوصی را جدي بگیرند،
حضور و نظرات این بخش را جدي بگیرند. در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات هم خدمت آقاي زارع پور عرض کردیم، منهاي بحث
هاي اینترنت، در حوزه هواوفضا هم که حوزه کار کمیسیون ماست، به ایشان عرض کردم خیانت هایی شده و بر اساس گزارش هایی
که داده می شود و بازدید هایی که انجام می دهیم، مثلاً در حوزه پهپاد هاي کشاورزي، ماهواره ها و ... کشور هاي دیگر مثل ترکیه
دنبال جوانان ما هستند و انواع لطایف الحیل را بکار می گیرند، اما در دولت آقاي روحانی به این جوانان توجهی نمی شد. ما سفارشی
به ایشان کردیم که این استعداد ها را جمع کنید. برنامه به این جوانان بدهید، مسئولیت بدهید که این جوانان مشکلات را برطرف می

 
کنند. 

در حوزه صمت هم اینطور است یعنی به آقاي وزیر بیان کردم، چند اولویت تعیین کنید، در قوانین بالادستی تعریف شده، در قانون
برنامه تعریف شده، در قانون بودجه کار هایی تعریف شده که مثلاً در حوزه لوازم خانگی، نساجی، صنایع دارویی، صنایع غذایی،
خودرو، معادن و ... اولویت بدهید و به مردم بسپارید. وقتی به دست مردم بسپارید باید سازوکار مردم بصورت قوي فراهم شود. منتهی

 
دولت قبلی همه استعداد ها را تعطیل کرد چرا که در وین در حال مذاکره بودند. 

من اصالتاً وزارت خارجه اي هستم و استخدام این وزارتخانه هستم. این چه منطقی دارد که همه بخش ها تعطیل شوند و درست
عکس منافع ملی حرکت شود؟ اگر در داخل قوي باشید، همه ظرفیت ها به میدان بیایند، هر کسی کار خودش را انجام دهد، در پشت
میز مذاکره دست پُري دارید. شما الان ارزش پول ملی ما را ببینید! آقاي روحانی و دولت ایشان چه به روز پول ملی ما آورده اند!



وقتی من در وزارت نفت بودم، یک روز وزیر نفت آمد و بحث ساخت داخل مطرح شد. وزارت نفت صنعت مهمی است. به من گفت سه
روز قبل خدمت حضرت آقا بودم و آقا فرمودند ساخت داخل! ما باید چه کار کنیم؟ گفتم پاشنه من کشیده است، شما حمایت کنید،
من تحریم را در حوزه صنعت نفت با مخ پائین می آورم. می فهمم چه چیزي می گویم. زیر 4 ماه با همین استعداد هاي مملکت و با
همین بخش خصوصی کار را جمع کردیم. دو جلد کتاب که همه پروژه ها را در خود دارد یعنی 10 مگاپروژه که 700-600 قلم کالا

 
است، در آن تعریف شد و بخش خصوصی را به میدان آوردیم و هیئت داوري تشکیل دادیم... 

 
زمان وزارت آقاي رستم قاسمی؟ 

نه، در زمان همین آقاي زنگنه. من آنجا بودم که ایشان دوباره وزیر شد. زیر 4 ماه نوشتم که ما آماده هستیم؛ باور نمی کرد! به آقا هم
گفتیم آماده هستیم و ایشان هم جلسه گذاشتند و سه ساعت و نیم وقت گذاشتند، از 10 پروژه به ششمین پروژه رفتیم و سه ساعت
و نیم طول کشید. ایشان قدم زد و گفت خدا را شکر آن چه آقا از من خواست به بهترین شکل آماده شد. چرا ما از کانال دولت برویم
که آن ها براحتی ببندند و بگویند شما تحریم هستید؟ همه می دانند تحریم هایی که الان امریکا علیه ما اعمال کره برخلاف همه
قوانین بین المللی است؛ تحریم یعنی سیاست هاي داخلی در سطح بین الملل را تعمیم می دهد و این خلاف است. وزارت خارجه ما
در بیان همین منطق و توجیح دنیا و توجیح افکار عمومی در دنیا چه کار کرد؟ این موضع را تقویت می کرد. ما 6 کشور عضو بریکس
اعم از روسیه، چین، هند، برزیل، افریقاي جنوبی را ... دنیا مگر فقط آمریکاست؟ الان خروجی سفارتخانه هاي ما چیست؟ چرا این
همه خدم و حشم در خارج از کشور داریم؟ یکی دو نفر در خارج از کشور بنشینند و بگویند فلانی را ملاقات کردیم و گزارش این بود.
براي این کار 3-2 نفر کافیست. وقتی یک سفارتخانه است حتی تجار مملکت ما ترجیح می دهند آنجا نروند، چون زیر سوال می روند.

 
سفارتخانه چه کار می کند که این ها این چنین رفتار می کنند؟ حالا تجار مقیم که هیچ! 

ما با آقایان صحبت کردیم که شما دیپلماسی اقتصادي را در متن بیاورید. چهره سفارتخانه ها را اقتصادي کنید، این خیلی به نفع
امنیت ملی و منافع ملی ماست. دقیق این مطلب را عرض می کنم. در جبهه داخل استانداران ما چه نقشی در اقتصاد ملی، در تولید
ملی ما دارند؟ هیچ نقشی ندارند. چه کسی براي این ها نقش تعریف کرده است؟ خدمت وزیر جدید آقاي وحیدي این نکات را عرض
کردم که شما استاندارانی را انتخاب کنید که سهمی به این ها داده شود. وقتی سهم کلی را کنار هم می گذارید یک اقتصاد ملی و

 
تولید ملی شود. خب این فضا و انتظاراتی است که از دولت جدید داریم. حرف هاي فضایی و هپروتی نمی زنیم. 

 
یک چیزي از شما می خواندم که اشاره می کردید ما یک میلیارد دلار آلومینیوم در سال وارد می کنیم. 

 
پودر آلومینیوم وارد می کنیم. 

 
بله، در صورتی که می شود با یک سرمایه گذاري در سراب نیاز خودمان را برطرف کنیم. 

بله، وقتی اوضاع رها شود، شما در خانه اي بعنوان پدر مدیریت نداشته باشید همه چیز بهم می ریزد؛ در جامعه هم همینطور است. به
سرمایه گذاران باید تفهیم کنیم که نیاز مردم و کشور چیست، چه چیزي منافع ملی ما را تامین می کند. اگر رها باشد فرد واردات را
بهترین چیز می داند، درآمد هاي بادآورده اي دارد؛ این مسئله هدایت شده نبود. مثلاً وقتی مجلس یازدهم شروع شد یک روز سراغ
ایران خودرو دیزل رفتیم، 7-6 هزار پرسنل دارد، اما تعطیل بود! صحبت کردیم که چرا وضعیت اینچنین است. گفت با ما قرارداد
تضمین خرید نمی بندند. چه کسی باید ببندد؟ سازمان همیاري وزارت کشور، شهرداري ها و وزارت راه باید این را ببندند. خب ما
سهمی دادیم و جلسات فشرده برگزار کردیم، آقاي نیکزاد هم به ما کمک کرد و جلساتی را ایشان تدارك کرد. یکباره تماس گرفتند
که مدیران ایران خودرو تشریف بیاورید و آثار کار را ببینید. شهردار تهران آقاي حناچی، پیشقدم شد و قرارداد بست. گفت براي



شهرداري را تحویل دادیم. رفتیم دیدیم اتوبوس، مینی بوس، ون، آمبولانس، کشنده کامیون و ... همه آنجا است. خیلی خوشحال
شدیم. دو روز بعد متوجه آقاي معاون اول وقت، در دولت قبلی، اعلام کرد براي واردات اتوبوس دست دوم در ستاد کرونا تصویب

 
کردیم در سقف 500 میلیون یورو وارد کنیم. 

وقتی خودرو هاي دست دوم وارد می شود از نظر ما هیچ شناسنامه اي ندارد. خدمات پس از فروش ندارد، قطعه هم ندارد. حالا چطور
راننده بیچاره را در بیابان رها می کنید، بدون خدمات پس از فروش و قطعه! از این طرف زور داشتند به ایران خودرو که شما خدمات
را قبول کنید. ایران خودرو گفت اگر بخواهم خدماتی قبول کنم قطعات بنز را شاید بتوانم تامین کنم، براي بقیه را ندارم، شما هم
انواع و اقسام تریلی و کشنده و ... را با هم وارد کردید. از آقاي جهانگیري در جلسه اي در اتاق ایران توضیح خواستیم که چرا این کار
را کردید؟ پول را از کجا می خواهید تامین کنید؟ گفت پول را از نفت تامین می کنیم. گفتم چرا زیرساخت هاي بخش دیزلی را با
این پول درست کنید؟ اضافه هم می آید. بعد چرا اتوبوس ها و خودرو هاي نو وارد نمی کنید؟ وقتی با یک کمپانی که آن را قبول
دارید، با آن مراوده دارید بگوئید دستگاه نو بدهید و بعد از این تعداد هم شما این خط را داخل بیاورید و سالی 30 درصد ساخت
داخل کنیم و سه ساله، چهار ساله تمام کنیم. این ساخت داخل شود. بعد بازار ایران و منطقه دست ما باشد. چرا این کار را نمی

 
کنید؟! واردات شیرینی خاصی براي عده اي دارد. 

 
پاسخ آقاي جهانگیري چه بود؟ 

هیچ پاسخی نداشت! چند روز بعد متوجه شدیم وزیر راه و شهرسازي آقاي اسلامی که متاسفانه الان به انرژي اتمی رفت، گفته است
سه هزار دستگاه کشنده دست دوم از رئیس جمهور مجوز می خواهم که وارد کنم و الان وارد شده و پشت خط است. قبل از این که
بگوید وارد کرد و بعد گفت! شما اگر به این راننده خودروي نو بدهید این خدمت جامعه است یا ...؟ می دانید بخش حمل و نقل
مستقیم به امنیت ملی ما متصل است. این باید به شرکت هاي دانش بنیان وصل شوند و هر چه می خواهند براي این ها تامین می

 
کنند، هر چه بخواهند می سازند. 

 
تجربه این را در چند مورد داشتیم. 

بله، چرا این کار را نمی کنیم؟ مگر می شود یک کشور در حوزه نانو، بیو، هوافضا، سلول هاي بنیادي، انرژي هسته اي و ... قله ها را

 
فتح کند و در خودرو که 4 چرخ روي زمین است، نتواند؟ این نقص در جاي دیگر است. 

نکات ویژه اي را عنوان کردید. در مورد وزارت ارتباطات مطلبی که بار ها رهبر انقلاب تاکید کردند شبکه ملی اطلاعات است که خیلی

 
ضروري است. آیا در این زمینه صحبتی در کمیسیون شد؟ 

 
بله، طرح ما الان در زمینه شبکه ملی اطلاعات نهایی شده است. این طرح نهایی است و براي صحن دادیم. 

 
چه زمانی در دستور قرار می گیرد؟ 

یک بحث هایی در مجلس داریم که دستور کار هایی از قبل رفت. ما خدمت دکتر قالیباف عنوان کردیم و الان کمیته اي تشکیل می
شود و نائب رئیس مجلس این کار را می کند، یکی از مشکلاتی که در مجلس داریم آئین نامه مجلس است و دیگران هم گفتند و من

 
هم عرض کردم که آئین نامه وحی منزل نیست و می توانیم به تناسب نیاز کشور تغییر بدهیم. 



زمانی که آقاي رئیسی، رئیس قوه قضائیه بودند جلسه مشترکی داشتیم و 3-2 طرح اولویت دار داشتیم. به ایشان عرض کردیم طرحی
داریم که چند بند دارد. بند اول این است که هیچ واحد صنعتی، تولیدي و خدمات وابسته پلمپ نشود. یعنی فردي تخلفی کرده و ان
کارخانه چرا باید بسته شود؟ کارمندان و کارگران چه گناهی کرده اند؟ در این عقل هست؟ آقاي رئیسی گفتند خیر! گفتم پس
خواهش می کنم بسترسازي کنید. خط مجازات در کشور عوض شود. اگر کسی ولو مدیر متخلفی بود به او بگویید مجازات این است
که دو کارخانه تاسیس کنید. ظرفیت را 100 درصد اضافه کنید، 100 شغل ایجاد کنید، 200 شغل ایجاد کنید. این مجازات بهتر

 
است یا این مدیر را به زندان بیندازیم و کارخانه تعطیل شود و در پی آن پرسنل، اقتصاد کشور و ... آسیب ببیند؟ 

 
این را آقاي رئیسی قبول کرد؟ 

بله. واقعاً هم خوب عمل کردند. دو روز بعدش ایشان بخشنامه خیلی خوبی ابلاغ کرد. گفتم شما قضات نیاز به قانون دارید، اما
فرهنگسازي باید شود. یک جا هایی که دست آن ها باز کارخانه را تعطیل نکنند. الان نقص این است که در نوبت است. باید اولویت ها

 
را مشخص کنیم. 

 
نمی توانستید با فوریت بدهید؟ 

 
باید این کار را انجام بدهیم. 

 
شرایط اقتصادي مهم ترین مسئله است. 

 
حتی من با شوراي نگهبان صحبت کردم که اصل هشتاد و پنجی کنیم، ولی در مجلس مقاومت هایی است. 

امسال را حضرت آقا سال «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» نامگذاري کردند یعنی دو مولفه اصلی براي تولید را ایشان ابلاغ

 
کردند. براي این ابلاغ باید در همه چیز اولویت این باشد. 

بله، شما در برنامه ها، برنامه ریزي ها کمک کنید و ما هم مصمم هستیم. در بحث نظامات جامع که مطرح کردیم و برنامه ما و خود
بنده است. وقتی نظام جامع تامین مالی نداشته باشیم، ندانیم وقتی پروژه اي می آید و نیاز به تسهیلات دارد در چند بخش می توانیم
سرویس دهی کنیم و آن را کمک کنیم. فلش مالیات ما به چه سمتی است؟ آیا تقویت زیرساخت اقتصادي، تولید یا صنعت است؟ یا
همینطور مالیاتی می گیریم و هزینه می کنیم؟ باید نظام جامع مالیاتی داشته باشیم. نظام جامع گمرکی و تعرفه داشته باشیم. تعرفه

 
مرتب باید به نفع اقتصاد و تولید ملی بازي کند. 

در بورس شاهد بودید یک حرکت شد، همه دعا می کنند پول سرگردان به بورس برود و به هدف بخورد و به جا هایی که مشکل دارد،
بخورد و مشکلات را حل کند، مردم پول هاي خودشان را در بورس ریختند و بعد رئیس جمهور قبلی مملکت حرفی زد و پشت همه
را خالی کرد. یکباره بورس سقوط کرد. از نظر ما این اتفاقی و شیرخطی نیست. این ها نشان می دهد اقتصاد ما احتمالاً بازیگرانی در

 
آن سوي آب دارد و از آنجا توسط مقامات داخلی هدایت می شود. 

خب این خیلی پیچیده است. از این لحاظ که شما بعنوان رئیس کمیسیونی که کار اجرایی هم کرده اید، باید کار عملیاتی صورت
بگیرد که ما شاهد چنین مسائلی نباشیم. لطمات زیادي در این زمینه خورده ایم. درباره ارز 4200 تومانی صحبت کنم که نقل از آقاي

 
رزم حسینی است که بیان می کرد این مدت که ارز 4200 تومانی را حساب کردیم چند هزار میلیارد تومان رانت در این بوده است. 



بله؛ رانت دارد. همین آقاي رزم حسینی که اسم بردید، در 3-2 حوزه ورود کرد مثلاً قبل از عید سال گذشته با وزیر جهاد کشاورزي
نشست و من هم توصیه کرده بودم، هم به وزیر قبلی ایشان و هم به ایشان توصیه کردم که شما مشغول گوشت و مرغ و تخم مرغ
نشوید، شما معاون دارید و این مسائل را به معاونین بسپارید. از این معاونین مسئولیت بخواهید. یک مصوبه اي از دولت بود و گفت ما
نشسته ایم گوشت مرغ و تخم مرغ را به جهاد دادیم و دو وزیر با هم نشسته بودند و توافق کردند که این مسائل را به جهاد بسپارند،
صورتجلسه کردند، من صبح با ایشان ملاقات داشتم و گفت این چنین شد و من هم تشویق کردم. اتفاقی شب با وزیر جهاد جلسه اي
نیم ساعته داشتم. گفتم این کاري که دو وزیر کردید کار خوبی بود. گفت کنسل شد! علت را پرسیدم گفت رئیس جمهور کنسل کرد.

 
گفتم چیزي جایگزین شد؟ پیشنهادي داشتند؟ گفت خیر. 

البته یک نکته اي هم بیان کنیم که جایگاه مجلس محفوظ است و در راس امور است و تلاش هایی که می کند دیده می شود، اما
اولویت بندي هاي دستورات یا اولویت بندي هاي طرح ها خیلی می تواند اثرگذار در جامعه باشد. امیدواري براي مردم ایجاد می کند.
یک باره طرحی به نام صیانت از فضاي مجازي می آید که چکش کاري هم نشده است. در مجموع بگوئیم طرح خوبی است، ولی

 
چکش کاري نشده است، پیوست رسانه اي براي آن نشده است و این هزینه اي براي مجلس است. 

این طرح متعلق به کمیسیون ما بود. رئیس کمیسیون فرهنگی گفت سال گذشته با رئیس مجلس صحبت شده و این کار ماست. من
با ایشان صحبت کردم و گفت این حوزه کار ماست. ما یک ظرفی را ایجاد می کنیم و شما درباره محتوا و بخشی از محتوا که براي
شماست کار می کنید. ایشان هم حرف من را تائید کرد. گفتم می خواهید دکل بزنید یا کار فنی کنید؟ گفت خیر. گفتم این کار
ماست و این ظرف را ایجاد می کنیم، بخشی از محتوا براي شماست و اصلاً آنجا ورود نمی کنیم و شرایط این را نداریم. قبول کرد،

 
ولی در کمیسیون فرهنگی عجله کردند و بستند و اینقدر هزینه به بار آمد. 

 
یکسري از عکس العمل ها درست بود و یکسري از عکس العمل ها هیاهو بود. 

 
بله، درست است. می توان گفت 60 تا70درصد این عکس العمل ها هیاهو بود. 

 
بله. 

 
نباید این بهانه به کسی داده شود. 

اگر درست پیش می رفتیم این هزینه را نداشتیم. هر چیزي جاي خود دارد. ولیکن من وقتی می گویم حتی بدون یک ریال بودجه
دولتی می توانیم کشور را اداره کنیم جدي صحبت می کنیم؛ این شدنی است. حتی سراغ داریم و متاسف هستیم که خبري به ما می
رسد که مثلاً در دولت قبلی حتی تاجر امریکایی از نفت می خواهد و به او نمی دهند. تمام پرچمشان بالاست که تحریم هستیم و

 
امریکا دشمن است و تحریم می کند، تاجر امریکایی نفت می خواهد به او نمی دهند. 

می گوید چه تجهیزاتی می خواهید براي شما می آورم. من در نفت بوده ام. بعد از مجلس یازدهم که تشکیل شد جناب آقاي زنگنه
در جلسه اي که دوستان اصرار کردند ما همدیگر را ببینیم، من به ایشان گفتم چرا نفت را نمی فروشید؟ گفت نمی توانیم. گفتم به
راحتی می توانید، گفت نمی توانیم. وقتی من پافشاري کردم گفت داریم کار هایی انجام می دهیم. اولین سفر خارجی آقاي روحانی
در دوره اولش به عمان بود. شاه آن زمان عمان که الان مرحوم شد، به آقاي روحانی می گوید اینجا مخازن بزنید و ما هم داریم، نفت
را داخل این مخازن بریزید و بروید و نگرانی نداشته باشیم و ما نفت را می فروشیم. بعد از 20-15 روز هیئتی آمدند که معمولاً پیش



من می آمدند و من آن زمان نفت بودم. گفتند ما آمدیم و باید چه کار کنیم؟ می خواهیم مخازن را ایجاد کنیم. یکی ایرانی و دیگري

 
خارجی بود. به یکی از مدیران نزدیک آقاي زنگنه زنگ زدم، گفتم آقایان آمده اند؛ خب الان چه شد؟ 

گفت آقاي اکبري فراموش کنید! این خیلی مسخره است. گفتم فراموش کنم؟ گفتم رئیس جمهور به آن کشور رفته و به آن ها قول
داده، آنجا پروتکل امضا کرده است بعد به من می گویید فراموش کنم؟ اشخاصی آمدند و گفتند ما نفت می خواهیم و به ما نمی
دهند. حرف هاي تندي زدند و به من برخورد. من به مسئول بین الملل زنگ زدم و گفتم کجا هستید، گفت دفتر هستم و گفتم می
خواهم خدمت شما برسم. ما رفتیم و این ها را با خود بردم. این ها گفتند نفت به ما نمی دهند. یک آقایی را صدا کرد و گفت من بعد
فقط این آقا باشد. اسم ایشان را هم فراموش کردم. گفت فقط با ایشان صحبت کنید و با بقیه کار ندارید. آن ها به اتاقی رفتند تا
مذاکره کنند. در آنجا جلسه پرسیدند نفت براي کجا می خواهید؟ گفت نمی توانیم بیان کنیم، چون بحث رقابت و حسادت مطرح
است، ولی یکی را بیان می کنم، که ما براي 8 پالایشگاه نفت می خواهیم، یکی از این ها را گفت. بعد از یک هفته آمدم و پیگیري
کردم. گفت فرداي روزي که همان یکی که اسم بردیم دلال ها به آنجا زنگ زدند و گفتند نفت می خواهید چرا به ما نگفتید. چرا از
طریق این آقایان اقدام کردید؟ خیلی زمان نیاز است تا این مسائل را عنوان کنیم. این ها قابل لمس است. نفت را براحتی می توانیم
بفروشیم. وقتی در جبهه داخل، در حوزه اقتصاد، صنعت، تولید، نفت، پتروشیمی و ... دست بالا را ببرید قبل از این که آن ها حمله

 
کنند، بعد آنجا بنشینید و مذاکره کنید این مذاکره تا قیامت هم نتیجه ندارد. 

برخی مطالب واقعا دردناك است و امیدوارم از این تجربیات استفاده شود و با این نیت هاي خالصی که وجود دارد و امیدواریم بماند،

 
بتوانیم در این مسیر مشکلات مردم را حل کنیم. 

الان همین قرارداد تضمین خرید براي شما ساده است یا خیر؟ شهرداري هاي ما نیاز به اتوبوس دارند، با خودروسازي ها قرارداد
ببندند. قرارداد تضمین خرید براي یک مدیر و یک وزیر و یک شهردار چه هزینه اي دارد؟ هیچی! جز اینکه او تکلیف خودش را می
داند. او وقتی بداند براي 8 سال یا 10 سال قرارداد دارد، خط مجهز را می آورد، تقویت مسیر می کند، به روز می کند، بر اساس
سلیقه مصرف کننده کار می کند. فقط مطمئن باشد که 10 سال آینده قرارداد دارد. چرا نباید این قرارداد را ببندیم؟ چرا وزارت راه و
شهرسازي براي خودرو هاي سنگین با این شرکت ها قرارداد نبندد؟ چرا وزارت کشور و سازمان همیاري با این ها قرارداد نمی بندد؟

 
چرا شهرداري ها قرارداد نمی بندند؟ 

نکته دیگر این است که من یک روزي به شهاب خودرو رفته بودم، دیدم یک اتوبوسی خیلی تمیز آنجا بود. گفت ما این را نوسازي
کردیم. با تریلر از شهرداري همدان اینجا آوردند. می گفت با یک ششم قیمت این اتوبوس را نو کردیم. این همه اتوبوس هاي قراضه
است، اگر بتوانیم با یک ششم و یک چهارم و یک سوم قیمت نو کنیم چرا نکنیم؟ این چه میزان اشتغال ایجاد می کند؟ چقدر به نفع
گردش اقتصاد ماست؟ چقدر به نفع تقویت اقتصاد ماست؟ این غفلت هایی است که انجام شده است. امید ما این است که این دولت

 
مستقر شد کار ها را پیگیري کند. بنده قول می دهم هیچ حرفی نمی زنم که ندانم اجراي آن چطور است. 

 
درباره شبکه ملی اطلاعات هم گفتید، عزم آقاي زارع پور در این خصوص وجود دارد؟ 

ایشان قول داد و در جلسات کمیسیون و غیرکمیسیونی که با ایشان داشتیم، ایشان را با انگیزه و دانا دیدم. هم علم و هم انگیزه دارد و
نیاز به کمک دارد. این انگیزه داشتن مهم است. وزیر محترم قبلی رفته بود در میادین دیگري بازي می کرد، در میادین تخصصی نبود.
در اختلافات سیاسی و این ها کار می کرد. او هم از این اتفاق آسیب دید، ولی آقاي زارع پور به نظرم موفق می شود و ما هم ایشان را

 
کمک می کنیم. اراده و علم این را دارد، انگیزه خیلی خوبی دارد و می تواند خیلی خوب موفق شود. 



 
ان شااالله در این مسیر پیش بروید. دورانی است که می شود کار هاي بزرگی کرد و مردم هم خیلی امیدوارند. 

 
احسنت. ما هم چنین باوري داریم. کمک می کنیم که کار بزرگ انجام شود. 

 
(بخش دوم برنامه) 

 
متولد 1332 در قائمشهر هستید. 

 
طبق فرموده مادر متولد 36 هستم، ولی شناسنامه سال 32 است. 

 
پدر چه کاره بودند؟ 

 
کشاورز بودند. پدر من ابتدا کارمند راه آهن بود و بعد رها کرد. 

 
چه کشاورزي می کردند؟ 

 
برنج کاري می کردند. 

 
مادر هم خانه دار بود؟ 

 
بله. 

 
چند خواهر و برادر هستید؟ 

 
ما 7 برادر و دو خواهر هستیم. 

 
چه سالی ازدواج کردید؟ 

 
سال 58 

 
چطور با حاج خانم آشنا شدید؟ 

رئیس دبیرستان در شهر ما بودندف اشخاصی را سپرده بودیم که اگر کسی را می شناسید معرفی کنید. اشخاصی را معرفی رکردند و

 
با ایشان منجر به ازدواج شد. 

 
مهریه چقدر است؟ 

 
مهریه 14 تا سکه رایج روز؛ منظورم طلا نیست. 



 
خطبه عقد را چه کسی خواند؟ 

 
مرحوم آیت االله روحانی، نماینده ولی فقیه استان مازندران خطبه را خواندند. 

 
چند فرزند دارید؟ 

 
5 فرزند دارم. 

 
چه می کنند و چه تحصیلی داشته اند؟ 

آقا سجاد پسر بزرگ من است و ایشان تا مقطع فوق لیسانس می خواند و الان حقوق می خواند، کار آزاد دارد. بچه هاي من برخلاف

 
من که ته کارمندي هستم آن ها خیلی دنبال شغل کارمندي نرفتند. شاید هم سختی هاي کار من را دیدند. 

 
حاج خانم هنوز فعالیت اجتماعی دارند؟ 

 
ایشان دبیر شدند، بازنشسته شدند. فعالیت اجتماعی ندارند و الان خانه هستند و به ما کمک می کنند. 

 
شما چقدر به ایشان کمک می کنید؟ 

 
ما گاهی ظرف می شوییم و کار دیگري بلد نیستم. 

 
غذا درست نمی کنید؟ 

 
بلد نیستم. 

 
تفریح آقاي اکبري چیست؟ 

تقریباً تفریحی نداریم. گاهی که فرصتی است بچه ها را سوار می کنم و تا مرقد امام و شاه عبدالعظیم و زیارتی می کنیم. اگر شرایط

 
مساعد باشد مشهد می رویم. قبلاً فرصت بهتر بود و چند باري کربلا رفتیم. 

 
اهل ورزش نیستید؟ 

ورزش اصلی و رسمی من ژیمناستیک بود. چون شاگرد ممتاز بودم و در رشته ریاضی درس می خواندم، درس خوان بودم، حرفه اي
وارد ورزش نمی رفتم. خیلی خوب والیبال بازي می کردم، خیلی خوب بودم، ولی حرفه اي کار نکردم، چون محور اصلی براي من

 
درس بود. 

 
اهل سینما، تلویزیون، سریال هستید؟ 



 
سینما اصلاً نمی روم. سریال هم وقت نمی کنم تماشا کنم. سریال گاندو را یکی در میان نگاه می کنم. 

 
سریال گاندو چطور است؟ 

خیلی خوب است. ما در بخش صنعت، تولید و معدن که بیان کردم استعداد هایی داریم در بخش تولید فیلم و هنر نیز استعداد هاي

 
برجسته اي داریم منتهی باید سرمایه گذاري شود. 

 
اهل فوتبال هستید؟ 

 
در نوجوانی فوتبال بازي می کردم. 

 
قرمز یا آبی؟ 

 
من خیلی در قید این نبودم. فوتبال وقتی تیم ملی می رود حساس می شوم و مسابقات را تماشا می کنم. 

 
روي نساجی هم حساسیتی ندارید؟ 

 
حالا نساجی براي شهر ما بود و خوب بود. نساجی هم مظلوم واقع شد، چرا که باید کارخانجات آن باشد که این ها را حمایت کند. 

 
بهترین رفیق شما در مجلس چه کسی است؟ 

دوستی که پیگیر کار ها بخوبی است من آقاي دکتر دهنوي را می توانم نام ببرم. ایشان عضو هیئت رئیسه مجلس هستند و عضو

 
کمیسیون صنایع است و بسیار باانگیزه است. دوست جدیدي است، ولی دوست بسیار بامرامی است. 

 
فعالیت قبل از انقلاب داشتید؟ دستگیر شدید؟ 

 
بله. من چند بار موقت دستگیر شدم، اما زندان نرفتم. 

 
نخستین مسئولیت شما بعد از زندان فرمانداري سوادکوه بود؟ 

نخیر. دادستان انقلاب قائمشهر بودم و بعد فرماندار سوادکوه شدم و اینجا استخدام نشدم. بعد زمانی که فرماندار بودم روزنامه فرم پر
کردم تا وزارت خارجه بروم. 8 ماه بعد من را خواستند و گفتند روز جمعه امتحان دارید. امتحان شبیه کنکور، 5 ساعته از ما گرفتند و
در آنجا ممتاز شدم. وقتی مصاحبه کردند زیر برگه من همانجا نوشتند اعزام به دفتر اروپایی سازمان ملل در ژنو که آن زمان سرقفلی

 
داشت و در بدنه وزارت خارجه و شاید الان هم دارد. زیر برگه مصاحبه من آن زمان این را نوشتند. 

در 6 فروردین سال 62 در وزارت خارجه مشغول شدم و در وزارت خارجه هم اذیت می شدیم. نمی دانم می توانم اسم ببرم یا خیر.
من در اداره کل سازمان هاي بین المللی بودم، مدیر کل آن آقاي محمدجعفر محلاتی بود که بعداً دستگیر شد. ایشان اذیت می کرد و



رفتار هاي غیرمعقول و غیرمتعارف داشت. برخورد هاي او مشخص بود جهت دهی دارد. آقاي جعفر محلاتی، سیروس ناصري، آقاي
ظریف بود، آقاي ظریف را کمتر در تهران دیدم، ایشان بیشتر نیویورك بود ولذا وقتی آقاي ظریف درباره سیاست خارجه و ماموریت

 
هایش صحبت می کرد، البته من اعتقاد داشتم دیپلماسی در زمان آقاي ظریف نداشتیم. 

 
زمان دادگاه انقلاب قائمشهر چند نفر را محاکمه کردید؟ 

زمان ما زمان محاکمه نبود. در زمان ما محاکمه بعد از انقلاب تمام شده بود. ما در مقطعی بودیم که اصلاً محاکمه نداشتیم به این
علت که زمان درگیري هاي خیابانی منافقین بود. هنوز دست به اسلحه نبرده بودند که با آن ها برخورد شود. همان زمان که جوان
بودیم وقتی حضرت امام فرمودند منافقین آمریکایی هستند، براي ما خیلی جالب بود، چون شعار مرگ بر امریکا را براي خودشان

 
مصادره کردند. 

 
از ژنو، خاطره و یا ناگفته اي ندارید؟ 

احساس در آن زمان این بود که ما خیلی بصورت منظم در عرصه هاي بین المللی حضور نداریم. آن زمان اوایل انقلاب قدري این
طبیعی بود، ولی بعد ها که محمدجعفر محلاتی دستگیر شد ... او رشد کرد و بعد نماینده دائمی ایران در سازمان ملل شد. بعد، من
این زمان وزارت خارجه نبودم. من به این شخصیت اعتراض کردم و گفتم از وزارت خارجه می روم. آن روز که اخبار اعلام شد که
جلسه ستاد جنگ در استان داشتیم، من گفتم ایشان خائن هستند و خیانت به کشور می کند. وقتی زمان گذشت و صلح شد و
مذاکرات ژنو پیش آمد، ایشان نفر اصلی بود، در آنجا دستگاه هاي نظارتی ما متوجه می شوند ایشان اطلاعاتی که از ما می گیرد به

 
امریکا می دهد و امریکا بخشی را به عراق می دهد و بقیه را براي خود نگه می دارد. 

 
جبهه هم رفته اید؟ 

 
بله. من در جبهه مسئول ستاد جنگ بودم و نمی گذاشتند بروم، ولی 6 ماه رفتم. 

 
اگر بخواهیم نگاهی به انتخابات ها داشته باشیم، انتخابات بعد از رهبري حضرت آقا به آقاي هاشمی راي دادید؟ 

 
آن زمان همه به ایشان راي دادند. 

 
دوره دوم هم به آقاي هاشمی راي دادید؟ 

بله. جامعه با ایشان بود. حرف هایی که درباره هاشمی می زنند، از آقاي هاشمی ما هیچ رانتی ندیدم و نه مقامی بهره مند شدیم، این
حرف ها الان جالب نیست، چون ایشان مرحوم شدند. من بعداً از طریق آقاي شمسایی و رفقا جویا شدم، من را به دفتر آقاي هاشمی

 
دعوت کردند و کار کردم. 

 
در دوره ریاست جمهوري ایشان بود؟ 

 
بله. آخر سال 74 بود که من انتخاب شدم و در سال 75 رسماً نماینده مجلس پنجم شدم. 



 
چه کسی شما را براي مجلس پنجم تشویق کرد؟ با چه کسی مشورت کردید و چطور به مجلس رفتید؟ 

تشویق نبود، یکسري از نیرو هاي اصلی شهر بچه هاي رزمنده و معلمین فعال و سیاسیون از من دعوت کردند و قبول نمی کردم.
خیلی اصرار کردند، چون من ذاتاً آن زمان کار اجرایی دوست داشتم. حضرت آقا سال 76 بیان کردند که هیچ کسی براي من هاشمی
نمی شود. دیدم برخی از گروه هاي بی ظرفیت از این امر سوءاستفاده می کنند و در انتخابات مجلس یازدهم خیلی ما را به همین نام

 
تخریب کردند، تخریب روانی و غیراخلاقی بود. 

 
سال 76 به آقاي خاتمی یا آقاي ناطق راي دادید؟ 

 
من به آقاي خاتمی راي ندادم، به آقاي ناطق راي دادم. شاخص بودند و مشخص بود. 

 
براي ایشان کار هم می کردید؟ 

 
بله. کار کردم. آن زمان آقاي ناطق مثلا ولایی بود و آقاي خاتمی اصلاح طلب بود. 

 
فکر می کردید آقاي ناطق راي نیاورد؟ 

ما در کوران کار دیدیم کار هاي زمین است و عده اي خاطرجمع شدند، تکیه آقاي ناطق به همین مجموعه مدیرانی بود که در کار

 
حضور داشتند، یعنی به جامعه و جوانان باید بیشتر تکیه می کرد که نشد. 

 
آقاي خاتمی را چطور دیدید؟ 

آقاي خاتمی که انتخاب شد در مجلس پنجم نماینده بودم، ما منطقی داریم که هر سلیقه اي از دولت که سرکار است، بالاخرهدو
دولت نداریم بلکه یکی است، باید در جهت حمایت از مردم کاري کنیم که دولت تقویت شود و موفق شود. این منطق و تز ماست.
همراهی سیاسی و جناحی با خیلی ها ندارم. سعی کردیم ایشان را کمک کنیم و ایشان هم در دوره اول خوب بود، اواسط دوره اول

 
یکسري تندرو هاي اصلاح طلب با ایشان دست به یقه شدند و در دوره دوم کار هاي دیگري کردند. 

 
در مجلس پنجم همه کابینه آقاي خاتمی راي آورد. 

 
فکر می کنم اینطور بود 

 
کسی در اولین کابینه آقاي خاتمی نیفتاد. 

 
به یاد ندارم. 

 
اصل ماجرا، استیضاح آقاي مهاجرانی بود. 

بله. استیضاح آقاي مهاجرانی شروع شده بود. آقاي عبداالله نوري که وزیر کشور بود خیلی شلوغ می کرد و به هر حال کار هاي ایشان



استاندارد نبود. حضوري هم به او گفته بودیم، چون وزیر کشور بود. آقاي مهاجرانی هم علی رغم ادعاي خود خیلی عاقل نبود. من با
ایشان صحبت کردم که این کار ها را می کنید به چه علت است؟ وقت خودت و مملکت را تلف نکن، خودت را فداي این جریانات
نکن. اصل و محور را کار قرار دهید. این مطالب را که عنوان کردم 20-15 دقیقه زمان برد، این که گفتم خودت را فداي جریانات نکن

 
ایشان گفت من نمی دانستم این کار من فداکاري است. گفتم خب من صحبتی با شما ندارم. 

 
در سال 84 به آقاي احمدي نژاد راي دادید؟ 

 
مرحله اول به آقاي هاشمی راي دادم. 

 
مرحله دوم چطور؟ 

 
فکر می کنم به آقاي احمدي نژاد راي دادم. الان دقیق به خاطر ندارم. 

 
به نظر شما 8 سال آقاي احمدي نژاد چطور بود؟ 

شخصیت آقاي احمدي نژاد را قبول داشتم. در سمت هایی که ایشان بود مثلاً شهردار تهران شد و مقالات در روزنامه می نوشت
شخصیت ایشان را قبول داشتم هر چند شناختی روي ایشان نداشتم. ایشان هم وقتی رئیس جمهور شد، رفقاي ایشان از من دعوت

 
کردند و من مدیر سازمان صنایع و معادن استان تهران شدم. آنجا هم خیلی خوب کار کردم و آثار این فعالیت ها هنوز وجود دارد. 

 
سال 88 چطور؟ در آنجا هم به آقاي احمدي نژاد راي دادید؟ 

بله، در فتنه 88 پنج شبانه روز بیدار بودم. پشت فرمان بودم. 3-2 نفر از رفقا همراه من بودند و شب تا صبح بیدار در خیابان هاي
تهران بودم. در واقع در دفاع از ولایت، انقلاب، نظام کار می کردیم. بچه هاي من نیز همینطور بودند. خیلی خوب در حوزه بسیج

 
کمک می کردند. 

 
فکر می کنید آقاي رئیسی سال 96 با سال 1400 تفاوتی کرد؟ 

من تفاوتی نمی بینم و قدري تجربه ایشان بیشتر شده و الان شروع کار است. شروع کار همین که اولین اولویت را بین مردم

 
خوزستان قرار می دهد، این امید را در مردم ایجاد می کند و وقتی طرف بخواهد کار کند خدا هم کمک می کند. 

 
در انتخابات مجلس یازدهم برخی با شما بی اخلاقی کردند و مسائلی را مطرح کردند؛ شما بیشتر سکوت کردید. 

بله. برادري که 4 سال نماینده بود، با هم بودیم، به ما تاخته بود. مهدي ما تماس گرفت و گفت این کسی که تخریب می کنید پدر
من است. آن آقا گفته بود من اکبري را نمی شناسم؛ ما را تالار پشتی صدا می کردند بخاطر پسوندي که داشتیم. من ایشان را در

 
مجلس دیدم. 

 
چه زمانی بود؟ 



نماینده شدیم. اوایل مجلس یازدهم بود. من ایشان را در مجلس دیدم و ماسک را برداشتم و گفتم سلام، من عزت االله اکبري
تالارپشتی هستم. من را شناختید؟ گفت ارادت دارم. گفتم کجا ارادت دارید؟ شما یک فرصت داشتید و این میزان من را تخریب
کردید. گفت من ایراد به شما نداشتم بلکه ایراد به این داشتم که تیم را چرا اینطور انتخاب کردند. گفتم در آن من نقشی نداشتم چه
کسانی در لیست باشند. گفتم همه را رها کردید و به من چسبیدید؟ گفت اینکه طرف در تراز تهران باشد را حرف داشتیم. گفتم شما

 
نماینده تهران بودید در تراز تهران بودید و الان هستید؟ 

 
عذر خواهی نکردند؟ 

 
نخیر. عذرخواهی کجا بود؟! 

 
مجلس یازدهم را چطور دیدید و نقاط قوت و ضعف چطور بود؟ 

مجلس یازدهم در کلیت امر یک مجلس انقلابی و باانگیزه است و خوب می شود کار کند منتهی یکسري موانع وجود دارد. بحث
اولویت ها که هیئت رئیسه و آقاي قالیباف به این می پردازند که اولویت هاي جامعه را در نوبت جلو قرار دهیم و قانون را وضع کنیم و
نیاز جامعه را برطرف کنیم.یا همین بحث طرح صیانت که عنوان کردیم نظر ما این بود که با توجه به استقرار دولت جدید، که آقاي
رئیسی انتخاب شده بود، اجازه دهیم دولت مستقر شود و لایحه بدهد و بگوید نیاز من این است. ولی به هر حال حق قانونی مجلس

 
است که می تواند طرح بدهد. 

 
فکر می کنید مجلس یازدهم در مسیر پخته تر شدن و بهتر شدن و پیشرفت است؟ 

 
بله. مجلس، انقلابی و کارآمد است. الان دولتی که روي کار آمد این کمک می کند. 

 
برخی می گویند الان ماه عسل دولت و مجلس است. ممکن است در ادامه به اختلاف بخورند. پیش بینی شما چیست؟ 

 
واقعیت این است که ممکن است چنین شود، ولی من به اختلافات جدي فکر نمی کنم که اتفاق افتد. 

خیلی لطف کردید. ان شااالله موفق باشید. من خداحافظی می کنم و آخر برنامه را به مهمان ارجمند می سپارم که با دست خط خود

 
یادگاري براي ما بنویسند. 

 
«بسم االله الرحمن الرحیم. 

 
حضور بنده در این برنامه مصادف است با هفته دولت و استقرار دولت جناب آقاي آیت االله رئیسی. 

 
درود بر شهداي دولت و شهید رجائی و شهید باهنر و آرزوي موفقیت براي دولت انقلابی جناب آقاي رئیسی داریم. 

تقارن حضور اینجانب در برنامه دست خط با هفته دولت، استقرار دولت انقلابی را به فال نیک می گیریم و از جناب آقاي رنجبران و

 
تیم همکار ایشان که زحمت زیادي را متقبل شده اند، سپاسگزاریم. 



ان شااالله این برنامه ها براي ملت بزرگ ایران مفید باشد. در پایان درود بر امام راحل و همه شهدا و شهید بزرگوار سردار دل ها، حاج
قاسم عزیز، می فرستیم و آرزوي تندستی و سلامتی براي مقام معظم رهبري حضرت آیت االله خامنه اي و موفقیت ایشان در مصاف با

استکبار جهانی را از خدا و آقا امام زمان طلب می نماییم».



فعال سازي معادن غیرفعال چه تعداد اشتغال زایی به همراه دارد؟

منبع: خوزناشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/06/12

مطابق آمارهاي وزارت صنعت، معدن و تجارت، تعداد معادن غیرفعال کشور تا پایان سال گذشته به چهار هزار و 44 معدن
رسید. به طور قطع راه اندازي این معادن راکد که عمده آنها در مناطق کمتر برخوردار کشور واقعند، اشتغال زایی خوبی به همراه

 
داشته و در رشد و توسعه این مناطق تاثیرگذار خواهد بود. 

به گزارش آمارهاي وزارت صنعت، معدن و تجارت، تا پایان سال 99 تعداد 6 هزار و 865 معدن فعال، چهار هزار و 44 معدن غیرفعال

 
و 265 معدن در حال تجهیز در کشور وجود داشت. 

میزان استخراج اسمی معادن فعال در سال گذشته 694 میلیون و 271 هزار و 585 تن و استخراج واقعی آنها 510 میلیون و 770

 
هزار و 998 تن بوده است. 

بیشترین معادن فعال کشور در استان اصفهان با 603 معدن وجود دارد و پس از آن استان هاي فارس با 504 معدن، خراسان رضوي

 
با 471 معدن، یزد با 455 معدن و خراسان جنوبی با 454 معدن، در رتبه هاي دوم تا پنجم قرار دارند. 

همچنین از بین چهار هزار و 44 معدن غیرفعال کشور، بیشترین تعداد در استان خراسان رضوي با 452 معدن قرار گرفته است و پس
از آن آذربایجان شرقی با 404 معدن، یزد با 262 معدن، اصفهان با 249 معدن و مرکزي با 244 معدن، بیشترین تعداد معادن

 
غیرفعال را دارا هستند. 

در این زمینه، مدیر اجرایی و دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس به خبرنگار اقتصادي ایرنا
گفت: سال گذشته 114 هزار و 517 نفر اشتغال مستقیم در معادن کشور وجود داشت که در مقایسه با آمار اشتغال سال 98 این

 
معادن (106 هزار و 389 نفر)، رشد 3.6 درصدي داشته است. 

«سید رضا عظیمی» افزود: سال گذشته و با احیا و بازسازي 253 معدن کوچک مقیاس، سه هزار و 128 نفر ظرفیت شغلی مستقیم

 
ایجاد شد. 

وي بیان داشت: با فرض ایجاد متوسط هفت شغل مستقیم به ازاي هر شغل مستقیم، 21 هزار و 896 نفر به صورت غیرمستقیم در

 
معادن احیا شده مشغول به کار شدند. 

عظیمی خاطرنشان کرد: با فعال سازي چهار هزار و 44 معدن غیرفعال کشور، بخش معدن قابلیت ایجاد 42 هزار و 847 نفر اشتغال

 
به طور مستقیم و 299 هزار و 929 نفر به صورت غیرمستقیم را دارا خواهد بود. 

وي در تشریح طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس اظهار داشت: این طرح از اواخر سال 96 اجرایی و در سال 98 به



 
عنوان یکی از طرح هاي اقتصاد مقاومتی مطرح شد. 

دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس ادامه داد: از ابتداي اجراي این طرح تاکنون، سه هزار و
120 معدن کوچک مقیاس شناسایی و اولویت بندي شد و اقدام هاي کلینیکی براي یک هزار و 589 معدن انجام و مشکلات آنها

 
احصا شده که در نهایت به احیا و فعال سازي 595 معدن انجامیده است. 

به گزارش ایرنا، ایران از نظر ذخایر شناسایی شده که سابقه آن مربوط به نیم قرن گذشته است، در بین 15 کشور شاخص جهان جاي
دارد. ایران نزدیک به 60 میلیارد تن ذخیره معدنی دارد که نزدیک به 40 میلیارد تن آن قطعی و بقیه احتمالی است؛ شاخصی که

ایران را به عنوان یک کشور معدنی مورد شناسایی قرار می دهد.



قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان،

بازارچه مرزي و نیروگاه بادي

منبع: رویداد 24شماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل اعلام کرد که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد.
وي گفت: همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است.

رویداد24حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور
ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و
بلوچستان با حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت زین
العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی
شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت سنواتی دارید
که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم
سیستان است، ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا
کنم.بیشتر بخوانید: رییسی وارد زابل شدرئیس جمهور

افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین (ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است که به هیچ

 
عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفر هاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستا ها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است، اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آن ها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکار هایی
کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي

 
عمیق از راهکار هاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکار هاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،



 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهاد هاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم، اما کار هاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بستر هاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

وحدت و انسجام است.



عوامل شکست نهضت کوفه (5)(پرسش و پاسخ)

منبع: روزنامه کیهانشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/06/12

 
پرسش: 

با توجه به اینکه مردم کوفه به امام حسین(ع) نامه نوشتند و آن حضرت را براي تشکیل حکومت اسلامی به کوفه دعوت کردند و حتی
با نماینده امام حسین(ع) «مسلم ابن عقیل» بیعت کردند، اما ناگهان نظرشان به کلی تغییر کرد و ابتدا از مسلم دوري کردند تا در
تنهایی به شهادت رسید و سپس رویاروي امام حسین(ع) در کربلا ایستادند و آن حضرت را به شهادت رساندند! چه عوامل و علل و

 
اسبابی موجبات این دگردیسی ماهوي را فراهم آورد و چگونه این افراد به سرعت رنگ عوض کردند؟ 

 
پاسخ: 

در چهار بخش قبلی پاسخ به این سوال از منظر جامعه شناسی و روانشناسی به جامعه کوفه پرداختیم. اینک در ادامه دنباله مطلب را

 
پی می گیریم: 

 
ج) نظام و ساختار اداري و اقتصادي کوفه 

 
1- نظام اداري 

 
مهم ترین عناصر تشکیلات اداري و اجرایی کوفه عبارت بودند از: 

 
الف) فرماندار 

فرماندار (والی) مهم ترین مقام اجرایی کوفه بود که مستقیما توسط رئیس حکومت مرکزي، منصوب و اداره امور کوفه و توابع آن به او
سپرده می شد. (همه نواحی ایران آن روز مانند: آذربایجان، زنجان، قزوین، فارس، ري، طبرستان، کابل و سمرقند از توابع کوفه

 
محسوب می شدند) 

 
ب) روساي ارباع 

ابن زیاد هنگامی که در سال 50 هجري به حکومت کوفه منصوب شد، به منظور تسلط بیشتر بر این شهر، آن را به چهار قسمت (ربع)
تقسیم کرد: 1- ربع اهل مدینه 2- ربع تمیم و همدان 3- ربع ربیعه و کنده 4- ربع مذحج و اسد همچنین براي هر یک فرمانده و

 
رئیسی معین نمود که مجموع آنها «روساي ارباع» نامیده می شدند. 

 
ج) عرفا 

عرفا جمع عریف است و عریف منصبی در قبیله بوده است که صاحب آن، ریاست عده اي از افراد قبیله و سرپرستی امور آنان را
برعهده داشته و نسبت به اعمال آن افراد، در مقابل حکومت پاسخگو بوده است. وظیفه اي که عریف انجام می داد و نیز تعداد افراد
تحت نظر او «عرافت» نامیده می شد. این منصب در قبایل عرب در زمان جاهلیت نیز وجود داشت، و از نظر اداري یک یا دو درجه از
ریاست قبیله پایین تر بوده است. اما پس از پایه ریزي نظام اسباع (فرماندار) در سال هفدهم هجري، نظام عرفا به گونه اي دیگر پی
ریزي شد. وظیفه اولیه عرفا در آن زمان این بود که عطا و حقوق افراد تحت مسئولیت خود را از امراي اسباع تحویل می گرفتند و به
آنان می رساندند. همچنین در هنگام جنگ، افراد خود را آماده می کردند و احیانا اسامی افرادي را که از شرکت در جنگ سر باز زده

 
بودند، به اطلاع فرماندار یا امراي اسباع می رساندند. 

 
2- منابع درآمدي مردم 

 
به طور کلی راه هاي درآمد مردم کوفه را می توان به دو بخش تقسیم کرد: 1- کسب و کار 2- دریافت عطا و رزق از حکومت 

 
الف) کسب و کار 

کسب و کار مردم در آن زمان معمولا زراعت، صناعت، تجارت و یا کارهاي دولتی و حکومتی بود. اکثر مشاغل حرفه اي کوفه را موالی



 
(غیرعرب ها) برعهده داشتند و اصولا عرب ها اشتغال به حرفه و صنعت را درخور شأن خود نمی دانستند! 

 
ب) عطا و رزق 

نظام عطا و رزق به وسیله خلیفه دوم پایه گذاري شد. بدین ترتیب که براي تشکیل یک لشکر همیشه آماده و به منظور جلوگیري از
اشتغال سربازان به کارهاي دیگر، براي آنان حقوقی سالیانه تعیین نمود که ملاك هاي خاصی را نیز مانند: صحابی بودن، دفعات
شرکت در جنگ ها و...) در آن مدنظر داشت. این حقوق سالیانه که عمدتا از فتوحات و خراج سرزمین هاي تازه فتح شده، تامین می
گشت، به تناسب افراد، مبلغی بین سیصد تا دو هزار درهم در سال بود که مقدار حداکثر آن «شرف العطاء» نامیده می شد، و به

 
افرادي که داراي ویژگی هاي برجسته اي مانند: شجاعت و رشادت فراوان بودند پرداخت می گردید. 

بنابراین اصلی ترین منابع درآمد مالی و تامین زندگی مردم کوفه، در دست حاکمیت بود و اکثر مردم براي امرار معاش، راهی جز
همکاري با حکومت نداشتند، بنابراین به نظر می رسد که نظام اداري و اقتصادي موجود در کوفه موثرترین عامل در جهت رویگردانی

 
مردم از نهضت 

 
امام حسین(ع) و پیوستن آنها به حکومت ابن زیاد بود. 

چنانکه او پس از ورود به شهر کوفه از نظام اداري و اقتصادي این شهر براي تهدید و تطمیع مردم نهایت بهره برداري را کرد، و به
هواداران مسلم از طریق رؤساي قبایل پیغام داد که اگر دست از یاري مسلم بردارند به عطاي آنان افزوده خواهد شد و در صورت

 
حمایت و ادامه شورش عطاي آنان قطع خواهد شد. 

امام حسین(ع) در روز عاشورا به همین افراد فرمود: همه شما از فرمان من سرپیچی می کنید و به سخنانم گوش فرا نمی دهید،
عطایاي حرام شما را سست (و سنگین) کرده و شکم تان از حرام پر شده است. از این رو بر دل هایتان مهر خورده است.(بحارالانوار،

 
ج45، ص8) 

ادامه دارد



با روحیه خوب رییس جمهور امیدوارم شاهد تحولات جدي در زندگی مردم

باشیم

منبع: ایسناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/06/12

خطیب جمعه ورامین گفت: امیدوارم با روحیه خوب رییس جمهور شاهد تحولات جدي در زندگی مردم باشیم و مردم این
خدمات را در زندگی خود لمس کنند.

حجت الاسلام سید محسن محمودي در خطبه هاي نماز
جمعه امروز ورامین، با اشاره به 17 شهریور ماه این روز را
لکه ننگی بر پیشانی طاغوت دانست و گفت: رژیم طاغوت
در 17 شهریور مردم را مستقیم به گلوله بست و این اقدام

 
تیر خلاصی بر پیکره این رژیم بود. 

محمودي به آغاز با کار دولت جدید اشاره کرد و گفت: باید
یک پالایش جدي در دستگاه ها و مدیریت ها انجام شود و
مدیران انقلابی، جهادي و با تجربه در مسند امور قرار

 
گیرند. 

امام جمعه موقت ورامین با اشاره به روز تعاون گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از موثرترین وزارتخانه ها در حوزه اشتغال و

 
حمایت از کار و کارآفرینی است، باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد. 

امام جمعه موقت ورامین گفت: در روستاها با حمایت هاي بنیاد برکت گام هاي موثري برداشته شده است و اشتغال خانگی و

 
خانوادگی زیادي ایجاد شده است، از دهیاري و شوراهاي اسلامی روستاها می خواهم که از مشاغل روستایی حمایت کنند. 

وي با بیان اینکه باید حمایت از کارآفرینان و اشتغال زایی مورد توجه همه مدیران و مسئولان باشد، عنوان کرد: امیدوارم با روحیه

 
خوب رییس جمهور شاهد تحولات جدي در زندگی مردم باشیم و مردم این خدمات را در زندگی خود لمس کنند. 

محمودي ادامه داد: البته لازمه این تغییرات برخورد با متخلفان و مفسدانی است که چنین شرایطی را براي مردم ایجاد کرده و

 
همچنان در بسیاري از دستگاه ها جا خوش کرده اند. 

وي افزود: باید ریشه قاچاق خشکانده و با رانت خواري و باندهاي مافیایی برخورد قاطع شود، دستگاه هاي نظارتی باید با قدرت در این

 
مساله ورود کرده و به معناي واقعی به مردم و نیازهاي آنها توجه کنند، ان شااالله آینده خوبی در انتظار ملت و کشور ما خواهد بود. 

انتهاي پیام



استاندار بوشهر باید ظرفیت هاي استان را فعال و زمینه پیشرفت آن را فراهم

کند

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/06/12

نماینده ولی فقیه و امام جمعه بوشهر گفت: باید استانداري براي این استان انتخاب شود که که بتواند ظرفیت هاي این استان
را فعال، به مردم و جوانان خدمت و زمینه هاي مناسب پیشرفت همه جانبه این استان را فراهم کند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز بوشهر، آیت االله
صفایی بوشهري در پیام آدینه این هفته با تسلیت سالروز
شهادت امام سجاد (ع)، بیان کرد: آن امام بزرگوار در
سخت ترین برهه تاریخ به امامت رسید زمانی که فاجعه
کربلا رخ داده و اسلام از دو جهت سیاسی و فرهنگی دچار
انحراف، تحریف و بحران شده بود. در این شرایط امام
سجاد (ع) با عملکرد خاص خود بار دیگر اسلام را احیا و

 
جامعه اسلامی را بازسازي کرد. 

 
وي افزود: اثر آسمانی و ماندگار آن حضرت «صحیفه سجادیه» است که کتاب تمام نماي معارف عرشی الهی است. 

امام جمعه بوشهر با گرامیداشت دوازدهم شهریور سال گشت شهادت رئیسعلی دلواري، عنوان کرد: آن شهید به همگان درس اسلام

 
خواهی، وطن دوستی، استعمارستیزي، بصیرت، دلاوري، مقاومت، شجاعت و شهادت طلبی آموخت. 

وي با اشاره به اینکه جریان استعمار و نفوذ موجب شهادت آن دلاور مرد شد، افزود: او با تمام وجود در خدمت حراست و حفاظت از

 
هویت دینی و ملی این سرزمین قرار داشت و باعث شکست سخت استعمار پیر انگلیس شد. 

آیت االله صفایی بوشهري در ادامه از تلاشگران حوزه سلامت و پزشکی در زمینه پیشگیري و درمان بیماري کرونا قدردانی و با
پاسداشت یاد شهداي سلامت و درگذشتگان کرونا، از همگان به ویژه مسئولان، خدمت به بیماران و درمان آنان و از همه مردم مراعات

 
شیوه نامه هاي بهداشتی را درخواست کرد. 

وي در بخش دیگري از پیام آدینه خود با بیان اینکه استان بوشهر در تمامی عرصه هاي پیشرفت داراي توانمندي هاي فراوانی است،
عنوان کرد: این استان مردمی بسیار ارجمند و گرامی، و تاریخی پرشکوه دارد، به همین علت باید به این استان ارزشمند و این مردم
ارجمند به ویژه جوانان غیور و با دانش توجه ویژه شود و استانداري انتخاب شود که بتواند ظرفیت هاي این استان زرخیز و
دارالحماسه را فعال کند، به مردم و جوانان هر چه تمام تر خدمت کند و زمینه هاي مناسب پیشرفت همه جانبه و شایسته این استان

 
فراهم آورد. 

آیت االله صفایی بوشهري با اشاره به شاخص هاي تعیین استاندار بوشهر، افزود: استاندار بوشهر باید مؤمن، با تقوا و اخلاق مدار، انقلابی
و ولایتمدار، داشتن آشنایی کامل با ظرفیت هاي آمایشی استان (حوزه هاي نفت، گاز، پتروشیمی و صنایع تبدیلی آن، انرژي هسته



اي و مراکز اقماري دانش بنیان آن، شیلات، کشاورزي، تجارت، گردشگري مقاومت و فرهنگ محور، اقتصاد دریا پایه و کرانه اي، منابع

 
انسانی جوان و کارآمد و ...) و داراي برنامه و راهکار هاي اجرایی پیشرفت آفرین دانش بنیان باشد. 

امام جمعه بوشهر ادامه داد: مردمی و مردم دار بودن، توجه ویژه به جوانان و جوان باور بودن، داشتن قدرت بالا در عرصه جذب
اعتبارات ملی به استان، حل مشکلات معیشتی و فقر، توانمند در ایجاد اشتغال پایدار، عدالت خواه و فساد ستیز، داشتن توان مدیریت
و تجربه لازم و کافی در این عرصه، دارا بودن توان بالاي فعالیت و دلسوزي کافی، ایجاد توسعه متوازن ورزش و موضوعات فرهنگی در
جغرافیاي استان و حمایت از نهاد هاي فرهنگی، هنري و ورزشی، حمایت جدي از نیرو هاي بومی در تمامی عرصه هاي اشتغال،
سرمایه گذاري، مسئولیت بخشی و به کارگیري و بومی و از فرزندان این استان ولایتمدار و حماسی بودن از دیگر شاخص هاي تعیین

استاندار بوشهر است.



قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان،

بازارچه مرزي و نیروگاه بادي

منبع: عصر خبرشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت،
اما احقاق این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود.رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد

(ع) در زابل اعلام کرد که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري ...

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما
احقاق این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در

 
زابل اعلام کرد که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد. 

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان
با حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با
صفایی به صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما

 
حضور پیدا کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است

 
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکارهایی
کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي

 
عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 



همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

وحدت و انسجام است.



ماجراي کارشکنی جهانگیري در راه اندازي ایران خودرو دیزل، با واردات

خودروهاي دست دوم

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري فارس، برنامه تلویزیونی
دستخط بعدازظهر جمعه 12 مرداد، با حضور عزت االله
اکبري نماینده مردم تهران و رئیس کمیسیون صنایع و

 
معادن مجلس، به روي آنتن شبکه 5 سیما رفت. 

 
متن کامل گفت و گوي این برنامه به شرح زیر است؛ 

«مهمان ارجمند این هفته برنامه «دستخط»، از نمایندگان
مجلس شوراي اسلامی است. از مجلس پنجم حضور دارد و بعد مجلس هشتم و الان نیز در مجلس یازدهم بعنوان رئیسی یکی از

 
کمیسیون هاي مهم مجلس فعالیت می کند. هم سابقه مدیریت اقتصادي و هم سابقه مدیریت سیاسی دارد. 

به عنوان فرماندار، معاون سیاسی امنیتی استانداري مازندران و همچنین کارشناس ارشد وزارت امور خارجه در دفتر اروپایی سازمان
ملل در ژنو انجام وظیفه کرده است. رئیس سازمان صنایع و معادن استان تهران در مقطعی بوده است. به نوعی در باب مسائل
اقتصادي و سیاسی حرف هاي زیادي براي گفتن دارد. الان هم در مجلس یازدهم تعاملات ویژه اي با وزارتخانه هاي اقتصادي دارد. به

 
نظرم حرف هاي گفتنی و شنیدنی فراوان خواهد داشت. 

در خدمت آقاي عزت االله اکبري رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی که بخش هایی از سوابق ایشان را خدمت

 
شما عرض کردم. 

 
سلام عرض می کنم و خیلی خوش آمدید. 

 
سلام علیکم. ما هم خدمت شما و همه بینندگان و همکاران عرض سلام داریم. 

 
جلسات راي اعتماد چطور بود؟ چقدر رضایت داشتید و فکر می کنید کابینه خوب و مستحکمی درآمد؟ 

کابینه باید با شخص رئیس جمهور کار کند. آقاي رئیس جمهور این ترکیب را معرفی کرد، مجلس هم ترجیح داد که با توجه به انبوه
کارهاي زمین مانده توسط دولت قبلی در حوزه معیشت و سلامت و سایر حوزه ها، به همه وزرا و اکثریت قاطع راي بدهد و اینها
کارشان را شروع کنند. در مسیر هم مجلس کمک می کند، هر جایی دولت نیاز به کمک داشته باشد و بخواهد از مجلس، مجلس

 
کمک می کند تا ان شااالله دولت هم موفق شود. 



 
یک جواب تقریبا دیپلماتیک دادید که اگر مجلس می خواست خیلی دقیق عمل کند نتیجه این نمی شد؟ 

یک سري انتظارات، دغدغه ها، نظرات کارشناسی وجود دارد، من در حوزه کمیسیون خود بیان می کنم که سختگیري هایی می
توانستیم انجام دهیم ولی وقتی آقاي رئیس جمهور در آخرین صحبتش در مجلس حرف هاي اطمینان بخش زد و اطمینان داد که
کارها را بلافاصله شروع می کنیم، با این ترکیب می توانیم خوب کار کنیم و طوري نشود که مجلس با دولت اختلافی داشته باشد که
کارها روي زمین بماند... خب نمایندگان نیز نمایندگان ملت هستند، عاقل هستند؛ به هر حال تشخیص داند به اکثریت وزرا راي قاطع
بدهند، در عمل کارشان را شروع کنند و ان شااالله موفق باشند. هر جایی در ارتباط با مجلس مشکلی داشتند مجلس بتواند کمک

 
کند، حتماً کمک خواهد کرد. 

دو وزارتخانه مهم بعنوان وزارتخانه اصلی در کمیسیون شما مطرح است که یکی وازرت خانه صنعت، معدن و تجارت که آقاي فاطمی
امین وزیر شدند و دیگري هم وزارت ارتباطات و فناوري است که آقاي زارع پور مسئولیت کار را برعهده گرفتند. هر دو راي هاي

 
خوبی آوردند. فکر می کنید با آنها چطور پیش خواهید رفت و اولویت اصلی این دو وزارتخانه باید چه باشد؟ 

من به آقاي فاطمی امین در جلسات کمیسیون عرض کردم که ظرفیت بخش خصوصی را جدي بگیرید. اینطور نباشد که دنبال بودجه
باشید و اگر بودجه نبود کار روي زمین بماند، روي سرمایه بخش خصوصی، سرمایه مردم کار کنید. این نکته کلیدي است. اگر دولت و
نظام ما چرخش اینچنینی داشته باشد... در استان ها الان نگاه کنید استانداران ما می گویند بودجه نرسیده و کار روي زمین است، در
صورتی که این غلط است. بعد از 40 سال الان باید یک دگرگونی اساسی بشود، ولذا از سرمایه مردم چه فکري و چه مالی باید

 
استفاده شود. 

اگر ما سازوکار را طوري فراهم کنیم که حضور مردم و بخش خصوصی تضمین بشود، هیچ مشکلی نخواهیم داشت. این نکته را خدمت
آقاي فاطمی امین وزیر محترم، بیان کردم و ایشان هم قول داد که بر همین منوال حرکت کنند و بخش خصوصی را جدي بگیرند،
حضور و نظرات این بخش را جدي بگیرند. در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات هم خدمت آقاي زارع پور عرض کردیم، منهاي بحث
هاي اینترنت، در حوزه هواوفضا هم که حوزه کار کمیسیون ماست، به ایشان عرض کردم خیانت هایی شده و بر اساس گزارش هایی
که داده می شود و بازدیدهایی که انجام می دهیم، مثلاً در حوزه پهپادهاي کشاورزي، ماهواره ها و ... کشورهاي دیگر مثل ترکیه
دنبال جوانان ما هستند و انواع لطایف الحیل را بکار می گیرند، اما در دولت آقاي روحانی به این جوانان توجهی نمی شد. ما سفارشی
به ایشان کردیم که این استعدادها را جمع کنید. برنامه به این جوانان بدهید، مسئولیت بدهید که این جوانان مشکلات را برطرف می

 
کنند. 

در حوزه صمت هم اینطور است یعنی به آقاي وزیر بیان کردم، چند اولویت تعیین کنید، در قوانین بالادستی تعریف شده، در قانون
برنامه تعریف شده، در قانون بودجه کارهایی تعریف شده که مثلاً در حوزه لوازم خانگی، نساجی، صنایع دارویی، صنایع غذایی، خودرو،
معادن و ... اولویت بدهید و به مردم بسپارید. وقتی به دست مردم بسپارید باید سازوکار مردم بصورت قوي فراهم شود. منتهی دولت

 
قبلی همه استعدادها را تعطیل کرد چرا که در وین در حال مذاکره بودند. 

من اصالتاً وزارت خارجه اي هستم و استخدام این وزارتخانه هستم. این چه منطقی دارد که همه بخش ها تعطیل شوند و درست
عکس منافع ملی حرکت شود؟ اگر در داخل قوي باشید، همه ظرفیت ها به میدان بیایند، هر کسی کار خودش را انجام دهد، در پشت
میز مذاکره دست پُري دارید. شما الان ارزش پول ملی ما را ببینید! آقاي روحانی و دولت ایشان چه به روز پول ملی ما آورده اند!
وقتی من در وزارت نفت بودم، یک روز وزیر نفت آمد و بحث ساخت داخل مطرح شد. وزارت نفت صنعت مهمی است. به من گفت سه
روز قبل خدمت حضرت آقا بودم و آقا فرمودند ساخت داخل! ما باید چه کار کنیم؟ گفتم پاشنه من کشیده است، شما حمایت کنید،



من تحریم را در حوزه صنعت نفت با مخ پائین می آورم. می فهمم چه چیزي می گویم. زیر 4 ماه با همین استعدادهاي مملکت و با
همین بخش خصوصی کار را جمع کردیم. دو جلد کتاب که همه پروژه ها را در خود دارد یعنی 10 مگاپروژه که 700-600 قلم کالا

 
است، در آن تعریف شد و بخش خصوصی را به میدان آوردیم و هیئت داوري تشکیل دادیم... 

 
زمان وزارت اقاي رستم قاسمی؟ 

نه، در زمان همین آقاي زنگنه. من آنجا بودم که ایشان دوباره وزیر شد. زیر 4 ماه نوشتم که ما آماده هستیم؛ باور نمی کرد! به آقا هم
گفتیم آماده هستیم و ایشان هم جلسه گذاشتند و سه ساعت و نیم وقت گذاشتند، از 10 پروژه به ششمین پروژه رفتیم و سه ساعت
و نیم طول کشید. ایشان قدم زد و گفت خدا را شکر آن چه آقا از من خواست به بهترین شکل آماده شد. چرا ما از کانال دولت برویم
که آنها براحتی ببندند و بگویند شما تحریم هستید؟ همه می دانند تحریم هایی که الان امریکا علیه ما اعمال کره برخلاف همه
قوانین بین المللی است؛ تحریم یعنی سیاست هاي داخلی در سطح بین الملل را تعمیم می دهد و این خلاف است. وزارت خارجه ما
در بیان همین منطق و توجیح دنیا و توجیح افکار عمومی در دنیا چه کار کرد؟ این موضع را تقویت می کرد. ما 6 کشور عضو بریکس
اعم از روسیه، چین، هند، برزیل، افریقاي جنوبی را ... دنیا مگر فقط آمریکاست؟ الان خروجی سفارتخانه هاي ما چیست؟ چرا این
همه خدم و حشم در خارج از کشور داریم؟ یکی دو نفر در خارج از کشور بنشینند و بگویند فلانی را ملاقات کردیم و گزارش این بود.
براي این کار 3-2 نفر کافیست. وقتی یک سفارتخانه است حتی تجار مملکت ما ترجیح می دهند آنجا نروند چون زیر سوال می روند.

 
سفارتخانه چه کار می کند که اینها این چنین رفتار می کنند؟ حالا تجار مقیم که هیچ! 

ما با آقایان صحبت کردیم که شما دیپلماسی اقتصادي را در متن بیاورید. چهره سفارتخانه ها را اقتصادي کنید، این خیلی به نفع
امنیت ملی و منافع ملی ماست. دقیق این مطلب را عرض می کنم. در جبهه داخل استانداران ما چه نقشی در اقتصاد ملی، در تولید
ملی ما دارند؟ هیچ نقشی ندارند. چه کسی براي اینها نقش تعریف کرده است؟ خدمت وزیر جدید آقاي وحیدي این نکات را عرض
کردم که شما استاندارانی را انتخاب کنید که سهمی به اینها داده شود. وقتی سهم کلی را کنار هم می گذارید یک اقتصاد ملی و تولید

 
ملی شود. خب این فضا و انتظاراتی است که از دولت جدید داریم. حرف هاي فضایی و هپروتی نمی زنیم. 

 
یک چیزي از شما می خواندم که اشاره می کردید ما یک میلیارد دلار آلومینیوم در سال وارد می کنیم. 

 
پودر آلومینیوم وارد می کنیم. 

 
بله، در صورتی که می شود با یک سرمایه گذاري در سراب نیاز خودمان را برطرف کنیم. 

بله، وقتی اوضاع رها شود، شما در خانه اي بعنوان پدر مدیریت نداشته باشید همه چیز بهم می ریزد؛ در جامعه هم همینطور است. به
سرمایه گذاران باید تفهیم کنیم که نیاز مردم و کشور چیست، چه چیزي منافع ملی ما را تامین می کند. اگر رها باشد فرد واردات را
بهترین چیز می داند، درآمدهاي بادآورده اي دارد؛ این مسئله هدایت شده نبود. مثلاً وقتی مجلس یازدهم شروع شد یک روز سراغ
ایران خودرو دیزل رفتیم، 7-6 هزار پرسنل دارد، اما تعطیل بود! صحبت کردیم که چرا وضعیت اینچنین است. گفت با ما قرارداد
تضمین خرید نمی بندند. چه کسی باید ببندد؟ سازمان همیاري وزارت کشور، شهرداري ها و وزارت راه باید این را ببندند. خب ما
سهمی دادیم و جلسات فشرده برگزار کردیم، آقاي نیکزاد هم به ما کمک کرد و جلساتی را ایشان تدارك کرد. یکباره تماس گرفتند
که مدیران ایران خودرو تشریف بیاورید و آثار کار را ببینید. شهردار تهران آقاي حناچی، پیشقدم شد و قرارداد بست. گفت براي
شهرداري را تحویل دادیم. رفتیم دیدیم اتوبوس، مینی بوس، ون، آمبولانس، کشنده کامیون و ... همه آنجا است. خیلی خوشحال
شدیم. دو روز بعد متوجه آقاي معاون اول وقت، در دولت قبلی، اعلام کرد براي واردات اتوبوس دست دوم در ستاد کرونا تصویب



 
کردیم در سقف 500 میلیون یورو وارد کنیم. 

وقتی خودروهاي دست دوم وارد می شود از نظر ما هیچ شناسنامه اي ندارد. خدمات پس از فروش ندارد، قطعه هم ندارد. حالا چطور
راننده بیچاره را در بیابان رها می کنید، بدون خدمات پس از فروش و قطعه! از این طرف زور داشتند به ایران خودرو که شما خدمات
را قبول کنید. ایران خودرو گفت اگر بخواهم خدماتی قبول کنم قطعات بنز را شاید بتوانم تامین کنم، براي بقیه را ندارم، شما هم
انواع و اقسام تریلی و کشنده و غیره را با هم وارد کردید. از آقاي جهانگیري در جلسه اي در اتاق ایران توضیح خواستیم که چرا این
کار را کردید؟ پول را از کجا می خواهید تامین کنید؟ گفت پول را از نفت تامین می کنیم. گفتم چرا زیرساخت هاي بخش دیزلی را با
این پول درست کنید؟ اضافه هم می آید. بعد چرا اتوبوس ها و خودروهاي نو وارد نمی کنید؟ وقتی با یک کمپانی که آن را قبول
دارید، با آن مراوده دارید بگوئید دستگاه نو بدهید و بعد از این تعداد هم شما این خط را داخل بیاورید و سالی 30 درصد ساخت
داخل کنیم و سه ساله، چهار ساله تمام کنیم. این ساخت داخل شود. بعد بازار ایران و منطقه دست ما باشد. چرا این کار را نمی

 
کنید؟! واردات شیرینی خاصی براي عده اي دارد. 

 
پاسخ آقاي جهانگیري چه بود؟ 

هیچ پاسخی نداشت! چند روز بعد متوجه شدیم وزیر راه و شهرسازي آقاي اسلامی که متاسفانه الان به انرژي اتمی رفت، گفته است
سه هزار دستگاه کشنده دست دوم از رئیس جمهور مجوز می خواهم که وارد کنم و الان وارد شده و پشت خط است. قبل از این که
بگوید وارد کرد و بعد گفت! شما اگر به این راننده خودروي نو بدهید این خدمت جامعه است یا ...؟ می دانید بخش حمل و نقل
مستقیم به امنیت ملی ما متصل است. این باید به شرکت هاي دانش بنیان وصل شوند و هر چه می خواهند براي اینها تامین می

 
کنند، هر چه بخواهند می سازند. 

 
تجربه این را در چند مورد داشتیم. 

بله، چرا این کار را نمی کنیم؟ مگر می شود یک کشور در حوزه نانو، بیو، هوافضا، سلول هاي بنیادي، انرژي هسته اي و غیره قله ها را

 
فتح کند و در خودرو که 4 چرخ روي زمین است، نتواند؟ این نقص در جاي دیگر است. 

نکات ویژه اي را عنوان کردید. در مورد وزارت ارتباطات مطلبی که بارها رهبر انقلاب تاکید کردند شبکه ملی اطلاعات است که خیلی

 
ضروري است. آیا در این زمینه صحبتی در کمیسیون شد؟ 

 
بله، طرح ما الان در زمینه شبکه ملی اطلاعات نهایی شده است. این طرح نهایی است و براي صحن دادیم. 

 
چه زمانی در دستور قرار می گیرد؟ 

یک بحث هایی در مجلس داریم که دستور کارهایی از قبل رفت. ما خدمت دکتر قالیباف عنوان کردیم و الان کمیته اي تشکیل می
شود و نائب رئیس مجلس این کار را می کند، یکی از مشکلاتی که در مجلس داریم آئین نامه مجلس است و دیگران هم گفتند و من

 
هم عرض کردم که آئین نامه وحی منزل نیست و می توانیم به تناسب نیاز کشور تغییر بدهیم. 

زمانی که آقاي رئیسی، رئیس قوه قضائیه بودند جلسه مشترکی داشتیم و 3-2 طرح اولویت دار داشتیم. به ایشان عرض کردیم طرحی
داریم که چند بند دارد. بند اول این است که هیچ واحد صنعتی، تولیدي و خدمات وابسته پلمپ نشود. یعنی فردي تخلفی کرده و ان



کارخانه چرا باید بسته شود؟ کارمندان و کارگران چه گناهی کرده اند؟ در این عقل هست؟ آقاي رئیسی گفتند خیر! گفتم پس
خواهش می کنم بسترسازي کنید. خط مجازات در کشور عوض شود. اگر کسی ولو مدیر متخلفی بود به او بگویید مجازات این است
که دو کارخانه تاسیس کنید. ظرفیت را 100 درصد اضافه کنید، 100 شغل ایجاد کنید، 200 شغل ایجاد کنید. این مجازات بهتر

 
است یا این مدیر را به زندان بیندازیم و کارخانه تعطیل شود و در پی آن پرسنل، اقتصاد کشور و غیره آسیب ببیند؟ 

 
این را آقاي رئیسی قبول کرد؟ 

بله. واقعاً هم خوب عمل کردند. دو روز بعدش ایشان بخشنامه خیلی خوبی ابلاغ کرد. گفتم شما قضات نیاز به قانون دارید اما
فرهنگسازي باید شود. یک جاهایی که دست آنها باز کارخانه را تعطیل نکنند. الان نقص این است که در نوبت است. باید اولویت ها را

 
مشخص کنیم. 

 
نمی توانستید با فوریت بدهید؟ 

 
باید این کار را انجام بدهیم. 

 
شرایط اقتصادي مهم ترین مسئله است. 

 
حتی من با شوراي نگهبان صحبت کردم که اصل هشتاد و پنجی کنیم ولی در مجلس مقاومت هایی است. 

امسال را حضرت آقا سال «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» نامگذاري کردند یعنی دو مولفه اصلی براي تولید را ایشان ابلاغ

 
کردند. براي این ابلاغ باید در همه چیز اولویت این باشد. 

بله، شما در برنامه ها، برنامه ریزي ها کمک کنید و ما هم مصمم هستیم. در بحث نظامات جامع که مطرح کردیم و برنامه ما و خود
بنده است. وقتی نظام جامع تامین مالی نداشته باشیم، ندانیم وقتی پروژه اي می آید و نیاز به تسهیلات دارد در چند بخش می توانیم
سرویس دهی کنیم و آن را کمک کنیم. فلش مالیات ما به چه سمتی است؟ آیا تقویت زیرساخت اقتصادي، تولید یا صنعت است؟ یا
همینطور مالیاتی می گیریم و هزینه می کنیم؟ باید نظام جامع مالیاتی داشته باشیم. نظام جامع گمرکی و تعرفه داشته باشیم. تعرفه

 
مرتب باید به نفع اقتصاد و تولید ملی بازي کند. 

در بورس شاهد بودید یک حرکت شد، همه دعا می کنند پول سرگردان به بورس برود و به هدف بخورد و به جاهایی که مشکل دارد،
بخورد و مشکلات را حل کند، مردم پول هاي خودشان را در بورس ریختند و بعد رئیس جمهور قبلی مملکت حرفی زد و پشت همه
را خالی کرد. یکباره بورس سقوط کرد. از نظر ما این اتفاقی و شیرخطی نیست. اینها نشان می دهد اقتصاد ما احتمالاً بازیگرانی در آن

 
سوي آب دارد و از آنجا توسط مقامات داخلی هدایت می شود. 

خب این خیلی پیچیده است. از این لحاظ که شما بعنوان رئیس کمیسیونی که کار اجرایی هم کرده اید، باید کار عملیاتی صورت
بگیرد که ما شاهد چنین مسائلی نباشیم. لطمات زیادي در این زمینه خورده ایم. درباره ارز 4200 تومانی صحبت کنم که نقل از آقاي

 
رزم حسینی است که بیان می کرد این مدت که ارز 4200 تومانی را حساب کردیم چند هزار میلیارد تومان رانت در این بوده است. 

بله؛ رانت دارد. همین آقاي رزم حسینی که اسم بردید، در 3-2 حوزه ورود کرد مثلاً قبل از عید سال گذشته با وزیر جهاد کشاورزي



نشست و من هم توصیه کرده بودم، هم به وزیر قبلی ایشان و هم به ایشان توصیه کردم که شما مشغول گوشت  و مرغ و تخم مرغ
نشوید، شما معاون دارید و این مسائل را به معاونین بسپارید. از این معاونین مسئولیت بخواهید. یک مصوبه اي از دولت بود و گفت ما
نشسته ایم گوشت مرغ و تخم مرغ را به جهاد دادیم و دو وزیر با هم نشسته بودند و توافق کردند که این مسائل را به جهاد بسپارند،
صورتجلسه کردند، من صبح با ایشان ملاقات داشتم و گفت این چنین شد و من هم تشویق کردم. اتفاقی شب با وزیر جهاد جلسه اي
نیم ساعته داشتم. گفتم این کاري که دو وزیر کردید کار خوبی بود. گفت کنسل شد! علت را پرسیدم گفت رئیس جمهور کنسل کرد.

 
گفتم چیزي جایگزین شد؟ پیشنهادي داشتند؟ گفت خیر. 

البته یک نکته اي هم بیان کنیم که جایگاه مجلس محفوظ است و در راس امور است و تلاش هایی که می کند دیده می شود، اما
اولویت بندي هاي دستورات یا اولویت بندي هاي طرح ها خیلی می تواند اثرگذار در جامعه باشد. امیدواري براي مردم ایجاد می کند.
یک باره طرحی به نام صیانت از فضاي مجازي می آید که چکش کاري هم نشده است. در مجموع بگوئیم طرح خوبی است ولی

 
چکش کاري نشده است، پیوست رسانه اي براي آن نشده است و این هزینه اي براي مجلس است. 

این طرح متعلق به کمیسیون ما بود. رئیس کمیسیون فرهنگی گفت سال گذشته با رئیس مجلس صحبت شده و این کار ماست. من
با ایشان صحبت کردم و گفت این حوزه کار ماست. ما یک ظرفی را ایجاد می کنیم و شما درباره محتوا و بخشی از محتوا که براي
شماست کار می کنید. ایشان هم حرف من را تائید کرد. گفتم می خواهید دکل بزنید یا کار فنی کنید؟ گفت خیر. گفتم این کار
ماست و این ظرف را ایجاد می کنیم، بخشی از محتوا براي شماست و اصلاً آنجا ورود نمی کنیم و شرایط این را نداریم. قبول کرد ولی
در کمیسیون فرهنگی عجله کردند و بستند و اینقدر هزینه به بار آمد. یکسري از عکس العمل ها درست بود و یکسري از عکس العمل

 
ها هیاهو بود. 

 
بله، درست است. می توان گفت 70-60 درصد این عکس العمل ها هیاهو بود. 

 
بله. 

 
نباید این بهانه به کسی داده شود. 

اگر درست پیش می رفتیم این هزینه را نداشتیم. هر چیزي جاي خود دارد. ولیکن من وقتی می گویم حتی بدون یک ریال بودجه
دولتی می توانیم کشور را اداره کنیم جدي صحبت می کنیم؛ این شدنی است. حتی سراغ داریم و متاسف هستیم که خبري به ما می
رسد که مثلاً در دولت قبلی حتی تاجر امریکایی از نفت می خواهد و به او نمی دهند. تمام پرچمشان بالاست که تحریم هستیم و

 
امریکا دشمن است و تحریم می کند، تاجر امریکایی نفت می خواهد به او نمی دهند. 

می گوید چه تجهیزاتی می خواهید براي شما می آورم. من در نفت بوده ام. بعد از مجلس یازدهم که تشکیل شد جناب آقاي زنگنه
در جلسه اي که دوستان اصرار کردند ما همدیگر را ببینیم، من به ایشان گفتم چرا نفت را نمی فروشید؟ گفت نمی توانیم. گفتم می
توانید، گفت نمی توانیم. وقتی من پافشاري کردم گفت داریم کارهایی انجام می دهیم. اولین سفر خارجی آقاي روحانی در دوره اولش
به عمان بود. شاه آن زمان عمان که الان مرحوم شد، به آقاي روحانی می گوید اینجا مخازن بزنید و ما هم داریم، نفت را داخل این
مخازن بریزید و بروید و نگرانی نداشته باشیم و ما نفت را می فروشیم. بعد از 20-15 روز هیئتی آمدند که معمولاً پیش من می آمدند
و من آن زمان نفت بودم. گفتند ما آمدیم و باید چه کار کنیم؟ می خواهیم مخازن را ایجاد کنیم. یکی ایرانی و دیگري خارجی بود. به

 
یکی از مدیران نزدیک آقاي زنگنه زنگ زدم، گفتم آقایان آمده اند؛ خب الان چه شد؟ 



گفت آقاي اکبري فراموش کنید! این خیلی مسخره است. گفتم فراموش کنم؟ گفتم رئیس جمهور به آن کشور رفته و به آنها قول
داده، آنجا پروتکل امضا کرده است بعد به من می گویید فراموش کنم؟ اشخاصی آمدند و گفتند ما نفت می خواهیم و به ما نمی
دهند. حرف هاي تندي زدند و به من برخورد. من به مسئول بین الملل زنگ زدم و گفتم کجا هستید، گفت دفتر هستم و گفتم می
خواهم خدمت شما برسم. ما رفتیم و اینها را با خود بردم. اینها گفتند نفت به ما نمی دهند. یک آقایی را صدا کرد و گفت من بعد
فقط این آقا باشد. اسم ایشان را هم فراموش کردم. گفت فقط با ایشان صحبت کنید و با بقیه کار ندارید. آنها به اتاقی رفتند تا مذاکره
کنند. در آنجا جلسه پرسیدند نفت براي کجا می خواهید؟ گفت نمی توانیم بیان کنیم، چون بحث رقابت و حسادت مطرح است ولی
یکی را بیان می کنم، که ما براي 8 پالایشگاه نفت می خواهیم، یکی از اینها را گفت. بعد از یک هفته آمدم و پیگیري کردم. گفت
فرداي روزي که همان یکی که اسم بردیم دلال ها به آنجا زنگ زدند و گفتند نفت می خواهید چرا به ما نگفتید. چرا از طریق این
آقایان اقدام کردید؟ خیلی زمان نیاز است تا این مسائل را عنوان کنیم. اینها قابل لمس است. نفت را براحتی می توانیم بفروشیم.
وقتی در جبهه داخل، در حوزه اقتصاد، صنعت، تولید، نفت، پتروشیمی و غیره دست بالا را ببرید قبل از این که آنها حمله کنند، بعد

 
آنجا بنشینید و مذاکره کنید این مذاکره تا قیامت هم نتیجه ندارد. 

برخی مطالب واقعا دردناك است و امیدوارم از این تجربیات استفاده شود و با این نیت هاي خالصی که وجود دارد و امیدواریم بماند،

 
بتوانیم در این مسیر مشکلات مردم را حل کنیم. 

الان همین قرارداد تضمین خرید براي شما ساده است یا خیر؟ شهرداري هاي ما نیاز به اتوبوس دارند، با خودروسازي ها قرارداد
ببندند. قرارداد تضمین خرید براي یک مدیر و یک وزیر و یک شهردار چه هزینه اي دارد؟ هیچی! جز اینکه او تکلیف خودش را می
داند. او وقتی بداند براي 8 سال یا 10 سال قرارداد دارد، خط مجهز را می آورد، تقویت مسیر می کند، به روز می کند، بر اساس
سلیقه مصرف کننده کار می کند. فقط مطمئن باشد که 10 سال آینده قرارداد دارد. چرا نباید این قرارداد را ببندیم؟ چرا وزارت راه و
شهرسازي براي خودروهاي سنگین با این شرکت ها قرارداد نبندد؟ چرا وزارت کشور و سازمان همیاري با اینها قرارداد نمی بندد؟ چرا

 
شهرداري ها قرارداد نمی بندند؟ 

نکته دیگر این است که من یک روزي به شهاب خودرو رفته بودم، دیدم یک اتوبوسی خیلی تمیز آنجا بود. گفت ما این را نوسازي
کردیم. با تریلر از شهرداري همدان اینجا آوردند. می گفت با یک ششم قیمت این اتوبوس را نو کردیم. این همه اتوبوس هاي قراضه
است، اگر بتوانیم با یک ششم و یک چهارم و یک سوم قیمت نو کنیم چرا نکنیم؟ این چه میزان اشتغال ایجاد می کند؟ چقدر به نفع
گردش اقتصاد ماست؟ چقدر به نفع تقویت اقتصاد ماست؟ این غفلت هایی است که انجام شده است. امید ما این است که این دولت

 
مستقر شد کارها را پیگیري کند. بنده قول می دهم هیچ حرفی نمی زنم که ندانم اجراي آن چطور است. 

 
درباره شبکه ملی اطلاعات هم گفتید، عزم آقاي زارع پور در این خصوص وجود دارد؟ 

ایشان قول داد و در جلسات کمیسیون و غیرکمیسیونی که با ایشان داشتیم، ایشان را با انگیزه و دانا دیدم. هم علم و هم انگیزه دارد و
نیاز به کمک دارد. این انگیزه داشتن مهم است. وزیر محترم قبلی رفته بود در میادین دیگري بازي می کرد، در میادین تخصصی نبود.
در اختلافات سیاسی و اینها کار می کرد. او هم از این اتفاق آسیب دید، ولی آقاي زارع پور به نظرم موفق می شود و ما هم ایشان را

 
کمک می کنیم. اراده و علم این را دارد، انگیزه خیلی خوبی دارد و می تواند خیلی خوب موفق شود. 

 
ان شااالله در این مسیر پیش بروید. دورانی است که می شود کارهاي بزرگی کرد و مردم هم خیلی امیدوارند. 

 
احسنت. ما هم چنین باوري داریم. کمک می کنیم که کار بزرگ انجام شود. 



 
(بخش دوم برنامه) 

 
متولد 1332 در قائمشهر هستید. 

 
طبق فرموده مادر متولد 36 هستم ولی شناسنامه سال 32 است. 

 
پدر چه کاره بودند؟ 

 
کشاورز بودند. پدر من ابتدا کارمند راه آهن بود و بعد رها کرد. 

 
چه کشاورزي می کردند؟ 

 
برنج کاري می کردند. 

 
مادر هم خانه دار بود؟ 

 
بله. 

 
چند خواهر و برادر هستید؟ 

 
ما 7 برادر و دو خواهر هستیم. 

 
چه سالی ازدواج کردید؟ 

 
سال 58 

 
چطور با حاج خانم آشنا شدید؟ 

رئیس دبیرستان در شهر ما بودندف اشخاصی را سپرده بودیم که اگر کسی را می شناسید معرفی کنید. اشخاصی را معرفی رکردند و

 
با ایشان منجر به ازدواج شد. 

 
مهریه چقدر است؟ 

 
مهریه 14 تا سکه رایج روز ؛ منظورم طلا نیست. 

 
خطبه عقد را چه کسی خواند؟ 



 
مرحوم آیت االله روحانی، نماینده ولی فقیه استان مازندران خطبه را خواندند. 

 
چند فرزند دارید؟ 

 
5 فرزند دارم. 

 
چه می کنند و چه تحصیلی داشته اند؟ 

آقا سجاد پسر بزرگ من است و ایشان تا مقطع فوق لیسانس می خواند و الان حقوق می خواند، کار آزاد دارد. بچه هاي من برخلاف

 
من که ته کارمندي هستم آنها خیلی دنبال شغل کارمندي نرفتند. شاید هم سختی هاي کار من را دیدند. 

 
حاج خانم هنوز فعالیت اجتماعی دارند؟ 

 
ایشان دبیر شدند، بازنشسته شدند. فعالیت اجتماعی ندارند و الان خانه هستند و به ما کمک می کنند. 

 
شما چقدر به ایشان کمک می کنید؟ 

 
ما گاهی ظرف می شوییم و کار دیگري بلد نیستم. 

 
غذا درست نمی کنید؟ 

 
بلد نیستم. 

 
تفریح آقاي اکبري چیست؟ 

تقریباً تفریحی نداریم. گاهی که فرصتی است بچه ها را سوار می کنم و تا مرقد امام و شاه عبدالعظیم و زیارتی می کنیم. اگر شرایط

 
مساعد باشد مشهد می رویم. قبلاً فرصت بهتر بود و چند باري کربلا رفتیم. 

 
اهل ورزش نیستید؟ 

ورزش اصلی و رسمی من ژیمناستیک بود. چون شاگرد ممتاز بودم و در رشته ریاضی درس می خواندم، درس خوان بودم، حرفه اي
وارد ورزش نمی رفتم. خیلی خوب والیبال بازي می کردم، خیلی خوب بودم ولی حرفه اي کار نکردم چون محور اصلی براي من درس

 
بود. 

 
اهل سینما، تلویزیون، سریال هستید؟ 

 
سینما اصلاً نمی روم. سریال هم وقت نمی کنم تماشا کنم. سریال گاندو را یکی در میان نگاه می کنم. 



 
سریال گاندو چطور است؟ 

خیلی خوب است. ما در بخش صنعت، تولید و معدن که بیان کردم استعدادهایی داریم در بخش تولید فیلم و هنر نیز استعدادهاي

 
برجسته اي داریم منتهی باید سرمایه گذاري شود. 

 
اهل فوتبال هستید؟ 

 
در نوجوانی فوتبال بازي می کردم. 

 
قرمز یا آبی؟ 

 
من خیلی در قید این نبودم. فوتبال وقتی تیم ملی می رود حساس می شوم و مسابقات را تماشا می کنم. 

 
روي نساجی هم حساسیتی ندارید؟ 

 
حالا نساجی براي شهر ما بود و خوب بود. نساجی هم مظلوم واقع شد، چرا که باید کارخانجات آن باشد که اینها را حمایت کند. 

 
بهترین رفیق شما در مجلس چه کسی است؟ 

دوستی که پیگیر کارها بخوبی است من آقاي دکتر دهنوي را می توانم نام ببرم. ایشان عضو هیئت رئیسه مجلس هستند و عضو

 
کمیسیون صنایع است و بسیار باانگیزه است. دوست جدیدي است ولی دوست بسیار بامرامی است. 

 
فعالیت قبل از انقلاب داشتید؟ دستگیر شدید؟ 

 
بله. من چند بار موقت دستگیر شدم، اما زندان نرفتم. 

 
نخستین مسئولیت شما بعد از زندان فرمانداري سوادکوه بود؟ 

نخیر. دادستان انقلاب قائمشهر بودم و بعد فرماندار سوادکوه شدم و اینجا استخدام نشدم. بعد زمانی که فرماندار بودم روزنامه فرم پر
کردم تا وزارت خارجه بروم. 8 ماه بعد من را خواستند و گفتند روز جمعه امتحان دارید. امتحان شبیه کنکور، 5 ساعته از ما گرفتند و
در آنجا ممتاز شدم. وقتی مصاحبه کردند زیر برگه من همانجا نوشتند اعزام به دفتر اروپایی سازمان ملل در ژنو که آن زمان سرقفلی
داشت و در بدنه وزارت خارجه و شاید الان هم دارد. زیر برگه مصاحبه من آن زمان این را نوشتند. در 6 فروردین سال 62 در وزارت
خارجه مشغول شدم و در وزارت خارجه هم اذیت می شدیم. نمی دانم می توانم اسم ببرم یا خیر. من در اداره کل سازمان هاي بین
المللی بودم، مدیر کل آن آقاي محمدجعفر محلاتی بود که بعداً دستگیر شد. ایشان اذیت می کرد و رفتارهاي غیرمعقول و غیرمتعارف
داشت. برخوردهاي او مشخص بود جهت دهی دارد. آقاي جعفر محلاتی، سیروس ناصري، آقاي ظریف بود، آقاي ظریف را کمتر در
تهران دیدم، ایشان بیشتر نیویورك بود ولذا وقتی آقاي ظریف درباره سیاست خارجه و ماموریت هایش صحبت می کرد، البته من

 
اعتقاد داشتم دیپلماسی در زمان آقاي ظریف نداشتیم. 



 
زمان دادگاه انقلاب قائمشهر چند نفر را محاکمه کردید؟ 

زمان ما زمان محاکمه نبود. در زمان ما محاکمه بعد از انقلاب تمام شده بود. ما در مقطعی بودیم که اصلاً محاکمه نداشتیم به این
علت که زمان درگیري هاي خیابانی منافقین بود. هنوز دست به اسلحه نبرده بودند که با آنها برخورد شود. همان زمان که جوان
بودیم وقتی حضرت امام فرمودند منافقین آمریکایی هستند، براي ما خیلی جالب بود، چون شعار مرگ بر امریکا را براي خودشان

 
مصادره کردند. 

 
از ژنو، خاطره و یا ناگفته اي ندارید؟ 

احساس در آن زمان این بود که ما خیلی بصورت منظم در عرصه هاي بین المللی حضور نداریم. آن زمان اوایل انقلاب قدري این
طبیعی بود ولی بعدها که محمدجعفر محلاتی دستگیر شد ... او رشد کرد و بعد نماینده دائمی ایران در سازمان ملل شد. بعد، من این
زمان وزارت خارجه نبودم. من به این شخصیت اعتراض کردم و گفتم از وزارت خارجه می روم. آن روز که اخبار اعلام شد که جلسه
ستاد جنگ در استان داشتیم، من گفتم ایشان خائن هستند و خیانت به کشور می کند. وقتی زمان گذشت و صلح شد و مذاکرات ژنو
پیش آمد، ایشان نفر اصلی بود، در آنجا دستگاه هاي نظارتی ما متوجه می شوند ایشان اطلاعاتی که از ما می گیرد به امریکا می دهد

 
و امریکا بخشی را به عراق می دهد و بقیه را براي خود نگه می دارد. 

 
جبهه هم رفته اید؟ 

 
بله. من در جبهه مسئول ستاد جنگ بودم و نمی گذاشتند بروم ولی 6 ماه رفتم. 

 
اگر بخواهیم نگاهی به انتخابات ها داشته باشیم، انتخابات بعد از رهبري حضرت آقا به آقاي هاشمی راي دادید؟ 

 
آن زمان همه به ایشان راي دادند. 

 
دوره دوم هم به آقاي هاشمی راي دادید؟ 

بله. جامعه با ایشان بود. حرف هایی که درباره هاشمی می زنند، از آقاي هاشمی ما هیچ رانتی ندیدم و نه مقامی بهره مند شدیم، این
حرف ها الان جالب نیست چون ایشان مرحوم شدند. من بعداً از طریق آقاي شمسایی و رفقا جویا شدم، من را به دفتر آقاي هاشمی

 
دعوت کردند و کار کردم. 

 
در دوره ریاست جمهوري ایشان بود؟ 

 
بله. آخر سال 74 بود که من انتخاب شدم و در سال 75 رسماً نماینده مجلس پنجم شدم. 

 
چه کسی شما را براي مجلس پنجم تشویق کرد؟ با چه کسی مشورت کردید و چطور به مجلس رفتید؟ 

تشویق نبود، یکسري از نیروهاي اصلی شهر بچه هاي رزمنده و معلمین فعال و سیاسیون از من دعوت کردند و قبول نمی کردم.
خیلی اصرار کردند چون من ذاتاً آن زمان کار اجرایی دوست داشتم. حضرت آقا سال 76 بیان کردند که هیچ کسی براي من هاشمی



نمی شود. دیدم برخی از گروه هاي بی ظرفیت از این امر سوءاستفاده می کنند و در انتخابات مجلس یازدهم خیلی ما را به همین نام

 
تخریب کردند، تخریب روانی و غیراخلاقی بود. 

 
سال 76 به آقاي خاتمی یا آقاي ناطق راي دادید؟ 

 
من به آقاي خاتمی راي ندادم، به آقاي ناطق راي دادم. شاخص بودند و مشخص بود. 

 
براي ایشان کار هم می کردید؟ 

 
بله. کار کردم. آن زمان آقاي ناطق مثلا ولایی بود و آقاي خاتمی اصلاح طلب بود. 

 
فکر می کردید آقاي ناطق راي نیاورد؟ 

ما در کوران کار دیدیم کارهاي زمین است و عده اي خاطرجمع شدند، تکیه آقاي ناطق به همین مجموعه مدیرانی بود که در کار

 
حضور داشتند، یعنی به جامعه و جوانان باید بیشتر تکیه می کرد که نشد. 

 
آقاي خاتمی را چطور دیدید؟ 

آقاي خاتمی که انتخاب شد در مجلس پنجم نماینده بودم، ما منطقی داریم که هر سلیقه اي از دولت که سرکار است، بالاخرهدو
دولت نداریم بلکه یکی است، باید در جهت حمایت از مردم کاري کنیم که دولت تقویت شود و موفق شود. این منطق و تز ماست.
همراهی سیاسی و جناحی با خیلی ها ندارم. سعی کردیم ایشان را کمک کنیم و ایشان هم در دوره اول خوب بود، اواسط دوره اول

 
یکسري تندروهاي اصلاح طلب با ایشان دست به یقه شدند و در دوره دوم کارهاي دیگري کردند. 

 
در مجلس پنجم همه کابینه آقاي خاتمی راي آورد. 

 
فکر می کنم اینطور بود 

 
کسی در اولین کابینه آقاي خاتمی نیفتاد. 

 
به یاد ندارم. 

 
اصل ماجرا، استیضاح آقاي مهاجرانی بود. 

بله. استیضاح آقاي مهاجرانی شروع شده بود. آقاي عبداالله نوري که وزیر کشور بود خیلی شلوغ می کرد و به هر حال کارهاي ایشان
استاندارد نبود. حضوري هم به او گفته بودیم، چون وزیر کشور بود. آقاي مهاجرانی هم علی رغم ادعاي خود خیلی عاقل نبود. من با
ایشان صحبت کردم که این کارها را می کنید به چه علت است؟ وقت خودت و مملکت را تلف نکن، خودت را فداي این جریانات نکن.
اصل و محور را کار قرار دهید. این مطالب را که عنوان کردم 20-15 دقیقه زمان برد، این که گفتم خودت را فداي جریانات نکن

 
ایشان گفت من نمی دانستم این کار من فداکاري است. گفتم خب من صحبتی با شما ندارم. 



 
در سال 84 به آقاي احمدي نژاد راي دادید؟ 

 
مرحله اول به آقاي هاشمی راي دادم. 

 
مرحله دوم چطور؟ 

 
فکر می کنم به آقاي احمدي نژاد راي دادم. الان دقیق به خاطر ندارم. 

 
به نظر شما 8 سال آقاي احمدي نژاد چطور بود؟ 

شخصیت آقاي احمدي نژاد را قبول داشتم. در سمت هایی که ایشان بود مثلاً شهردار تهران شد و مقالات در روزنامه می نوشت
شخصیت ایشان را قبول داشتم هر چند شناختی روي ایشان نداشتم. ایشان هم وقتی رئیس جمهور شد، رفقاي ایشان از من دعوت

 
کردند و من مدیر سازمان صنایع و معادن استان تهران شدم. آنجا هم خیلی خوب کار کردم و آثار این فعالیت ها هنوز وجود دارد. 

 
سال 88 چطور؟ در آنجا هم به آقاي احمدي نژاد راي دادید؟ 

بله، در فتنه 88 پنج شبانه روز بیدار بودم. پشت فرمان بودم. 3-2 نفر از رفقا همراه من بودند و شب تا صبح بیدار در خیابان هاي
تهران بودم. در واقع در دفاع از ولایت، انقلاب، نظام کار می کردیم. بچه هاي من نیز همینطور بودند. خیلی خوب در حوزه بسیج

 
کمک می کردند. 

 
فکر می کنید آقاي رئیسی سال 96 با سال 1400 تفاوتی کرد؟ 

من تفاوتی نمی بینم و قدري تجربه ایشان بیشتر شده و الان شروع کار است. شروع کار همین که اولین اولویت را بین مردم

 
خوزستان قرار می دهد، این امید را در مردم ایجاد می کند و وقتی طرف بخواهد کار کند خدا هم کمک می کند. 

 
در انتخابات مجلس یازدهم برخی با شما بی اخلاقی کردند و مسائلی را مطرح کردند؛ شما بیشتر سکوت کردید. 

بله. برادري که 4 سال نماینده بود، با هم بودیم، به ما تاخته بود. مهدي ما تماس گرفت و گفت این کسی که تخریب می کنید پدر
من است. آن آقا گفته بود من اکبري را نمی شناسم؛ ما را تالار پشتی صدا می کردند بخاطر پسوندي که داشتیم. من ایشان را در

 
مجلس دیدم. 

 
چه زمانی بود؟ 

نماینده شدیم. اوایل مجلس یازدهم بود. من ایشان را در مجلس دیدم و ماسک را برداشتم و گفتم سلام، من عزت االله اکبري
تالارپشتی هستم. من را شناختید؟ گفت ارادت دارم. گفتم کجا ارادت دارید؟ شما یک فرصت داشتید و این میزان من را تخریب
کردید. گفت من ایراد به شما نداشتم بلکه ایراد به این داشتم که تیم را چرا اینطور انتخاب کردند. گفتم در آن من نقشی نداشتم چه
کسانی در لیست باشند. گفتم همه را رها کردید و به من چسبیدید؟ گفت اینکه طرف در تراز تهران باشد را حرف داشتیم. گفتم شما



 
نماینده تهران بودید در تراز تهران بودید و الان هستید؟ 

 
عذر خواهی نکردند؟ 

 
نخیر. عذرخواهی کجا بود؟! 

 
مجلس یازدهم را چطور دیدید و نقاط قوت و ضعف چطور بود؟ 

مجلس یازدهم در کلیت امر یک مجلس انقلابی و باانگیزه است و خوب می شود کار کند منتهی یکسري موانع وجود دارد. بحث
اولویت ها که هیئت رئیسه و آقاي قالیباف به این می پردازند که اولویت هاي جامعه را در نوبت جلو قرار دهیم و قانون را وضع کنیم و

 
نیاز جامعه را برطرف کنیم. 

یا همین بحث طرح صیانت که عنوان کردیم نظر ما این بود که با توجه به استقرار دولت جدید، که آقاي رئیسی انتخاب شده بود،
اجازه دهیم دولت مستقر شود و لایحه بدهد و بگوید نیاز من این است. ولی به هر حال حق قانونی مجلس است که می تواند طرح

 
بدهد. 

 
فکر میکنید مجلس یازدهم در مسیر پخته تر شدن و بهتر شدن و پیشرفت است؟ 

 
بله. مجلس، انقلابی و کارآمد است. الان دولتی که روي کار آمد این کمک می کند. 

 
برخی می گویند الان ماه عسل دولت و مجلس است. ممکن است در ادامه به اختلاف بخورند. پیش بینی شما چیست؟ 

 
واقعیت این است که ممکن است چنین شود ولی من به اختلافات جدي فکر نمی کنم که اتفاق افتد. 

خیلی لطف کردید. ان شااالله موفق باشید. من خداحافظی می کنم و آخر برنامه را به مهمان ارجمند می سپارم که با دست خط خود

 
یادگاري براي ما بنویسند. 

 
«بسم االله الرحمن الرحیم. 

 
حضور بنده در این برنامه مصادف است با هفته دولت و استقرار دولت جناب آقاي آیت االله رئیسی. 

 
درود بر شهداي دولت و شهید رجائی و شهید باهنر و آرزوي موفقیت براي دولت انقلابی جناب آقاي رئیسی داریم. 

تقارن حضور اینجانب در برنامه دست خط با هفته دولت، استقرار دولت انقلابی را به فال نیک می گیریم و از جناب آقاي رنجبران و

 
تیم همکار ایشان که زحمت زیادي را متقبل شده اند، سپاسگزاریم. 

ان شااالله این برنامه ها براي ملت بزرگ ایران مفید باشد. در پایان درود بر امام راحل و همه شهدا و شهید بزرگوار سردار دل ها، حاج
قاسم عزیز، می فرستیم و آرزوي تندستی و سلامتی براي مقام معظم رهبري حضرت آیت االله خامنه اي و موفقیت ایشان در مصاف با



 
استکبار جهانی را از خدا و آقا امام زمان طلب می نماییم». 

انتهاي پیام/



بازسازي اتوبوس هاي ناوگان حمل و نقل شهري

منبع: ایمناشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس سازمان مدیریت حمل بار و مسافر شهرداري همدان از بازسازي اتوبوس هاي ناوگان حمل و نقل شهري خبر داد و
گفت: با مشارکت صندوق کارآفرینی امید، بازسازي 26 دستگاه اتوبوس توسط شرکت شهاب خودرو دیزل را آغاز که تاکنون

بازسازي کامل 8 دستگاه از این اتوبوس ها صورت گرفته است.

 
بازسازي اتوبوس هاي ناوگان حمل و نقل شهري 

 رئیس سازمان مدیریت حمل بار و مسافر شهرداري همدان از
بازسازي اتوبوس هاي ناوگان حمل و نقل شهري خبر داد و گفت: با مشارکت صندوق کارآفرینی امید، بازسازي 26 دستگاه اتوبوس

 
توسط شرکت شهاب خودرو دیزل را آغاز که تاکنون بازسازي کامل 8 دستگاه از این اتوبوس ها صورت گرفته است. 

 
به گزارش خبرنگار ایمنا، محمدرضا بیاناتی در اینستاگرام خود نوشت: 

 
"بازسازي اتوبوس هاي ناوگان حمل و نقل شهري 

با مشارکت صندوق کارآفرینی امید، بازسازي 26 دستگاه اتوبوس توسط شرکت شهاب خودرو دیزل را آغاز که تاکنون بازسازي کامل
8 دستگاه از این اتوبوس ها صورت گرفته و امروز تحویل ناوگان اتوبوسرانی همدان شد و 8 دستگاه نیز در مراحل پایانی بازسازي قرار
دارد و در ماه هاي آتی تکمیل و وارد ناوگان می شود و بازسازي سایر اتوبوس ها نیز بر اساس زمان بندي انجام و به مرور انجام و

 
افزوده خواهد شد. 

توسعه حمل و نقل عمومی از جمله برنامه هاي شاخص سازمان است که در همین راستا بازسازي اتوبوس هاي درون شهري با
مشارکت صندوق کارآفرینی امید در حال انجام است و خوشبختانه تاکنون تعداد 8 دستگاه از این اتوبوس ها به صورت کامل بازسازي

 
شده و وارد ناوگان می شود. 

در اجراي این طرح شهرداري همدان مبلغ 26 میلیارد ریال هزینه کرده است و صندوق کارآفرینی امید نیز مبلغ 18 میلیارد ریال در



قالب وام مشارکت داشته است که با برنامه ریزي صورت گرفته و بر اساس توافقات قبلی و زمان بندي از پیش تعیین شده بازسازي

 
کامل 8 دستگاه اتوبوس دیگر نیز در ماه هاي آینده نوسازي و به شهروندان هدیه خواهد شد. 

 
بازسازي سایر اتوبوس هاي فرسوده باقی مانده نیز با تأمین اعتبار لازم در ماه هاي آینده و به مرور انجام خواهد شد. " 



به زودي مشعل گاز در سیستان روشن خواهد شد/ از حق آبه مردم نمی گذریم

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/06/12

زابل/ رئیس جمهور در جمع مردم زابل گفت: به زودي مشعل گاز در سیستان روشن خواهد شد، همچنین راه اندازي راه آهن
زاهدان به زابل و ایجاد شبکه ریلی به زابل در دستور کار است.

به گزارش خبرگزاري بسیج از زابل، مراسم گرامیداشت
اولین قیام مردم سیستان به خونخواهی امام حسین علیه
السلام با حضور آیت االله رئیسی، رئیس جمهور، حجت
الاسلام قمی رییس سازمان تبلیغات کشور و مسئولین
کشوري و استانی و منطقه اي، صبح امروز در میدان امام

 
حسین(ع) زابل برگزار شد. 

رئیس جمهور در این مراسم اظهار کرد: ارادت به ساحت
مقدس امام حسین (ع) سرمایه بزرگ مردم سیستان است
که نباید گذاشت کمرنگ شود، باید تاکید کرد شور و شعور

 
حسینی حفظ شود. 

وي افزود: دولت جدید به مشکلات سیستان و بلوچستان حساس شده و براي همین دومین سفر استانی خود را به این منطقه

 
اختصاص داده ایم. 

آیت االله ابراهیم رئیسی با بیان اینکه براي حل مشکلات آب به دنبال راه کارهاي میان مدت و طولانی مدت هستیم، افزود: امروز از
برخی روستاها بازدید کردیم، وضعیت کشاورزي مردم سیستان را دیدم،مشکلاتی وجود دارد، کمبود بارش باران و آب براي کشاورزي

 
و مشکلاتی که از آن رنج میبرید و لمس کرده اید. 

رئیس جمهور بیان کرد: در حال حاضر کاري که از وزیر نیرو و مسئولان منطقه اي انتظار داریم، لایروبی و رسوب زدایی براي انتقال

 
آب به چاه نیمه ها است، قطعا براي اینکار اعتباري اختصاص خواهد یافت. 

 
از حق آبه مردم سیستان نمی گذریم 

وي با تاکید بر اینکه، حق ابه متعلق به سیستان قانونی است، ادامه داد: حق آبه اي که متعلق به این منطقه است و ما از این حق نمی

 
گذریم اما نیازمند دیپلماسی فعال هستیم که حتما آن را دنبال می کنیم. 

رئیسی بیان کرد: بحث داد و ستد مرزي و فعال شدن بازارچه ها به صورت قانونی تسهیل می شود، باید بازارچه ها تجارت را در

 
منطقه فعال کنند و اشتغال ایجاد شود و در پی این اتفاق به رونق اقتصادي کمک می شود. 



وي ضمن تاکید بر استفاده حداکثري از توان نیروگاه هاي بادي، گفت: ما در این استان مناطق خوبی براي نیروگاه هاي بادي داریم
که باید به سراغ فعال کردن آن ها برویم؛ براي اتمام پروژه هاي نیمه تمام با کمک نهادهاي انقلاب اسلامی، ستاد اجرایی بنیاد برکت،

 
بنیاد مستضعفان و... تلاش شود و قطعا میتوان با کمک تمام قوا همه پروژه هاي نیمه کاره را مدیریت کرد. 

رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت معادن استان سیستان و بلوچستان، گفت: ما نعمت هاي زیادي در این استان داریم باید بهره برداري
کنیم همچنین نعمت امنیت در این استان بسیار خوب است باید قدردانی کرد، نعمت وحدت و انسجام شیعه و سنی بین همه اقوام

بزرگترین نعمت است، هرچه وحدت بیشتر باشد توسعه بیشتر است.



اظهار ارادت مردم به اهل بیت روز به روز بیشتر می شود

منبع: رساشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/06/12

آیت االله رئیسی در جمع عزاداران زابل با بیان اینکه اظهار ارادت مردم به اهل بیت، روز به روز بیشتر می شود، گفت: احیاي
حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد

آیت االله رئیسی در جمع عزاداران زابل با بیان اینکه اظهار ارادت مردم به اهل
بیت، روز به روز بیشتر می شود، گفت: احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی

 
فعال، پیگیري خواهیم کرد 

به گزارش سرویس سیاسی خبرگزاري رسا، آیت االله سید ابراهیم رئیسی رییس
جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با
حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدین(ع) در میدان امام حسین

(ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی

 
مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم. 

رییس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است

 
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و
جدیت دنبال کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و
بلوچستان قرار دادیم. قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از
ابتداي ورود به استان نیز از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک

 
آشنا شدم و آخرین وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رییس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

آیت االله رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود،
اعتماد داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها،
راهکارهایی کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و

 
حفر چاه هاي عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رییس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 



همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رییس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

آیت االله رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و
اظهار داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات

 
و سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رییس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

آیت االله رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم
گسترش فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی

 
فرمان امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رییس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

وي بیان کرد: به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با

 
دست تواناي خود این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد،
افزود: با همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد
شد. باید شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در

گرو وحدت و انسجام است.



آیت االله محمدسعید حکیم، از مراجع چهارگانه نجف درگذشت

منبع: خبر فوريشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/06/12

آیت االله سید محمدسعید حکیم، از مراجع چهارگانه نجف به دیار باقی شتافت.

آیت االله سید محمدسعید حکیم، از مراجع چهارگانه نجف

 
به دیار باقی شتافت. 

آیت االله سید محمدسعید حکیم، از مراجع تقلید نجف
ساعتی پیش درگذشت. سید محمدسعید طباطبائی حکیم،
زاده 1314 در نجف بود. پدرش سید محمدعلی طباطبائی

 
حکیم و مادرش دختر سید محسن حکیم است. 

وي از همان آغاز جوانی یعنی در سال 1388 هـ. ق.
(1346 هـ ش) به تدریس بحث هاي عالی و خارج حوزه
اي فقه و اصول و همچنین به تدریس تفسیر و اخلاق
پرداخت در این میان شاگردان وي در حوزه علمیه نجف

وقم اشتغال علمی دارند. محمد سعید حکیم پس از درگذشت ابوالقاسم خویی در سال 1371 رساله عملیه خود را منتشر کرد.



نسخه اي براي ارزان شدن قیمت مسکن

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/06/12

با وجود آن که ظرفیت هاي زیادي به لحاظ اقتصادي و اشتغال در بازار مسکن وجود دارد آنطور که باید از فرصت هاي
موجود براي رونق بازار مسکن و به دنبال آن فعال کردن شغل هاي مرتبط با آن استفاده نکرده ایم.

کبنا ؛با وجود آن که ظرفیت هاي زیادي به لحاظ اقتصادي
و اشتغال در بازار مسکن وجود دارد آنطور که باید از
فرصت هاي موجود براي رونق بازار مسکن و به دنبال آن

 
فعال کردن شغل هاي مرتبط با آن استفاده نکرده ایم. 

یک کارشناس حوزه کار با تاکید بر پرداخت وام هاي ودیعه
مسکن به کارگران، بردن سیمان به بورس در شرایط حاضر
را اقدامی موثر دانست و گفت: اگر بازار به ثبات برسد و نرخ
مصالح منطقی شود، قیمت مسکن و اجاره بها متعادل

 
شده، ساخت و ساز رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند. 

حمید حاج اسماعیلی اظهار کرد: پرداخت وام ودیعه مسکن یکی از راهکارهاي موثر براي تقویت قدرت خرید یا اجاره مسکن کارگران
است که خوشبختانه از سال گذشته به جهت حمایت از خانوارها و اقشار ضعیف پرداخت آن در دستور کار قرار گرفت و امسال نیز

 
ادامه دارد. 

وي افزود: در شرایطی که دستمزدها کفاف اجاره بهاي کارگران را نمی دهد، پرداخت وام هاي ودیعه مسکن در افزایش قدرت معیشت

 
و کاهش هزینه هاي زندگی کارگران اثر گذار است. 

این فعال حوزه کار ادامه داد: اگر سیاستگذاري ها در حوزه مسکن موفقیت لازم را داشت امروز رشد بیش از 50 درصدي مسکن و

 
افزایش هزینه هاي اجاره بها و فشار بر خانوارهاي کارگري را شاهد نبودیم. 

به گفته حاج اسماعیلی با وجود آن که ظرفیت هاي زیادي به لحاظ اقتصادي و اشتغال در بازار مسکن وجود دارد آنطور که باید از

 
فرصت هاي موجود براي رونق بازار مسکن و به دنبال آن فعال کردن شغل هاي مرتبط با آن استفاده نکرده ایم. 

وي در عین حال بر لزوم ثبات در بازار مسکن و همچنین تثبیت نرخ مصالح تاکید و خاطرنشان کرد: دولت باید تلاش کند که ثبات
در بازار به وجود آید، اگر این اتفاق بیفتد قیمت مصالح منطقی می شود و به دنبال آن قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت

 
و ساز رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند. 

این کارشناس اشاره اي هم به بردن مصالح به ویژه سیمان در بورس کرد و با بیان اینکه دلالان مانع توزیع صحیح مصالح در بازار می
شوند، گفت:به طور حتم بورس، مسیري است که هم به لحاظ قیمت هم به لحاظ توزیع خیلی تاثیر دارد چون در حال حاضر هم در
بحث قیمت هم در توزیع دچار مشکل هستیم بنابر این تا زمانی که شرایط در بازار مصالح ساختمانی سخت باشد، بورس شرایط

 
بهتري است. 

حاج اسماعیلی در توضیح مزایاي ورود سیمان به بورس اظهار کرد: با توجه به آنکه در بورس هم عرضه به صورت منطقی انجام می
شود و هم قیمتها منطقی است، بردن سیمان در بورس بهترین کار ممکن است؛ اگر بازار آزاد باشد نمی توانیم دلالان و واسطه ها را

حذف کنیم. به هرحال کسانی هستند که احتکار می کنند و اجازه نمی دهند مصالح به درستی توزیع شود. 



وي گفت: اگرچه بورس راهکار مناسبی است ولی ما نباید همیشه چشممان به بورس باشد و همه چیز را از کانال مشخص توزیع کنیم
بلکه دولت باید تلاش کند که ثبات در بازار ایجاد شود. اگر بازار به ثبات برسد، بیشتر مشکلات حل می شود.



6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور

منبع: ایمناشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/06/12

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی گفت: ارزش صادرات محصولات کشاورزي کشورمان شش میلیارد دلار است.

 
معاون وزیر جهاد کشاورزي خبر داد: 6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی گفت: ارزش صادرات

 
محصولات کشاورزي کشورمان شش میلیارد دلار است. 

به گزارش ایمنا، محمد مهدي برومندي عصر امروز جمعه در
جلسه کارگروه آب و خاك در استانداري اردبیل، اظهار کرد: در
شرایطی که جنگ اقتصادي و تحریم هاي شدید را پشت سر می
گذاریم و دشمنان سفره مردم را هدف گذاري کردند در بخش
کشاورزي، تولید محصولات و همچنین تأمین امنیت غذایی

 
عملکرد مطلوبی را در سطح کشور شاهد هستیم. 

وي تصریح کرد: به همت کشاورزان و تولیدکنندگان در سال گذشته شش میلیارد دلار محصولات متنوع کشاورزي از گمرکات کشور

 
صادر شده که این بخش تنها بخش اقتصادي در کشور بوده که با رشد مثبت مواجه شده است. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی با بیان اینکه 50 درصد ارزش صادراتی و درآمد ارزي کشور در بخش کشاورزي متعلق به

 
حوزه باغبانی است، گفت: 3.2 دهم میلیارد دلار صادرات محصولات باغبانی در سال گذشته بوده است. 

برومندي افزود: در کنار تأمین نیاز داخلی، بخشی از محصولات باغی کشور به خارج صادر شده که امسال نیز این رقم افزایش خواهد

 
یافت. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود خاطر نشان کرد: 18 درصد اراضی کشور در اختیار تولیدکنندگان محصولات باغبانی است در
حالی که 20 درصد تولید محصولات در این بخش عهده دار هستند و 52 درصد ارزش افزوده بخش کشاورزي مربوط به تولید

 
محصولات متنوع باغی و سردرختی است. 

برومندي میزان تولید محصولات حوزه باغبانی را 24 میلیون تن اعلام کرد و ادامه داد: با تلاشی که کشاورزان و تولیدکنندگان استان
اردبیل در حوزه زراعت، باغبانی و همچنین دامداري انجام می دهند، در کنار تأمین امنیت غذایی سعی و تلاششان بر این است تا

 
چهار میلیون تن محصولات تولید شده را با کیفیت مناسب به بازارهاي جهانی نیز عرضه کنند. 

وي اضافه کرد: در استان اردبیل 750 هزار هکتار اراضی کشاورزي و 40 هزار هکتار باغات وجود دارد که تولید محصولات سردرختی



 
در این استان سالانه 400 تا 450 هزار تن می باشد. 

برومندي سیاست گذاري سازمان جهاد کشاورزي را در بخش باغبانی یادآور شد و بیان کرد: توسعه گلخانه ها و کشت محصولات
متنوع در این بخش علاوه بر گل و گیاه و سبزي و صیفی جز رویکردهاي اصلی است که در این بخش تولید محصولات متنوع باغبانی

 
در دستور کار قرار گرفته است. 

وي با بیان اینکه تا سال 1404 در سطح کشور 48 هزار هکتار گلخانه راه اندازي می شود، اظهار کرد: تا پایان امسال قرار است 25

 
هزار هکتار گلخانه در کشور به شکل مدرن راه اندازي شود. 

برومندي استان اردبیل را جز سه استان پیشرو در توسعه گلخانه ها اعلام کرد و گفت: بر اساس آخرین ارزیابی انجام شده استان
اردبیل به رغم آنکه در سال هاي گذشته جز استان هاي سطح پایین در توسعه گلخانه ها بوده اما در دو سه سال اخیر با توسعه

 
جهشی توانسته رتبه سوم کشور را به دست آورد. 

وي در ادامه سخنان خود افزود: در این زمینه از حمایت هاي استاندار اردبیل و سایر مسئولان قدردانی می کنیم که با یک رویکرد

 
مناسب توانستند به توسعه گلخانه ها همت کنند. 

برومندي به توسعه کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین اشاره کرد و ادامه داد: بر اساس تفاهم نامه امضا شده با صندوق کارآفرینی
قرار است یک هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار تسهیلات ارزان قیمت در اختیار تولیدکنندگان گیاهان دارویی قرار گیرد تا زمینه

 
کشت و عمل آوري این محصولات گسترش پیدا کند. 

وي خاطر نشان کرد: در استان اردبیل شرایط براي کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین و سایر مناطق مهیاست که سعی خواهیم

 
کرد از ظرفیت تسهیلات پرداختی صندوق کارآفرینی براي فعالان این بخش پرداخت کنیم. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی اضافه کرد: باغبانی کشور با مشکلات سنتی روبه روست به گونه اي که اکثر فعالان این
بخش تولید معیشتی و خرد دارند در حالی که باید به سمت توسعه باغات مدرن با روش هاي مناسب آبیاري و همچنین تأمین نهاده
هاي مختلف حرکت کنیم که در این استان نمونه این کار پروژه سرشاخه کاري گردو و همچنین تولید انگور به روش روسیمی است

 
که قطعاً دو تا سه برابر میزان تولید را افزایش خواهد داد. 

منبع: مهر



رئیسعلی دلواري نماد مقاومت و استعمار ستیزي است

منبع: تقریب نیوزشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش حوزه استان ها خبرگزاري تقریب، آیت االله
غلامعلی صفایی بوشهري در پیام آدینه خود که نسخه اي
ازآن در اختیار ایرنا قرار گرفت افزود: رئیسعلی دلواري به
همگان درس اسلام خواهی، وطن دوستی، استعمار
ستیزي، بصیرت، دلاوري، مقاومت، شجاعت و شهادت
طلبی آموخت و این جریان استعمار و نفوذ موجب شهادت

 
آن دلاور مرد خطه جنوب شد. 

وي بیان کرد: استان بوشهر داراي ظرفیت آمایشی بسیار بالا و در تمامی عرصه هاي پیشرفت داراي توانمندي هاي فراوان و مردم

 
بسیار ارجمند و گرامی است و تاریخی پرشکوه دارد. 

صفایی بوشهري اضافه کرد: به همین دلیل باید به این استان ارزشمند و این مردم بویژه جوانان غیور و با دانش توجه ویژه شود و
استانداري براي این استان باید انتخاب شود که بتواند ظرفیت هاي این این خطه زرخیز و دارالحماسه را فعال و به مردم و جوانان

 
خدمت کند و زمینه هاي مناسب پیشرفت همه جانبه، درخور و شایسته این استان فراهم آورد. 

وي ادامه داد: باید ایمان، تقوا و اخلاق مدار، انقلابی و ولایتمدار، آشنایی کامل به ظرفیت هاي آمایشی استان، داراي برنامه و
راهکارهاي اجرایی پیشرفت آفرین دانش بنیان، مردمی و مردم دار، توجه ویژه به جوانان و جوان باور بودن، قدرت بالا در عرصه جذب

 
اعتبارات ملی براي استان، حل مشکلات معیشتی و فقر از ویژگی هاي استاندار آینده بوشهر باشد. 

صفایی بوشهري، توانمندي در ایجاد اشتغال پایدار، عدالت خواه و فساد ستیز، توان مدیریت و تجربه لازم و کافی در این عرصه، دارا
بودن توان بالاي فعالیت و دلسوزي کافی، ایجاد توسعه متوازن ورزش و موضوع هاي فرهنگی در جغرافیاي استان و حمایت از
نهادهاي فرهنگی، هنري و ورزشی، حمایت جدي از نیروهاي بومی در تمامی عرصه هاي اشتغال، سرمایه گذاري، مسئولیت پذیر و

 
بومی بودن را از دیگر شاخصه هاي استاندار بوشهر معرفی کرد. 

وي با توجه به سیر کاهشی شیوع ویروس کرونا در استان بوشهر از تلاش تلاش گران کادر پزشکی در عرصه پیش گیري و درمان
کرونا تقدیر کرد و گفت: مسئولان نسبت به خدمت به بیماران و درمان آنان و از مردم نیز رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی را در

 
دستور کار قرار دهند. 

انتهاي پیام/



آیت االله محمدسعید حکیم درگذشت

منبع: سلام نوشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/06/12

آیت االله سید محمدسعید حکیم، از مراجع چهارگانه نجف دار فانی را وداع گفت.

 
آیت االله سید محمدسعید حکیم، از مراجع چهارگانه نجف دار فانی را وداع گفت. 

به گزارش سلام نو به نقل از خبرآنلاین، آیت االله سید
محمدسعید حکیم، از مراجع تقلید نجف ساعتی پیش درگذشت.
سید محمدسعید طباطبائی حکیم، زاده 1314 در نجف بود.
پدرش سید محمدعلی طباطبائی حکیم و مادرش دختر سید

 
محسن حکیم است. 

وي از همان آغاز جوانی یعنی در سال 1388 هـ. ق. (1346 هـ
ش) به تدریس بحث هاي عالی و خارج حوزه اي فقه و اصول و
همچنین به تدریس تفسیر و اخلاق پرداخت در این میان
شاگردان وي در حوزه علمیه نجف وقم اشتغال علمی دارند.
محمد سعید حکیم پس از درگذشت ابوالقاسم خویی در سال

1371 رساله عملیه خود را منتشر کرد.



ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور 6 میلیارد دلار است

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/06/12

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی عنوان کرد: به همت کشاورزان و تولیدکنندگان در سال گذشته 6 میلیارد دلار
محصولات متنوع کشاورزي از گمرکات کشور صادر شده است.

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی عنوان کرد: به
همت کشاورزان و تولیدکنندگان در سال گذشته 6 میلیارد
دلار محصولات متنوع کشاورزي از گمرکات کشور صادر

 
شده است. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز، محمدمهدي برومندي
عصر امروز در جلسه کارگروه آب و خاك در استانداري
اردبیل اظهار کرد: در شرایطی که جنگ اقتصادي و تحریم
هاي شدید را پشت سر می گذاریم و دشمنان سفره مردم
را هدف گذاري کردند در بخش کشاورزي، تولید محصولات
و همچنین تأمین امنیت غذایی عملکرد مطلوبی را در

 
سطح کشور شاهد هستیم. 

وي تصریح کرد: به همت کشاورزان و تولیدکنندگان در سال گذشته 6 میلیارد دلار محصولات متنوع کشاورزي از گمرکات کشور

 
صادر شده که این بخش تنها بخش اقتصادي در کشور بوده که با رشد مثبت مواجه شده است. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی با بیان اینکه 50 درصد ارزش صادراتی و درآمد ارزي کشور در بخش کشاورزي متعلق به

 
حوزه باغبانی است، گفت: 3.2 دهم میلیارد دلار صادرات محصولات باغبانی در سال گذشته بوده است. 

برومندي افزود: در کنار تأمین نیاز داخلی، بخشی از محصولات باغی کشور به خارج صادر شده که امسال نیز این رقم افزایش خواهد

 
یافت. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود خاطر نشان کرد: 18 درصد اراضی کشور در اختیار تولیدکنندگان محصولات باغبانی است در
حالی که 20 درصد تولید محصولات در این بخش عهده دار هستند و 52 درصد ارزش افزوده بخش کشاورزي مربوط به تولید

 
محصولات متنوع باغی و سردرختی است. 

برومندي میزان تولید محصولات حوزه باغبانی را 24 میلیون تن اعلام کرد و ادامه داد: با تلاشی که کشاورزان و تولیدکنندگان استان
اردبیل در حوزه زراعت، باغبانی و همچنین دامداري انجام می دهند، در کنار تأمین امنیت غذایی سعی و تلاششان بر این است تا

 
چهار میلیون تن محصولات تولید شده را با کیفیت مناسب به بازارهاي جهانی نیز عرضه کنند. 



وي اضافه کرد: در استان اردبیل 750 هزار هکتار اراضی کشاورزي و 40 هزار هکتار باغات وجود دارد که تولید محصولات سردرختی

 
در این استان سالانه 400 تا 450 هزار تن می باشد. 

برومندي سیاست گذاري سازمان جهاد کشاورزي را در بخش باغبانی یادآور شد و بیان کرد: توسعه گلخانه ها و کشت محصولات
متنوع در این بخش علاوه بر گل و گیاه و سبزي و صیفی جز رویکردهاي اصلی است که در این بخش تولید محصولات متنوع باغبانی

 
در دستور کار قرار گرفته است. 

وي با بیان اینکه تا سال 1404 در سطح کشور 48 هزار هکتار گلخانه راه اندازي می شود، اظهار کرد: تا پایان امسال قرار است 25

 
هزار هکتار گلخانه در کشور به شکل مدرن راه اندازي شود. 

برومندي، استان اردبیل را جز سه استان پیشرو در توسعه گلخانه ها اعلام کرد و گفت: بر اساس آخرین ارزیابی انجام شده استان
اردبیل به رغم آنکه در سال هاي گذشته جز استان هاي سطح پایین در توسعه گلخانه ها بوده اما در دو سه سال اخیر با توسعه

 
جهشی توانسته رتبه سوم کشور را به دست آورد. 

وي در ادامه سخنان خود افزود: در این زمینه از حمایت هاي استاندار اردبیل و سایر مسئولان قدردانی می کنیم که با یک رویکرد

 
مناسب توانستند به توسعه گلخانه ها همت کنند. 

برومندي به توسعه کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین اشاره کرد و ادامه داد: بر اساس تفاهم نامه امضا شده با صندوق کارآفرینی
قرار است یک هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار تسهیلات ارزان قیمت در اختیار تولیدکنندگان گیاهان دارویی قرار گیرد تا زمینه

 
کشت و عمل آوري این محصولات گسترش پیدا کند. 

وي خاطر نشان کرد: در استان اردبیل شرایط براي کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین و سایر مناطق مهیاست که سعی خواهیم

 
کرد از ظرفیت تسهیلات پرداختی صندوق کارآفرینی براي فعالان این بخش پرداخت کنیم. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی اضافه کرد: باغبانی کشور با مشکلات سنتی روبه روست به گونه اي که اکثر فعالان این
بخش تولید معیشتی و خرد دارند در حالی که باید به سمت توسعه باغات مدرن با روش هاي مناسب آبیاري و همچنین تأمین نهاده
هاي مختلف حرکت کنیم که در این استان نمونه این کار پروژه سرشاخه کاري گردو و همچنین تولید انگور به روش روسیمی است

 
که قطعاً دو تا سه برابر میزان تولید را افزایش خواهد داد. 

انتهاي پیام/



در آینده اي نزدیک جوان جویاي کاري در پارسیان وجود نخواهد داشت

منبع: ایسناشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/06/12

استاندار هرمزگان با بیان اینکه شهرستان پارسیان در غرب استان هرمزگان در حال توسعه و پیشرفت پرشتاب است، گفت: با
بهره برداري از پروژه هایی که امروز عملیات اجرایی آن ها آغاز شد، دیگر هیچ جوان جویاي کاري در شهرستان پارسیان

وجود نخواهد داشت.

فریدون همتی عصر امروز (12 شهریورماه) در آیین بهره
برداري از پروژه هاي شهرستان پارسیان با بیان اینکه با
پیگیري هاي مجدانه و رفع موانع، رونق خوبی در منطقه
ویژه اقتصادي پارسیان ایجاد شده است، عنوان کرد: پنج
پروژه شاخص با اعتبار 30 میلیارد تومان به نمایندگی از
24 پروژه با 48 میلیارد تومان اعتبار در شهرستان پارسیان

 
به بهره برداري رسید. 

این مقام مسئول ادامه داد: با صدور مجوز براي ساخت
پتروشیمی ها، آغاز ایجاد زیرساخت ها در منطقه ویژه

اقتصادي پارسیان و فعالیت بندر این منطقه، فعالیت هاي خوبی در این مجموعه آغاز شده و آینده صنایع انرژي بر و صنعت نفت

 
ایران، در هرمزگان در حال رقم خوردن است و همچنین در آینده استان هرمزگان، قطب تولید فولاد در کشور خواهد بود. 

وي با دعوت از همه سرمایه گذاران براي فعالیت در هرمزگان، ادامه داد: سرمایه گذاري هاي منطقه اي در راستاي تکمیل و استفاده
از ظرفیت هاي یکدیگر باید مورد توجه قرار گیرد و با همکاري استان هاي همجوار می توانیم با طرحی منطقه اي، ظرفیت هاي
یکدیگر را در کنار هم بگذاریم و با هم سرمایه گذاري هاي بزرگ را شکل دهیم و استان ها باید با هم کار کنند تا اثرات خوب،

 
اقدامات مشترك منطقه اي را شاهد باشیم. 

استاندار هرمزگان با اشاره به پروژه آب شیرین کن شهرستان پارسیان، افزود: این آب شیرین کن با توجه به سرمایه گذاري صورت
گرفته، قرار است، آب مورد نیاز واحدهاي ایجاد شده در منطقه ویژه اقتصادي پارسیان و این شهرستان را تامین کند و اصل این

 
آبشیرین کن متعلق به شهرستان پارسیان است و تنها مازاد تولید آن به استان همسایه، ارسال خواهد شد. 

همتی تصریح کرد: همچنین با توجه فعال شدن مجموعه عظیمی از شرکت هاي پیمانکار در منطقه ویژه اقتصادي پارسیان، این

 
شرکت ها باید با مشارکت در اجراي پروژه هاي زیرساختی شهرستان پارسیان، مسئولیت اجتماعی خود را ایفا کنند. 

وي با تاکید بر در اولویت بودن اشتغال نیروهاي بومی شهرستان پارسیان، گفت: منطقه ویژه اقتصادي، بستر را براي سرمایه گذاري
شرکت ها فراهم می کند و اصل کار و اشتغال در شرکت ها، انجام می شود و همه نیروهاي شهرستان پارسیان، می توانند در شرکت

 
هاي مختلف در منطقه ویژه اقتصادي، مشغول به کار شوند. 



استاندار هرمزگان با بیان اینکه شهرستان پارسیان در غرب استان هرمزگان در حال توسعه و پیشرفت پرشتاب است، خاطرنشان کرد:
پنج پروژه شاخص با اعتبار 30 میلیارد تومان به نمایندگی از 24 پروژه با 48 میلیارد تومان اعتبار در شهرستان پارسیان به بهره

 
برداري رسید. 

همتی اظهار داشت: همچنین عملیات احداث هشت پروژه زیرساختی با بیش از 250 میلیارد تومان اعتبار و سرمایه گذاري در منطقه

 
ویژه اقتصادي پارسیان، آغاز شد که براي اجراي این پروژه ها، تامین اعتبار و انتخاب پیمانکار صورت گرفته است. 

وي اضافه کرد: تحولات و پیشرفت پروژه ها در منطقه ویژه اقتصادي پارسیان چشمگیر است و به زودي این منطقه شاهد تولیدات
پتروشیمی، فولاد، پودر آلومینیا و فعال شدن نیروگاه برق، آب شیرین کن و آماده شدن پسکرانه بندر و اسکله ها خواهد بود و در

 
کشور خواهد درخشید. 

استاندار هرمزگان، خدمت به مردم را از بالاترین عبادت ها به درگاه خداوند متعال دانست و بیان داشت: در غرب هرمزگان از جمله در
شهرستان پارسیان، خیرین خیلی خوبی داریم که در اجراي پروژه ها مشارکت دارند و از همه این خیرین بزرگوار، تشکر و قدردانی

 
می کنم. 

همتی عنوان کرد: با کار خوبی که طی چهار سال اخیر با ساخت و نوسازي مدارس در هرمزگان صورت گرفت، سرانه فضاي آموزشی
در استان هرمزگان، بیش از یک متر مربع افزایش یافته است و این سرانه در شهرستان پارسیان در حال رسیدن به بالاتر از متوسط

 
کشوري و استاندارد کامل است که خیرین و بنگاه هاي اقتصادي، مشارکت خوبی در ساخت این مدارس داشته اند. 

 
وي ادامه داد: شهرستان پارسیان، آینده درخشانی دارد و از مناطق فعال گردشگري و تجاري خواهد بود. 

استاندار هرمزگان افزود: با عزم و اراده ریاست محترم جمهوري اسلامی ایران و دولت سیزدهم، تحولات خوبی در کشور در حال رخ

 
دادن است و با توجه ویژه به هرمزگان، گام هاي بزرگی در این استان برداشته می شود. 

انتهاي پیام



افغانستان مظلوم رو به سوي دره ظلمت

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/06/12

5 دقیقه مانده به ساعت 9 شب به وقت محلی روز 15 اوت 2021 برابر با 24 مرداد (اسد) 1400  طالبان پس از جنگ و
ستیزي توام با کشتاري مدام و مستمر طی 20 سال، در میان شگفتی و حیرت کشورهاي مختلف جهان به ویژه آمریکا اعلام

کرد، ارگ ریاست جمهوري اسلامی افغانستان را تسخیر کرده است!

5 دقیقه مانده به ساعت 9 شب به وقت محلی روز 15 اوت
2021 برابر با 24 مرداد (اسد) 1400 طالبان پس از جنگ
و ستیزي توام با کشتاري مدام و مستمر طی 20 سال، در
میان شگفتی و حیرت کشورهاي مختلف جهان به ویژه
آمریکا اعلام کرد، ارگ ریاست جمهوري اسلامی افغانستان

 
را تسخیر کرده است! 

صبح هنگام همین روز، اشرف غنی رئیس جمهور قانونی به
همراه تعدادي از دست نشانده هاي خود البته بدون معاون

اول یعنی امراالله صالح، کاخ را به مقصدي نامعلوم ترك کرده بود. این اتفاق براي سیاستمداران منطقه و جهان، حتی استراتژیست هاي
نظامی آمریکا، ناتو و مقامات کشورهایی چون چین، روسیه، هندوستان و قطر که میهمان مذاکرات دوحه و در تماس با طالبان بود،

 
آنچنان غیرمنتظره اتفاق افتاد که همگان در بهت و حیرت فرو رفتند. 

گرچه بسیاري از تحلیل گران سیاسی، پیروزي طالبان را پیش بینی کرده بودند ولی نه اینگونه برق آسا و ناگهانی و بدون کوچکترین

 
مقاومت از سوي مردم، ارتش و نیروهاي امنیتی افغانستان. 

به واقع تصرف کامل کابل و تسخیر کاخ تهی شده ریاست جمهوري، حتی براي طالبان که خود را براي مقاومتی طولانی آماده کرده

 
بودند، قابل پیش بینی نبود. 

طالبان بدون یک چیدمان یا آرایش نظامی تهاجمی، وارد کابل و سپس ارگ ریاست جمهوري شدند، انگار اسلحه به دست در مسیر
یک پارك عمومی قدم زنان به این منطقه بسیار مهم امنیتی پیشین رسیدند، آنقدر سریع، بدون مانع و غیر متعارف، که خودشان با

 
تعجب گفتند این ناشی از الطاف الهی و بر حق بودن جنگ ماست! 

اگر به تاریخ پر فراز و نشیب ستم بار افغانستان برگردیم، می بینیم شبیه این اتفاق در 26 سپتامبر 1996 برابر ششم مهر 1375 یعنی
25 سال پیش براي کابل و همین ارگ ریاست جمهوري رخ داد، البته با مقاومت مجاهدین و نه به این سادگی. در آن زمان، طالبان
کابل را تصرف کردند، وارد ساختمان دفتر سازمان ملل در کابل شدند و نجیب االله رئیس جمهور کمونیست میانه رو را که قبل از
مجاهدین رئیس جمهور مورد حمایت اتحاد جماهیر شوروري و رهبر حزب دموکراتیک خلق بود بیرون کشیدند و پس از مثله کردن
جسدش، آن را با طناب به پشت ماشین بستند و براي ارعاب مردم، طرفداران وي و مجاهدین در خیابان هاي کابل چرخاندند، سپس
همراه با جنازه برادرش، به رغم اینکه از سران قوم پشتون یعنیهم قبیله طالبان بودند و در میان تاجیک ها و هزاره ها نیز محبوبیت
داشتند، به شکل بسیار توهین آمیز و قطع بعضی از اعضا بدنشان در یک چهار راه معروف کابل چندین روز به صورت حلق آویز به
نمایش عموم گذاشتند. در آن زمان، مجاهدین به شمال کشور و دره پنج شیر عقب نشینی کردند. حال شاهد هستیم که یک بار دیگر

 
و در 26 مرداد 1400، تاریخ اما به شکلی مضحک تکرار می شود! 



به دنبال این رخداد زودهنگام و غیر منتظره، «جو بایدن» رئیس جمهور دمکرات آمریکا، دست پاچه و شتاب زده براي توجیه خروج
حساب نشده تعداد کثیري از نیروهاي خود، گویا حسب توافقات و قول و قرارهاي پیشین با طالبان، با خبرنگاران مصاحبه کرد و گفت:

 
«ما نرفته بودیم که تا ابد در افغانستان بمانیم، ماموریت ما سرکوب و ریشه کنی القاعده و کشتن بن لادن بود که انجام دادیم.» 

جو بایدن در این مصاحبه، یک جمله تاریخی و درس آموز براي تمامی کسانی که فکر می کنند با کمک خارجی ها می توانند این یا
آن حکومت را سرنگون و آزادي کشور خود را در حکومت مورد نظرشان به دست آورند، بیان داشت و گفت: «وظیفه ما در افغانستان

 
ملت سازي نبود!». 

اغلب سیاستمداران کهنه کار، روساي بعضی از کشورهاي اروپایی و غیر اروپایی و مهم تر از همه اینها، افکار عمومی و وجدان هاي
بیدار جامعه جهانی، بی آنکه به موضوع درست بودن یا نبودن تهاجم و ورود یا خروج نیروهاي ارتش آمریکا بپردازند، شیوه خروج این
کشور از افغانستان را نپخته، شتاب زده، بدون محاسبات درست نظامی و سیاسی ارزیابی و محکوم کردند و در نهایت آن را ننگ آور و
موجب سرشکستگی ابر قدرت آمریکا به شمار آوردند، که تا مدت ها در عرصه دیپلماسی عمومی، همچون عقب نشینی رذالت بار در

 
ویتنام زبانزد خواهد بود. 

بعد از تسلیم کابل، فرار مفتضحانه اشرف غنی و تسخیر ساده و سهل ارگ ریاست جمهوري، صحنه اي رقت آور از فرار توام با ترس،
آشفتگی و نگرانی مردمانی را به نمایش گذارد که خاطرات تلخ وحشیانه حکومت ضد انسانی طالبان در سال هاي 1996 تا 2001 را
تجربه کرده بودند؛ گفتنی است افغانستان 20 سال پیش، پس از اینکه امارت طالبان از تحویل سران القاعده (عاملان حمله به برج
هاي دوقلوي آمریکا) امتناع کرد در 7ا اکتبرسال 2001 مورد حمله این کشور قرار گرفت و امارت طالبان در پی این حمله سقوط
کرد، طالبان از کابل گریختند و به کشورهاي همچوار چون پاکستان پناهنده، یا در ولایات و والسوالی هاي (شهرستانها) دور دست و

 
مناطق پشتون نشین مستقر شدند. 

هنوز ""دولت جمهوري اسلامی افغانستان"" شکل نگرفته و قانون اساسی آن تصویب نشده بود که ترورهاي متعدد اشخاص، بمب
گذاري، عملیات انتحاري طالبان - نه تنها در میان نیروهاي آمریکایی یا نیروهاي امنیتی و نظامی در حال آموزش افغانی - بلکه مردم
عادي، مراکز بیمارستانی، مدارس دخترانه، مراکز جمعیتی غیر نظامی، دانشگاه ها و خلاصه هر آنچه می توانست آرامش جامعه را بر

 
هم زندو ضد منافع ملی و تثبیت موقعیت افغانستان باشد، آغاز شد و تا ماه هاي اخیر قبل از تصرف شهرها همچنان ادامه یافت. 

آنچه ذبیح االله مجاهد سخنگوي طالبان، آشکارا در اولین مصاحبه اش در ارگ ریاست جمهوري - همان سالن کنفرانسی که روساي
جمهوري پیشین افغانستان در حضور خبرنگاران با مردم دنیا سخن می گفتند - به صراحت و در پاسخ سوال یکی از خبرنگاران در
مورد عملیات انتحاري و کشتار مردم عادي بیان داشت که ""نیروهاي ما ناچار بودند خود را هر کجا که لازم می دانستیم منفجر
کنند""، اعتراف به این موضوع است که طبق خوانش آنان از شرع اسلام، انجام هر گونه اقدامات تروریستی انتحاري و در هر کجا،
جایز است، لذا بعد از اعلام حکومت امارت اسلامی، هنوز عمده ترین بحث و پرسش اکثریت قریب به اتفاق رسانه هاي رسمی و
همچنین فضاهاي مجازي در سراسر دنیا این است که «آیا طالبان تغییر کرده اند یا همان طالبان سال هاي 1996 تا 2001 هستند؟»
علاوه بر طرح این پرسش سرنوشت ساز و تعیین کننده از سوي افکار عمومی جامعه جهانی توسط مردم افغانستان به ویژه زنان،
هنرمندان، شخصیت هاي علمی دانشگاهی، رسانه هاي نوشتاري، صوتی و تصویري، فیلم سازان، خبرنگاران و حتی شخصیت هاي
دینی شیعه، سوال دیگري نیز مطرح می شود که «آیا طالبان می توانند ماهیتا در قالب یک حکمرانی، آن هم وقتی که با اسلحه

 
قدرت را گرفته اند تغیییر کنند و حکومتــی را متفاوت از سال هاي گذشته مستقر کنند؟ 

با قائل شدن تمایز وتفاوت ماهوي میان دین اسلام به ویژه مذهب شیعه (که در ازمنه تاریخ منشاء خلاقیت فکري
،عرفان،معرفت،فلسفه،فقه پویا،مصلحت وعدالت )بوده است با ایدئولوژي که خود بحثی فلسفی و عمیق است، باید گفت؛ ایدئولوژي
قدرت فکر کردن ندارد، ایدئولوژي در یک جغرافیاي سیاسی، اگر حاکمیت مطلق یافت به جاي شما فکر می کند، به شما می گوید
چگونه عمل کن یا فلان عمل را انجام نده، تغییر آن تابع گذشت زمان نیست، اگر هم باشد بطئی و طولانی است، علی الاطلاق است،

 
همه یا هیچ است و استثنا ندارد. 

ایدئولوژي ثابت کرده است هم می تواند حکومت را بگیرد، هم قدرت را قبضه کند و با هر شکل ممکن و بدون راي اکثریت مردم،

 
کشور را تا مدتی اداره کند. 



ایدئولوژي داراي اصولی از پیش تعیین شده است و ابتدا به ساکن، با هر خلاقیت، نوآوري و اندیشه اي که تطابق کامل با اصولش

 
نداشته باشد به شدت مقابله می کند و خشونت می ورزد، زیرا استدلالش در مقابل هر چه هست، همانست که بوده است. 

ایدئولوژي، استدلال پذیر نیست، خواه استدلال علمی باشد یا فلسفی و منطقی و بارها در طول تاریخ از دوران انگیزاسیون فکري و
سلطه کلیسا تا داعش و القاعده و طالبان و فرقه هاي مختلف در جهان، به صراحت می گوید در جهان خارج، هر چه هست، ""نیست

 
و محکوم به نابودي است""، مگر خودش را با اصول من تطبیق دهد. 

در حکومت هاي مطلقه ایدئولوژیک، میزان اقدام و اجراي احکامی که خود به آنان باور دارد در مورد جامعه، اشخاص و دیگران،
بستگی به میزان قدرت و سلطه اش در حاکمیت دارد. با این توصیف باید گفت؛ طالبان،گروه افراطی حقانی به ویژه تحت رهبري امین
الحق که چسبیده به بخش عمده اي از رهبري طالبان است، القاعده و داعش بر خلاف آنچه خود می گویند،مسلمانان واقعی ومعتقدان
راستین اسلام هستند واز مبانی این دین پیروي می کنند، بر اساس نظر وفتاوي بسیاري از علماي شیعه وسنی ماهیتا آنچه انجام می
دهند در چارچوب شریعت اسلام نیست، بلکه یک ایدئولوژي منجمد و انعطاف ناپذیر منبعث از تفاسیر بعضی از سنت ها و اصول قومی
پشتون ها و ملغمه اي از تعابیر سلفی و غیر سلفی از اسلام است وآنان شیعیان را دشمن شریعت و خارج شده از اسلام می دانند.
گفته می شود،حتی فتواهایی براي معدوم کردن شیعیان، در صورت لزوم و ضرورت،صادر شده از سوي بعضی از رهبران محلی و

 
منطقه یا علماي آنهادر دست دارند! 

حمله به سفارت جمهوري اسلامی ایران در مزارشریف، به رغم مصونیت سیاسی و قتل عام سرکنسولگري، کاردار سفارت و کارکنان

 
غیر مسلح آن در 17 مرداد 1377 و توهین به جناره هاي آنان، منبعث از همین نوع نگرش ها و تفاسیر از مذهب شیعه بوده است. 

اینکه ذبیح االله مجاهد، به عنوان سخنگو در مقابل رسانه هاي جهان، سخنان تازه اي از تعامل با کشورهاي مختلف و همکاري با
همسایگان، عفو عمومی و مدارا با نظامیان، تعامل با جامعه مسلمانان غیر طالبان و به ویژه زنان، هنرمندان و خبرنگاران آزاد و
تلویزیون هاي غیر دولتی می گوید، نکته هاي سیاسی اي است که طی 20 سال دوري از حکومت و توسط کشورهایی که قصد

 
استفاده ابزاري از آنان براي تعادل قواي خود در منطقه وسطح جهان دارند، آموزش دیده اند. 

به واقع، طالبان به خوبی نبض ویژگی هاي سیاسی روابط بین الملل و افکار عمومی جامعه مدنی جهانی را در دست گرفته اند تا
بتوانند ""امارت اسلامی"" خود ساخته شان را به رسمیت جهانی برسانند و از ظرفیت هاي موجود در لابه لاي اختلافات و شکاف
هاي ساختار جهانی به نفع خود بهره گیري نمایند، کمااینکه ذبیح االله مجاهد می گوید، کمک هاي بلاعوض را می پذیریم ولی به

 
کمک هاي تعهد آور تن نمی دهیم و دوري می کنیم! 

آنان طی 20 سال حشر و نشر با کشورهاي همجوار و حتی آمریکا و سیاستمداران آنان همچون زلماي خلیل زاد دریافته اند که هر
چند نادانسته، نصیحت «تنگ شیائو پینگ»، رهبر راست گراي چین را به کار گیرند که بر حسب ضرورت راهنماي گردش به چپ را

 
بزن ولی به راست بپیچ! طالبان طی این مدت در کنار عملیات انتحاري و بمب گذاري، سیاست هم آموخته اند. 

لذا آنچه ذبیح االله مجاهد و دیگر رهبران مصاحبه شونده طالبان، طی 14 روز گذشته در مورد اداره امور افغانستان گفته و یا طی ماه
هاي آینده نیز خواهند گفت، نوعی ریاکاري صورت بندي شده براي تثبیت قدرت است ولاغیر! نمی توان به کسانی که بر این باورند؛
«ایدئولوژي رهبران همه چیز و سایر مسائل دیگر هیچ چیز»، اعتماد کرد. طبعا و به گواه تاریخ، سخت ترین و جدي ترین حکومت
هاي ایدئولوژیک نیز، در چرخه محتوم و اجتناب ناپذیر تاریخ، به تدریج متلاشی و زنجیره هاي به هم پیوسته آنان خواهد گسست،

 
زیرا حرکت پر پیج و خم و توام با تضاریس جهان رو به جلوست! 

در ادامه این بحث، اگر بخواهیم به دومین و مهم ترین سوال مطرح در افکار عمومی که «چرا چنین سهل و ساده قسمت هاي عمده
اي از ولایات و والسوالی هاي افغانستان و در پی آن کابل و کاخ ریاست جمهوري با خروج نیروهاي آمریکایی، بدون مقاومت و تقابل
جویی مردم، نیروهاي امنیتی و ارتش سقوط کرد؟» پاسخی موجز بدهیم، باید به مفهومی از کتاب «چرا ملت ها شکست می خورند؟»
از «دارون عجم اوغلو و جیمز رابینسون» استناد کنیم که آورده اند چگونه چرخه شوم «قانون آهنین اندك سالاري» جریان نیرومندي

 
براي تداوم نهادهاي استثماري به وجود می آورند. 

یعنی مردم به تدریج حکومت را از خود نمی دانند، زیرا در آن مشارکت ندارند. آنان از فساد گسترده اندك سالاران آزرده خاطر و به
نوعی بی تفاوت می شوند و بی آنکه به عاقبت کار آنان که می آیند فکر کنند، با خود می گویند: چه بهتر، اینها که براي ما کاري



 
نکردند! 

به واقع، افغانستان مظلوم، قربانی فسادهاي بی انتهاي قوم گرایان اندك سالار متکی به حکومتگران بیگانه گرا شد. مردم این کشور در
حکومتی به ظاهر جمهوري، اما غرق در منجلاب فساد، رشوه خواري، رانت جویی و غارتگر کمک هاي بلاعوض بین الملل و دلارهاي
آمریکایی که می بایست صرف عمران و آبادانی، زیرساخت ها، اشتغال و رفاه مردم شود، گرفتار آمدند، مردم افغانستان در چنبره نوعی
از حکومت موسوم به «پري بندالیسم» که ظاهري شبه دمکراتیک دارد و انتخابات برگزار می کند اما تقلبی و در سیطره تبانی تعدادي
از نخبگان به بازي گرفته شدند و یک فرصت تاریخی را از دست دادند.اشرف غنی در قامت رییس جمهور وعبداالله عبداالله به واقع

 
نمایندگان مردم افغانستان وقبایل مختلف این کشور نبودند بلکه هر کدام به شگلی از دست نشانده هاي خود حمایت می کردند. 

حکومتی با ویژگی تضادهاي آشتی ناپذیر میان تعدادي از نخبگان که نه تنها به سرنوشت مردم، بلکه به خودشان نیز فکر نکردند و

 
مردم ستمدیده افغانستان را به سمت دره ظلمتی بی انتها راهبر شدند و خود، ناجوانمردانه گریختند! 

پژوهشگر سیاسی اقتصادي



نقش و اهمیت تعاونی ها در ایجاد اشتغال ومحرومیت زدایی

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/06/12

بخش تعاون یکی از بخش هاي کلیدي اقتصاد کشور است که با تجمیع امکانات، منابع و سرمایه هاي اندك مردمی و نیز
توسعه مدیریت و فکر جمعی در قالب تعاونی ها سهم بسزایی در توسعه فعالیت هاي اقتصادي و بهبود زندگی اجتماعی و

فرصت هاي شغلی دارد، باید در نظر داشت که تعاونی در نگاه اول عامل سرمایه بوده و فرصتی ...

بخش تعاون یکی از بخش هاي کلیدي اقتصاد کشور است که با تجمیع امکانات، منابع و
سرمایه هاي اندك مردمی و نیز توسعه مدیریت و فکر جمعی در قالب تعاونی ها سهم
بسزایی در توسعه فعالیت هاي اقتصادي و بهبود زندگی اجتماعی و فرصت هاي شغلی
دارد، باید در نظر داشت که تعاونی در نگاه اول عامل سرمایه بوده و فرصتی براي

 
مشارکت و خِرَد جمعی است. 

از آنجا که یکی از مهم ترین مشکلات امروز کشور بیکاري جوانان است می توان با روش

 
هاي مختلف اقتصادي از جمله تعاونی ها، فرصت آفرینی براي اشتغال جوانان کرد. 

باید در نظر داشت که در رشد و توسعه هر کشور، موضوع فقر و نرخ بیکاري، شاخص هاي مهمی هستند که بهبود آنها موجب

 
موفقیت بیشتر در اجراي برنامه هاي توسعه است. 

شرکت هاي تعاونی یکی از مهمترین تشکل هاي غیر دولتی هستند که موفقیت و مزیت آنها در برنامه هاي کاهش فقر تحقق می یابد.
بر اساس آمار موجود، هم اینک حدود97 هزار و 415 تعاونی فعال در سطح کشور وجود دارد، که 52 هزار واحد آن در حوزه تولید
صنعتی، عمرانی، کشاورزي و قالیبافی فعالیت دارند و مابقی در حوزه توزیعی و خدماتی فعال هستند، با عضویت 12 میلیون و

 
500هزار نفر در تعاونی ها هم اینک بیش از یک میلیون و هشتصد هزار فرصت شغلی در این بخش ایجاد شده است. 

همانطور که محرومیت زدایی و خدمت رسانی به مردم مناطق محروم و برقراري عدالت اجتماعی از مهمترین شعارهاي نظام مقدس
جمهوري اسلامی است، بهره گیري از ظرفیت تعاونی ها در توسعه مناطق محرومی که داراي ظرفیت هاي دریا و کشاورزي هستند
می تواند بسیار کارگشا و موثر باشد تا ضمن ایجاد یک کار جمعی و ایجاد اشتغال براي جوانان و بومیان منطقه، بستر سازي لازم براي

 
توسعه اقتصادي منطقه با مشارکت مردم در قالب تعاونی هاي کشاورزي، صیادي، خدماتی و تولیدي محقق شود. 

تعاونی ها یقینا، در راستاي توانمندسازي جوامع محلی موثر هستند و باعث اعتماد به فرایند توسعه و تعریف نقش آنها در فرایند

 
توسعه می شوند. 

از آنجایی که یکی از ضروریات توسعه مشارکت مردم بومی است، بالتبع تعاونی هایی که با مشارکت فعالانه و سهیم شدن بومیان
مناطق محروم تشکیل شوند زمینه ساز افزایش سطح اعتماد اجتماعی و امنیت در همه ابعاد می شوند و به این مهم واقف خواهند شد

 
که افزایش بودجه وحمایت از تأسیس تعاونیها در نهایت به نفع جوامع محلی ومردم محروم خواهد بود . 

وبدون شک از طریق تعاونیها بهتر وشفافتر می توان اقدام به حذف واسطه هاي غیر ضروري به منظور کاهش قیمت تمام شده کالاها و

 
خدمات و ایجاد ارتباط مستقیم بین تولید کننده و مصرف کنندگان نهایی نمود. 

در پایان ضمن تبریک روز تعاون به تمامی فعالان این عرصه، امیدوارم با حاکم شدن فرهنگ تعاون وکار افرینی از این ظرفیت بی

 
نظیر نیز در دولت سیزدهم به نحو احسن استفاده شود. 

نماینده سابق مجلس





گزارش اشتغال ماهانه آمریکا بسیار ناامیدکننده بود

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/06/12

وزارت کار آمریکا گزارش ماهانه خود را منتشر کرد که نشان می داد اقتصاد آمریکا در ماه آگوست وضعیت ناامیدکننده اي

 
داشته و تنها 235 هزار شغل جدید ایجاد کرده است. 

به گزارش آرمان اقتصادي به نقل از سی ان بی سی، وزارت کار آمریکا گزارش ماهانه خود را منتشر کرد که نشان می داد اقتصاد

 
آمریکا در ماه آگوست وضعیت ناامیدکننده اي داشته و تنها 235 هزار شغل جدید ایجاد کرده است. 

 
همچنین بخوانید 

 
 

 
340 هزار آمریکایی دیگر این هفته بیکار شدند جمعه, 12 شهریور 1400 - 06:45 

width="220" height="150"" امیدکننده بود
پایگاه خبري آرمان اقتصادي | جامع ترین رسانه اقتصادي رشد

=span class>اشتغال بخش خصوصی آمریکا بسیار نا

src="https://armaneghtesadi.com/wp-content/uploads/2021/09/3612488-220x150.jpg?
v=1630560522" class="attachment-jannah-image-small size-jannah-image-small tie-small-
image wp-post-image" alt = "پایگاه خبري آرمان اقتصادي | جامع ترین رسانه اقتصادي 220x150-3612488 رشد

 
 </ "loading="lazy " اشتغال بخش خصوصی آمریکا بسیار ناامیدکننده بود

 
رشد اشتغال بخش خصوصی آمریکا بسیار ناامیدکننده بود پنجشنبه, 11 شهریور 1400 - 09:58 

 
اقتصاددانان شرکت کننده در نظرسنجی داوجونز پیش بینی کرده بودند که در این ماه حداقل 720 هزار شغل جدید ایجاد شود. 

 
نرخ بیکاري اما مطابق انتظار کارشناسان از 5.4 درصد به 5.2 درصد کاهش یافت. 

 
این پایین ترین تعداد شغلی است که از ماه ژانویه تا کنون در طول یک ماه به بازار کار آمریکا اضافه شده است. 

 
گسترش کروناي دلتا در آمریکا تأثیر منفی زیادي بر روند قدرتمند ریکاوري اقتصادي این کشور داشته است. 



حالا با این گزارش ناامیدکننده چشم انداز سیاست گذاري هاي مالی فدرال رزرو که در حال برنامه ریزي براي کاهش برنامه هاي

 
حمایتی مالی خود در سال جاري بود، مبهم می شود. 

مشاغل حساس به روند ریکاوري اقتصادي که بیشتر در بخش هایی مانند اوغات فراغت و پذیرایی هستند، در ماه هاي اخیر با

 
بیشترین افزایش روبرو بودند اما در ماه آگوست این روند متوقف شد و نرخ بیکاري در این صنایع به 9.1 درصد افزایش یافت. 

بخش هاي خدمات تجاري و تخصصی در این ماه 74 هزار شغل جدید اضافه کردند. به همین ترتیب در بخش حمل ونقل و انبارداري
53 هزار شغل، در بخش آموزش خصوصی 40 هزار شغل، تولید و خدمات دیگر، 37 هزار شغل جدید ایجاد شد.



6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور
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اردبیل- معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی گفت: ارزش صادرات محصولات کشاورزي کشورمان شش میلیارد دلار

 
است. 

به گزارش آرمان اقتصادي، محمد مهدي برومندي عصر جمعه در جلسه کارگروه آب و خاك در استانداري اردبیل اظهار کرد: در
شرایطی که جنگ اقتصادي و تحریم هاي شدید را پشت سر می گذاریم و دشمنان سفره مردم را هدف گذاري کردند در بخش

 
کشاورزي، تولید محصولات و همچنین تأمین امنیت غذایی عملکرد مطلوبی را در سطح کشور شاهد هستیم. 

 
همچنین بخوانید 

 
 

 
هزینه تمام شده تولید میوه باید کاهش یابد جمعه, 12 شهریور 1400 - 18:17 

 
 

 
150 هکتار از اراضی نمین به کشت گیاهان دارویی اختصاص یافت چهارشنبه, 10 شهریور 1400 - 08:07 

وي تصریح کرد: به همت کشاورزان و تولیدکنندگان در سال گذشته شش میلیارد دلار محصولات متنوع کشاورزي از گمرکات کشور

 
صادر شده که این بخش تنها بخش اقتصادي در کشور بوده که با رشد مثبت مواجه شده است. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی با بیان اینکه 50 درصد ارزش صادراتی و درآمد ارزي کشور در بخش کشاورزي متعلق به

 
حوزه باغبانی است، گفت: 3.2 دهم میلیارد دلار صادرات محصولات باغبانی در سال گذشته بوده است. 

برومندي افزود: در کنار تأمین نیاز داخلی، بخشی از محصولات باغی کشور به خارج صادر شده که امسال نیز این رقم افزایش خواهد



 
یافت. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود خاطر نشان کرد: 18 درصد اراضی کشور در اختیار تولیدکنندگان محصولات باغبانی است در
حالی که 20 درصد تولید محصولات در این بخش عهده دار هستند و 52 درصد ارزش افزوده بخش کشاورزي مربوط به تولید

 
محصولات متنوع باغی و سردرختی است. 

برومندي میزان تولید محصولات حوزه باغبانی را 24 میلیون تن اعلام کرد و ادامه داد: با تلاشی که کشاورزان و تولیدکنندگان استان
اردبیل در حوزه زراعت، باغبانی و همچنین دامداري انجام می دهند، در کنار تأمین امنیت غذایی سعی و تلاششان بر این است تا

 
چهار میلیون تن محصولات تولید شده را با کیفیت مناسب به بازارهاي جهانی نیز عرضه کنند. 

وي اضافه کرد: در استان اردبیل 750 هزار هکتار اراضی کشاورزي و 40 هزار هکتار باغات وجود دارد که تولید محصولات سردرختی

 
در این استان سالانه 400 تا 450 هزار تن می باشد. 

برومندي سیاست گذاري سازمان جهاد کشاورزي را در بخش باغبانی یادآور شد و بیان کرد: توسعه گلخانه ها و کشت محصولات
متنوع در این بخش علاوه بر گل و گیاه و سبزي و صیفی جز رویکردهاي اصلی است که در این بخش تولید محصولات متنوع باغبانی

 
در دستور کار قرار گرفته است. 

وي با بیان اینکه تا سال 1404 در سطح کشور 48 هزار هکتار گلخانه راه اندازي می شود، اظهار کرد: تا پایان امسال قرار است 25

 
هزار هکتار گلخانه در کشور به شکل مدرن راه اندازي شود. 

برومندي استان اردبیل را جز سه استان پیشرو در توسعه گلخانه ها اعلام کرد و گفت: بر اساس آخرین ارزیابی انجام شده استان
اردبیل به رغم آنکه در سال هاي گذشته جز استان هاي سطح پایین در توسعه گلخانه ها بوده اما در دو سه سال اخیر با توسعه

 
جهشی توانسته رتبه سوم کشور را به دست آورد. 

وي در ادامه سخنان خود افزود: در این زمینه از حمایت هاي استاندار اردبیل و سایر مسئولان قدردانی می کنیم که با یک رویکرد

 
مناسب توانستند به توسعه گلخانه ها همت کنند. 

برومندي به توسعه کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین اشاره کرد و ادامه داد: بر اساس تفاهم نامه امضا شده با صندوق کارآفرینی
قرار است یک هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار تسهیلات ارزان قیمت در اختیار تولیدکنندگان گیاهان دارویی قرار گیرد تا زمینه

 
کشت و عمل آوري این محصولات گسترش پیدا کند. 

وي خاطر نشان کرد: در استان اردبیل شرایط براي کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین و سایر مناطق مهیاست که سعی خواهیم

 
کرد از ظرفیت تسهیلات پرداختی صندوق کارآفرینی براي فعالان این بخش پرداخت کنیم. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی اضافه کرد: باغبانی کشور با مشکلات سنتی روبه روست به گونه اي که اکثر فعالان این
بخش تولید معیشتی و خرد دارند در حالی که باید به سمت توسعه باغات مدرن با روش هاي مناسب آبیاري و همچنین تأمین نهاده
هاي مختلف حرکت کنیم که در این استان نمونه این کار پروژه سرشاخه کاري گردو و همچنین تولید انگور به روش روسیمی است

که قطعاً دو تا سه برابر میزان تولید را افزایش خواهد داد.





پرداخت وام 3میلیارد ریالی به زنان روستایی در فارس

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/06/12

 
پرداخت وام 3میلیارد ریالی به زنان روستایی در فارس 

باشگاه خبرنگاران/ مدیر سازمان تعاون روستایی فارس از
پرداخت وام سه میلیارد ریالی به زنان روستایی استان خبر

 
داد. 

هدایت االله رحیمی، مدیر سازمان تعاون روستایی فارس
تاکید کرد: کارآفرینی در مناطق روستایی، به ویژه در بین زنان روستایی می تواند برطرف کننده بسیاري از چالش ها از جمله بیکاري

 
باشد. 

او افزود: با امضاء تفاهم نامه اي با دفتر امور بانوان استانداري وام سه میلیارد ریالی در قالب وام قرض الحسنه روستایی(اشتغالزایی) با
معرفی اعضاء شرکت هاي زنان روستایی به استانداري و بر اساس نوع کارآفرینی، اختصاص و به هر عضو بین 50 تا 100 میلیون ریال

 
از طریق بانک ملی پرداخت شد. 

به گفته مدیر سازمان تعاون روستایی فارس، همچنین با انعقاد تفاهم نامه اي بین اتحادیه زنان روستایی فارس و کمیته امداد امام

 
خمینی، زنان کارآفرین روستایی عضو شرکت هاي تحت پوشش می توانند وام بدون سود از کمیته امداد دریافت کنند. 

رحیمی ادامه داد: زنان روستایی نقش اساسی در ابعاد مختلف اقتصاد روستایی اعم از تولید مواد غذایی، فرهنگی و معنوي ایفا می
کنند و یکی از بهترین راهکار هاي مناسب در هم افزایی مهارت هاي زنان روستایی، عضویت در شرکت هاي تعاون روستایی زنان

 
است. در همین راستا درگاه هاي فروش محصولات تولیدي بانوان در دیجی کالا و با سلام ایجاد شد. 

او افزود: اتحادیه زنان روستایی فارس با بیش از 4500 نفر عضو از سال 1398 در قالب تشکل فعال در استان شروع به فعالیت کرده و

 
اقدامات موثري در مدیریت اشتغال زنان روستایی داشته است. 

رحیمی بیان کرد: در طرح معیشتی زنان روستایی تعداد 8هزار قطعه مرغ بومی 21 روزه با اعتباري بالغ بر یک میلیارد و چهارصد

 
میلیون ریال بین زنان روستایی توزیع شده که به هر خانوار روستایی تعداد 100 مرغ تعلق گرفت. 

این مقام مسئول اجراي طرح معیشتی را در راستاي کمک به اقتصاد خانوداه روستایی ارزیابی و بیان کرد: طی برآورد انجام شده از
سرانه مصرف تخم مرغ در هر خانواده روستایی، نیمی از تخم مرغ هاي تولیدي این طرح می تواند، خانواده روستایی را از تامین و

 
خرید تخم مرغ خودکفا کند و نیمه دیگرآن براي خوراك هزینه و تداوم داشته باشد. 

 
آخرین خبر فارس در اینستاگرام : 

https://instagram.com/fars.online



32 واحد گلخانه در کهگیلویه و بویراحمد غیرفعال است

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/06/12

 
32 واحد گلخانه در کهگیلویه و بویراحمد غیرفعال است 

تسنیم/ 122 واحد گلخانه در استان کهگیلویه و بویراحمد
وجود دارد و از این تعداد 90 واحد فعال بوده و براي
توسعه کشت گلخانه اي که با محدودیت منابع مالی روبه

 
رو هستند. 

استان کهگیلویه و بواحمد با داشتن دو اقلیم متفاوت آب و
هوایی، بیش از 10 درصد آب هاي سطحی، 12 رودخانه و

 
خاك حاصلخیز ظرفیت مناسبی براي توسعه کشاورزي از جمله کشت محصولات گلخانه اي دارد. 

بدون شک مدیریت منابع آب، تولید محصول خارج از فصل، افزایش 10 برابري تولید نسبت به هواي آزاد، تولید بیش از یک محصول
در سال، افزایش کیفیت محصول تولیدي و استفاده از اراضی غیرقابل کشت با سیستم هیدروپونیک از مزایاي کشت هاي گلخانه اي

 
بوده است. 

یکی از مهمترین مشکلات و چالش هاي موجود براي مدیران اجرایی کهگیلویه و بویراحمد بحث بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی

 
بوده که سهم عمده اي را تحصیل کردگان رشته کشاورزي -زارعت دارند. 

براي رهایی از بیکاري راهی جز ورود به عرصه کارآفرینی و تولید وجود ندارد و بررسی بازارهاي داخلی نشان می دهد ورود در بخش
کشاورزي با توجه به نیاز مبرم سفره مردم و زوده بازده بودن بهترین مسیر براي کمک به توسعه اقتصادي ریل گذاري در حوزه

 
کشاورزي است. 

توسعه کشت هاي گلخانه اي در صورت مدیریت علمی، اصولی و متناسب با نیاز بازار می تواند در توسعه اقتصادي استان نقش بسزایی
داشته باشد که قبل از اجرا، مهارت آموزي و آشنایی با اصول کشت ضروري است زیرا در غیر این صورت در مدت زمان کوتاهی به بن

 
بست رسیده و ورشکسته می شود. 

 
32 واحد گلخانه غیرفعال داریم 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به اینکه 122 واحد گلخانه در استان داریم، گفت: از این تعداد 90 واحد

 
فعال بوده و براي توسعه کشت گلخانه اي که با محدودیت منابع مالی روبه رو هستیم. 

الیاس تاج الدینی همچنین تعداد گلخانه تولید گل رز در استان را 40 واحد عنوان کرد و افزود: سالانه 34 میلیون شاخه گل بریده

 
تولید و روانه بازار مصرف در کشور بویژه شهر تهران می شود. 

وي از خوکفایی کهگیلویه و بویراحمد در بوته گل رز هلندي خبر داد و گفت: پایه گل در گذشته از کشورهاي از جمله خلند وارد می

 
شد که دیگر نیازي به واردات این محصول نیست. 

تاج الدینی ادامه داد: سالانه سه میلیون و 500 هزار پایه نهال گل رز در استان تولید می شود که امیدوارم روزي شاهد افزایش تولید
و حتی صادرات به دیگر استان ها باشیم. 



استان کهگیلویه و بویراحمد با توجه به شرایط آب و هوایی بی نظیر و بکري که دارد یکی از مناطق با پتانسیل بالا براي سرمایه

 
گذاري در بخش هاي مختلف کشاورزي است. 

 
بیکاري و فقر در کنار گنج 

پرورش گل هاي زینتی می تواند بستري براي توسعه پایدار اقتصادي باشد و ضمن کمک به اشتغال در سطح بالاتري به منجر به

 
افزایش صادرات و ورود ارز به کشور شود. 

آمارها حاکی از آن است که نرخ مصرف شاخه گل به ازاي هر نفر در استان هاي توسعه یافته سه تا پنج برابر آن در استان هاي
محروم کشور بوده درحالی که متوسط آمار این موضوع در کشورهاي پیشرفته چندین برابر بهترین آمار استان هاي توسعه یافته کشور

 
است. 

همین موضوع اهمیت سرمایه گذاري در این شاخه از صنعت کشاورزي را هوایدا می کند که هم می توان با آن مسائل فرهنگی را

 
ارتقاء داد و هم از این فرصت براي صادرات و ورود ارز به کشور استفاده کرد. 

گل هاي شاخه بریده در این بین از اهمیت زیادي برخوردارند و پرورش گل رز باتوجه به بازار مناسب داخلی و خارجی چند سالی
بوده که مورد توجه قرار گرفته و بخش هایی از کشور در استان هایی چون خوزستان، کهگیلویه و بویراحمد، کرمان، فارس و ... به آن

 
پرداخته شده است. 

استان کهگیلویه و بویراحمد بدلیل برخورداري مناسب از شرایط اقلیمی مورد نیاز براي پرورش این گل ها، چون دما و ارتفاع محلی

 
مناسب، در نواحی سردسیري خود شرایط مناسبی براي این امر دارد. 

با توجه به نرخ بالاي بیکاري استان کهگیلویه و بویراحمد و فراهم بودن شرایط مناسب براي پرورش گل رز در این استان، بنظر می

 
رسد می توان با سرمایه گذاري در جهت رشد این صنعت، بخشی از مشکلات را برطرف کرد. 

با توجه به شرایط جفرافیایی استان و همجواري آن با استان هایی چون خوزستان، فارس، بوشهر، یزد، اصفهان و چهارمحال و
بختیاري، می توان با بهره بردن از ظرفیت استان در این زمینه نیاز استان هاي بزرگتري چون خوزستان، فارس، یزد و اصفهان را

 
برطرف کرد. 

همچنین باتوجه به مشکلات عدم وجود پایانه هاي مناسب براي ارسال گل هاي تولیدي در استان خوزستان به تهران، می توان
ترتیبی اتخاذ کرد که با رونق گرفتن این صنعت در این دو استان، براي ارسال محصولات تولیدي از تکنولوژي هاي بروزتري استفاده

 
کرد که هم سود پرورش دهندگان افزایش یابد و هم گل هایی که وارد بازار مصرف می شوند تازه گی بیشتري داشته باشند. 

موضوع مهم دیگر استفاده از ظرفیت گلخانه اي براي این موضوع است که می تواند براي شاغلین در این زمینه، امنیت شغلی به

 
ارمغان بیاورد و البته کاهش مصرف آب و بهینه سازي مصرف نهاده ها و پایه نهال ها می تواند از دیگر مزایاي این امر باشد. 

به عنوان نکته پایانی در این زمینه باید به موقعیت خاص استان هاي جنوب غربی کشور جهت براي صادرات این محصولات از مرزهاي
زمینی و دریایی به کشورهاي همسایه هم توجه کرد که در صورت برنامه ریزي مناسب جهت این امر، می تواند منجر به بدست گیري

 
بازار منطقه توسط کشورمان گردد. 

 
آخرین خبر کهگیلویه و بویراحمد در اینستاگرام : 
https://instagram.com/yasuj_today



گزارش اشتغال ماهانه آمریکا بسیار ناامیدکننده بود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/06/12

وزارت کار آمریکا گزارش ماهانه خود را منتشر کرد که نشان می داد اقتصاد آمریکا در ماه آگوست وضعیت ناامیدکننده اي
داشته و تنها 235 هزار شغل جدید ایجاد کرده است.

وزارت کار آمریکا گزارش ماهانه خود را منتشر کرد که
نشان می داد اقتصاد آمریکا در ماه آگوست وضعیت
ناامیدکننده اي داشته و تنها 235 هزار شغل جدید ایجاد

 
کرده است. 

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از سی ان بی سی، وزارت
کار آمریکا گزارش ماهانه خود را منتشر کرد که نشان می
داد اقتصاد آمریکا در ماه آگوست وضعیت ناامیدکننده اي

 
داشته و تنها 235 هزار شغل جدید ایجاد کرده است. 

 
اقتصاددانان شرکت کننده در نظرسنجی داوجونز پیش بینی کرده بودند که در این ماه حداقل 720 هزار شغل جدید ایجاد شود. 

 
نرخ بیکاري اما مطابق انتظار کارشناسان از 5.4 درصد به 5.2 درصد کاهش یافت. 

 
این پایین ترین تعداد شغلی است که از ماه ژانویه تا کنون در طول یک ماه به بازار کار آمریکا اضافه شده است. 

 
گسترش کروناي دلتا در آمریکا تأثیر منفی زیادي بر روند قدرتمند ریکاوري اقتصادي این کشور داشته است. 

حالا با این گزارش ناامیدکننده چشم انداز سیاست گذاري هاي مالی فدرال رزرو که در حال برنامه ریزي براي کاهش برنامه هاي

 
حمایتی مالی خود در سال جاري بود، مبهم می شود. 

مشاغل حساس به روند ریکاوري اقتصادي که بیشتر در بخش هایی مانند اوغات فراغت و پذیرایی هستند، در ماه هاي اخیر با

 
بیشترین افزایش روبرو بودند اما در ماه آگوست این روند متوقف شد و نرخ بیکاري در این صنایع به 9.1 درصد افزایش یافت. 

بخش هاي خدمات تجاري و تخصصی در این ماه 74 هزار شغل جدید اضافه کردند. به همین ترتیب در بخش حمل ونقل و انبارداري
53 هزار شغل، در بخش آموزش خصوصی 40 هزار شغل، تولید و خدمات دیگر، 37 هزار شغل جدید ایجاد شد.



کارآفرین سردشتی سازنده دستگاه برداشت علوفه تر + فیلم

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/06/12

یکی از کارآفرینان سردشتی اقدام به ساخت یک دستگاه برداشت علوفه تر کرده است .

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خوزستان ،حسین جمالوند دستگاهی ساخته است که علوفه تر نظیر یونجه و شبدر را از

 
روي زمین برداشت و از طریق یک نوار بوسیله خودرو بارگیري می کند. 

این دستگاه از قطعات کاملا داخلی ساخته شده و کار برداشت در مزارع را آسانتر کرده است و مورد رضایت کشاورزان قرار گرفته

 
بطوري که تعداد کارگر و زمان برداشت را به نصف تبدیل کرده است. 

این کار آفرین سردشتی گفت:حمایت از تولیدکنندگان از طرح هاي ابتکاري در زمینه کشاورزي میتواند موجب افزایش حصول و

 
کاهش هزینه هاي تولیدي شود. 

 
بیشتر بخوانید : کارآفرینی دختر جوان بهبهانی با راه اندازي کارگاه چرم دوزي + فیلم 

 
وي ادامه داد: با حمایت مسیولین میتوان زمینه ساخت این دستگاه جهت عرضه به بازار داخلی و خارجی را ایجاد کرد . 

{sepehr_media_6934398_400_300$}



افزایش بهره وري در استفاده از چاه نیمه ها و توسعه استحصال منابع آب ژرف،

راهکار کوتاه مدت دولت براي جبران کم آبی در سیستان است

منبع: وزارت نیروشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور روز جمعه و در دومین روز از سفر به استان سیستان و بلوچستان بلافاصله پس از ورود به زابل در حضوري از
پیش اعلام نشده به میان مردم روستاي ملاعلی در منطقه مرزي ایران و افغانستان رفت و با اهالی...

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو (پاون) به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست
جمهوري، آیت االله سید ابراهیم رئیسی پس از بازدید هوایی از چاه نیمه هاي زابل و
محدوده هاي مرزي این استان با حضور در جمع اهالی روستاي مرزي ملاعلی از

 
نزدیک خواسته ها و مشکلات مردم این روستا را شنید و در جمع آنان سخنرانی کرد. 

رئیس جمهور در این جمع با بیان اینکه حضور شما در این منطقه باعث حفظ و ارتقاي امنیت منطقه است، گفت: امروز اگر چه با
کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب مواجه هستیم، اما شما مردم نشان دادید با سختکوشی و ابتکار عمل می توانید از همه تهدیدها،

 
فرصت بسازید. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه با همت و دست تواناي شما و خدمتگزاري مدیران می شود تهدید مشکل کمبود آب را حل کرد، اظهار
داشت: قبل از سفر به سیستان و بلوچستان جلسه اي با مسئولان مربوطه داشتیم و به این نتیجه رسیدیم که چند راهکار براي رفع

 
مشکل کمبود آب منطقه وجود دارد. 

وي افزود: در این سفر مسئله آب را به عنوان یک موضوع محوري دنبال می کنیم و تصمیم گرفته ایم از چاه نیمه ها به عنوان یک

 
ظرفیت در دسترس استفاده کرده و با راهکارهاي موجود، سطح بهره وري از آنها را ارتقا دهیم. 

آیت االله رئیسی تصریح کرد: راهکار دوم توسعه استفاده از منابع آب ژرف است که در این منطقه آغاز شده و می توان به صورت
گسترده تر از آن استفاده کرد و این یک راهکار ماندگار براي استفاده از این امکان خدادادي است که خداوند متعال در این منطقه قرار

 
داده است. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: این راهکارها بر مبناي استفاده از ظرفیت ها و امکاناتی است که در منطقه وجود دارد. ظرفیت هایی
هم هست که در منطقه قرار ندارد، اما امکان استفاده از آن وجود دارد و البته مقداري زمان بر است. می توان از طریق دریاي عمان با
لوله کشی و حفر کانال، آب را به منطقه انتقال داد که اجراي این راهکار به زمان بیشتري نیاز دارد اما قابل دستیابی است و به عنوان

 
طرح هاي بلندمدت در دست اقدام می تواند مورد بررسی قرار گیرد. 

رئیس جمهور گفت: با همت شما مردم و با مدد الهی بر همه تنگناها و محدودیت هاي منطقه، چه مشکلات طبیعی و چه مشکلاتی

 
که در اثر محرومیت هاي تاریخی در این منطقه بوجود آمده، غلبه خواهیم کرد. 

احیاي حقابه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري می کنیم/ ایجاد و فعال کردن ظرفیت نیروگاه هاي بادي و منابع معدنی سیستان را

 
به طور جدي دنبال خواهیم کرد 

همچنین رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت
زین العابدین(ع) در میدان امام حسین(ع) زابل اظهار کرد: سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز
سیستان و بلوچستان قرار دادیم. قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از



ابتداي ورود به استان نیز از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردیم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از

 
نزدیک آشنا شدم و آخرین وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است، اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

آیت االله رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود،
اعتماد داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها،
راهکارهایی کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و

 
حفر چاه هاي عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسئله حقابه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیا شود. 

آیت االله رئیسی مسئله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و
اظهار داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانونمند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات

 
و سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي در منطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند.



اشتغال نیروهاي بومی شهرستان پارسیان در اولویت است

منبع: ایسناشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/06/12

استاندار هرمزگان با بیان اینکه شهرستان پارسیان در غرب استان هرمزگان در حال توسعه و پیشرفت پرشتاب است، گفت:
پنج پروژه شاخص با اعتبار 30 میلیارد تومان به نمایندگی از 24 پروژه با 48 میلیارد تومان اعتبار در شهرستان پارسیان به

بهره برداري رسید.

فریدون همتی عصر امروز (12 شهریورماه) در آیین بهره
برداري از پروژه هاي شهرستان پارسیان با بیان اینکه با
پیگیري هاي مجدانه و رفع موانع، رونق خوبی در منطقه
ویژه اقتصادي پارسیان ایجاد شده است، عنوان کرد: با
صدور مجوز براي ساخت پتروشیمی ها، آغاز ایجاد
زیرساخت ها در منطقه ویژه اقتصادي پارسیان و فعالیت
بندر این منطقه، فعالیت هاي خوبی در این مجموعه آغاز
شده و آینده صنایع انرژي بر و صنعت نفت ایران، در
هرمزگان در حال رقم خوردن است و همچنین در آینده

 
استان هرمزگان، قطب تولید فولاد در کشور خواهد بود. 

وي با دعوت از همه سرمایه گذاران براي فعالیت در هرمزگان، ادامه داد: سرمایه گذاري هاي منطقه اي در راستاي تکمیل و استفاده
از ظرفیت هاي یکدیگر باید مورد توجه قرار گیرد و با همکاري استان هاي همجوار می توانیم با طرحی منطقه اي، ظرفیت هاي
یکدیگر را در کنار هم بگذاریم و با هم سرمایه گذاري هاي بزرگ را شکل دهیم و استان ها باید با هم کار کنند تا اثرات خوب،

 
اقدامات مشترك منطقه اي را شاهد باشیم. 

استاندار هرمزگان با اشاره به پروژه آب شیرین کن شهرستان پارسیان، افزود: این آب شیرین کن با توجه به سرمایه گذاري صورت
گرفته، قرار است، آب مورد نیاز واحدهاي ایجاد شده در منطقه ویژه اقتصادي پارسیان و این شهرستان را تامین کند و اصل این

 
آبشیرین کن متعلق به شهرستان پارسیان است و تنها مازاد تولید آن به استان همسایه، ارسال خواهد شد. 

همتی تصریح کرد: همچنین با توجه فعال شدن مجموعه عظیمی از شرکت هاي پیمانکار در منطقه ویژه اقتصادي پارسیان، این

 
شرکت ها باید با مشارکت در اجراي پروژه هاي زیرساختی شهرستان پارسیان، مسئولیت اجتماعی خود را ایفا کنند. 

وي با تاکید بر در اولویت بودن اشتغال نیروهاي بومی شهرستان پارسیان، گفت: منطقه ویژه اقتصادي، بستر را براي سرمایه گذاري
شرکت ها فراهم می کند و اصل کار و اشتغال در شرکت ها، انجام می شود و همه نیروهاي شهرستان پارسیان، می توانند در شرکت

 
هاي مختلف در منطقه ویژه اقتصادي، مشغول به کار شوند. 

استاندار هرمزگان با بیان اینکه شهرستان پارسیان در غرب استان هرمزگان در حال توسعه و پیشرفت پرشتاب است، خاطرنشان کرد:



پنج پروژه شاخص با اعتبار 30 میلیارد تومان به نمایندگی از 24 پروژه با 48 میلیارد تومان اعتبار در شهرستان پارسیان به بهره

 
برداري رسید. 

همتی اظهار داشت: همچنین عملیات احداث هشت پروژه زیرساختی با بیش از 250 میلیارد تومان اعتبار و سرمایه گذاري در منطقه

 
ویژه اقتصادي پارسیان، آغاز شد که براي اجراي این پروژه ها، تامین اعتبار و انتخاب پیمانکار صورت گرفته است. 

وي اضافه کرد: تحولات و پیشرفت پروژه ها در منطقه ویژه اقتصادي پارسیان چشمگیر است و به زودي این منطقه شاهد تولیدات
پتروشیمی، فولاد، پودر آلومینیا و فعال شدن نیروگاه برق، آب شیرین کن و آماده شدن پسکرانه بندر و اسکله ها خواهد بود و در

 
کشور خواهد درخشید. 

استاندار هرمزگان، خدمت به مردم را از بالاترین عبادت ها به درگاه خداوند متعال دانست و بیان داشت: در غرب هرمزگان از جمله در
شهرستان پارسیان، خیرین خیلی خوبی داریم که در اجراي پروژه ها مشارکت دارند و از همه این خیرین بزرگوار، تشکر و قدردانی

 
می کنم. 

همتی عنوان کرد: با کار خوبی که طی چهار سال اخیر با ساخت و نوسازي مدارس در هرمزگان صورت گرفت، سرانه فضاي آموزشی
در استان هرمزگان، بیش از یک متر مربع افزایش یافته است و این سرانه در شهرستان پارسیان در حال رسیدن به بالاتر از متوسط

 
کشوري و استاندارد کامل است که خیرین و بنگاه هاي اقتصادي، مشارکت خوبی در ساخت این مدارس داشته اند. 

 
وي ادامه داد: شهرستان پارسیان، آینده درخشانی دارد و از مناطق فعال گردشگري و تجاري خواهد بود. 

استاندار هرمزگان افزود: با عزم و اراده ریاست محترم جمهوري اسلامی ایران و دولت سیزدهم، تحولات خوبی در کشور در حال رخ

 
دادن است و با توجه ویژه به هرمزگان، گام هاي بزرگی در این استان برداشته می شود. 

انتهاي پیام



مثبت شدن تراز تجاري مناطق آزاد / ایجاد 120 هزار فرصت شغلی

منبع: سیماي اقتصاديشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/06/12

ایران نو:مشاور رئیس جمهور با استناد به شاخص گزارش هاي هشت ساله ارائه شده از مثبت شدن تراز تجاري مناطق آزاد
کشور و ایجاد 120 هزار فرصت شغلی در این مناطق خبر داد

ایران نو:مشاور رئیس جمهور با استناد به شاخص گزارش هاي هشت
ساله ارائه شده از مثبت شدن تراز تجاري مناطق آزاد کشور و ایجاد

 
120 هزار فرصت شغلی در این مناطق خبر داد 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد کیش،
حمیدرضا مومنی مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد
تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي کشور، شامگاه چهارشنبه دهم

شهریور در نشست هم اندیشی فعالان اقتصادي و روساي جوامع صنفی کیش که در سالن رازي مرکز همایش هاي بین المللی کیش
برگزار شد؛ بر اهمیت مثبت شدن تراز تجاري و ایجاد 120 هزار فرصت شغلی در مناطق آزاد، گفت: اجراي طرح هاي عمرانی و

 
اقتصادي در مناطق آزاد با سرمایه گذاري بالغ بر 307 هزار میلیارد تومان، 52 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. 

حمیدرضا مومنی بر نقش موثر بخش خصوصی در اجراي طرح هاي مناطق آزاد کشور تاکید کرد و اظهار داشت: بخش خصوصی فعال

 
با یک نیروي مضاعف، اندیشه و وظایف جدید می تواند در توسعه، پیشرفت و تحول منطقه نقش آفرینی کند. 

به گفته مومنی بر اساس شاخص هاي به دست آمده از گزارش هاي ارائه شده نقش مناطق آزاد در ایجاد زیرساخت ها 8 درصد است

 
و سرمایه گذاران نیز از این سهم 92 درصد را به خود اختصاص دادند. 

وي با اشاره به گزارش هاي ارائه شده از پیش بینی فعالیت هاي سه سال آینده مناطق آزاد خبر داد و افزود: ارائه گزارش ها بیانگر این
مهم است که در 8 سال گذشته چه اقداماتی در این مناطق محقق شده و برنامه سه سال آینده مناطق آزاد بر چه مبنایی تدوین شده

 
است. 

مشاور رئیس جمهور در خصوص بازدیدهاي دوره اي با هدف رسیدگی و مرتفع کردن مشکلات مناطق آزاد، گفت: در نخستین بازدید
هاي دوره اي تعداد 128 مشکل و موانع در این مناطق شناسایی شد که با پیگیري هاي مستمر و تلاش مضاعف براي حل مشکلات

 
اقدام شده است؛ خوشبختانه امروز تعداد 128 مشکل شناسایی شده به 2 مورد کاهش یافته است. 

حمیدرضا مومنی یکی از مشکلات مناطق آزاد را ارزش افزوده عنوان کرد و بیان داشت: این موضوع باید در سران سه قوه حل شود و
یا با پیگیري پیشنهاد ارائه شده به کمیسیون اقتصادي مجلس که پس از شش ماه طبق قانون قابل مطرح شدن است با تمام توان

 
براي حل آن تلاش خواهیم کرد. 



مومنی یکی از شاخص هاي مهم انتخاب مدیران عامل مناطق آزاد کشور را آشنایی به منطقه و داشتن تخصص لازم در حوزه مالی

 
عنوان کرد و افزود: با شفاف سازي و اصلاح ساختار سازمانی می توانیم گام هاي موحثري در این زمینه برداشت. 

وي با بیان این که در حال حاضر مناطق آزاد هیچی مزیتی ندارند و 98 درصد از 5هزار و 400 منطقه آزادي که در جهان وجود دارد
اعتقاد بر بخشش مالیاتی و 94 درصد نیز در حوزه گمرك است، اظهار داشت: با خودداري از ایجاد مناطق آزاد جدید ویژه تجاري و

 
اقتصادي این مهم در قانون برنامه هفتم مصوب شود. 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي بر لزوم اهمیت رونق مناطق آزاد اشاره داشت و گفت: این مناطق باید

 
محور صادرات، انتقال دانش فنی و تکنولوژي، مرکز سرمایه گذاري داخلی و خارجی، مرکز اشتغال و تولید نیروي متخصص باشند. 

حمیدرضا مومنی در خصوص ادغام معاونت گردشگري و فرهنگی و اجتماعی سازمان منطقه آزاد کیش گفت: سازمان هاي مناطق آزاد

 
در حوزه گردشگري نقش سیاست گذار را برعهده دارند. 

مومنی فعالیت هاي "بورس بین الملل و بورس هاي مختلف، بانک اختصاصی، بازار مالی و سرمایه" را از اقدامات مهم مناطق آزاد
کشور برشمرد و افزود: در این مدت گردش مالی مناطق آزاد گردش مطلوب بوده و عواید آن باید به مناطق آزاد بازگردد و موضوع
دیگر بازار مالی و سرمایه است که در این حوزه نیز تلاش می کنیم راه هایی پیش رو هموار کنیم تا بتوانیم در حوزه اقتصادي از نظر

 
مالی از بخش خصوصی حمایت کنیم و در این خصوص نیز اقدامات خوبی انجام شده است. 

وي اظهار داشت: طبق آخرین گزارش هاي دریافتی این مبلغ معادل 6 هزار میلیارد تومان بوده و جزیره کیش آن را پایه گذاري و
اجرایی کرده است و تاکنون 2هزار و 500 میلیارد تومان عملیاتی کرده و سایر مناطق آزاد نیز به پیروي و الگو برداري از کیش در 3

 
هزار و 500 میلیارد تومان فعال شده اند. 

مشاور رئیس جمهور بیان داشت: در یک ماه آینده ساختاري ارائه خواهد شد که نامه هاي ارسال شده به هر منطقه آزاد ثبت و کد
رهگیري ارائه شود و تمام مراحل رسیدگی به نامه ها قابل پیگیري باشد و تا زمانی که اصلاحات در مناطق آزاد صورت نگیرد هیچ

 
مشکلی در بیرون حل نخواهد شد. 

جعفر آهنگران رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش گفت: سازمان و دستگاه هاي اجرایی فعال در این منطقه با
تلاش مضاعف نسبت به مقابله و مهار بیماري کرونا میان آحاد جامعه اقدام کردند و ضرر و زیان هاي ناشی از بیماري کرونا که متوجه

 
صاحبان کسب و کارها در این منطقه شده است سازمان از آنها حمایت می کند. 

آهنگران در خصوص واردات واکسن افزود: در این مورد اقداماتی انجام شده است که بتواند گره از مشکل منطقه آزاد کیش و به

 
خصوص صنعت گردشگري باز کند. 

وي با اشاره به قانون طرح جامع در خصوص طرح سواحل کیش عنوان کرد: ما موظف به اجراي تمام کاربري هاي طرح جامع هستیم
که قسمتی از آن مربوط به سواحل کیش بوده که باید رعایت حریم ها و کاربري هاي مربوط به سواحل بر طبق آن انجام شود در غیر

 
این صورت باید پاسخگوي سازمان هاي نظارتی باشیم. 



شایان ذکر است که این نشست با حضور دبیر شورایعالی مناطق آزاد کشور و هیئت همراه، مدیرعامل و برخی از معاونان و مدیران
سازمان و فعالان اقتصادي و روساي جوامع صنفی کیش برگزار شد.



ماهانه 300 مخزن فرسوده منطقه 5 به چرخه باز می گردد

منبع: سیماي اقتصاديشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/06/12

ایران نو:محمود کلهري شهردار منطقه 5 با اشاره به اینکه با برنامه ریزي صورت گرفته به صورت روزانه تعدادي از مخازن
مستهلک تعمیر یا از چرخه خارج شده و مخازن نو جایگزین می شوند گفت: با راه اندازي سایت اورهال ماهانه حدود 300

عدد مخزن تعمیر و باز سازي شده و به نواحی هفتگانه منطقه 5 تحویل داده می شود.

ایران نو:محمود کلهري شهردار منطقه 5 با اشاره به اینکه با برنامه
ریزي صورت گرفته به صورت روزانه تعدادي از مخازن مستهلک
تعمیر یا از چرخه خارج شده و مخازن نو جایگزین می شوند گفت:
با راه اندازي سایت اورهال ماهانه حدود 300 عدد مخزن تعمیر و باز

 
سازي شده و به نواحی هفتگانه منطقه 5 تحویل داده می شود. 

به گزارش روابط عمومی شهرداري منطقه 5، محمود کلهري شهردار
منطقه 5 با اشاره به اینکه یکی از وظایف مهم معاونت خدمات شهري رصد دائم وضعیت سلامت مخازن زباله است گفت: با برنامه

 
ریزي صورت گرفته به صورت روزانه تعدادي از مخازن مستهلک تعمیر یا از چرخه خارج شده و مخازن نو جایگزین می شوند. 

وي افزود: با توجه به نیاز منطقه 5 به مخازن مکانیزه حمل پسماند و همچنین گستردگی سطح منطقه، تعداد 4600 مخزن پسماند

 
در سطح معابر منطقه 5 موجود است که تعداد قابل توجهی از این مخازن مستهلک و فرسوده بود و نیاز به تعمیرات اساسی داشت. 

کلهري ادامه داد: با توجه به افزایش قیمت آهن مقرر شد با فراهم آوردن فضایی به منظور تعمیرات و بازسازي مخازن مستهلک علاوه
بر صرفه جویی در هزینه ریالی، مخازن فرسوده و مستهلک به مخازن نو تبدیل شود که انجام این امر حدود یک چهارم خرید مخزن

 
نو هزینه دارد. 

شهردار منطقه 5 تاکید کرد: سایت اورهال مخازن منطقه 5 که در تقاطع بزرگراه ستاري راه اندازي شده است با مسائل و مشکلات
زیادي روبرو بود که با همکاري اداره برق منطقه و تامین برق سه فاز و استقرار چندین اکیپ اجرایی و خرید لوازم مورد نیاز به بهره

 
برداري رسید که این امر نیز موجب اشتغال زایی چندین نفر شده است. 

وي ادامه داد: پیمانکاران نواحی هفتگانه مخازن مستهلک را به سایت اورهال منطقه تحویل داده و پس از تعمیر و بازسازي مجددا به

 
نواحی بر می گردد و تمامی هزینه هاي اجرایی اعم از دستمزد کارگري بر عهده پیمانکاران نواحی هفتگانه است. 

کلهري با بیان اینکه با راه اندازي سایت اورهال روزانه حدود 10 عدد مخزن تعمیر و باز سازي شده و به نواحی هفتگانه منطقه 5
تحویل داده می شود اذعان داشت: چشم انداز آتی منطقه براین است که با تهیه و فراهم آوردن لوازم از جمله ورق، قوطی و چرخ براي

مخازن، 1200 مخزن مستهلک باقی مانده سطح منطقه بازسازي و به چرخه استفاده شهروندان باز گردد.



سند دار شدن شهرك صنعتی خرمدشت

منبع: شعار سالشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/06/12

شعار سال: " حمیدرضا خانپور" با اعلام این خبر مهم اظهارکرد: استقبال سرمایه گذاران با برند هاي معتبر کشوري در طول
دو سال اخیر جهت استقرار در شهرك صنعتی خرمدشت و موقعیت مناسب ترانزیتی و مشوق و معافیت مالیاتی 13 ساله این

امکان را براي سرمایه گذاران واحد هاي صنعتی مهیا کرده تا با دریافت سند مالکیت ...

شعار سال: " حمیدرضا خانپور" با اعلام این خبر مهم اظهارکرد: استقبال سرمایه گذاران با برند هاي معتبر کشوري در طول دو
سال اخیر جهت استقرار در شهرك صنعتی خرمدشت و موقعیت مناسب ترانزیتی و مشوق و معافیت مالیاتی 13 ساله این امکان را
براي سرمایه گذاران واحد هاي صنعتی مهیا کرده تا با دریافت سند مالکیت جهت اخذ تسهیلات بانکی و توسعه واحد ها با انگیزه

 
بیشتري ورود کنند. 

وي تصریح کرد: تحقق این مهم با همکاري و مساعدت اداره کل ثبت اسناد و املاك، جهاد کشاورزي و امور اراضی و پیگیري هاي
ویژه جمالی پور استاندار معزز قزوین و رجب رحمانی نماینده مردم شریف تاکستان و عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شوراي
اسلامی و با طرح موضوع و رفع موانع تولید در چندین جلسه شوراي حفظ حقوق بیت المال و پیگیري حقوقی موضوع محقق شده

 
است. 

رئیس هیات مدیره شرکت شهرك هاي صنعتی استان در ادامه اعلام داشت: شهرك صنعتی خرمدشت با مساحت دو هزار دویست و
بیست سه هکتار در حوزه جذب سرمایه گذار تاکنون بیش از 200 قرارداد با سرمایه گذاري 60 هزار میلیارد ریالی و اشتغال مولد
مورد انتظار 10 هزار نفري با متقاضیان سرمایه گذاري منعقد شده که از این تعداد 68 واحد تولیدي با اشتغال بیش از دو هزار نفر
پروانه بهره برداري اخذ کرده و در حال فعالیت هستند و مقدمات جذب سرمایه گذاران جدید با توجه به مشوق ها و زیرساخت هاي

 
عالی شهرك در دست اقدام می باشد. 

خانپور از شهرك صنعتی خرمدشت به عنوان شهرکی که در آینده نزدیک به محل استقرار کارخانجات و صنایع مهم کشور تبدیل
خواهد شد، نام برد و گفت: درحال حاضر 150 هکتار زمین صنعتی در این شهرك براي واگذاري به سرمایه گذاران و استقرار صنایع

 
پیش بینی شده، هایتک و کم آب بر آماده واگذاري می باشد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی خاطر نشان کرد: خوشبختانه درحال حاضر کلیه شهرك ها و نواحی صنعتی تابعه استان داراي
سند مالکیت صنعتی شده اند و تاکنون بالغ بر 2000 فقره سند مالکیت تک برگی براي واحد هاي تولیدي، خدماتی، کارگاهی، تجاري
و زیرساخت ها در شهرك ها و نواحی صنعتی تابعه استان صادر شده و واحد هاي تولیدي که موفق به اخذ پایان کار ساختمانی و
پروانه بهره برداري می شوند، می توانند با مراجعه به دفتر شرکت شهرك هاي استان نسبت به دریافت سند مالکیت تک برگی اقدام

 
کنند. 

در پایان خانپور با اشاره به مزیت اسناد مالکیت و تفکیکی گفت: تثبیت و امنیت سرمایه گذاران، اعمال ارزش واقعی واحد هاي
صنعتی و افزایش قدرت سرمایه در گردش آنها، عضویت در بورس، صدور اسناد، نقل و انتقال و جذب شریک تجاري، مالکیت تفکیکی
در جهت تسریع و تسهیل کار واحد هاي صنعتی بهره بردار که مشکلات بانکی در خصوص اخذ تسهیلات و ترهین محل اجراي طرح



 
و وثیقه قرار دادن سند مالکیت دارند بسیار حائز اهمیت است که با این اقدام مشکلات آنان حل می شود. 

 
خانپور در پایان از پیگیري ها و تلاش هاي مدیریت حقوقی و امور قرارداد ها و همکاران خدوم و پرتلاش شرکت تقدیر و تشکر کرد. 

قابل ذکر است در پنج ماهه نخست امسال 136 سرمایه گذار در شهرك ها و نواحی صنعتی تابعه استان جذب شده که سرمایه گذاري

 
این طرح هاي صنعتی بالغ بر 53 هزار میلیارد می باشد که با راه اندازي کامل زمینه اشتغال پنج هزار و 700 نفر فراهم خواهد شد. 
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تعطیلی اصناف و خانه هاي سینما، تئاتر و موسیقی صحت ندارد

منبع: سینماي نوشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/06/12

پایگاه خبري تحلیلی " سینماي نو " : وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی شامگاه پنج شنبه 11 شهریورماه با حضور در برنامه
شهرفرنگ در مورد چشم اندازهاي حوزه فرهنگ و هنر در دولت سیزدهم سخن گفت.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی " سینماي نو " ، محمدمهدي اسماعیلی در پاسخ به اولین پرسش در مورد مسائل مطرح شده
مبنی بر بیگانگی وي با حوزه فرهنگ گفت: بنده یک سابقه 23 ساله حضور در فضاي فرهنگ و هنر دارم و طبیعتا با این حوزه بیگانه
نیستم و نگاه من اساسا غیر کارشناسی نیست، البته انتقاد و تنوع نگاه افراد به موضوعات را می پذیرم و تلاش بنده و همکارانم براین

 
است که فضاي گشادگی و انبساط حوزه فرهنگ و هنر را تامین کنیم. 

وي در مورد اینکه در حوزه فرهنگ دچار ابتذال هستیم، خاطرنشان کرد: حوزه فرهنگ و هنر پاك و مقدس است و شکی در آن
نیست، در عصر جدید ما با یک هنر مدرن همانند سینما، تئاتر و ... روبرو هستیم، اما در تاریخ ایرانی اسلامی ما همیشه شاهد یک
قدمت تاریخی در امر فرهنگ و هنر هستیم که کاملا مقدس و پاك است، خوشبختانه این تقدس و تبرك حوزه فرهنگ و هنر که در
کشور ما وجود داشته به حوزه فرهنگ مدرن هم تزریق شده و البته ممکن است در این دوره در بخش هایی آسیب هایی وارده شده

 
باشد که قابل حل است اما در مجموع نمی توان چنین شائبه اي را در مورد فرهنگ و هنر ایرانی تصور کرد. 

 
به دنبال تقویت آموزش هاي هنري هستیم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص سفر استانی خود به اصفهان و اعلام برنامه کوتاه مدت براي کاهش آسیب هاي ناشی از کرونا
براي اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه گفت: در آغاز این سفر به یکی از هنرستان هاي اصفهان که در سال 1315 افتتاح شده سر زدیم،
در همین راستا استاد فرشچیان پیام داده بودند که از هنرستان ها حمایت کنیم و هدف ما هم از رفتن به این هنرستان حمایت از

 
بحث آموزش هاي هنري بود. 

اسماعیلی یادآور شد: اصفهان یکی از پایتخت هاي فرهنگ و هنر ایران زمین است، در همین سفر که به مناسبت هفته دولت تدارك
دیده شده بود، از برنامه کوتاه مدت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی براي اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه خبر دادیم، در این برنامه گام
اول ما واکسیناسیون هنرمندان است که بدون محدودیت سنی براي تمام هنرمندان این امر محقق خواهد شد. از طرفی دیگر بسته

 
هاي حمایتی را در نظر گرفتیم که تلاش ما بر این است که بتوانیم آن را در ستاد کرونا به تصویب برسانیم. 

وي افزود: خوشبختانه در خصوص بسته هاي حمایتی رئیس محترم جمهور هم نظر مساعد داشته و حمایت همه جانبه خود را اعلام
کردند، در این بسته حمایتی یک سري کمک هاي بلاعوض و همچنین تسهیلات با سود کم را خواهیم داشت، از این رو کسانی که
هنر کارت دارند از این بسته حمایتی بهره خواهند برد و سعی ما بر این است که یک بسته کامل ارائه کنیم. هفته گذشته در شوراي
معاونان از معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارتخانه خواستیم این کار را به پیش ببرند و همکاران ما تا سه شنبه هفته جاري طرح را

 
کامل کردند و روز چهارشنبه هم در جلسه اي با حضور دکتر رئیسی مورد بررسی قرار گرفت. 

وظیفه ما جلب اعتماد هنرمندان است 



وزیر فرهنگ و اشاد اسلامی در رابطه با جلب اعتماد هنرمندان نیز تصریح کرد: هنر حاکمیت باید این باشد که اعتماد همه مردم را
جلب کند و در حوزه فرهنگ این امر مضاعف است زیرا هنرمندان روحیه لطیفی دارند، بنده و همه همکارانم وظیفه داریم فضاي

 
اعتماد عمومی بین دولت و مردم به ویژه هنرمندان ایجاد کنیم. 

 
دسترسی عادلانه به فضاي هنري را براي همه کشور فراهم می کنیم 

اسماعیلی در خصوص وعده خود در مجلس مبنی بر مبارزه با ویژه خواري، بی عدالتی و فساد اقتصادي، ابراز داشت: عدالت در هنر
باید در همه کشور اجرا شود زیرا فرهنگ و هنر مختص تهران نیست. ما هنرهاي فراموش شده در بسیاري از اقوام داریم، به همین
منظور تلاش ما بر این است که دسترسی عادلانه به فضاي هنري را براي همه کشور فراهم کنیم. نباید بگذاریم گلوگاه هایی ایجاد

 
شود که منشاء فساد است. 

وي ادامه داد: براي نمونه در خصوص موضوع هنرستان ها و آموزش هاي هنري سعی داریم در هر استان و شهرستان یک هنرستان
پسرانه و دخترانه داشته باشیم تا فضاي رشد هنر فراهم شود، در واقع هنرستان ها مخصوص تهران نیست و این امکان باید براي سایر
استان ها هم فراهم شود، همچنین فضاي اشتغال نیز باید فراهم شود، ضمنا جشنواره هاي استانی را باید ایجاد کنیم تا امکان رشد

 
کارهاي هنري در حوزه هنرهاي نمایشی، سینمایی، موسیقی و ... شکل بگیرد. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان کرد: دولت وظیفه احیا و تسهیل گري دارد، رهبر معظم انقلاب نیز در مراسم تنفیذ حکم ریاست
جمهوري فرمودند «همه کارهاي دولت باید پیوست عدالت داشته باشد» و فرهنگ هم از این امر مستثنی نیست و باید همه استان ها

 
از یک فضاي یکسان فرهنگی و هنري بهره ببرند. 

اسماعیلی اضافه کرد: تلاش ما بر این است که سند تحول اقتصاد فرهنگی را نهایی کنیم، بخش قابل توجهی از هنرمندان ما احساس
نارضایتی دارند زیرا معتقدند که امکان نمایش و حضور در صحنه را ندارند و این یعنی حلقه هاي محدودي وجود دارد که امکان کار
براي دیگران را سلب می کند، باید به همه اصحاب فرهنگ و هنر احترام گذاشت، بسیاري از اهالی فرهنگ و هنر باید ابزار بروز هنر

 
خود را داشه باشند. 

 
تعطیلی اصناف و خانه هاي سینما، تئاتر و موسیقی صحت ندارد 

وي در مورد رابطه خود با اصناف خانه موسیقی، سینما و تئاتر گفت: در زمان اخذ راي اعتماد با مدیران خانه تئاتر، سینما و موسیقی
جلسه گذاشتم و سخنان این تلاشگران عرصه هنر را شنیدم، دقیقا زمانی که گلایه ها از برنامه پیشنهادي ما وجود داشت این جلسه
برگزار شد و شائبه ها از بین رفت، البته شخصا تلاش کردم بدون حاشیه از این گلایه هاي به وجود آمده عبور کنم و در عمل به

 
هنرمندان برنامه ها را تبیین کنم. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی هرگونه تعطیلی اصناف و خانه هاي سینما، تئاتر و موسیقی را رد کرد و افزود: ما در برنامه پیشنهادي
یک بخش با عنوان گزارش وضعیت موجود و در بخش دیگر برنامه هاي پیشنهادي را داشتیم و آن گزارش وضعیت موجود براي شفاف

 
سازي نمایندگان بود تا بدانند در چه وضعیتی قرار داریم و برنامه ما براي آنها چه خواهد بود. 

اسماعیلی در رابطه با ناامنی بازار محصولات فرهنگی هنري خاطرنشان کرد: در حوزه آثار نمایشی این امر کاهش پیدا کرده و



اپلیکیشن ها و VOD ها کمک کرد تا جذابیت باندها و سارقان آثار هنري از بین برود و مردم با یک دسترسی آسان و هزینه کم آثار
خوبی را ببینند، اما در حوزه نشر همچنان سرقت ادبی وجود دارد، گاهی یک کتاب برجسته می شود و به محض دیده شدن همان
کتاب را فورا تکثیر می کنند و حق ناشر و مولف را هم نمی پردازند و تلاش ما در این حوزه بر این است که از این اتفاقات جلوگیري

 
کنیم. 

 
به دنبال چابک سازي وزارت ارشاد متناسب با فناوري هاي نوین هستیم 

وي در مورد تغییر در ساختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی یا چابک سازي این وزارتخانه گفت: در این راستا با دو موضوع متضاد
روبرو هستیم، از یک سو اصحاب فرهنگ و هنر علاقه ندارند چیزي از این وزارتخانه کم شود و یک علقه سازمانی دارند و این وزارتخانه
را خانه خود می دانند، از طرفی چابک   سازي در برخی بخش ها نیاز است اما ما نمی خواهیم حوزه قلمرو را از بین ببریم، برخی از

 
معاونت ها از نظر ساختار و اهداف دچار تغییر شده است. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: براي نمونه ساختار معاونت مطبوعاتی یا معاونت هنري کاملا عوض شده است، فناوري هاي
نوین امروز در عرصه هاي مختلف ورود کرده است و از این رو ساختار یک مجموعه هوشمند باید با تغییرات تحولی خود را تنظیم کند
تا عقب نیفتد، اگر ما تغییرات را ایجاد نکنیم حوزه فرهنگ و هنر از تحولات جدید عقب می ماند و از این رو در برنامه هاي تحولی ما

 
چابک سازي ساختاري متناسب با فناوري هاي نوین دیده شده است و امیدواریم در این حوزه اتفاقات خوبی رخ دهد. 

اسماعیلی تاکید کرد: در حال حاضر یکی از اولویت هاي ما آماده سازي همین برنامه تحولی است که پیش از حضور بنده در این
وزارتخانه مجموعه قبل کار را آغاز کرده بود و خوشبختانه در حوزه دیجیتال کارهاي خوبی را انجام داده بودند، البته نواقصی هم وجود
دارد که برطرف می کنیم و هدف ارتقاء ساختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است و به همین منظور هم افزا با برنامه هاي قبلی به

 
پیش می رویم. 

وي یادآور شد: در حال حاضر به دنبال تغییرات ساختاري در مدیریت ادارات کل استانی هستیم، در مجلس شوراي اسلامی خیلی از
نمایندگان به موضوع ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی اشاره داشتند، البته سهم حوزه فرهنگ و هنر از نظر بودجه مناسب نیست، به

 
همین منظور برخی از ادارات کل ما در شهرهاي مختلف کشور با حداقل نیرو و بودجه کم اداره می شود. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: بخش عمده اي از فعالیت هاي ما به صورت سامانه اي جلو رفته و سعی ما براین است

 
این مسیر را با کمترین هزینه طی کنیم و عدالت در حزوه فرهنگ و هنر اجرا شود. 

 
جشنواره ها محلی براي دیده شدن هنرمندان و رشد حوزه فرهنگ و هنر است 

اسماعیلی در مورد اینکه آیا جشنواره ها به علت هزینه هاي گزاف حذف می شوند، گفت: جشنواره فلسفه و ماهیتش این نیست که به
خاطر هزینه بخواهیم با آن اینگونه برخورد کنیم، بسیاري از جشنواره ها محلی براي دیده شدن هنرمندان و رشد حوزه فرهنگ و هنر
است، بنده با این نظر مخالف هستم، اینکه تغییرات یا ادغام هایی در جشنواره ها صورت بگیرد منطقی است اما تعطیلی نخواهیم

 
داشت، با تغییرات و ادغام ها اسراف مالی کم می شود اما در عین حال کارهاي فرهنگی هنري به خوبی پیش می رود. 

وي بالا بردن کیفیت جشنواره ها را یکی از برنامه هاي این دوره وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و به منظور گسترش فرهنگ و هنر و

 
به مثابه یک فرصت براي این حوزه قلمداد کرد. 



 
باید به سمت ملی شدن صنعت نشر برویم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص امکان تعدیل قیمت کاغذ گفت: باید به سمت ملی شدن صنعت نشر برویم، در حال حاضر
بیش از 90درصد اقلام ما از جمله کاغذ، فیلم و زینک، جوهر و دستگاه هاي تکثیر و دیجیتال وارداتی است، ما می توانیم جلوي تورم
این اقلام را بگیریم و اگر ملی سازي صنعت نشر رخ دهد و در داخل کشور بخشی از این فضا را با وزارت صمت، شرکت هاي دانش
بنیان و استارتاپ ها ایجاد کنیم به ثبات خواهیم رسید و از نوسان ها جلوگیري می شود، در حال حاضر اگر با این شرایط به پیش

 
برویم در ماه هاي آینده در این حوزه از جمله کاغذ با مشکل روبرو خواهیم بود. 

اسماعیلی از گلایه برخی از فعالان عرصه چاپ مبنی بر سخت گیري هاي قوانین و آئین نامه ها خبر داد و گفت: بخش عمده اي از
مشکلات در آئین نامه ها و قوانین است، ما آنچه را به آئین نامه ها مربوط می شود حل خواهیم کرد و آنچه در حوزه قوانین باشد را

 
نیز با اعضاي کمیسیون فرهنگی مجلس در میان گذاشته و بررسی و در صدد رفع آن ها تلاش خواهیم کرد. 

 
آرایش ما در حوزه رسانه منفعل است 

وي در رابطه با مهم ترین نیاز امروز رسانه ها تصریح کرد: یکی از حوزه هایی که بنده خیلی در آن کار کردم حوزه رسانه بوده است. از
این رو در این حوزه به عنوان کارشناس رسانه حرف می زنم، آرایش ما در حوزه رسانه منفعل است، وقتی هشتگ ها و ترندها را در
رسانه ها می بینیم ضعف رسانه اي ما دیده می شود، رهبر معظم انقلاب در جلسه تنفیذ به آرایش رسانه اي اشاره کردند و ما باید در
این حوزه آموزش و تربیت نیروي انسانی و استفاده از فناوري هاي نوین را در دستور کار قرار دهیم. درواقع آرایش رسانه اي ما از

 
رویکرد پدافندي به رویکرد آفندي تغییر کند. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: در امر رسانه باید فضاي رشد به جوانان بدهیم، فعالان ما در حوزه رسانه نسبت به همسایگان
بالاتر هستند ولی نسبت به تراز جهانی ضعف هایی داریم، بعضی از خبرنگاران و عکاسان ما درآمد بسیار پایین دارند و باید از جامعه

 
رسانه اي دفاع کرد. 

اسماعیلی در رابطه با اینکه فرهنگ و هنر سیاست زده است، خاطرنشان کرد: بخشی از فرهنگ و هنر سیاست زده است، گاهی در
انتخابات و فضاهاي سیاسی شاهد این موضوع هستیم، اینکه گاهی حس می کنیم که استفاده ابزاري از اهالی فرهنگ و هنر می شود

 
خوب نیست، زیرا اصحاب فرهنگ و هنر گرامی هستند و باید به آن ها احترام گذاشت. 

 
برنامه هاي جدید نیازمند نیروهاي تازه نفس است 

وي در رابطه با تغییر معاونان و مدیران این وزارتخانه نیز افزود: ما جلساتی را با معاونان و مدیران فعلی داشته ایم، برخی از مدیران از
خستگی و فشارهایی که در چهارسال گذشته داشتند صحبت کردند و خودشان داوطلب براي رفتن هستند اما ما از همکاري آنها
استقبال می کنیم، البته برنامه جدید نیاز به افراد جدید هم دارد، در این میان برخی از مدیران فعلی با این برنامه ها همراه هستند و

 
از سایرین نیز خواسته ایم تا لحظه اي که هستند حداکثر تلاش خود را بکنند. 

 
موسیقی گوش می کنم و فیلم زیاد می بینم 



وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به این سوال که آیا شما موسیقی گوش می دهید گفت: بله موسیقی بخشی از سبک زندگی
همه ما است، اغلب در ماشین گوش می کنم و حتی چندي پیش به دنبال یک موسیقی نوستالوژیک از استاد قره باغی بودم که به

 
سختی آن را پیدا کردم. البته خواننده هاي جوان ما نیز بسیار توانا و خلاق هستند. 

اسماعیلی در مورد آخرین فیلمی که دیده بود گفت: من فیلم زیاد می بینم، چون در صداوسیما هم مدیرکل نظارت بودم بسیار فیلم
نگاه می کردم، البته سینما به خاطر اپیدمی کرونا با محدودیت ها و تعطیلی هایی همراه بود و سعی کردم در این شرایط سخت از

 
طریق پلتفرم ها فیلم ببینم و آخرین فیلم سینمایی که دیدم فیلم آقاي مجید مجیدي بود. 

 
یکی از برنامه هاي ما تقویت حوزه پویانمایی است 

وي خاطرنشان کرد: البته به همراه فرزند خود انیمیشن هم نگاه می کنم و یکی از برنامه هاي ما در حوزه پویانمایی است و به دنبال

 
تقویت و حمایت از این حوزه هستیم. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مورد رابطه خود با کتاب و شعر تصریح کرد: آخرین کتاب بنده هفته پیش براي چاپ آماده شد و با
کمک مجموعه همکارانم در چاپ دانشگاه تهران کار به پیش رفته است، به حوزه شعر نیز علاقه مند هستم و حتی عموي بنده یکی از

 
شاعران برجسته منطقه ما است و تندیس ایشان در میدان شهر نصب شده است. 

اسماعیلی همچنین در مورد پیام استاد علی نصیریان به وي گفت: من بلافاصله بعد از این پیام با ایشان تماس گرفتم و ابراز تشکر
کردم، ایشان یکی از شخصیت هاي برجسته هنر کشور ما هستند، ایشان تنها بازمانده از نسل اساتیدي همچون جمشید مشایخی،
عزت االله انتظامی، داوود رشیدي، محمدعلی کشاورز هستند که باید از حضورشان بیشتر بهره ببریم که متاسفانه کرونا امکان دیدار

حضوري با ایشان را محقق نکرد.



بهره برداري از 3500 طرح اشتغالزایی در هرمزگان توسط «بنیاد برکت» تا پایان سال

منبع: خبر روزشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش خبر روز ، علی غلامشاهی عصر امروز اظهار داشت: تا پایان سال 3500 طرح اشتغالزایی توسط بنیاد برکت در
استان هرمزگان به بهره برداري خواهد رسید. وي افزود: در طول سال گذشته بیش از 800 طرح توسط بنیاد برکت ستاد

اجرایی فرمان حضرت امام(ره) در سطح استان هرمزگان در شهرستان هاي بشاگرد، سیریک و میناب ...

مجري طرح هاي اشتغالزایی اجتماع محور بنیاد برکت استان هرمزگان گفت: تا پایان سال 3500 طرح اشتغالزایی توسط بنیاد برکت

 
در هرمزگان به بهره برداري می رسد. 

به گزارش خبر روز ، علی غلامشاهی عصر امروز اظهار داشت: تا پایان سال 3500 طرح اشتغالزایی توسط بنیاد برکت در استان

 
هرمزگان به بهره برداري خواهد رسید. 

وي افزود: در طول سال گذشته بیش از 800 طرح توسط بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) در سطح استان هرمزگان
در شهرستان هاي بشاگرد، سیریک و میناب افتتاح و به بهره برداري رسیده است که عمده طرح ها مربوط به رسته هاي شغلی

 
پرورش دام سبک و سنگین، کشاورزي، مشاغل فنی و خدماتی و کارگاه هاي تولیدي بوده است. 

مجري طرح هاي اشتغالزایی اجتماع محور بنیاد برکت استان هرمزگان گفت: بنیاد برکت براي سال جاري اجراي 3500 طرح
اشتغالزایی و ایجاد 10700 فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم در مناطق هدف و شهرستان هاي استان هرمزگان را در دستور کار

 
قرار داده و این کار با همکاري تسهیل گران و مجریان استان در حال انجام است . 

غلامشاهی ادامه داد: سقف اعطاي تسهیلات براي طرح هاي اشتغالزایی «طرح سحاب» بسته به نوع و اجراي طرح تا سقف 50 میلیون
تومان و در رسته هاي شغلی کارگاه هاي تولیدي و خانگی خرد، صنایع تبدیلی و فراوري محصولات، پرورش دام سبک و سنگین،
پرورش طیور، کشاورزي با اولویت کاشت گیاهان دارویی، فنی و خدماتی، صنایع دستی، کارگاه هاي آموزشی، فریلنسینگ(آزادکاري و

 
دورکاري در بستر اینترنت) و همچنین به صورت ویژه در مشاغل دانش بنیان و آبزي پروري آمادگی اعطاي تسهیلات را دارد. 

وي عنوان داشت: تعدادي طرح محدود در سطح استان تحت عنوان مشاغل خانوادگی (کارگاه هاي خرد) و اعطاي تسهیلات به صورت
خانوادگی و همچنین براي طرح هاي بنگاه محور فعال، راکد، نیمه تعطیل جهت فعالیت مجدد، توسعه و همچنین راه اندازي کارگاه
ها و کارخانجات جدید با اولویت پشتیبانی طرح هاي اشتغالی بنیاد برکت و همچنین نیاز مردم منطقه جهت تامین منابع اعتباري و
سرمایه در گردش و بازگشت آنها به عرصه فعالیت و تولید تا سقف 15 میلیارد تومان تسهیلات طبق شرایط اعلامی توسط بنیاد برکت

 
پرداخت می کند. 

غلامشاهی اولویت پرداخت تسهیلات را در قالب طرح سحاب مناطق هدف به طرح هاي کوچک و زودبازده و معیشت پایدار عنوان

 
کرد. 

وي همچنین از ارائه آموزش با همکاري ادارات فنی و حرفه اي، جهاد کشاورزي، دامپزشکی، صنایع دستی و میراث فرهنگی براي
مشاغل مربوطه و در ادامه خرید تضمینی از کشاورزان با به کارگیري پشتیبان براي محصول الوئه ورا و ایجاد صندوق توسعه و



 
پشتیبان مالی در روستاها را از دیگر اقدامات بنیاد برکت در شهرستان هاي استان عنوان کرد. 

مجري استانی بنیاد برکت با بیان اینکه بر پایه تولید و اشتغال همه شاخص هاي زندگی ارتقا پیدا می کند، گفت: در سایه تولید،
درآمد خانوار افزایش می یابد و کیفیت زندگی بهبود خواهد یافت و همه باید در امر تولید اهتمام جدي و ویژه داشته باشند و به

 
صورت شبانه روزي و جهادي تلاش کنند چرا که با تولید می توان به رفع بیکاري و ایجاد درآمد پایدار اقدام کرد. 

غلامشاهی اضافه کرد: همه حوزه هاي موجود در شهرستان ها باید از تسهیلات «سحاب» ستاد اجرایی فرمان امام(ره) در خصوص

 
پیشبرد اهداف تولید استفاده کنند. 

وي در مورد نگاه ویژه بنیاد برکت به مناطق محروم و خصوصا شهرستان بشاگرد ضمن تشکر و قدردانی از مدیرعامل بنیاد برکت و
معاون اشتغال اجتماع محور بیان داشت: در سال گذشته حدود 300 طرح اشتغالزایی اجرا و در سال 1400 با اهتمام ویژه مدیرعامل
محترم و معاونت اشتغال آن نهاد، تعداد طرح هاي مصوب این شهرستان را 800 طرح و با همکاري چهار نفر تسهیل گر جهت پیشبرد

 
امور اعلام کردند. 

غلامشاهی افزود: بنیاد برکت بر اساس منویات و فرمایشات رهبر معظم انقلاب و سیاست هاي ابلاغی از سوي ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام(ره)، ایجاد فرصت هاي شغلی در مناطق محروم را با هدف محرومیت زدایی، توانمندسازي اقتصادي، اشتغال پایدار و

 
برقراري عدالت اجتماعی در این مناطق به عنوان هدف و اولویت اصلی در دستور کار دارد. 

مجري طرح هاي اشتغالزایی اجتماع محور بنیاد برکت استان هرمزگان ضمن قدردانی و تشکر از زحمات بی وقفه و رهنمودهاي
مدیرعامل و معاونت اشتغال اجتماع محور، مدیران، کارشناسان، مجریان و تسهیل گران بنیاد برکت، ریاست ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام(ره) استان هرمزگان، فرماندار، امام جمعه و همچنین رؤساي ادارات شهرستان بشاگرد براي همگان آرزوي موفقیت و

 
سربلندي و توفیق خدمتی خالصانه در سنگر مسؤولیت را از درگاه خداوند منان تمنا کرد. 

نظر شما در مورد این مطلب چیست؟ نظرات خود را در پایین همین صفحه با ما در میان بگذارید.



اخبار

منبع: روزنامه اخبار صنعتشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/06/12

اخبار

 
اخبار 

 
یک فعال بخش خصوصی: 

 
بخش خصوصی براي توسعه همکاري با افغانستان آمادگی دارد 

نائب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران از آمادگی بخش خصوصی براي توسعه همکاري هاي اقتصادي و صنعتی با

 
افغانستان خبر داد. 

محمد امیرزاده افزود: امیدوارم سیاستگذاران کشور با همکاري بخش خصوصی، سند توسعه روابط اقتصادي با افغانستان را به پیش
ببرند، زیرا هرچه در توسعه داخلی افغانستان شرکت و در فراوري معادن آن ها کمک کنیم، موجب اشتغال در افغانستان خواهد شد
که به نوعی فشار را از بازار کار ایران هم کم خواهد کرد.وي اضافه کرد: اشتراکات قومی و فرهنگی ما با افغانستان زیاد است و فقط
مرز جغرافیایی جداست بنابراین رابطه ما با افغانستان باید راهبردي و اقتصادي باشد.امیرزاده با بیان اینکه باید بدون قید و شرط به
اقتصاد نگاه کنیم، گفت: با توجه به اینکه ایران از ذخایر بالاي انرژي و افغانستان از ظرفیت هاي بالاي معدنی برخوردار است، این دو
مزیت می تواند براي اقتصاد ما موثر باشد حتی اگر کشورهاي دیگري هم بخواهند در افغانستان سرمایه گذاري کنند ما می توانیم با
ایجاد امنیت انرژي در توسعه افغانستان و به تبع آن رونق اقتصادي دو کشور موثر باشیم.وي افزود: هرچه در افغانستان توسعه کار،
صنعت و اشتغال اتفاق بیفتد و هرچه بتوانیم در خدمات دهی به عمران و آبادي این کشور کوشش کنیم هم براي امنیت ما مهم است
و هم یک رابطه پایدار اقتصادي شکل خواهد گرفت.امیرزاده گفت: افغانستان از ذخایر بالاي سنگ آهن برخوردار است که می توانیم
راهگذري امن براي فراوري و صادرات محصولات معدنی افغانستان از طریق ایران به بازارهاي هدف صادراتی باشیم و هم با تامین

 
انرژي براي فراوري مواد معدنی در افغانستان، بازاري مطمئن براي صادرات انرژي خود فراهم کنیم. 

نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران افزود: همچنین باید به طرف هاي تجاري افغانستان محیط امن و اطمینان
بخشی را ارائه کنیم تا مسیر اقتصادي ما لطمه نخورد یعنی درعین اینکه از خانواده هاي افغانستانی استقبال می کنیم باید فضایی

 
ایجاد کنیم که فعالان اقتصادي افغانستان جذب کشور ما شوند که در روند توسعه اقتصادي دو کشور نقش موثري دارد. 

 
کارشناس اقتصادي و عضو هیئت علمی دانشگاه در گفت و گو با «اخبار صنعت»؛ 

 
ساختارها و سیاست هاي اقتصادي فقر و تبعیض آفرین بوده اند 

کارشناس مسائل اقتصادي و عضو هیات علمی دانشگاه شاهد گفت: در ایران سیاست ها و یا ساختارهاي اقتصاد مثل ساختار نظام
بهداشت، ساختار نظام آموزش، نظام بانکی و حتی نظام مالیاتی که به هیچ عنوان در راستاي کاهش نابرابري حرکت و فعالیت نکرده

 
اند، بلکه بر عکس افزایش دهنده نابرابري هستند. 

به گزارش اخبار صنعت، افزایش فقر و نابرابري اقتصادي تنها به موضوع اقتصاد و کمبود معیشت ختم نمی شود، بلکه فشارهاي زیادي
را بر جامعه تحمیل می کند که بخشی از آنها در دل مسائل و آسیب هاي اجتماعی و حتی کار به مسائل امنیتی کشیده می شود.
مهدي موحدي بک نظرکارشناس و تحلیلگر مسائل اقتصادي و عضو هیئت علمی دانشگاه شاهد درخصوص چرایی افزایش فقر و

 
تبعیض در جامعه با اخبار صنعت گفت و گو کرده است. 

مهدي موحدي بک نظر کارشناس اقتصادي و عضو هیئت علمی دانشگاه شاهد در گفت و گو با اخبار صنعت در خصوص افزایش فقر



در سال هاي گذشته ودلایل آن گفت: یکی از مشکلات اقتصادي که حداقل در سال هاي اخیر پررنگ تر شده و مورد توجه
کارشناسان اقتصادي قرار گرفته، مقوله افزایش نابرابري، شکاف طبقاتی و افزایش فقر است. ما می تونیم دلیل عامل را در سیاستهاي
اقتصادي که در سالیان اخیر به اجرا درآمده جستجو کنیم. اگر به شاخص بسیار مهم ضریب جینی توجه کنیم آخرین شاخصی که در

 
مورد ضریب جینی با آن مواجه هستیم، مربوط به سال 99 در حدود 41صدم است. 

وي در این باره گفت: اگر به تاریخچه ضریب جینی به عنوان یکی از شاخص هاي نابرابري نگاه کنید در سال 1353 بالاترین نرخ
ضریب جینی یا بالاترین میزان شکاف طبقاتی را تجربه کردیم با نرخ 50 صدم بوده است. این نرخ بعد از انقلاب کاهش یافت، البته در
برهه اي در دهه 80 به طور خاص، تقریبا از بعد از شوك تورمی سال 74 تا سال 84 رشد ضریب را بعد از انقلاب داشتیم که تقریبا به
43 صدم رسید. در دوره آقاي احمدي نژاد در دولت نهم و دهم شاهد بودیم ضریب جینی به واسطه اقدامات و سیاست هاي اقتصادي
که در دولت اتخاذ شد بودیم، این موضوع باعث شد درخصوص نرخ تورم، به کمترین میزان تاریخ قبل و بعد از انقلاب برسیم. یعنی به

 
عدد حدود 36 صدم یا حتی پایین تر هم رسیدیم. 

موحدي بک نظر عضو هیئت علمی دانشگاه شاهد خاطر نشان کرد: بالاخره سیاست هایی مثل مسکن مهر و مهمتر از آن در کنار
هدفمند سازي یارانه ها، توانست اثر قابل ملاحظه اي در کاهش نابرابري ایفا کند. اما بعد از شوك تورمی سال 92 وهمچنین روي کار
آمدن آقاي روحانی در دولت یازدهم، شاهد بودیم عملکردي در جهت کاهش شکاف طبقاتی و کاهش فقر صورت نگرفت یا سیاست
هایی حمایتی مورد انتظاراعمال نشد. در ایران سیاست ها و یا ساختارهاي اقتصادي وجود دارد مثل ساختار نظام بهداشت، ساختار
نظام آموزش، نظام بانکی و حتی نظام مالیاتی که به هیچ عنوان در راستاي کاهش نابرابري حرکت و فعالیت نکرده اند، بلکه بر عکس
افزایش دهنده نابرابري هستند. بنابراین با دقت در ضریب جینی مشاهده می شود از سال 92 به بعد ضریب جینی در کشور در حال

 
افزایش است تا سال 1398. 

مهدي موحدي بک نظر در این باره خاطر نشان کرد: در سال 98 به واسطه کمک هاي معیشتی که بعد از افزایش قیمت بنزین در
آبان ماه سال 1394 رخ داد این موضوع باعث شد در آن چهار ماه شاهد یک درصد کاهش ضریب جینی باشیم که به حدود 40 صدم
رسید ، اما بعد از آن در سال 99 و به طور خاص در سال 1400 با توجه به مقوله کرونا این عامل خود باعث افزایش شکاف طبقاتی
شد. بنابراین با مسائلی این چنینی مواجه هستیم چرا که ساختارهایی داریم که این ساختارها اساسا ساختارهاي فقر آفرین و فساد زا
و تبعیض آمیز هستند. نظام آموزشی، نظام بهداشت، بازار کار، نظام تامین کالاهاي اساسی مثل مسکن و بازار مسکن که جولانگاه
سفته بازي و سوداگري است. نظام بانکی که به شدت در نظام تسهیلات دهی موجب شکاف طبقاتی شده و تجربه هاي بدي از این

 
موضوع داریم. 

تحلیلگر مسائل اقتصادي در این باره گفت: براي مثال اگر بخواهم از سال 1399 گزارش بدهم، در این سال تقریباً حدود 95 درصد
حجم تسهیلات توسط چهار دهک بالاي جامعه دریافت شده، یعنی پنج دهک ابتدایی جامعه تنها 5 درصد کل نقدینگی را دریافت
کردند. از سوي دیگر یک دهک ثروتمند جامعه ایرانی حدود 65 درصد کل تسهیلات را دریافت کردند. بنابراین این موضوع نشان می

 
دهد نظام تسهیلات دهی ایران عملاً به نفع ثروتمندان کار می کند . 

موحدي بک نظر در این باره خاطر نشان کرد: فقدان چنین ساز و کارهایی در ایران عامل مشکلات متعددي شده درحالی که معمولاً
در سایر کشورهاي جهان، نظامات مالیاتی عامل تعدیل بخشی است و بخشی از ثروت را در جامعه میان و باز توزیع می کند، یعنی
بیشترین فشار مالیاتی را بر یکی دو دهک ثروتمند جامعه وارد می کنند و شش دهک جامعه عملا یارانه بگیر می شوند یا از رفاه
اجتماعی برخوردار می شوند در حالی که متأسفانه در کشور ما این موضوع اساسا توسط نظام مالیاتی اتفاق نمی افتد، بنابراین راجع به
راهکار ها صحبت کنیم باید درباره بخشی از این ساز و کارها و ساختارهاي فساد و تبعیض آمیز تغییرات اساسی مهمی داشته باشیم تا

 
مدافع توزیع بهره مندي عادلانه بین آحاد جامعه باشد به جاي اینکه به یک قشر مرفه و خاص رانت هاي ویژه اي بدهد. 

وي در پایان گفت: از سمت دیگر نظام مالیاتی به عنوان یکی از نظام هاي تعدیل بخش و باز توزیع کننده ثروت و درآمد، باید در این
موضوع نقش آفرین باشد تا چنین سیستمی در قالب یک نظام جامع و یکپارچه مالیاتی، حمایتی پیاده شود تا بتواند بین خانوارها

 
عملاً عدالت و توازن مورد نیاز را برقرار کند. 



 
خیال کارکنان راحت؛ کاهش حقوق در کار نیست 

به دنبال انتشار خبرهایی مبنی بر اعلام کاهش حقوق کارکنان دولت، سازمان برنامه و بودجه آن را کذب اعلام کرده است، ولی در هر
حال هزینه هاي سنگین در پرداخت حقوق و دستمزد و منابعی که پایدار و قابل تحقق نیست از چالش هاي پیش روي دولت در نیمه

 
دوم امسال خواهد بود. 

اخیرا مطالبی در مورد کاهش حقوق کارمندان و کارکنان دولت در برخی از شبکه هاي اجتماعی به نقل از میرکاظمی-رئیس سازمان

 
برنامه و بودجه کشور -منتشر شد ولی این سازمان بر کذب بودن چنین موضوعی تاکید کرده است. 

سازمان برنامه و بودجه اعلام کرده است که اصلاحات ساختاري و افزایش بهره وري با اتکا به نیروهاي توانمند کشور از جمله کارکنان

 
دولت از جمله برنامه هایی است که این سازمان در قالب برنامه و همچنین بودجه سال آینده با جدیت آن را دنبال می کند. 

 
هزینه چند برابري حقوق و منابع تضمین نشده 

اما حواشی حقوق در حالی مطرح می شود که در بودجه سال جاري افزایش حقوق کارکنان و بازنشستگان تا 25 درصد پیش بینی و
مقرر شد که دریافتی هاي بالاي 10 میلیون تومان مشمول این 25 درصد نشده و فقط به میزان ثابت دو میلیون و 500 هزار تومان

 
افزایش حقوق داشته باشند. 

این در حالی است که هزینه هاي جاري دولت به طور قابل توجهی در بودجه امسال افزایش داشت؛ به طوري که در لایحه پیشنهادي
دولت تا دو برابر رشد داشته و به 637 هزار میلیارد تومان رسیده بود ولی در نهایت با مصوبه مجلس در قانون بودجه هزینه هاي

 
جاري که عمده آن را پرداخت حقوق در برمی گیرد به بیش از 918 هزار میلیارد تومان رسید. 

افزایش تند هزینه هاي جاري در حالی صورت گرفته که در سوي دیگر منابع پایدار و تضمین شده اي در بودجه پیش بینی نشده بود
و موجب شده دولت در سال جاري نیمی از هزینه هاي خود را از محل استفراض از بانک مرکزي و فروش اوراق تامین کند که منابع

 
ناپایدار و عامل افزایش تورم است. 

در همین رابطه اخیرا - رئیس سازمان برنامه و بودجه - در اظهاراتش نسبت به نحوه بودجه ریزي و افزایش قابل توجه هزینه ها انتقاد
کرده و گفته بود که مگر چه اتفاقی در وضعیت اقتصادي رخ داده بوده که چنین افزایش مصارف و هزینه و از سویی دیگر پیش بینی

 
منابع در بودجه امسال گنجانده شده است؟ 

وي البته نقدي هم بر نحوه اقدام دولت براي همسان سازي و پرداخت فوق العاده ها در حقوق به ویژه حقوق فرهنگیان داشت که در
مواردي خارج از چارچوب و منابع بوده است و گفته بود که برخی اقدامات و هزینه تراشی در روزهاي پایانی دولت گذشته اخلاقی

 
نبوده است. 

میرکاظمی که وعده ترمیم وضعیت بودجه در سال هاي بعد را داده است اعلام کرده که چند ماه باقی مانده سال جاري با توجه به
وضعیت موجود بودجه را به صورت انقباضی و با کنترل هزینه ها پیش خواهد برد و احتمالا اصلاحیه یا متمم ارائه نمی شود مگر در

 
صورت ضرورت. 

 
تشریح دلایل افزایش بازده حقوق صاحبان سهام 

معاون مالی و سرمایه انسانی چادرملو در گفت و گویی با استناد به صورت هاي مالی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در سال هاي
اخیر که موجب افزایش قابل توجه بازده حقوق صاحبان سهام این شرکت گردیده است گفت : اجراي برنامه هاي جدید اکتشافی
بعنوان اولویت اصلی هیات مدیره و در پی آن تأمین 10 دستگاه حفاري جدید جهت اکتشاف عمیق، تداوم برنامه هاي افزایش تولید
بالاتر از ظرفیت اسمی از جمله تولید 11میلیون و 468 هزار تن کنسانتره سنگ آهن مرطوب، که حدود 53 درصد فراتر از ظرفیت
اسمی پنج خط تولید کنسانتره بوده است. تولید 3 میلیون و 731 هزار تن گندله، 1میلیون و 603 هزار تن آهن اسفنجی و 1میلیون
و 26هزار تن شمش فولاد در سال گذشته . که همگی فراتر از برنامۀ پیش بینی شده بوده است. و اخذ مجوز ساخت دهها طرح پائین

 
دستی فولاد نقش مثبتی در افزایش بازده حقوق سهامداران داشته است . 

مهندس آذرین فر در خصوص رویکرد توسعه محور شرکت معدنی و صنعتی چادرملو و چشم انداز رشد درآمد و سودآوري این شرکت
نیز گفت : با نگاه به روند تغییرات ارزش بازاري شرکت از سال 1395 تا تاریخ (22/03/1400) می توان دریافت که چادرملو از رشد



قابل توجهی برخوردار بوده است : وي همچنین با اشاره به مزیت استفاده از سنگ آهن داخلی براي مجتمع هاي فولاد سازي
کشورگفت: برخورداري فولاد سازان از مواد اولیه داخلی نقش عمده اي در کاهش قیمت تمام شده و هم چنین صرفه جویی ارزي در
تولید فولاد را به دنبال دارد. از طرفی با توجه به حجم زیاد مصرف سنگ آهن در صنایع فولاد ، عدم اتکاء به واردات این مادة اولیۀ
معدنی همواره کشور را از بروز بحرانهاي جهانی در عرضه و تقاضا، نوسانات قیمت ها، مشکلات حمل و نقل دریائی، توقف فروش آن
توسط کشورهاي صادر کننده و در نهایت حربه تحریم، مصون نگه می دارد. معاون مالی و سرمایه انسانی چادرملو افزود: امروزه صنایع
فولاد در ردیف صنایع بزرگ با تکنولوژي عظیم و پیشرفته محسوب و به علت تأثیر زیادي که در جهت توسعه سایر صنایع کشورها
دارد، صنعت مادر نیز نامیده می شـود و هر کشـور که مـراحل اولیـه توسعـه و ایجاد زیربناها را سپري می نماید، لزوما می بایست
اقدام به ایجاد صنایع مادر نماید، زیرا محصـولات این صنعـت یا به صورت کالاهاي مصرفی مورد استفاده قرار می گیرند و یا به صورت
محصول واسطه اي در صنایع دیگر به کالاهاي نهایی مصرفی تبدیل خواهد شد. آذرین فر تصریح کرد: اگر چه تکنولوژي امروزي،
موادي ساخته است که می توان از آن به عنوان جایگزین آهن و فولاد نام برد، اما در عمـل هیچ یک از مـواد به انـدازة این مـاده
کاربـرد نداشته است. از طرفی علیرغم بحران هایی که در زمان هایی منجـر بـه کاهش میزان مصرف سنگ آهـن و تـولید فـولاد و
قیمت هاي آن در بـازارهاي جهانی شد، لیکن تولید و مصرف فولاد در جهان همچنان سیر صعودي را طی نموده و آمارها مبین این
امر می باشد، زیرا میزان تولید و مصرف فولاد یکی از شاخصهاي مهم توسعه اقتصادي کشورها بوده و کشوري را در جهان نمی توان
یافت که بدون صنعت فولاد در زمره کشورهاي صنعتی قرار گرفته باشد. به نحوي که هم اکنون 66 کشور جهان که در ردیف
کشورهاي توسعه یافته و در حال توسعه می باشند مبادرت به تولید فولاد می نمایند. وي یادآور شد : البته می بایست به این موضوع
توجه داشت که طرح هاي ایجاد، توسعه و افزایش ظرفیت تولید فولاد عمدتا در مناطقی از جهان اجراء می گردد که قادر به تولید با
قیمتهاي مناسب و رقابت پذیر در سطح جهانی باشند. به عبارت دیگر این مناطق بایستی از مزیتهاي نسبی، که مهمترین آن وجود
معادن سنگ آهن با ذخائر مطلوب، سایر مواد اولیه معدنی، انرژي، نیروي انسانی ماهر و نزدیکی به بازارهاي مصرف می باشد،
برخوردار بوده و محدودیتهاي کمتري نیز در مسائل محیط زیست داشته باشند. به همین دلیل کشورهایی که از مزیت هاي فوق به
خصوص معادن سنگ آهن برخوردار نیستند تمایل به سرمایه گذاري و مشارکت با کشورهاي داراي مزیت نسبی در امر تولید سنگ
آهن و فولاد را نشان می دهند. در نتیجه تمامی عوامل مورد اشاره شاخص هایی است که می تواند منجر به بازده اي مطلوب حقوق

سهامداران این صنعت در کشور باشد .



اخبار
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اخبار

 
اخبار 

 
مدیر عامل بانک مسکن در همایش بانکداري اسلامی عنوان کرد 

 
توجه به سهم بخش هاي اقتصادي در هدف گذاري بانک مرکزي 

مدیر عامل بانک مسکن در سی و یکمین همایش بانکداري اسلامی با تشریح وظیفه بانک مرکزي در نظام بانکی، بر هدف گذاري و

 
تعیین جایگاه بخش هاي اقتصادي از جمله بخش مسکن در نظام بانکی تاکید کرد. 

به گزارش پایگاه خبري بانک مسکن-هیبنا، سی و یکمین همایش بانکداري اسلامی با عنوان "بانکداري اسلامی با نگاهی به بیانیه گام
دوم انقلاب" در بانک مرکزي آغاز به کار کرد. در این همایش، پنل اصلاح نظام بانکی، با حضور محمود شایان، مدیرعامل بانک مسکن،
محمد طالبی، دبیر کل بانک مرکزي، محمد حسین زاده بحرینی، نماینده مجلس شوراي اسلامی و مدیران نظام بانکی و کارشناسان
برگزار شد. در این همایش درخصوص اهداف اصلی بانک مرکزي با توجه به طرح جدید قانون بانکداري مجلس نکاتی از سوي

 
کارشناسان مطرح شد. 

محمود شایان در پاسخ به این سوال که وظیفه اصلی بانک مرکزي باید چه مواردي باشد، توضیح داد: بانک مرکزي نهاد ناظر به
خدمات مالی و بانکداري ایرانی است و طبق ماده 10 قانون پولی و بانکی کشور مسوول تنظیم و اجراي سیاست پولی و اعتباري بر
اساس سیاست کلی اقتصاد می باشد. اما علاوه بر، نظارت بر بانک ها و بازار پول، باید در مسیر اهداف اقتصادي و توسعه اي کشور نیز
حرکت کند. او افزود: در این خصوص براي بانک مرکزي سیاست و اهدافی نظیر ثبات قدرت پول داخلی، اشتغال کامل و ...تعریف می

 
شود. 

شایان با تاکید بر این که در قوانین پولی و بانکی در گذشته، سهم بخش هاي مختلف اقتصادي نظیر مسکن، کشاورزي،بازرگانی،
صنعت و معدن،خدمات و صادرات در اعطاي تسهیلات حذف شده است، توضیح داد:از سال 1397 سیاستگذاري بر اساس عقود مبادله
اي و مشارکتی تنظیم شده است، در نتیجه ،این موضوع باعث شده که سهم بخش مسکن، به عنوان پیشران اقتصادي از 20 درصد به
5 درصد کاهش یابد. او افزود: در این خصوص لازم، است که سیاستگذاري تغییر کرده و سهم تسهیلات دهی در بخش هاي مختلف با
توجه به کارکردشان تعیین شود.مدیرعامل بانک مسکن در ادامه صحبت هاي خود تاکید کرد: باید توجه کنیم که سیاستگذار هر

 
سیاستی را که هدف گذاري می کند، سیستم بانکی نیز در همان مسیر حرکت می کند. 

میتوان گفت در حال حاضر بخش خدمات، سهم قابل توجهی از تسهیلات را جذب می کند. بنابراین باید در این خصوص تجدید نظر

 
و سهم بخش هاي اقتصادي در فعالیت هاي بانکی مشخص شود. 

 
مدیرعامل بانک دي در سی ویکمین همایش بانکداري اسلامی: 

 
اصلاح قوانین و مقررات نظام بانکی کاملاً باید درون زا و با نگاه تخصصی صورت گیرد 

 
مدیرعامل بانک دي تکیه بر تخصص و توان داخلی شبکه بانکی را از مهم ترین ضرورت هاي اصلاح شبکه بانکی دانست. 

به گزارش روابط عمومی بانک دي، برات کریمی در میزگرد تخصصی سی ویکمین همایش بانکداري اسلامی که با موضوع اصلاح
قوانین نظام بانکی برگزار شد، با تشریح زمینه ها و بسترهاي اصلاح شبکه بانکی، بر ضرورت انجام اصلاحات درون زا در شبکه بانکی

 
تأکید کرد. 



در این همایش که به میزبانی موسسه عالی آموزش بانکداري برگزار شد، کریمی با اشاره به تجربه کشورهاي توسعه یافته در بانکداري
مدرن گفت: بررسی تجربه سایر کشورها نشان می دهد که استقلال، نظارت دقیق و سیاستگذاري هدفمند بانک هاي مرکزي براي
شبکه بانکی سه پایه اصلی موفقیت بانکداري در کشورهاي توسعه یافته است که فقدان این عوامل در ایران، در کنار مداخله دولت و

 
نهادهاي دیگر، زمینه عدم تعادل در نظام بانکی از جمله ناترازي بانک ها را به وجود آورده است. 

وي افزود: تا زمانی که نرخ سود سپرده ها و تسهیلات بانکی و روش اعطاي تسهیلات به صورت تکلیفی و دستوري باشد و نرخ ها بر

 
اساس قیمت تمام شده پول نباشد، ناترازي در نظام بانکی کشور پابرجا خواهد ماند. 

مدیرعامل بانک دي با تأکید بر لزوم بهره گیري از کارشناسان نظام بانکی در سیاستگذاري ها و اصلاحات مرتبط با شبکه بانکی گفت:
باید پذیرفت که هر اقدامی براي اصلاح نظام بانکی بدون بهره گیري از توان داخلی شبکه بانکی و استفاده از تجربه و تبحر مجریان

 
سیاست هاي پولی، امري محال و فاقد کارآیی است. 

وي تصریح کرد: بی تردید هر اصلاحی در نظام بانکی باید امري درون زا باشد و مبتنی بر شناخت کامل مجریان از مشکلات موجود
انجام گیرد زیرا در غیر این صورت هر تصمیمی که از بیرون این نظام و گرفته شود، در عمل ناکارآمد و ابتر خواهد بود که نمونه آن
طرح هایی است که با موضوع اصلاح نظام بانکی از بیرون از شبکه بانکی گهگاه مطرح می شود اما در واقع اجراي آن ها گره ها و

 
چالش هاي نظام بانکی را بیشتر می کند. 

فرشاد حیدري، رئیس مؤسسه عالی آموزش بانکداري ایران، محمد طالبی، دبیرکل بانک مرکزي، محمدحسین حسین زاده بحرینی،
نماینده مجلس شوراي اسلامی، محمدرضا حسین زاده، مدیرعامل بانک ملی ایران، پرویز عقیلی کرمانی، مدیرعامل بانک خاورمیانه،

 
کوروش پرویزیان، مدیرعامل بانک پارسیان و محمود شایان، مدیرعامل بانک مسکن از دیگر سخنرانان این میزگرد بودند 

 
امضاي تفاهمنامه جدید بانک ملت و صندوق نوآوري و شکوفایی 

 
بانک ملت و صندوق نوآوري و شکوفایی با هدف تقویت سطح همکاري ها، تفاهمنامه جدیدي به امضا رساندند. 

به گزارش روابط عمومی بانک ملت، چهار بانک ملت، تجارت، صادرات ایران و آینده با هدف افزایش سطح همکاري ها و کمک هرچه
بیشتر به فعالیت هاي نوآورانه و دانشی در کشور، تفاهمنامه اي را با صندوق نوآوري و شکوفایی امضا کردند که این تفاهمنامه به

 
امضاي مدیران عامل هر چهار بانک خصوصی و همچنین رییس صندوق رسید. 

دکتر محمد بیگدلی، مدیرعامل بانک ملت در مراسم امضاي این تفاهمنامه که دکتر دهنوي عضو هیات رییسه مجلس نیز در آن
حضور داشت، با اشاره به این نکته که این بانک همواره آماده حمایت از فعالیت هاي دانش بنیان و نوآورانه در کشور است، تاکید کرد:
بانک ملت پیش از این نیز در قالب همکاري با صندوق نوآوري و شکوفایی، عزم خود را براي کمک به رونق اشتغال در کشور و حمایت

 
از تولید و فعالیت هاي نوآورانه نشان داده است. 

وي با اشاره به نامگذاري سال 1400 از سوي مقام معظم رهبري به نام " تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها" رسالت بانک ها را در
این زمینه سنگین و کلیدي خواند و از آمادگی بانک ملت براي کمک به تولید و رفع موانع در زمینه تامین مالی بخش هاي تولیدي

 
داراي توجیه اقتصادي در کشور خبر داد. 

دکتر بیگدلی از صندوق نوآوري و شکوفایی به عنوان یک مجموعه دانشی ارزش آفرین یاد کرد و تاکید کرد: در اقتصاد دانش بنیان،
ارزش ها به خوبی درك شده و روي آن سرمایه گذاري زیادي صورت گرفته است و کشور ما هم به دلیل بهره مندي از نیروي جوان،
مزیت قابل اتکایی در زمینه نوآوري دارد.مدیرعامل بانک ملت با اظهار خرسندي از این نکته که در سال هاي اخیر مکانیزم هایی براي
تامین مالی شرکت هاي دانش بنیان، طراحی شده است، گفت: بانک ملت هم در این سال ها اقدامات خوبی همچون سرمایه گذاري

 
روي صندوق هاي سرمایه گذاري جسورانه انجام داده است. 

وي با بیان این نکته که بانک ملت خود را مکلف به همراهی با حوزه اقتصاد دانش بنیان می داند، خاطرنشان کرد: این بانک ایده هاي
زیادي دارد که آمادگی به اشتراك گذاشتن آنها را دارد ضمن این که از تمام ظرفیت هاي خود براي حمایت از شرکت هاي نوآور و

 
دانش بنیان استفاده خواهد کرد. 

دکتر وحدت، رییس صندوق نوآوري و شکوفایی نیز در این جلسه از همکاري و حمایت نظام بانکی و به ویژه بانک ملت از فعالیت هاي



این صندوق و کمک به شرکت هاي دانش بنیان سپاسگزاري و اظهار امیدواري کرد که با به میدان آمدن تمامی بانک ها، این عرصه

 
بیش از پیش رونق پیدا کند. 

بر اساس این گزارش، دکتر بیگدلی در پایان این جلسه در گفت و گو با خبرگزاري صدا و سیما گفت: خودکفایی و عدم وابستگی به
خارج از کشور نیاز به محصولات تولیدي شرکت هاي دانش بنیان دارد چرا که این شرکت ها با توجه به سطح دانش و ارتباطات علمی
که با دنیا دارند می توانند محصولات با کیفیت و به روزي را تولید کرده و باعث کاهش وابستگی اقتصادي و علمی کشور به خارج

 
شوند. 

 
مدیرعامل بانک دي در پیام هفته بانکداري اسلامی: 

 
انطباق عملیات بانکی با چارچوب هاي شریعت، زمینه ساز توسعه و رشد بخش واقعی اقتصاد شده است 

مدیرعامل بانک دي گفت: اجراي موازین شریعت و انطباق عملیات بانکی با چارچوب هاي شریعت برخلاف تصور برخی، نه تنها باعث
ایجاد محدودیت در عمل نشده، بلکه زمینه ساز توسعه و رشد بخش واقعی اقتصاد شده است.به گزارش روابط عمومی بانک دي، برات
کریمی طی پیامی، فرا رسیدن هفته بانکداري اسلامی را به فعالان اقتصادي و کارکنان شریف شبکه بانکی کشور به ویژه همکاران

 
تلاشگر بانک ارزش آفرین دي تبریک گفت. 

 
متن این پیام بدین شرح است: 

«تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا به عنوان یکی از قوانین مهم و کلیدي کشور در دهم شهریور 1362 باهدف عالی و اساسی
اعتلاي نظام بانکی و تسهیل مسیر خدمت رسانی به آحاد مردم بوده است. این دستاورد عظیم که به واسطه دوراندیشی و دقت نظر
معمار کبیر انقلاب اسلامی امام راحل عظیم الشأن(ره) به دست آمده است، امروزه با تمرکز و توجه به سایر مؤلفه ها، اصول و مبانی
شریعت و با تکیه بر چارچوب اخلاقی می تواند نقش کلیدي در اثربخشی بیشتر نظام بانکداري، کاهش عملیات صوري و هزینه مبادله

 
و در نهایت کمک به پویایی هر چه بیشتر اقتصاد کشور داشته باشد. 

کشور عزیزمان که بستر اجرایی و عملیاتی این قانون مهم به شمار می رود، امروزه بزرگ ترین شبکه بانکی اسلامی را داراست. اجراي
موازین شریعت و انطباق عملیات بانکی با چارچوب هاي شریعت برخلاف تصور برخی، نه تنها باعث ایجاد محدودیت در عمل نشده،

 
بلکه زمینه ساز توسعه و رشد بخش واقعی اقتصاد شده است. 

امروز و در آغازین سال هاي دهه پنجم انقلاب اسلامی و هم زمان با اجراي نقشه راه ابلاغی رهبر حکیم انقلاب اسلامی در بیانیه گام
دوم انقلاب، اقتصاد یک نقطه کلیدي تعیین کننده است. اقتصاد قوي، نقطه قوّت و عامل مهم سلطه ناپذیري و نفوذناپذیري کشور
است و اقتصاد ضعیف، نقطه ضعف و زمینه ساز نفوذ و سلطه و دخالت دشمنان است. در این راستا بانک ها به کمک سیاست هاي
اعتباري و مالی خود قادرند وسایل رشد و توسعه اقتصادي را در کشور فراهم آورده و از طریق حفظ ارزش پول، تأمین نقدینگی براي

 
واحدهاي تولیدي و صنعتی، رفع نیازهاي ضروري مردم و عدالت اقتصادي را زمینه ساز شوند. 

بانک دي در سال هاي اخیر در زمینه اجراي صحیح عملیات بانکداري بدون ربا و در راستاي تحقق اقتصاد مقاومتی مدنظر مقام معظم
رهبري مدظله العالی از طریق طراحی بسته هاي خدمات بانکی منطبق با موازین شریعت، آموزش مفاهیم بانکداري اسلامی به صورت
فراگیر به سرمایه هاي انسانی شاغل در شعب و واحدهاي ستادي و اجراي طرح هاي پایش میدانی سنجش میزان هم راستایی اجراي
عقود با چارچوب و موازین شریعت اسلام، تلاش کرده است تا علاوه بر دستیابی به هدف اساسی خود که همانا رضایت حداکثري

 
جامعه هدف معظم شاهد و ایثارگر است، از طریق بستر فراهم شده به کاهش زیان انباشته و سودآوري نیز دست پیدا کند. 

اینجانب به نمایندگی از اعضاي محترم هیئت مدیره ضمن تبریک و گرامیداشت دهم شهریورماه و آغاز هفته بانکداري اسلامی به
تمامی فعالان اقتصادي، کارکنان و مدیران شریف نظام بانکی و سایر ذي نفعان این بانک به ویژه ایثارگران و خانواده معظم شهدا، از
فعالان پرتلاش و متعهد این بخش به عنوان همسنگران جبهه اقتصاد مقاومتی صمیمانه قدردانی کرده و از خداوند منان براي همگان
توفیق روز افزون مسئلت دارم. امید است در سالی که به تدبیر مقام معظم رهبري مزین به سال «تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها»
شده است، همگی با همتی مضاعف و تلاشی بی بدیل، گام هاي آینده را محکم تر برداشته و از طریق تقویت حمایت نظام بانکی از

 
بخش هاي تولیدي، شاهد توسعه اقتصادي و خروج از مسائل و دغدغه هاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی کشور باشیم.» 



 
اقدامات موثر سندیکا براي مقابله با دامپینگ هاي بیمه اي 

تصویب دستور العمل مناقصات بیمه اي در سندیکاي بیمه گران یکی از دستاور هاي بزرگ می باشد که چگونگی حضور شرکت هاي

 
بیمه در مناقصات بیمه اي بیمه گذاران بزرگ و سازمان ها و مؤسسات مختلف در بخش هاي خصوصی و دولتی را مشخص کرد. 

به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون ، محمد باباکردي، دبیرکارگروه بیمه هاي مهندسی و انرژي سندیکاي بیمه گران ایران، با بیان
مطلب فوق اذعان داشت : با این دستور العمل ارایه نرخ غیر کارشناسی و حتی نرخ شکنی (دامپینگ) و خواسته هاي غیر فنی بیمه
گذاران بزرگ گرفته شد که ضرورت دارد سندیکا و شرکت هاي بیمه با جدیت بیشتر این دستور العمل را اجرایی کنند. وي در ادامه
افزود: در این دستورالعمل براي حل مشکل بدهکاران بزرگ صنعت بیمه نیز تدابیري اندیشده شده است که به منظور جلوگیري از
صدور بیمه نامه براي بیمه گذاران بزرگ بدهکار، شرکت هاي بیمه گر موظف) به اخذ مفاصا حساب بیمه گذار از بیمه گر قبلی می
باشند و صدور بیمه نامه براي بیمه گذاران داراي بدهی حق بیمه، مخصوصاً بیمه گذاران بزرگ خارج از ضوابط اعلامی بیمه مرکزي
مجاز نمی باشد.دبیرکارگروه بیمه هاي مهندسی و انرژي سندیکاي بیمه گران ایران، معتقد است که دوره اخیر سندیکاي بیمه گران
یکی از بهترین دوران هاي این سندیکا است چراکه ارتباط با نهادهاي ناظر و سازمان هاي دولتی بسیار قوي تر شده و مصوبات
کارگروه ها جدي تر پیگیري می شود. محمد باباکردي گفت: درگذشته، بسیاري از جلسات سندیکاي بیمه گران بصورت منظم و با
حضور حداکثري اعضا برگزار نمی شد، زیرا معتقد بودند که از مصوبات کارگروه ها نتیجه اي نمی گیرند. دبیرکارگروه بیمه هاي
مهندسی و انرژي سندیکاي بیمه گران ایران عنوان کرد که درحال حاضر با تغییراتی که در دوسال اخیر در سندیکاي بیمه گران
بوجود آمد جلسات کارگروه ها بسیار منظم و منسجم شده ،بطوریکه هرجلسه باید مصوباتی داشته باشد و دبیران کارگروه ها هم
صورت جلسات را دقیق تر تحویل می دهند. سرپرست بیمه هاي مسئولیت بیمه تعاون، درخصوص فعالیت هاي انجام شده در کارگروه
بیمه هاي مهندسی و انرژي سندیکاي بیمه گران به فعالیت بر روي وردینگ بیمه نامه هاي مهندسی و انرژي اشاره کرد و
افزود:درکارگروه برروي شرایط پوشش بیمه هاي مهندسی کارهایی انجام گرفت و درمورد مناقصات بزرگ، اعضاي کارگروه همگرا شده
اند تا درخواست هاي غیرفنی بیمه گذاران مورد قبول واقع نشود. دبیرکارگروه بیمه هاي مهندسی و انرژي سندیکاي بیمه گران ایران،
ادامه داد:ازسوي دیگر در کارگروه مهندسی و انرژي سندیکاي بیمه گران ارتباط با نهادهایی مانند سازمان نظام مهندسی و شهرداري
ها قوي تر شد و بارسیدن به نظم و نظام کارهاي مشترکی انجام گرفت. وي، از جمله تغییرات ملموس در عملکرد دوسال اخیر
سندیکاي بیمه گران را جدي تر شدن فعالیت ها و پیگیرانه عمل کردن دانست و توضیح داد: درگذشته یکی از مشکلات مهم
سندیکاي بیمه گران نبود ضمانت اجرایی براي برخی مصوبات کارگروه ها بود.باباکردي ،با بیان اینکه دردوره اخیر ارتباط سندیکاي
بیمه گران با بیمه مرکزي بسیار قوي تر شده و تمام نامه هاي ارسال شده سریع پیگیري می شود، گفت:ارتباط با نهادهاي ناظر و

سازمان هاي دولتی خیلی قوي تر شده و هرزمان که نیاز به برگزاري جلسه اي بود امکان آن فراهم بود.
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پرورش قارچ یک کارآفرینی پرسود+روش 

قارچ موجودي است که هیچ اندام فتوسنتزي ندارد، ساقه و برگ نیز ندارد؛ بنابراین گیاه نیستند و از طرفی از لحاظ ساختار نیز به
جانوران شبیه نیستند و بسیار ساده تر از گیاهان و جانوران هستند؛ بنابراین قارچ ها را در دسته اي جداگانه طبقه بندي می کنند.

 
قارچ دکمه اي با زندگی روي مواد آلی مرده، غذاي مورد نیاز خود را بدست می آورد که به این مواد آلی مرده، کمپوست می گوییم. 

برداشت قارچ ها در مرحله اول را فلش اول می گویند. پس از برداشت اول با تمیز کردن سطح بستر از قارچ هاي باقیمانده و آبیاري
مجدد، پین هاي فلش دوم شروع به رشد کرده و در نهایت برداشت دوم و سوم نیز خواهیم داشت که به آن ها فلش دوم و فلش سوم

گفته می شود.



قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان،

بازارچه مرزي و نیروگاه بادي

منبع: تدبیر و امیدشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار
بابرکت است که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی

در مردم افزون شود.

قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان، بازارچه مرزي و نیروگاه بادي رئیس جمهور افزود: این
اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است که به هیچ عنوان نباید

 
کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

ایسنا: رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل اعلام کرد
که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم

 
کرد. 

حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز
جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور
سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام
حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به

صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا

 
کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است

 
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 



رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکارهایی
کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي

 
عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

وحدت و انسجام است.





بهره برداري از نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14؛ زمستان امسال

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش خبرنگار شانا، جواد اوجی امروز (جمعه، 12 شهریورماه) در جریان بازدید از طرح هاي گازي و پتروشیمی در
عسلویه در محل پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در جمع خبرنگاران (...)

به گزارش خبرنگار شانا، جواد اوجی امروز (جمعه، 12 شهریورماه) در جریان بازدید از طرح هاي گازي و پتروشیمی در عسلویه

 
در محل پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در جمع خبرنگاران (...) 

به گزارش خبرنگار شانا، جواد اوجی امروز (جمعه، 12 شهریورماه) در جریان بازدید از طرح هاي گازي و پتروشیمی در عسلویه در
محل پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: خدا را شاکرم که توفیق داد تا نخستین سفر کاري ام را در بازدید
از منطقه عسلویه داشته باشم، در این سفر از مجموعه پالایشگاه هاي گازي، مجتمع هاي پتروشیمی و سکوهاي بهره برداري پارس

 
جنوبی بازدید کردم. 

وي تأمین سوخت زمستانی را از مهم ترین دغدغه هاي وزارت نفت در حال حاضر دانست و افزود: بیش از 700 میلیون مترمکعب یا

 
به عبارتی 70 درصد گاز مصرفی کشور از استان بوشهر و مجموعه پالایشگاه هاي فازهاي پارس جنوبی تأمین می شود. 

وزیر نفت به نشست دیشب با مدیران صنعت نفت در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس اشاره و با مثبت ارزیابی کردن این نشست
اظهار کرد: در این نشست آخرین وضع تعمیرات اساسی انجام شده، پروژه هاي در حال اجرا و چالش هاي پیش روي بهره برداري از

 
میدان گازي پارس جنوبی مطرح و بررسی شد. 

اوجی ابراز امیدواري کرد با تصمیمات اتخاذ شده در سال جاري حداکثر بهره برداري و برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی

 
محقق شود. 

وي از پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی به عنوان آخرین پالایشگاه که پرونده آن بسته می شود یاد کرد و افزود: دوستان قول دادند
نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان امسال به بهره برداري برسد و به کمک شبکه گازي کشور بیاید.

وزیر نفت با قدردانی از تلاش دست اندرکاران توسعه این فاز، استاندار و نمایندگان مجلس اظهار کرد: دولت سیزدهم دولت مردمی

 
است و تمام دغدغه آن رفع مشکل حقوقی و معیشتی است. 

وي در مورد اشتغال نیروهاي بومی در منطقه هم گفت: الحمداالله گزارش هاي خوبی در این زمینه ارائه و کارهاي خوبی انجام شده و

 
تلاش این است توانمندي نیروهاي بومی افزایش پیدا کند. 

وزیر نفت عصر پنجشنبه در نخستین سفر عملیاتی خود، وارد عسلویه شد و پس از حاضر شدن بر مزار شهداي گمنام عسلویه، بررسی



طرح هاي گازي و پتروشیمی مستقر در عسلویه را در نشستی با حضور مدیران مربوطه در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس در
دستور کار قرار داد. اوجی امروز از طرح هاي پارس جنوبی و پتروشیمی بازدید کرد و ساعاتی دیگر عسلویه را به مقصد تهران ترك

می کند.



رئیسی: از حقابه ي منطقه نه ما می گذریم و نه مردم

منبع: تیکشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/06/12

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور سرزده در
جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به

صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب ...

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور سرزده در جمع
عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت سنواتی

 
دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم. 

پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري: سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و
بلوچستان با حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما
اجتماع با صفایی به صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در

 
میان شما حضور پیدا کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است

 
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

دکتر رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت،
مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و
جدیت دنبال کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به
استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و
بلوچستان قرار دادیم. قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان
محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از
ابتداي ورود به استان نیز از مناطق مختلف و بعضی از روستاها
بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از

 
نزدیک آشنا شدم و آخرین وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

آیت االله رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود،



اعتماد داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها،
راهکارهایی کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و

 
حفر چاه هاي عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

آیت االله رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و
اظهار داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات

 
و سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

دکتر رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم
گسترش فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی

 
فرمان امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد،
افزود: با همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد
شد. باید شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در

گرو وحدت و انسجام است.



آیا دولت طالبان شانسی براي بقا دارد؟

منبع: تیکشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/06/12

«بدون تردید در آینده نزدیک، طالبان با چالش هاي به مراتب بیشتري در امر حکمروایی خود بر افغانستان رو به رو خواهند
شد. چالش هایی که فراتر از مخالفت هاي کنونی علیه این گروه در دره پنجشیر افغانستان هستند».

«بدون تردید در آینده نزدیک، طالبان با چالش هاي به مراتب بیشتري در امر حکمروایی خود بر افغانستان رو به رو خواهند

 
شد. چالش هایی که فراتر از مخالفت هاي کنونی علیه این گروه در دره پنجشیر افغانستان هستند». 

"اندیشکده بروکینگز" در گزارشی، با توجه به روند جاري
تحولات افغانستان و پیش بینی هایی که در مورد حکومت آینده
طالبان در این کشور مطرح می شوند، سعی کرده به این پرسش
پاسخ دهد که آیا دولت جدید طالبان، شانسی براي بقا در

 
افغانستان دارد؟ 

بروکینگز در این رابطه می نویسد: «بازگشتِ مجدد طالبان به
قدرت در افغانستان در آستانه بیست و دومین سالگرد حادثه 11
سپتامبر، اتفاقی به شدت دردناك و ناراحت کننده براي آمریکا،

ناتو و همچنین بسیاري از شهروندان افغان است. سال 2001، آمریکا رژیم طالبان در افغانستان را از قدرت ساقط کرد. توجیهِ اصلی
آمریکا از این اقدام، ریشه کن کردن تروریسم و به طور خاص مقابله با گروه القاعده بود که به زعم واشنگتن، عامل اصلی طراحی و
اجراي عملیات 11 سپتامبر در حمله به برج هاي دوقلوي مرکز تجارت جهانی در نیویورك بود. با این همه در کنار این هدف (نابود
کردن طالبان و القاعده)، آمریکا بر این بود تا یک جامعه چندقطبی و دولتی حامی حقوق بشر را که از اقتصادي پایدار نیز برخوردار

 
باشد، در افغانستان مستقر کند. 

با این حال باید گفت که آمریکا در تمامی این ماموریت هاي خود در افغانستان، به طور کامل شکست خورد. در جریان تحولات 20

 
سال اخیر افغانستان، نهاد هاي بین المللی مختلف و به ویژه آمریکا، اشتباهات و اقدامات نابجاي فراوانی را در افغانستان انجام دادند. 

هیچکدام از آن ها نتوانستند زمینه را براي حکمروایی خوب/Good Governance در افغانستان هموار کنند و یا پاکستان را وادار
کنند تا از حمایت هاي خود به شیوه هاي گوناگون از طالبان، دست بکشد. رهبران و سیاستمداران افغان در سال هاي اخیر به نحو
قبال توجهی منافع شخصی و فاسد خود را بر منافع ملی افغانستان ترجیح داده اند. حکمروایی نامناسب همچنین جلوه هاي اساسی
خود را در در ارتش افغانستان نشان داد. ارتشی که پس از 20 سال آموزش و تجهیز نظامی و خرج میلیارد ها دلار جهت تشکیل آن،

 
نتوانست کوچکترین مقاومتی را در برابر حملات گروه طالبان از خود نشان دهد. 

با این همه در این نقطه یک سوال مطرح می شود: آیا گروه طالبان قادر است تا خود را در قدرت حفظ کند؟ پاسخِ این پرسش به این
مساله بستگی دارد که طالبان قرار است چگونه مقاومت و مخالفت هاي مسلحانه در برابر خود در خاك افغانستان را مدیریت کند و در

 
عین حال بتواند اقتصاد افغانستان و روابط آن با کشور ها و بازیگران خارجی را نیز تنظیم کند. 



مخالفت هاي مسلحانه با طالبانمهمترین تهدید علیه طالبان در افغانستان، از داخل خودِ این گروه سرچشمه می گیرد. موفقیت طالبان
به عنوان یک گروه شورشی تا حد زیادي ریشه در این مساله داشته است که این گروه توانسته در طول سال هاي سال و از زمان
حضور ناتو و آمریکا در خاك افغانستان و جنگ آن ها علیه خود، همچنان منسجم باقی بماند. با این حال، در شرایط کنونی که طالبان
در افغانستان پیروز شده و عملا قدرت را به دست دارد، اینکه این گروه علی رغم شکاف هاي ایدئولوژیک و منافع گروه هاي مختلفِ

 
حاضر زیر چتر طالبان، بتواند یکدست و یکپارچه بماند، سخت تر از گذشته خواهد بود. 

گروه هاي مختلف در قالب طالبان، دیدگاه هاي متفاوتی در مورد چگونگی حکومتِ رژیم جدید طالبان بر افغانستان دارند. آن ها در
مورد ابعاد مختلف حکمروایی در افغانستان نظیرِ جامع و فراگیر بودن رژیم جدید طالبان، نحوه تعامل با جنگجویان خارجی حاضر در
افغانستان، اقتصاد این کشور، و روابط خارجی آن، کاملا متفاوت می اندیشند. بسیاري از فرماندهان سطوح میانی و جوانِ طالبان، به
تفکرات و گروه هاي افراطی گرایی که در عرصه جهانی فعال هستند متصل می باشند و نسبت به نسل هاي قدیمی و سطوح محلی

 
طالبان، تندرو تر هستند. 

از سویی رهبران طالبان باید فرماندهان نظامی شاخه هاي مختلف این گروه را تا جاي ممکن از نظر اقتصادي و میزان سهمشان از
قدرت راضی نگه دارند. در غیر این صورت احتمال تشدید شکاف هاي داخلی در میان طالبان بسیار زیاد است. پیشتر نیز طالبان به
بسیاري از رهبران نظامی و فرماندهان محلی خود وعده داده که در صورت پیروزي در افغانستان، آن ها نیز تا حدي از امتیاز هاي

 
اقتصادي بهره مند خواهند شد. 

جداي از این موارد، طالبان در مواجهه با گروه هاي افراطی نظیر "داعشِ خراسان" که اکنون در افغانستان فعال هستند نیز با چالش
هاي زیادي رو به رو خواهد بود. نباید فراموش کرد که طالبان به مردم وعده برقراري نظم و امنیت را داده اند و اگر گروه هاي افراطی
نظیر داعش بخواهند با طالبان مقابله کنند، طالبان راه دشواري را جهت سرکوب آن ها و عمل به وعده هایشان پیش رو خواهند

 
داشت. مسئله اي که می تواند عملا بنیان هاي دولت جدید طالبان را تا حد زیادي سست کند. 

گروه داعش خراسان به شدت سعی دارد تا بر اختلافات میان سنی و شیعه در افغانستان دامن بزند. امري که اگر محقق شود می تواند
زمینه چالشی شدنِ روابط ایران با طالبان را نیز فراهم کند (گروه داعش خراسان تاکنون بار ها به جامعه شیعیان هزاره افغانستان
حمله کرده است. این در حالی است که رهبران طالبان به خصوص رهبر پیشین این گروه "ملا اختر منصور"، قویا از هرگونه تنش

 
زایی و جنگ علیه شیعیان افغانستان خودداري می کردند). 

بدون تردید در آینده نزدیک، طالبان با چالش هاي به مراتب بیشتري در امر حکمروایی خود بر افغانستان رو به رو خواهند شد. چالش
هایی که فراتر از مخالفت هاي کنونی علیه این گروه در دره پنجشیر افغانستان هستند (رهبري این مخالفت ها نیز در برهه زمانی

 
کنونی با احمد مسعود و امراالله صالح است). 

طالبان و چالش حکمروایی بر افغانستانباید پذیرفت هنگامی که طالبان به عنوان بازیگري در سایه فعالیت می کرد، به خوبی می
توانست برخی از انتظاراتی که از این گروه می رفت، نظیر برقراري نظم و امنیت و یا دریافت مالیات چه به صورت قانونی و یا
غیرقانونی را عملیاتی سازد. با این حال، طالبان به عنوان یک دولت، تجربه چندانی در تامین خدمات ابتدایی نظیر تامین برق و یا آب
ندارد، چه برسد به اینکه بخواهد با مشکلات پیچیده اي نظیر تعریف سیاست هاي اقتصادي براي افغانستان و یا مقابله با خشکسالی

 
هاي این کشور، دست و پنجه نرم کند. 



بدون تردید طالبان براي اینکه بخواهد نیاز هاي مردم افغانستان را برآورده کند، به تکنوکرات هاي افغان و همچنین کمک هاي
خارجی چه در قالب مشاوره و یا حضور میدانی کارشناسان خارجی نیازمند است. این در حالی است که در شرایط کنونی بسیاري از
شخصیت هاي تحصیل کرده و صاحب تخصص افغانستان، در حال ترك این کشور هستند و عملا این مساله خود چالشی جدي براي

 
افغانستانی که طالبان به ارث می برد خواهد بود. 

اضافه بر این، اگر طالبان بخواهد در امر حکمروایی، رویه هاي افراطی را در پیش گیرد، بازیگران مختلف بین المللی تحریم هاي
گسترده اي را علیه آن وضع و حتی تشدید می کنند. امري که عملا بسیاري از صنایع و تجارت هاي بین المللی را از تعامل اقتصادي
و همکاري با افغانستانی که طالبان بر آن حاکم است، باز خواهد داشت. موضوعی که باز هم چالشی اساسی براي حکمروایی طالبان در

 
افغانستان به شمار می رود. 

اقتصاد و منطقهدر شرایط کنونی رژیم طالبان میلیارد ها دلار کمک نهاد هاي بین المللی (نظیر صندوق بین المللی پول و بانک
جهانی) و کشور هاي مختلف جهان (نظیر آمریکا و کشور هاي اروپایی) را از دست داده و منابع بانک مرکزي افغانستان در آمریکا نیز

 
بلوکه شده اند. 

از طرفی، طالبان نمی تواند با تکیه بر اقتصاد غیررسمی و تجارت هایی نظیر تجارت مواد مخدر، از قدرت اقتصادي قابل توجهی
برخوردار شود، زیرا تجارت جهانی مواد مخدر نیز اکنون در وضعیت اشباع شده به سر می برد. جداي از همه این ها نباید فراموش کرد
که طالبان به مردم افغانستان و جامعه بین المللی قول داده اند که افغانستان را به کشوري عاري از کشت هر گونه مواد مخدر تبدیل

 
کنند. 

از طرفی باید به این موضوع نیز توجه داشت که مردم افغانستان اکنون با بحران هاي دیگري نظیر شیوع گسترده ویروس کرونا در این
کشور و خشکسالی نیز رو به رو هستند. افغانستان کشوري است که 90 درصد از مردم آن در فقر زندگی می کنند و 30 درصد نیز با
عدم امنیت غذایی رو به رو هستند. بدون تردید در این فضا، اعلام ممنوعیت کشت مواد مخدر و تجارت آن از سوي طالبان تا حد
زیادي می تواند درآمد هاي فرماندهان نظامی میانی طالبان و مبارزان آن ها را کاهش دهد. مساله اي که چالشی جدي براي طالبان

 
به شمار می رود. 

اضافه بر این ها باید به خاطر داشت که اکنون طالبان با لشکري از افراد بیکار در این کشور رو به رو است و باید براي همه این افراد
نیز اشتغال زایی کند. امري که تحقق آن چندان آسان نخواهد بود. ایجاد فرصت شغلی براي پرسنل 300 هزار نفري ارتش افغانستان
که اکنون کاملا از هم پاشیده شده است، فقط یک مورد در این زمینه است. جداي از همه این ها، بسیاري از جوان هاي افغان که با
نیرو هاي آمریکایی و موسسات بین المللی کار می کردند نیز اکنون بیکار شده اند و علی رغم مخالفت هاي جدي طالبان با آن ها،
بایستی براي این گروه نیز فرصت هاي شغلی ایجاد شود. ضمن اینکه نباید فراموش کرد که گروه طالبان باید حقوق شبه نظامیانش را

 
نیز به درستی پرداخت کند و الا موجب ایجاد نارضایتی میان آن ها می شود. 

در این چهارچوب چشم انداز تحریم هاي آتی کشور هاي غربی علیه طالبان نیز وجود دارد که بیش از پیش پایه ه ي حکومت طالبان
را سست می کند. در این رابطه برخی تحلیلگران غربی حتی از همین حالا معتقدند که غرب در مواجهه با طالبان بایستی سخت
گیري هاي زیادي را در امر حکمروایی این گروه اعمال کند و صرفا در ازاي عمل کردن طالبان به تعهداتشان، برخی امتیازات اقتصاديِ

 
جزئی را به آن ها ارائه کند. مساله اي که باز هم چالشی اساسی براي دولت طالبان خواهد بود. 

مجموع این مسائل حاکی از این هستند که طالبان در ادامه روند فعالیت هاي خود، صرفا با مقاومت هاي کنونی در دره پنجشیر رو به



رو نخواهد بود و باید با مشکلات به مراتب گسترده تري دست و پنجه نرم کنند. امري که عملا این گروه را در امر حکمروایی در
افغانستان، با مشکلات و موانع بسیاري رو به رو می کند».
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شاهد هستیم. 

وي تصریح کرد: به همت کشاورزان و تولیدکنندگان در سال گذشته شش میلیارد دلار محصولات متنوع کشاورزي از گمرکات کشور

 
صادر شده که این بخش تنها بخش اقتصادي در کشور بوده که با رشد مثبت مواجه شده است. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی با بیان اینکه 50 درصد ارزش صادراتی و درآمد ارزي کشور در بخش کشاورزي متعلق به

 
حوزه باغبانی است، گفت: 3.2 دهم میلیارد دلار صادرات محصولات باغبانی در سال گذشته بوده است. 

برومندي افزود: در کنار تأمین نیاز داخلی، بخشی از محصولات باغی کشور به خارج صادر شده که امسال نیز این رقم افزایش خواهد

 
یافت. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود خاطر نشان کرد: 18 درصد اراضی کشور در اختیار تولیدکنندگان محصولات باغبانی است در
حالی که 20 درصد تولید محصولات در این بخش عهده دار هستند و 52 درصد ارزش افزوده بخش کشاورزي مربوط به تولید

 
محصولات متنوع باغی و سردرختی است. 

برومندي میزان تولید محصولات حوزه باغبانی را 24 میلیون تن اعلام کرد و ادامه داد: با تلاشی که کشاورزان و تولیدکنندگان استان
اردبیل در حوزه زراعت، باغبانی و همچنین دامداري انجام می دهند، در کنار تأمین امنیت غذایی سعی و تلاششان بر این است تا

 
چهار میلیون تن محصولات تولید شده را با کیفیت مناسب به بازارهاي جهانی نیز عرضه کنند. 



وي اضافه کرد: در استان اردبیل 750 هزار هکتار اراضی کشاورزي و 40 هزار هکتار باغات وجود دارد که تولید محصولات سردرختی

 
در این استان سالانه 400 تا 450 هزار تن می باشد. 

برومندي سیاست گذاري سازمان جهاد کشاورزي را در بخش باغبانی یادآور شد و بیان کرد: توسعه گلخانه ها و کشت محصولات
متنوع در این بخش علاوه بر گل و گیاه و سبزي و صیفی جز رویکردهاي اصلی است که در این بخش تولید محصولات متنوع باغبانی

 
در دستور کار قرار گرفته است. 

وي با بیان اینکه تا سال 1404 در سطح کشور 48 هزار هکتار گلخانه راه اندازي می شود، اظهار کرد: تا پایان امسال قرار است 25

 
هزار هکتار گلخانه در کشور به شکل مدرن راه اندازي شود. 

برومندي استان اردبیل را جز سه استان پیشرو در توسعه گلخانه ها اعلام کرد و گفت: بر اساس آخرین ارزیابی انجام شده استان
اردبیل به رغم آنکه در سال هاي گذشته جز استان هاي سطح پایین در توسعه گلخانه ها بوده اما در دو سه سال اخیر با توسعه

 
جهشی توانسته رتبه سوم کشور را به دست آورد. 

وي در ادامه سخنان خود افزود: در این زمینه از حمایت هاي استاندار اردبیل و سایر مسئولان قدردانی می کنیم که با یک رویکرد

 
مناسب توانستند به توسعه گلخانه ها همت کنند. 

برومندي به توسعه کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین اشاره کرد و ادامه داد: بر اساس تفاهم نامه امضا شده با صندوق کارآفرینی
قرار است یک هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار تسهیلات ارزان قیمت در اختیار تولیدکنندگان گیاهان دارویی قرار گیرد تا زمینه

 
کشت و عمل آوري این محصولات گسترش پیدا کند. 

وي خاطر نشان کرد: در استان اردبیل شرایط براي کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین و سایر مناطق مهیاست که سعی خواهیم

 
کرد از ظرفیت تسهیلات پرداختی صندوق کارآفرینی براي فعالان این بخش پرداخت کنیم. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی اضافه کرد: باغبانی کشور با مشکلات سنتی روبه روست به گونه اي که اکثر فعالان این
بخش تولید معیشتی و خرد دارند در حالی که باید به سمت توسعه باغات مدرن با روش هاي مناسب آبیاري و همچنین تأمین نهاده
هاي مختلف حرکت کنیم که در این استان نمونه این کار پروژه سرشاخه کاري گردو و همچنین تولید انگور به روش روسیمی است

که قطعاً دو تا سه برابر میزان تولید را افزایش خواهد داد.



تصویب سازمان مسئول منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان با رویکرد کشاورزي،

کشت گلخانه اي و صنایع تبدیلی

منبع: گیلان بهتر نوینشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/06/12

ارسلان زارع در جلسه شوراي برنامه ریزي و توسعه گیلان به تلاش هاي صورت گرفته در جهت رعایت عدالت و انصاف در
توزیع اعتبارات ابلاغی مطابق با شاخص ها اشاره کرد و افزود: 203 میلیارد و 600 میلیون تومان اعتبارات حوزه راه روستایی

گیلان نیز بر همین مبنا توزیع شده است.

 
 September 03,2021 | 1400/06/12

 
"دانستن حق مردم است" 

خانه آرشیو پیشخوان اخبار مهم اخبار استانی اخبار شهرستانها اقتصاد اقتصاد ایران اقتصاد جهان انرژي بانک و بیمه و بورس راه و
مسکن بین الملل آسیاي شرقی و اقیانوسیه آسیاي غربی آفریقاي مرکزي و جنوبی اروپا ایران در جهان خاورمیانه و آفریقاي شمالی
دانش و فناوري فناوري اطلاعات و ارتباطات علم و دانش سلامت بهداشت تغذیه درمان سیاست مجلس امنیتی و دفاعی دولت رهبري
و سران قوا سیاست خارجی فرهنگ و هنر فرهنگ عمومی موسیقی و هنرهاي تجسمی میراث فرهنگی و گردشگري ورزش فوتبال

 
ایران فوتبال جهان کشتی و وزنه برداري ورزشهاي رزمی فیلم گالري گزارش نشریه حرف اول 

خانه آرشیو پیشخوان اخبار مهم اخبار استانی اخبار شهرستانها اقتصاد اقتصاد ایران اقتصاد جهان انرژي بانک و بیمه و بورس راه و
مسکن بین الملل آسیاي شرقی و اقیانوسیه آسیاي غربی آفریقاي مرکزي و جنوبی اروپا ایران در جهان خاورمیانه و آفریقاي شمالی
دانش و فناوري فناوري اطلاعات و ارتباطات علم و دانش سلامت بهداشت تغذیه درمان سیاست مجلس امنیتی و دفاعی دولت رهبري
و سران قوا سیاست خارجی فرهنگ و هنر فرهنگ عمومی موسیقی و هنرهاي تجسمی میراث فرهنگی و گردشگري ورزش فوتبال

 
ایران فوتبال جهان کشتی و وزنه برداري ورزشهاي رزمی فیلم گالري گزارش نشریه حرف اول 

 
اخبار ویژه 

 
تبلیغات 

 
        

 
- اخبار / اخبار مهم / پیشخوان / دسته بندي نشده 

 
- 12 شهریور 1400 - 18:40 

 
- شناسه خبر : 80216 

تصویب سازمان مسئول منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان با رویکرد کشاورزي، کشت گلخانه اي و صنایع تبدیلی



 ارسلان زارع در جلسه شوراي برنامه ریزي و توسعه گیلان به
تصویب سازمان مسئول منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان با

رویکرد کشاورزي، کشت گلخانه اي و صنایع تبدیلی

تلاش هاي صورت گرفته در جهت رعایت عدالت و انصاف در توزیع اعتبارات ابلاغی مطابق با شاخص ها اشاره کرد و افزود: 203

 
میلیارد و 600 میلیون تومان اعتبارات حوزه راه روستایی گیلان نیز بر همین مبنا توزیع شده است. 

ارسلان زارع در جلسه شوراي برنامه ریزي و توسعه گیلان به تلاش هاي صورت گرفته در جهت رعایت عدالت و انصاف در توزیع
اعتبارات ابلاغی مطابق با شاخص ها اشاره کرد و افزود: 203 میلیارد و 600 میلیون تومان اعتبارات حوزه راه روستایی گیلان نیز بر

 
همین مبنا توزیع شده است. 

وي با اشاره به پیشنهاد استانداري ها، شوراهاي برنامه ریزي و نمایندگان مردم در مجلس شوراي اسلامی مبنی بر واگذاري توزیع
اعتبارات حوزه راه روستایی به استان ها در سال گذشته، گفت: براین اساس نقش آفرینی شوراهاي برنامه ریزي در سال جاري براي

 
این حوزه مضاعف شد و انتظار می رود شاهد تقویت اعتبارات این بخش نیز باشیم. 

استاندار گیلان با بیان اینکه با تلاش دولت و مجلس اعتبارات امسال زودتر از سال هاي گذشته ابلاغ و توزیع شد، اظهار داشت:

 
دستگاه هاي اجرایی در انجام روند مبادله موافقت نامه ها تسریع کنند. 

وي به شرایط اقلیمی و جغرافیایی گیلان و لزوم تسریع در اجراي پروژه هاي عمرانی تأکید و تصریح کرد: در صورت عدم انجام مبادله

 
موافقت نامه توسط دستگاه ها در موعد مقرر، اقدام به جابجایی اعتبارات بین دستگاهی در همان فصل صورت گیرد. 

نماینده عالی دولت در گیلان به توجه دولت و مجلس در قانون بودجه 1400 به آبادانی روستاها و توسعه شاخص هاي رفاهی به ویژه
آب، راه و زیرساخت هاي دیگر با تأکید رهبر معظم انقلاب اشاره و خاطرنشان کرد: اعتبارات خوبی در سال هاي اخیر از صندوق
توسعه ملی با اذن رهبر معظم انقلاب به حوزه آب و فاضلاب اختصاص پیدا کرده که امیدواریم با توزیع 328 میلیارد تومان اعتبارات

 
این فصل در گیلان شاهد تسریع در روند پروژه ها باشیم. 

وي به تصویب سازمان مسئول منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان در جلسه امروز شوراي برنامه ریزي و توسعه اشاره و بر ضرورت همراهی
دستگاه هاي اجرایی مختلف تأکید و تصریح کرد: منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان با رویکرد کشاورزي و اولویت کشت گلخانه اي و

 
احداث صنایع تبدیلی ایجاد می شود که تلفیق کشاورزي و گردشگري زمینه ساز توسعه اشتغال و افزایش رفاه اجتماعی است. 

دکتر زارع همچنین لزوم توجه و همراهی دستگاه هاي اجرایی در استفاده از ظرفیت هاي موجود با نگاه صرفه جویی منابع در ایجاد و

 
راه اندازي ادارات در شهرستان جدیدالتاسیس خمام و بخش هاي جدید تأکید کرد. 

وي با بیان اینکه فسادستیزي به عنوان محور برنامه هاي رئیس جمهوري و دولت سیزدهم بدون توسعه دولت الکترونیک و شفاف
سازي امکان پذیر نیست، گفت: باید بیش از گذشته در جهت کاهش مراجعه حضوري مردم به ادارات و ترددها و تسهیل امور آنان،

 
دولت الکترونیک توسعه یابد. 

وي با گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان رجایی و باهنر و شهداي دولت و قدردانی از تلاش هاي صورت گرفته در هفته بزرگداشت
دولت، اظهار کرد: با اقدامات مؤثر نهادها و دستگاه هاي دولتی استان و نیز بخش فعال و پرتلاش خصوصی، گوشه اي از ثمرات تلاش

 
هاي آنان طی هفته دولت در قالب افتتاح پروژه هاي مختلف تقدیم مردم گرانقدر شد. 



وي با قدردانی از همراهی و حسن توجه نمایندگان گیلان در مجلس شوراي اسلامی در اعتماد و رأي قاطع به وزراي پیشنهادي آیت
االله دکتر رئیسی رئیس جمهوري، گفت: فرصت خدمت براي وزراي کابینه نه فقط براي توسعه استان بلکه براي ساختن ایرانی قوي و

 
سربلند بسیار ارزشمند است. 

نماینده عالی دولت در گیلان به امیدواري ایجاد شده در مردم نسبت به برنامه هاي خوب و شایسته دکتر رئیسی رئیس جمهوري
اسلامی ایران اشاره و خاطرنشان کرد: در گیلان نیز باید به نحوي شایسته در اجراي برنامه ها و سیاست هاي راهبردي دولت مردمی و

 
در جهت گره گشایی از مشکلات و جلب رضایتمندي و تکریم مردم تلاش مضاعف کنیم. 

وي حضور در بین مردم و بازدیدهاي میدانی را متناسب با شرایط کرونایی و با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و حفظ فاصله اجتماعی

 
مورد تأکید قرار داد. 

استاندار گیلان حفظ وحدت، انسجام، همدلی و بهره گیري از همراهی و مشارکت مردم را همچنان گفتمان اصلی مورد توجه خود
عنوان و خاطرنشان کرد: این موضوعات از مهمترین نکات مورد تأکید رهبر معظم انقلاب در مراسم تنفیذ حکم رئیس جمهوري و

 
نخستین دیدار با هیأت دولت بوده که باید همچنان سرلوحه امور خدمتگزاران مردم شریف و نجیب گیلان باشد. 

استاندار گیلان در خاتمه این جلسه از تلاش هاي محمدعلی(کیوان) محمدي رئیس سابق سازمان مدیریت و برنامه ریزي گیلان که به

 
افتخار بازنشستگی نائل آمده ، نیز قدردانی کرد. 

  



محروم ترین استان هاي ایران کدامند | نرخ فقر در گیلان بالاتر از میانگین

کشوري

منبع: گیلان بهتر نوینشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/06/12

اجماعی در میان اقتصاددانان به وجود آمده است که اگرچه رشد اقتصادي شرط لازم کاهش فقر است، ولی شرط کافی
نیست. براین اساس باید سبد نیازهاي پایه اي خانوارهاي فقیر تامین شود تا آنان نیز بتوانند در فرآیند رشد و توسعه کشور

شرکت کنند. اما براي این امر به شناسایی دقیق خانوارهاي فقیر نه به صورت استانی ...

 
 September 03,2021 | 1400/06/12

 
"دانستن حق مردم است" 

خانه آرشیو پیشخوان اخبار مهم اخبار استانی اخبار شهرستانها اقتصاد اقتصاد ایران اقتصاد جهان انرژي بانک و بیمه و بورس راه و
مسکن بین الملل آسیاي شرقی و اقیانوسیه آسیاي غربی آفریقاي مرکزي و جنوبی اروپا ایران در جهان خاورمیانه و آفریقاي شمالی
دانش و فناوري فناوري اطلاعات و ارتباطات علم و دانش سلامت بهداشت تغذیه درمان سیاست مجلس امنیتی و دفاعی دولت رهبري
و سران قوا سیاست خارجی فرهنگ و هنر فرهنگ عمومی موسیقی و هنرهاي تجسمی میراث فرهنگی و گردشگري ورزش فوتبال

 
ایران فوتبال جهان کشتی و وزنه برداري ورزشهاي رزمی فیلم گالري گزارش نشریه حرف اول 

خانه آرشیو پیشخوان اخبار مهم اخبار استانی اخبار شهرستانها اقتصاد اقتصاد ایران اقتصاد جهان انرژي بانک و بیمه و بورس راه و
مسکن بین الملل آسیاي شرقی و اقیانوسیه آسیاي غربی آفریقاي مرکزي و جنوبی اروپا ایران در جهان خاورمیانه و آفریقاي شمالی
دانش و فناوري فناوري اطلاعات و ارتباطات علم و دانش سلامت بهداشت تغذیه درمان سیاست مجلس امنیتی و دفاعی دولت رهبري
و سران قوا سیاست خارجی فرهنگ و هنر فرهنگ عمومی موسیقی و هنرهاي تجسمی میراث فرهنگی و گردشگري ورزش فوتبال

 
ایران فوتبال جهان کشتی و وزنه برداري ورزشهاي رزمی فیلم گالري گزارش نشریه حرف اول 

 
اخبار ویژه 

 
تبلیغات 

 
        

 
- اخبار / اخبار مهم / پیشخوان / سیاست 

 
- 12 شهریور 1400 - 18:29 

 
- شناسه خبر : 80210 

پایش فقر در سال 1399 محروم ترین استان هاي ایران کدامند | نرخ فقر در گیلان بالاتر از میانگین کشوري



 اجماعی در میان اقتصاددانان به وجود آمده است که اگرچه رشد
محروم ترین استان هاي ایران کدامند | نرخ فقر در گیلان بالاتر

از میانگین کشوري

اقتصادي شرط لازم کاهش فقر است، ولی شرط کافی نیست. براین اساس باید سبد نیازهاي پایه اي خانوارهاي فقیر تامین شود تا
آنان نیز بتوانند در فرآیند رشد و توسعه کشور شرکت کنند. اما براي این امر به شناسایی دقیق خانوارهاي فقیر نه به صورت استانی

 
بلکه به صورت شهري و روستایی نیز هستیم. 

 به نقل از نسیم آنلاین، گزارش اخیر وزارت رفاه با عنوان «پایش فقر در سال 1399» از آن دست گزارش هاي سازمانی است که
خواندن آن شاید بر هر ایرانی چه عام و چه خاص واجب باشد. این گزارش را باید بخوانیم تا در حباب خود و اطرافیان و محل هاي
آمدوشد خود نباشیم و بدانیم درحال حاضر در بدترین وضعیت چنددهه اقتصادي کشور قرار داریم، حتی بدتر از وضعیت اقتصادي که
در دهه 30 و دهه 60 داشته ایم. بماند که براساس قانون، این گزارش بایستی از سال 84 تابه حال به صورت سالیانه منتشر می شده،
اما به هر دلیلی براي اولین بار در 31 مرداد این اتفاق افتاده است. براساس این گزارش، خط فقر براي هر خانوار 3 نفري در سال 99
حدود 32 میلیون تومان به صورت سالیانه بوده است. یعنی اگر خانواري در سال 99 کمتر از این مقدار درآمد داشته، فقیر مطلق بوده
است. هرچند این عدد پایین به چشم می آید، اما با همین عدد در سال 98 حدود 3 و در سال 99 حدود 34 میلیون نفر در فقر
مطلق بوده اند. باتوجه به انتظارات در سال 1400 احتمالا این تعداد به 40 میلیون نفر نیز خواهد رسید. نکته جالب این گزارش و این
آمارها، توزیع فقر در کشور است که همانند توزیع امکانات، سهم استان هاي محروم از آن بیشتر است. با اینکه از اواخر دهه 40
آمایش سرزمین (توسعه متوازن اقتصاد در تمام مناطق) مدنظر بوده و حتی بارها و بارها برنامه هایی نیز براي آن مدون شده، اما
محصول غیر از این را نشان می دهد. با استفاده از دو شاخص محرومیت در پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان (که در قسمت قبل بررسی
شد) و سهم خوراك در اطلاعات شاپرك بانک مرکزي، رتبه بندي جامعی صورت گرفته که نتیجه آن شناسایی سیستان وبلوچستان به
عنوان محروم ترین استان است. استان تهران در این شاخص ترکیبی بهترین وضعیت را در مقایسه با دیگر استان هاي کشور دارد.
براساس شاخص ترکیبی، درکنار سیستان وبلوچستان استان هاي خراسان شمالی، لرستان، کهگیلویه وبویراحمد و گلستان به عنوان
محروم ترین مناطق شناسایی شده اند. همچنین 20 شهر محروم و فقیر کشور نیز شناسایی و معرفی شده اند که نام 11 شهرستان از
استان سیستان وبلوچستان و سه شهرستان از استان کرمان در آن دیده می شود. مرور این نتایج از آن جهت ضرورت دارد که وزیر و
وزارت آینده اقتصاد بداند سیاستگذاري و برنامه ریزي باید در راستاي توسعه متوازن اقتصادي و توزیع عدالت اقتصادي باشد و نتیجه

 
سیساست ها را نه فقط در تهران، اصفهان و شیراز بلکه در سیستان، کردستان و لرستان نیز باید دید. 

 
34میلیون نفر در فقر مطلق! 

 
 

 
اپلیکیشن بازده | آخرین اخبار و اطلاعات بازارهاي مالی 

 
مشاهده 

 
 



 
تبلیغ 

بر اساس آیین نامه «چتر ایمنی رفاه اجتماعی» مصوب سال 84، وزارت رفاه موظف است در نیمه اول هرسال معادل درآمدي خط فقر
مطلق را با استفاده از آمارهاي مرکز آمار ایران و بانک مرکزي محاسبه و اعلام کند. بااین حال اعلام رسمی خط فقر، 23 مرداد امسال
یعنی 17 سال بعد از تصویب قانون و در قالب گزارشی با عنوان «پایش فقر در سال 1399» به واقعیت پیوسته است. ظاهرا رفتن
دولت دوازدهم توانسته قفل سکوت وزارت رفاه را که تقریبا درحال حاضر رئیس یا سرپرست جدي ندارد، بشکند. خواندن این گزارش
و مرور چندباره آن از آن رو حیاتی و مهم است که بدانیم جامعه ایران در چه وضعیت اقتصادي به سر می برد. بسیاري از مردم حتی
نخبگان آن ها نیز چندان از داده هاي اقتصادي جامعه مطلع نیستند و عمده تحلیل هاي آن ها به جامعه آماري اطرافیان و محل هاي

 
آمدوشد آن ها محدود می شود. 

گزارش اخیر وزارت رفاه نشان می دهد که در اسفبارترین شرایط اقتصادي در هشت دهه اخیر قرار گرفته ایم و درآمد سرانه به میزان
آن در دهه 60 سقوط کرده و نرخ فقر نیز با سرعت بالایی خانوارهاي کشور را تحت پوشش خود قرار می دهد. ابتداي این گزارش با
ارائه خط فقر آغاز شده و محاسبات نشان می دهد که هر خانوار سه نفره که در ماه درآمدي کمتر از دومیلیون و 700 هزار تومان و
در سال درآمدي کمتر از 32میلیون و 400 هزار تومان داشته اند، زیرخط فقر بوده اند. برخی ها با دیدن این عدد که به ظاهر به
چشم نمی آید، احتمالا از پایین بودن تعداد خانوارهاي مطلقا فقیر در ایران صحبت خواهند کرد اما ادامه این گزارش این صرافت را از
بین خواهد برد. بر اساس آمارهاي ارائه شده در این گزارش، در سال 98 تقریبا 32درصد خانوارهاي ایرانی که 9 میلیون و 500 هزار
خانوار تخمین زده می شوند زیرخط فقر بوده اند. درواقع در این سال بیش از 28 میلیون نفر فقط مطلق داشته اند، رقمی که احتمالا
با بدتر شدن شرایط اقتصادي در سال 99 به بیش از 34 میلیون نفر نیز رسیده باشد. افت تولید ناخالص داخلی و بالطبع درآمد سرانه
از دلایل یورش فقر به ایرانی هاست. بر اساس این گزارش میزان درآمد سرانه ایرانی ها در سال 99 کمتر از پنج میلیون تومان بوده که
برابر با این رقم در دهه 60 و کمتر از دهه 50 است. بااین وجود چرا در سال هاي اخیر فقیرها فقیرتر و پولدارها ثروتمندتر شده اند؟
پاسخ بسیار راحت است و ملموس؛ پولدارها دارایی هاي بیشتري دارند (طلا، سکه، دلار، مسکن، خودرو، سهام و…) و حادث شدن
تورم درآمد آن ها از دارایی هایشان را بیشتر خواهد کرد اما طبقات پایین به دلیل عدم برخورداري از این دارایی ها، حادث شدن تورم
صرفا خشمگینی آن ها را بیشتر خواهد کرد و درآمد حاصل از دارایی یا حتی دستمزد حقیقی شان عقب خواهد افتاد. حال اما
متاثرترین نکته گزارش توزیع این فقر در کشور است. فقیر بودن جامعه یا کشور کار را سخت خواهد کرد اما متمرکز بودن این فقر در
برخی مناطق کار را به مراتب سخت تر خواهد کرد؛ چراکه اختلافات داخلی، قومی، زبانی یا هر آتش زیرخاکستري را بالقوه نگه خواهد
داشت. نرخ فقر به ترتیب در هشت استان سیستان وبلوچستان، خراسان شمالی، هرمزگان، گلستان، کهگیلویه وبویراحمد، آذربایجان

 
غربی، لرستان و کردستان در بالاترین وضعیت در مقایسه با کل کشور قرار دارد. 

 
توزیع استانی فقر؛ سیستان و بلوچستان رکورددار است 

باوجود بیش از 6 دهه سابقه برنامه ریزي و تدوین اسناد فرادستی در کشور، آنچه عیان است توزیع نامتعادل امکانات و خدمات
اقتصادي، اجتماعی و… بین مناطق و استان هاي مختلف کشور است. بی توجهی به این مهم کشور را به توسعه اي کاریکاتوري و
متمرکز محکوم کرده که به قول قدیمی ترها پول در خیابان هاي تهران و چند استان دیگر مانند اصفهان، یزد و شیراز ریخته و در
استان هاي دیگر خبري نیست. یکی از مهم ترین ارکان عدالت اقتصادي، توزیع عدالت بوده که بر توزیع عادلانه منابع و منافع جامعه
بین اقشار مختلف در مناطق مختلف تاکید دارد. اما گزارش اخیر وزارت رفاه مهر تاییدي است بر بی توجهی به توسعه فضایی، آمایش
سرزمین و توسعه عادلانه غیرمتمرکزگرا که باعث شده 18 استان نرخ فقري بالاتر از نرخ فقر میانگین کشور داشته باشند. این استان
ها شامل سیستان وبلوچستان، خراسان شمالی، هرمزگان، گلستان، کهگیلویه وبویراحمد، آذربایجان غربی، لرستان، کردستان، خراسان



رضوي، کرمانشاه، کرمان، خراسان جنوبی، گیلان، اردبیل، همدان، خوزستان، چهارمحال وبختیاري و ایلام خواهد بود. وزارت رفاه در
گزارش خود با استفاده از داده هاي «پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان» و با استفاده از شاخص هاي موجود در این پایگاه یک شاخص
ترکیبی ساخته که نمایانگر فقر و رفاه خانوار است. عضو بودن در پنج دهک پایین جامعه، فاقد شغل (فاقد بیمه) و تحت پوشش
کمیته امداد بودن سه معیار اصلی است که جهت شناسایی خانوارهاي محروم در استان هاي مختلف استفاده شده است. در توضیح
این شاخص آمده است؛ با توجه به تفاوت هاي منطقه اي قیمت ها و هزینه ها ممکن است افرادي در پنج دهک پایین قرار گیرند،
درحالی که با توجه به کم بودن هزینه هاي آن منطقه داراي وضعیت رفاهی مناسبی باشند. علاوه بر این فاقد شغل بودن، براساس
وضعیت بیمه اي افراد صورت می گیرد و ممکن است افرادي که شغل آزاد دارند و بدون بیمه هستند و از درآمد مناسبی نیز برخوردار

 
هستند، به اشتباه در جرگه افراد فاقد شغل قرار بگیرند و فقیر شناسایی شوند. 

براي جلوگیري از این اشتباهات، اگر شخصی دو شرط از سه شرط فوق را داشته باشد، به عنوان محروم درنظر گرفته می شوند. با
استفاده از این شاخص ترکیبی نتایج نرخ محرومیت در سال 99 نشان می دهد که سیستان وبلوچستان با نرخ فقر 62 درصد، خراسان
شمالی با 46 درصد، هرمزگان با 44 درصد، گلستان و کهگیلویه وبویراحمد نیز با نرخ فقر 42 درصدي، محروم ترین استان هاي کشور
در سال گذشته بوده اند. نرخ فقر سنگین استان هاي مذکور درحالی است که نرخ فقر کل کشور به طور متوسط 32 درصد بوده است.
استان هاي آذربایجان غربی، لرستان و کردستان هم به ترتیب با نرخ فقر 42.41 و 40 درصدي در رتبه هاي بعدي محرومیت قرار
دارند. بر اساس جدول همچنین مشاهده می کنید که استان هاي اصفهان، سمنان، البرز، تهران و یزد با نرخ فقر کمتر از 20 درصد
بهترین وضعیت را در مقایسه با کل کشور دارند. نرخ فقر 62 درصدي در سیستان وبلوچستان به این معنی است که بیش از 60 درصد

 
خانوارها و افراد این استان در فقر و محرومیت به سر می برند، درحالی که این رقم براي تهران تنها 17 درصد است. 

 
آمایش نداریم؛ تهران بهترین وضعیت را دارد 

در قسمت دیگر این گزارش، محرومیت استان ها براساس شاخص؛ داده هاي اطلاعاتی خرید و فروش شاپرك و همچنین سهم خوراك
از کل هزینه خانوارها رتبه بندي شده است. در توجیح استفاده از این شاخص آمده است: «بهترین تخمین موجود درخصوص هزینه
هاي مصرفی خانوار را می توان از اطلاعات شاپرك که مربوط به اطلاعات شبکه الکترونیکی پرداخت کارتی بانک مرکزي است
استخراج کرد. امکان سنجی این مساله نشان داد که اطلاعات شبکه الکترونیکی پرداخت کارت (شاپرك) از قابلیت مناسبی براي این
منظور برخوردار است. جمع آوري اطلاعات مالی افراد از کانال پایانه هاي فروش و حساب هاي بانکی، این امکان را در اختیار قرار می
دهد که با کمترین هزینه و سریع ترین زمان ممکن به تحلیل روند رفاهی در مناطق مختلف کشور، پرداخته شود. برآورد شاخص
هایی از قبیل کل هزینه هاي سرانه، هزینه هاي خوراك و آشامیدنی سرانه و سهم گروه خوراك و آشامیدنی از کل هزینه ها با
استفاده از اطلاعات تراکنش هاي فروش می تواند در تبیین وضعیت فقر در سطوح ملی، استانی و شهرستان، اطلاعات ارزشمندي را
در اختیار قرار دهد. همچنین شاخص هایی از قبیل میانگین مانده حساب، واریزي سالانه و متوسط سود بانکی دریافتی، نیز می تواند
جهت رتبه بندي شهرستان هاي فقیر، استفاده شود. با توجه به بررسی هایی که در سطح استان و شهرستان انجام گرفت در انت ها به
منظور ارائه تصویري کلی از وضعیت نابرابري استانی و شهرستانی، از تمام شاخص هایی که در این سطوح قابل احصا بوده اند، بهره
گرفتیم تا از ترکیب این شاخص ها به رتبه بندي جامع تري دست یابیم.» درواقع در این قسمت از گزارش که بخش پایانی آن نیز
هست، با استفاده از دو شاخص محرومیت در پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان (که در قسمت قبل بررسی شد) و سهم خوراك در اطلاعات
شاپرك بانک مرکزي، رتبه بندي جامعی صورت گرفته که نتیجه آن شناسایی سیستان وبلوچستان به عنوان محروم ترین استان است.
استان تهران در این شاخص ترکیبی بهترین وضعیت را در مقایسه با دیگر استان هاي کشور دارد. براساس شاخص ترکیبی، در کنار
سیستان وبلوچستان استان هاي خراسان شمالی، لرستان، کهگیلویه وبویراحمد و گلستان به عنوان محروم ترین مناطق شناسایی شده
اند. با توجه به اینکه حدود 25 درصد تولید ناخالص داخلی، 25 درصد اشتغال و همچنین عمده تسهیلات بانکی در استان تهران
جریان دارد، انتخاب تهران به عنوان بهترین استان ایران از لحاظ شاخص هاي ترکیبی اقتصادي منطقی است. همین موضوع است که



نشان می دهد توسعه و توزیع همزمان اقتصاد و عدالت اقتصادي در کشور رخ نداده و استان تهران تبدیل به نقطه ماکروسفالی در

 
کشور شده است. ماکروسفال بیماري است که باعث بزرگ تر شدن سر انسان به صورت غیرعادي می شود. 

 
محروم ترین شهرهاي ایران را بشناسید 

اجماعی در میان اقتصاددانان به وجود آمده است که اگرچه رشد اقتصادي شرط لازم کاهش فقر است، ولی شرط کافی نیست. براین
اساس باید سبد نیازهاي پایه اي خانوارهاي فقیر تامین شود تا آنان نیز بتوانند در فرآیند رشد و توسعه کشور شرکت کنند. اما براي
این امر به شناسایی دقیق خانوارهاي فقیر نه به صورت استانی بلکه به صورت شهري و روستایی نیز هستیم. در گزارش وزارت رفاه و
در بخش آخر 20 شهر محروم و فقیر کشور براساس شاخص هاي ترکیبی (که در قسمت قبل توضیح داده شد) شناسایی و معرفی
شده اند. جالب است که 11 شهر از این 20 شهر از استان سیستان وبلوچستان است که عمق محرومیت این استان را نشان می دهد.
همچنین 3 شهر از استان کرمان نیز در رده بندي حضور دارند. 10 شهر فقیر و محروم ایران شامل شهرهاي: بشاگرد (هرمزگان)،
قصرقند، هامون، فنوج، سرباز و دلگان (سیستان وبلوچستان)، کوهرنگ (چهارمحال وبختیاري)، میرجاوه، نیک شهر و نیمروز (سیستان

 
وبلوچستان) است. 

 
 



قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان،

بازارچه مرزي و نیروگاه بادي

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت،
اما احقاق این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود.

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه
است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند
گذشت، اما احقاق این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا

 
این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل اعلام کرد
که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري

 
خواهیم کرد. 

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس
جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع)
در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و

 
شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است

 
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکارهایی
کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي



 
عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

 
وحدت و انسجام است. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
رئیس جمهور وارد زاهدان شد 



 
حضور رئیسی در بین زاغه نشینان منطقه مرادآباد چابهار 

 
سفر رئیس جمهور به سیستان و بلوچستان 

asriran.com/003MQL :لینک کوتاه



آیت االله رئیسی:اظهار ارادت مردم به اهل بیت، روز به روز بیشتر می شود/

مشعل گاز به زودي در سیستان روشن می شود

منبع: میزانشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور با حضور در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل ضمن تاکید بر اینکه اظهار ارادت مردم به اهل بیت، روز به
روز بیشتر می شود، گفت: مشعل گاز به زودي در سیستان روشن می شود و احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال،

پیگیري خواهیم کرد.

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام پایگاه اطلاع رسانی دولت، آیت االله سید ابراهیم رئیسی ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي
سفر به سیستان و بلوچستان با حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی
شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است،

 
ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین (ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است

 
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفر هاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستا ها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است، اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آن ها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

آیت االله رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود،
اعتماد داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکار
هایی کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه

 
هاي عمیق از راهکار هاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکار هاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 



رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

آیت االله رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و
اظهار داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات

 
و سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهاد هاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم، اما کار هاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بستر هاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد،
افزود: با همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد
شد. باید شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در

 
گرو وحدت و انسجام است. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- رئیس جمهور: حضور در میان مردم فرصتی مغتنم براي من است انتهاي پیام/



اعتماد مردم بزرگترین سرمایه دولت است

منبع: تقریب نیوزشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش حوزه استان ها خبرگزاري تقریب، حجت الاسلام
محمد بارانی در خطبه هاي نماز جمعه این هفته زاهدان
اظهار داشت: جامعه اسلامی ستون و پایه اش بر جامعه
مردم سالاري دینی استوار شده و در نگاه این جامعه اعتماد

 
و امید مردم بسیار مهم است. 

وي با قدردانی از سفر رییس جمهوري و شماري از وزراي
کابینه به این استان ادامه داد: اگر دولت می خواهد موفق

 
شود و حضور مردم را داشته باشد باید براي مردم تلاش و ایجاد انگیزه و نظر کارشانسی آنان را دریافت کند. 

امام جمعه موقت زاهدان با بیان اینکه امید زمانی شکل می گیرد که مسوولان در صدد کار خوب باشند، افزود: مردم از انقلاب و

 
نظامشان ناامید نیستند و این موضوع در حضور آگاهانه شان در انتخابات اخیر به اثبات رسیده است. 

وي تصریح کرد: برخی کمبودها و اشکالات منجر به بی اعتمادي و ناامیدي مردم شده که متولیان، دولت و هیات وزیران باید کمبودها

 
را باور و در صدد رفع آن برآیند. 

 
حجت الاسلام بارانی اظهار داشت: با زنده شدن حس امید خود مردم پاي کار آمده و در رفع مشکلات کمک می کنند. 

وي خاطر نشان کرد: خدمات زیادي در استان سیستان و بلوچستان انجام شده اما به دلیل حجم محرومیت این منطقه، کمبودهاي

 
زیادي در این استان احساس می شود. 

امام جمعه موقت زاهدان بیان کرد: اشتغال جوانان، خدمات عمومی، مسکن و آب شرب و کشاورزي از اولویت هاي این استان است که

 
با برنامه باید پیگیري و انجام شود. 

وي به طرحی که به تازگی توسط آمریکا و اسرائیل به نام مرگ با هزار چاقو علیه ایران عنوان شده اشاره کرد و افزود: آمریکا و

 
اسرائیل قصد دارند تا با ضربات کوچک و ترکیبی در عرصه هاي نظامی، دیپلماسی و غیره باعث ایجاد خدشه به ایران شوند. 

حجت الاسلام بارانی ادامه داد: آمریکا هژمونی خود را از دست داده و بداند این ضربات چاقو به زودي بر پیکر اسرائیل وارد خواهد شد.



وي در بخش دیگري از خطبه هاي نماز به جریانات مرزهاي شرقی ایران اشاره کرد و اظهار داشت: نکته اي که در این جریانات بسیار

 
مهم می باشد خروج و شکست خفت بار آمریکا است. 

 
امام جمعه موقت زاهدان گفت: آنچه براي جمهوري اسلامی اهمیت دارد، امنیت، آسایش و اقتصاد موفق مردم افغانستان است. 

 
وي ادامه داد: جریان هاي موثر در افغانستان تلاش کنند تا مردم این کشور در آسایش و امنیت باشند. 

 
حجت الاسلام بارانی به تقواي الهی اشاره کرد و اظهار داشت: حاصل تقواي الهی فهمیدن و لازمه ي آن انجام عمل صالح است. 

وي با بیان اینکه تقوا، پرهیزگاري، ترس از خدا و توجه به دستورات او انسان را آگاه و فهم انسان را بالا می برد گفت: تقوا انسان را

 
رشد می دهد و عمل صالح در اندیشه سالم اثر دارد. 

امام جمعه موقت زاهدان سالروز شهادت حضرت امام زین العابدین(ع) را تسلیت گفت و ادامه داد: فتنه و جریان بنی امیه خطر ناك

 
ترین و ترسناکترین فتنه جامعه اسلامیست که در زمان امام زین العابدین(ع) رواج داشت. 

وي گفت: پشت واقعه عاشورا و شهادت امام حسین(ع) و یارانش یک جریان یهودي بود و امروز هم همین جریان اسلام را آزار می

 
دهد. 

حجت الاسلام بارانی ادامه داد: روشنگري در قالب دعا، مناجات و توجه به آخرت در دوره امام زین العابدین انجام و ایشان این

 
موضوعات را به جامعه آموزش دادند. 

انتهاي پیام/



بررسی محرومیت هاي سیستان و بلوچستان در سفر رئیس جمهوري کشورمان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/06/12

زاهدان - رئیس جمهوري کشورمان در دومین روز سفر از قبل اعلام نشده به استان سیستان و بلوچستان وارد زابل شد و
مشکلات این منطقه را از نزدیک مورد بررسی قرار داد.

 زاهدان - رئیس جمهوري کشورمان در دومین روز سفر از

 
قبل اعلام نشده به استان سیستان و بلوچستان وارد زابل شد و مشکلات این منطقه را از نزدیک مورد بررسی قرار داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، آیت االله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوري کشورمان صبح جمعه در دومین روز سفر از قبل اعلام نشده به

 
سیستان و بلوچستان وارد زابل شد و مورد استقبال مسئولان این شهرستان و استان قرار گرفت. 

وي روز پنجشنبه (یازدهم شهریورماه) دومین سفر استانی خود را به استان سیستان و بلوچستان اختصاص داد و از طریق فرودگاه

 
کنارك با استقبال استاندار سیستان و بلوچستان و جمعی از مسئولان وارد این استان شد. 

گفتنی است، وزراي کشور، نیرو، راه و شهرسازي، اقتصاد، صنعت، معدن و تجارت، رئیس سازمان برنامه و بودجه و رئیس دفتر رئیس

 
جمهوري، آیت االله رئیسی را در این سفر همراهی می کنند. 

رئیس جمهور از اینکه به دلیل شرایط شیوع بیماري کرونا امکان دیدار حضوري و گفتگوي رو در رو با عموم مردم در این سفرها

 
فراهم نیست، از مردم سیستان و بلوچستان عذرخواهی کرد. 

 
انتخاب استاندار ویژه براي سیستان و بلوچستان / بررسی  تخصصی مشکل آب 

رئیسی صبح روز جمعه در دومین روز از سفر خود به سیستان و بلوچستان در بدو ورود به زابل در جمع خبرنگاران اظهار داشت: ابتدا
لازم می دانم به مردم سیستان و بلوچستان سلام ویژه اي داشته باشم و از اینکه نمی شود به دلیل شرایط موجود در این سفر با آنها

 
دیدار و ملاقات داشته باشم، متأسفم. 

وي افزود: با این وجود سعی می کنیم به میزانی که مشکلی از جهت اصول بهداشتی نداشته باشد در منطقه با همکارانم حضور پیدا



کنم و با همفکري مسئولان محترم محلی، نماینده ولی فقیه و استاندار و مسئولان دیگر در جریان مسائل منطقه قرار بگیریم و براي

 
هر کدام به یاري خدا راهکارهایی داشته باشیم. 

رئیس جمهور ادامه داد: یکی از دغدغه هاي منطقه سیستان موضوع آب است و ما قبل از اینکه به این استان بیاییم یک نشست هاي

 
داشتیم با همکاران راهکارهایی براي این موضوع وجود دارد و براي آن 2 یا سه راهکار پیشنهاد شده است. 

وي گفت: قرار است وزیر نیرو که ایشان نیز در این سفر همراه ما هستند به همراهی مسئولان محلی براي موضوعات فکر می کنند و

 
ما هم دست به کار شویم و بتوانیم براي رفع دغدغه مردم گام جدي برداریم. 

آیت االله رئیسی تصریح کرد: براي برخی از استان ها به دلیل مشکلاتی که دارند یک ویژگی قائل شدیم که استانداران آن بتوانند
موضوع را سریع تر با دولت مطرح کنند و اختیارات ویژه داشته باشند که خودشان در استان مسائل را حل و فصل کنند که سیستان و

 
بلوچستان جزو همین استان هاست. 

 
براي ساماندهی وضعیت بازارچه ها و تبادلات مرزي اقدام شود 

آیت االله سید ابراهیم رئیسی روز جمعه در جمع مردم روستاي مرزي «ملاعلی» در نقطه صفر مرز ایران و افغانستان اظهار داشت:

 
توفیقی امروز براي بنده و همکارانم حاصل شد که در جمع مردم عزیز و ولایتمدار منطقه سیستان حضور یابیم. 

 
وي افزود: حقیقت آن است که شما از مرزهاي جمهوري اسلامی مرزبانی می کنید و حضورتان باعث امنیت در منطقه است. 

رئیس جمهور بیان کرد: قبل از ورود به سیستان و بلوچستان نشستی با مسؤولان پیرامون مشکل آب داشتیم، به نظر می رسد با
همت بالاي شما و پشتکار مسؤولان بتوان این تهدید و مشکل را به فرصت تبدیل کرد، هم آب کشاورزي و هم آشامیدنی تحقق پذیر

 
است. 

وي ادامه داد: با توجه به امکانی که در مرز براي تبادلات مرزي وجود دارد، آقاي استاندار، دستگاه هاي مسئول و گمرکات در نقاط
مرزي ضوابط ملزوم را اعلام کنند تا بتوانند داد و ستد بین ایران و افغانستان به وجود بیاورند تا به وضعیت اقتصادي مردم در دوطرف

 
کمک کند. 

 
 



 
اطلاع از محرومیت ها اولویت دولت / براي حل مشکل آب راهکار وجود دارد 

آیت االله سید ابراهیم رئیسی ظهر امروز در اجتماع مردمی پاسداشت اولین قیام مردم سیستان به خونخواهی امام حسین (ع) که در
میدان امام حسین (ع) زابل با حضور پرشکوه مردم برگزار شد، اظهار داشت: توفیقی داشتم امروز در منطقه سیستان حضور داشته
باشم مطلع نبودم از این اجتماع حسینی شما، وقتی که آمدم به این منطقه شنیدم که اجتماع با صفاي مردم به صورت صلواتی ایجاد

 
شده که یادآور روحیه عاشورایی مردم این منطقه است. 

وي با بیان اینکه این ارادت به امام حسین (ع) سرمایه بزرگ مردم منطقه است که باید شور و شعور حسینی شأن همواره حفظ شود،
افزود: قبل از آمدن به این منطقه با نمایندگان و مسئولان و کسانی که از وضعیت منطقه مطلع هستند صحبت کردم و از زمانی که
وارد این منطقه شدم رفتم و بعضی از روستاها را بازدید کردم آخرین وضعیت چاه نیمه ها را دیدم و این سومین و چهارمین برنامه

 
است که در جمع شما قرار دارم. 

رئیس جمهور گفت: جوانان عزیز مشکلاتی وجود دارد؛ مساله کمبود نزولات آسمانی، مشکلات کمبود آب، وضعیت کشاورزي و بعضی
از مشکلاتی که از آن رنج می برید مثل بیکاري، وضعیت اقتصادي، کسب و کارها، وضعیت معیشت و مشکل نبود گاز و همه مشکلاتی

 
که شما می دانید و با تمام وجود لمس کردید. 

وي ادامه داد: از اول کار دولت به مواردي مثل محرومیت ها و مشکل کمبودهاي موجود توجه کردم و باید دنبال حل اینها رفت، اینکه
آیا حل شدنی است یا نیست می خواهم بگویم با داشتن سرمایه هاي خوب، توکل به خدا و اعتماد به نفسی که در این منطقه وجود

 
دارد مشکلات قابل حل هستند. 

آیت االله رئیسی اظهار داشت: این منطقه معروف است به اعتماد به نفس و مردان و زنانی که در طول تاریخ این اعتماد را در استان

 
سیستان و بلوچستان و کشورمان داشته اند. 

وي با بیان اینکه نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور کم نداریم، گفت: براي حل مشکل آب راهکار وجود دارد یکسري

 
راهکارهاي طولانی مدت مثل انتقال آب از دریاي عمان از این موارد است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: یکسري طرح هاي زود بازده مثل استفاده از فناوري آب ژرف وجود دارد که امروز سه تا چهار چاه ژرف در

 
این منطقه حفر شده است و می تواند افزایش این چاه ها آب را به دست مردم برساند. 

وي ادامه داد: اما راه حل بسیار کوتاه مدت هم وجود دارد و آن اینکه ما از ظرفیت چاه نیمه ها استفاده کنیم سریعاً آقاي استاندار،

 
آقاي فرماندار، مسؤولان آب در منطقه اقدام کنند نسبت به حفظ آبی که در چاه نیمه ها موجود است. 

آیت االله رئیسی افزود: در حال حاضر کاري که از وزیر نیرو و مسئولان استان سیستان و بلوچستان انتظار داریم، لایروبی و رسوب

 
زدایی براي انتقال آب به چاه نیمه ها است، قطعاً براي این کار اعتباري اختصاص خواهد یافت. 

 
پیگیري حق آبه سیستان با استفاده از ظرفیت دیپلماسی 



وي با اشاره به اینکه حق آبه هیرمند یک حق قانونی و متعلق به مردم سیستان است، بیان کرد: براي پیگیري حق آبه نیازمند

 
دیپلماسی فعال هستیم که حتماً آن را در دولت دنبال می کنیم. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید بازارچه هاي مرزي تجارت را در منطقه فعال کنند تا اشتغال ایجاد شود، گفت: با توجه به امکانی

 
که در مرز براي تبادلات مرزي وجود دارد، بحث داد و ستد مرزي و فعال شدن بازارچه ها به صورت قانونی تسهیل می شود. 

 
مشعل گاز به زودي در سیستان روشن می شود 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه به زودي مشعل گاز در سیستان روشن می شود، ادامه داد: همچنین راه اندازي راه آهن زاهدان به زابل

 
و ایجاد شبکه ریلی به زابل در دستور کار است. 

وي با اشاره به لزوم استفاده از انرژي هاي نو و تجدید پذیر بیان کرد: در استان سیستان و بلوچستان مناطق خوبی براي نیروگاه هاي

 
بادي داریم که باید به سراغ فعال کردن آنها برویم. 

رئیس جمهور اظهار کرد: نعمت هاي فراوانی از جمله معادن، مرز و دریا در استان سیستان و بلوچستان وجود دارد و خوشبختانه

 
نعمت امنیت هم در این استان بسیار خوب است که باید قدردانی کرد. 

وي با تاکید بر اینکه نعمت وحدت و انسجام شیعه و سنی بین همه اقوام بزرگترین نعمت استان سیستان و بلوچستان است، تصریح

 
کرد: هرچه وحدت بیشتر باشد قطعاً توسعه هم بیشتر می شود. 

 
برگزاري همایش ایثارگران، خانواده شهدا، علما، سران طوایف و نخبگان استان سیستان و بلوچستان با حضور رئیس جمهور 

همایش ایثارگران، خانواده شهدا، علما، سران طوایف و نخبگان استان سیستان و بلوچستان با حضور رئیس جمهور در تالار «فردوسی»

 
دانشگاه سیستان و بلوچستان دقایقی قبل آغاز شد. 

در این همایش آیت االله مصطفی محامی نماینده ولی فقیه در سیستان و بلوچستان، احمدعلی موهبتی استاندار، نمایندگان قشرهاي
مختلف مردم، خانواده شهدا و ایثارگران، علما، سران و ریش سفیدان طوایف شیعه و سنی و نخبگان استان سیستان و بلوچستان

 
حضور دارند. 

 
راه حل همه مشکلات در داخل کشور است / لزوم شناخت اولویت ها 

آیت االله سید ابراهیم رئیسی بعدازظهر امروز در بدو ورود به زاهدان در جمع خبرنگاران اظهار داشت: عصر امروز ضمن شرکت در
جلسه شوراي اداري ضمن بررسی مسائل و مشکلات استان گزارشی از روند برنامه هاي مختلف از زبان مدیران و مسئولان استانی

 
خواهیم شنید. 

وي با تاکید به اینکه راهکارها و اولویت هاي حل مشکلات را باید شناسایی کرد، گفت: راه حل همه مشکلات در داخل کشور است و

 
هیچ مشکلی بدون راه حل نیست به شرط اینکه در ابتدا آن مشکل و راهکارهاي رفع آن را به خوبی شناسایی کنیم. 



رئیس جمهور با اشاره به اینکه ظرفیت هاي عظیمی در سیستان و بلوچستان وجود دارد، افزود: دولت سیزدهم آمادگی کامل دارد تا

 
در کنار جوانان به عنوان ظرفیت عظیم استان به مقابله با مشکلات این استان بپردازد. 

وي تصریح کرد: امیدواریم دولت با همکاري مردم، کارآفرینان، سرمایه گذاران و جوانان فعال سنی و شیعه گام هایی براي حل
مشکلات استان از جمله بیکاري، تولید و مسائل فرهنگی و اجتماعی این استان که از استان هاي مهم کشور محسوب می شود،

برداریم.



6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور

منبع: مشرقشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/06/12

 
- اقتصاد 

 
معاون وزیر جهاد کشاورزي خبر داد؛ 6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی گفت: ارزش صادرات محصولات

 
کشاورزي کشورمان شش میلیارد دلار است. 

به گزارش مشرق، محمد مهدي برومندي عصر جمعه در جلسه کارگروه آب
و خاك در استانداري اردبیل اظهار کرد: در شرایطی که جنگ اقتصادي و
تحریم هاي شدید را پشت سر می گذاریم و دشمنان سفره مردم را هدف
گذاري کردند در بخش کشاورزي، تولید محصولات و همچنین تأمین امنیت

 
غذایی عملکرد مطلوبی را در سطح کشور شاهد هستیم. 

وي تصریح کرد: به همت کشاورزان و تولیدکنندگان در سال گذشته شش میلیارد دلار محصولات متنوع کشاورزي از گمرکات کشور

 
صادر شده که این بخش تنها بخش اقتصادي در کشور بوده که با رشد مثبت مواجه شده است. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی با بیان اینکه 50 درصد ارزش صادراتی و درآمد ارزي کشور در بخش کشاورزي متعلق به

 
حوزه باغبانی است، گفت: 3.2 دهم میلیارد دلار صادرات محصولات باغبانی در سال گذشته بوده است. 

برومندي افزود: در کنار تأمین نیاز داخلی، بخشی از محصولات باغی کشور به خارج صادر شده که امسال نیز این رقم افزایش خواهد

 
یافت. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود خاطر نشان کرد: 18 درصد اراضی کشور در اختیار تولیدکنندگان محصولات باغبانی است در
حالی که 20 درصد تولید محصولات در این بخش عهده دار هستند و 52 درصد ارزش افزوده بخش کشاورزي مربوط به تولید

 
محصولات متنوع باغی و سردرختی است. 

برومندي میزان تولید محصولات حوزه باغبانی را 24 میلیون تن اعلام کرد و ادامه داد: با تلاشی که کشاورزان و تولیدکنندگان استان
اردبیل در حوزه زراعت، باغبانی و همچنین دامداري انجام می دهند، در کنار تأمین امنیت غذایی سعی و تلاششان بر این است تا

 
چهار میلیون تن محصولات تولید شده را با کیفیت مناسب به بازارهاي جهانی نیز عرضه کنند. 

وي اضافه کرد: در استان اردبیل 750 هزار هکتار اراضی کشاورزي و 40 هزار هکتار باغات وجود دارد که تولید محصولات سردرختی



 
در این استان سالانه 400 تا 450 هزار تن می باشد. 

برومندي سیاست گذاري سازمان جهاد کشاورزي را در بخش باغبانی یادآور شد و بیان کرد: توسعه گلخانه ها و کشت محصولات
متنوع در این بخش علاوه بر گل و گیاه و سبزي و صیفی جز رویکردهاي اصلی است که در این بخش تولید محصولات متنوع باغبانی

 
در دستور کار قرار گرفته است. 

وي با بیان اینکه تا سال 1404 در سطح کشور 48 هزار هکتار گلخانه راه اندازي می شود، اظهار کرد: تا پایان امسال قرار است 25

 
هزار هکتار گلخانه در کشور به شکل مدرن راه اندازي شود. 

برومندي استان اردبیل را جز سه استان پیشرو در توسعه گلخانه ها اعلام کرد و گفت: بر اساس آخرین ارزیابی انجام شده استان
اردبیل به رغم آنکه در سال هاي گذشته جز استان هاي سطح پایین در توسعه گلخانه ها بوده اما در دو سه سال اخیر با توسعه

 
جهشی توانسته رتبه سوم کشور را به دست آورد. 

وي در ادامه سخنان خود افزود: در این زمینه از حمایت هاي استاندار اردبیل و سایر مسئولان قدردانی می کنیم که با یک رویکرد

 
مناسب توانستند به توسعه گلخانه ها همت کنند. 

برومندي به توسعه کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین اشاره کرد و ادامه داد: بر اساس تفاهم نامه امضا شده با صندوق کارآفرینی
قرار است یک هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار تسهیلات ارزان قیمت در اختیار تولیدکنندگان گیاهان دارویی قرار گیرد تا زمینه

 
کشت و عمل آوري این محصولات گسترش پیدا کند. 

وي خاطر نشان کرد: در استان اردبیل شرایط براي کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین و سایر مناطق مهیاست که سعی خواهیم

 
کرد از ظرفیت تسهیلات پرداختی صندوق کارآفرینی براي فعالان این بخش پرداخت کنیم. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی اضافه کرد: باغبانی کشور با مشکلات سنتی روبه روست به گونه اي که اکثر فعالان این
بخش تولید معیشتی و خرد دارند در حالی که باید به سمت توسعه باغات مدرن با روش هاي مناسب آبیاري و همچنین تأمین نهاده
هاي مختلف حرکت کنیم که در این استان نمونه این کار پروژه سرشاخه کاري گردو و همچنین تولید انگور به روش روسیمی است

 
که قطعاً دو تا سه برابر میزان تولید را افزایش خواهد داد. 

منبع: مهر



6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/06/12

6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی گفت: ارزش صادرات

 
محصولات کشاورزي کشورمان شش میلیارد دلار است. 

به گزارش حلقه وصل، محمد مهدي برومندي عصر جمعه در
جلسه کارگروه آب و خاك در استانداري اردبیل اظهار کرد: در
شرایطی که جنگ اقتصادي و تحریم هاي شدید را پشت سر می
گذاریم و دشمنان سفره مردم را هدف گذاري کردند در بخش
کشاورزي، تولید محصولات و همچنین تأمین امنیت غذایی

 
عملکرد مطلوبی را در سطح کشور شاهد هستیم. 

وي تصریح کرد: به همت کشاورزان و تولیدکنندگان در سال
گذشته شش میلیارد دلار محصولات متنوع کشاورزي از گمرکات
کشور صادر شده که این بخش تنها بخش اقتصادي در کشور

 
بوده که با رشد مثبت مواجه شده است. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی با بیان اینکه 50 درصد ارزش صادراتی و درآمد ارزي کشور در بخش کشاورزي متعلق به

 
حوزه باغبانی است، گفت: 3.2 دهم میلیارد دلار صادرات محصولات باغبانی در سال گذشته بوده است. 

برومندي افزود: در کنار تأمین نیاز داخلی، بخشی از محصولات باغی کشور به خارج صادر شده که امسال نیز این رقم افزایش خواهد

 
یافت. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود خاطر نشان کرد: 18 درصد اراضی کشور در اختیار تولیدکنندگان محصولات باغبانی است در
حالی که 20 درصد تولید محصولات در این بخش عهده دار هستند و 52 درصد ارزش افزوده بخش کشاورزي مربوط به تولید

 
محصولات متنوع باغی و سردرختی است. 

برومندي میزان تولید محصولات حوزه باغبانی را 24 میلیون تن اعلام کرد و ادامه داد: با تلاشی که کشاورزان و تولیدکنندگان استان
اردبیل در حوزه زراعت، باغبانی و همچنین دامداري انجام می دهند، در کنار تأمین امنیت غذایی سعی و تلاششان بر این است تا

 
چهار میلیون تن محصولات تولید شده را با کیفیت مناسب به بازارهاي جهانی نیز عرضه کنند. 

وي اضافه کرد: در استان اردبیل 750 هزار هکتار اراضی کشاورزي و 40 هزار هکتار باغات وجود دارد که تولید محصولات سردرختی

 
در این استان سالانه 400 تا 450 هزار تن می باشد. 

برومندي سیاست گذاري سازمان جهاد کشاورزي را در بخش باغبانی یادآور شد و بیان کرد: توسعه گلخانه ها و کشت محصولات



متنوع در این بخش علاوه بر گل و گیاه و سبزي و صیفی جز رویکردهاي اصلی است که در این بخش تولید محصولات متنوع باغبانی

 
در دستور کار قرار گرفته است. 

وي با بیان اینکه تا سال 1404 در سطح کشور 48 هزار هکتار گلخانه راه اندازي می شود، اظهار کرد: تا پایان امسال قرار است 25

 
هزار هکتار گلخانه در کشور به شکل مدرن راه اندازي شود. 

برومندي استان اردبیل را جز سه استان پیشرو در توسعه گلخانه ها اعلام کرد و گفت: بر اساس آخرین ارزیابی انجام شده استان
اردبیل به رغم آنکه در سال هاي گذشته جز استان هاي سطح پایین در توسعه گلخانه ها بوده اما در دو سه سال اخیر با توسعه

 
جهشی توانسته رتبه سوم کشور را به دست آورد. 

وي در ادامه سخنان خود افزود: در این زمینه از حمایت هاي استاندار اردبیل و سایر مسئولان قدردانی می کنیم که با یک رویکرد

 
مناسب توانستند به توسعه گلخانه ها همت کنند. 

برومندي به توسعه کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین اشاره کرد و ادامه داد: بر اساس تفاهم نامه امضا شده با صندوق کارآفرینی
قرار است یک هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار تسهیلات ارزان قیمت در اختیار تولیدکنندگان گیاهان دارویی قرار گیرد تا زمینه

 
کشت و عمل آوري این محصولات گسترش پیدا کند. 

وي خاطر نشان کرد: در استان اردبیل شرایط براي کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین و سایر مناطق مهیاست که سعی خواهیم

 
کرد از ظرفیت تسهیلات پرداختی صندوق کارآفرینی براي فعالان این بخش پرداخت کنیم. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی اضافه کرد: باغبانی کشور با مشکلات سنتی روبه روست به گونه اي که اکثر فعالان این
بخش تولید معیشتی و خرد دارند در حالی که باید به سمت توسعه باغات مدرن با روش هاي مناسب آبیاري و همچنین تأمین نهاده
هاي مختلف حرکت کنیم که در این استان نمونه این کار پروژه سرشاخه کاري گردو و همچنین تولید انگور به روش روسیمی است

 
که قطعاً دو تا سه برابر میزان تولید را افزایش خواهد داد. 

منبع: مهر



زادگاه رستم اسیر حاشیه!

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/06/12

فصل اقتصاد - زندگی 42 درصد مردم سیستان و بلوچستان در حاشیه شهرها نشان از آن دارد که به تدریج حاشیه بر متن
زندگی شهري در این استان غلبه می کند و به نظر می رسد بودجه هاي فعلی براي ساماندهی وضعیت موجود کافی نیست و

تحقق اهداف، عزم ملی را می طلبد؛ دولت سیزدهم یکی از اولویتهاي خود را محرومیت زدایی از ...

فصل اقتصاد - زندگی 42 درصد مردم سیستان و
بلوچستان در حاشیه شهرها نشان از آن دارد که به تدریج
حاشیه بر متن زندگی شهري در این استان غلبه می کند و
به نظر می رسد بودجه هاي فعلی براي ساماندهی وضعیت
موجود کافی نیست و تحقق اهداف، عزم ملی را می طلبد؛
دولت سیزدهم یکی از اولویتهاي خود را محرومیت زدایی

 
از دیار رستم دستان قرار داده است. 

انتخاب سیستان و بلوچستان به عنوان دومین مقصد سفرهاي استانی سید ابراهیم رئیسی ـ رئیس جمهوري ـ نشان از اهمیت و لزوم
توجه به این منطقه محروم و در عین حال داراي ظرفیت دارد. دسترسی به سواحل طولانی مکران می تواند استان سیستان و

 
بلوچستان را براي همیشه از محرومیت برهاند؛ اگر به فراخور این منطقه استراتژیک به آن اهمیت داده شود. 

تحقق واقعی کریدور شمال به جنوب، جذب سرمایه هاي خارجی بخصوص از دو کشور چین و هند، توسعه زیرساختهاي تجارت بین
المللی و احداث مناطق ویژه اقتصادي آنقدر منابع براي این استان جذب خواهد کرد که ساماندهی حاشیه نشینی بزرگ در این منطقه

 
را به سهولت از طریق تولید ثروت محقق کند. 

 
سیستان؛ آفریده اهورامزدا 

سیستان و بلوچستان سرزمین نخل و آفتاب با تاریخی کهن و آثار و اماکن متعدد باستانی و تاریخی و مناظر بکر و دیدنی جذابیت
هاي بی بدیل فراوانی براي گردشگران داخلی و خارجی دارد. در اوستا، سیستان یازدهمین سرزمینی است که «اهورامزدا» آفریده
است. همچنین زادگاه رستم دستان قهرمان حماسی شاهنامه است. مورخین بناي سیستان را به گرشاسب ـ یکی از نوادگان کیومرث
ـ نسبت داده اند. این ناحیه به دلایل موقعیت خاص استراتژیکی و جغرافیایی در تمام دوره هاي تاریخی از اهمیت ویژه اي برخوردار
بوده است. سیستان در زمان هخامنشیان، منطقه اي آباد بود. این امر در کتیبه هاي بیستون و تخت جمشید که سیستان را یکی از

 
ممالک شرقی داریوش ذکر کرده اند، منعکس شده است. 

 
حاشیه نشینی 42 درصد مردم در سیستان و بلوچستان 

طبق آمار سالهاي گذشته 42 درصد جمعیت استان سیستان و بلوچستان، حاشیه نشین بودند. البته آبان ماه سال گذشته این عدد
37.4 درصد اعلام شد که از بهبود نسبی اوضاع حکایت دارد. چهار عنصر خشکسالی، پراکندگی جمعیت، زایش روستاهاي جدید و
برخی اختلافات قومی باعت رشد مهاجرت غیرمعقول درون استانی در سیستان و بلوچستان شده که شهرستان چابهار با 44 درصد
حاشیه نشین از این میان سهم بزرگی دارد و اگر فکري براي این معضل صورت نگیرد چه بسا در آینده شاهد غلبه حاشیه بر کالبد

 
شهري در استان سیستان و بلوچستان باشیم. 



قرار بود سالانه 100 هزار واحد مسکونی در کشور بهسازي و نوسازي شود که بنا به گفته کارشناسان شاید 15 درصد این هدف نیز
محقق نشده است. همین نسبت را اگر براي سیستان و بلوچستان در نظر بگیریم به بحران موجود پی می بریم. بنابراین وضعیت

 
موجود نشان می دهد با همین دست فرمان نمی توان معضل حاشیه نشینی و کپرنشینی در سیستان و بلوچستان را رفع کرد. 

البته از حق نگذریم اقداماتی براي آسفالت معابر، سنددار کردن واحدهاي مسکونی، ایجاد فضاي سبز، بهسازي معابر، هدایت آبهاي
سطحی، ارتقاي شاخصهاي فرهنگی، آموزش و مسائل کارآفرینی و سایر اقدامات مشابه در حاشیه شهرهاي استان سیستان و
بلوچستان انجام شده است. این اقدامات باید در نهایت به بهبود کیفیت زندگی در این استان شود که شواهد و قرائن از تحقق این

 
هدف حکایت ندارد. 

 
مکران می توان قطب گردشگري باشد 

روز گذشته سید ابراهیم رئیسی ـ رییس جمهوري ـ در دومین سفر استانی خود وارد استان سیستان و بلوچستان شد . او امروز گفت
که سواحل مکران می تواند قطب رونق و ارتباطات تجاري و اقتصادي با دنیا باشد و از برنامه هایی براي جذب سرمایه ایرانیان داخل و
خارج از کشور در این منطقه خبر داد. رئیسی از مناطق حاشیه نشین این استان مثل منطقه محروم مرادآباد چابهار بازدید کرد و در
جریان آخرین شرایط اجراي طرح ساماندهی مسکن کپرنشینان این منطقه و روند پیشرفت ساخت 1000 واحد مسکونی براي
محرومان قرار گرفت. پروژه مسکن محرومین 1000 واحدي مرادآباد چابهار در زمینی به مساحت 36 هکتار با همکاري شرکت
بازآفرینی شهري ایران بعنوان کارفرما و سازمان بسیج بعنوان مجري در حال احداث است که مساحت کل واحدهاي این پروژه 60

 
هزار متر مربع می باشد و قرار است ظرف ماه هاي پیش رو آماده بهره برداري شود. 

رئیسی همچنین گفت: یکی از مسائلی که امروز براي ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع کپرنشینان اطراف شهرستان چابهار بود که در

 
جمع شان حضور یافتیم. باید سریعا اقدامی صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال وضعیت به شکلی سامان یابد. 

 
بودجه هاي فعلی کافی نیست 

اما سکونت 42 درصد جمعیت استان سیستان و بلوچستان در حاشیه شهرها حاکی از آن است که مساله بسیار بزرگتر از احداث
تعدادي واحد مسکونی براي یک محله است. در طی سه سال گذشته از محل اعتبارات ستاد بازآفرینی 2260 میلیارد تومان براي
ساماندهی، بهسازي، ساخت تاسیستان روبنایی در حاشیه شهرهاي سیستان و بلوچستان هزینه شده که تاثیر چندانی در بهبود

 
وضعیت نداشته است. 

مدیرعامل منطقه آزاد چابهار در جریان سفر رئیس جمهوري اعلام کرده که موضوع حاشیه نشینی در چابهار در بازه زمانی سه تا پنج
سال به شرط یکپارچگی مدیریتی و اجراي ضوابط و مقررات مناطق آزاد قابل حل است، بر این اساس سندي در این خصوص تدوین

 
شده که با همکاري وزارت راه و شهرسازي آمادگی کامل در راستاي رفع موضوع حاشیه نشینی وجود دارد. 

طبق آمار، زاهدان و کرج بیشترین نرخ رشد شهري را در کشور دارند. البته بنا به گفته ابوذر مهدي نخعی ـ فرماندار زاهدان ـ در
حاشیه نشینی، شهرسازي و خانه ها باید اصلاح می شد که اغلب خانه ها ساخته و حدود 10 هزار خانه در زاهدان نوسازي شد. کسانی
که سند نداشتند صاحب سند شده و زمین و پروانه کار نیز براي مردم رایگان شد. براي هر واحد 50 میلیون تومان تسهیلات قرض
الحسنه و 25 میلیون تومان کمک بلاعوض پرداخت شده که هم اینک تسهیلات قرض الحسنه به 100 میلیون تومان افزایش یافته و

 
کمک بلاعوض نیز به زودي به 50 میلیون تومان خواهد رسید. 

 
احداث هفت شهرستان طی هشت سال گذشته در سیستان و بلوچستان 

در دولت روحانی، هفت شهرستان جدید بمپور، دشتیاري، سرباز، گلشن، تفتان، زرآباد، لاشار و 17 بخش، 15 شهر و 29 دهستان
براي ارائه خدمات بهتر در استان سیستان و بلوچستان ایجاد شده است. همچنین برنامه ساخت دو شهر جدید در سیستان و
بلوچستان در دستور کار قرار گرفته که شهر جدید «تیس» با جمعیت پذیري 150 هزار نفر و 4300 هکتار وسعت با رویکرد مسکونی

 
از پیشرفت فیزیکی مناسبی برخوردار است. 

با همه این اقدامات، حاشیه نشینی یکی از زخمهاي بد بر پیکره زاهدان است که باید مرحم شود. حاشیه نشینی، کپرنشینی، زاغه
نشینی، سکونتگاه غیررسمی و ... شاید براي خیلی از ما که تصاویر آن را می بینیم یا اخبارش را می شنویم فقط واژه باشند یا به



 
خاطره تبدیل شده باشند اما براي حدود نیمی از مردم سیستان و بلوچستان، خود زندگی است! 

انتهاي پیام



6 میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات کشاورزي در کشور

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/06/12

اردبیل- معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی گفت: ارزش صادرات محصولات کشاورزي کشورمان شش میلیارد دلار
است.

اردبیل- معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی گفت:
ارزش صادرات محصولات کشاورزي کشورمان شش میلیارد

 
دلار است. 

به گزارش خبرنگار مهر، محمد مهدي برومندي عصر جمعه
در جلسه کارگروه آب و خاك در استانداري اردبیل اظهار
کرد: در شرایطی که جنگ اقتصادي و تحریم هاي شدید را
پشت سر می گذاریم و دشمنان سفره مردم را هدف گذاري
کردند در بخش کشاورزي، تولید محصولات و همچنین
تأمین امنیت غذایی عملکرد مطلوبی را در سطح کشور

 
شاهد هستیم. 

وي تصریح کرد: به همت کشاورزان و تولیدکنندگان در سال گذشته شش میلیارد دلار محصولات متنوع کشاورزي از گمرکات کشور

 
صادر شده که این بخش تنها بخش اقتصادي در کشور بوده که با رشد مثبت مواجه شده است. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی با بیان اینکه 50 درصد ارزش صادراتی و درآمد ارزي کشور در بخش کشاورزي متعلق به

 
حوزه باغبانی است، گفت: 3.2 دهم میلیارد دلار صادرات محصولات باغبانی در سال گذشته بوده است. 

برومندي افزود: در کنار تأمین نیاز داخلی، بخشی از محصولات باغی کشور به خارج صادر شده که امسال نیز این رقم افزایش خواهد

 
یافت. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود خاطر نشان کرد: 18 درصد اراضی کشور در اختیار تولیدکنندگان محصولات باغبانی است در
حالی که 20 درصد تولید محصولات در این بخش عهده دار هستند و 52 درصد ارزش افزوده بخش کشاورزي مربوط به تولید

 
محصولات متنوع باغی و سردرختی است. 

برومندي میزان تولید محصولات حوزه باغبانی را 24 میلیون تن اعلام کرد و ادامه داد: با تلاشی که کشاورزان و تولیدکنندگان استان
اردبیل در حوزه زراعت، باغبانی و همچنین دامداري انجام می دهند، در کنار تأمین امنیت غذایی سعی و تلاششان بر این است تا

 
چهار میلیون تن محصولات تولید شده را با کیفیت مناسب به بازارهاي جهانی نیز عرضه کنند. 

وي اضافه کرد: در استان اردبیل 750 هزار هکتار اراضی کشاورزي و 40 هزار هکتار باغات وجود دارد که تولید محصولات سردرختی



 
در این استان سالانه 400 تا 450 هزار تن می باشد. 

برومندي سیاست گذاري سازمان جهاد کشاورزي را در بخش باغبانی یادآور شد و بیان کرد: توسعه گلخانه ها و کشت محصولات
متنوع در این بخش علاوه بر گل و گیاه و سبزي و صیفی جز رویکردهاي اصلی است که در این بخش تولید محصولات متنوع باغبانی

 
در دستور کار قرار گرفته است. 

وي با بیان اینکه تا سال 1404 در سطح کشور 48 هزار هکتار گلخانه راه اندازي می شود، اظهار کرد: تا پایان امسال قرار است 25

 
هزار هکتار گلخانه در کشور به شکل مدرن راه اندازي شود. 

برومندي استان اردبیل را جز سه استان پیشرو در توسعه گلخانه ها اعلام کرد و گفت: بر اساس آخرین ارزیابی انجام شده استان
اردبیل به رغم آنکه در سال هاي گذشته جز استان هاي سطح پایین در توسعه گلخانه ها بوده اما در دو سه سال اخیر با توسعه

 
جهشی توانسته رتبه سوم کشور را به دست آورد. 

وي در ادامه سخنان خود افزود: در این زمینه از حمایت هاي استاندار اردبیل و سایر مسئولان قدردانی می کنیم که با یک رویکرد

 
مناسب توانستند به توسعه گلخانه ها همت کنند. 

برومندي به توسعه کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین اشاره کرد و ادامه داد: بر اساس تفاهم نامه امضا شده با صندوق کارآفرینی
قرار است یک هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار تسهیلات ارزان قیمت در اختیار تولیدکنندگان گیاهان دارویی قرار گیرد تا زمینه

 
کشت و عمل آوري این محصولات گسترش پیدا کند. 

وي خاطر نشان کرد: در استان اردبیل شرایط براي کشت گیاهان دارویی به ویژه در نمین و سایر مناطق مهیاست که سعی خواهیم

 
کرد از ظرفیت تسهیلات پرداختی صندوق کارآفرینی براي فعالان این بخش پرداخت کنیم. 

معاون وزیر جهاد کشاورزي در امور باغبانی اضافه کرد: باغبانی کشور با مشکلات سنتی روبه روست به گونه اي که اکثر فعالان این
بخش تولید معیشتی و خرد دارند در حالی که باید به سمت توسعه باغات مدرن با روش هاي مناسب آبیاري و همچنین تأمین نهاده
هاي مختلف حرکت کنیم که در این استان نمونه این کار پروژه سرشاخه کاري گردو و همچنین تولید انگور به روش روسیمی است

که قطعاً دو تا سه برابر میزان تولید را افزایش خواهد داد.



مردم امیدوارند گشایش ها را در سفره ها و معیشت خود ببینند

منبع: شبستانشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/06/12

امام جمعه موقت شهرستان ورامین گفت: مردم امیدوارند گشایش ها را در سفره ها و معیشت خود ببینند.

امام جمعه موقت شهرستان ورامین گفت: مردم امیدوارند گشایش

 
ها را در سفره ها و معیشت خود ببینند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از شهرستان هاي تهران،
حجت الاسلام سید محسن محمودي امام جمعه موقت شهرستان
ورامین در خطبه هاي نماز جمعه ورامین با اشاره به 17 شهریور
ماه این روز را لکه ننگی بر پیشانی طاغوت دانست و گفت: رژیم
طاغوت در 17 شهریور مردم را مستقیم به گلوله بست و این اقدام

 
تیر خلاصی بر پیکره این رژیم بود. 

محمودي به آغاز با کار دولت جدید اشاره کرد و گفت: باید یک پالایش جدي در دستگاه ها و مدیریت ها انجام شود و مدیران انقلابی،

 
جهادي و با تجربه در مسند امور قرار گیرند. 

امام جمعه موقت ورامین با اشاره به روز تعاون گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از مؤثرترین وزارتخانه ها در حوزه اشتغال و

 
حمایت از کار و کارآفرینی است، باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد. 

امام جمعه موقت ورامین گفت: در روستاها با حمایت هاي بنیاد برکت گام هاي مؤثري برداشته شده است و اشتغال خانگی و

 
خانوادگی زیادي ایجاد شده است، از دهیاري و شوراهاي اسلامی روستاها می خواهم که مشاغل روستایی حمایت کنند. 

وي با بیان اینکه باید حمایت از کارآفرینان و اشتغال زایی مورد توجه همه مدیران و مسئولان باشد، گفت: امیدوارم با روحیه خوب

 
رئیس جمهور شاهد تحولات جدي در زندگی مردم باشیم و مردم این خدمات را در زندگی و معیشت خود لمس کنند. 

محمودي ادامه داد: البته لازمه این تغییرات برخورد با متخلفان و مفسدانی است، که چنین شرایطی را براي مردم ایجاد کرده و

 
همچنان در بسیاري از دستگاه ها جا خوش کرده اند. 

وي افزود: باید ریشه قاچاق خشکانده و با رانت خواري و باندهاي مافیایی برخورد قاطع شود، دستگاه هاي نظارتی باید با قدرت در این
مساله ورود کرده و به معناي واقعی به مردم و نیازهاي آنها توجه کنند، ان شااالله آینده خوبی در انتظار ملت و کشور ما خواهد بود.



امام جمعه بوشهر: رئیسعلی دلواري نماد مقاومت و استعمار ستیزي است

منبع: ایرناشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/06/12

بوشهر- ایرنا- نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر گفت: رئیسعلی دلواري نماد و شهید مقاومت و استعمار ستیزي
است و با تمام وجود در خدمت حراست و حفاظت از هویت دینی و ملی این سرزمین قرار داشت.

بوشهر- ایرنا- نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه
بوشهر گفت: رئیسعلی دلواري نماد و شهید مقاومت و
استعمار ستیزي است و با تمام وجود در خدمت حراست و

 
حفاظت از هویت دینی و ملی این سرزمین قرار داشت. 

به گزارش ایرنا، آیت االله غلامعلی صفایی بوشهري در پیام
آدینه خود که نسخه اي ازآن در اختیار ایرنا قرار گرفت
افزود: رئیسعلی دلواري به همگان درس اسلام خواهی،
وطن دوستی، استعمار ستیزي، بصیرت، دلاوري، مقاومت،
شجاعت و شهادت طلبی آموخت و این جریان استعمار و

 
نفوذ موجب شهادت آن دلاور مرد خطه جنوب شد. 

وي بیان کرد: استان بوشهر داراي ظرفیت آمایشی بسیار بالا و در تمامی عرصه هاي پیشرفت داراي توانمندي هاي فراوان و مردم

 
بسیار ارجمند و گرامی است و تاریخی پرشکوه دارد. 

صفایی بوشهري اضافه کرد: به همین دلیل باید به این استان ارزشمند و این مردم بویژه جوانان غیور و با دانش توجه ویژه شود و
استانداري براي این استان باید انتخاب شود که بتواند ظرفیت هاي این این خطه زرخیز و دارالحماسه را فعال و به مردم و جوانان

 
خدمت کند و زمینه هاي مناسب پیشرفت همه جانبه، درخور و شایسته این استان فراهم آورد. 

وي ادامه داد: باید ایمان، تقوا و اخلاق مدار، انقلابی و ولایتمدار، آشنایی کامل به ظرفیت هاي آمایشی استان، داراي برنامه و
راهکارهاي اجرایی پیشرفت آفرین دانش بنیان، مردمی و مردم دار، توجه ویژه به جوانان و جوان باور بودن، قدرت بالا در عرصه جذب

 
اعتبارات ملی براي استان، حل مشکلات معیشتی و فقر از ویژگی هاي استاندار آینده بوشهر باشد. 

صفایی بوشهري، توانمندي در ایجاد اشتغال پایدار، عدالت خواه و فساد ستیز، توان مدیریت و تجربه لازم و کافی در این عرصه، دارا
بودن توان بالاي فعالیت و دلسوزي کافی، ایجاد توسعه متوازن ورزش و موضوع هاي فرهنگی در جغرافیاي استان و حمایت از
نهادهاي فرهنگی، هنري و ورزشی، حمایت جدي از نیروهاي بومی در تمامی عرصه هاي اشتغال، سرمایه گذاري، مسئولیت پذیر و

 
بومی بودن را از دیگر شاخصه هاي استاندار بوشهر معرفی کرد. 

وي با توجه به سیر کاهشی شیوع ویروس کرونا در استان بوشهر از تلاش تلاش گران کادر پزشکی در عرصه پیش گیري و درمان



کرونا تقدیر کرد و گفت: مسئولان نسبت به خدمت به بیماران و درمان آنان و از مردم نیز رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی را در

 
دستور کار قرار دهند. 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- استانداري بوشهر 

 
- رئیسعلی دلواري 

 
- امام جمعه بوشهر 

 
- غلامعلی صفایی بوشهري 

- دولت سیزدهم



قول هاي رئیسی به مردم زابل: احیاي حق آبه، اتصال به راه آهن زاهدان،

بازارچه مرزي و نیروگاه بادي

منبع: انتخابشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل اعلام کرد که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد.
وي گفت: همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي

قبلی در این رابطه به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به ...

ایسنا: رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل
اعلام کرد که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال،

 
پیگیري خواهیم کرد. 

حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر
امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و
بلوچستان با حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت زین
العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی

شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است،

 
ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است

 
که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکارهایی



کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي

 
عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

وحدت و انسجام است.



نقش برجسته و مهم الگوسازي منطقه آزاد کیش در کشور

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش خبرگزاري فارس از کیش، جعفر آهنگران رئیس
هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در
جلسه انعقاد تفاهم نامه همکاري با سازمان آموزش فنی و
حرفه اي کشور که در سالن رازي مرکز همایش هاي بین
المللی برگزار شد بر نقش برجسته و مهم الگوسازي منطقه
آزاد کیش اشاره داشت و گفت: براي توسعه باید به عوامل

 
غیراقتصادي فرهنگی و اجتماعی توجه ویژه شود. 

وي، بنیان توسعه را آموزش عنوان کرد و افزود: شخصیت سازي در سطوح قبل دبستان و دبستان را حائز اهمیت دانست و افزود: باید

 
جهان امروز را جهان حاکمیت سازمان ها معرفی کرد. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در ادامه سخنان خود تصریح کرد: جهان حاکمیت سازمان ها، مانند سازمان با زندگی انسان قبل

 
از تولد تا بعد از مرگ آمیخته نشده است و رهایی از سازمان امکان پذیر نیست. 

به گفته آهنگران در سازمان هاي توسعه یافته، انسا ن هاي توسعه یافته حضور دارند و منظور از انسان توسعه یافته یعنی انسان هایی

 
که چیزي را آموخته و به اجرا درآوردند که در اینجا بحث مهارت عنوان می شود و دقیقا این خلاء در دانشگاه ها وجود دارد. 

وي دو مفهوم جدید "آینده مشاغل و مشاغل آینده" در کشور عنوان شده است و در برخی از دانشگاه ها به ویژه جهاد دانشگاهی به
این مهم پرداخته شده است، اظهار داشت: در 30 سال آینده بسیاري از بخش هایی که اکنون وجود دارند وجود خارجی نخواهند

 
داشت کما اینکه بسیاري از مشاغلی که در گذشته وجود داشت الان وجود ندارند. 

رئیس هیئت مدیره سازمان منطقه آزاد کیش همراهی نهادهاي مدنی را یکی از ویژگی هاي بارز این منطقه عنوان کرد و افزود: اجراي
تمام تصمیمات در حوزه مختلف سازمان منطقه آزاد کیش با مشارکت بخش خصوصی و نهادهاي مدنی تحقق می یابد و برخی از

 
مسائل نیز توسط نهادهاي مدنی، سمن ها و انجمن هاي سرمایه گذاري و کارآفرینی پیگیري می شود. 

جعفر آهنگران با تاکید بر اهمیت حکمروایی موثر محلی در جزیره کیش، گفت: با گسترش شیوع بیماري کرونا این جزیره به ویژه

 
صنعت گردشگري تحمل ضرر و زیان هاي فراوانی شده و امیدواریم که با گذر از این بحران دوباره به دوران رونق جزیره بازگردیم. 

شایان ذکر است؛ ارتقاي سطح تخصصی فنی و مهارتی منابع انسانی در واحدهاي صنعتی، معدنی و تجاري و هم افزایی سازمان
آموزش فنی و حرفه اي کشور با مناطق ویژه اقتصادي جهت بهره برداري بهینه از تمامی ظرفیت هاي در دسترس با هدف ارتقاي



بهره وري و کیفیت تولیدات و رشد سطح کیفی آموزش هاي فنی و حرفه اي از اهداف اصلی تفاهم نامه منعقدشده میان سازمان

 
منطقه آزاد کیش و سازمان آموزش فنی حرفه اي کشور است. 

انتهاي پیام/88060



شش سنگ نگاره و هزار داستان؛ مجموعه جهانی بیشاپور نگینی درخشان بر

دستان سرسبز کازرون

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/06/12

 به گزارش خبرگزاري فارس از کازرون، مکان هاي تاریخی،

 
تفریحی و گردشگري هر کشور، هویت و میراث فرهنگی آنجا محسوب می شود و از اهمیت خاص و ویژه اي برخوردار است. 

همه جاي ایران سربلند از این میراث کهن یعنی آثار باستانی و مناطق تفریحی و گردشگري بهره مند است و شهرستان کازرون نیز به

 
تبع آن حرف هاي زیادي براي گفتن دارد. 

کازرون داراي مکان هاي تاریخی، تفریحی و گردشگري زیادي است، که از جمله آن ها می توانیم به مجموعه شهر تاریخی و جهانی
بیشاپور، امام زاده سید حسین (ع)، روستاي توریستی دوان،، بازارهاي تاریخی ابافتح، شاه حمزه و برادران مربوط به بخش مرکزي

 
کازرون اشاره کنیم. 

کاروانسراي کمارج، برج کمارج، میان کتل، مربوط به بخش کنارتخته، همچنین تفرجگاه بارون زنی تنگ جیز، کوه تنگ جیز، قلعه
دختر، گودکنار، تپه تاریخی، چاه مسلم، دره نیل، کوه تنگ هامون، بقعه تاریخی چهارده معصوم مربوط به بخش خشت، و نیز آتشکده
چهار طاق، قلعه پوسکان، درخت کنار ملک، کتیبه دوران ساسانی، تل خندق، قصر گل اندام و دشت نرگس زار جره و بلبلک در بخش

 
جره و بالاده نیز، از دیگر آثار موجود در این شهرستان است. 

روستاي زیباي دوان در دل کوهستان در نزدیکی شهر کازرون با آب و هواي بسیار عالی و کاملا متفاوت با شهر قرار دارد، که به علت
داشتن بافت بسیار زیباي تاریخی، موزه مردم شناسی و آرامگاه مرحوم علامه دوانی در فصل هاي تابستان و بهار با استقبال خوب

 
بازدید کنندگان رو به رو است. 

امام زاده سیدحسین (ع) مکان مقدسی است که در نزدیکی شهر بیشاپور قرار دارد؛ این مکان مذهبی و گردشگري در فصل تابستان
مورد استقبال زیاد مردم از همه نقاط کشور به خصوص مردم جنوب است که سراب اردشیر نیز در این مکان قرار دارد و مورد توجه

 
بسیار است. 

نرگس زارهاي زیبا، خندان و پر از عطر و یاد امام زمان(عج) بخش جره و بالاده، شهرت جهانی دارد، این نرگسی هاي زیبا، هرساله با



برگزاري جشنواره هاي چند روزه با استقبال فوق العاده گردشگران داخلی و خارجی و توریست ها رو به رو است، که این جشنواره طی

 
دو سال گذشته به علت شرایط خاص کرونا جشنواره برگزار نگردید، اوج زیبایی نرگسی ها از اواسط بهمن ماه تا اواخر دي ماه است. 

بادام کوهی بخش هاي خشت و کمارج نیز دیدنی و زیباست، آن چنان که بهاري را در قاب خود به تصویر کشیده است، جشنواره گل

 
بادام الیف از دیگر برنامه هاي جذاب  شهرستان در بخش کمارج است. 

مجموعه تفریحی و گردشگري مقدم، در روستاي عمویی قرار دارد و بوم گردي امیران و رییسی نیز در منطقه تنگ چوگان نیز هرساله

 
مورد استقبال مردم قرار می گیرد. 

 
در میان این همه مکان هاي زیبا و دیدنی، شهر تاریخی بیشاپور چون نگینی بر دستان این سرزمین می درخشد. 

این شهر تاریخی و جهانی یکی از پنج شهر مهم دوره ساسانیان در استان فارس است که در 120 کیلومتري شهر شیراز و 23 کیلو

 
متري شهر کازرون قرار دارد. 

 وسعت این شهر کهن، 200 هکتار می باشد که توسط دومین پادشاه ساسانی به نام شاپور اول بنا شده است.

مجموعه تاریخی بیشاپور به علت طبیعت بکر و زیبا و قرار گرفتن

 
در مجاورت رودخانه شاپور و چشمه ساسانی و تقاطع چندین مسیر ترافیکی، مورد توجه گردشگران خارجی و داخلی است. 

اگر بخواهم کامل و جامع به معرفی این مجموعه بپردازم باید روزها از تاریخچه و ارزش این مکان تاریخی بگویم که سعی می کنم به

 
طور خلاصه به آن بپردازم. 

در اواسط  فصل زمستان و آغاز بهار این مکان، خاص و زیباتر از همیشه است. بوي بابونه ها گواه پیوند ناگسستنی است میان امروز ما

 
و دنیاي متفاوت سالیان پیش که بسیار ارزشمند است. 

 شهر بیشاپور در جنوب روخانه شاپور و در نزدیکی دره اي به تام تنگ چوگان قرار دارد که اطراف آن را رشته کوه هاي بلند احاطه
کرده است، بقایاي بسیاري از آثار تاریخی گوناگون مرتبط به این شهر شامل: محوطه ها، قلعه ها و سنگ نگاره ها است، که در خود

 
شهر شاپور،  تنگ چوگان و در کوه هاي شهر بازمانده است.  

آثار به جا مانده از این شهر شامل: معبد آناهیتا، آتشکده بیشاپور، تالار تشریفات، فضاي حیاط موزاییک، ایوان موزاییک،  مسجدجامع،
مدرسه اسلامی، حصاردفاعی، برج هاي دفاعی، ستون هاي یادبود، خندق شهر بیشاپور، قلعه دختر، قلعه پسر، غارشاپور، نقوش

 
برجسته تنگ چوگان، معبد آناهیتا، دارالعماره و حمام هاي دوره اسلامی، کاخ منسوب به والدین و پل تاریخی است.  



 
موزه بیشاپور که در شهر تاریخی بیشاپور واقع شده است از معدود موزه هاي تخصصی ساسانی در کشور است. 

 با توجه به اهمیت این شهر تاریخی و حفاري هاي متعدد که از سال هاي 1314 تا کنون توسط هیئات حفاري، خارجی و داخلی که
دراین مکان صورت گرفته آثار و اشیاء بسیاري از این دوره در کاوش هاي محوطه بیشاپور به دست آمد که ضرورت تشکیل چنین

 
موزه اي را ایجاب نمود.  

آثار و اشیاء موجود در این موزه شامل: استودان هاي سنگی کتیبه دار با خط پهلوي ساسانی، ظروف سفالی با کاربري هاي مختلف،
سکه هاي دوره ساسانی، گچ بري ها و تزیینات وابسته به معماري، انواع موزاییک هاي کف تالارها و ... که نشان گر عظمت و شکوه

 
این شهر باستانی می باشد. 

توضیح در مورد هرکدام از موارد مذکور ساعت ها زمان می برد که به دلیل اهمیت بیشتر به توضیح نقوش برجسته تنگ چوگان این

 
شهر تاریخی بسنده می کنم. 

 
 

نخستین سنگ نگاره در سمت چپ رودخانه شاپور و بر صخره هاي این بخش از تنگ چوگان تراشیده شده و ترکیبی از صحنه دیهیم

 
بخشی و تاج گذاري و پیروزي را نشان می دهد.  

 
در این سنگ نگاره شاه و اهورا مزدا هر دو به صورت سوار بر اسب و روبه روي هم نشان داده شده اند.  

شاه، دیهیم کیانی را از اهورا مزدا گرفته و یا آن را لمس می کند. در زیر پاهاي اسب اهورا مزدا، اهریمن به صورت دراز کش افتاده

 
است و در زیر پاهاي اسب شاپور گوردیاین سوم، امپراطور شکست خورده و کشته شده رومی دیده می شود. 

 روبه روي اسب شاپور فیلیپ عرب دیگر امپراطور رومی زانو زده و با حالت التماس به شاپور تصویر شده است. این نقش پیروزي شاپور

 
اول بر امپراطوري روم بسیار جالب و دیدنی است. 

در یکی دیگر از سنگ نگاره هاي تراشیده شده بر صخره هاي سمت چپ رودخانه، شاپور یکم سوار بر اسب در مرکز صحنه دیده می

 
شود. 

 او تاج کنگره داري بر سر دارد که بر فراز آن گوي بزرگی قرار گرفته است. شاه با دست راست مچ امپراطور اسیر شده رومی را گرفته

 
است. 



 
 بالاي صحنه، پسر بچه عریانی به صورت فرشته اي کوچک و بال دار در پرواز است و حامل نیم تاجی براي شاه است. 

میان پاهاي اسب شاه، پیکر منکوب امپراطور کشته شده رومی گردنیانوس قرار دارد که در نتیجه جنگ با شاپور یکم در سال 244

 
میلادي به قتل رسید. 

دو ردیف از سواران و افسران شاهی ایران که بر روي هم و در درون قاب هاي جداگانه نشان داده شده اند، صحنه شاپور و امپراطوران

 
شکست خورده رومی را بر گرفته است. 

سومین سنگ نگاره در سمت راست رودخانه شاپور کنده شده است و این نیز صحنه هاي پیروزي شاپور بر امپراطوران رومی است. در

 
این تصویر بیش از صد نفر حک شده اند. 

پیکر سواره شاپور یکم و فرشته پیروز به او روبان مخصوص شاهی هدیه می دهد. میان پاهاي اسب جسد بی جان گوردیانوس سوم

 
افتاده است و امپراطور روم، فیلیپ عرب زانو زده با حالتی ملتمس پیشنهاد صلح می دهد. 

 کنار فیلیپ عرب دو نفر ایستاده اند یکی از آن ها کلاه بلند ایرانی بر سر دارد و دیگري که لباس رومی به تن دارد حلقه پیروزي را به

 
شاه تقدیم می کند. 

 در مقابل آن ها رومیان در پنج صف سواره قرار گرفته و هدایایی چون فیل و اسب و ظروفی مانند طشت، جام، کوزه، قدح، پرچم و

 
اشیا دیگر و حتی ارابه جنگی پیشکش می کنند. 

 
 سرداران ایرانی با تعداد هفتاد و یک نفر سواره در این تصویر مشخص است. 

 در سنگ نگاره بعدي اهورا مزدا سوار بر اسب در سمت چپ تصویر دیده می شود در حالی که تاج کنگره داري بر سر دارد و با دست

 
حلقه شهریاري را به سمت بهرام گرفته است. در سمت راست بهرام یکم سوار بر اسب زیبایی نشان داده شده است. 

 او تاجی بر سر دارد که  داراي چندین تیغه پرتو مانند است و همچنین برخلاف اهورا مزدا شمشیر بلندي بر کمر دارد. اسب هاي آن

 
دو شبیه به هم هستند. این تصویر ستایشگر مزدا، بهرام شاه شاهان ایران و غیر ایران است.  

 
در سنگ نگاره پنجم، پادشاه ساسانی، بهرام دوم سوار بر اسب نشان داده شده است. 

 او ریش و موهاي بلند و تاج بال داري شبیه به بال عقاب بر سر دارد. در پهلوي راست بهرام تیردان سنگینی از کمربند او آویزان است

 
و رو به روي شاه سرداري ایستاده است که لباس و موهایش شبیه به شاه است. 

 وي یکی از بزرگان یا فردي از خانواده سلطنتی است که به حالت احترام ایستاده است. پشت سر او سه نفر از بزرگان عرب و سه نفر

 
دیگر با هدایایی چون اسب و شتر در مقابل شاه ایستاده اند. 

 
ششمین نقش برجسته منسوب به بهرام دوم در تنگ چوگان است که در این تصویر شاه ساسانی بر تخت شاهی نشسته است. 

 وي با دست راست پرچم و با دست چپ قبضه شمشیري را گرفته است که میان پاهایش به صورت عمود قرار دارد. در سمت راست



 
شاه، سرداران و درباران ساسانی به حالت احترام قرار گرفته اند.  

عده اي از پارسیان در حال آوردن دو اسیر به حضور شاهنشاه هستند، از سمت راست شاه یک ستوربان اسب شاه را جلو می آورد و

 
پشت سر وي ده نفر از بزرگان و سردارن ایرانی دیده می شود. 

 در سمت چپ شاه، یازده نفر ملازمان و خادمان ایرانی به همراه یک کودك دیده می شود که در میان آن ها دو دژخیم سرهاي بریده

 
دشمنان مغلوب را تقدیم می کنند. 

 
 در آخر صحنه فیل تنومندي که دو نفر بر آن سوار است و دو نفر دیگر پشت سر آن ها در حال آوردن هدایا هستند. 

از سنگ نگاره ها که بگذریم با طبیعت بسیار زیباي تنگ چوگان، باغات و کوچه باغ هاي شاعرانه رو به رو می شویم؛ باغات مرکبات،

 
نخیلات، طبیعت وصف نشدنی است که با نم نم باران پر از ترنم پاییز و زمستان، دیدنی تر شده و ستونی است. 

سمت چپ  در کنار این همه زیبایی، غاري در دل کوهی بلند به نام غار شاپور همه چیز را کامل کرده است، در دهانه این غار مجسمه

شاپور یکم بسیار زیبا و استادانه طراحی شده است. معمولا از

 
اواخر پاییز تا اواخر تعطیلات نوروز این غار بازدید کنندگان زیادي دارد و حتی ورزشکاران را به سمت خود جذب می کند. 

 شهر بیشاپور ثبت جهانی یونسکو شده است و از ارزش باستانی فراوانی برخورد دار است. این شهر و مجموعه تاریخی بیشاپور از ارزش

 
فراوانی برخودار است. 

جوکاري رییس اداره میراث فرهنگی کازرون در گفتگوي اختصاصی با خبرنگار فارس در حاشیه تهیه گزارش این مجموعه با اشاره به
اهمیت مجموعه جهانی بیشاپور گفت: شهرستان کازرون داراي 250 اثر شناسایی شده و ثبت در آثار ملی است که از مهم ترین آنها
مجموعه جهانی بیشاپور است که در سال 1397 به ثبت جهانی یونسکو رسیده است و سالانه میزبان تعداد قابل توجه گردشگران

 
داخلی و خارجی است.  

وي در ادامه افزود: ان شاءاالله بتوانیم با کمک مسئولین استانی و شهرستانی و حمایت بخش هاي خصوصی جهت جذب اعتبار و ایجاد
و احداث زیر ساخت هاي گردشگري اقدام نماییم که قطعا نتیجه این مهم رونق و درآمد زایی مخصوصا در بخش صنایع دستی و

 
ایجاد اشتغال در منطقه و شهرستان خواهد بود. 

انتهاي پیام/د



طرح مجلس براي اینترنت هفته آینده بررسی می شود

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از برنا، غلامرضا منتظري، نایب رییس کمیسیون فرهنگی مجلس در رابطه با “بررسی طرح
حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي در مجلس (...)

به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از برنا، غلامرضا منتظري، نایب رییس کمیسیون فرهنگی مجلس در رابطه با “بررسی طرح

 
حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي در مجلس (...) 

به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از برنا، غلامرضا منتظري، نایب رییس کمیسیون فرهنگی مجلس در رابطه با “بررسی طرح حمایت از

 
حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي در مجلس یازدهم” گفت: 

تکلیف کمیسیون ویژه و مشترك براي بررسی این طرح، مشخص شده است و براي هر کدام از کمیسیون هاي تخصصی و اعضاي
هیات رییسه سهمیه اي براي حضور در کمیسیون در نظر گرفته ایم، مثلا نمایندگانی از کمیسیون صنایع و معادن و کمیسیون

 
آموزش و تحقیقات و کمیسیون اجتماعی و کمیسیون امنیت ملی حضور دارند. 

او در ادامه بیان کرد: اعضاي این کمیسیون ویژه کمتر از 24 نفر نیستند که به یاري خداوند بعد از شروع به کار مجلس پس از
تعطیلات یک هفته اي فعالیتشان آغاز می شود و از ظرفیت نیروهاي تخصصی و منتقدان و حتی آنهایی که نظر مخالف دارند، دعوت

 
به عمل می آید تا نظرات کارشناسی شده خود را ارائه دهند. 

مطالب مرتبط:نایب رییس کمیسیون فرهنگی مطرح کرد: با توجه به حساسیتی که مردم نسبت به این طرح پیدا کرده اند تصمیم

 
گرفته ایم تا براي آسودگی خاطر مردم کار رسانه اي قوي شکل بدهیم و مردم در جریان آخرین تصمیمات جلسات قرار بگیرند. 

منتظري در پاسخ به این سوال که آیا قرار است در خصوص این طرح بازنگري صورت بگیرد، اظهار کرد: نکته اساسی که خیلی به آن
توجه نشده این است که در مجلس قانونی مصوب نشده که این همه حرف و حدیث در مورد آن مطرح شده است، در مجلس مقرر
کردیم که پیش نویس این طرح در دولت مورد بررسی قرار بگیرد و همچنین در صحن علنی و در کمیسیون مشترك این پیش نویس

 
مورد بررسی فراوانی قرار می گیرد و قطع به یقین ما شاهد تغییراتی در این پیش نویس هستیم. 

او در خصوص تعامل دولت سیزدهم و مجلس یازدهم گفت: مهمترین اولویت دولت رئیسی طبق تاکید رهبري در دیدار با اعضاي
هیات دولت، مسائل اقتصادي و معیشتی مردم و ایجاد فرصت هاي شغلی است که باید هیات دولت به شکل ویژه به آن توجه کنند

 
زیرا زمینه پیدایش بسیاري از نارضایتی ها مسائل اقتصادي است و رفع مشکلات اقتصادي سرمایه اجتماعی کشور را تقویت می کند. 

منتظري در پاسخ به این سوال که این رفع مشکلات اقتصادي که می گویید یک کلی گویی است اگر بخواهید بصورت مصداقی به آن
بپردازید چه مواردي است، مطرح کرد: نمی توانیم خیلی ریز و جزئی وارد بحث در این مصاحبه شویم، مسائل اقتصادي که مشخص
است و قطع به یقین اولویت، ثبات در بازار است. به عنوان یک دغدغه جدي فراز و نشیب قیمت ها که مردم را آزار میدهد باید در

 
اولویت قرار بگیرد. 



مردم از یک لجام گسیختگی در قیمت ارز و اجناس و کالاهاي اساسی رنج می برند و نیاز است که به جهت بعد نظارتی و هم به جهت

 
بعد قانونگذاري توجه لازم به این بخش ها شکل بگیرد. 

او در ادامه بیان کرد: بحث قیمت خودرو یکی از مسائل جدي است و همیشه مورد نقد مردم قرار می گیرد و کنار این فراهم شدن

 
فرصت هاي شغلی براي جامعه است. 

به عنوان نمایندگان مردم از صبح که در دفتر کار در حوزه
انتخابیه حضور پیدا می کنیم تا آخرین لحظه، مراجعه کنندگان
دنبال کار و اشتغال هستند و فارغ التحصیلان فراوان و فرصت
شغلی، کم است و باید به این موضوع فکر کرد. استخدام هایی که
در دولت صورت می گیرد قطعا مشکلات را حل نمی کند. باید
فرصت هاي شغلی با همکاري بخش خصوصی و سرمایه گذاران
دلسوز و علاقمند در استان ها و سراسر کشور با توجه به مزیت

 
نسبی هر استان شکل بگیرد. 

نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس گفت: قطع به یقین با توجه به شرایط کنونی باید مسیر معناداري بین کمیسیون هاي
اقتصادي مجلس و با دولت برگزار شود و به فراخور مشکلات پیش رو مواجهه منطقی هم باید پیش بینی شود. مجلس کاملا آمادگی
دارد که تعاملاتش را با دولت افزایش دهد و نشست هاي تخصصی از منظر مشورتی بین مجلس و دولت خیلی کمک کننده است. با

 
دولت هم عهد شده ایم که به یاري خدا کمک کنیم و رضایتمندي مردم را بیشتر شاهد باشیم. 

منبع: خبرگزاري اقتصاد آنلاین



رئیسی: احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل اعلام کرد که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد.

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در
ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور
سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در
میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما
اجتماع با صفایی به صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه
عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است،

 
ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس
ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و

بسیار بابرکت است که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در

 
مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکارهایی
کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي

 
عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 



همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

وحدت و انسجام است.



بردن سیمان به بورس بهترین کار ممکن است!

منبع: تابناكشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/06/12

یک کارشناس حوزه کار با تاکید بر پرداخت وام هاي ودیعه مسکن به کارگران، بردن سیمان به بورس در شرایط حاضر را
اقدامی موثر دانست و گفت: اگر بازار به ثبات برسد و نرخ مصالح منطقی شود، قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت

و ساز رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند.

حمید حاج اسماعیلی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد:
پرداخت وام ودیعه مسکن یکی از راهکارهاي موثر براي
تقویت قدرت خرید یا اجاره مسکن کارگران است که
خوشبختانه از سال گذشته به جهت حمایت از خانوارها و
اقشار ضعیف پرداخت آن در دستور کار قرار گرفت و امسال

 
نیز ادامه دارد. 

وي افزود: در شرایطی که دستمزدها کفاف اجاره بهاي

 
کارگران را نمی دهد، پرداخت وام هاي ودیعه مسکن در افزایش قدرت معیشت و کاهش هزینه هاي زندگی کارگران اثر گذار است. 

این فعال حوزه کار ادامه داد: اگر سیاستگذاري ها در حوزه مسکن موفقیت لازم را داشت امروز رشد بیش از 50 درصدي مسکن و

 
افزایش هزینه هاي اجاره بها و فشار بر خانوارهاي کارگري را شاهد نبودیم. 

به گفته حاج اسماعیلی با وجود آن که ظرفیت هاي زیادي به لحاظ اقتصادي و اشتغال در بازار مسکن وجود دارد آنطور که باید از

 
فرصت هاي موجود براي رونق بازار مسکن و به دنبال آن فعال کردن شغل هاي مرتبط با آن استفاده نکرده ایم. 

وي در عین حال بر لزوم ثبات در بازار مسکن و همچنین تثبیت نرخ مصالح تاکید و خاطرنشان کرد: دولت باید تلاش کند که ثبات
در بازار به وجود آید، اگر این اتفاق بیفتد قیمت مصالح منطقی می شود و به دنبال آن قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت

 
و ساز رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند. 

این کارشناس اشاره اي هم به بردن مصالح به ویژه سیمان در بورس کرد و با بیان اینکه دلالان مانع توزیع صحیح مصالح در بازار می
شوند، گفت:به طور حتم بورس، مسیري است که هم به لحاظ قیمت هم به لحاظ توزیع خیلی تاثیر دارد چون در حال حاضر هم در
بحث قیمت هم در توزیع دچار مشکل هستیم بنابر این تا زمانی که شرایط در بازار مصالح ساختمانی سخت باشد، بورس شرایط

 
بهتري است. 

حاج اسماعیلی در توضیح مزایاي ورود سیمان به بورس اظهار کرد: با توجه به آنکه در بورس هم عرضه به صورت منطقی انجام می



شود و هم قیمتها منطقی است، بردن سیمان در بورس بهترین کار ممکن است؛ اگر بازار آزاد باشد نمی توانیم دلالان و واسطه ها را

 
حذف کنیم. به هرحال کسانی هستند که احتکار می کنند و اجازه نمی دهند مصالح به درستی توزیع شود. 

وي گفت: اگرچه بورس راهکار مناسبی است ولی ما نباید همیشه چشممان به بورس باشد و همه چیز را از کانال مشخص توزیع کنیم
بلکه دولت باید تلاش کند که ثبات در بازار ایجاد شود. اگر بازار به ثبات برسد، بیشتر مشکلات حل می شود.



وزیر نفت: نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14 زمستان امسال به بهره برداري می

رسد

منبع: بورس 24شماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/06/12

وزیر نفت گفت: نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در زمستان امسال به بهره برداري خواهد رسید
و ...

بورس24 : وزیر نفت گفت: نخستین ردیف شیرین سازي
پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در زمستان امسال به بهره
برداري خواهد رسید و 70 درصد گاز مصرفی کشور از

 
پارس جنوبی تأمین می شود. 

جواد اوجی امروز (جمعه، 12 شهریورماه) در جریان بازدید
از طرح هاي گازي و پتروشیمی در عسلویه در محل
پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در جمع خبرنگاران اظهار
کرد: خدا را شاکرم که توفیق داد تا نخستین سفر کاري ام
را در بازدید از منطقه عسلویه داشته باشم، در این سفر از

 
مجموعه پالایشگاه هاي گازي، مجتمع هاي پتروشیمی و سکو هاي بهره برداري پارس جنوبی بازدید کردم. 

وي تأمین سوخت زمستانی را از مهم ترین دغدغه هاي وزارت نفت در حال حاضر دانست و افزود: بیش از 700 میلیون مترمکعب یا

 
به عبارتی 70 درصد گاز مصرفی کشور از استان بوشهر و مجموعه پالایشگاه هاي فاز هاي پارس جنوبی تأمین می شود. 

وزیر نفت به نشست دیشب با مدیران صنعت نفت در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس اشاره و با مثبت ارزیابی کردن این نشست
اظهار کرد: در این نشست آخرین وضع تعمیرات اساسی انجام شده، پروژه هاي در حال اجرا و چالش هاي پیش روي بهره برداري از

 
میدان گازي پارس جنوبی مطرح و بررسی شد. 

اوجی ابراز امیدواري کرد با تصمیمات اتخاذ شده در سال جاري حداکثر بهره برداري و برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی

 
محقق شود. 

وي از پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی به عنوان آخرین پالایشگاه که پرونده آن بسته می شود یاد کرد و افزود: دوستان قول دادند
نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان امسال به بهره برداري برسد و به کمک شبکه گازي کشور بیاید.

وزیر نفت با قدردانی از تلاش دست اندرکاران توسعه این فاز، استاندار و نمایندگان مجلس اظهار کرد: دولت سیزدهم دولت مردمی

 
است و تمام دغدغه آن رفع مشکل حقوقی و معیشتی است. 

وي در مورد اشتغال نیرو هاي بومی در منطقه هم گفت: الحمداالله گزارش هاي خوبی در این زمینه ارائه و کار هاي خوبی انجام شده و



 
تلاش این است توانمندي نیرو هاي بومی افزایش پیدا کند. 

وزیر نفت عصر پنجشنبه در نخستین سفر عملیاتی خود، وارد عسلویه شد و پس از حاضر شدن بر مزار شهداي گمنام عسلویه، بررسی
طرح هاي گازي و پتروشیمی مستقر در عسلویه را در نشستی با حضور مدیران مربوطه در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس در
دستور کار قرار داد. اوجی امروز از طرح هاي پارس جنوبی و پتروشیمی بازدید کرد و ساعاتی دیگر عسلویه را به مقصد تهران ترك

 
می کند. 

منبع: شانا



جزئیاتی از بسته حمایتی ارشاد براي اهالی فرهنگ

منبع: ایسکاشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/06/12

محمدمهدي اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، در برنامه «شهر فرنگ» به برخی پرسش ها در حوزه فرهنگ پاسخ داد.
بخشی از صحبت هاي او به حواشی ایجاد شده براي خانه سینما، معضل کاغذ و تشریح بسته حمایتی ارشاد از هنرمندان

اختصاص داشت.

محمدمهدي اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، در
برنامه «شهر فرنگ» به برخی پرسش ها در حوزه فرهنگ
پاسخ داد. بخشی از صحبت هاي او به حواشی ایجاد شده
براي خانه سینما، معضل کاغذ و تشریح بسته حمایتی

 
ارشاد از هنرمندان اختصاص داشت. 

به گزارش گروه فرهنگی خبرگزاري ایسکانیوز، برنامه «شهر
فرنگ» شبکه خبر، در شامگاه یازدهم شهریورماه، میزبان
محمدمهدي اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بود.
بررسی چشم انداز فرهنگ و هنر در دوره جدید وزارت

 
فرهنگ و ارشاد اسلامی محور گفت وگوي این برنامه بود. 

اسماعیلی در ابتداي این گفت وگو به برخی گفته ها مبنی بر ایجاد محدودیت در فضاي فرهنگی در دوره جدید ارشاد، پاسخ داد. او
ابتدا به سابقه حضورش در فضاي فرهنگی کشور اشاره کرد و گفت: من سابقه 23 سال فعالیت و کار در بخش هاي مختلف حوزه
فرهنگ دارم؛ بنابراین طبیعتاً خیلی بیگانه با این فضا نیستم و نگاهم نمی تواند نگاه انقباضی باشد. طرح این نوع مسائل را به حساب
مباحث سیاسی می گذارم و خیلی هم خرده نمی گیرم، افراد با نگاه هاي متفاوتی موضوع را تحلیل می کردند، تلاش می کنم فضاي

 
انبساط حوزه فرهنگ را تأمین کنم. 

پرسش دیگر این جلسه به این اختصاص داشت که آیا وزیر جدید ارشاد به وجود ابتذال در فرهنگ کشور باور دارد یا خیر؟ اسماعیلی
در پاسخ به این پرسش با بیان اینکه حوزه فرهنگ و هنر یک حوزه بسیار مهم، پاك و مقدس است، گفت: حوزه فرهنگ و هنر در
کشور ما شامل دو دوره است؛ یک دوره جدید و مدرن دارد که شامل مواردي می شود که از غرب وارد شده مانند سینما، تئاتر و یک
حوزه گسترده عمیق تاریخی دارد که به گستره فرهنگ و تمدن ایران است. همیشه در ایران و حوزه تمدن ایرانی اسلامی، شاهد
اعتلاي فرهنگ و هنر بودیم و همیشه فرهنگ و هنر امر مبارکی بوده است. این امر ناخودآگاه در مواجهه با هنر مدرن نیز به آن تزریق
شده است. مانند هر حوزه دیگري نیز ممکن است در این بخش نیز آسیب هایی وارد شده باشد، اما کلیت هنر و اصحاب فرهنگ و

 
هنر از جمله مفاخر حوزه تمدنی ما محسوب می شوند و چنین شائبه اي را نمی توان تصور کرد. 

وي در ادامه به برنامه هاي این وزارتخانه براي کاهش خسارت هاي ناشی از کرونا براي بخش فرهنگ و هنر اشاره و اضافه کرد: در این
بخش لازم است که در ابتدا آلام هنرمندان را کاهش دهیم. بحثی که در حال حاضر آغاز کرده ایم، موضوع واکسیناسیون هنرمندان
است که دارد به خوبی پیش می رود. برخلاف محدودیت هاي سنی که براي این امر وجود دارد، ما در بخش هنر امر واکسیناسیون را



 
باز کردیم؛ به طوري که همه اهالی این حوزه می توانند بدون محدودیت سنی واکسن دریافت کنند. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین در ادامه از آماده شدن یک بسته حمایتی براي حوزه فرهنگ و هنر خبر داد و یادآور شد: این
بسته آماده شده و امیدواریم که به تصویب ستاد مقابله با کرونا نیز برسد. این موضوع با رئیس محترم جمهور نیز مطرح شد و ایشان

 
گفت که قویاً و محکم از این موضوع دفاع می کنم و شما این را از قول من به هنرمندان خبر دهید که من حامی آنها هستم. 

اسماعیلی در ادامه به بیان جزئیات بیشتري درباره این بسته پرداخت و ادامه داد: این بسته شامل تسهیلات با سودهاي بسیار کم، ارائه
کمک هاي بلاعوض، شارژ هنر کارت و... است. براي این منظور با مؤسسات مالی دیگر نیز در این رابطه صحبت کرده ایم. بسته کاملی
است که جمعه هفته پیش در شوراي معاونان وزارتخانه مطرح شد. در آن جلسه حوزه معاونت توسعه را موظف به انجام این کار کردم
و در نهایت، روز سه شنبه این کار تکمیل شد. روز چهارشنبه نیز این موضوع را با رئیس جمهور مطرح کردم و این هفته نیز در ستاد

 
مقابله با کرونا مطرح خواهد شد. 

دور شدن از فضاي خاص گرایی و ایجاد رشد فضائل هنري در همه استان ها وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره جلب اعتماد
هنرمندان نیز گفت: اعتماد مردم مهم ترین سرمایه اجتماعی است، این موضوع در حوزه فرهنگ و هنر نیز حائز اهمیت است. من و

 
همه همکارانم موظف هستیم که با خدمت بی منت، فضاي اعتماد عمومی را تقویت کنیم. 

بخش دیگر این نشست به برنامه هاي وزیر جدید ارشاد براي مبارزه با ویژه خواري و بی عدالتی در حوزه فرهنگ اختصاص داشت.
اسماعیلی در این بخش با بیان اینکه خود اهالی فرهنگ و هنر این کلیدواژه ها را زیاد استفاده می کنند و بارها این دغدغه را مطرح
کرده اند، گفت: ما می خواهیم بگوییم که برقراري عدالت در هنر به معناي ایجاد فضاي حمایتی فقط در تهران نیست، بلکه منظور
همه نقاط کشور است. ما در حوزه هاي فرهنگی استان ها استعدادهاي بسیاري داریم، مبارزه با تبعیض یعنی ما اجازه ندهیم حوزه
فرهنگ و هنر تفسیر مضیق به تعداد و جاهاي اندك یابد؛ بلکه این فضا را باز کنیم و اجازه فساد ندهیم. دسترسی عادلانه به رشد
فضائل هنري را براي همه فراهم کنیم. یکی از برنامه ها این است که حداقل در هر استان در هر رشته، هنرستان دخترانه و پسرانه اره
اندازي شود. منِ دولت که قرار نیست تصدي گري کنم، من قرار است فضاي رشد هنر را در کشور فراهم کنم. بچه هاي سیستان و
بلوچستان باید به همین اندازه از فضاي تسهیلاتی و حمایتی بهره مند شوند که بچه هاي تهران بهره مندند. در دیگر استان ها مانند
اهواز، ایلام، کرمانشاه و... نیز همین طور. از سوي دیگر، فضاي اشتغال را فراهم کنیم، جشنواره هاي استانی درست کنیم و امکان رشد

 
را فراهم کنیم، تسهیلات ارائه دهیم تا هنرمندان در حوزه هاي مختلف فعالیت کنند و از فضاي خاص گرایی دور شویم. 

طرح دولت سیزدهم براي توسعه اقتصاد فرهنگ وي با بیان اینکه وظیفه دولت تسهیل گري در این امر است، به جلسه هیئت دولت با
مقام معظم رهبري اشاره و اضافه کرد: رهبر معظم انقلاب در آن جلسه فرمودند که همه برنامه هاي دولت، پیوست عدالت داشته
باشد. در حوزه فرهنگ و هنر یعنی اینکه بچه هاي هنرمند در روستاها و حاشیه شهرها همان قدر از مواهب فرهنگ و هنر دولت بهره
مند شوند که بچه هاي شمال شهر تهران. باید تا حد توان این کار را انجام داد. فلسفه وجودي ما این است که این دست از کارها را
انجام دهیم. اگر اداره ارشاد نتواند چند کار براي رشد فضائل هنري در آن مناطق انجام دهد، براي چه باید حقوق بگیرد؟ عدالت به
این معنا است. این موضوع را مطرح کرده و داریم توسعه می دهیم و ان شاءاالله در قالب سند تحول دولت سیزدهم که زیر نظر رئیس

 
جمهور تدوین می شود، بررسی خواهیم کرد. دیشب نیز در خدمت ایشان بودم که داشتیم بحث اقتصاد فرهنگ را تدوین می کردیم. 

اسماعیلی همچنین به گلایه هاي برخی از هنرمندان در خصوص ویژه خواري اشاره کرد و افزود: خیلی از بازیگران ما مرتب دارند از
این موضوع اظهار نارضایتی می کنند. 90 درصد آنها سال ها است که امکان حضور در صحنه و نمایش را ندارند. این یعنی حلقه هاي
محدودي شکل گرفته است. من به همه هنرمندان احترام می گذارم. این در حد حرف و سخن نیست؛ یعنی اینکه اجازه ندهید که



 
تعداد زیادي از هنرمندان امکان بروز استعدادهایشان فراهم نشود. 

پاسخ وزیر ارشاد به حواشی ایجاد شده درباره خانه سینما وي درباره رابطه با اصناف فرهنگ و هنر مانند خانه سینما، خانه تئاتر و
خانه موسیقی نیز توضیحاتی داد و با اشاره به حواشی ایجاد شده در این رابطه گفت: در همان روزهاي اول که در کمیسیون ها بودم،
مدیرعامل خانه سینما، تئاتر و موسیقی را دعوت کردم و در جلسه اي حدود سه ساعته به گفت وگو پرداختیم. اولویتم این بود که
حرف هاي همدیگر را بشنویم. در آن جلسه گفت وگوهاي خوبی داشتیم، در همان ایام برنامه هاي فرهنگی منتشر شده و گله مندي
هایی مطرح شده بود. در آن جلسه توضیحاتی را که ارائه دادم، این دوستان گفتند که ابهامات برطرف شد. اتفاقی بود که جریان
خبري مختلفی قصد موج سواري بر آن را داشتند، اما من تلاش کردم که بدون حاشیه از این بحث ها بگذرم و در حوزه عمل خود را

 
نشان دهم. تلاش خواهیم کرد که اصحاب فرهنگ در دوره مسئولیت بنده این صداقت را در دولت سیزدهم مشاهده کنند. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به این پرسش که آیا قرار است که هرکدام از این اصناف تعطیل شوند، گفت: خیر، چه دلیلی
دارد؟ ما از فعالیت آنها استقبال می کنیم. این دوستان در صندوق اعتباري هنر از اعضاي هیئت مدیره هستند و دارند کار می کنند.
ما در برنامه گزارشی از وضعیت موجود داشتیم که برگرفته از مستندات ارائه شده بود و جزو برنامه ها نبود. برخی این بخش وضعیت
موجود را جزو برنامه تلقی کردند. جریان رسانه قوي این را پرورش داد و برخی دچار سوء تفاهم شدند. ما می خواستیم تصویر وضعیت
موجود به روایت گزارش هاي موجود را نشان دهیم و بعد برنامه ها را ارائه دهیم. برنامه ها را در آن جلسه به دوستان ارائه کردم، آنها

 
نیز خواندند، پرسیدم که آیا ابهامی وجود دارد، گفتند خیر. خواندند و گفتم ابهام دارد، گفتند خیر. 

اسماعیلی افزود: برخی از این گزارش ها تحلیلی بود که یکی از مراکز دولتی در سال 97 درباره سینما و جشنواره مطرح کرده بود. ما

 
خواستیم تصویر وضعیت موجود را به روایت گزارش هاي موجود به نمایندگان نشان دهیم. 

ناامنی بازار محصولات فرهنگی و برنامه دولت براي مقابله وي با اشاره به ناامنی بازار محصولات فرهنگی و تکثیر غیرمجاز آثار اهل
فرهنگ گفت: در حوزه آثار نمایشی این موضوع اکنون کاهش پیدا کرده است، ولی این مسئله به وضوح در حوزه نشر باقی مانده
است، مثلا کتاب خوبی منتشر می شود که ناشر دارد، نویسنده دارد. اما در میدان انقلاب با دستگاه هاي تکثیر افست آن کتاب را
چاپ می کنند و نه حق ناشر و نه نویسنده رعایت نمی شود، وقتی هم به آن ها انتقاد می کنید می گویند تکثیر کرده ایم. با استفاده
از کلمه تکثیر موضوع را عوض می کنند، در حالی که به حقوق ناشري که سرمایه گذاري کرده و می خواهد سود کند، ضربه وارد شده

 
است. این مصداق واقعی سرقت از ناشر است. 

سرقت کتاب را کاهش می دهیم اسماعیلی با اشاره به قانون مالکیت فکري گفت: در تلاش هستیم تا قانون مالکیت را متناسب با
اقتضائات عمومی جلو ببریم، تلاش خواهیم کرد دغدغه حوزه فرهنگ و هنر را در این زمینه کاهش دهیم، نمی شود گفت، 100

 
درصد برطرف می شود، اما تلاش داریم به طور محسوسی آن را کاهش دهیم. 

وي سرقت آثار نمایشی را کمتر از گذشته دانست و افزود: خوشبختانه در حوزه آثار نمایشی این موضوع تقلیل پیدا کرده است، پس از
به وجود آمدن وي او دي ها جذابیت دانلود غیرمجاز کاهش پیدا کرده است.البته اقدامات فرهنگی خوبی نیز در سال هاي پیش براي

 
این موضوع انجام گرفت که موجب شد دوز این موضوع کاهش پیدا کند. 

چابک سازي ساختار متناسب با فناوري هاي جدید وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به برنامه خود براي تغییر ساختار و کوچک
سازي در وزارت ارشاد گفت: در این زمینه ما با دو مسئله متناقض روبرو هستیم، از یک سو اصحاب فرهنگ وهنر علاقه مندند چیزي
از این وزارتخانه کم و کسر نشود. یک نوع غیرت سازمانی به وزارت ارشاد دارند و اغلب هنرمندان و اصحاب فرهنگ و هنر اینجا را



خانه خودشان می دانند، همین طور هم هست ، ما مستأجریم، مدتی که هستیم تلاش می کنیم خدمت کنیم. اما چابک سازي و
ارتقاي ساختار به معناي حذف حوزه هاي قلمروي آن ها نیست. قانون مصوب تشکیلات وزارت ارشاد ابلاغیه سال 66 است. اکنون در

 
حوزه معاونت مطبوعاتی موضوعات جابه جا شده است. در حوزه سینمایی، ساختار ارتقا پیدا کرد و سازمان سینمایی تأسیس شد. 

وي ادامه داد: اکنون فناوري هاي نوین وارد عرصه شده اند، می دانید که چه تحولی ایجاد کرده است، مجموعه هوشمند باید با
خلاقیت از تحولات زمانی خود عقب نیفتد، اگر من به عنوان یک مجموعه دولتی به بهانه اینکه گرفتار بروکراسی پیچیده هستم،
تغییرات ندهم، نه تنها من عقب خواهم افتاد، بلکه حوزه فرهنگ و هنر نیز عقب می افتد.لذا چابک سازي ساختار متناسب با فناوري

 
هاي جدید جزو برنامه هاي تحولی اصلی ما خواهد بود.امیدوارم اتفاقات خوبی رخ دهد. 

عضو شوراي عالی انقلاب فرهنگی افزود: الان جزو اولویت هاي من آماده سازي برنامه تحولی جدید است و دوستان قبل از من هم کار
خوبی شروع کردند به ویژه وزیر محترم سابق کارهاي نرم افزاري خوبی را شروع کردند که ما راه آن ها را با برطرف کردن نواقص و

 
ارتقاي برنامه ها ادامه خواهیم داد. 

مظلومیت فرهنگ در شهرستان ها وي درباره ادغام موسسات نیز گفت: در تغییرات ساختاري این بحث را داریم، براي نمونه در استان
ها مدل ادارات استانی به بن بست رسیده است. در مجلس شوراي اسلامی برخی نمایندگان شهرهاي کشور به من می گفتند که
وضعیت ادارات ارشاد استانی خوب نیست، از یک معلم ابتدایی خواهش کرده اند که رئیس اداره ارشاد شهر شود، قبول نکرده و گفته

 
است که حقوقش در مدرسه ابتدایی از رئیس اداره ارشاد بالاتر است، در شهرستان ها به شدت حوزه فرهنگ مظلوم واقع می شود. 

سهم اندك فرهنگ در شوراي برنامه ریزي توسعه وزیر ارشاد با بیان اینکه در شوراي برنامه ریزي توسعه سهم وزارت ارشاد و حوزه
فرهنگ کم گرفته می شود، گفت: اداره اي در یک شهرستان سراغ داریم که با دو کارمند و بدون حتی یک اتومبیل و امکانات اداره
می شود. نمی توان این مدلی ادامه داد. از طرف دیگر امکانات دولت به من اجازه نمی دهد به لحاظ منابع انسانی و بودجه بخشی را
تقویت کنم، باید راه هاي جایگزین جدید داشته باشم. امروز بخش عمده اي از فعالیت هاي وزارت ارشاد در سامانه ها جلو رفته است،

 
ما باید بتوانیم با کمترین هزنیه عدالت را در حوزه فرهنگ اجرا کنیم. 

به سمت تعطیلی جشنواره ها نخواهیم رفت اسماعیلی که در برنامه شهر فرهنگ شبکه خبر سخن می گفت، درباره این ادعا که برخی
جشنواره هاي فرهنگی و هنري هزینه بر هستند و بهتر است تعطیل شوند، گفت: ماهیت جشنواره این نیست که بخواهیم این مدلی با
آن برخورد کنیم، جشنواره محلی است براي بروز خلاقیت ها، مسابقه اي است براي ایجاد فضاي رشد در حوزه هاي فرهنگی و هنري.
من با تعطیلی مخالفم. هیچ برنامه اي را تعطیل نخواهیم کرد، ممکن است جشنواره اي با موضوعی ادغام شود. تغییرات سر جاي خود
خواهد بود، به حوزه اصحاب فرهنگ و هنر باید رسید، در عین حال هزینه ها را باید تقلیل داد. نباید به سمت تعطیلی جشنواره ها
برویم، کیفیت جشنواره ها را باید افزایش دهیم. ما جشنواره هاي هدفمندي ایجاد خواهیم کرد چرا که جشنواره ها به گسترش فضاي

 
فرهنگ و هنر کمک می کنند. 

وزیر ارشاد در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به روز ملی صنعت چاپ گفت: من در نشستی که امروز با اصحاب چاپ داشتم
گفتم که باید به سمت ملی سازي صنعت چاپ برویم، دیشب در حوزه اقتصاد و فرهنگ با رئیس جمهور جلسه اي داشتیم که آقاي
رئیسی به بازدید خود از کارخانه کاغذي در مازندران اشاره کردند، کارخانه اي که در آن همه امکانات براي تولید فراهم است و تنها
دو مشکل وجود دارد تا تولید به سرانجام برسد. بیش از 90 درصد اقلام اصلی در حوزه چاپ و نشر وارداتی است از کاغذ گرفته تا
فیلم و زینک و جوهر و دستگاه هاي تکثیر و... ما می توانیم مانع رشد تورم در این زمینه ها شویم، اگر در داخل کشور تولید ملی
شود. با کمک استارتاپ ها و دانش بنیان ها به یک ثبات خواهیم رسید. می توانیم از نوسان هاي شدیدي که اصحاب فرهنگ و هنر را



 
دچار مشکل می کند جلوگیري کنیم. 

وي افزود: اکنون در حوزه وزارتی برنامه ریزي کرده ایم که با وزیر صمت جلسه اي را با حضور اتحادیه و صنف برگزار کنیم و مسائل را
حل خواهیم کرد. آن چیزي که مربوط به وزارت ارشاد است ما حل می کنیم. آن چیزي هم که مربوط به قوانین است، دست یاري

 
کمیسیون فرهنگی را که کمیسیون فرهیخته اي است می طلبد. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مهم ترین نیاز نظام رسانه اي کشور را تغییر آرایش رسانه اي دانست و گفت: من در حوزه رسانه سابقه
فعالیت زیاد دارم، 20 سال در حوزه رسانه کار کرده ام ، کاملاً با این حوزه آشنایی داشته و به عنوان یک فرد از داخل این حوزه حرف
می زنم. ما آرایش رسانه اي منفعلانه اي داریم ، گاهی که هشتگ هاي رسانه اي در فضاي مجازي مشاهده می شود، نظام رسانه اي

 
ما منفعل عمل می کند. 

تغییر آرایش رسانه اي از پدافندي به آفندي وي گفت: رهبر انقلاب در جلسه تنفیذ ریاست جمهوري نیز به این نکته نیز اشاره کردند
که آرایش رسانه اي را باید تغییر داد، آرایش رسانه اي را باید از حوزه پدافندي به حوزه آفندي تغییر داد. این هم نیازمند آموزش و
تربیت نیروي انسانی است و هم استفاده از فناوري هاي نوین. اگر خودمان را در معرض تغییرات قرار دهیم اتفاقات خیلی خوبی رخ
خواهد داد. خبرنگاران خوبی داریم که از خبرنگاران کشورهاي همسایه بالاتر هستند اما در مقیاس و تراز کلی هنوز عقب افتادگی

 
جهانی جدي دارند . 

وزیر ارشاد افزود: معیشت خبرنگاران ما از جمله دغدغه هاي جدي است، خبرنگاري جزو مشاغلی است که هنوز تعریف استاندارد
ندارند. این بخش به شدت زحمت کش هستند. متأسفانه جزو ناامن ترین شغل ها هستند. من گاهی از خبرنگاران می پرسم که چه

 
میزان حقوق می گیرند، وقتی رقم را مطرح می کنند، بسیار تعجب می کنم. 

فرهنگ و هنر سیاست زده شده است وي در پاسخ به این پرسش که آیا فرهنگ و هنر سیاست زده است ، گفت: بله، بخشی از آن
سیاست زده است، گاهی اهالی فرهنگ و هنر ما وارد سیاست نیز می شوند. حس اینکه استفاده ابزاري می شود از جایگاه فرهنگ و
هنر حس خوبی نیست. ما در انتخابات اخیر تمام تلاشمان این بود که فضاي انتخابات مبتلا به این بحث ها نشود، اصحاب فرهنگ و
هنر را خرج انتخابات نکنیم. قشون کشی انجام ندهیم. در دو سال اخیر به ویژه در انتخابات اخیر تحول کیفی در این حوزه رخ داده

 
است. 

اسماعیلی با اشاره به تغییر معاونت ها نیز گفت: من با برخی از معاونان گفت وگو کردم، این معاونان نیز شخصیت هاي فرهنگی و
هنري کشور ما هستند، درست است که سیاست ها تغییر کرده است، اما بسیاري از این دوستان را از قدیم می شناسم، برخی اظهار
خستگی و فرسودگی می کنند و به دنبال این هستند که فشار سنگین از دوششان برداشته شود، من از آن ها خواسته ام حتی بعد از

 
تغییر مسئولیت نیز همچنان با ما همکاري کنند. 

تغییر معاونت ها طبیعی است اسماعیلی گفت: تغییرات طبیعی است، در جابه جایی دولت ها. ما الان با برنامه جدیدي آمدیم و بخشی
از مدیران می توانند همراهی کنند، من در حال مطالعه هستم این تغییرات را اگر لازم باشد، زودتر انجام خواهم داد، چرا که برخی از
همکاران ما اصرار به بازگشت به محل خدمت قبلی خود دارند. من از برخی معاونان خواستم پیشنهاد خود براي معاون بعدي را نیز به

 
من بدهند. 

بخش پایانی حضور وزیر ارشاد در برنامه شهر فرهنگ به سلایق و علایق هنري و فرهنگی وزیر اختصاص داشت، اسماعیلی در پاسخ به



پرسش مجري درباره اینکه موسیقی گوش می کند یا خیر؟ گفت: بله موسیقی امروز جزوي از سبک زندگی همه ما است، اغلب در

 
ماشین موسیقی گوش می کنم ، حتی گاهی برخی موسیقی هاي نوستالژیک را با سختی پیدا می کنم. 

برنامه قطعی بنده تقویت و حمایت حوزه پویانمایی است وي همچنین از علاقه خود به فیلم سخن گفت و افزود: من فیلم خیلی می
بینم این سال ها تلاش می کردم ماهی یکی دوبار با خانواده به سینما بروم. در دوران کرونا نیز از طریق اپلیکیشن ها فیلم ها را دنبال

 
می کنم ، آخرین فیلیمی که دیدم فیلم خورشید آقاي مجیدي است. 

اسماعیلی از توجه خود به حوزه انیمیشن نیز سخن گفت و افزود: ارتباط بسیار خوبی با انیمیشن دارم ، این صنعت در سال هاي اخیر

 
در ایران رشد بسیار خوبی پیدا کرده است. برنامه قطعی بنده تقویت و حمایت حوزه پویانمایی است. 

وزیر ارشاد از آماده انتشار بودن آخرین کتابش خبر داد و با اشاره به پیام سرگشاده علی نصیریان نیز گفت: من با ایشان تماس گرفتم
و اظهار محبت کردم تشکر کردم که استاد نصیریان راهنمایی کرده اند، استاد نصیریان جزو آخرین نفرات از نسل استاد مشایخی ،
کشاورز، انتظامی و .... هستند. من تحت تأثیر پیام ایشان قرار گرفتم، نصایحی داشتند من هم مثل یک شاگرد تلاش کردم از نکاتشان

 
استفاده کنم. 

انتهاي پیام/



وزیر ارشاد: همه هنرمندان واکسینه خواهند شد

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/06/12

وزیر ارشاد در جدیدترین اظهاراتش در مورد تغییر در ساختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی یا چابک سازي این وزارتخانه
توضیحاتی داد و همچنین از آخرین فیلم ها، کتاب هاي که خوانده هم نام برد و به برخی سوالات روز پاسخ داد.

وزیر ارشاد در جدیدترین اظهاراتش در مورد تغییر در ساختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی یا چابک سازي این وزارتخانه

 
توضیحاتی داد و همچنین از آخرین فیلم ها، کتاب هاي که خوانده هم نام برد و به برخی سوالات روز پاسخ داد. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی شامگاه پنج شنبه (11 شهریورماه)
با حضور در برنامه شهر فرنگ در مورد چشم انداز هاي حوزه

 
فرهنگ و هنر در دولت سیزدهم سخن گفت. 

محمدمهدي اسماعیلی در پاسخ به اولین پرسش در مورد مسائل
مطرح شده مبنی بر بیگانگی وي با حوزه فرهنگ گفت: بنده یک
سابقه 23 ساله حضور در فضاي فرهنگ و هنر دارم و طبیعتا با

این حوزه بیگانه نیستم و نگاه من اساسا غیر کارشناسی نیست، البته انتقاد و تنوع نگاه افراد به موضوعات را می پذیرم و تلاش بنده و

 
همکارانم براین است که فضاي گشادگی و انبساط حوزه فرهنگ و هنر را تامین کنیم. 

وي در مورد اینکه در حوزه فرهنگ دچار ابتذال هستیم، خاطرنشان کرد: حوزه فرهنگ و هنر پاك و مقدس است و شکی در آن
نیست، در عصر جدید ما با یک هنر مدرن همانند سینما، تئاتر و ... روبرو هستیم، اما در تاریخ ایرانی اسلامی ما همیشه شاهد یک
قدمت تاریخی در امر فرهنگ و هنر هستیم که کاملا مقدس و پاك است، خوشبختانه این تقدس و تبرك حوزه فرهنگ و هنر که در
کشور ما وجود داشته به حوزه فرهنگ مدرن هم تزریق شده و البته ممکن است در این دوره در بخش هایی آسیب هایی وارده شده

 
باشد که قابل حل است، اما در مجموع نمی توان چنین شائبه اي را در مورد فرهنگ و هنر ایرانی تصور کرد. 

 
به دنبال تقویت آموزش هاي هنري هستیم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص سفر استانی خود به اصفهان و اعلام برنامه کوتاه مدت براي کاهش آسیب هاي ناشی از کرونا
براي اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه گفت: در آغاز این سفر به یکی از هنرستان هاي اصفهان که در سال 1315 افتتاح شده سر زدیم،
در همین راستا استاد فرشچیان پیام داده بودند که از هنرستان ها حمایت کنیم و هدف ما هم از رفتن به این هنرستان حمایت از

 
بحث آموزش هاي هنري بود. 

اسماعیلی یادآور شد: اصفهان یکی از پایتخت هاي فرهنگ و هنر ایران زمین است، در همین سفر که به مناسبت هفته دولت تدارك



دیده شده بود، از برنامه کوتاه مدت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی براي اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه خبر دادیم، در این برنامه گام
اول ما واکسیناسیون هنرمندان است که بدون محدودیت سنی براي تمام هنرمندان این امر محقق خواهد شد. از طرفی دیگر بسته

 
هاي حمایتی را در نظر گرفتیم که تلاش ما بر این است که بتوانیم آن را در ستاد کرونا به تصویب برسانیم. 

وي افزود: خوشبختانه در خصوص بسته هاي حمایتی رئیس محترم جمهور هم نظر مساعد داشته و حمایت همه جانبه خود را اعلام
کردند، در این بسته حمایتی یک سري کمک هاي بلاعوض و همچنین تسهیلات با سود کم را خواهیم داشت، از این رو کسانی که
هنر کارت دارند از این بسته حمایتی بهره خواهند برد و سعی ما بر این است که یک بسته کامل ارائه کنیم. هفته گذشته در شوراي
معاونان از معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارتخانه خواستیم این کار را به پیش ببرند و همکاران ما تا سه شنبه هفته جاري طرح را

 
کامل کردند و روز چهارشنبه هم در جلسه اي با حضور دکتر رئیسی مورد بررسی قرار گرفت. 

 
وظیفه ما جلب اعتماد هنرمندان است 

وزیر فرهنگ و اشاد اسلامی در رابطه با جلب اعتماد هنرمندان نیز تصریح کرد: هنر حاکمیت باید این باشد که اعتماد همه مردم را
جلب کند و در حوزه فرهنگ این امر مضاعف است، زیرا هنرمندان روحیه لطیفی دارند، بنده و همه همکارانم وظیفه داریم فضاي

 
اعتماد عمومی بین دولت و مردم به ویژه هنرمندان ایجاد کنیم. 

 
دسترسی عادلانه به فضاي هنري را براي همه کشور فراهم می کنیم 

اسماعیلی در خصوص وعده خود در مجلس مبنی بر مبارزه با ویژه خواري، بی عدالتی و فساد اقتصادي، ابراز داشت: عدالت در هنر
باید در همه کشور اجرا شود، زیرا فرهنگ و هنر مختص تهران نیست. ما هنر هاي فراموش شده در بسیاري از اقوام داریم، به همین
منظور تلاش ما بر این است که دسترسی عادلانه به فضاي هنري را براي همه کشور فراهم کنیم. نباید بگذاریم گلوگاه هایی ایجاد

 
شود که منشاء فساد است. 

وي ادامه داد: براي نمونه در خصوص موضوع هنرستان ها و آموزش هاي هنري سعی داریم در هر استان و شهرستان یک هنرستان
پسرانه و دخترانه داشته باشیم تا فضاي رشد هنر فراهم شود، در واقع هنرستان ها مخصوص تهران نیست و این امکان باید براي سایر
استان ها هم فراهم شود، همچنین فضاي اشتغال نیز باید فراهم شود، ضمنا جشنواره هاي استانی را باید ایجاد کنیم تا امکان رشد کار

 
هاي هنري در حوزه هنر هاي نمایشی، سینمایی، موسیقی و ... شکل بگیرد. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان کرد: دولت وظیفه احیا و تسهیل گري دارد، رهبر معظم انقلاب نیز در مراسم تنفیذ حکم ریاست
جمهوري فرمودند «همه کار هاي دولت باید پیوست عدالت داشته باشد» و فرهنگ هم از این امر مستثنی نیست و باید همه استان ها

 
از یک فضاي یکسان فرهنگی و هنري بهره ببرند. 

اسماعیلی اضافه کرد: تلاش ما بر این است که سند تحول اقتصاد فرهنگی را نهایی کنیم، بخش قابل توجهی از هنرمندان ما احساس
نارضایتی دارند، زیرا معتقدند که امکان نمایش و حضور در صحنه را ندارند و این یعنی حلقه هاي محدودي وجود دارد که امکان کار
براي دیگران را سلب می کند، باید به همه اصحاب فرهنگ و هنر احترام گذاشت، بسیاري از اهالی فرهنگ و هنر باید ابزار بروز هنر

 
خود را داشه باشند. 

 
تعطیلی اصناف و خانه هاي سینما، تئاتر و موسیقی صحت ندارد 



وي در مورد رابطه خود با اصناف خانه موسیقی، سینما و تئاتر گفت: در زمان اخذ راي اعتماد با مدیران خانه تئاتر، سینما و موسیقی
جلسه گذاشتم و سخنان این تلاشگران عرصه هنر را شنیدم، دقیقا زمانی که گلایه ها از برنامه پیشنهادي ما وجود داشت این جلسه
برگزار شد و شائبه ها از بین رفت، البته شخصا تلاش کردم بدون حاشیه از این گلایه هاي به وجود آمده عبور کنم و در عمل به

 
هنرمندان برنامه ها را تبیین کنم. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی هرگونه تعطیلی اصناف و خانه هاي سینما، تئاتر و موسیقی را رد کرد و افزود: ما در برنامه پیشنهادي
یک بخش با عنوان گزارش وضعیت موجود و در بخش دیگر برنامه هاي پیشنهادي را داشتیم و آن گزارش وضعیت موجود براي شفاف

 
سازي نمایندگان بود تا بدانند در چه وضعیتی قرار داریم و برنامه ما براي آن ها چه خواهد بود. 

اسماعیلی در رابطه با ناامنی بازار محصولات فرهنگی هنري خاطرنشان کرد: در حوزه آثار نمایشی این امر کاهش پیدا کرده و
اپلیکیشن ها و VOD ها کمک کرد تا جذابیت باند ها و سارقان آثار هنري از بین برود و مردم با یک دسترسی آسان و هزینه کم آثار
خوبی را ببینند، اما در حوزه نشر همچنان سرقت ادبی وجود دارد، گاهی یک کتاب برجسته می شود و به محض دیده شدن همان
کتاب را فورا تکثیر می کنند و حق ناشر و مولف را هم نمی پردازند و تلاش ما در این حوزه بر این است که از این اتفاقات جلوگیري

 
کنیم. 

 
به دنبال چابک سازي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی متناسب با فناوري هاي نوین هستیم 

وي در مورد تغییر در ساختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی یا چابک سازي این وزارتخانه گفت: در این راستا با دو موضوع متضاد
روبرو هستیم، از یک سو اصحاب فرهنگ و هنر علاقه ندارند چیزي از این وزارتخانه کم شود و یک علقه سازمانی دارند و این وزارتخانه
را خانه خود می دانند، از طرفی چابک   سازي در برخی بخش ها نیاز است، اما ما نمی خواهیم حوزه قلمرو را از بین ببریم، برخی از

 
معاونت ها از نظر ساختار و اهداف دچار تغییر شده است. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: براي نمونه ساختار معاونت مطبوعاتی یا معاونت هنري کاملا عوض شده است، فناوري هاي
نوین امروز در عرصه هاي مختلف ورود کرده است و از این رو ساختار یک مجموعه هوشمند باید با تغییرات تحولی خود را تنظیم کند
تا عقب نیفتد، اگر ما تغییرات را ایجاد نکنیم حوزه فرهنگ و هنر از تحولات جدید عقب می ماند و از این رو در برنامه هاي تحولی ما

 
چابک سازي ساختاري متناسب با فناوري هاي نوین دیده شده است و امیدواریم در این حوزه اتفاقات خوبی رخ دهد. 

اسماعیلی تاکید کرد: در حال حاضر یکی از اولویت هاي ما آماده سازي همین برنامه تحولی است که پیش از حضور بنده در این
وزارتخانه مجموعه قبل کار را آغاز کرده بود و خوشبختانه در حوزه دیجیتال کار هاي خوبی را انجام داده بودند، البته نواقصی هم
وجود دارد که برطرف می کنیم و هدف ارتقاء ساختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است و به همین منظور هم افزا با برنامه هاي

 
قبلی به پیش می رویم. 

وي یادآور شد: در حال حاضر به دنبال تغییرات ساختاري در مدیریت ادارات کل استانی هستیم، در مجلس شوراي اسلامی خیلی از
نمایندگان به موضوع ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی اشاره داشتند، البته سهم حوزه فرهنگ و هنر از نظر بودجه مناسب نیست، به

 
همین منظور برخی از ادارات کل ما در شهر هاي مختلف کشور با حداقل نیرو و بودجه کم اداره می شود. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: بخش عمده اي از فعالیت هاي ما به صورت سامانه اي جلو رفته و سعی ما براین است



 
این مسیر را با کمترین هزینه طی کنیم و عدالت در حزوه فرهنگ و هنر اجرا شود. 

 
جشنواره ها محلی براي دیده شدن هنرمندان و رشد حوزه فرهنگ و هنر است 

اسماعیلی در مورد اینکه آیا جشنواره ها به علت هزینه هاي گزاف حذف می شوند، گفت: جشنواره فلسفه و ماهیتش این نیست که به
خاطر هزینه بخواهیم با آن اینگونه برخورد کنیم، بسیاري از جشنواره ها محلی براي دیده شدن هنرمندان و رشد حوزه فرهنگ و هنر
است، بنده با این نظر مخالف هستم، اینکه تغییرات یا ادغام هایی در جشنواره ها صورت بگیرد منطقی است، اما تعطیلی نخواهیم

 
داشت، با تغییرات و ادغام ها اسراف مالی کم می شود، اما در عین حال کار هاي فرهنگی هنري به خوبی پیش می رود. 

وي بالا بردن کیفیت جشنواره ها را یکی از برنامه هاي این دوره وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و به منظور گسترش فرهنگ و هنر و

 
به مثابه یک فرصت براي این حوزه قلمداد کرد. 

 
باید به سمت ملی شدن صنعت نشر برویم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص امکان تعدیل قیمت کاغذ گفت: باید به سمت ملی شدن صنعت نشر برویم، در حال حاضر
بیش از 90 درصد اقلام ما از جمله کاغذ، فیلم و زینک، جوهر و دستگاه هاي تکثیر و دیجیتال وارداتی است، ما می توانیم جلوي تورم
این اقلام را بگیریم و اگر ملی سازي صنعت نشر رخ دهد و در داخل کشور بخشی از این فضا را با وزارت صمت، شرکت هاي دانش
بنیان و استارتاپ ها ایجاد کنیم به ثبات خواهیم رسید و از نوسان ها جلوگیري می شود، در حال حاضر اگر با این شرایط به پیش

 
برویم در ماه هاي آینده در این حوزه از جمله کاغذ با مشکل روبرو خواهیم بود. 

اسماعیلی از گلایه برخی از فعالان عرصه چاپ مبنی بر سخت گیري هاي قوانین و آئین نامه ها خبر داد و گفت: بخش عمده اي از
مشکلات در آئین نامه ها و قوانین است، ما آنچه را به آئین نامه ها مربوط می شود حل خواهیم کرد و آنچه در حوزه قوانین باشد را

 
نیز با اعضاي کمیسیون فرهنگی مجلس در میان گذاشته و بررسی و در صدد رفع آن ها تلاش خواهیم کرد. 

 
آرایش ما در حوزه رسانه منفعل است 

وي در رابطه با مهم ترین نیاز امروز رسانه ها تصریح کرد: یکی از حوزه هایی که بنده خیلی در آن کار کردم حوزه رسانه بوده است. از
این رو در این حوزه به عنوان کارشناس رسانه حرف می زنم، آرایش ما در حوزه رسانه منفعل است، وقتی هشتگ ها و ترند ها را در
رسانه ها می بینیم ضعف رسانه اي ما دیده می شود، رهبر معظم انقلاب در جلسه تنفیذ به آرایش رسانه اي اشاره کردند و ما باید در
این حوزه آموزش و تربیت نیروي انسانی و استفاده از فناوري هاي نوین را در دستور کار قرار دهیم. درواقع آرایش رسانه اي ما از

 
رویکرد پدافندي به رویکرد آفندي تغییر کند. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: در امر رسانه باید فضاي رشد به جوانان بدهیم، فعالان ما در حوزه رسانه نسبت به همسایگان
بالاتر هستند، ولی نسبت به تراز جهانی ضعف هایی داریم، بعضی از خبرنگاران و عکاسان ما درآمد بسیار پایین دارند و باید از جامعه

 
رسانه اي دفاع کرد. 

اسماعیلی در رابطه با اینکه فرهنگ و هنر سیاست زده است، خاطرنشان کرد: بخشی از فرهنگ و هنر سیاست زده است، گاهی در
انتخابات و فضا هاي سیاسی شاهد این موضوع هستیم، اینکه گاهی حس می کنیم که استفاده ابزاري از اهالی فرهنگ و هنر می شود



 
خوب نیست، زیرا اصحاب فرهنگ و هنر گرامی هستند و باید به آن ها احترام گذاشت. 

 
برنامه هاي جدید نیازمند نیرو هاي تازه نفس است 

وي در رابطه با تغییر معاونان و مدیران این وزارتخانه نیز افزود: ما جلساتی را با معاونان و مدیران فعلی داشته ایم، برخی از مدیران از
خستگی و فشار هایی که در چهارسال گذشته داشتند صحبت کردند و خودشان داوطلب براي رفتن هستند، اما ما از همکاري آن ها
استقبال می کنیم، البته برنامه جدید نیاز به افراد جدید هم دارد، در این میان برخی از مدیران فعلی با این برنامه ها همراه هستند و

 
از سایرین نیز خواسته ایم تا لحظه اي که هستند حداکثر تلاش خود را بکنند. 

 
موسیقی گوش می کنم و فیلم زیاد می بینم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به این سوال که آیا شما موسیقی گوش می دهید گفت: بله موسیقی بخشی از سبک زندگی
همه ما است، اغلب در ماشین گوش می کنم و حتی چندي پیش به دنبال یک موسیقی نوستالوژیک از استاد قره باغی بودم که به

 
سختی آن را پیدا کردم. البته خواننده هاي جوان ما نیز بسیار توانا و خلاق هستند. 

اسماعیلی در مورد آخرین فیلمی که دیده بود گفت: من فیلم زیاد می بینم، چون در صداوسیما هم مدیرکل نظارت بودم بسیار فیلم
نگاه می کردم، البته سینما به خاطر اپیدمی کرونا با محدودیت ها و تعطیلی هایی همراه بود و سعی کردم در این شرایط سخت از

 
طریق پلتفرم ها فیلم ببینم و آخرین فیلم سینمایی که دیدم فیلم آقاي مجید مجیدي بود. 

 
یکی از برنامه هاي ما تقویت حوزه پویانمایی است 

وي خاطرنشان کرد: البته به همراه فرزند خود انیمیشن هم نگاه می کنم و یکی از برنامه هاي ما در حوزه پویانمایی است و به دنبال

 
تقویت و حمایت از این حوزه هستیم. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مورد رابطه خود با کتاب و شعر تصریح کرد: آخرین کتاب بنده هفته پیش براي چاپ آماده شد و با
کمک مجموعه همکارانم در چاپ دانشگاه تهران کار به پیش رفته است، به حوزه شعر نیز علاقمند هستم و حتی عموي بنده یکی از

 
شاعران برجسته منطقه ما است و تندیس ایشان در میدان شهر نصب شده است. 

اسماعیلی همچنین در مورد پیام استاد علی نصیریان به وي گفت: من بلافاصله بعد از این پیام با ایشان تماس گرفتم و ابراز تشکر
کردم، ایشان یکی از شخصیت هاي برجسته هنر کشور ما هستند، ایشان تنها بازمانده از نسل اساتیدي همچون جمشید مشایخی،
عزت االله انتظامی، داوود رشیدي، محمدعلی کشاورز هستند که باید از حضورشان بیشتر بهره ببریم که متاسفانه کرونا امکان دیدار

حضوري با ایشان را محقق نکرد.



نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان افتتاح می شود

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/06/12

وزیر نفت گفت: اولین ردیف شیرین سازي فاز 14 پارس جنوبی در فصل زمستان به بهره برداري خواهد رسید تا به کمک
شبکه گازي کشور آید.

وزیر نفت گفت: اولین ردیف شیرین سازي فاز 14 پارس جنوبی در فصل زمستان به بهره برداري خواهد رسید تا به کمک شبکه

 
گازي کشور آید. 

جواد اوجی وزیر نفت امروز پس از بازدید از بخش فراساحل و
طرح هاي در حال تکمیل میدان گازي پارس جنوبی از جمله
پالایشگاه فاز 14 در جمع خبرنگاران، بیان کرد: خدا را شاکرم که
توفیق داد تا اولین سفر کاري ام را در بازدید از منطقه عسلویه
تجربه کنم، در این سفر از مجموعه پالایشگاه هاي گازي، مجتمع
هاي پتروشیمی و سکو هاي بهره برداري پارس جنوبی بازدید

 
داشتیم. 

او تامین سوخت زمستانی را از مهمترین دغدغه هاي وزارت نفت در سال کنونی برشمرد و ادامه داد: بیش از 700 میلیون مترمکعب

 
یا به عبارتی 70 درصد گاز مصرفی کشور از استان بوشهر و مجموعه پالایشگاه هاي فاز هاي دریایی پارس جنوبی تامین می شود. 

وزیر نفت با قدردانی از تلاش دست اندرکاران این بخش، افزود: از مجموعه کارکنان صنعت نفت و بخش پیمانکاري که نهایت همکاري

 
و تلاش را انجام دادند، تشکر می کنم. 

اوجی با اشاره به اینکه تعمیرات اساسی بخش خشکی و فراساحل پارس جنوبی رو به اتمام است، گفت: در همین راستا دیشب جلسه
اي با مجموعه مدیران پارس جنوبی در بخش بالادست و پایین دست و در حوزه پتروشیمی برگزار شد و در این جلسه آخرین وضعیت
تعمیرات اساسی انجام شده، طرح هاي در حال اجرا و چالش هاي پیش روي بهره برداري از میدان گازي پارس جنوبی مطرح و

 
بررسی شد. 

 
او عنوان کرد: با تصمیمات گرفته شده در سال کنونی حداکثر بهره برداري و برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی انجام شود. 

وزیر نفت درباره بازدید از پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی نیز بیان کرد: پالایشگاه این طرح، آخرین پالایشگاه زنجیره خشکی پارس

 
جنوبی است که اولین ردیف شیرین سازي آن در فصل زمستان به بهره برداري خواهد رسید و به کمک شبکه گازي کشور می آید. 



 
اوجی گفت: نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان امسال به بهره برداري می رسد. 

او با قدردانی از تلاش دست اندرکاران توسعه این فاز، استاندار و نمایندگان مجلس ادامه داد: دولت سیزدهم دولت مردمی است و تمام

 
دغدغه آن حل مشکل حقوقی و معیشتی است. 

وزیر نفت در مورد اشتغال نیرو هاي بومی در منطقه هم عنوان کرد: الحمداالله گزارش هاي خوبی در این زمینه ارائه شد و کار هاي

 
خوبی انجام شده و تلاش این است توانمندي نیرو هاي بومی افزایش پیدا کند. 

اوجی عصر پنجشنبه در نخستین سفر عملیاتی خود، وارد عسلویه شد و پس از حاضر شدن بر مزار شهداي گمنام عسلویه، طرح هاي

 
گازي و پتروشیمی مستقر در این منطقه را در نشستی با حضور مدیران مربوط در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس بررسی کرد. 

او امروز از طرح هاي پارس جنوبی و پتروشیمی بازدید کرد و ساعاتی دیگر عسلویه را به مقصد تهران ترك می کند.



گام اول طرح محله کارآفرین در محله چاهستانی ها/پیشران شغلی براي

اشتغال مردم محله معرفی شد/ابزار کار متقاضیان کار با پرداخت تسهیلات به

پیشران تامین می شود.

منبع: تابناكشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/06/12

گام اول طرح محله کارآفرین در محله چاهستانی ها/پیشران شغلی براي اشتغال مردم محله معرفی شد/ابزار کار متقاضیان کار با

 
پرداخت تسهیلات به پیشران تامین می شود. 

تابناك-مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان با حضور در مسجد چهارده معصوم محله چاهستانی ها اولین پروژه راه اندازي

 
اشتغال در ذیل طرح محله کارآفرین را کلید زد. 

به گزارش تابناك هرمزگان هادي ابراهیمی، با حضور در مسجد
14 معصوم محله چاهستانی ها که یکی از محلات حاشیه اي و
محروم شهر بندرعباس است گام اول را براي ایجاد شغل در این

 
محله برداشت. 

وي در این نشست یکی از راهبران و پیشران هاي شغلی موفق
استان که هم ثبت اختراع و هم توان تولید با هدف توسعه کسب
و کارها و تسري آن به محلات محروم را دارد به همراه برد و با
این اقدام اولین شبکه اشتغالزایی ذیل طرح محلات کارآفرین که

 
محور اجراي آن در مساجد است تشکیل شد. 

بدین ترتیب کانون هاي فعال در مسجد 14 معصوم محله چاهستانی ها اعم از قرارگاه تحول محله، دفتر تسهیل گري محله و ... با
نظارت جبهه فرهنگی انقلاب استان و اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان افراد جویاي کار و بیکار را شناسایی کرده و به راهبر
شغلی اي که براي کارآفرینی در این محله در نظر گرفته شده است معرفی می شود و پس از آموزش هاي لازم کار تولید محصول در

 
منزل افراد آغاز می شود. 

طرحی که قرار است در محله چاهستانی ها منجر به ایجاد اشتغال براي مردم این محله شود تولید وایر شمع براي خودروهاي داخلی
است که تکنولوژي و توان علمی و اجرایی آن توسط یکی از نخبگان استان بومی سازي و تجاري سازي شده است و هم اکنون این

 
ظرفیت وجود دارد با توجه به ظرفیت بازار، تولید آن با آموزش هاي لازم در سطح محلات و کارگاه هاي کوچک انجام شود. 

هادي ابراهیمی مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی هرمزگان در این نشست اظهار داشت: متاسفانه در طرح هاي اشتغالزایی در محلات
محروم به دلیل کارهاي بدون مطالعه و بدون در نظرگرفتن بازار فروش توسط برخی نهادها انجام شده است شاهد شکست بوده ایم و

 
این امر موجب شده است که اعتماد مردم به طرح هاي اشتغالزایی کاهش پیدا کند. 

وي افزود: به دلیل عدم وجود اعتماد در این امر خود شخصا وارد این حیطه شده ام و در محلات حاضر می شوم تا در این راستا
اعتماد سازي انجام شود. 



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان تاکید کرد: قرارگاه کارآفرینی اي که در مسجد 14 معصوم محله چاهستانی ها تشکیل

 
شده است کار کاریابی براي 5 محله مجاور خود را نیز انجام خواهد داد. 

وي خاطرنشان کرد: در این طرح عرضه و تقاضا کنترل خواهد شد و بر اساس تقاضا و نیاز بازار تولید انجام خواهد شد تا از لحاظ

 
اقتصادي مشکلی براي افراد شاغل و سرمایه گذار و پیشران شغلی به وجود نیاید. 

ابراهیمی تاکید کرد: ابزار مورد نیاز براي افرادي که در این طرح مشغول کار می شوند از طریق ارائه تسهیلات قرض الحسنه به
پیشران تامین خواهد شد.



استانداري براي بوشهر انتخاب شود که بتواند ظرفیت ها را فعال کند

منبع: ایسناشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/06/12

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر گفت: استانداري انتخاب شود که بتواند ظرفیت هاي این استان زرخیز و
دارالحماسه را فعال کند، به مردم و جوانان هر چه تمام تر خدمت کند و زمینه هاي مناسب پیشرفت همه جانبه و شایسته

این استان فراهم آورد.

آیت االله غلامعلی صفایی بوشهري در پیام آدینه این هفته
با تسلیت سالروز شهادت امام سجاد علیه السلام، اظهار
کرد: آن امام بزرگوار در سخت ترین برهه تاریخ به امامت
رسید زمانی که فاجعه کربلا رخ داده و اسلام از دو جهت
سیاسی و فرهنگی دچار انحراف، تحریف و بحران شده بود.
در این شرایط امام سجاد علیه السلام با عملکرد خاص خود

 
بار دیگر اسلام را احیا و جامعه اسلامی را بازسازي کرد. 

وي ادامه داد: اثر آسمانی و ماندگار آن حضرت «صحیفه
سجادیه» است که کتاب تمام نماي معارف عرشی الهی

 
است. 

امام جمعه بوشهر با گرامیداشت دوازدهم شهریور سال گشت شهادت رئیسعلی دلواري، تصریح کرد: آن شهید به همگان درس اسلام

 
خواهی، وطن دوستی، استعمارستیزي، بصیرت، دلاوري، مقاومت، شجاعت و شهادت طلبی آموخت. 

صفایی بوشهري با اشاره به اینکه جریان استعمار و نفوذ موجب شهادت آن دلاور مرد شد، عنوان کرد: وي با تمام وجود در خدمت

 
حراست و حفاظت از هویت دینی و ملی این سرزمین قرار داشت و باعث شکست سخت استعمار پیر انگلیس شد. 

وي با قدردانی از تلاشگران حوزه سلامت و پزشکی در زمینه پیشگیري و درمان بیماري کرونا و پاسداشت یاد شهداي سلامت و
درگذشتگان کرونا، از همگان به ویژه مسئولان، خدمت به بیماران و درمان آنان و از همه مردم مراعات شیوه نامه هاي بهداشتی را

 
درخواست کرد. 

امام جمعه بوشهر سپس با بیان اینکه استان بوشهر در تمامی عرصه هاي پیشرفت داراي توانمندي هاي فراوانی است، خاطرنشان کرد:
این استان مردمی بسیار ارجمند و گرامی و تاریخی پرشکوه دارد، به همین علت باید به این استان ارزشمند و این مردم ارجمند به
ویژه جوانان غیور و با دانش توجه ویژه شود و استانداري انتخاب شود که بتواند ظرفیت هاي این استان زرخیز و دارالحماسه را فعال

 
کند، به مردم و جوانان هر چه تمام تر خدمت کند و زمینه هاي مناسب پیشرفت همه جانبه و شایسته این استان فراهم آورد. 

صفایی بوشهري گفت: از شاخص هاي استاندار این استان، بدون تعیین مصداق که همواره روش بنده اینچنین بوده و خواهد بود، می



 
توان به مومن، با تقوا و اخلاق مدار و انقلابی و ولایتمدار بودن اشاره کرد. 

وي براي تعیین استاندار بوشهر یادآور شد: داشتن آشنایی کامل با ظرفیت هاي آمایشی استان (حوزه هاي نفت، گاز، پتروشیمی و
صنایع تبدیلی آن، انرژي هسته اي و مراکز اقماري دانش بنیان آن، شیلات، کشاورزي، تجارت، گردشگري مقاومت و فرهنگ محور،
اقتصاد دریا پایه و کرانه اي، منابع انسانی جوان و کارآمد و ...) و داراي برنامه و راهکارهاي اجرایی پیشرفت آفرین دانش بنیان، مردمی
و مردم دار بودن، توجه ویژه به جوانان و جوان باور بودن، داشتن قدرت بالا در عرصه جذب اعتبارات ملی به استان، حل مشکلات
معیشتی و فقر، توانمند در ایجاد اشتغال پایدار، عدالت خواه و فساد ستیز، داشتن توان مدیریت و تجربه لازم و کافی در این عرصه،
دارا بودن توان بالاي فعالیت و دلسوزي کافی، ایجاد توسعه متوازن ورزش و موضوعات فرهنگی در جغرافیاي استان و حمایت از
نهادهاي فرهنگی، هنري و ورزشی، حمایت جدي از نیروهاي بومی در تمامی عرصه هاي اشتغال، سرمایه گذاري، مسئولیت بخشی و

 
به کارگیري و بومی و از فرزندان این استان ولایتمدار و حماسی بودن از جمله ویژگی هاي یک استاندار است. 

انتهاي پیام



گروه جهادي قاسم بن الحسن (ع) متشکل از جهادگران دانشگاه هاي کرج

آغاز به کار کرد

منبع: دانشجوشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/06/12

حسین قنواتی، عضو هیئت امناي گروه جهادي قاسم بن الحسن (ع) در گفتگو با خبرنگار استان هاي خبرگزاري دانشجو، با
اشاره به اینکه این گروه جهادي با مشارکت فعالان انجمن هاي اسلامی دانشگاه هاي مختلف کرج تشکیل شده، اظهار کرد:

باتوجه به آسیب شناسی طرح هاي قبلی که توسط گروه هاي جهادي انجام می شد، تصمیم ...

حسین قنواتی، عضو هیئت امناي گروه جهادي قاسم بن
الحسن (ع) در گفتگو با خبرنگار استان هاي خبرگزاري
دانشجو، با اشاره به اینکه این گروه جهادي با مشارکت
فعالان انجمن هاي اسلامی دانشگاه هاي مختلف کرج
تشکیل شده، اظهار کرد: باتوجه به آسیب شناسی طرح
هاي قبلی که توسط گروه هاي جهادي انجام می شد،
تصمیم گرفتیم طرحی به صورت بلندمدت و مستمر برنامه

 
ریزي کنیم. 

قنواتی گفت: اولین منطقه هدف ما در شهر قدس برنامه ریزي شده که اکثر مردم در این منطقه گرفتار آسیب هاي اجتماعی فراوان

 
هستند. 

عضو هیئت امناي گروه جهادي قاسم بن الحسن (ع) افزود: براي برگزاري اردوي جهادي در این منطقه به سه گروه جهادگران

 
جهادگران پزشک، آموزشی و اشتغال زایی نیاز داریم. 

وي تصریح کرد: اولین اقدام ما تهیه لوازم التحریر براي دانش آموزان این منطقه است و براي آینده نیز در حال برنامه ریزي براي انجام
اقدامات جهادي هستیم.



اظهار ارادت مردم به اهل بیت، روز به روز بیشتر می شود/ مشعل گاز به زودي

در سیستان روشن می شود/ احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري

خواهیم کرد/ ایجاد و فعال کردن ظرفیت نیروگاه هاي بادي و ...

منبع: ریاست جمهوريشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/06/12

آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور
سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با

صفایی به صورت سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم ...

 
آیت االله رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل: 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس
ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و
بسیار بابرکت است که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود.
همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و

 
شعور حسینی در مردم افزون شود. 

دکتر رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت
دنبال کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار
دادیم. قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به
استان نیز از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و

 
آخرین وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

آیت االله رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود،
اعتماد داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها،
راهکارهایی کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و

 
حفر چاه هاي عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 



همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

آیت االله رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و
اظهار داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات

 
و سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

دکتر رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم
گسترش فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی

 
فرمان امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد،
افزود: با همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد
شد. باید شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در

 
گرو وحدت و انسجام است. 

شناسه خبر: 130950



نماینده مجلس: هرگونه سرمایه گذاري در دامغان همه جانبه حمایت می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/06/12

سمنان-ایرنا- نماینده مردم دامغان در مجلس شوراي اسلامی گفت: همه مسوولان دامغان از سرمایه گذاري، جذب سرمایه و
ایجاد اشتغال پایدار حمایت و فرش قرمز زیر پاي سرمایه گذار پهن می کنند.

سمنان-ایرنا- نماینده مردم دامغان در مجلس شوراي
اسلامی گفت: همه مسوولان دامغان از سرمایه گذاري،
جذب سرمایه و ایجاد اشتغال پایدار حمایت و فرش قرمز

 
زیر پاي سرمایه گذار پهن می کنند. 

به گزارش ایرنا، علی اکبر علیزاده در سخنرانی در نماز
جمعه دامغان در مصلاي امام خمینی (ره) این شهر گفت:
چرخ هاي توسعه امروز در دامغان به راه افتاده و سرعت
گرفته است که باید با همراهی مردم و سرمایه داران این

 
امر تداوم داشته باشد. 

وي افزود: سال 99 میزان واحدهاي تولیدي ایجاد شده در شهرك هاي صنعتی دامغان به اندازه پنج سال گذشته بود و یکهزار و سه

 
شغل پایدار با سرمایه گذاري 30 هزار میلیارد ریال ایجاد شد. 

علیزاده ادامه داد: این امر نیاز به تداوم دارد و سرمایه ها باید به سمت سرمایه گذاري و ایجاد واحدهاي کوچک و بزرگ حرکت کند و

 
سرمایه گذاران، توسعه همه جانبه را تکلیف بدانند تا شاهد رونق شهر باشیم. 

وي به افزایش ازدواج و کاهش طلاق در دامغان اشاره کرد و افزود: به ازاي هر 2.7 ازدواج در کشور یک طلاق ثبت می شود که این
آمار در استان سه و در شهرستان دامغان 4.8 است که با توجه به این آمار، کمترین میزان طلاق در استان سمنان، متعلق به دامغان

 
است. 

علیزاده خاطر نشان کرد: میزان ازدواج سال گذشته در کشور 4.4 درصد افزایش داشت که در این زمینه نیز، دامغان با افزایش 14

 
درصدي ازدواج روبرو بوده است. 

وي همچنین به روند رشد جمعیت اشاره کرد و گفت: میزان رشد جمعیت در کشور 1.1 درصد است که این امر می تواند نگران کننده

 
باشد. 

نماینده مردم دامغان در مجلس شوراي اسلامی گفت: وظیفه همه مسوولان فراهم کردن زمینه اشتغال، مسکن و رونق اقتصادي است
که همه ما در حد توان باید به این وظیفه خود عمل کنیم. 



 
برچسب ها 

 
- توسعه ایران 

 
- طلاق 

 
- نرخ رشد جمعیت 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- تعاونی 

 
- اشتغال زایی 

 
- نماینده مجلس شوراي اسلامی 

 
- سرمایه گذاري 

 
- دامغان 

 
- ازدواج ساده 

- علی اکبر علیزاده



بردن سیمان به بورس بهترین کار ممکن است!

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/06/12

یک کارشناس حوزه کار با تاکید بر پرداخت وام هاي ودیعه مسکن به کارگران، بردن سیمان به بورس در شرایط حاضر را
اقدامی موثر دانست و گفت: اگر بازار به ثبات برسد و نرخ مصالح منطقی شود، قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت

و ساز رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند. نوشته بردن سیمان ...

یک کارشناس حوزه کار با تاکید بر پرداخت وام هاي ودیعه مسکن به کارگران، بردن سیمان به بورس در شرایط حاضر را
اقدامی موثر دانست و گفت: اگر بازار به ثبات برسد و نرخ مصالح منطقی شود، قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت و ساز

 
رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند. 

به گزارش جهان صنعت نیوز:   حمید حاج اسماعیلی  اظهار کرد: پرداخت وام ودیعه مسکن یکی از راهکارهاي موثر براي تقویت
قدرت خرید یا اجاره مسکن کارگران است که خوشبختانه از سال گذشته به جهت حمایت از خانوارها و اقشار ضعیف پرداخت آن در

 
دستور کار قرار گرفت و امسال نیز ادامه دارد. 

وي افزود: در شرایطی که دستمزدها کفاف اجاره بهاي کارگران را نمی دهد، پرداخت وام هاي ودیعه مسکن در افزایش قدرت معیشت

 
و کاهش هزینه هاي زندگی کارگران اثر گذار است. 

این فعال حوزه کار ادامه داد: اگر سیاستگذاري ها در حوزه مسکن موفقیت لازم را داشت امروز رشد بیش از 50 درصدي مسکن و

 
افزایش هزینه هاي اجاره بها و فشار بر خانوارهاي کارگري را شاهد نبودیم. 

به گفته حاج اسماعیلی با وجود آن که ظرفیت هاي زیادي به لحاظ اقتصادي و اشتغال در بازار مسکن وجود دارد آنطور که باید از

 
فرصت هاي موجود براي رونق بازار مسکن و به دنبال آن فعال کردن شغل هاي مرتبط با آن استفاده نکرده ایم. 

وي در عین حال بر لزوم ثبات در بازار مسکن و همچنین تثبیت نرخ مصالح تاکید و خاطرنشان کرد: دولت باید تلاش کند که ثبات
در بازار به وجود آید، اگر این اتفاق بیفتد قیمت مصالح منطقی می شود و به دنبال آن قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت

 
و ساز رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند. 

این کارشناس اشاره اي هم به بردن مصالح به ویژه سیمان در بورس کرد و با بیان اینکه دلالان مانع توزیع صحیح مصالح در بازار می
شوند، گفت:به طور حتم بورس، مسیري است که هم به لحاظ قیمت هم به لحاظ توزیع خیلی تاثیر دارد چون در حال حاضر هم در
بحث قیمت هم در توزیع دچار مشکل هستیم بنابر این تا زمانی که شرایط در بازار مصالح ساختمانی سخت باشد، بورس شرایط

 
بهتري است. 

حاج اسماعیلی در توضیح مزایاي ورود سیمان به بورس اظهار کرد: با توجه به آنکه در بورس هم عرضه به صورت منطقی انجام می



شود و هم قیمتها منطقی است، بردن سیمان در بورس بهترین کار ممکن است؛ اگر بازار آزاد باشد نمی توانیم دلالان و واسطه ها را

 
حذف کنیم. به هرحال کسانی هستند که احتکار می کنند و اجازه نمی دهند مصالح به درستی توزیع شود. 

وي گفت: اگرچه بورس راهکار مناسبی است ولی ما نباید همیشه چشممان به بورس باشد و همه چیز را از کانال مشخص توزیع کنیم

 
بلکه دولت باید تلاش کند که ثبات در بازار ایجاد شود. اگر بازار به ثبات برسد، بیشتر مشکلات حل می شود. 

 
 -
-



معضل حاشیه نشینی و تجانس فرهنگی

منبع: نسیمشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/06/12

افزایش قیمت خرید و فروش مسکن، مهاجرت و بهره مندي از امکانات سبب گسترش پدیده حاشیه نشینی شده است؛ اما
تجانس فرهنگی در مناطق حاشیه نشین یکی از اصلی ترین دلایل افزایش آسیب هاي اجتماعی است.

افزایش قیمت خرید و فروش مسکن، مهاجرت و بهره مندي از امکانات سبب گسترش پدیده حاشیه نشینی شده است؛ اما

 
تجانس فرهنگی در مناطق حاشیه نشین یکی از اصلی ترین دلایل افزایش آسیب هاي اجتماعی است. 

حاشیه نشینی یکی از معضل هایی است که ذیل پدیده اي به نام
آسیب هاي اجتماعی قرار می گیرد و یکی از موضوعات مهمی
است که در بستر شهرهاي مدرن بروز می کند و به نوعی زمینه
ساز ایجاد سایر آسیب هاي اجتماعی را هم فراهم می سازد اما
یکی از نکات مهم که سبب افزایش حاشیه نشینی می شود؛

 
مهاجرت است. 

متأسفانه مسائل اقتصادي و افزایش قیمت مسکن عمده ترین
دلیل افزایش حاشیه نشینی است، براي مثال در پایتخت سال هاست که اسب قیمت رهن و اجاره خانه به تاخت رو به جلو حرکت می
کند و همین موضوع موجب شده که بسیاري از شهروندان به علت ناتوانی در پرداخت اجاره بها و همچنین خرید مجبور به سکونت و
سرمایه گذاري در شهرك هاي اقماري همچون پرند و پردیس شده اند؛ مهاجرت روز افزون تهرانی ها به این شهرك هاي تازه تأسیس

 
و آمار بالاي خرید و فروش و اجاره موجب گسترش و توسعه روز افزون و افزایش ساخت و سازها در آنها شده است. 

پرند و پردیس از جمله شهرهاي حاشیه تهران هستند که در طول سال هاي اخیر با مهاجرت بسیاري همراه بوده اند ساخت و ساز در
این شهرها به قدري افزایش یافته است که جمعیت شهر پرند به بیش از 250 هزار نفر و در شهر پردیس به بیش از 400 هزار نفر
افزایش یافته است این در حالی است که به عقیده بسیاري از کارشناسان شهري توسعه این حاشیه ها می تواند تهدید جدي براي
کلان شهر تهران به همراه داشته باشد؛ مناطقی که در گذشته نه چندان دور رغبتی براي سکونت در آن وجود نداشت اکنون سکونت
گاه دائمی بسیاري از مردم شده است که تمام تلاششان براي ماندن در پایتخت است می پرسید چرا؟ مشخص است که جواب این
سوال به توزیع ناعادلانه خدمات اجتماعی در شهرها و روستاهاي کوچک باز می گردد در حالی که همین شهرك ها هم با کمبود

 
امکانات و آسیب هاي اجتماعی فراوانی رو به رو هستند. 

 
اثرات موقعیت جغرافیایی شهرك ها در افزایش آسیب هاي اجتماعی 

اما همانطور که گفته شد مهاجرت از روستا و شهرهاي کوچک یکی از دلایل رشد مناطق حاشیه نشین به خصوص در شهرك هاي نام
برده شده در بیخ گوش پایتخت است اما اگر دقیق تر به آسیب هاي اجتماعی موجود در این شهرك ها نگاه کنیم تفاوت خاصی را به
وضوح احساس خواهیم کرد که ناشی از موقعیت جغرافیایی ساخت و ساز این شهرك هاست براي مثال شهرك پردیس به دلیل



قرارگیري در منطقه اي خوش آب و هوا و نزدیکی به رودهن و بومهن با آسیب هاي اجتماعی متفاوت تري نسبت به پرند که در
نزدیکی رباط کریم قرار دارد مواجهه است؛ به بیان دیگر هرچه بافت فرهنگی، اجتماعی و ذهنی شهر و مناطق حاشیه نشین با یکدیگر

 
متفاوت تر باشند احتمال بروز آسیب هاي اجتماعی هم بیشتر خواهد شد. 

هنگامی که بافت یک شهر از نظر مذهبی، فرهنگی و قومی بسیار متفاوت باشد نوعی از بی سازمانی اجتماعی به وجود می آید که
منجر به آسیب هاي اجتماعی می شود؛ حتماً شما هم به خاطر دارید که در قدیم به دلیل اینکه مهاجرت از شهرها و روستاهاي
کوچک تا به این اندازه افزایش نیافته بود افراد ساکن در یک محله یکدیگر را به خوبی می شناختند و به نوعی این مسئله سبب
کاهش بروز آسیب هاي اجتماعی از جمله اعتیاد، دزدي، فساد، طلاق و سایر بزه هاي اجتماعی می شد؛ اما طبیعی است که افزایش
ساخت و ساز مسکن هایی با قیمت ارزان تر در نزدیکی پایتخت فرصتی را براي افرادي فراهم می کند که حاضرند تمام زندگی خود را
در شهرها و روستاهاي کوچک به امید بهره مندي از امکانات و فرصت اشتغال از دست داده و رهسپار پایتخت شوند؛ این جاست که به
خوبی مشاهده می شود که آسیب هاي اجتماعی مانند یک چرخ دنده به یکدیگر متصل هستند و حل یکی از آنها وابسته به تعمیر

 
چرخ دنده دیگري است. 

 
وقتی تجانس فرهنگی عامل بزه اجتماعی می شود 

امان االله قرایی مقدم، جامعه شناس و استاد دانشگاه در خصوص تأثیر موقعیت جغرافیایی در شهرك هاي پرند و پردیس گفت: اصولاً
از لحاظ جامعه شناسی شهري که ما از آن با عنوان بوم شناسی یاد می کنیم، رابطه محیط زندگی با افراد آن جامعه یک رابطه متقابل

 
است به این ترتیب که بین محیط زندگی با فرهنگ، وضعیت اقتصادي و اجتماعی یک رابطه مستقیم وجود دارد. 

این جامعه شناس اظهار کرد: در حال حاضر شما در هر گوشه از پایتخت که سکونت داشته باشید آن محیط با وضعیت اقتصادي،
خانوادگی و شخصیتی شما هماهنگ است اما به محض اینکه اقتصاد شما بالاتر یا پایین تر برود مجبور به انتقال سکونت هستید
بنابراین مسائل اقتصادي یکی از مسائل مهمی است که سبب تبادل جا به جایی در پایتخت می شود این به معنی مهاجرت است که

 
خود یکی از عوامل گسترش آسیب هاي اجتماعی است. 

قرایی مقدم با اشاره به اینکه همین مسئله در شهرهایی مانند اصفهان شیراز و مشهد هم وجود دارد بیان کرد: اصولاً حاشیه نشینی و
مهاجر پذیري رابطه متقابلی با جرم دارد اما این جرم بسته به فرهنگ مردم ساکن در آن رابطه دیگري دارد براي مثال در این دو

 
شهرك نام برده شده اگر این افراد از یک استان بخصوصی آمده باشند نوع جرایم شکل گرفته متفاوت است. 

این جامعه شناس و استاد دانشگاه عنوان کرد: تجانس فرهنگی یکی از عواملی است که سبب بزه اجتماعی می شود و در این شهرك
ها هم وجود دارد؛ به بیان دیگري زمانی که از همه فرهنگ ها و شهرهاي بزرگ و کوچک یک جا و در کنار همدیگر جمع می شوند
آن زمان است که افراد ترسی از شناخته شدن ندارند و تضادهاي فرهنگی خود را نمایان خواهند کرد بنابراین طبیعی است که در

 
چنین موقعیتی آسیب هاي اجتماعی رو به افزایش خواهد رفت. 

قرایی مقدم تصریح کرد: اگر بخواهیم به عواملی که سبب افزایش آسیب هاي اجتماعی در مناطق حاشیه نشین می شوند اشاره کنیم
باید بگوییم ازدیاد رفت و آمد، افزایش عبور و مرور، مهاجرت و تفاوت هاي بسیار زیاد در فرهنگ سبب افزایش آسیب هاي اجتماعی

 
خواهد شد. 

وي در پاسخ به این پرسش که زمینه ساخت اجتماعی شهرهاي جدید چیست گفت: متأسفانه در حال حاضر افراد یک جامعه به نوعی



بی هویت شده اند به بیان دیگر هر کس در لاك خودش است و از دیگري خبري ندارد طبیعی است که در چنین وضعیتی افراد مجرم
موقعیت را براي انجام بسیاري از آسیب هاي اجتماعی فراهم می بینند به همین دلیل باید در این زمینه آموزش هاي مناسبی صورت

 
گیرد. 

این جامعه شناس خاطر نشان کرد: تقویت مناطق حاشیه نشین و شهرها و روستاهاي کوچک همچنین مهاجرت معکوس سبب
کاهش آسیب هاي اجتماعی خواهد شد البته در کنار پرداختن به این مسائل مهم آموزش هاي شهروندي همزمان با تقویت زیرساخت

هاي اقتصادي، معیشتی، شهري و محیط زیستی می تواند کمک کننده باشد.



پرداخت وام سه میلیارد ریالی به زنان روستایی در فارس

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/06/12

مدیر سازمان تعاون روستایی فارس از پرداخت وام سه میلیارد ریالی به زنان روستایی استان خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، هدایت االله رحیمی مدیر سازمان تعاون روستایی
فارس تاکید کرد: کارآفرینی در مناطق روستایی، به ویژه
در بین زنان روستایی می تواند برطرف کننده بسیاري از

 
چالش ها از جمله بیکاري باشد. 

او افزود: با امضاء تفاهم نامه اي با دفتر امور بانوان
استانداري وام سه میلیارد ریالی در قالب وام قرض الحسنه

روستایی (اشتغالزایی) با معرفی اعضاء شرکت هاي زنان روستایی به استانداري و بر اساس نوع کارآفرینی، اختصاص و به هر عضو بین

 
50 تا 100 میلیون ریال از طریق بانک ملی پرداخت شد. 

به گفته مدیر سازمان تعاون روستایی فارس، همچنین با انعقاد تفاهم نامه اي بین اتحادیه زنان روستایی فارس و کمیته امداد امام

 
خمینی، زنان کارآفرین روستایی عضو شرکت هاي تحت پوشش می توانند وام بدون سود از کمیته امداد دریافت کنند. 

رحیمی ادامه داد: زنان روستایی نقش اساسی در ابعاد مختلف اقتصاد روستایی اعم از تولید مواد غذایی، فرهنگی و معنوي ایفا می
کنند و یکی از بهترین راهکار هاي مناسب در هم افزایی مهارت هاي زنان روستایی، عضویت در شرکت هاي تعاون روستایی زنان

 
است. در همین راستا درگاه هاي فروش محصولات تولیدي بانوان در دیجی کالا و با سلام ایجاد شد. 

او افزود: اتحادیه زنان روستایی فارس با بیش از 4500 نفر عضو از سال 1398 در قالب تشکل فعال در استان شروع به فعالیت کرده و

 
اقدامات موثري در مدیریت اشتغال زنان روستایی داشته است. 

رحیمی بیان کرد: در طرح معیشتی زنان روستایی تعداد 8هزار قطعه مرغ بومی 21 روزه با اعتباري بالغ بر یک میلیارد و چهارصد

 
میلیون ریال بین زنان روستایی توزیع شده که به هر خانوار روستایی تعداد 100 مرغ تعلق گرفت. 

این مقام مسئول اجراي طرح معیشتی را در راستاي کمک به اقتصاد خانوداه روستایی ارزیابی و بیان کرد: طی برآورد انجام شده از
سرانه مصرف تخم مرغ در هر خانواده روستایی، نیمی از تخم مرغ هاي تولیدي این طرح می تواند، خانواده روستایی را از تامین و

خرید تخم مرغ خودکفا کند و نیمه دیگرآن براي خوراك هزینه و تداوم داشته باشد.



روستاي جولادك الموت

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/06/12

روستاي جولادك الموت از روستاهاي قدیمی و تاریخی الموت و استان قزوین است که در قسمت جنوبی دره الموت و درست
در خط قبله قلعه حسن صباح و در ارتفاع (...)

روستاي جولادك الموت از روستاهاي قدیمی و تاریخی الموت و استان قزوین است که در قسمت جنوبی دره الموت و درست در

 
خط قبله قلعه حسن صباح و در ارتفاع (...) 

روستاي جولادك الموت از روستاهاي قدیمی و تاریخی الموت و استان قزوین است که در قسمت جنوبی دره الموت و درست در خط
قبله قلعه حسن صباح و در ارتفاع 1800 متري از سطح دریا واقع شده است و حدود چهارگانه آن از سمت شمال به روستاي ترکان و
آفتابدر ؛ از سمت جنوب به روستاي یرك و از مشرق به دره میانن و فیشان و از غرب به روستاي شورستان و جوتان می رسد .این
روستا کوهپایه اي بوده و میزان آب کشاورزي و آشامیدنی آن چندان مطلوب نیست و از طرفی داراي مزرعه هاي وسیعی است که
بعلت کمبود آب بیشتر به صورت دیم کشت می شود ( در واقع کشت می شد) .اما داراي آب آشامیدنی خوب و گوارا یی است که در

 
حقیقت با بهترین اب معدنی هاي ایران برابري می کند . گواراي وجود همه است .انشاءاله! 

 
جولادك 

با توجه به بعد جغرافیایی ، این روستا داراي محله ها و مزارع متنوعی است که داراي اسامی متفاوتی بوده و با گویش خاص محلی
عبارت از جیرمحله (پایین محله )،جویرَِ محله (بالا محله )،اینور محله و آنور محله ( محله هاي شرقی و غربی) و مزارع آن شامل جیر
دشت ( دشت پایین ) ،پس نو ،ارَماز ،خرمن پس ،خرابکند،چابن ،الوبن ،کولکٍ سر،دیمیان ،کلٍ جاري دشت ،کمري سر
،آندست،مُنار،بزم ،ورِگ زمین ،جیراوك،جویراوك،پسین چال ،پسین دري سر ،دوهزار،شالان ،کٌله بن ،آلبالو جنگل ،کله سر، چاکان
،لجنین،خانم چال،سردشت،کنگرخانی ، کبول غار (کبود غار )، سرخانی ، چاشت خوران و مالان پشته است که تماماً کوهستانی و

 
کوهپایه هستند و بصورت دیم و اندکی آبی کشت می شده اند. 

 
در این مطلب می خوانید : 

موقعیت اقتصادیزمانی نه چندان دور از بالاي روستاي ترکان تا ابتداي روستاي یرك تماماً کشت می شد و بوي گندم و فراوانی نعمت
را در تابستان حس می کردي . محصولات این روستا همانند سایر روستاهاي الموت گندم ،جو،نخود ،عدس ،یونجه ،گردو،گیلاس
،آلبالو،زالزالک، گُچ ،انگور ،سنجد ، سفیجات و علوفه براي دام ، و لبنیات و عسل هم که معرف حضور همه است . با توجه به مهاجرت

 
روستاییان کشت مزارع دیگر به ارزوها پیوسته است . 

صنایع دستیصنایع دستی جولادك شامل نمد زنی ،توري بافی ،جاجیم بافی ،جوراب پشمی و شالگردن که بیشتر براي مصارف داخلی

 
تولید می شود . 

 
  



 
  

سادگی و ابراز محبت ، مهمان نوازي و سخت کوشی از ویژه گیهاي کلیه مردم ایران و الموت و بخصوص مردم جولادك است .روایت
می کنند که این روستا به همراه روستاهاي مجاور در زمان علویان مازندران به خاندان امامزادگان سید محمود و سید اسمائیل از
فرزندان برهان الدین (امامزاده سپهسالار خوشکچال )هبه شده اند و براي ارتباط بیشتر با سادات محترم افتابدر سه خانواده از افتابدر
به روستاهاي جولادك و ترکان و فیشان هجرت نموده اند تا پیوند خویشاوندي و ابدي بین آنان برقرار شود که خوشبختانه این ارتباط
هنوز هم ادامه داشته و عمق بیشتري یافته و همه ساله 28ماه صفر رحلت پیامبر گرامی اسلام ،زوار معصوم زادگان فوق و اهالی

 
روستاهاي مجاور توسط مردم جولادك در مسجد جامع آفتابدر پذیرایی می شوند. 

نحوه دسترسیجولادك با روستاهاي ترکان ،آفتابدر،فیشان ،شورستان و یرك همجوار است و جاده آن داري آسفالت است و اگر روزي
مقامات وزارت راه مصمم به ایجاد راه ارتباطی بین تهران -کرج -طالقان-الموت -شمال بشوند جاده جولادك و یرگ کوتاه ترین و

 
مناسب ترین است . آرزو که برجوانان عیب نیست ! 

تا یادم نرفته طریقه دسترسی به جولادك به اینصورت است حدود 500متر بعداز شهرك و 100متر بعدازبهداري آن به یک سه راهی
می رسیم که مستقیم به قلعه الموت می رود ولی سمت راست به روستاهاي آفتابدر ،ترکان ،جولادك و فیشان می رسد. و ابتداي
آفتابدر راه ترکان و جولادك باز به راست گردش می کند و ابتدا به ترکان و سپس به جولادك می رسد و راه آن آسفالت است. اگر که
آمدي به جولادك بسیار خوب آرزو دارم که خوش باشی ولی اگه موفق نشدي بیایی نگران نباش با خواندن مطالب این وبلاگ میتوانی

 
بطور مجازي خوش باشی . واسه همینه که میگن وصف العیش نصف العیش !. 

 
  

 
جولادك 

فرهنگ و موسیقی در جولادکاز روستاي کوجکی چون جولادك الموت که از مرکز کشور دور بوده و راه دسترسی به آن هم بسیار
سخت است انتظار رشد فرهنگ کمی بی صبرانه است .اما دست اهالی این روستا چندان هم خالی نیست از روزگاران گذشته در این
روستا افراد آگاه و مطلع به مسایل روز وجود داشته اند که سپر دفاعی خوبی براي اهالی و روستاهاي همجوار بوده و از فرهنگ ملی و
اسلامی خویش دفاع کرده اند ، سالمندان امروز که از یادگار دوران کهن هستند به خوبی می دانند که براي حفاظت از سیادت دینی و
فرهنگ تک با سوادانی همانند تک تیراندازان بودند و با تشکیل کلاسهاي آموزشی و برپایی مجالس وعظ دو کار بسیار بزرگی را انجام
دادند یکی اتصال دانش مردم به دانش زمان خود و دیگري حفظ وحدت با رویکردي ملی اسلامی در دفاع منطقه اي مثلاً دفاع در
مقابل شازده قاجار و پیوستن چند جوان از اهالی الموت به نهضت جنگل میرزا کوچک خان !. از افراد مشهور به امور فرهنگی و

 
موسیقی جولادك می توان از افراد زیر نام برد. 

1- ملاعلی الموتیملاعلی الموتی از وعاظ و روحانیون سرشناس منطقه الموت و ساکن روستاي جولادك بوده که در سالهاي 1250-
1150هجري قمري میزیسته و در جولادك و روستاهاي اطراف به فعالیتهاي فرهنگی و وعظ و خطابه اشتغال داشته و در این راه نیز
از مشوقین جوانان روستاهاي جولادك و ترکان و فیشان و آفتابدر به ادامه تحصیل در جوزه علمیه آن زمان بوده است مشهور است که
مرحوم سید حسن یزرگ زاده پدر مرحوم فخرالدین بزرگ زاده که از خاندان سادات و بزرگان منطقه بودند به تشویق ایشان و حمایت
خانواده ملبوس به لباس روحانیت شده اند .ملا علی از منتقدین حکومت و والیان قزوین بوده است که در منابر از بیان آن اجتناب



نمی کرده است آن مرحوم داراي تالیفاتی نیز بوده که یک نسخه از آن در دسترس است که به رویدادهاي زندگی معصومین (ع) و
وقایع کربلا و شهادت سالار شهیدان می پردازد.در این کتاب که به رویئت اینحانب رسیده است علاوه بر مطالب گرد آوري شده در
مورد معصومین (ع) خود نیز ابیاتی به آن اضافه نموده است تاریخ چاپ کتاب 1243 هجري قمري است و سروده نمونه آن در مورد

 
حضرت علی اصغر (ع) به شرح زیر است . 

 
تو بلبل چمنی دامنم گلستانت                                                   درین مقدمه جانم شود بقربانت 

 
گل همیشه بهار ریاض بستانم                                                   بیار دست خودت را بسوي پستانم 

2- حاج غلامعلی میرزاییحاج غلامعلی میرزایی یا میرزا غلامعلی ملقب به انّقلی یکی از مردان نمونه و چندکاره جولادك و منطقه
الموت بوده است زیراکه علاوه بر مرد زراعت و کشاورزي ، صنعت کفاشی،چینی بند زنی و گاهی هم بنایی ،تعزیه خوانی ، نوروزخوانی
،سحري خوانی ، مؤذن در تمام فصول سال و قاري قرآن و مداح اهل بیت ،انسانی فرهیخته و شاعر و عارف و تاجر هم بوده است که
اگر فرزندانش همراهی کنند اشعارش در حد دیوان شعر است و در این اشعار هم طنز هم انتقاد و هم خداشناسی و تشکر از دیگران
وجود دارد.او از جوانی یکی از مداحان معروف وتعزیه گردان و قاري قران بود و موقع بردن دسته به روستاي شورستان در روز تا سوعا
علم مخصوصی را که خودش تزیین کرده بود اغلب هم به تنهایی حمل می کرد و به عنوان پرچمدار کربلا جلودار صف زیارت
کنندگان امام زاده زین الدین(ع) شورستان بود . او در کارهاي عمرانی مانند حمام ،مسجد،راه هم دستی داشت .حمام و مسجد
محمودآباد ،همکاري درساخت مسجد مدان و دزدکسیر، همکاري در کلیه کارهاي عمرانی جولادك و روستاهاي مجاور از یادگارهاي
دوران ایشان است و در چند مورد اندوخته سفر حج خویش را براي ساخت مسجد هزینه کرد .تمام دعاهاي مخصوص ماه مبارك و
اشعار ایام محرم را حفظ بود و به همراه مرحوم جوادي آفتابدري دعاي افتتاح را بدون بلندگو و میکروفن از حفظ میخواند.یادم می
آید در زمان قبل از انقلاب اگر کسی می خواست در مراسمی صحبت کند نزد ایشان وارد می شد و قطعه شعري با مناسبت و موقعیت

 
خویش و مجلس مورد نظر دریافت می کرد و خوشحال و خندان آن را ارائه می داد . 

 
بود به هرکار بسم اله وردم                                                         ز بسم اله بسی من بهره بردم 

 
بود چون نام نیکویش ثمر بخش                                                    نجاتت میدهد از آب و آتش 

 
 ……

 
که را بود این گمان درین زمانه                                                       بجولادك بسازند تلفونخانه 

 
تمامی اهالی پیر و برنا که                                                            باشند قدردان زین فیض عظما 

 
گرانی کرده غوغا کشورما                                                             خدا داند چه آید بر سر ما 

 
بخشک سالی وبی آبی از غم                                                       همه دهقان نشینان غرق ماتم 

 
 ..……



 
بیا میرزایی یا کنی قدردانی دراین دو روزه میهمانی 

3- حاج ملا مسیح اله میرزاییایشان نیز از همراهان و همکاران میرزا غلامعلی بود و دوره ابتدایی را در دبستان روستاي صایین کلایه
که در دهه 20-30وجود داشت سپري کرده و در جوانی پس از ازدواج راهی تنکابن شد و کلاس تدریس قرآن یا همان مکتبخانه را تا
یک دهه بعد از انقلاب اداره کرد و قاریان و بچه مسلمانهاي روشنفکر فراوانی را تحویل جامعه داد تابستانها هم در روستاي جولادك
مکتب خانه داشت و بنده و تعداد زیادي آز همدوره هاي اینجانب از این مکتب خانه خاطراتی دارند .ایشان درادامه تدریس به
سخنرانی و مداحی اهل بیت هم افتخار دارند و یکی از مفسرین خوب قرآن و ناطقی زبر دست در منطقه الموت و شهر تنکابن هستند

 
 .

4- حاج نظام اله میرزاییاز دیگر افراد مشهور در زمینه فرهنگ عمومی و فعال روستاي جولادك حاج نظام اله میرزایی پدر شهید
ابوالقاسم میرزایی است که هم صداي خوب و رسا یی دارد و هم از افراد فعال و روشنفکر جولادك است و رئیس هیئت امناي هیئت
ابوالفضل (ع) جولادکیهاي مقیم تهران است و مداحیهاي ایشان با صداي گرمش به صورت تک خوانی و گروه خوانی با سایر مداحان
منطقه هم در یادها نقش بسته است و تمامی کارهاي عمرانی در روستاي جولادك به پیشآهنگی و پیگیري ایشان و فرزندانش صورت

 
می گیرد. 

5-حاج عزت االله(حسین)رمضانی جولادیحاج عزت االله رمضانی جولادي ار افراد بسیار شخیص و پرآوازه کل الموت بزرگ است زیرا که
این شخصیت برجشته و بزرگ پدر گلیم و جاجیم بافی کل الموت بزرگ بود و اسم آن بزرگوار در همه جا هنوز پرآوازه استاین فرد
متشخص نی زن،لحاف دوز،پنبه زن و…..کارهاي بزرگی انجام می داده.مهربان و دلسوز بودن این شخص زبانزد بوده.یادوخاطره اش

 
هنوز زنده است روحش شادویادش گرامی باد. 

از افرادعابرو وننگ آور روستا می توان به نوه کدخداي جولادك پسر حکمت میرزایی اشاره کرد که مایه تاسف بزرگان و محلی ها

 
است. 

با تشکر ازجناب  آقاي آصف قیمامی بابت ارسال این مطلب .



مهم ترین مطالبه مردم از دولت استفاده از نیرو هاي توانمند است

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/06/12

امام جمعه موقت ایلام گفت: مهم ترین مطالبه و خواست مردم از دولت جدید این است که نیرو هاي کارآمد، با تجربه،
انقلابی و دلسوز را براي مدیریت ارشد استفاده کند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز ایلام؛ حجت الاسلام وعد مرادبیگی در خطبه هاي نماز جمعه این هفته شهر ایلام اظهار
داشت: مردم از دولت جدید انتظار دارند برخی از مشکلات را حل

 
و فصل و به محرومان توجه بیشتري کند. 

وي افزود: شعار و هدف دولت جدید توجه ویژه به معیشت مردم
و برخورد با مفسدان و رانت خواران و تعادل در قیمت اجناس

 
است که این می تواند مایه دلگرمی و امید براي مردم باشد. 

امام جمعه موقت ایلام تاکید کرد: معیشت مردم در حال حاضر
مهم ترین مشکل است که دولت جدید با برنامه ریزي مسنجم به

 
فضل الهی و با کمک مردم براي آن بطور هدفمند برنامه دارد. 

حجت الاسلام مرابیگی، به ضرورت توجه ویژه اشتغال و تولید اشاره کرد و گفت: راه اندازي کارگاه ها و صنایع تولیدي نقش مهمی در
افزایش نرخ اشتغال و با تناسب آن افزایش تولید و همچنین صادرات دارد.



برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی افزایش می یابد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/06/12

وزیر نفت گفت: با تصمیمات گرفته شده، در سال کنونی حداکثر بهره برداري و برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی
انجام می شود.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز بوشهر، جواد اوجی
امروز پس از بازدید از بخش فراساحل و طرح هاي در حال
تکمیل میدان گازي پارس جنوبی از جمله پالایشگاه فاز
14 در جمع خبرنگاران، تامین سوخت زمستانی را از
مهمترین دغدغه هاي وزارت نفت در سال کنونی عنوان
کرد وي ادامه داد: بیش از 700 میلیون مترمکعب یا به
عبارتی 70 درصد گاز مصرفی کشور از استان بوشهر و
مجموعه پالایشگاه هاي فاز هاي دریایی پارس جنوبی

 
تامین می شود. 

وزیر نفت با قدردانی از تلاش دست اندرکاران این بخش، افزود: از مجموعه کارکنان صنعت نفت و بخش پیمانکاري که نهایت همکاري

 
و تلاش را انجام دادند، تشکر می کنم. 

وي با اشاره به اینکه تعمیرات اساسی بخش خشکی و فراساحل پارس جنوبی رو به پایان است، بیان کرد: در همین زمینه دیشب
جلسه اي با مجموعه مدیران پارس جنوبی در بخش بالادست و پایین دست و در حوزه پتروشیمی برگزار شد و در این جلسه آخرین
وضعیت تعمیرات اساسی انجام شده، طرح هاي در حال اجرا و چالش هاي پیش روي بهره برداري از میدان گازي پارس جنوبی مطرح

 
و بررسی شد. 

اوجی از برنامه ریزي براي افزایش برداشت از میدان مشترك پارس جنوبی خبر داد و افزود: با تصمیمات گرفته شده، در سال کنونی

 
حداکثر بهره برداري و برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی انجام می شود. 

وي با اشاره به بازدید امروز پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی گفت: پالایشگاه این طرح آخرین پالایشگاه زنجیره خشکی پارس جنوبی

 
است که اولین ردیف شیرین سازي آن در فصل زمستان به بهره برداري خواهد رسید و به کمک شبکه گازي کشور می آید. 

 
وزیر نفت ادامه داد: همچنین نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان امسال به بهره برداري می رسد. 

وي با قدردانی از تلاش دست اندرکاران توسعه این فاز، استاندار و نمایندگان مجلس، تاکید کرد: دولت سیزدهم دولت مردمی است و

 
تمام دغدغه آن حل مشکل حقوقی و معیشتی است. 

اوجی در مورد اشتغال نیرو هاي بومی در منطقه هم عنوان کرد: الحمداالله گزارش هاي خوبی در این زمینه ارائه شد و کار هاي خوبی



 
انجام شده و تلاش این است توانمندي نیرو هاي بومی در جهت افزایش اشتغال آن ها افزایش پیدا کند. 

وزیر نفت در اولین سفر کاري اش از مجموعه پالایشگاه هاي گازي، مجتمع هاي پتروشیمی و سکو هاي بهره برداري پارس جنوبی
بازدید کرد.



حمایت از کارآفرینی و مبارزه بی امان با قاچاق/ تیر خلاصی که بر پیکره

رژیم پهلوي وارد شد

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/06/12

ائمه جمعه در خطبه هاي خود با تأکید بر حمایت از کارآفرینی و مبارزه با قاچاق و اشرافی گري، 17 شهریور را نقطه عطفی
در تاریخ انقلاب اسلامی عنوان کردند.

 ائمه جمعه در خطبه هاي خود با تأکید بر حمایت از

 
کارآفرینی و مبارزه با قاچاق و اشرافی گري، 17 شهریور را نقطه عطفی در تاریخ انقلاب اسلامی عنوان کردند. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز، نماز سیاسی عبادي جمعه ظهر امروز در شهرستان هاي مختلف استان تهران برگزار شد و امامان
جمعه در خطبه هاي نماز جمعه رسیدگی به معیشت مردم، تشدید نظارت بر گرانفروشی، دوري از اشرافی گري، قیام 17 شهریور،

 
حمایت از کارآفرینان را مورد تأکید قرار دادند. 

حجت الاسلام سید محسن محمودي در خطبه هاي نماز جمعه ورامین با اشاره به 17 شهریور، این روز را لکه ننگی بر پیشانی طاغوت

 
دانست و گفت: رژیم طاغوت در 17 شهریور مردم را مستقیم به گلوله بست و این اقدام تیر خلاصی بر پیکره این رژیم بود. 

وي به آغاز با کار دولت جدید اشاره کرد و گفت: باید یک پالایش جدي در دستگاه ها و مدیریت ها انجام شود و مدیران انقلابی،

 
جهادي و با تجربه در مسند امور قرار گیرند. 

امام جمعه موقت ورامین با اشاره به روز تعاون گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از مؤثرترین وزارتخانه ها در حوزه اشتغال و

 
حمایت از کار و کارآفرینی است، باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد. 

گام بلند در حمایت از روستاییان با بنیاد برکت محمودي گفت: در روستاها با حمایت هاي بنیاد برکت گام هاي مؤثري برداشته شده
و اشتغال خانگی و خانوادگی زیادي ایجاد شده است، از دهیاري و شوراهاي اسلامی روستاها می خواهم که مشاغل روستایی حمایت

 
کنند. 

وي با بیان اینکه باید حمایت از کارآفرینان و اشتغالزایی مورد توجه همه مدیران و مسئولان باشد، گفت: امیدوارم با روحیه خوب



 
رئیس جمهور شاهد تحولات جدي در زندگی مردم باشیم و مردم این خدمات را در زندگی خود لمس کنند. 

 
 

امام جمعه ورامین ادامه داد: البته لازمه این تغییرات برخورد با متخلفان و مفسدانی است، که چنین شرایطی را براي مردم ایجاد کرده

 
و همچنان در بسیاري از دستگاه ها جا خوش کرده اند. 

محمودي افزود: باید ریشه قاچاق خشکانده و با رانت خواري و باندهاي مافیایی برخورد قاطع شود، دستگاه هاي نظارتی باید با قدرت
در این مساله ورود کرده و به معناي واقعی به مردم و نیازهاي آنها توجه کنند، ان شااالله آینده خوبی در انتظار ملت و کشور ما خواهد

 
بود. 

مسئولان اجازه گرانفروشی را ندهند حجت الاسلام کاظم فتاح دماوندي در خطبه هاي نماز جمعه این هفته دماوند با دعوت خود و
دیگر نمازگزاران به تقواي الهی با اشاره به اینکه رسیدگی به معیشت مردم و تأمین مایحتاج اولیه مردم کمترین توقع از دولت است

 
اظهار داشت: گلایه ما از گرانی اجناس در بازار شهرستان دماوند و لزوم تشدید نظارت و بازرسی با استقبال مردم مواجه شده است. 

فتاح دماوندي افزود: بعد از انعکاس رسانه اي انتقاد از بی انصافی برخی فروشندگان، رئیس اتاق اصناف و مسئولان مربوطه نظارت را

 
تشدید و تعدادي از متخلفین و گران فروشان دماوند جریمه شدند و تذکر گرفتند که باید از مسئولان قدردانی کنیم. 

امام جمعه دماوند بیان داشت: مردم از مسئولان نظارت بر بازار توقع دارند که اجازه گران فروشی، بی انصافی و گرفتن سودهاي چند
برابري را ندهند و در این خصوص مردم توقع دارند که بازرسی کنترل کیفیت قیمت به صورت دائمی و روزانه در طول سال ادامه

 
داشته باشد. 

وي با تأکید بر اینکه کاسب هاي مؤمن و با انصاف در شهرستان ما فراوان هستند گفت: از خوش انصافی فروشندگان با تقوا که به سود
کم قناعت می کنند تقدیر می کنیم و باید عرض کنم که کاسب حبیب خداست، تا زمانی که احتکار، گران فروشی، کم فروشی و

 
گران فروشی او را آلوده نکنند. 

قیام خونین 17 شهریور نقطه عطف تاریخ انقلاب اسلامی است حجت الاسلام محمود نورپور در خطبه هاي نماز جمعه این هفته
گلستان ضمن تسلیت سالروز شهادت امام چهارم و ورود اسراي کربلا به شام که از اعظم مصائب است با اشاره به قیام 17 شهریور

 
اظهار داشت: قیام خونین 17 شهریور یکی از نقاط عطف تاریخ انقلاب اسلامی است. 



امام جمعه گلستان با بیان اینکه قیام 17 شهریور که بعد از تظاهرات میلیونی در عید فطر (13 شهریور) شکل گرفت تیر خلاصی بود

 
که بر پیکره رژیم پهلوي وارد شد، افزود: این قیام قدرت اسلام، روحانیت و مردم بیش از پیش خود را نشان داد. 

نورپور گفت: قتل عام مردم بی گناه در میدان ژاله، لکه ننگی بود بر دامن چرکین ستمشاهی این کشتار بی رحمانه، عامل تزلزل پایه
هاي رژیم سفاك پهلوي، شدت گرفتن خشم مردم، گسترده شدن اعتصابات و شدت گرفتن اعتراضات و باعث رسوایی هرچه بیشتر

 
خاندان پهلوي گردید و نهایتاً زمینه سقوط رژیم منحوس پهلوي را فراهم کرد. 

 
 

وي بیان داشت: مقام معظم رهبري در نخستین دیدار رئیس جمهور و هیئت دولت سیزدهم با معظم له، مسئله احیاي اعتماد و امید
مردم به دولت را مهم دانستند و فرمودند که اعتماد مردم، بزرگترین سرمایه دولت است که متأسفانه مقداري آسیب دیده که باید
ترمیم شود و در این خصوص باید تاکید کنیم که باید حرف و عمل مسئولین یکی باشد، اگر حرفی می زنند عمل کنند، وعده اي
دادند اجرا کنند، مردمی و بی تکلف باشند، به میان مردم بروند، مردم را در جریان امور قرار دهند، صادقانه مردم را از روند فعالیت ها

 
مطلع کنند. 

خطیب جمعه گلستان عنوان کرد: سلوك شخصی مسئولان، رعایت تواضع و دوري از اشرافی گري و تجملات و عذر خواهی سریع از

 
مردم در مواقع اشتباه از موارد مهم است. 

وي با تاکید بر اینکه شوراي شهر منسجم باشند گفت: شورا باید به فکر صلاح و آینده شهر باشند، با وفاق و اتحاد و برادري شهرداري

 
کاردان انتخاب کنند و بدانند که اختلاف سم است، وحدت و انسجام کارها را پیش می برد، مردم از شما انتظار دارند. 

نورپور افزود: مشکل ترافیک، سد معبر، نبود میدان تره بار، پارکینگ، ساخت و سازهاي غیر مجاز، معتادان متجاهر، بافت هاي فرسوده

 
شهر و… این مشکلات و معضلات با اتحاد مسئولین شوراي شهر و انتخاب یک شهردار مؤمن، متدین و کاردان قابل حل است. 

صحیفه سجادیه جزء کتب حوزه و دانشگاه باشد حجت الاسلام حجت االله اسماعیلی در خطبه هاي نماز عبادي سیاسی جمعه
شهرستان قرچک یادآور شد: یکی از راههاي رسیدن به کمال ، تقوا و عزت بهره وري از دریاي معرفت و فضیلت انُس با صحیفه
سجادیه است ، این کتاب حقیقت بندگی و زندگی را به بشریت می آموزد، 35 سال بظاهر امام زین العابدین ، امام جماعت بوده اند،
اما در حقیقت مسیر اصلی هدایت جامعه و زعامت و سیاست تأثیر گذاري را معرفی کرده اند ، استکبار ستیزي و استبداد ستیزي را

 
امام سجاد (ع) عملاً به مسلمین فهماند. 



امام جمعه قرچک بیان کرد: حضرت با چه سختی در طول 35 سال با تدبیر و دقت صحیفه سجادیه را تدوین فرمودند و در بردارنده
54 دعا که هر کدام حاوي مسائل عالی تربیتی در قلمرو فردي ، خانوادگی و اجتماعی است ، بخشهاي عرفانی، فلسفی، کلامی،
سیاسی، طبیعی، علمی، اخلاقی، دنیایی و آخرتی را در بردارد ، باید یکی از کتب اصلی دروس حوزه و دانشگاه باشد ، باید پایه و اصول

 
قوانین در قوه مقننه و بعنوان قواعد حکمت عملی در قوه مجریه قرار گیرد. 

 
 

وي تصریح کرد: یاد و خاطره شهداي 17 شهریور سال 57 در میدان ژاله سابق تهران و شهداي آن روز را گرامی می داریم ، قیام مردم

 
در مقابل رژیم پهلوي و شهادت صدها نفر از مردم بی گناه طالب ارزش ها و مقدسات که به جمعه سیاه معروف شد. 

امام جمعه قرچک عنوان کرد: 17 شهریور با شرکت در نماز جمعه توسط مردم به دعوت علامه شیخ یحیی نوري روزي بود که
حکومت نظامی اعلام شده بود ، مردم توجه نکردند و به خاك وخون کشیده شدند ، قیام 17 شهریور پیامدهایی داشت که عبارت
است از :1- تردید و تزلزل در اراده رژیم در رویارویی با مردم 2- تزلزل ارتش(افشاي ادعاهاي دروغین حامیان حقوق بشر ،داخلی و
خارجی) 3- تعمیق شکافت بین مردم و حکومت پهلوي4- تشدید سردرگمی آمریکا در برابر مسائل ایران ، از نقاط عطف مبارزات

 
ملت مسلمان علیه رژیم بود که باعث شد تا انقلابیون و رهبران انقلاب مصمم تر شوند. 

براي تحقق دولت اسلامی باید گام بلندتري برداریم امام جمعه فیروزکوه در خطبه هاي عبادي سیاسی نماز جمعه تصریح کرد: براي

 
ریشه کنی ویروس کرونا، هم به عوامل مادي و رعایت پروتکلهاي بهداشتی و هم به عوامل معنوي و دعا و مناجات با خدا توجه کنیم. 

حجت الاسلام حسن حیدري افزود: رهبر حکیم انقلاب فرمودند مردم این چهار کار «ماسک زدن، فاصله، تهویه مناسب و شستن

 
دست ها» را انجام دهند. 

خطیب نماز جمعه فیروزکوه با اشاره به قرائت دعاي هفتم صحیفه سجادیه، بیان داشت: ائمه جماعات و امناي مسجد، با استعانت از
امام سجاد علیه السلام و لبیک به درخواست رهبر معظم انقلاب، در مساجد و هیئات و اماکن مقدسه، بین دو نماز، دعاي هفتم

 
صحیفه سجادیه را قرائت کنند. 

 
وي در ادامه گفت: براي تحقق دولت اسلامی و برداشتن گام بلند در جهت تمدن اسلامی، نیاز به یک تحول اساسی داریم. 



 
 

 
امام جمعه شهرستان فیروزکوه خاطرنشان کرد: مهمترین وظیفه دولت جدید، بازسازي اعتماد عمومی است. 

وي تبیین کرد: اعتماد عمومی مردم به دولت، در گرو عمل به وعده ها، صداقت در گفتار و رفتار، تحول در ساختار اداري کشور،
حضور مستمر و مؤثر بین مردم و برنامه ریزي سنجیده و اقدام انقلابی است. براي جلب اعتماد عمومی، باید مدیران انقلابی در رأس

 
امور باشند. 

خطیب نماز جمعه فیروزکوه گفت: از جوانان متعهد و متخصص بومی درخواست میکنم براي آبادانی و پیشرفت فیروزکوه تلاش
بیشتري کنند و در شهرستان حضور پیدا کنند. اداره مهم گردشگري در فیروزکوه باید فعال باشد؛ از جوانان متعهد بومی در اداره

 
گردشگري استفاده شود. 

حیدري متذکر شد: مردم از وضعیت گردشگري شهرستان گلایه و شکایت دارند؛ اگر گردشگري فیروزکوه ساماندهی شود، فرصت

 
بزرگی براي شهرستان خواهد بود. 

جمهوري اسلامی طرفدار ملت افغانستان است امام جمعه رباط کریم در خطبه هاي عبادي سیاسی نماز جمعه مطرح کرد: نظام
جمهوري اسلامی ، نظامی مردم سالار دینی است. پشتوانه اصلی آن مردمند، مردم در طول 42 سال گذشته از نظام اسلامی در برابر
تهدیدات و خطرات حمایت کرده اند در حقیقت بقاء و دوام نظام مبتنی بر رضایت مردم و اعتماد آنها به دولت است. این یک امر

 
حیاتی است. 

حجت الاسلام حسن ترابی گفت:مسئولان و دولتمردان به مردم وعده سر خرمن ندهند،دروغ مصلحتی نگویند،بر سر مردم منّت

 
نگذارند،از بالا به مردم نگاه نکنند،خوي اشرافی گري پیدا نکنند. 

 
وي عنوان کرد: مردمی بودن دولت روح امید را در مردم تقویت می کند و باعث افزایش سرمایه دولت می شود. 



 
 

خطیب نماز جمعه رباط کریم ادامه داد: با موضعگیري حکیمانه رهبر عزیز و حکیم انقلاب اسلامی در مورد افغانستان مبنی بر اینکه
ما طرفدار ملت افغانستان هستیم تکلیف همه مسئولان و صاحب نظران سیاسی و تریبون داران براي یک موضعگیري هماهنگ

 
مشخص شد. 

ترابی در ادامه توضیح داد: رابطه ما با دولت هایی که در افغانستان می آیند و می روند به دو عامل بستگی دارد: 1- نوع تعامل آنها با

 
مردم خودشان(همه اقوام و مذاهب) 2- رابطه ما با دولت ها به نوع رابطه آنها با ما بستگی دارد. 

پیشوا در 8 سال دولت روحانی فقط پسرفت داشت روح االله باقري در خطبه هاي سیاسی عبادي نماز جمعه پیشوا با اشاره به تحولات
افغانستان اظهار کرد: در موضوع افغانستان چند نکته از مطلب حضرت آقا در دیدار اعضاي هیئت دولت می گویم؛ حوادث افغانستان

 
بسیار غمبار است، چراکه مردم و ملت افغانستان برادر، هم دین، همزبان و فرهنگ ما هستند. 

وي افزود: براي ملت ایران، مردم افغانستان مهم هستند؛ نه دولت ها، رابطه ما با این دولت ها به دو عامل بستگی دارد؛ نخست اینکه با
مردم و شیعیان افغانستان چگونه رفتار می کنند و رفتارشان با ایران اسلامی چگونه است، آنچه که امروز از حوادث افغانستان می

 
بینیم نتیجه 20 سال حضور ضالمانه و اشغالگران آمریکا و رژیم صهیونیستی است. 

امام جمعه پیشوا بیان کرد: در 20 سال گذشته آمریکایی ها با وجود رفتار فریب دهنده یک قدم براي حل مشکلات و پیشرفت آنها

 
برنداشتند و فرار فضاحت بار و ننگینی داشتند. 

 
 



باقري در بخش دیگري از خطبه هاي نماز جمعه پیشوا بیان کرد: از روزهاي نخست کرونا رهبر معظم انقلاب دستور دادند دعاي هفتم
صحیفه سجادیه را بخوانید، ما روحانیون و ائمه جماعات کوتاهی کردیم و باید این فرهنگ را در جامعه ایجاد می کردیم، چراکه امام

 
هادي و امام عسگري علیهم السلام در گرفتاري ها این دعا را می خواندند. 

وي همچنین به بیانات مقام معظم رهبري در دیدار با اعضاي هیپت دولت اشاره و بیان کرد: بعد از 40 سال انقلاب رهبر معظم انقلاب
اسلامی فرمودند اعتماد عمومی، انقلاب، ارزش ها و حاکمیت اسلامی و دولت اسلامی آسیب دیده و باید ترمیم شود و دولت آیت االله

 
رئیسی باید با ارتباطات، مردمی و عملی کردن به وعده ها و ارتباط مستمر و کف میدانی با مردم اعتماد را برگردانند. 

امام جمعه پیشوا مطرح کرد: براي مردم رئیس جمهوري که صبح جمعه از گرانی بنزین باخبر شده و با رئیس جمهوري که کف میدان

 
است تفاوت دارد. 

باقري گفت: انتظار مردم از آیت االله رئیسی آن است که شعار ساده زیستی و مردمی بودن را با کارآمدي و رفع مشکلات مردم عجین

 
کند و امیدواریم رئیس جمهور به فریاد مردم شهر پیشوا برسد. در هشت سال دولت روحانی شهر پیشوا پسرفت داشت. 

انتهاي پیام/



پرداخت تسهیلات تکمیلی صندوق توسعه ملی به طرح هاي روستایی و عشایري

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/06/12

پرداخت تسهیلات تکمیلی به طرح هاي موضوع «قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري
با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی» مصوب شد.

پرداخت تسهیلات تکمیلی به طرح هاي موضوع «قانون
حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی
و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی» مصوب

 
شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از صدا و سیما، همه
متقاضیان تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی که تا پایان
سال 1399 از محل این قانون تأمین مالی شده اند، می
توانند از طریق موسسه عامل اعطا کننده تسهیلات اولیه،
حداکثر تا سقف 40 درصد تسهیلات اولیه، تسهیلات

 
تکمیلی دریافت کنند. 

استفاده کنندگان از تسهیلات"قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده منابع صندوق
توسعه ملی"با مراجعه به یکی از موسسات عامل که در ابتدا از طریق آن تسهیلات اولیه را دریافت کرده اند؛ می توانند درخواست
دریافت تسهیلات تکمیلی را ارائه کنند تا پس از تطبیق درخواست با ضوابط و شرایط پرداخت تسهیلات تکمیلی در ارکان اعتباري
بانک ها از جمله "اطمینان از به بهره برداري رسیدن طرح ظرف مدت حداکثر یک سال" و سایر ضوابطی که صندوق پیش از این طی
فرم مخصوصی براي بانک ها تعیین کرده است و همچنین دستورالعمل ابلاغی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، "متناسب با میزان

 
پیشرفت پروژه" از این امکان بهره مند شوند. 

طبق گزارش عملکرد تسهیلات اعطایی از محل منابع ارزي و ریالی صندوق توسعه ملی، در راستاي قانون حمایت از توسعه و ایجاد
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی (مصوب سال 1396) که طبق آن، براي تحقق
اهداف سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی، به صندوق توسعه ملی اجازه داده شده تا با هدف ارتقاي تولید و ایجاد اشتغال پایدار در
مناطق روستایی و عشایري، معادل ریالی 1.5 میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی را به صورت قرض الحسنه نزد موسسات مالی
تعیین شده در این قانون سپرده گذاري کند تا این منابع صرف اعطاي تسهیلات به اشخاص حقیقی و حقوقی غیر دولتی براي ایجاد

 
اشتغال در روستاها و شهرهاي زیر 10 هزار نفر واقع در مناطق مرزي و عشایري شود. 

صندوق توسعه ملی طی 5 مرحله و در سال هاي 96، 97 و 99 نسبت به سپرده گذاري مبلغ 97.5 هزار میلیارد ریال معادل 1.5

 
میلیاد دلار در بانک ها یا صندوق هاي منتخب در قانون اقدام کرده است. 

در 9 ماهه سال 99 مطابق با ابلاغ مرحله پنجم تخصیص اعتبار قانون حمایت از توسعه پایدار در مناطق روستایی و عشایري دستور



برداشت و تسعیر مانده مصرف نشده ي این اعتبارات به میزان 245 میلیون دلار از حساب صندوق توسعه ملی به بانک مرکزي صادر
شد و از تعداد 4 فقره قرارداد ابلاغ شده، سهم مبلغ ریالی مربوط به دو بانک عامل نیز به حساب آن ها واریز شده است.



نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان بهره برداري می شود

منبع: عصر پرسشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/06/12

وزیر نفت از بهره برداري نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در زمستان امسال خبر داد و گفت: 70
درصد گاز مصرفی کشور از پارس جنوبی تأمین می شود.

به گزارش عصرپرس از وزارت نفت، جواد اوجی امروز
(جمعه، 12 شهریورماه) در جریان بازدید از طرح هاي
گازي و پتروشیمی در عسلویه در محل پالایشگاه فاز 14
پارس جنوبی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: خدا را شاکرم
که توفیق داد تا نخستین سفر کاري ام را در بازدید از
منطقه عسلویه داشته باشم، در این سفر از مجموعه
پالایشگاه هاي گازي، مجتمع هاي پتروشیمی و سکوهاي

 
بهره برداري پارس جنوبی بازدید کردم. 

وي تأمین سوخت زمستانی را از مهم ترین دغدغه هاي
وزارت نفت در حال حاضر دانست و افزود: بیش از 700 میلیون مترمکعب یا به عبارتی 70 درصد گاز مصرفی کشور از استان بوشهر و

 
مجموعه پالایشگاه هاي فازهاي پارس جنوبی تأمین می شود. 

وزیر نفت به نشست دیشب با مدیران صنعت نفت در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس اشاره و با مثبت ارزیابی کردن این نشست
اظهار کرد: در این نشست آخرین وضع تعمیرات اساسی انجام شده، پروژه هاي در حال اجرا و چالش هاي پیش روي بهره برداري از

 
میدان گازي پارس جنوبی مطرح و بررسی شد. 

اوجی ابراز امیدواري کرد با تصمیمات اتخاذ شده در سال جاري حداکثر بهره برداري و برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی

 
محقق شود. 

وي از پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی به عنوان آخرین پالایشگاه که پرونده آن بسته می شود یاد کرد و افزود: دوستان قول دادند
نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان امسال به بهره برداري برسد و به کمک شبکه گازي کشور بیاید.

وزیر نفت با قدردانی از تلاش دست اندرکاران توسعه این فاز، استاندار و نمایندگان مجلس اظهار کرد: دولت سیزدهم دولت مردمی

 
است و تمام دغدغه آن رفع مشکل حقوقی و معیشتی است. 

وي در مورد اشتغال نیروهاي بومی در منطقه هم گفت: الحمداالله گزارش هاي خوبی در این زمینه ارائه و کارهاي خوبی انجام شده و

 
تلاش این است توانمندي نیروهاي بومی افزایش پیدا کند. 



وزیر نفت عصر پنجشنبه در نخستین سفر عملیاتی خود، وارد عسلویه شد و پس از حاضر شدن بر مزار شهداي گمنام عسلویه، بررسی
طرح هاي گازي و پتروشیمی مستقر در عسلویه را در نشستی با حضور مدیران مربوطه در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس در
دستور کار قرار داد. اوجی امروز از طرح هاي پارس جنوبی و پتروشیمی بازدید کرد و ساعاتی دیگر عسلویه را به مقصد تهران ترك

می کند.



احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد

منبع: ایسناشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیسی در جمع عزاداران امام سجاد (ع) در زابل اعلام کرد که احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد.

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس
جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به
سیستان و بلوچستان با حضور سرزده در جمع عزاداران
حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل
گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت
سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور
حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما

 
حضور پیدا کنم. 

رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس
ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ مردم سیستان و

بسیار بابرکت است که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و شعور حسینی در

 
مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکارهایی
کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي

 
عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 



همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه

 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

 
وحدت و انسجام است. 

انتهاي پیام



مسأله کپرنشینی در سیستان و بلوچستان باید تا پایان سال جاري سامان یابد

منبع: رساشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/06/12

آیت االله رئیسی افزایش تولید و اشتغال را دو مسأله بسیار مهم کشور توصیف کرد و گفت: مسأله کپرنشینی در سیستان و
بلوچستان باید تا پایان سال جاري سامان یابد.

آیت االله رئیسی افزایش تولید و اشتغال را دو مسأله بسیار مهم کشور توصیف
کرد و گفت: مسأله کپرنشینی در سیستان و بلوچستان باید تا پایان سال جاري

 
سامان یابد. 

به گزارش سرویس سیاسی خبرگزاري رسا، آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی
رییس جمهور درادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان، شامگاه
پنجشنبه درجمع نمایندگان اقشار، علما و نخبگان چابهار، مردم این منطقه را

دین مدار، ولایتمدار و داراي فرهنگ و تمدن غنی خواند و با اشاره به موضوعات و مشکلات مطرح شده از سوي حاضران در این
نشست، گفت: مسائل مطرح شده هم از سوي وزرا و هم در حوزه معاونت اجرایی ریاست جمهوري با حضور نمایندگانی از منطقه

 
پیگیري خواهد شد و به شکل مفصل در شوراي اداري استان مورد بررسی می گیرد. 

رییس جمهور افزود: بنا داریم هر آنچه در سفرهاي استانی مطرح می شود، پیگیري شده و مردم از نتایج آن مطلع شوند. یکی از
مسائلی که امروز براي ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع کپرنشینان اطراف شهرستان بود که در جمع شان حضور یافتیم. باید سریعا

 
اقدامی صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال وضعیت به شکلی سامان یابد. 

آیت االله رئیسی در ادامه با بیان اینکه سواحل مکران دروازه ورودي ایران به بسیاري از کشورهاي دنیاست، تصریح کرد: سواحل مکران
بسیار جایگاه حساس و مهمی دارد. باید ساز و کار و مرکزیت فعالی براي عمران و آبادي این منطقه وجود داشته باشد که مسئولیت

 
این موضوع را به عهده بگیرد. 

آیت االله رئیسی اظهار داشت: کار در این منطقه باید در یک زمان معینی به نتیجه برسد تا بهره گیري از این ثروت خدادادي و اقتصاد

 
دریا، از فرصت هاي ایجاد اشتغال و رونق تولید در این منطقه به نحو احسن بهره برده شود. 

رییس جمهور در ادامه به موضوع درخواست تاسیس دانشگاه علوم پزشکی در منطقه اشاره کرد و اظهار داشت: این موضوع جزو

 
مواردي است که دردستور کار پیگیري هاي سفر قرار خواهد گرفت. 

آیت االله رئیسی از همه تلاش گران تامین امنیت منطقه از جمله نیروهاي سپاه، بسیج، نیروي انتظامی، ارتش و مرزبانان گرامی در
نیروهاي دریایی، زمینی و هوایی قدردانی و تصریح کرد: همه مردم منطقه درایجاد امنیت این منطقه نقش آفرینی می کنند که
صمیمانه از آنها سپاسگزاري می کنم. چابهار را به عنوان یک منطقه امن، براي سرمایه گذاري بسیار مناسب می دانیم و در جلسه

 
شوراي اداري استان درباره سرمایه گذاري ایرانیان عزیز داخل و خارج کشور در این منطقه مفصل بحث خواهیم کرد. 



رییس جمهور با بیان اینکه سواحل مکران یکی از بهترین ظرفیت ها براي سرمایه گذاري است، خاطرنشان کرد: یکی از اولین اقدامات
در این زمینه معرفی دقیق و کامل ظرفیت هاي سرمایه گذاري در منطقه مکران است. نگاه دولت به مکران به عنوان منطقه اي است
که می تواند نقش سازنده اي در حوزه افزایش تولید و اشتغال به عنوان 2 مسأله بسیار مهم کشور داشته باشد وسرمایه گذاري در

مکران آینده بسیار روشن و خوبی دارد.



عبدالملکی : ایجاد یک میلیون شغل در سال شدنی است/ ارتباط عادلانه بین

کارگر و کارفرما برقرار می کنیم

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/06/12

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: این وزارتخانه یکی از بزرگترین وزارتخانه هاي کشور است که به دلیل گستردگی
وظایف نامش را " وزارت مردم" گذاشته ام . به گزارش اقتصادطلایی به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت

تعاون، کار و رفاه اجتماعی ، حجت االله عبدالملکی با حضور در برنامه (...)

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: این وزارتخانه یکی از بزرگترین وزارتخانه هاي کشور است که به دلیل گستردگی وظایف
نامش را " وزارت مردم" گذاشته ام . به گزارش اقتصادطلایی به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی ، حجت االله عبدالملکی با حضور در برنامه (...) 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: این وزارتخانه یکی از بزرگترین وزارتخانه هاي کشور است که به دلیل گستردگی وظایف نامش

 
را " وزارت مردم" گذاشته ام . 

به گزارش اقتصادطلایی به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ، حجت االله عبدالملکی با
حضور در برنامه گفتگوي ویژه خبري با موضوع " حقوق کارگران ، برنامه اشتغال تا مشکلات صندوق هاي بازنشستگی " به تشریح

 
برنامه هاي جدید وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دوره جدید پرداخت. 

وي در ابتداي این برنامه ضمن قدردانی از نمایندگان مردم در مجلس شوراي اسلامی که به وي اعتماد کردند، تاکید کرد: به تعهدات

 
خود عمل خواهم کرد. 

عبدالملکی ادامه داد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی42 میلیون نفر بیمه شده بخش تأمین اجتماعی، 2 میلیون نفر بازنشسته

 
کشوري و 6٫5 میلیون نفر تحت حمایت سازمان بهزیستی دارد بنابراین به حق ، این وزارتخانه ، وزارت مردم است. 

 
مهارت ، یکی از حلقه هاي مفقوده اشتغال است 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: در بخش آموزش فنی و حرفه اي نیز صد ها هزار نفر ، یا آموزش دیده اند و یا در حال آموزش

 
هستند و در بخش هاي اقتصادي این وزارتخانه نیز صد ها هزار نفر شاغل یا منتفع از این بخش ها هستند. 

وي تاکید کرد: سازمان آموزش فنی حرفه اي کشور سازمانی بسیار بزرگ و ارزشمند با ظرفیت هاي بسیار زیاد است و برنامه داریم که

 
این سازمان را فعال کنیم. 

عبدالملکی با بیان این که مهارت آموزي از حلقه هاي مفقوده زنجیره تولید و اشتغال است، افزود: آموزش هاي فنی و حرفه اي را بر
اساس نیاز بازار، گسترش خواهیم داد و باید بررسی کنیم در هر منطقه چه مهارتی نیاز است و بر اساس آن آموزش دهیم تا در تامین
مالی و بازاریابی کمک کنند و در این راستا، 350 واحد آموزش فنی و حرفه اي را به واحد کارآفرینی ارتقاء می دهیم که خود یک



 
انقلاب محسوب می شود . 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی یاد آورشد : هیچ نیروي کار ماهري را نمی توان پیدا کرد که بیکار باشد حتی اگر هم بیکار باشد،

 
موقتی است. 

وي ادامه داد: براساس تجربه اي که در کمیته امداد امام خمینی (ره) داشتم، افراد تحت حمایت با مبلغ هاي پایین آموزش هاي
مختلفی مانند جوشکاري زیر آب و غیره داده می شد که پس از آن این افراد ماهر و آموزش دیده با درآمدي حدود 30 میلیون تومان

 
مشغول به کار می شدند. 

عبدالملکی با تاکید براین که اگر آموزش هاي فنی و حرفه اي در استان ها با توجه به نیازهاي بازار ارائه شود، بخش زیادي از مشکل
بیکاري حل می شود، گفت: بعضی از آموزش هاي سنتی کاربرد ندارند که در نظر داریم آن ها را بازار محور کنیم که در این صورت

 
یک تحول جدي در نظام آموزش فنی حرفه اي خواهیم داشت. 

 
براي ایجاد یک میلیون شغل در سال پشت مان به رئیس جمهور گرم است 

وي در پاسخ به سوالی پیرامون هدف گذاري اشتغال تصریح کرد: اشتغال در حوزه تولید است و تولید در گردشگري،کشاوزي و فناوري
اطلاعات معنا پیدا می کند، تولید در این بخش ها شکل می گیرد که متولی آنها وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت راه و
شهرسازي است اما اشتغال در کشور، یک ستاد فرماندهی دارد و فرمانده آن رئیس جمهوري است که عملا این فرماندهی تفویض می

 
شود به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و به همین جهت این وزارتخانه مسئولیت حاکمیتی دارد. 

وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان این که باید قرارگاه فرماندهی اشتغال کشور را ایجاد می کنیم، گفت: در این قرارگاه غیر از
دستگاه هاي اصلی که مسوولیت ایجاد اشتغال در کشور را دارند، سایر ذي نفعان مانند نهادهاي انقلابی و تشکل هاي مردمی همگی

 
حضور دارند. 

عبدالملکی در ادامه با اشاره به این که نقشه اشتغال را فراهم و بر آن نظارت می کنیم تاکید کرد: براي درست چرخیدن چرخ دنده
هاي صنعت کمک می کنیم. اگر بستر مناسبی فراهم شود واقعا ایجاد یک میلیون شغل در سال انجام شدنی است ، این موضوع را

 
پیگیري و تلاش می کنیم بستري مناسب براي تحقق ایجاد یک میلیون شغل در سال فراهم شود. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی گفت: آقاي رئیس جمهوري در بخش اشتغال بسیار جدي وارد شده اند و تیم اقتصادي دولت سیزدهم

 
هماهنگ ترین تیم اقتصادي نسبت به دولت هاي گذشته است و انتظار داریم این هماهنگی، برنامه اشتغالزایی را به نتیجه برساند. 

وي با بیان این که براي ایجاد اشتغال و پایداري آن باید زنجیره ارزش شکل بگیرد، افزود: اگر سیستم بانکی و نظام تأمین مالی همراه

 
این زنجیره نشود، موضوع اشتغال با مشکل اساسی روبرو خواهد شد. 

عبدالملکی گفت: با شناختی که از وزیر اقتصاد دارم نگاه این وزارتخانه نیز، تخصیص منابع مناسب و وثائق آسان براي کسب و کار

 
هاي کوچک و متوسط است. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: در گذشته، کارخانه هاي بزرگ منابع بانکی را می بلعیدند و کسب و کار هاي کوچک نمی



 
توانستند از این منابع استفاده کنند که در دنیا این موضوع بالعکس است. 

عبدالملکی گفت : "تأمین مواد اولیه"، "سرمایه"، "بازار فروش و آموزش"، حلقه هاي زنجیره اشتغال است که هر کدام شکل نگیرد

 
شغل ایجاد نمی شود. 

وزیرتعاون، کارورفاه اجتماعی ادامه داد: همچنین در بازار سرمایه اصلاحاتی دنبال می شود که امیدوار هستیم در آینده خود را نشان

 
دهد. 

 
قاعده وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دوره جدید، بهره مندي از فکر و ایده نخبگان و مردم است 

وي از فعال شدن لینکی بر روي سایت اصلی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد و از مردم خواست از طریق این لینک

 
پیشنهادات، ایده ها، تجربیات و طرح هاي خود را در حوزه هاي مربوطه به این وزارتخانه به اطلاع برسانند. 

عبدالملکی تاکید کرد: قطعا به تمامی این موارد پاسخ داده خواهد شد، چرا که اصل و قاعده در دوره جدید فکر و ایده نخبگان و آحاد

 
مردم است و از همه ایده ها و نظریه هاي دانشگاهی گرفته تا نظریه هاي ملموس و عینی استفاده خواهیم کرد. 

 
با مسأله فساد مماشات نمی کنیم 

عبدالملکی در بخش دیگري از سخنانش پاکدستی و تقواي همکاران را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: البته افرادي در این

 
وزارتخانه نفوذ کرده اند و ما به صورت جدي مبارزه با فساد را آغاز کرده ایم. 

وي بیان کرد: در چند روز گذشته، برخی مدیران برکنار شده اند و به هیچ عنوان با مسأله فساد مماشات نمی کنیم و براي برخورد

 
قضائی با این افراد، دوستان دیگري کار ها را پیگیري می کنند. 

وزیرتعاون، کارورفاه اجتماعی با بیان این که قطعا مبارزه با فساد را بر اساس سیاست هاي رسانه اي به اطلاع مردم می رسانیم ، بیان
کرد: دهها نفر که در ستاد هاي انتخاباتی دوره هاي گذشته حضور داشتند در مسئولیت هاي اقتصادي قرار داده شده اند که شناختی

 
از آن بخش ندارند و بخشی از ناکارآمدي نیز به دلیل انتصاب افراد نامربوط است. 

 
عبدالملکی تاکید کرد: فاز اول ما سالم سازي است و اجازه نمی دهیم که مدیران ناسالم به کارشان ادامه دهند. 

وي بیان کرد: چه دلیلی دارد فردي که در ستاد انتخاباتی فعال بوده است مدیر عامل یا رئیس هیأت مدیره بخشی باشد که هیچ

 
درکی از آن موضوع اقتصادي ندارد. 

 
وزیرتعاون، کارو رفاه اجتماعی تصریح کرد: براي مبارزه با فساد در شرکت هاي زیرمجموعه، پشت مان به رئیس جمهور گرم است. 

وي گفت: عده اي، صاحبان قدرت و ثروت را مافیا می دانند، اما این ها قدرت هاي پوشالی هستند و این طور نیست که همه جا را

 
گرفته باشند و کسی نتواند با آن ها برخورد کند. 



عبدالملکی افزود: ممکن است آن ها یک سري رفتار هاي مذبوحانه رسانه اي نیز انجام دهند که هیچ اهمیت و اثري در مبارزه با فساد

 
نخواهد داشت. 

وي تاکید کرد: اگر در مبارزه با فساد عزم جدي وجود داشته باشد بسیاري از این افراد استعفا می دهند؛ البته مراحل قضائی حتماً باید

 
پیگیري و انجام شود. 

عبدالملکی با بیان این که در چند ماه آینده در مدیران زیر مجموعه خود پالایش اساسی انجام می دهم، تاکید کرد: مدیران کارآمد و

 
پاکدست قطعا ارتقاء می یابند. 

 
شرکت ها و صندوق هاي زیر مجموعه متعلق به مردم است 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: مجموعه هاي اقتصادي وزارتخانه، حق الناس و در دست ما امانت است که تلاش می کنیم به

 
صورت سالم و کارآمد فعالیت کنند. 

عبدالملکی در ادامه درباره برنامه خود براي افزایش بهره وري در صندوق بیمه اجتماعی روستاییان، سازمان تامین اجتماعی، شستا و
... نیز گفت: شرکت ها و کارخانجات این وزارتخانه مانند صندوق بازنشستگی، سازمان تأمین اجتماعی و ... متعلق به مردم است، اما
تاکنون این شرکت ها به نحو مطلوب مدیریت نشده است که تلاش می کنیم تیم مدیریتی بسیار قوي اي براي اداره این بخش ها به

 
کار بگیریم. 

وي گفت: باید با تعارض منافع در همه بخش هاي دولت مبارزه شود؛ بنابراین به معاونان و رؤساي صندوق هاي این وزارتخانه تاکید

 
کرده ام کمیته مقررات زدایی و تمرکززدایی و کمیته مبارزه با فساد و رفع تضاد منافع تشکیل دهند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: قرارگاه رفاه ایرانیان را که 14 ستاد دارد و یکی از ستاد هاي آن مبارزه با مفاسد و رفع تضاد

 
منافع است ایجاد کرده ایم. 

 
وي همچنین درباره تعارض منافع افزود: در همه ارکان دولت باید با تعارض منافع مبارزه شود و فقط به در حوزه اقتصادي نیست. 

 
ارتباط عادلانه بین کارگر و کارفرما ایجاد می شود 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر این که تلاش خواهم کرد ارتباط عادلانه اي بین کارگر و کارفرما برقرار شود، تصریح کرد:

 
در همین راستا دو محور مهار تورم و بهبود فضاي کسب و کار را با جدیت پیگیري خواهد شد. . 

عبدالملکی افزود: مسئول تنظیم روابط کار، این وزارتخانه است؛ در کشور حدود 13 میلیون کارگر و صد ها هزار کارفرما که بار اقتصاد

 
کشور را به دوش دارند مشغول به فعالیت هستند. 

وي ادامه داد: همیشه تلاش بر این بوده که یک حد عادلانه اي از دستمزد و حقوق در نظر گرفته شود به طوري که هم رفاه کارگران

 
و هم کارفرما متضرر نشوند؛ بخش قابل ملاحظه اي از هزینه هاي کارفرما، حقوق و دستمزد پرداختی است. 



عبدالملکی خاطرنشان کرد: کارگران ما نگران کارفرما ها هستند که این یک فرهنگ خوب کارگري است، چون معتقدند اگر کارگاه

 
تعطیل شود امکان اشتغال ندارند پس تشکل هاي کارگري از ما درخواست دارند که به کارفرما ها کمک کنیم. 

وي، کمک به کارفرما توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را بهبود فضاي کسب و کارعنوان کرد و افزود: اینجا تعامل بین
دستگاهی و وزارتخانه اي اهمیت پیدا می کند؛ وزارتخانه هاي اقتصاد، صمت و دستگاه هاي دیگر برنامه اي جدي براي مانع زدایی از
مسیر تولید دارند، موضوع ضابطه زدایی در وزارت اقتصاد درهفته هاي آینده فعال خواهد شد که بخش زیادي از هزینه هاي اضافی
کارفرما را کم می کند و سودآوري آن ها را بالا می برد؛ اگر این اتفاق بیفتد ما می توانیم از کارفرما درخواست کنیم با توجه به بهبود

 
فضاي کسب و کار به کارگران رسیدگی بهتري داشته باشند. 

عبدالملکی گفت: یک کار دیگري که درتیم اقتصادي دولت با جدیت پیگیري می شود موضوع مهار تورم است؛ یکی از فشار هایی که

 
هم به کارگر و کارفرما وارد می شود تورم است که اگر در سطح کلان اقتصادي کنترل شود فشار بر کارگر و کارفرما کمتر می شود. 

وي با اشاره به اینکه تیم اقتصادي دولت یک تیم همفکر است، تصریح کرد: براساس گفته رئیس جمهور، این دولت همه دریک جریان
فکري هستند؛ جریان کارآمد اقتصاد مقاومتی مبتنی بر نظریه اقتصادي اسلامی ایرانی است که واقعیت هاي اقتصادي ایران، تفکر

 
اقتصادي اسلام و اقتصاد مقاومتی را می شناسد و در این چارچوب فکر می کنند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در تیم اقتصادي دولت فردي که لیبرال فکر می کند نداریم و به لحاظ فکري، عاطفی و ذهنی

 
خیلی به هم نزدیک هستیم. 

 
عبدالملکی اظهار امیدواري کرد که خروجی این هماهنگی تیم اقتصادي دولت، به بهتر شدن شرایط اقتصادي مردم منجر شود. 

 
سند توسعه تعاون را با جدیت دنبال می کنم 

وي با اشاره به بخش تعاون گفت: این بخش، مظلوم واقع شده است؛ در جریان ادغام سه وزارتخانه، بخش تعاون از قرار گرفتن در کنار
حوزه هاي رفاه و کار بهره مند نشده کما این که می توانست منتفع شود، چون ظرفیت هاي بسیار بالایی در حوزه کار و رفاه وجود

 
دارد که می تواند به بخش تعاون کمک کند. 

عبدالملکی خاطرنشان کرد: ما یک سند توسعه تعاون داریم که در سال 92 تصویب شد، ولی متاسفانه در هشت سال گذشته به این

 
سند توجه نشده که نیازمند اصلاحاتی است که آن را با جدیت پیگیري کنیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به این که براي تامین مالی بخش تعاون یک بانک داریم، گفت: بانک توسعه تعاون متعلق به
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است که ظرفیت مالی بسیار عالی دارد؛ البته باید آن را تقویت کنیم و پیگیر هستیم تا این بانک

 
افزایش سرمایه دهد تا بتواند میزان تسهیلات را هم بالا ببرد. 

عبدالملکی ادامه داد: یک صندوق دیگري براي ضمانت سرمایه گذاري حوزه تعاون اخیراً شکل گرفته که در حال توسعه فعالیت خود

 
است و تا 70 درصد تسهیلاتی که تعاون گران می گیرند را با یک شرایط خاص ضمانت می کنیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: در بخش هاي دانش بنیان تعداد زیادي جوانان تحصیل کرده و خوش فکر داریم که



علاقمند هستند تا در بخش هاي دانش بنیان فعال شوند؛ ما بخش تعاون را در این حوزه گسترش می دهیم یعنی کمک، حمایت و

 
پشتیبانی می کنیم تا این افراد تعاونی تشکیل دهند و از امتیازات ویژه تعاونی استفاده کنند. 

عبدالملکی با اشاره به این که در فرهنگ اسلامی- ایرانی، کار جمعی نقش بسیار بالایی دارد ، گفت: درحال حاضر در کشور ده ها هزار

 
نفر تعاونگر بسیار بزرگ و حدود 94 هزار تعاونی فعال در کشور وجود دارد که باید به آن ها کمک کنیم. 

 
شکاف طبقاتی در کشور افزایش یافته است 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره سیاست هاي رفاهی در کشور گفت: در هشت سال گذشته شاخص ضریب جینی تقریباً چهار
واحد افزایش پیدا کرده است، ضریب جینی در سال 92 تقریباً 37 صدم بود؛ ضریب جینی عددي بین صفر و یک است که هر میزان
این عدد بیشتر شود یعنی شکاف طبقاتی بیشتر است و زمانی که عدد به سمت یک حرکت می کند یعنی یک عده خیلی ثروتمند و
عده اي فقیرمی شوند، در طول هشت سال گذشته این شاخص حدود چهار واحد افزایش پیدا کرده است یعنی از حدود 37 صدم به

 
41 صدم رسیده است؛ این نشان می دهد که شکاف طبقاتی در کشور بیشتر شده است. 

عبدالملکی تصریح کرد: شکاف طبقاتی همیشه یک لطمه رفاهی به بخش قابل توجهی از مردم که شامل حدود هفت دهک جامعه می

 
شود وارد می کند که یکی از علل این موضوع، تورم است. 

وي خاطرنشان کرد: ما در حوزه رفاهی باید کار هاي اساسی انجام دهیم و اطلاعات وضعیت رفاهی خانواده ها را داشته باشیم و باید

 
سیاست هاي ویژه اي براي خانواده هاي کم درآمد در نظر بگیریم. 

 
پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان در مدت یک سال تکمیل می شود 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان خاطرنشان کرد: این پایگاه جزو کار هاي خوبی است که در دولت

 
گذشته شروع شد و در ارتباط با تحلیل وضع رفاهی خانوار ها و دهک بندي آن ها خوب پیش رفت، اما هنوز کامل نیست. 

وي ادامه داد: فکر می کنم در این دولت بتوانیم پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان را تکمیل کنیم و اگر این کار در سه سال گذشته انجام

 
می شد مثلاً در ارتباط با موضوع کرونا کارآمدتر عمل می کردیم. 

 
عبدالملکی گفت: هدفمندي یارانه ها به صورت کامل اجرا نشد، چون اطلاعات رفاهی مردم را نداریم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره زمان بندي براي تکمیل این سامانه ها افزود: پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان در حال حاضر کاربرد
دارد؛ مثلا کمیته امداد امام خمینی (ره) زمانی که بنا دارد خانواده هاي بیشتري را تحت حمایت قرار دهد به این پایگاه مراجعه می

 
کند. 

وي ادامه داد: با برنامه ریزي هاي انجام شده بنا داریم در طول یکسال، این پایگاه را به یک بلوغ برسانیم تا بتوانیم بیشتر سیاست

 
گذاري ها و برنامه ریزي ها را با اطمینان بالاي 96 درصد مبتنی بر این سامانه انجام دهیم. 

 
افزایش یارانه ها وابسته به تغییر منابع دولتی و منابع سازمان هدفمندي یارانه ها 



عبدالملکی درباره موضوع یارانه هاي نقدي نیز خاطرنشان کرد: قانون هدفمندي یارانه ها یعنی پرداخت نابرابر یارانه ،یعنی افرادي که
شرایط مالی بهتري دارند یارانه نگیرند و عده اي دیگر که شرایط خوبی ندارند یارانه بیشتري بگیرند که عمده این اتفاق معطل بانک
جامع اطلاعات رفاهی است، ولی اینکه چقدر می شود یارانه ها را افزایش داد طبیعتاً وابسته به تغییر منابع دولتی و منابع سازمان

 
هدفمندي یارانه ها است. 

 
وي افزود: ما این جهت گیري را داریم تا افرادي که نیازمند تر هستند و مشکلات بیشتري دارند یارانه بیشتري بگیرند. 

 
باید در دولت همفکري کنیم که بدهی به صندوق ها پرداخت شود 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره تراز کردن صندوق ها هم گفت: دولت بدهی سنگین به صندوق بازنشستگی کشوري دارد، چون
از ابتدا سهم خود را به میزان واقعی پرداخت نکرده است و طبق قواعد صندوق بازنشستگی کشوري، باید از بودجه عمومی کشور

 
استفاده شود. 

عبدالملکی افزود: سازمان تامین اجتماعی که به نوعی بزرگترین صندوق بیمه است وضع متفاوتی دارد؛ کارفرما ها سهم خود را
پرداخت کرده اند که در اینجا بازهم دولت بخشی از سهم خود را پرداخت نکرده و بدهکار است و دولت باید برنامه ریزي کند تا بدهی

 
خود به این صندوق ها را پرداخت کند. 

وي ادامه داد: در این موضوع دو کار باید انجام دهیم؛ اول باید در دولت همفکري کنیم که بدهی دولت به صندوق ها پرداخت شود و
دوم افزایش بازدهی اقتصادي شرکت هاي زیرمجموعه همین صندوق ها هستند که دریایی از ثروت در اینجا قرار دارد و فکر می کنم

 
اگر روش شرکت داري تغییر کند شرایط متفاوت خواهد بود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: واقعیت این است که این شرکت ها هیچ کدام دولتی نیستند، اما به سبک دولتی مدیریت می

 
شوند. 

عبدالملکی تاکید کرد: بخش قابل ملاحظه اي از مسئله فساد و رانت در صندوق ها و شرکت هاست و درخواست دارم فرصت دو تا سه
ماه به ما داده شود تا براي مردم توضیح دهیم که در ارتباط با صندوق ها چه کار هایی انجام داده ایم.



صعود ملایم طلا در بازار جهانی

منبع: تابناكشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/06/12

قیمت طلا در معاملات صبح جمعه بازار آسیا در پی ضعیف شدن ارزش دلار، اندکی افزایش یافت.

به گزارش ایسنا، بهاي هر اونس طلا براي تحویل فوري با
0.2 درصد افزایش، به 1813 دلار و 15 سنت رسید و از
ابتداي هفته جاري تاکنون 0.2 درصد کاهش نشان می

 
دهد. 

در بازار معاملات آتی آمریکا، هر اونس طلا با 0.2 درصد
افزایش، به 1815 دلار و 50 سنت رسید. بهاي معاملات این بازار شب گذشته با 0.3 درصد کاهش، در 1811 دلار و 50 سنت بسته

 
شد. 

دلار که رابطه معکوس با طلا دارد، در معاملات روز جمعه اندکی افزایش یافت اما همچنان نزدیک به پایین ترین حد خود در یک ماه

 
گذشته ایستاد. 

گزارش اشتغال ماهانه غیرکشاورزي آمریکا روز جاري منتشر می شود و نقطه توجه سرمایه گذاران است زیرا احیاي بازار کار یکی از
پیش شرط هاي آغاز تعدیل برنامه خرید اوراق قرضه و افزایش نرخهاي بهره از سوي بانک مرکزي آمریکاست. آماري که روز پنج
شنبه منتشر شد، نشان داد 340 هزار آمریکایی هفته گذشته متقاضی دریافت بیمه بیکاري بودند. این رقم کمتر از 354 هزار تقاضا
در هفته پیش از آن و 345 هزار نفري بود که تحلیلگران پیش بینی کرده بودند. این آمار نشان داد اخراجها در اوت به پایین ترین

 
میزان در بیش از 24 سال گذشته رسیده و روند احیاي بازار کار قوي مانده است. 

بر اساس گزارش رویترز، موجودي طلاي "اس پی دي آر گلد تراست" که بزرگترین صندوق ETF تحت پشتوانه طلا در جهان است،

 
روز پنج شنبه با 0.2 درصد کاهش، به 998.52 تن رسید که پایین ترین میزان از آوریل سال 2020 بود. 

در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره با 0.2 درصد افزایش، به 23 دلار و 92 سنت رسید. هر اونس پلاتین با 0.2 درصد
افزایش، 1001 دلار و 36 سنت معامله شد. هر اونس پالادیم با 0.3 درصد افزایش، به 2406 دلار و 65 سنت رسید.



مهمترین مطالبه مردم از دولت جدید استفاده از نیرو هاي توانمند است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/06/12

حجت الاسلام مرادبیگی گفت:شعار و هدف دولت جدید توجه ویژه به معیشت مردم و برخورد با مفسدان و رانت خواران و
تعادل در قیمت اجناس است که این می تواند مایه دلگرمی و امید براي مردم باشد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از ایلام ،حجت الاسلام مرادبیگی امام جمعه موقت
ایلام در خطبه هاي نماز جمعه این هفته گفت:مهم ترین
مطالبه و خواست مردم از دولت جدید این است که نیرو
هاي کارآمد، با تجربه، انقلابی و دلسوز را براي مدیریت

 
ارشد استفاده کند. 

او اضافه کرد:معیشت مردم در حال حاضر مهم ترین مشکل

 
است که دولت جدید با برنامه ریزي مسنجم به فضل الهی و با کمک مردم براي آن بطور هدفمند برنامه دارد. 

حجت الاسلام مرابیگی، به ضرورت توجه ویژه اشتغال و تولید اشاره کرد و افزود: راه اندازي کارگاه ها و صنایع تولیدي نقش مهمی در

 
افزایش نرخ اشتغال و با تناسب آن افزایش تولید و همچنین صادرات دارد. 

او در ادامه با تسلیت سالروز شهادت امام زین العابدین (ع) یادآور شد: این امام بزرگوار بزرگترین حافظ پیام کربلا در ایام عاشورا به
نسل هاي بعد بود.



خودرو دست نیافتنی تر شد!

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/06/12

پدال نیوز: بسیاري از کارشناسان دلیل جهش ناگهانی قیمت ها در بازار خودروهاي داخلی را افزایش دوباره نرخ دلار در بازار
آزاد می دانند.

به گزارش پدال نیوز، چند وقتی است که قیمت خودرو، روند صعودي به خود گرفته و حالا باز هم این محصول سرمایه اي، براي
خیلی ها دست نیافتنی تر و داشتن آن تبدیل به آرزو شده است. طی یک ماه گذشته افزایش 20 تا 30 میلیون تومانی قیمت خودرو
را در بازار شاهد بوده ایم. گرانی که از افزایش نرخ دلار و رشد نقدینگی آب می خورد و دلالان باز هم مثل همیشه از این آب گل

 
آلود، ماهی می گیرند!. 

این گرانی را می توان در تمام خودروهاي داخلی به وضوح دید، به طور مثال در بین خودروهاي پر فروش ایران، خودرویی چون سمند
در تاریخ 8 مرداد به قیمت 203 میلیون تومان، پژو 207 دنده اي به قیمت 280 میلیون تومان، پژو 207 دنده اي 1400 حدود 295
میلیون تومان معامله شدند که همین خودروها را اکنون به ترتیب باید با قیمت 235 میلیون تومان، 327 میلیون تومان، 342 میلیون

 
تومان باید خرید. 

 
 

در مقابل خودروهاي پرفروش سایپا نیز در این مدت افزایش قیمت نجومی داشته اند، به طور مثال سایپا 111 در تاریخ 8 مرداد به
قیمت 139 میلیون تومان، سایپا 131 به قیمت 126 میلیون تومان، کوییک دنده اي 153 میلیون تومان و تیبا 2 به قیمت 134
میلیون تومان معامله شدند که همین خودروها اکنون به ترتیب به قیمت 156 میلیون تومان، 140 میلیون تومان، 166 میلیون تومان

 
و 153 میلیون تومان معامله می شوند. 



 
 

علت افزایش قیمت خودرو در بازار چیست؟ کارشناسان خودرویی علت هاي مختلفی را براي این افزایش قیمت عنوان می کنند و در

 
مقابل راهکارهایی را هم براي کنترل این بازار دارند. 

رو ح االله طالبی کارشناس صنعت خودرو در گفت و گو با خبرنگار صنعت،تجارت و کشاورزي گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان،
با اشاره به علت گرانی خودرو در بازار آزاد، گفت: گرانی در بازار خودرو به چند علت بستگی دارد. یکی از علت ها برآورد هیجانی
نسبت به قیمت دلار در روز هاي آینده است. همانطور که اکنون شاهد استقرار دولت جدید هستیم و خیلی ها گمانه زنی می کردند

 
پس از روي کار آمدن دولت جدید، قیمت دلار افت می کند و وضعیت سرو سامان بگیرد و قیمت کالا ها کم شود. 

او افزود: این انتظار مستقر شدن دولت جدید باعث شد بازار خودرو از اول سال تاکنون در رکود رود و خریداران صبر کردند، دولت
جدید مستقر شود و از طرفی وضعیت دولت مشخص شود و اینکه عده اي چشم به برجام دوخته بودند که این موضوع مطرح شد که

 
شاید برجام در کوتاه مدت پاسخگو نباشد. 

این کارشناس صنعت خودرو افزود: اکنون تحریم ها به قوت خود باقی است و طبیعتا انتظاراتی که در 6 ماه اول سال بود مبنی بر
اینکه وضعیت دلار سرو سامان می گیرد و کالا هاي اساسی تا حد امکان بتواند با قیمت نسبتا متعادل تري به بازار عرضه شود، از بین

 
رفته است. 

او با بیان اینکه بحث ممنوعیت توقف واردات نیز باعث افزایش قیمت ها در بازار شد، گفت: در این وضعیت اگر بخواهیم بحث واردات
را کامل ببندیم باعث می شود قیمت خودرو هاي داخلی تورمی افزایش یابد. دولت هم باید فکري براي تعرفه واردات کند و در داخل

 
نیز حمایت از مصرف کننده را داشته باشد، اگر چه شرکت هاي خودروسازي هم همیشه از سوي دولتی ها حمایت می شدند. 

 
طالبی گفت: باید از روند رشد قیمت ها در بازار به شکل روانی جلوگیري کرد و از هیجانات کاذب جلوگیري کنیم. 

راهکار کاهش قیمت خودرو در بازار چیست؟ محمدرضا نجفی منش رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازي در گفت و گو با خبرنگار
صنعت،تجارت و کشاورزي گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، با اشاره به علت افزایش قیمت خودرو در بازار ، گفت: متاسفانه
100 درصد قیمت ها ارتباط مستقیم با نرخ دلار دارند، یعنی قیمت شیر، تخم مرغ، ماهی و ... با دلار محاسبه می شود، اما نکته
اینجاست که اگر نرخ دلار افزایشی باشد، قیمت ها مساوي این افزایش، تغییر می کند اما اگر کاهشی باشد، کاهش قیمت نیز بسیار

 
کند است! 

او با بیان اینکه افزایش نقدینگی یکی از دلایل گرانی هاست و باید چاپ پول را کاهش داد،گفت: افزایش قیمت ها هیچ ارتباطی با



عرضه خودروسازان ندارد، حتی اگر عرضه افزایش یابد اما نرخ دلار افزایشی باشد، باز هم شاهد افزایش قیمت در بازار هستیم و دلیل

 
اصلی آن افزایش نقدینگی نزد مردم است. 

عضو هیات نمایندگان اتاق تهران با اشاره به راهکارهاي کاهش قیمت خودرو در بازار، گفت: تنها یک راهکار براي کاهش قیمت وجود
دارد و آن عدم چاپ اسکناس جدید بدون پشتوانه ملی است؛ یعنی نباید نقدینگی را افزایش داد. زمانی که تولید و به دنبال آن
نقدینگی افزایش یابد، قیمت ها نیز افزایش می یابد. قیمت تمام کالا ها و خدمات در ایران، چسبندگی معنا داري با نرخ دلار در بازار

 
آزاد دارد و خودروي ساخت داخل نیز از این قاعده مستثنی نیست. 

او با اشاره به اینکه نوسانات نرخ ارز، قیمت کالا را نوسانی می کند ،گفت: قیمت کارخانه خودرو هاي داخلی، در مقایسه با آنچه که در
بازار معامله می شود، به مراتب پایین تر است و از این رو، امروز خودروساز ها با ضرر و زیان در حال تولید هستند به طوري که تفاوت

 
قیمت کارخانه و بازار در خودرو هاي ساخت داخل به 50 تا 150 میلیون تومان رسیده است. 

 
 

دلار ثابت، قیمت ها افزایشی! سعید موتمنی، رییس اتحادیه نمایشگاه داران در گفت و گو با خبرنگار صنعت،تجارت و کشاورزي گروه
اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، با اشاره به علت افزایش قیمت خودرو طی چند روز گذشته، گفت: چند وقتی بود که قیمت ها

 
افزایشی بود اما اکنون قیمت ها ثابت شده و فعلا خودرویی گران نشده است. 

 
او افزود: بازار خودور در حال حاضر دوباره به روال قبل و ثبات برگشته است. 

 



چه ارگانی ترمز افزایش قیمت را می کشد؟ اما نکته مهم ماجرا اینجاست هیچ نهادي ترمز این افزایش قیمت را نمی کشد و نظارتی
روي آن نیست. با روي کار آمدن وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت، نه تنها قیمت ها کاهشی نبود بلکه شاهد ادامه دار شدن گرانی

 
ها بودیم اما اکنون وزیر جدید صمت، وعده هایی در مورد افزایش تولید داده است که باید دید کارساز می شود یا خیر. 

فاطمی امین وزیر صمت در خصوص صنعت خودرو تصریح کرد: برآورد کردیم امسال حدود یک میلیون دستگاه خودرو در کشور تولید
شود. برنامه سال آینده ما یک میلیون و 600 هزار دستگاه است و تا سال 1404 به 3 میلیون دستگاه می رسد. سالی 2 پلتفرم جدید

 
به خودروهاي داخلی اضافه می شود. 

 
او ادامه داد: اگر پیشران هاي تولید را به خوبی شناسایی کنیم و آن ها را به حرکت درآوریم اشتغال قابل توجه اي خواهیم داشت. 

 
 

فاطمی امین گفت: مجبوریم تا سال 1404 به تولید 3 میلیون دستگاه خودرو برسیم چون صنعت خودرو در صورت تولید کم ، به
صرفه نیست. اگر بخواهیم قیمت و کیفیت در صنعت خودرو به حد قابل قبول برسد باید افزایش مقیاس تولید، رقابتی کردن بازار و

 
اصلاح ساختار مدیریتی در این بخش انجام شود. 

وزیر صمت تصریح کرد: تا سه سال آینده صنعت خودروي کشور به افتخار ملی تبدیل می شود چون ظرفیت آن وجود دارد و به لحاظ

 
فنی چیزي کم نداریم فقط باید اصلاح ساختار مدیریتی شکل بگیرد که زمان بر نیست. 

فاطمی امین تاکید کرد: برنامه هایی که در حوزه صنعت و تولید تعیین کرده ایم با فرض ادامه دار بودن تحریم هاست هرچند به

 
دنبال رفع تحریم هستیم اما ما منتظر نمی مانیم و برنامه ریزي خود را داریم. 

به اعتقاد کارشناسان هر زمان که نرخ ارز در بازار آزاد افزایش یابد، قیمت خودرو نیز در بازار صعودي است و این تصور نیز که با
کاهش قیمت ارز، می توان منتظر سقوط قیمت ها در بازار خودرو بود به دلیل ماهیت چسبندگی قیمت ها که در اقتصاد ایران ریشه

 
دوانیده، اشتباه است و نباید انتظار کاهش قیمت شدید خودرو در مدت زمان کوتاه را داشته باشیم. 

باشگاه خبرنگاران



طرح نمایندگان براي اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/06/12

 
اخیرا جمعی از نمایندگان با تدوین طرحی خواستار اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان شده اند. 

اخیرا جمعی از نمایندگان با تدوین طرحی خواستار اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان شده اند. این طرح که به امضاء
45 نماینده رسیده است از سوي هیئت رئیسه پارلمان اعلام وصول و براي بررسی بیشتر به کمیسیون اجتماعی قوه مقننه براي

 
بررسی بیشتر ارجاع شده است. 

 
مقدمه (دلایل توجیهی): 

نظر به اینکه در پرونده هاي موجود در کمیسیون، ابهاماتی در خصوص دریافت حقوق بازنشستگی پس از انتصاب به نمایندگی مجلس
و همچنین در مورد دریافت حقوق بازنشستگی و حقوق اشتغال مطرح شده است و همین موضوع در سایر دستگاه هاي اجرایی نیز
مطرح می باشد، و در برخی مواقع مشاهده شده است که بازنشستگانی با استناد به قانون فوق الاشاره در دستگاه هاي اجرایی مشغول
فعالیت می شوند بطوري که ساعات کار آنان بیش از یک سوم ساعات کار مندرج در قانون می گردد. به منظور جلوگیري از این
اقدامات خلاف قانون و رفع ابهام و تعیین تکلیف موضوع، پیشنهاد می شود طرح الحاق دو تبصره به قانون منع بکارگیري از خدمات

 
بازنشستگان بشرح فوق ارائه گردد تا بازنشستگان فقط بتوانند در یک دستگاه اجرایی مطابق قانون عمل نمایند. 

 
عنوان طرح: 

 
الحاق دو تبصره به قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان 

ماده واحده- دو تبصره به عنوان تبصره هاي 6 و 7 به ماده واحده قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان مصوب 1395/2/20 به

 
شرح ذیل الحاق می شود: 

تبصره 6- در صورتی که بازنشستگان اعم از کشوري و لشکري در دستگاههاي موضوع ماده 5 قانون مدیریت خدمات کشوري اشتغال
یابند، صرفاً از مستمري بازنشستگی یا حقوق شغل مربوط می توانند استفاده نمایند و دریافت همزمان مستمري و حقوق، ممنوع

 
است. 

تبصره 7- بازنشستگان موضوع تبصره 6 فقط با رعایت سقف ساعات کاري مندرج در تبصره 2 می توانند صرفاً با یک دستگاه اجرائی

 
مذکور قرارداد همکاري منعقد نمایند. 

 
گفتنی است در ماده 5 قانون خدمات کشوري آمده است: 



کلیه وزارتخانه ها، مؤسسات دولتی، مؤسسات یا نهادهاي عمومی غیردولتی، شرکت هاي دولتی و کلیه دستگاه هایی که شمول قانون
بر آنها مستلزم ذکر و یا تصریح نام است از قبیل شرکت ملی نفت ایران، سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران، بانک مرکزي، بانکها

و بیمه هاي دولتی، دستگاه اجرایی نامیده می شوند.



نظام اسلامی منهاي اراده مردمی محقق نمی شود

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1400/06/12

امام جمعه بخش مرکزي یزد گفت: آنچه که می تواند دولت و نظام اسلامی را به پیش برده و در رفع مشکلات مؤثر باشد،
اراده مردمی است و دولت و نظام به تنهایی نمی تواند منهاي اراده مردمی در این عرصه موفقیتی داشته باشد.

امام جمعه بخش مرکزي یزد گفت: آنچه که می تواند دولت و نظام اسلامی را به پیش برده و در رفع مشکلات مؤثر باشد، اراده

 
مردمی است و دولت و نظام به تنهایی نمی تواند منهاي اراده مردمی در این عرصه موفقیتی داشته باشد. 

به گزارش ایکنا از یزد، آیت االله سیدمحمدکاظم مدرسی، امام
جمعه بخش مرکزي یزد، امروز، 12 شهریورماه در خطبه هاي
نماز جمعه این هفته بخش مرکزي که در خویدك برگزار شد، با
تسلیت شهادت امام سجاد(ع)، اظهار کرد: امام با سه گروه معاند
آل امیه، آل زبیر و آل مروان مواجه بودند که هر کدام هم با

 
رویکرد خاص و هدف مشترکی کار می کردند. 

وي ادامه داد: اهداف این گروه ها سه چیز بسیار روشن بود که
مسخ اسلام و حتی حذف نام اسلام، حذف اهل بیت از صحنه
هاي سیاسی، اجتماعی و علمی، مقابله با شیعیان اهل بیت و

حذف فرهنگ تشیع از آن جمله است. از طرفی دو دولت مقتدر ایران و روم را به افول گذاشته بودند و همراه با این جریان خرده
فرهنگ ها به ایران وارد می شد و از طرفی هم تجملات و رفاه زدگی ها باعث شده بود تا مردم نسبت به اصل دین و جوانب معنوي

 
دین غافل باشند. 

مدرسی افزود: امام سجاد (ع) در چنین زمانی اهتمام داشتند تا مسئولیت خود را انجام دهند و در این زمینه هم با رویکردهاي

 
مختلف از جمله رویکردهاي علمی و همچنین فرهنگی مثل دعا و امثال این ها و تربیت شاگردان اقدام می کردند. 

امام جمعه بخش مرکزي یزد در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به نکاتی در زمینه افغانستان گفت: در قرآن کریم بیان می شود
مواظب باشید با کسانی که ظالم و ستمگر هستند و روحیه مستکبران را در وجود خود تقویت و در جامعه ترویج می کنند با این افراد
در ارتباط نباشید و به آن ها اعتماد نکنید. در دهه هاي اخیر دیدیم هر دولتمردي که در جهان سوم به دلیل منافع دولتش یا منافع
شخصی خود و یا به تعبیري منافع ملی خودش به آمریکا، غربی ها و مستکبران اعتماد کرد، جزء ضربه و ضرر و زیان چیز دیگري

 
حاصل نشد. 

وي ادامه داد: مصر، تونس، عراق، لیبی و بعضی از کشورهاي جهان سوم را حتی در آمریکاي لاتین دیدیم که اعتمادشان جز ویرانی و
آسیب براي دولت ها و ملت ها در پی نداشت. دولت افغانستان همچنین سرنوشتی را تجربه کرد که با این همه هزینه اي که آمریکایی
ها کردند و از ملت افغانستان گرفتند و آن ها را از لحاظ علمی، پیشرفت، دانش روز، تکنیک و زیرساخت ها عقب نگه داشتند، در
نهایت هم چیزي جز ویرانی، نا امنی و خسارت براي مردم افغانستان جا نگذاشتند و این نکته بسیار مهم و درس عبرتی براي سایر



 
کشورها است. 

مدرسی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اینکه استان نیازمند مدیریت بسیار قوي و منسجمی است بیان کرد: توصیه به
مراکز قدرت، داراي نفوذ و نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی اعم از چهره هاي اثرگذار در خارج از استان این است که بدون
در نظر گرفتن منافع شخصی و حزبی و رفاقت هاي بیرونی به دنبال انتخاب مسئولانی شایسته باشند که حداقل از چهار ویژگی

 
برخوردار باشند. 

وي؛ شناخت نسبت به استان و جوانب مختلف، روحیه جهادي و انقلابی و عمل در میدان را از آن جمله دانست و گفت: همچنین باید
توان ارتباط گیري با وزارتخانه ها، مسئولان موثر و شخص رئیس جمهور را داشته و منافع مردم و عامه را با پیوست عدالت در نظر
داشته باشند و پاسخگوي مردم باشند. استان یزد نیز با مسائل زیادي روبرو است که لازم به پیگیري، توجه و برنامه ریزي براي حل و

 
فصل است. 

مدرسی محدودیت منابع آبی به صورت کمی و کیفی که ناشی از خشکسالی هاي پی در پی است را از جمله مشکلات استان برشمرد
و افزود: همچنین آلودگی هاي شهري و صنعتی به خصوص در محور یزد - اردکان، سطح پایین فناوري صنایع و معادن استان، خام
فروشی و بهره وري پایین در معادن، تولید و برداشت محصولات باغی به شیوه هاي سنتی و کم بازده، نرخ بیکاري بالا و روند افزایشی
آن به ویژه بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی، مهاجرت شهروندان توانمند یزدي، وجود اتباع غیرمجاز و مشکلات ناشی از اسکان،

 
اشتغال، اجتماعی و تبعات فرهنگی و مباحث امنیتی از دیگر مباحثی است که باید مورد توجه باشد. 

امام جمعه بخش مرکزي یزد ادامه داد: از دیگر مسائل استان تغییر سبک زندگی و آسیب هاي ناشی از آن است بویژه که در زمینه
طلاق اعم از عاطفی و قانونی با آمار نگران کننده روبرو هستیم، تضعیف بافت اجتماعی در بافت هاي تاریخی و فرسوده و همچنین
مشکلات واحدهاي تولیدي ناشی از کمبود نقدینگی و سرمایه در گردش موضوعات دیگري است که باید به شکلی ویژه مورد توجه

 
قرار گیرد. 

وي بیان کرد: دولت، دولتی مردمی و جهادي است به نحوي که در روز چهارشنبه رأي اعتماد گرفت، روز پنج شنبه تشکیل جلسه
هئیت دولت داد و در روز جمعه اولین سفر استانی و حضور میدانی میان مردم را انجام داد، خرسند هستیم از اینکه مجموعه دستگاه
هاي مرتبط با نظام اسلامی امروز با هم همگون و همدل هستند اما در این زمینه قابل ذکر است اگر این گروه ها متحد باشند و مردم
حمایت و همراهی نکنند، تنها خواهد بود لذا آنچه که می تواند این مجموعه همگون و انقلابی و جهادي را پیش ببرد و به اهداف
انقلاب اسلامی نزدیک کند، براي حل مشکلات اراده مردمی است و دولت و نظام به تنهایی نمی تواند منهاي اراده مردمی در این

 
عرصه موفقیتی داشته باشد. 

انتهاي پیام



فروشگاه هاي زنجیره اي؛ رونق تولید و ایجاد اشتغال
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صالح منصوري قائم مقام مدیرعامل فروشگاه هاي زنجیره اي افق کوروش اشتغال از آن دسته مسائلی است که تمامی دولت
ها و جوامع صرف نظر از مشی و مرام سیاسی، آن را فهرست مهم ترین عوامل ایجاد ثبات اقتصادي و آرامش روانی جامعه و

در نتیجه ثبات و آرامش امنیتی جامعه در نظر می گیرند و براي دستیابی به آن ...

 
صالح منصوري 

صالح منصوري قائم مقام مدیرعامل فروشگاه هاي زنجیره اي افق کوروش اشتغال از آن دسته مسائلی است که تمامی دولت ها و
جوامع صرف نظر از مشی و مرام سیاسی، آن را فهرست مهم ترین عوامل ایجاد ثبات اقتصادي و آرامش روانی جامعه و در نتیجه ثبات
و آرامش امنیتی جامعه در نظر می گیرند و براي دستیابی به آن برنامه هاي مختلفی را اجرا می کنند. اشتغال موجب توسعه همه
جانبه کشور و افزایش سطح رفاه عمومی می شود و اغراق نیست اگر مدعی شویم در فقدان اشتغال که روي دیگر آن افزایش بیکاري
است آرمان توسعه و بویژه توسعه پایدار محقق نخواهد شد. ناگفته پیداست که منظور از اشتغال، اشتغال دائمی و پایدار است که می

 
تواند موجب افزایش درآمد ملی و توسعه پایدار شود. 

دولت ها به تجربه دریافته اند که اشتغال نه تنها موجب توسعه و افزایش درآمد ملی می شود؛ بلکه تداوم بقا و حیات آنها را تضمین
می کند. به همین دلیل است که موضوع اشتغال با مفهوم امنیت ملی نیز پیوندي عمیق و ناگسستنی دارد. دولتی که نتواند اشتغال
زایی کند حتی اگر به لطایف الحیل، شکم مردم خود را سیر نماید اما چون حتی اگر بخواهد هم نمی تواند جیب آنها را پر کند دیر یا
زود با اعتراض آنها مواجه شده و چه بسا بقاي خود را فداي این موضوع کند. به همین دلیل است که اشتغال از آن دست مفاهیم
اقتصادي و اجتماعی است که مراد و مقصود صاحبنظران در موضوع توسعه است. از این رو دولت ها با بکارگیري ساختار بوروکراتیک

 
خود و بسیج نمودن تمامی سازمان هاي ذیربط، می کوشند تا با اشتغال زایی، آرامش و امنیت کشور و مردم را تضمین نمایند. 

امروزه با علم به محدودیت توان دولت ها در ایجاد اشتغال، استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي بخش خصوصی مورد توجه قرار
گرفته است. از آنجا که تولید، زمینه ساز اشتغال پایدار است و بخش خصوصی بخش غیرقابل انکاري از ظرفیت تولید را در اختیار دارد
که به تبع آن و با توجه به نیاز این بخش به نیروي کار، می تواند نقشی محوري در ایجاد اشتغال داشته باشد. البته تحقق این هدف با
توجه به دیدگاه دولت ها نسبت به بخش خصوصی و تعیین جایگاه این بخش به عنوان رقیب یا همکار دولت در ساختارهاي اقتصادي

 
دولتی یا رقابت کامل، متفاوت می باشد. 

در ایران نیز مانند سایر کشورها، فروشگاه هاي زنجیره اي به دلیل الزامات زندگی شهري و مدرنیزاسیون اجتماعی و احساس نیاز
شهروندان در زمینه ضرورت صرفه جویی در وقت و هزینه و همچنین در نتیجه نابسامانی و ناکارآمدي نظام توزیع سنتی و با هدف
ساماندهی و نظارت پذیري سامانه توزیع و عرضه کالا با قیمت و کیفیت مناسب به مردم به وجود آمدند و کوشیدند تا با کوتاه کردن
زنجیره توزیع و ارتباط بدون واسطه بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، اقلام مور نیاز مردم را با بیشترین تنوع، به صورت یکجا و

 
در کمترین زمان ممکن در اختیار آنها قرار دهند که همین چرخه توانسته بخش اعظمی از نیاز اشتغال جوانان را پاسخگو باشد. 

فروشگاه هاي زنجیره اي با برخورداري از بیش از 6000 شعبه در سراسر کشور و با میانگین اشتغال پنج نفر به صورت مستقیم در هر



شعبه و همچنین تعداد زیادي از افراد در ستاد؛ انبارها، لجستیک و زنجیره توزیع به صورت مستقیم و نیز ایجاد اشتغال به صورت غیر
مستقیم توانسته اند ضمن ایجاد اشتغال براي افراد و خانواده هاي ایشان، درآمد ملی کشور را نیز افزایش داده و نقش بسیار موثري در
آرامش روانی مردم و جامعه داشته باشند. به عنوان مثال، افق کوروش بزرگترین فروشگاه زنجیره اي کشور که به بخش خصوصی تعلق
دارد با راه اندازي بیش از 2800 شعبه فروشگاهی در کلیه استان ها و  450 شهر کشور تا مرداد سال جاري، براي بیش از بیست هزار
نفر به صورت مستقیم ایجاد اشتغال کرده است. میانگین استخدام افراد در این فروشگاه زنجیره اي در حدود هر 16 دقیقه یک
استخدام است و بر اساس برنامه ریزي هاي انجام شده تا پایان سال 1400 این فروشگاه زنجیره اي تعداد کارکنان خود در سراسر

 
کشور را به حدود 30 هزار نفر خواهد رساند. 

خرید کالا توسط فروشگاه هاي زنجیره اي در مقیاس بالا و حجم گسترده و با ثبات بودن این مقدار از سفارش کالا که می تواند باعث
اطمینان تولیدکنندگان و برنامه ریزي آنان براي پیشبرد طرح هاي توسعه شود نه تنها به هیچ عنوان قابل مقایسه با نظام سنتی
تامین و توزیع کالا نیست بلکه به صورت مستقیم، رونق تولید را در پی دارد و این رونق تولید نیازمند استخدام نیروي کار توسط
تولیدکنندگان است. از این رو می توان ادعا کرد که فروشگاه هاي زنجیره اي را عاملی بسیار موثر و مولفه اي حیاتی در رونق تولید،

 
ایجاد اشتغال، افزایش درآمد ملی، رفاه همگانی و در نهایت، سلامت و آرامش روانی جامعه بدانیم. 

اهتمام فروشگاه هاي زنجیره اي به اعطاي نمایندگی(فرانچایز) به کسب و کارهاي کوچک که مدعی هستند به واسطه گسترش این
فروشگاه ها بخشی از مشتریان و بازار فروش خود را از دست داده اند نشان از تعهد این فروشگاه ها به ایجاد اشتغال و ممانعت از

 
تعطیلی کسب و کارهاي کوچک دارد. 

برخلاف فعالیت هاي تخریبی و سنگ اندازي افرادي که با آغاز فعالیت فروشگاه هاي زنجیره اي، کوتاه شدن زنجیره تامین کالا و
ایجاد ارتباط مستقیم میان تولید کننده و مصرف کننده، درآمد سرشاري از جیب مردم از دست داده اند، فروشگاه هاي زنجیره اي
همچنان پر قدرت با اتکا به این نکته که بیش از نیمی از شعبات بزرگترین فروشگاه زنجیره اي کشور به صورت نمایندگی فعالیت
نموده و مالک اصلی آنها مردم هستند، به راه خود ادامه می دهد و همچنان در مقاطع بحرانی کشور با در اختیار گذاشتن امکانات
گسترده خود در زمینه تامین، نگهداري و توزیع کالا عملا مانع تعطیلی کسب و کارهاي کوچک و در نتیجه، ممانعت از بیکاري افراد

 
شده اند. 

نکته پایانی، گستره اشتغال زایی فروشگاه هاي زنجیره اي در کشور است. وجود شعبات فروشگاه هاي زنجیره اي در اقصی نقاط کشور
و یکسانی کالاها و خدمات ارائه شده توسط این فروشگاه ها از مرفه ترین تا محروم ترین نقاط کشور، بیانگر این واقعیت است که
فرصت هاي شغلی ایجاد شده توسط فروشگاه هاي زنجیره اي و استخدام افراد، محدود و منحصر به جغرافیاي خاصی از کشور و یا
تحت تاثیر نگرش هاي مختلف قومی، مذهبی و... نیست. ایجاد شعبات فروشگاهی در هر نقطه از کشور اگرچه به صورت مستقیم از
مولفه هایی اقتصادي همچون مکانیسم "عرضه و تقاضا" ناشی می شود اما بخشی از آن با رویکرد توجه به عدالت اجتماعی و اقتصادي
و ایفاي مسئولیت هاي اجتماعی انجام می شود. به همین دلیل است که فروشگاه هاي زنجیره اي، علی رغم عدم سوددهی برخی از

 
شعبات فروشگاهی خود در برخی از نقاط محروم و کمتر توسعه یافته کشور، از تعطیل نمودن این شعبات خودداري می کنند. 

از این رو به نظر می رسد با توجه به کارکردهاي فروشگاه هاي زنجیره اي در زمینه رونق تولید و ایجاد اشتغال و نیز عملکرد شفاف و
قابل نظارت آنها، حمایت از فعالیت این فروشگاه ها میبایست سرلوحه برنامه ریزي هاي کلان دولت قرار گیرد. خصوصا با توجه به آن
که بر اساس برنامه توسعه کشور (به عنوان مهم ترین سند بالادستی و راهبردي توسعه  کشور) ارتقاء و افرایش سهم و نقش فروشگاه
هاي زنجیره اي در اقتصاد را تا پایان سال 1400 در حدود 20 درصد در نظر گرفته و هم اکنون این آمار کمتر از 15 درصد است،
انتظار توجه و حمایت ویژه تري در سال مزین به شعار "تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها" از دولت محترم می رود. تداوم نقش



مثبت فروشگاه هاي زنجیره اي در رونق تولید و ایجاد اشتغال اگرچه در گرو هیچ نهاد بیرونی نیست و علیرغم مکانیسم هاي طبیعی
بازار و عدم دخالت عوامل غیراقتصادي به حیات خود ادامه می دهد اما قطعا عملکرد این حوزه با همراهی دولت، سازمان هاي اجرایی

و نهادهاي تقنینی در سطوح بالاتر و با بیشترین کارآمدي انجام خواهد شد.



بهره برداري از چند واحد تولیدي در کردستان با حمایت بانک ملی
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به مناسبت هفته دولت و با مشارکت بانک ملی، چند طرح تولیدي، صنعتی و کشاورزي در استان کردستان به بهره برداري
رسید. به گزارش روابط عمومی بانک ملی، از عمده طرح هایی که با تسهیلات بانک ملی راه اندازي شده می توان واحد ریخته

گري و قطعه سازي آگرین اخگر آبیدر و کارخانه مونتاژ وسایل خانگی برقی بانه را یاد ...

 
به مناسبت هفته دولت و با مشارکت بانک ملی، چند طرح تولیدي، صنعتی و کشاورزي در استان کردستان به بهره برداري رسید. 

به گزارش روابط عمومی بانک ملی، از عمده طرح هایی که با تسهیلات بانک ملی راه اندازي شده می توان واحد ریخته گري و قطعه

 
سازي آگرین اخگر آبیدر و کارخانه مونتاژ وسایل خانگی برقی بانه را یاد کرد. 

واحد صنعتی آگرین اخگر آبیدر در شهرك صنعتی دهگلان با سرمایه گذاري حدود 120میلیارد ریال براي ریخته گري سیستم ذوب

 
القایی و تولید قطعات صنعتی به بهره برداري رسیده است. 

در مراسم دیگري، کارخانه مونتاژ وسایل خانگی در بانه نیز با حمایت 150میلیارد ریالی بانک ملی در زمینی به مساحت 2هزار و

 
30متر مربع و زیربناي هزار 300متر مربع افتتاح و آغاز به کار کرد. 

این کارخانه براي 50نفر از افراد جویاي کار به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده و 20قلم کالا نیز در این واحد تولید می شود.



مشعل گاز به زودي در سیستان روشن می شود

منبع: پاناشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/06/12

از احیاي حق آبه زابل نمی گذریم و با دیپلماسی فعال، پیگیري خواهیم کرد/ ایجاد و فعال کردن ظرفیت نیروگاه هاي بادي و
منابع معدنی سیستان را به طور جدي دنبال خواهیم کرد

تهران (پانا) - آیت االله سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور
ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و
بلوچستان با حضور سرزده در جمع عزاداران حضرت زین
العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت وقتی
شنیدم که شما اجتماع باصفایی به صورت سنواتی دارید
که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم

 
سیستان است، ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)،
سرمایه بزرگ مردم سیستان و بسیار بابرکت است که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد

 
و این شور و شعور حسینی در مردم افزون شود. 

رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت دنبال
کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار دادیم.
قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به استان نیز
از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و آخرین

 
وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود، اعتماد
داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها، راهکارهایی
کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و حفر چاه هاي

 
عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،



ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. همچنین
اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه به منطقه

 
آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و اظهار
داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات و

 
سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي در منطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم گسترش
فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی فرمان

 
امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه

 
فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد، افزود: با
همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد. باید
شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در گرو

 
وحدت و انسجام است. 

ابراهیم رئیسی سفر رئیسی به زابل عزاداران امام سجاد در زابل گازرسانی به سیستان



گروه علی بابا 15.5 میلیارد دلار در حمایت از برنامه فقرزدایی چین هزینه می

کند

منبع: دیجیاتوشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/06/12

گروه علی بابا غول تجارت الکترونیک چینی از تصمیم خود براي کمک مالی 15.5 میلیارد دلاري با هدف حمایت از برنامه ...

گروه علی بابا غول تجارت الکترونیک چینی از تصمیم خود براي کمک مالی 15.5 میلیارد دلاري با هدف حمایت از برنامه
فقرزداي در چین خبر داد. علی بابا قصد دارد با اشتغال زایی، حمایت از گروه هاي ضعیف و با استفاده از نوآوري هاي فناوري در 10

 
پروژه جدید سرمایه گذاري کند. 

علی بابا و سایر غول هاي فناوري چینی از جمله «تنسنت» شرکت ارائه کننده بازي هاي ویدیویی و خدمات شبکه هاي اجتماعی در
واکنش به فشارهاي اعلام شده براي هماهنگی با برنامه هاي سیاسی و اقتصادي پکن، برنامه هاي خود را براي سرمایه گذاري در رفاه

 
اجتماعی، توسعه فناوري و دیگر اولویت هاي حزب هاي حاکم اعلام کرده اند. 

تعهد 15.5 میلیارد دلاري این شرکت شامل 12.5 میلیارد دلار
بودجه براي «کاهش نابرابري درآمد» در استان چجیانگ (جنوب

 
شانگهاي) می شود. 

برنامه رفاه عمومی رئیس جمهور چین خواهان گسترش بیشتر
منافع حاصل از رشد اقتصادي چین و محدود کردن یکی از
بزرگترین شکاف هاي جهان بین نخبگان و اکثریت فقیر در
جمعیت 1.4 میلیارد نفري این کشور است. «دنیل ژانگ»

 
مدیرعامل علی بابا در بیانیه خود گفت: 

ما کاملا معتقد هستیم که اگر جامعه به کار خوب خود ادامه دهد و اقتصاد نیز به خوبی پیش رود، علی بابا نیز به خوبی عمل خواهد

 
کرد. 

پکن از اواخر سال 2020 برخورد سختگیرانه خود نسبت به قوانین ضد انحصار، امنیت داده ها و سایر سرکوب هاي صنایع اینترنتی را
آغاز کرده است تا بتواند کنترل شرکت هایی را تقویت کند که نگرانی هاي حزب حاکم را به همراه داشته اند. با شکوفایی اقتصاد در
سه دهه گذشته، حزب حاکم افزایش شکاف بین ثروتمندان و فقیران چین را تحمل کرده بود. با این وجود شی، که در سال 2012 به
عنوان رئیس جمهور چین معرفی شد، خواستار تجدید ماموریت اصلی حزب شده است که شامل از بین بردن فقر، افزایش درآمد و

 
هدایت سرمایه گذاري به سوي فناوري استراتژیک و سایر ابتکارات می شود. 

تنسنت نیز ماه گذشته اعلام کرد مبلغ 7.7 میلیارد دلار را براي اقدامات مربوط به کمپین «رفاه مشترك» در زمینه مراقبت هاي
بهداشتی، آموزشی و توسعه روستایی اهدا خواهد کرد. «پیندودو» شرکت تجارت الکترونیک چینی دیگري است که ماه گذشته وعده

داده بود 1.5 میلیارد دلار براي کشاورزي و دیگر پروژه هاي توسعه روستایی هزینه کند.





قیمت جهانی طلا افزایش یافت

منبع: موجشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1400/06/12

قیمت خرید نقدي هر اونس طلا در بورس لندن، اسپات
کلد، تا ساعت 11:13 به وقت تهران، 0.21 درصد رشد کرد

 
و به 1٫812.78 دلار بازگشت. 

به گزارش خبرگزاري موج به نقل از سی ان بی سی، قیمت
جهانی طلا در معاملات امروز، جمعه، در حالی تقویت شد
که سرمایه گذاران در انتظار انتشار گزارش اشتغال ماهانه

 
آمریکا هستند و ارزش دلار افت کرده است. 

قیمت خرید نقدي هر اونس طلا در بورس لندن، اسپات کلد، تا ساعت 11:13 به وقت تهران، 0.21 درصد رشد کرد و به 1٫812.78

 
دلار بازگشت. 

 
قیمت پیش خرید هر اونس طلاي آمریکا هم تا این لحظه 0.19 درصد رشد کرد و به 1٫814.90 دلار رسید. 

گزارش اشتغال ماه آگوست آمریکا که معیار خوبی از وضعیت اقتصادي این کشور است امشب منتشر خواهند شد. این گزارش می

 
تواند تأثیر زیادي بر برنامه هاي فدرال رزرو و آغاز کاهش کمک هاي مالی حمایتی این بانک داشته باشند. 

 
پایین آمدن ارزش دلار باعث می شود قیمت خرید طلا براي دارندگان ارزهاي غیر دلاري کاهش یابد و تقاضا براي خرید آن بالا برود. 

در معاملات امروز شاخص دلار به پایین ترین سطح در یک ماه اخیر رسیده است.



مثبت شدن تراز تجاري مناطق آزاد / ایجاد 120 هزار فرصت شغلی در مناطق

آزاد کشور

منبع: شما نیوزشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1400/06/12

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، با استناد به شاخص گزارش هاي هشت ساله ارائه شده از مثبت شدن تراز
تجاري مناطق آزاد کشور و ایجاد 120 هزار فرصت شغلی در این مناطق خبر داد.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، با استناد به شاخص گزارش هاي هشت ساله ارائه شده از مثبت شدن تراز تجاري

 
مناطق آزاد کشور و ایجاد 120 هزار فرصت شغلی در این مناطق خبر داد. 

 
 

 
آنچه دیگران می خوانند: 

 
- فال روزانه جمعه 12 شهریور + فال حافظ 

 
- قیمت طلا، سکه و دلار امروز جمعه 12 شهریور | تغییرات قیمت طلا 

 
- قیمت طلا، سکه و دلار امروز جمعه 12 شهریور | تغییرات قیمت طلا 

 
- قسمت اخر سریال گاندو لورفت | فیلم 

 
-  پنج سوتی سریال گاندو در یک قسمت | فیلم لورفته از سوتی هاي سریال گاندو 

به گزارش شمانیوز و به نقل از فرینا، حمیدرضا مومنی، شامگاه چهارشنبه دهم شهریور در نشست هم اندیشی فعالان اقتصادي و
روساي جوامع صنفی کیش که در سالن رازي مرکز همایش هاي بین المللی کیش برگزار شد؛ بر اهمیت مثبت شدن تراز تجاري و
ایجاد 120 هزار فرصت شغلی در مناطق آزاد، گفت: اجراي طرح هاي عمرانی و اقتصادي در مناطق آزاد با سرمایه گذاري بالغ بر 307
میلیارد تومان، 52 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. مومنی بر نقش موثر بخش خصوصی در اجراي طرح هاي مناطق آزاد کشور
تاکید کرد و اظهار داشت: بخش خصوصی فعال با یک نیروي مضاعف، اندیشه و وظایف جدید می تواند در توسعه، پیشرفت و تحول
منطقه نقش آفرینی کند. به گفته وي، بر اساس شاخص هاي به دست آمده از گزارش هاي ارائه شده نقش مناطق آزاد در ایجاد
زیرساخت ها 8 درصد است و سرمایه گذاران نیز از این سهم 92 درصد را به خود اختصاص دادند. دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه
اقتصادي با اشاره به گزارش هاي ارائه شده از پیش بینی فعالیت هاي سه سال آینده مناطق آزاد خبر داد و افزود: ارائه گزارش ها



بیانگر این مهم است که در 8 سال گذشته چه اقداماتی در این مناطق محقق شده و برنامه سه سال آینده مناطق آزاد بر چه مبنایی
تدوین شده است. مومنی در خصوص بازدیدهاي دوره اي با هدف رسیدگی و مرتفع کردن مشکلات مناطق آزاد، گفت: در نخستین
بازدید هاي دوره اي تعداد 128 مشکل و موانع در این مناطق شناسایی شد که با پیگیري هاي مستمر و تلاش مضاعف براي حل
مشکلات اقدام شده است؛ خوشبختانه امروز تعداد 128 مشکل شناسایی شده به 2 مورد کاهش یافته است. وي یکی از مشکلات
مناطق آزاد را ارزش افزوده عنوان کرد و بیان داشت: این موضوع باید در سران سه قوه حل شود و یا با پیگیري پیشنهاد ارائه شده به
کمیسیون اقتصادي مجلس که پس از شش ماه طبق قانون قابل مطرح شدن است با تمام توان براي حل آن تلاش خواهیم کرد. دبیر
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، یکی از شاخص هاي مهم انتخاب مدیران عامل مناطق آزاد کشور را آشنایی به منطقه و
داشتن تخصص لازم در حوزه مالی عنوان کرد و افزود: با شفاف سازي و اصلاح ساختار سازمانی می توانیم گام هاي موحثري در این
زمینه برداشت. مومنی با بیان این که در حال حاضر مناطق آزاد هیچی مزیتی ندارند و 98 درصد از 5هزار و 400 منطقه آزادي که در
جهان وجود دارد اعتقاد بر بخشش مالیاتی و 94 درصد نیز در حوزه گمرك است، اظهار داشت: با خودداري از ایجاد مناطق آزاد جدید
ویژه تجاري و اقتصادي این مهم در قانون برنامه هفتم مصوب شود. وي بر لزوم اهمیت رونق مناطق آزاد اشاره کرد و گفت: این
مناطق باید محور صادرات، انتقال دانش فنی و تکنولوژي، مرکز سرمایه گذاري داخلی و خارجی، مرکز اشتغال و تولید نیروي
متخصص باشند. دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، در خصوص ادغام معاونت گردشگري و فرهنگی و اجتماعی سازمان
منطقه آزاد کیش گفت: سازمان هاي مناطق آزاد در حوزه گردشگري نقش سیاست گذار را برعهده دارند. مومنی فعالیت هاي
""بورس بین الملل و بورس هاي مختلف، بانک اختصاصی، بازار مالی و سرمایه"" را از اقدامات مهم مناطق آزاد کشور برشمرد و
افزود: در این مدت گردش مالی مناطق آزاد گردش مطلوب بوده و عواید آن باید به مناطق آزاد بازگردد و موضوع دیگر بازار مالی و
سرمایه است که در این حوزه نیز تلاش می کنیم راه هایی پیش رو هموار کنیم تا بتوانیم در حوزه اقتصادي از نظر مالی از بخش
خصوصی حمایت کنیم و در این خصوص نیز اقدامات خوبی انجام شده است. وي اظهار داشت: طبق آخرین گزارش هاي دریافتی این
مبلغ معادل 6 هزار میلیارد تومان بوده و جزیره کیش آن را پایه گذاري و اجرایی کرده است و تاکنون 2هزار و 500 میلیارد تومان
عملیاتی کرده و سایر مناطق آزاد نیز به پیروي و الگو برداري از کیش در 3 هزار و 500 میلیارد تومان فعال شده اند. دبیر شورایعالی
مناطق آزاد و ویژه اقتصادي بیان داشت: در یک ماه آینده ساختاري ارائه خواهد شد که نامه هاي ارسال شده به هر منطقه آزاد ثبت و
کد رهگیري ارائه شود و تمام مراحل رسیدگی به نامه ها قابل پیگیري باشد و تا زمانی که اصلاحات در مناطق آزاد صورت نگیرد هیچ
مشکلی در بیرون حل نخواهد شد. مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش نیز در این نشست گفت: سازمان و دستگاه هاي اجرایی فعال
در این منطقه با تلاش مضاعف نسبت به مقابله و مهار بیماري کرونا میان آحاد جامعه اقدام کردند و ضرر و زیان هاي ناشی از بیماري
کرونا که متوجه صاحبان کسب و کارها در این منطقه شده است سازمان از آنها حمایت می کند. جعفر آهنگران در خصوص واردات
واکسن افزود: در این مورد اقداماتی انجام شده است که بتواند گره از مشکل منطقه آزاد کیش و به خصوص صنعت گردشگري باز
کند. آهنگران با اشاره به قانون طرح جامع در خصوص طرح سواحل کیش عنوان کرد: ما موظف به اجراي تمام کاربري هاي طرح
جامع هستیم که قسمتی از آن مربوط به سواحل کیش بوده که باید رعایت حریم ها و کاربري هاي مربوط به سواحل بر طبق آن
انجام شود در غیر این صورت باید پاسخگوي سازمان هاي نظارتی باشیم. شایان ذکر است؛ این نشست با حضور دبیر شورایعالی مناطق
آزاد کشور و هیئت همراه، مدیرعامل و برخی از معاونان و مدیران سازمان و فعالان اقتصادي و روساي جوامع صنفی کیش برگزار شد.



گام هاي موثري براي حل مشکلات سیستان و بلوچستان برداشته می شود

منبع: شما نیوزشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهوري اسلامی ایران با تاکید بر اینکه سیستان و بلوچستان از استان هاي مهم کشور به شمار می رود گفت:
امیدواریم در این دولت بتوانیم با همکاري جوانان فعال سنی و شیعه گام هاي موثري در راستاي حل مشکلات موجود

برداریم.

رئیس جمهوري اسلامی ایران با تاکید بر اینکه سیستان و بلوچستان از استان هاي مهم کشور به شمار می رود گفت: امیدواریم

 
در این دولت بتوانیم با همکاري جوانان فعال سنی و شیعه گام هاي موثري در راستاي حل مشکلات موجود برداریم. 

 
 

 
آنچه دیگران می خوانند: 

 
- فال روزانه جمعه 12 شهریور + فال حافظ 

 
- قیمت طلا، سکه و دلار امروز جمعه 12 شهریور | تغییرات قیمت طلا 

 
- قیمت طلا، سکه و دلار امروز جمعه 12 شهریور | تغییرات قیمت طلا 

 
- قسمت اخر سریال گاندو لورفت | فیلم 

 
-  پنج سوتی سریال گاندو در یک قسمت | فیلم لورفته از سوتی هاي سریال گاندو 

به گزارش شمانیوز و به نقل از ایرنا، آیت االله سیدابراهیم رئیسی عصر پنجشنبه در بازدید سرزده از مناطق مختلف چابهار اظهار
داشت: سفر به استان ها از برنامه هاي مهم دولت است که حضور بنده در این استان ها به منظور آشنا شدن با مسائل و مشکلات
مردم، مدیرانِ مناطق و به ویژه شناخت ظرفیت هاي اقتصادي است که می تواند در منطقه براي ایجاد اشتغال، رونق تولید، رفع
مشکلات مردم و کمک به فقرا و محرومان فعال شود. رئیس جمهوري گفت: بعد از انقلاب اقدامات زیادي در سیستان و بلوچستان
انجام شده اما نسبت به آنچه که باید انجام گیرد هنوز فاصله داریم. وي افزود: امیدواریم در این دولت بتوانیم با همکاري خود مردم،
کارآفرینان، سرمایه گذاران و جوانان فعال سنی و شیعه گام هایی براي حل مشکلاتی همچون بیکاري، تولید و مسائل فرهنگی و
اجتماعی این استان که از استان هاي مهم کشور محسوب می شود برداریم. رئیس جمهوري بیان کرد: نمی دانم واژه محروم را براي



این استان به کار ببرم یا نه، اما در هر صورت این جا محرومیت هایی دارد. با وجود برخورداري هاي بسیار، بازهم محرومیت هایی
وجود دارد که حتما می تواند در این استان وجود نداشته باشد. وزراي کشور، نیرو، راه و شهرسازي، اقتصاد و دارایی، صنعت، معدن و
تجارت، رئیس سازمان برنامه و بودجه و رئیس دفتر رییس جمهوري، آیت االله رئیسی را در این سفر همراهی می کنند. وي عصر امروز
با استقبال احمدعلی موهبتی استاندار سیستان و بلوچستان، عبدالرحیم کُردي مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار و جمعی از

 
مدیران این استان از طریق فرودگاه کنارك وارد چابهار شد. 

 
آیا این خبر مفید بود؟ 100 

جهت مشاهده نظرات دیگران اینجا کلیک کنید چابهار آیت االله رییسی



شاخص هاي انتخاب استاندار بوشهر از سوي امام جمعه بوشهر اعلام شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/06/12

گروه استان ها- امام جمعه بوشهر بر انتخاب استاندار توانمند تأکید کرد و گفت: با توجه به ظرفیت بالا سرزمینی و انسان
هاي فرهیخته، باید استانداري انتخاب شود که بتواند ظرفیت هاي این استان را فعال و به مردم و جوانان خدمت شایسته

کند.

گروه استان ها- امام جمعه بوشهر بر انتخاب استاندار
توانمند تأکید کرد و گفت: با توجه به ظرفیت بالا سرزمینی
و انسان هاي فرهیخته، باید استانداري انتخاب شود که
بتواند ظرفیت هاي این استان را فعال و به مردم و جوانان

 
خدمت شایسته کند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بوشهر، آیت االله غلامعلی
صفایی بوشهري ظهر امروز در پیام آدینه با تسلیت شهادت
امام سجاد علیه السلام ویژگی هاي این امام بزرگوار را
برشمرد و اظهار داشت: امام سجاد علیه السلام در سخت

ترین برهه تاریخ به امامت رسید که فاجعه کربلا رخ داده بود و اسلام از لحاظ سیاسی و فرهنگی دچار انحراف و تحریف شده و جامعه

 
اسلام دچار بحران شده بود. 

امام جمعه بوشهر اثر آسمانی و ماندگار آن حضرت را «صحیفه سجادیه» دانست و بیان کرد: در این شرایط امام سجاد علیه السلام با

 
عملکرد خاص خود بار دیگر اسلام را احیا و جامعه اسلامی را بازسازي کرد. 

نماینده ولی فقیه در استان بوشهر یکی از فضائل اخلاقی اساسی انسان را صبر دانست و افزود: صبر مایه حفظ و ارتقا سطح ایمان،

 
مقاومت در برابر هجوم گناه، صلابت شخصیتی در قبال مصائب و ناملایمات و اقتدار براي کسب فضائل می شود. 

صفایی بوشهري با گرامیداشت 12 شهریور سالروز شهادت رئیسعلی دلواري سردار بزرگ مبارزه با استعمار انگلیس و بزرگداشت روز
ملی مبارزه با استعمار خاطر نشان کرد: رئیسعلی دلواري، به همگان درس اسلام خواهی، وطن دوستی، استعمارستیز بصیرت، دلاوري،

 
مقاومت، شجاعت و شهادت طلبی آموخت و جریان استعمار و نفوذ سبب شهادت آن دلاور مرد شد. 

امام جمعه بوشهر با گرامیداشت روز بهورز و تبریک به پیشگامان عرصه سلامت تصریح کرد: از تلاشگران کادر پزشکی در عرصه
پیشگیري و درمان بیماري کرونا قدردانی می شود و از همگان به ویژه مسئولان، خدمت به بیماران و درمان آنان تقاضا و از همه مردم

 
مراعات شیوه نامه هاي بهداشتی درخواست می شود. 

وي با بیان اینکه استان بوشهر داراي ظرفیت آمایش بسیار بالایی در تمامی عرصه هاي پیشرفت و توانمندي هاي فراوانی است اضافه



 
کرد: باید به این استان توانمند و مردم به ویژه جوانان غیور و با دانش آن توجه ویژه شود. 

صفایی بوشهري بر انتخاب استاندار توانمند تأکید کرد و گفت: با توجه به ظرفیت بالا سرزمینی و انسان هاي توانمند، باید استانداري
انتخاب شود که بتواند ظرفیت هاي این استان زرخیز و دارالحماسه را فعال و به مردم و جوانان خدمت هر چه تمامتر کند و زمینه

 
مناسب پیشرفت همه جانبه، درخور و شایسته این استان را فراهم آورد. 

 
امام جمعه بوشهر: امام سجاد (ع) احیاگر اسلام ناب و منجی مسلمانان است 

 
نماز جمعه این هفته در 19 شهر استان بوشهر اقامه نمی شود 

 
امام جمعه سمنان: اقتدار نیروهاي مسلح ایران جرأت تجاوز را از دشمنان گرفته است 

نماینده ولی فقیه در استان بوشهر، از شاخص هاي استاندار، بدون تعیین مصداق را مورد اشاره قرار داد و بیان کرد: مؤمن، با تقوا و
اخلاق مدار، انقلابی و ولایتمدار آشنایی کامل به ظرفیت هاي آمایش استان در حوزه هاي نفت، گاز، پتروشیمی و صنایع تبدیلی آن،
انرژي هسته اي و مراکز اقماري دانش بنیان، شیلات، کشاورزي، تجارت، گردشگري مقاومت و فرهنگ محور، اقتصاد دریا پایه و کرانه

 
اي با منابع انسانی جوان و کارآمد از شاخص هاي استاندار بوشهر است. 

امام جمعه بوشهر با بیان اینکه استاندار بوشهر باید داراي برنامه و راهکارهاي اجرایی پیشرفت آفرینی دانش بنیان باشد خاطر نشان
کرد: توجه ویژه به جوانان و جوان باور بودن، قدرت بالا در عرصه جذب اعتبارات ملی به استان، رفع مشکلات معیشتی و فقر از

 
شاخص هاي انتخاب استاندار بوشهر است. 

وي توانمند در ایجاد اشتغال پایدار، عدالت خواه و فسادستیز را از دیگر شاخص هاي استاندار بوشهر دانست و تصریح کرد: داشتن توان
مدیریت و تجربه لازم و کافی در این عرصه، ایجاد توسعه متوازن ورزش و موضوعات فرهنگی در جغرافیاي استان و حمایت از نهادهاي

 
فرهنگی، هنري و ورزشی از دیگر شاخص هاي انتخاب استاندار بوشهر است. 

صفایی بوشهري، افزود: حمایت جدي از نیروهاي بومی در عرصه هاي اشتغال، سرمایه گذاري، مسئولیت بخشی، بومی و از فرزندان
استان بوشهر، ولایتمدار، حماسی بودن، مردمی و مردم داري از ویژگی هاي دیگر انتخاب استاندار بوشهر است.



اظهار ارادت مردم به اهل بیت، روز به روز بیشتر می شود/ مشعل گاز به زودي

در سیستان روشن می شود/ احیاي حق آبه زابل را با دیپلماسی فعال، پیگیري

خواهیم کرد/ ایجاد و فعال کردن ظرفیت نیروگاه هاي بادي و ...

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1400/06/12

آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور
سرزده در جمع عزاداران حضرت زین العابدي...

آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ظهر امروز جمعه در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان با حضور سرزده
در جمع عزاداران حضرت زین العابدین (ع) در میدان امام حسین (ع) زابل گفت: وقتی شنیدم که شما اجتماع با صفایی به صورت

 
سنواتی دارید که یادآور روحیه عاشورایی و شور و شعور حسینی مردم سیستان است، ترغیب شدم در میان شما حضور پیدا کنم. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، رئیس جمهور افزود: این اظهار ارادت ها به ساحت مقدس ابی عبداالله الحسین(ع)، سرمایه بزرگ
مردم سیستان و بسیار بابرکت است که به هیچ عنوان نباید کمرنگ شود. همواره باید بر این اظهار ارادت ها تأکید کرد و این شور و

 
شعور حسینی در مردم افزون شود. 

دکتر رئیسی با بیان اینکه بنا داریم در همین ابتداي کار دولت، مسایل استان ها بویژه سیستان و بلوچستان را با حساسیت و جدیت
دنبال کنیم، اظهار داشت: از همین رو سفرهاي کاري به استان ها را آغاز کردیم و مقصد دومین سفر را نیز سیستان و بلوچستان قرار
دادیم. قبل از سفر در جلسه با مدیران، نمایندگان محترم و مسئولان، آخرین وضعیت استان را بررسی کردیم و از ابتداي ورود به
استان نیز از مناطق مختلف و بعضی از روستاها بازدید کردم و با وضع روستاها، کشاورزان و مشکلات کم آبی از نزدیک آشنا شدم و

 
آخرین وضعیت چاه نیمه ها را نیز مورد بررسی قرار دادیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه می دانیم چه مشکلاتی وجود دارد، تصریح کرد: کاهش نزولات آسمانی و کمبود آب، مشکلات کشاورزان،
بیکاري و نبود گاز شهري از جمله این مشکلات است اما با وجود همه این مشکلاتی که شما با همه وجود آنها را لمس کرده اید با

 
استفاده از نعمت ها و سرمایه هاي عظیم خدادادي و توکل بر خدا و اعتماد به نفس می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 

آیت االله رئیسی خاطرنشان کرد: مردان و زنان این منطقه در طول تاریخ معروف به اعتماد به نفس بوده اند. یعنی به داشته هاي خود،
اعتماد داشتند. همچنین نیروي انسانی کارآمد، ارزشمند و متراکم در کشور و این منطقه کم نداریم. با اتکا به این داشته ها،
راهکارهایی کوتاه مدت و بلندمدت براي رفع مشکلات منطقه به ویژه کم آبی در نظر گرفته ایم که افزایش بهره وري چاه نیمه ها و

 
حفر چاه هاي عمیق از راهکارهاي کوتاه مدت و انتقال آب از دریاي عمان از راهکارهاي بلندمدت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اعتبارات لازم براي افزایش بهره وري چاه نیمه ها تامین شده و از همین فردا این کار می تواند آغاز شود،

 
ادامه داد: درباره گازرسانی به استان نیز با پیگیري که انجام شده به زودي مشعل گاز در منطقه سیستان روشن خواهد شد. 

همچنین اتصال راه آهن زاهدان به زابل و شبکه مواصلاتی ریلی کشور، در دستور کار است. وزیر راه با بررسی هاي قبلی در این رابطه



 
به منطقه آمده و مصمم است که این کار را با سرعت به پیش ببرد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: نکته دیگر مسأله حق آبه منطقه است که نه ما از آن می گذریم و نه مردم از آن خواهند گذشت، اما احقاق

 
این حق نیازمند دیپلماسی فعال است تا این حق مسلم مردم منطقه احیاء شود. 

آیت االله رئیسی مسأله مهم دیگر را فعال شدن داد و ستد مرزي بین مردم این منطقه و مردم مناطق مرزي افغانستان عنوان کرد و
اظهار داشت: فعال شدن بازارچه هاي مرزي، می تواند داد و ستد مردم مناطق مرزي را قانون مند کند. گمرك، نیروي انتظامی، ادارات

 
و سازمان هاي مربوطه در بازارچه مرزي باید در این زمینه فعال شوند تا به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي درمنطقه کمک کنند. 

رئیس جمهور همچنین به ظرفیت بسیار مناسب استان براي تاسیس نیروگاه هاي بادي اشاره و تصریح کرد: گسترش نیروگاه هاي
بادي علاوه بر تولید انرژي براي کشور، تولید قدرت می کند و می تواند مشکلات ناشی از کمبود انرژي را در کشور کاهش دهد.
همچنین باید از ظرفیت هاي معدنی استان نیز به نحو شایسته اي استفاده شود چرا که کارشناسان تایید کرده اند منابع معدنی استان

 
در حدي است که می تواند در سطح بالایی در منطقه، اشتغال و رونق تولید ایجاد کند. 

دکتر رئیسی با تاکید بر لزوم فعال کردن هر چه سریع تر ظرفیت هاي معدنی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: علاوه بر لزوم
گسترش فعالیت هاي معدنی در استان، باید پروژه هاي نیمه تمام استان نیز با کمک گرفتن از نهادهاي انقلابی از جمله ستاد اجرایی

 
فرمان امام و بنیاد مستضعفان هر چه سریع تر تکمیل شده و به بهره برداري برسند. 

رئیس جمهور گفت: از همه کسانی که خدمات و اقداماتی در سیستان و بلوچستان انجام داده اند سپاسگزاري می کنم اما کارهاي

 
زیادي نیز براي انجام دادن باقی مانده است. 

به همه سیستانی ها و به همه جوان هاي عزیز می گویم که به جاي آنکه به ترك منطقه فکر کنید، باید بمانید و با دست تواناي خود

 
این منطقه را بسازید و بدانید که دولت هم در خدمت شما خواهد بود. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه با وجود همه مشکلات، بسترهاي مناسبی براي فعال کردن تولید و ایجاد اشتغال در منطقه وجود دارد،
افزود: با همت بلندي که در مردم منطقه سراغ داریم و تلاش مسئولین، حتماً زمینه براي رونق تولید و ایجاد اشتغال فراهم خواهد
شد. باید شکرگزار نعمت هایی مثل امنیت، وحدت و انسجام باشیم که خداوند به این منطقه عطا کرده و بدانیم که توسعه منطقه در

گرو وحدت و انسجام است.



سیاستگذاري صنعتی و الزامات پشتیبانی موثر از تولید

منبع: تسنیمشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/06/12

ارتقاي قابلیت هاي نهادي حاکمیت و اصلاح رویه هاي سیاستگذاري صنعتی، به یک معنا دولتی می تواند سیاستگذاري
صنعتی موفق داشته و از مخاطرات رانت جویی و اتلاف منابع در امان بماند.

ارتقاي قابلیت هاي نهادي حاکمیت و اصلاح رویه هاي
سیاستگذاري صنعتی، به یک معنا دولتی می تواند
سیاستگذاري صنعتی موفق داشته و از مخاطرات رانت

 
جویی و اتلاف منابع در امان بماند. - اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم، با تغییر دولت و روي کار
آمدن کابینه و مدیران جدید، اقتصاددانان و نخبه گان در
فکر تغییر و تحول در ساختارهاي معیوب کشور هستند و
معتقدند نباید اشتباه سیاستگذاري و تصمیم هاي نادرست
دولت قبل را تکرار کرد. در بحث هاي اقتصادي، صنعت و

بطور کلی پشتیبانی و مانع زدایی از تولید موضوع مورد تاکید مقام معظم رهبري و از الزامات پیشرفت و رشد یک کشور تلقی می
شود از این رو با جناب آقاي رضا موسایی، دبیر دفتر مطالعات راهبردي رونق تولید دانشگاه امام صادق (ع) پیرامون سیاستگذاري

 
صنعتی و الزامات پشتیبانی موثر از تولید گفتگویی داشته ایم 

 
سابقه سیاستگذاري صنعتی در ایران و جهان به کجا می رسد و در چه سیري طی کرده است؟ 

رضا موسایی گفت: سابقه سیاست صنعتی به سال 1950 میلادي بر می گردد. در این دوران دیدگاه هاي «ضدبازاري» در جهان شایع
شد و بیشتر کشورها (به خصوص کشورهاي در حال توسعه) با امید دستیابی به رشد اقتصادي بالاتر، خواهان دولتی بودن فعالیت هاي
اقتصادي شدند. طی این دوران و اوایل دهه1960 اهداف توسعه اي در کشورها گسترش یافت و رویکرد مراحل رشد خطی رسو، هارود
و دومار غالب شد. طی این رویکرد، فرآیند توسعه به مثابه مجموعه اي از مراحل متوالی رشد اقتصادي در نظر گرفته می شد؛ به نحوي-
که، تمامی کشورها می بایست این مراحل را طی می کردند. به صورت کلی دیدگاه نظریه پردازي در این دوره مبتنی بر رشد متوازن
بود که بر اساس آن تجهیز زیرساخت ها مورد تاکید اساسی قرار داشت. لازم به ذکر است که در این دوره که مقارن با دهه 1320 تا

 
1330 می باشد اساسا در سیاست گذاري صنعتی ایران به صورت عمومی اقدامی ویژه پیگیري نشده است. 

با بررسی تجربه ایران در دهه 1340 شمسی می بینیم که در این دوره بر اساس سیاست  هاي برنامه دوم عمرانی رشد متوازن مورد
توجه قرار گرفت. این امر در شرایطی صورت پذیرفت که به دلیل چالش هاي مرتبط با رویکرد رشد متوازن در اکثر کشورهایی که به
نوعی توسعه صنعتی را پیگیري می نمودند رویکرد رشد غیرمتوازن عملیاتی شده بود بطورکلی در این دوره در کشور پیگیري توسعه
صنعتی مبتنی بر توسعه صادرات مورد توجه قرار نگرفت و اساسا مقوله رقابت پذیري مشابه با روند جهانی جایگاهی در سیاست گذاري

 
صنعتی کشور نداشت. 



بعداز آن دوران امیدوارکننده  ترین رویکرد براي کشورهاي در حال توسعه دستیابی به سیاست صنعتی موفق، تقلید از ایجاد صنایعی
بود که به  صورت پویا در کشورهاي پیشرفته  تر در حال رشد بود. اما از آنجاکه کشورهاي پیرو توجهی به سطح درآمدي خود و
کشورهاي الگو نداشتند، برنامه ریزي هایشان بلندپروازانه می گردید. پیگیري سیاست فوق به معناي حمایت از بیشمار شرکت ضعیف
در بخش هاي اولویت دار بود. دیدگاه مذکور تا حد زیادي در طول برنامه هاي سوم تا پنجم عمرانی ایران نیز قابل ردیابی است. طی
این دوران صنایع سنگین فلزي، شیمیایی، مکانیکی و تاحد الکترونیکی مورد حمایت قرار گرفتند. طی این دوران با الگوبرداري از
سیاست هاي جایگزینی واردات در دنیا اساسا فضایی براي پرداختن به راهبردهاي توسعه صنعتی رقابت پذیر و صادرات گرا فراهم
نگردید. البته از برنامه پنجم عمرانی (به واسطه وقوع شوك نفتی اول و سرریز درآمدهاي ارزي) جریان واردات بسیار آزادتر از قبل شد.

به صورت کلی می توان بیان داشت که بویژه در دهه هاي هشتاد و نود میلادي اساسا سیاست صنعتی (با لحاظ جایگاه موصوف در
خصوص دولت) مبتنی بر توسعه صنعتی صادرات گرا و توام با گسترش رقابت پذیري بوده است. مرور تحولات سیاست گذاري صنعتی در
ایران نیز موید تلاش براي کوچک سازي دولت و آزادسازي قیمت ها طی برنامه هاي اول و دوم توسعه اي است. به علاوه، سیاست

 
مشخصی براي توسعه صادرات وجود نداشت، اما جایگزینی وارداتهمواره پیگیري می شد. 

موسایی افزود: در ایران با بیش از دو دهه حاکم بودن دیدگاه ساختارگرایی، عملا تا اوایل دهه 1380 استراتژي مدون و مشخصی در
حوزه هاي صنعت و معدن وجود نداشت. اولین تلاش در ایران در خصوص سیاست هاي صنعتی مربوط به تکلیف قانونی مشخص شده
بر اساس ماده (1) قانون تمرکز امور صنعت و معدن و تشکیل وزارت صنایع مصوب 1379 بوده است. دیدگاه فکري حاکم بر این
استراتژي نئوکلاسیکی و متمرکز بر توسعه صنعتی به صورت افقی بود. سند مذکور در سال 1382 تحت عنوان «مطالعات استراتژي
توسعه صنعتی کشور» منتشر گردید. این سند عملا عملیاتی نگردید. تلاش دوم در این خصوص انتشار «برنامه راهبردي صنعت،
معدن و تجارت» در سال 1392 وفق الزامات ماده (21) قانون برنامه چهارم بود که در این خصوص نگاه هدف گذاري با تاکید بر
مداخله عمودي (مبتنی بر هدف هاي رشد براي صنایع مختلف) مورد توجه قرار گرفت. این برنامه نیز به دلیل عدم تصویب در مجلس
شوراي اسامی و همزمانی با تغییر دولت عملیاتی نگردید. در سال 1394 تلاش دیگري وفق الزامات ماده (150) قانون برنامه پنجم
انجام شد و بر این اساس سندي با عنوان «برنامه راهبردي وزارت صنعت، معدن و تجارت» پیگیري گردید. طبیعی است که با توجه به
دامنه پوشش این برنامه در سطح وزارتخانه لذا در عمل نسبت به یک برنامه جامع توسعه صنعتی در سطح محدودتري قرار می گیرد.
همچنین یکی از چالش هاي مرتبط با این برنامه آن است که در تعیین اولویت ها صرفا نگاهی معطوف به گذشته داشته و توجه به
روندهاي آتی و آینده نگاري در آن (به لحاظ جابجایی تقاضاي جهانی، امکان پذیري شکل گیري بلوک هاي توسعه اي جدید یا افول
برخی صنایع موجود فعلی) در آن مغفول بوده است. لذا، اولویت بندی هاي به عمل آمده براي توسعه صادرات صنعتی با اشکال مواجه

 
بوده است. 

 
فناوري و نوآوري چه نقشی در صنعت ایفا می کند؟ 

دبیر دفتر مطالعات رونق تولید گفت: صنایع کشور به دلیل فناوري هاي قدیمی تولید و فرسودگی تجهیزات، کارآمدي پایینی دارند
بخاطر همین است که هزینه محصولات نهایی براي تولید کننده و مصرف کننده گران بوده و توان رقابت با نمونه هاي مشابه خود را

 
ندارند. 

موسایی افزود: در سال هاي اخیر تاثیر توسعه فناوري بر بخش صنعت و معدن اهمیت بیشتري یافته است و نمونه هاي متعددي از
کشورهاي تازه توسعه یافته را می توان یافت که با تولید و صادرات محصولات با فناوري بالا در جمع قدرت هاي اقتصادي قرار گرفته
اند. لذا تئوري هاي مدرن موفقیت اقتصادي یک کشور را عمدتاً در گرو ظرفیت نوآوري و توسعه فناوري می دانند. فناوري مزیت



صنعتی و تجاري را براي کشورها ایجاد می کند و توسعه ي نوآوري/فناوري کشورها را می توان در توانایی تولید و صادرات محصولات
با فناوري هاي پیشرفته یافت. بدون شک در کشورهایی مثل ایران که اقتصاد به شدت به موضوع صادرات نفت وابسته است، براي

 
رشد اقتصادي در دراز مدت باید به موضوع تولید و صادرات محصولات با فناوري بالا بیشتر پرداخته شود. 

 
براي رسوخ فناوري در صنعت چه اقداماتی می توان انجام داد؟ 

دبیر دفتر مطالعات رونق تولید معتقد است: پیشتر تصور بر این بود که هنگامی که نوآوري ها به بازار برسند، مکانیزم هاي بخش
خصوصی در تعامل با نهادهاي عمومی، می توانند منجر به رسوخ فناوري هاي موجود شوند. در بسیاري از موارد نیز این فرضیه دست
بود، اما موارد بسیار دیگري نیز نشان از شکست بازار در این فرایند دارد. کاربران بالقوه با نااطمینانی، هزینه هاي اطلاعات و یادگیري
و سایر اثرات بیرونی مواجه هستند که می تواند منجر به سرمایه گذاري اندك در جذب فناوري هاي موجود شود. در سوي مقابل،
عرضه کنندگان فناوري نیز ممکن است با هزینه هاي یادگیري، کمبود تجربه و تخصص در بازاریابی یا سایر موانع ساختاري در اشاعه
فناوري هاي توسعه داده شده مواجه شوند. عوامل سطح سیستم، مانند کمبود استانداردها، موانع مقرراتی، ضعف هاي مکانیزم تأمین
مالی و روابط میان -شرکتی ضعیف نیز می توانند به عنوان محدودکننده رسوخ فناوري عمل نمایند. از همین رو، ابزارهاي سیاستی
مختلفی نظیر حمایت هاي مالی، استانداردسازي، پروژه هاي پژوهش مشترك، انتقال فناوري و همکاري میان شرکتی براي ارتقاء
رسوخ فناوري در کشورهاي مختلف به کار رفته است. صندوق هاي تخصصی فناوري با ارائه انواع حمایت ها از شرکت هاي فناور و
دانش بنیان در مراحل مختلف توسعه محصول، فرآیند توسعه محصول و تجاري سازي ایده را تسهیل می کنند. این در حالیست که با
توجه به محدودیت منابع و بودجه باید جهت ارائه مشوق ها و حمایت ها اولویت هایی را تعیین نمود. بنابراین گام نخست در ارائه هر
یک از حمایت ها، اولویت سنجی براي انتخاب شرکت ها، فناوري ها یا محصولات بر اساس ارجحیت ها، ملاحظات و محدودیت هاي

 
صندوق است. 

 
آیا این حمایت ها از شرکت هاي فناور و دانش بنیان، رانت نیست؟ 

این پژوهشگر سیاستگذاري صنعتی یادآور شد: حمایتگرایی و سیاستگذاري صنعتی به توزیع رانت می انجامد؛ اما این توزیع رانت
همواره مانع توسعه نیست. بررسی تاریخی نشان می دهد که همه تجربیات موفق توسعه صنعتی سطوحی از توزیع رانت را تجربه کرده

 
اند. 

وي افزود: رانت در کل پاداش اضافه اي است که نصیب برخی فعالیت ها میشود. دولت هایی که توانسته اند رانت هاي خود را نصیب
فعالیت هایی کنند که به رشد بلندمدت کشور شتاب می بخشد، تجربه هاي موفق سیاستگذاري صنعتی را شکل بخشیده اند. به تعبیر

 
دیگر توزیع رانت مولد، رانت ارزش افزا و شتاب دهنده رشد بلندمدت کلید دستیابی به اهداف توسعه صنعتی است. 

 
با توجه به تجربه تدوین 4 سند توسعه صنعتی، سیاستگذاري صنعتی صحیح چه مشخصه هایی دارد؟ 

موسایی معتقد است: باید توجه داشت که سیاستگذاري صنعتی با مخاطرات مهمی روبرو است. این سیاست ها از یکسو با اشتباهات
سیاستگذاري براي مثال تشخیص اشتباه یا اجراي نادرست و ازسوي دیگر با مخاطره رانت جویی عوامل اقتصادي و درمجموع با

 
مخاطره اتلاف منابع روبرو است، در نتیجه بهره گیري مناسب از آن نیازمند رعایت الزامات آن است. 

حمایت از تولید و سیاست صنعتی درست با توزیع رانت مولد درواقع با پاداش دهی به فعالیت هایی که بیشترین تأثیر را بر ارتقاي
توان تولید ملی دارد اصلاح ساختار انگیزشی را در عرصه داخلی با تولیدمحوري و در عرصه بین المللی با گزینش و تقویت صنایع



 
پیشرو در پیش می گیرد. براي توزیع رانت مولد باید الزاماتی را در دو سطح در نظر گرفت: 

ارتقاي قابلیت هاي نهادي حاکمیت و اصلاح رویه هاي سیاستگذاري صنعتی، به یک معنا دولتی می تواند سیاستگذاري صنعتی موفق
داشته و از مخاطرات رانت جویی و اتلاف منابع در امان بماند که نخبگان سیاسی به لزوم سیاستگذاري صنعتی براي دستیابی به
اهداف رفاهی، کسب مقبولیت و اقتدار ملی اعتقاد داشته و میان آنها نوعی اجماع در این زمینه شکل گرفته باشد، کیفیت سازمانی
دولت یعنی استقلال دولت از گروه هاي ذینفع و رانت جویی آنها تأمین شده باشد و بین دولت ها و گروه هاي ذینفع در عین حفظ
استقلال نوعی همکاري مستمر و اعتماد شکل گیرد در باب اصلاح رویه هاي سیاستگذاري صنعتی هم باید گفت حمایت از تولید با
اهداف متعددي صورت می پذیرد. خودکفایی، حمایت از گروههاي اجتماعی، تأمین اشتغال و... گاهی به عنوان اهداف سیاست هاي
صنعتی عنوان می گردند، درحالی که سیاست هاي صنعتی صرفاً باید با هدف ارتقاي بنیه تولید بهبود تولید صنعتی مدرن و خدمات

پشتیبان آن صورت گیرد.



ویژه برنامه هاي هفته تعاون در استان هرمزگان اعلام شد

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1400/06/12

مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان هرمزگان ویژه برنامه هاي گرامی داشت هفته تعاون در استان هرمزگان را تشریح
کرد.

به گزارش جام جم آنلاین هرمزگان،مدیرکل تعاون،کار و
رفاه اجتماعی استان هرمزگان ویژه برنامه هاي گرامی

 
داشت هفته تعاون در استان هرمزگان را تشریح کرد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان هرمزگان هادي ابراهیمی ضمن تبریک
فرارسیدن هفته تعاون اظهارداشت: براي گرامی داشت
هفته تعاون در استان هرمزگان برنامه ریزي هایی انجام
شده است و برنامه هاي این هفته از شنبه 13 شهریور با
حضور در گلزار شهداي بندرعباس و تجدید میثاق با شهداء
و غبارروبی مزار مطهر آن ها و تجلیل از خانواده هاي معزز
شهدا و ایثارگران جامعه کارگري با حضور مدیر کل بنیاد

 
شهید و امور ایثارگران استان آغاز خواهد شد. 

وي با بیان اینکه حضور تعاونگران نمونه در رسانه ها در راستاي ترویج و توسعه فرهنگ تعاون به همراه مدیر کل و مدیر تعاون استان
از برنامه هاي مهم هفته تعاون است؛ افزود: جشنواره تعاونی هاي برتر استان نیز با حضور استاندارهرمزگان و مدیران استانی از دیگر

 
برنامه هایی است که براي این هفته در نظر گرفته شده است. 

ابراهیمی عنوان کرد: برگزاري وبینار کرسی تعاون و کارآفرینی با موضوع آشنایی مدیران تعاونی ها و دانشجویان و فارغ التحصیلان
دانشگاهی با مسائل حقوقی کسب و کارهاي نوپا، برگزاري وبینار باشگاه تعاون و کارآفرینی با موضوع آشنایی مدیران و اعضاء تعاونی
ها با نوآوري و اصول دیجیتال مارکتینگ در استارتاپ ها و شرکت ها، برگزاري نشست تعاون و کارآفرینی با موضوع آشنایی مدیران
تعاونی ها، دانشجویان و فارغ التحصیلان با نوآوري در مدل کسب و کار از جمله وبینار هاي آنلاینی است که به مناسبت هفته تعاون با

 
همکاري جهاد دانشگاهی هرمزگان برگزار خواهد شد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان اضافه کرد: سه برنامه مهم دیگر ارسال بسته هاي ترویجی براي تعاونگران و ذینفعان
حوزه تعاون، برگزاري مسابقات ترویجی تعاون و همچنین افتتاح همزمان و سراسري پروژه هاي تعاونی از طریق ویدیو کنفرانس است
و همچنین سومین وبینار تور ترویجی آموزشی تعاون و کارآفرینی نیز با همکاري جهاد دانشگاهی با هدف آشنایی مدیران و

 
دانشجویان و فارغ التحصیلان با فعالیت هاي شرکت هاي تعاونی نمونه و پیشتاز استان برگزار می شود. 

وي بیان کرد: دیدار تعاون گران استان با نماینده محترم ولی فقیه در استان و امام جمعه بندرعباس نیز از دیگر برنامه ها است و



حضور در نماز عبادي سیاسی جمعه و ارائه گزارش در سخنرانی پیش از خطبه نیز بستگی به شرایط کرونایی و تصمیم ستاد کرونا
مبنی بر برگزاري و عدم برگزاري نماز جمعه دارد.



پرداخت تسهیلات تکمیلی صندوق توسعه ملی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1400/06/12

پرداخت تسهیلات تکمیلی به طرح هاي موضوع «قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري
با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی» مصوب شد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا وسیما همه متقاضیان
تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی که تا پایان سال
1399 از محل این قانون تأمین مالی شده اند، می توانند از
طریق موسسه عامل اعطا کننده تسهیلات اولیه (بانک
توسعه تعاون، پست بانک ایران، بانک کشاورزي و صندوق
کارآفرینی امید) "حداکثر تا سقف 40 درصد تسهیلات

 
اولیه"، تسهیلات تکمیلی دریافت کنند. 

استفاده کنندگان از تسهیلات"قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده منابع صندوق
توسعه ملی"با مراجعه به یکی از موسسات عامل که در ابتدا از طریق آن تسهیلات اولیه را دریافت کرده اند؛ می توانند درخواست
دریافت تسهیلات تکمیلی را ارائه کنند تا پس از تطبیق درخواست با ضوابط و شرایط پرداخت تسهیلات تکمیلی در ارکان اعتباري
بانک ها از جمله "اطمینان از به بهره برداري رسیدن طرح ظرف مدت حداکثر یک سال" و سایر ضوابطی که صندوق پیش از این طی
فرم مخصوصی براي بانک ها تعیین کرده است و همچنین دستورالعمل ابلاغی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، "متناسب با میزان

 
پیشرفت پروژه" از این امکان بهره مند شوند. 

طبق گزارش عملکرد تسهیلات اعطایی از محل منابع ارزي و ریالی صندوق توسعه ملی، در راستاي قانون حمایت از توسعه و ایجاد
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی (مصوب سال 1396) که طبق آن، براي تحقق
اهداف سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی، به صندوق توسعه ملی اجازه داده شده تا با هدف ارتقاي تولید و ایجاد اشتغال پایدار در
مناطق روستایی و عشایري، معادل ریالی 1.5 میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی را به صورت قرض الحسنه نزد موسسات مالی
تعیین شده در این قانون سپرده گذاري کند تا این منابع صرف اعطاي تسهیلات به اشخاص حقیقی و حقوقی غیر دولتی براي ایجاد

 
اشتغال در روستا ها و شهر هاي زیر 10 هزار نفر واقع در مناطق مرزي و عشایري شود. 

صندوق توسعه ملی طی 5 مرحله و در سال هاي 96، 97 و 99 نسبت به سپرده گذاري مبلغ 97.5 هزار میلیارد ریال معادل 1.5

 
میلیاد دلار در بانک ها یا صندوق هاي منتخب در قانون اقدام کرده است. 

در 9 ماهه سال 99 مطابق با ابلاغ مرحله پنجم تخصیص اعتبار قانون حمایت از توسعه پایدار در مناطق روستایی و عشایري دستور
برداشت و تسعیر مانده مصرف نشده ي این اعتبارات به میزان 245 میلیون دلار از حساب صندوق توسعه ملی به بانک مرکزي صادر

شد و از تعداد 4 فقره قرارداد ابلاغ شده، سهم مبلغ ریالی مربوط به دو بانک عامل نیز به حساب آن ها واریز شده است.





ائمه جمعه سراسر کشور تأکید کردند: مردم براي حل مشکلات با دولت

همراهی کنند

منبع: شفقناشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1400/06/12

شفقنا- آیین نماز جمعه، 12 شهریور ماه 1400، با رعایت مقررات و شیوه نامه هاي بهداشتی در استان ها و شهرستان هایی
که به تشخیص ستاد ملی کرونا مجاز اعلام شدند برپا شد و برخی از ائمه جمعه سخنرانی خود را به صورت مجازي انجام

دادند. مشروح سخنان ائمه جمعه در برخی شهرهاي کشور به شرح زیر است: امام جمعه ...

 
 

شفقنا- آیین نماز جمعه، 12 شهریور ماه 1400، با رعایت مقررات و شیوه نامه هاي بهداشتی در استان ها و شهرستان هایی که به
تشخیص ستاد ملی کرونا مجاز اعلام شدند برپا شد و برخی از ائمه جمعه سخنرانی خود را به صورت مجازي انجام دادند. مشروح

 
سخنان ائمه جمعه در برخی شهرهاي کشور به شرح زیر است: 

 
امام جمعه ساوه: پیوست عدالت در تصمیمات مسئولان مدنظر باشد 

 امام جمعه ساوه بر رعایت عدالت و توجه به این نکته در تصمیم
امام جمعه ساوه: پیوست عدالت در تصمیمات مسئولان مدنظر

باشد

 
گیري هاي مسئولان تاکید کرد. 

حجت الاسلام «سید ابراهیم حسینی» در خطبه هاي این هفته نماز جمعه شهر ساوه اظهار داشت: اعتماد عمومی به عنوان بزرگترین
سرمایه اجتماعی نظام جمهوري اسلامی، در سال هاي اخیر با عملکردهاي ضعیف و بروز تخلفات آسیب دید؛ از این رو ترمیم این

 
شاخص مهم باید در دستور کار دولت سیزدهم قرار گیرد. 

وي بیان کرد: پیوست عدالت باید در تمام تصمیمات مسئولان مدنظر باشد به طور مثال در شرایط شیوع کرونا باید تصمیماتی اتخاذ

 
شود که علاوه بر توجه به سلامت مردم، معیشت و اقتصاد نیز مورد توجه باشد. 

امام جمعه ساوه ادامه داد: انقلابی گري باید همراه با عقلانیت باشد اما متاسفانه برخی افراد احساسات و عمل شعارگونه را با رفتاري

 
انقلابی اشتباه می گیرند. 

وي ضمن تاکید بر ضرورت مشورت با نخبگان بدون صف بندي سیاسی، گفت: مسئولان فرصت خدمت به مردم را غنیمت بدانند و در

 
مسیر توسعه و تحقق اهداف انقلاب تلاش کنند. 

حجت الاسلام حسینی عنوان کرد: واکسیناسیون همگانی وظیفه شرعی، عقلی و ملی است زیرا که حفظ جان از واجبات دین است و

 
مردم نباید در دریافت واکسن تعلل کنند تا در آینده نزدیک شاهد ریشه کنی این ویروس منحوس باشیم. 

امام جمعه ساوه با اشاره مسائل اخیر افغانستان گفت: هیچ ملتی با اتکا و وابستگی به قدرت هاي جهان، به سعادت، عزت و استقلال



 
واقعی و خوداتکایی نخواهد رسید و سرنوشت امروز افغانستان، نتیجه اعتماد به آمریکا است. 

 
امام جمعه میامی: دولت به دنبال تحقق وعده ها باشد 

امام جمعه میامی: دولت به دنبال تحقق وعده ها باشد امام جمعه میامی گفت: مهم ترین راهبرد براي بازسازي اعتماد مردم به

 
مسوولان، عمل کردن دولت به وعده هاي خود است. 

حجت الاسلام والمسلمین قربانعلی صفایی پور در خطبه هاي نمازجمعه این هفته در مسجد جامع این شهر،افزود: اعتماد عمومی در

 
جامعه لطمه خورده و باید در این راستا حفظ و تقویت شود. 

وي گفت: با مردم و بین مردم بودن مسئولان و لمس تغییر و تحول در زندگی آنان و عمل به حرف ها و وعده ها در دولت سیزدهم

 
ضرورت دارد. 

امام جمعه میامی با اشاره به اینکه شجاعت در پذیرش اشتباه و عذرخواهی ، جبران صداقت در گفتار و رفتار از شاخص هاي اعتماد
عمومی است و با تاکید بر ضرورت بازسازي ساختار فرهنگی کشور ، تصریح کرد: امروز متولیان باید با توجه به ناکارآمدي سیاست

 
فرهنگی و تهاجم سازمان یافته فرهنگی علیه کشور، به فکر بازسازي این حوزه باشند. 

صفایی پور تصریح کرد: فقدان الگو و شاخصه هاي فرهنگی تراز آموزه هاي انقلابی مشکل اساسی حوزه فرهنگی کشور است و دولت

 
سیزدهم باید ساختار فرهنگی کشور را سامان دهد. 

وي ادامه داد: از مطالبات جدي مردم توجه به قرارگاه هاي فرهنگی کشور یعنی مساجد و نمازجمعه است که باید مردم شاهد تحول

 
سخت افزاري و نرم افزاري در اماکن مقدسه باشند. 

امام جمعه میامی گفت: خدمت به مردم ، عدالت اجتماعی ، جلوگیري از تبعیض و مبارزه با فساد در اولویت دولت سیزدهم قرار گیرد.

وي با بیان اینکه تکیه به توان داخلی ضرورت دارد،افزود: کمک به ظرفیت هاي داخلی نقش بسزایی در اقتصاد کشور خواهد داشت و

 
حل مشکلات معیشتی مردم در اولویت قرار گیرد. 

صفایی پور با بیان اینکه آموزه هاي دینی می گویند دعا اثرات فراوانی در زندگی انسان ها دارد، تصریح کرد: مردم به پویش قرائت

 
دسته جمعی دعاي هفتم صحیفه سجادیه بپیوندند و براي رفع بیماري کووید 19 دعا کنند. 

صفایی پور اظهار داشت: برخی دستگاه ها به ویژه بانک هاي خصوصی و دولتی براي جبران کمبودها به دنبال راهکارهاي اساسی

 
باشند. 

 
وي ادامه داد: برچیده شدن امکانات برخی اماکن در این شهرستان پذیرفتنی نیست. 

 
برپایی میز خدمت توسط اداره تعاون ، کار و رفاه اجتماعی شهرستان از دیگر برنامه هاي نمازجمعه این هفته بود. 



 
امام جمعه بجنورد: افراد انقلابی و متخصص زمام امور را برعهده بگیرند 

نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی و امام جمعه بجنورد گفت: کسانی که به دولت سیزدهم مشاوره می دهند باید افراد انقلابی، با

 
انگیزه و متخصص را براي مسوولیت ها معرفی کنند. 

حجت الاسلام رضا نوري در خطبه هاي این هفته نماز جمعه مرکز خراسان شمالی اظهار داشت: امروز روز رفاقت بازي نیست چرا که

 
کشور هم اکنون با مشکلات فراوانی مواجه است بنابرین به افرادي که توان حل مشکلات را داشته باشند نیاز دارد. 

وي افزود: مشاوران دولت افرادي را براي گرفتن پست پیشنهاد می دهند باید شجاعت لازم را براي گرفتن تصمیم هاي بزرگ  داشته

 
باشند. 

 
وي گفت: مشاوران بدنبال احزاب و گروهایی که خودشان دوست دارند نباشند زیرا با این کار به خود و مردم خیانت کرده اند. 

حجت الاسلام نوري در ادامه خطاب به مسئولان و مدیرانی که پاي کار هستند گفت: دولت جدید مدیرانی را برمی گزید و نباید با این

 
دید که قرار است سمت آنها تغییر می کند دست از کار کشیده و سست شوند زیرا این نگاه خیانت به نظام است. 

 
وي گفت: آنهایی که هم اکنون برسر کار هستند و هر نوع مسوولیتی دارند  باید با انگیزه به مردم خدمت کنند. 

امام جمعه بجنورد در ادامه سخنانش به وضعیت کنونی افغانستان اشاره کرد و گفت: آمریکا در سال 201 وارد افغانستان شد و گروه

 
طالبان را نیز خود ایجاد کرد تا بتواند کل افغانستان را به تصرف در بیاورد. 

 
وي افزود: در این چندین سال 500 تا 600 هزار نفر  افغان را کشتند و تعدادي را نیز ربودند و زندان ها  را پر از اسیر کردند. 

نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی گفت: آمریکا خوي درنده خواهی بی رحم است که جوان مردم را در کشور خودش زندانی می

 
کند. 

وي گفت: آمریکا وعده هاي آزادي، آبادي و رفاه به مردم افغانستان داده بود اما 20 سال است که مردم بارها در مراسم  و جشن

 
هایشان مورد حمله آمریکایی ها قرار گرفتند و آنها را بمب باران می کردند و هیچ گاه امنیت جانی نداشتند. 

 
امام جمعه کرمانشاه: دولت سیزدهم امید و اعتماد را به مردم بازگرداند 

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه کرمانشاه با اشاره به بیانات مقام معظم رهبري در نخستین دیدار هیات دولت سیزدهم گفت:
دولت جدید باید امید و اعتماد به مردم را بازگرداند؛ چیزي نگویند که به آن عمل نکنند، گفتار و عملشان یکی باشد و جلب اعتماد

 
مردم باید در راس کارهاي مسوولان قرار گیرد. 

 آیت االله « مصطفی علما» در خطبه این هفته نماز جمعه کرمانشاه با تشریح رهنمود هاي مقام معظم رهبري در نخستین دیدار با
هیات دولت سیزدهم؛ با اشاره به طرح نیمه کاره "منوریل" شهر کرمانشاه افزود: در کشور 75 هزار پروژه نیمه تمام وجود دارد، لذا

 
یکی از اولویت هاي دولت باید تمرکز بر بازسازي کشور و اتمام کارهاي نیمه کاره باشد. 



او گفت: مقام معظم رهبري تاکید کردند دولت جدید باید در انجام امور انقلابی رفتار کند، به این معنا که  در همه کار در

 
کنار خردمندي و عقلانیت بسیار محکم و قدرتمند عمل کنند. 

آیت االله علما یکی از شاخصه هاي مهم دولت را مردمی بودن و از بطن مردم دور نشدن اعلام کرد و گفت: دولت باید خودش را از
مردم جدا نکنند، پاي دردرد دل مردم بنشیند، کماکان آقاي رییسی در این یک هفته به 2 استان سفر کرده و در جمع مردم حاضر

 
شده و به مشکلات آنها رسیدگی کرده است. 

امام جمعه شهر کرمانشاه یکی دیگر از ویژگی هاي دولت را اجراي عدالت در همه حوزه و کارها عنوان کرد و گفت: دولتمردان باید در

 
همه احوال و موقعیت ها مدافع مظلوم باشند. 

آیت االله علما همچنین احیاي امید نزد مردم را یکی از کارهاي بزرگ دولت دانست که دولت می تواند با اجراي کارهاي بزرگ دوباره

 
آن را در مردم احیا کند. 

خطیب نماز جمعه کرمانشاه همچنین فساد ستیزي در مملکت را مانند نان شب واجب دانست و افزود: نباید یک نفر چند هزار میلیارد

 
تومان بیت المال را بخورد و فرار کند. 

 
ایران حامی ملت افغانستان است 

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه کرمانشاه در بخش دیگر از سخنان خود با اشاره به تحولات کشور افغانستان گفت: ایران
همواره حامی ملت ها است و ارتباط او با دولت ها براساس رفتار آنها با ملت خودشان است لذا رفتار دولت ایران با حاکمان افغانستان

 
بسته به رفتار آنها با ملت خودشان است و اینکه چگونه با دولت ما رفتار کنند. 

آیت االله علما در ادامه با اشاره به 17 شهریورماه در تاریخ انقلاب اسلامی و کشتار مردم در میدان ژاله به دستور شاه، افزود: پاي این

 
انقلاب خیلی زحمت ها کشیده شده، خون هاي زیادي ریخته، خانواده هاي زیادي بی سرپرست شدند لذا همه باید قدر آن را بدانیم. 

امام جمعه شهر کرمانشاه همچنین با اشاره به روز بهورز از زحمات تمام پرستارها، بهورزها و پزشکان در مقابله با بیماري ویروس کرونا
تقدیر کرد و گفت: انصافا جامعه پزشکی و پرستاري در ایام کرونا، دین بزرگی بر گردن ملت ایران دارند و از زحمات همه آنان باید قدر

 
دانی کنیم. 

او همچنین در پایان یاد و خاطره شهید آیت االله صدوقی از شخصیت هاي بزرگ انقلاب اسلامی و همچنین وحید دستجردي در 14

 
شهریور ماه در تقویم کشور را گرامی داشت. 

 
تولیت آستان شاهچراغ(ع): ائتلاف جهانی علیه باطل در حال شکل گیري است 

تولیت آستان مقدس حضرت احمد بن موسی شاهچراغ(ع) گفت: با مجاهدت هاي مدافعین حرم و جریان هاي مقاومت، ائتلاف جهانی

 
بر علیه باطل در راستاي پیروزي مستضعفان و حاکمیت آن ها در زمین، با اراده الهی در حال شکل گیري است. 



روابط عمومی و امور بین الملل آستان مقدس در مطلب ارسالی روز جمعه از قول حجت الاسلام و المسلمین ابراهیم کلانتري، افزود:
بحمداالله به برکت انقلاب اسلامی، خون شهدا و رهنمودهاي حضرت امام(ره) و مقام معظم رهبري، یک جبهه متحد فراگیر برپایه تفکر
ناب اسلامی در منطقه و دنیا تشکیل شده و با مجاهدت هاي مدافعین حرم و جریان هاي مقاومت،  ائتلاف جهانی علیه باطل در

 
راستاي پیروزي مستضعفان و حاکمیت آن ها در زمین، با اراده الهی در حال شکل گیري است. 

تولیت آستان مقدس حضرت شاهچراغ (ع) که در دیداري صمیمانه با فرمانده سپاه فجر استان فارس سخن می گفت،ادامه داد:حقیقتاً
اگر درست نگاه و تحقیق کنید، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نقش ویژه اي در این حرکت عظیم از بدو پیروزي انقلاب اسلامی تا

 
امروز داشته است. 

وي ضمن تقدیر از جانفشانی و رشادت هاي سپاهیان در حفظ و صیانت از انقلاب و ارزش هاي متعالی آن در مقاطع مختلف، بیان
داشت:تدوین کنندگان قانون اساسی، با بصیرت، نقش مهم سپاه پاسداران را به درستی در آن  تعبیه کرده اند و این بارها و بارها در
جمهوري اسلامی اثبات شده است. وقتی بنیان نهادي بر تقوا بنا می شود، خداوند آن را عزیز می کند و یک شجره طیبه می شود که

 
روز به روز خودش را بیشتر نشان می دهد. 

 
امام جمعه لواسان: توقع معجزه از دولت سیزدهم نداشته باشیم 

  امام جمعه لواسانات با تاکید بر اینکه نباید توقع معجزه از دولت
امام جمعه ساوه: پیوست عدالت در تصمیمات مسئولان مدنظر

باشد

سیزدهم داشت، گفت: توصیه می کنم همه ما از دولت و رئیس جمهور حمایت کنیم و در دام بازي رسانه اي نیفتیم و توقعات خود و

 
مردم را بالا نبریم؛ البته از دولت هم توقع تلاش و جهاد مستمر داریم. 

حجت الاسلام والمسلمین سید سعید لواسانی در خطبه هاي این هفته نماز جمعه لواسانات افزود: انتظار داریم دولت با روحیه ي
انقلابی، فعالانه، عاقلانه، مدبرانه، شجاعانه، امیدوارانه و با رعایت تقوا و شرع و قانون کوشش کند تا مشکلات را یکی پس از دیگري

 
برطرف کند و البته باید نگاه بلندمدت داشته باشد. 

وي افزود: باید مراقب باشیم که گرد ناامیدي در دل و ذهن خودمان و دیگران نپاشیم، بلکه به مردم امید بدهیم. در حال حاضر هر
انتصابی که دولت دارد، عده اي ناراضی هستند و برخی هم غُر می زنند و دیگرانی هم حکم می دهند که این دولت کارآمد نخواهد

 
بود، این خوب نیست. 

خطیب جمعه لواسان ادامه داد: شاید برخی انتصابات ما را نگران کند اما به رئیس جمهور اطمینان کنیم. او فردي متدین و متقی
است و این وعده الهی است و در آن تخلف و شکی نیست که اگر تقوا باشد، خدا راه ها را نشان می دهد، اشتباهات احتمالی را جبران

 
می فرماید و راه هاي پیشرفت و تعالی را از جاهایی که به فکر ما نمی رسد، باز می کند. 

لواسانی ابراز داشت: خداي تعالی اجر کارهایی که با تقوا انجام می شود و در آن بردباري و حلم است، ضایع نمی کنند. شرط مهم آن

 
هم عقلانیت در نظر، عمل و تفکر در همه کارهاست. 

وي ادامه داد: رئیس جمهور و دولتمردان همراه او باید هر گامی که برمی دارند، روحیه انقلابی بودن را همراه با عقلانیت و اندیشه

 
ورزي کنند و آن دو را با تقوا و توکل و بردباري عجین کنند. 



امام جمعه لواسانات خاطرنشان کرد: رهبري در دیدار با دولت سیزدهم بر انقلابی بودن تاکید ویژه داشته و این را نشان تحول در
دولت خواندند و در کنار آن توصیه اکید به عقلانیت و خردمندانه بودن داشتند؛ به عبارت دیگر از نگاه ایشان انقلابی بودن نه تنها

 
منافاتی با عقلانیت و خردمند بودن ندارد، بلکه انجام کارها بر پایه ي عقل و خرد و فکر و اندیشه لازمه انقلابی بودن دولت است. 

وي بیان داشت: دولت سیزدهم باید کار، حرکت و اقدام را با بازگشت به ارزش هاي انقلاب اسلامی عجین کند، عدالت خواهی و
مبارزه با فساد را کنار روحیه مردمی قرار دهد و ساده زیستی و کم خرجی دولت مردان را برنامه نظري و عملی خود کند که همه این

 
ها نشانه انقلابی بودن است. 

لواسانی افزود: البته شرط اساسی آن خردورزي، عقلانیت و تفکر عمیق و راهبردي بلندمدت است، در کنار آن گفتمان قوي است که

 
دولت را باهم هماهنگ و یک دست کند تا اجزاي دولت به عنوان یک کل حرکت کند. 

 
لواسانات به مرکزیت شهر لواسان داراي 20 روستا با جمعیتی بالغ بر 30 هزار نفر در شمال شرقی پایتخت واقع شده است. 

 
امام جمعه زنجان: همه براي حل مشکلات با دولت همراهی کنیم 

 نماینده ولی فقیه دراستان و امام جمعه زنجان گفت: در این
امام جمعه ساوه: پیوست عدالت در تصمیمات مسئولان مدنظر

باشد

 
شرایط باید با دولت همراهی کنیم و  هر چه از دستمان بر آنمی آید براي حل مشکلات انجام دهیم. 

 حجت الاسلام علی خاتمی در خطبه هاي نماز جمعه این هفته زنجان به نخستین ملاقات اعضاي هیأت دولت سیزدهم با رهبر معظم
انقلاب اشاره کرد و گفت: رهبر معظم انقلاب در این دیدار خطوط کلی را به طور شفاف و واقعی بیان فرمودند که به عنوان نقشه راه

 
براي دولت است. 

وي به تاکید رهبر معظم انقلاب به اعتماد مردم به دولت به مثابه بزرگ ترین سرمایه ملی اشاره کرد و گفت: در این شرایط باید با

 
دولت همراهی کنیم و از هر چه دستمان می آید براي کمک به دولت براي حل مشکلات انجام دهیم. 

 
حجت الاسلام خاتمی خاطرنشان کرد:به تعبیر رهبر معظم انقلاب اعتماد عمومی یک مقداري آسیب دیده و باید ترمیم شود. 

وي افزود: راهکار تقویت اعتماد این است که حرف و عمل مسوولان یکی باشد. از این رو مسوولان باید بر حسب وعده هایی که داده

 
اند عمل نمایند. 

امام جمعه زنجان گفت: شناسایی ضعف ها و یافتن راه حل براي بر طرف کردن مشکلات، راهکار برطرف کردن خلا به وجود آمده

 
است. 

حجت الاسلام خاتمی در بخش دیگري از سخنان خود به 17 شهریور سال 57 اشاره کرد و افزود: این روز یکی از روزهاي تاریخی و
یوم االله و فراموش نشدنی در تاریخ انقلاب اسلامی است. قتل عامی که رژیم طاغوت با حمایت آمریکا و تدبیر رژیم جعلی در این روز

 
انجام داد، از حافظه ها پاك نمی شود. 



 
وي ادامه داد: 17 شهریور نشانگر مقاومت،  شجاعت و ایستادگی ملت ایران در ستمکاران و جنایت کاران است. 

حجت الاسلام خاتمی گفت: آمریکا و اروپا با وقاحت تمام هم از جنایت هاي رژیم شاهنشاهی در 15 خرداد 42 و هم از سرکوب 17

 
شهریور 57 حمایت کردند، ولی امروز همچنان دم از حقوق بشر می زنند. 

وي افزود: آنانی از بیش از 50 سال از دیکتاتوري سیاه پهلوي ها در ایران پشتیبانی کردند، امروز تهمت دیکتاتوري به جمهوري

 
اسلامی می زنند. 

 
نماینده ولی فقیه در استان قزوین؛ آمریکایی ها با ذلت و سرافکندگی افغانستان را ترك کردند 

 نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه شهر قزوین
امام جمعه ساوه: پیوست عدالت در تصمیمات مسئولان مدنظر

باشد

گفت:آمریکا بعد از 20 سال افغانستان را عین روباه با ذلت، خواري، سرافکندگی، ننگ و سرشکستگی ترك کردند و جز خواري و خفت

 
چیزي به دست نیاوردند. 

آیت االله عبدالکریم عابدینی در خطبه هاي نماز جمعه این هفته شهر قزوین، با اشاره به سالروز قیام 17 شهریور، اظهار داشت: من
شاهد این اتفاق بودم و هنوز مظلومیت آن مردمی که بی رحمانه هدف گلوله قرار می گرفتند از خاطرات من پاك نمی شود و هر
موقع یادم می آید متاثر می شوم از صحنه تند و تلخی که رژیم منحوس آمریکایی شاه با حمایت آمریکایی ها به مردم ظلم کردند و

 
هیچ موقع دغدغه مردم را نداشته و نخواهند داشت. 

امام جمعه شهر قزوین افزود: خوي روبه صفتی و گرگ صفتی آمریکایی ها را در اتفاقات اخیر افغانستان به خوبی مشاهده کردیم که
اقدام به انفجار فرودگاه افغانستان کردند و معلوم شد عین روباه با ذلت، خواري، سرافکندگی، ننگ و سرشکستگی افغانستان را ترك

 
کردند. 

عابدینی گفت:امیدواریم روزي را شاهد باشیم که اثري از آنها در کشورهاي اسلامی نباشد و افول و نابودي کفر و استکبار جهانی،

 
آمریکا و هم پیمانانش و ولیده نامیمون آنها یعنی صهیونیست ها را شاهد باشیم. 

وي با اشاره به سالروز شهادت رئیس علی دلواري و روز مبارزه با استکبار، یادآور شد: در تاریخ بیش از 100 سال گذشته ایران که
انگلیسی ها دندان هایشان را براي غارت ایران تیز کرده بودند، امثال شهید دلواري به میدان آمدند و جانشان را به کف گذاشتند و

 
مجاهدانه و خستگی ناپذیر استعمارگران را سر جاي خودشان نشاندند. 

عابدینی گفت: وقتی ریشه هاي پیروزي انقلاب را می بینیم، باید این شخصیت ها را به عنوان کسانی که به ما الهام بخشیدند و

 
مقاومت آموختند را مدنظر قرار دهیم و بر روحشان درود بفرستیم. 

وي عنوان کرد: درباره قضایاي افغانستان نگاهی که مقام معظم رهبري داشتند بسیار آموزنده و ارزشمند است و ایشان تاکید کردند ما

 
در افغانستان طرفدار مردم هستیم و مردم مظلوم افغانستان براي ما مهم هستند. 



آیت االله عابدینی گفت: مقام معظم رهبري گفتند هر کسی آمد و خادم این مردم شد، فقر را ریشه کن و امنیت را برقرار کرد، تفرقه را

 
از بین برد و تبدیل به امنیت و اقتدار کرد، ما او را تایید می کنیم اما اگر کسی با مردم میانه نداشت، ما هم با او میانه نداریم. 

خطیب نماز جمعه شهر قزوین افزود: رهبر فرزانه انقلاب فرمودند ما طرفدار مردم افغانستان هستیم، دولت ها می آیند و می روند و
نوع رابطه ما با دولت ها نیز با نوع رابطه آنها با ما بستگی دارد و البته خیلی خدا را شکر می کنیم که شکست مفتضحانه آمریکا در

 
افغانستان را همانند شکست آنها در سوریه، یمن و عراق مشاهده کردیم و به خاطر اینها باید خدا را شاکر باشیم. 

وي با گرامیداشت یاد شهید آیت االله قدوسی دادستان کل انقلاب اسلامی، گفت: ایشان شخصیت بزرگی بود که دستگاه قضایی را پایه
گذاري کرد و شاگردانی که در مدرسه حقانی قم تربیت کرده بودند، بعد از انقلاب یاران او براي دستگاه قضایی در سراسر کشور شدند.

امام جمعه شهر قزوین با بیان اینکه سالگرد شهادت سرتیپ وحید دستجردي رئیس کل شهربانی کشور را در این ایام داریم که در
سال 60 بود و یادشان را گرامی می داریم، افزود: درگذشت پدر فیزیک نوین در ایران، پروفسور محمود حسابی را نیز گرامی می
داریم، این مرحوم با شهید مطهري رابطه بسیار دوستانه  تعلیم و تعلمی داشتند با اینکه شهید مطهري خیلی جوان بود اما به خاطر

 
رابطه معنوي و علمی شهید مطهري این ارتباط شکل گرفته بود. 

نماینده ولی فقیه در استان قزوین با تسلیت درگذشت حاج احمد خدایاوران، بیان کرد: ایشان از مبارزان قبل از پیروزي انقلاب و
انسانی ولایت مدار و مومن در تمام طول زندگی بود که فقدانشان دل ما را دردمند کرد چرا که از یادگاران و بزرگان و فعالان قرآنی

 
مانند مرحوم یزدان پناه بودند. 

آیت االله عبدالکریم عابدینی با تسلیت شهادت امام سجاد(ع)، اظهار داشت: در بیانات اخیر رهبر فرزانه انقلاب اسلامی معیارهایی
درباره دولت اسلامی و مسئولان، مطرح شد و ایشان در ملاقات با دولت درباره اینکه مسئولان چگونه باید باشند، مطالب مهمی

 
فرمودند. 

وي تصریح کرد: در بیان اخیر موضوع مهمی را تاکید کردند و فرمودند اعتماد مردم بزرگترین سرمایه دولت است و مردم وقتی به شما
اعتماد کردند و امید به شما داشتند، با شما راه می آیند و کمکتان می کنند و این بزرگترین سرمایه براي دولت است تا بتواند اعتماد

 
مردم را جلب کند که البته این مهم متاسفانه مقداري آسیب دیده است. 

نماینده ولی فقیه در استان قزوین افزود: اتفاقاتی که مردم در دوران گذشته شاهد بودند، به اعتماد عمومی لطمه جدي وارد کرده
است و مقام معظم رهبري فرمودند باید آن را ترمیم کنیم و اعتماد مردم را به دولت برگردانیم و راهکارش هم این است که حرف و

 
عمل مسئولان یکی بشود. 

امام جمعه قزوین با بیان اینکه الان آغاز کار دولت کریمه است و مردم واقعا امیدوار هستند، افزود: مردم کثیري که به آیت االله رئیسی
راي دادند، کارهاي قبلی و زندگی ایشان را دیده بودند و باور کردند ایشان همان کسی است که براي جلوگیري از ظلم و ستم به
میدان آمده است و در مقابل زیاده خواهان و زیاده خوران می ایستد و این اعتماد باید حفظ شود و اعتماد از دست رفته برخی از

 
مردم هم برگردد. 

وي ادامه داد: با استقرار هیات دولت،  وزرا با راي بالاي مجلس حمایت شدند و مورد پذیرش مجلس که نمایندگان مردم هستند، قرار

 
گرفتند و در ادامه دولت باید استانداران و مسئولان دیگر استانی را از کسانی انتخاب کنند که حرف و عملشان دوتا نشود. 



آیت االله عابدینی اضافه کرد: نباید با باندبازي ها کسانی را به جان مردم بیندازد که بلد نباشند استانداري و خدمت به چی معنی است

 
بنابراین کسانی که انگیزه خدمت به مردم را ندارند و صرفا به دنبال میز و صندلی هستند نباید انتخاب شوند. 

وي گفت: امیدواریم در کشور و استان قزوین مسئولیت ها به فرزندان انقلاب، دوست داران و دلسوزان انقلاب که جان و مالشان را

 
براي انقلاب نثار می کنند، سپرده شود تا مردم شیرینی و حلاوت عدل امام علی(ع) که دغدغه اصلی رهبري است را مشاهده کنند. 

عابدینی با تبریک به مدال آوران و قهرمانان پارالمپیک، گفت: این عزیزان و ورزشکاران گرانقدر نام و پرچم جمهوري اسلامی ایران را
در دنیا بلند کردند و بعضی از این قهرمانان ارزشمند مدالشان را نیز به سردار سلیمانی هدیه کردند که بسیار ارزشمند بود و این

 
قهرمانی ها و مدال آوري ها را به همه ورزشکاران و مردم عزیز ایران تبریک عرض می کنم. 

 
امام جمعه شاهرود: شایسته سالاري در انتخاب مسوولان ملاك باشد 

امام جمعه شاهرود گفت: انتصاب مسوولان در دولت سیزدهم، براي بازگشت اعتماد جامعه، بر ملاك شایسته سالاري و به دور از هر

 
نگاه و رویکردي باشد. 

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام عباس امینی در خطبه هاي نماز جمعه این هفته شاهرود در مصلاي پیامبر اعظم (ص)،
افزود: دولتمردان از جمله استانداران و فرماندارانی که منصوب می شوند باید با خدمت خالصانه و بی منت اعتماد آسیب دیده مردم را

 
جبران کنند. 

وي تاکید کرد: عملی کردن وعده هاي رییس جمهوري و وزراء در حد امکان موجب برگشت اعتماد از دست رفته مردم نسبت به

 
دولت می شود. 

وي به بیانات مقام معظم رهبري در دیدار با وزراي دولت سیزدهم اشاره کرد و ابراز داشت: انتصاب کارکنان در مجموعه استانداري ها
و دستگاه هاي اجرایی از صدر تا ذیل باید براساس شایسته سالاري باشد و فامیل بازي و حزب بازي که مردم از آن خیري ندیدند و

 
موجب آسیب دیدن اعتماد عمومی شده را تکرار نکنند. 

امینی، دوري از اشرافی گري را یکی دیگر از عوامل اعتماد سازي بین مردم و دولت خواند و تصریح کرد: مبارزه مستمر با فساد، مفسد
و رانت باید در دستور کار دولت قرار گیرد، قوه قضاییه بعد از اینکه جرم محقق شد مبارزه می کند اما قوه مجریه باید از وقوع جرم

 
پیشگیري کند. 

امام جمعه شاهرود، عدالت محوري در همه زمینه ها را موجب جلب اعتماد مردم خواند و افزود: عدالت یعنی مسوولان از هر شهري

 
که هستند هر نقطه از کشور را به یک دید نگاه کنند. 

وي اظهار داشت: دولت و مجلس نباید بودجه کشور را تنها بر اساس جمعیت اختصاص دهند، استان سمنان پهناور است اما در

 
تخصیص بودجه در رتبه یکی به آخر کشور قرار گرفته و این امر دور از عدالت است. 

امینی به بیانات مقام معظم رهبري در خصوص رابطه با دولت افغانستان اشاره کرد و ابراز داشت: چگونگی نوع تعامل دولت با مردم از



سوي هر دولتی که روي کار می آید و دیگري آنکه  این دولت با ایران چه طور برخورد می کند، از عوامل اساسی رابطه با دولت جدید

 
در افغانستان است. 

خطیب جمعه شاهرود افزود: آنچه که امروز در افغانستان می بینیم نتیجه 20 سال اشغالگري ظالمانه آمریکا است که در طول این

 
مدت حتی یک قدم براي پیشرفت این کشور برنداشتند. 

امینی  با بیان اینکه ارتش آمریکا در داخل خود پوچ و تو خالی است، تصریح کرد: این ارتش در برابر طالبان حتی یک تیر شلیک

 
نکردند و فضاحت بار از افغانستان خارج شدند. 

وي حرکت شیخ حسن نصراالله در خصوص انتقال سوخت از ایران به لبنان را هوشمندانه خواند و گفت: کشور لبنان اقتصاد و انرژي
خود را از کشورهاي دست نشانده آمریکا از جمله عربستان، امارات و غربی ها تامین می کند و این امر ابزار فشار بر دولت و مردم

 
لبنان را فراهم کرده است. 

امام جمعه شاهرود با اشاره به اینکه انتقال سوخت از ایران به لبنان موجب امیدآفرینی در بین مردم شد، اظهار داشت: سوخت رسانی

 
به لبنان تکمیل کننده شکست انحصاري ایران نسبت به ونزوئلا و سوریه بود. 

امینی به سالروز شهادت امام سجاد(ع) اشاره کرد و گفت: دوران زندگی ایشان به دو دوره یکی اسارت تا بازگشت به مدینه و دیگري
دوران استقرار ایشان در مدینه تا شهادت در سال 95 هجري قمري که دوران بسیار سختی با توجه به اوج قدرت و اقتدار بنی امیه بود

 
بازمی گردد. 

خطیب جمعه شاهرود با بیان اینکه امام سجاد(ع) در دوران 30 ساله بعد از عاشورا سه کار مهم انجام دادند، افزود: زنده نگهداشتن نام
امام حسین(ع) و مظلومیت ایشان و همچنین حادثه کربلا در ذهن و دل مردم، تربیت شاگردان متعدد در دوران خفقان علمی، و

 
نوشتن صحیفه سجادیه با داشتن عالی ترین معارف و مضامین اخلاقی و مهمترین مسایل بیداري سیاسی ، این سه کار مهم بود. 

به گفته وي، این صحیفه شامل 54 دعا با موضوعات متنوع از خداشناسی، مسایل مرزداري، احترام به والدین، اعمال ماه رمضان، حل

 
مشکلات و گرفتاري ها و در مجموع یک دایره المعارف شناخت شیعی در قالب دعا است. 

وي به روایتی از امام سجاد(ع) مبنی بر استجابت دعا اشاره کرد و گفت: برخی از دعاها اجابت نمی شوند در صندوق معنوي مانده و

 
براي آخرت ذخیره سازي می شوند، برخی دیگر از دعاها به سرعت اجابت می شوند و بعضی دیگر هم موجب رفع بلا می شوند. 

امینی، به ازدحام مردم براي تزریق واکسن در مراکز واکسیناسیون شهرستان شاهرود اشاره کرد و گفت: مسوولان تدبیر بهتري براي

 
نوبت دهی و مراجعه جامعه هدف براي واکسیناسیون در پیش بگیرند تا از این نوع ازدحام ها جلوگیري شود. 

 
به گفته امام جمعه شاهرود، باید عدالت در توزیع واکسن در سراسر کشور رعایت، نوبت دهی نیز منظم و کرامت مردم حفظ شود. 

 
امام جمعه موقت ورامین: تغییر در زندگی مردم جز با برخورد با مفسدان امکان پذیر نیست 

 امام جمعه موقت ورامین گفت: با روحیه جهادي رئیس جمهور
امام جمعه ساوه: پیوست عدالت در تصمیمات مسئولان مدنظر

باشد



 
قطعا شاهد تحولات جدي در زندگی مردم خواهیم بود ولی این تغییرات جز با برخورد با مفسدان و متخلفان امکان پذیر نیست. 

حجت الاسلام سیدمحسن محمودي در خطبه هاي این هفته نماز جمعه ورامین با اشاره به لزوم حمایت از کارآفرینان و اشتغال زایی
گفت: امیدوارم با روحیه جهادي رئیس جمهور قطعا شاهد تحولات جدي در زندگی مردم خواهم بود و مردم این خدمات را در زندگی

 
خود لمس می کنند. 

وي افزود: لازمه تغییرات در زندگی مردم، برخورد با متخلفان و مفسدانی است که چنین شرایطی را براي مردم ایجاد کرده و همچنان

 
در بسیاري از دستگاه ها جا خوش کرده اند. 

رئیس شوراي هماهنگی تبلیغات اسلامی استان تهران تصریح کرد:باید یک پالایش جدي در دستگاه ها و مدیریت ها انجام شود و

 
مدیران انقلابی، جهادي و با تجربه در مسند امور قرار گیرند. 

وي افزود: باید ریشه قاچاق خشکانده و با رانت خواري و باندهاي مافیایی برخورد قاطع شود، دستگاه هاي نظارتی باید با قدرت در این

 
مساله ورود کرده و به معناي واقعی به مردم و نیازهاي آنها توجه کنند. 

وي در بخش دیگري از خطبه هاي نماز جمعه با اشاره به سالروز قیام خونین 17 شهریور گفت: 17 شهریور ماه لکه ننگی بر پیشانی

 
طاغوت است، رژیم طاغوت در 17 شهریور مردم را مستقیم به گلوله بست و این اقدام تیر خلاصی بر پیکره این رژیم بود. 

امام جمعه موقت ورامین با اشاره به روز تعاون گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از موثرترین وزارتخانه ها در حوزه اشتغال و

 
حمایت از کار و کارآفرینی است، باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد. 

وي با اشاره به لزوم توجه به مناطق روستایی و اشتغال زایی در این مناطق گف: با حمایت هاي بنیاد برکت گام هاي موثري در مناطق
روستایی برداشته شده و اشتغال خانگی و خانوادگی زیادي ایجاد شده است، از دهیاري و شوراهاي اسلامی روستاها می خواهم که

 
مشاغل روستایی حمایت کنند. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



قیمت جهانی طلا افزایش یافت

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1400/06/12

قیمت جهانی طلا در معاملات امروز، جمعه در حالی تقویت شد که سرمایه گذاران در انتظار انتشار گزارش اشتغال ماهانه
آمریکا هستند و ارزش دلار افت کرده است.

قیمت جهانی طلا در معاملات امروز، جمعه در حالی
تقویت شد که سرمایه گذاران در انتظار انتشار گزارش

 
اشتغال ماهانه آمریکا هستند و ارزش دلار افت کرده است. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز، به نقل از سی ان بی
سی، قیمت جهانی طلا در معاملات امروز، جمعه، در حالی
تقویت شد که سرمایه گذاران در انتظار انتشار گزارش

 
اشتغال ماهانه آمریکا هستند و ارزش دلار افت کرده است. 

قیمت خرید نقدي هر اونس طلا در بورس لندن، اسپات

 
کلد، تا ساعت 11:13 به وقت تهران، 0.21 درصد رشد کرد و به 1٫812.78 دلار بازگشت. 

 
قیمت پیش خرید هر اونس طلاي آمریکا هم تا این لحظه 0.19 درصد رشد کرد و به 1٫814.90 دلار رسید. 

گزارش اشتغال ماه آگوست آمریکا که معیار خوبی از وضعیت اقتصادي این کشور است امشب منتشر خواهند شد. این گزارش می

 
تواند تأثیر زیادي بر برنامه هاي فدرال رزرو و آغاز کاهش کمک هاي مالی حمایتی این بانک داشته باشند. 

 
پایین آمدن ارزش دلار باعث می شود قیمت خرید طلا براي دارندگان ارزهاي غیر دلاري کاهش یابد و تقاضا براي خرید آن بالا برود. 

 
در معاملات امروز شاخص دلار به پایین ترین سطح در 1 ماه اخیر رسیده است. 

 
منبع : مشرق 

انتهاي پیام/



هشدار کارشناسی نسبت به وضعیت نامناسب شاخص هاي اقتصادي

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1400/06/12

یک کارشناس اقتصادي ضمن بیان اینکه روند آینده تورم حتما صعودي خواهد بود، گفت: راهکارها و وعده هایی که براي مهار

 
تورم مطرح می شود، ساده اندیشانه است و جواب موثري نخواهد داد.   

لطفعلی بخشی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: براي مهار تورم باید مسیرهایی که تورم و اقتصاد کشور را به این وضع نامناسب
رسانده است، درست و دقیق شناسایی شوند تا بتوان مسائل اقتصادي از جمله تورم بالا را رفع کرد. وعده ها و راهکارهایی که در حال
حاضر از سوي مسئولان براي مهار تورم و یا اصلاحات اقتصادي مطرح می شود، ساده اندیشانه و خوش بینانه است که نتیجه موثري

 
نخواهد داشت.   

وي روند پیش روي تورم در ماه هاي آینده را با توجه به شرایط نامناسب اقتصادي صعودي پیش بینی کرد و گفت: تورم 45.2

 
درصدي ثبت شده در مردادماه حتما در ماه هاي آینده روند افزایشی پیدا خواهد کرد.   

 
همچنین بخوانید 

 
 

 
هشدار کارشناسی به وضعیت نامناسب شاخص هاي اقتصادي جمعه, 12 شهریور 1400 - 16:02 

 
 

پایگاه خبري آرمان اقتصادي | جامع ترین رسانه اقتصادي
گالریمسکنقیمتمسکن-220x150 پرداخت وام ودیعه مسکن آغاز
شد/ امکان ثبت نام همچنان وجود دارد/ اعلام شرایط ثبت نام و

اجاره نامه هاي مورد تایید

پرداخت وام ودیعه مسکن آغاز شد/ امکان ثبت نام همچنان وجود دارد/ اعلام شرایط ثبت نام و اجاره نامه هاي مورد تایید جمعه, 12

 
شهریور 1400 - 12:16 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد: در حال حاضر شاخص هاي اقتصادي چون رشد اقتصادي، اشتغال، کسري بودجه و ... که وضعیت و

 
حال اقتصاد ایران را بازگو می کنند، در بدترین وضعیت خود در مقایسه به 40 تا 50 سال گذشته قرار دارد.   

انتهاي پیام





هشدار کارشناسی به وضعیت نامناسب شاخص هاي اقتصادي

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1400/06/12

یک کارشناس اقتصادي ضمن بیان اینکه روند آینده تورم حتما صعودي خواهد بود، گفت: راهکارها و وعده هایی که براي مهار

 
تورم مطرح می شود، ساده اندیشانه است و جواب موثري نخواهد داد.   

لطفعلی بخشی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: براي مهار تورم باید مسیرهایی که تورم و اقتصاد کشور را به این وضع نامناسب
رسانده است، درست و دقیق شناسایی شوند تا بتوان مسائل اقتصادي از جمله تورم بالا را رفع کرد. وعده ها و راهکارهایی که در حال
حاضر از سوي مسئولان براي مهار تورم و یا اصلاحات اقتصادي مطرح می شود، ساده اندیشانه و خوش بینانه است که نتیجه موثري

 
نخواهد داشت.   

وي روند پیش روي تورم در ماه هاي آینده را با توجه به شرایط نامناسب اقتصادي صعودي پیش بینی کرد و گفت: تورم 45.2

 
درصدي ثبت شده در مردادماه حتما در ماه هاي آینده روند افزایشی پیدا خواهد کرد.   

 
همچنین بخوانید 

 
 

 
هشدار کارشناسی نسبت به وضعیت نامناسب شاخص هاي اقتصادي جمعه, 12 شهریور 1400 - 16:14 

 
 

پایگاه خبري آرمان اقتصادي | جامع ترین رسانه اقتصادي
گالریمسکنقیمتمسکن-220x150 پرداخت وام ودیعه مسکن آغاز
شد/ امکان ثبت نام همچنان وجود دارد/ اعلام شرایط ثبت نام و

اجاره نامه هاي مورد تایید

پرداخت وام ودیعه مسکن آغاز شد/ امکان ثبت نام همچنان وجود دارد/ اعلام شرایط ثبت نام و اجاره نامه هاي مورد تایید جمعه, 12

 
شهریور 1400 - 12:16 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد: در حال حاضر شاخص هاي اقتصادي چون رشد اقتصادي، اشتغال، کسري بودجه و ... که وضعیت و

 
حال اقتصاد ایران را بازگو می کنند، در بدترین وضعیت خود در مقایسه به 40 تا 50 سال گذشته قرار دارد.   

انتهاي پیام





یک اتفاق مهم در بازار یخچال و لوازم خانگی

شماره خبر:  154  |  تاریخ: 1400/06/12
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

بررسی آمارهاي رسمی منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت حکایت از رشد تولید یخچال و فریزر و ماشین لباس شویی و
کاهش تولید انواع تلویزیون در چهار ماهه نخست امسال دارد.

بررسی آمارهاي رسمی منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت حکایت از رشد تولید یخچال و فریزر و ماشین لباس شویی و

 
کاهش تولید انواع تلویزیون در چهار ماهه نخست امسال دارد. 

 
اقتصاد  

از ابتداي امسال تا پایان تیرماه 692 هزار دستگاه یخچال و فریزر در کشور تولید شد. این آمار در مقایسه با تولید 574 هزار و 900

 
دستگاهی این محصولات در مدت مشابه پارسال، رشد 20.4 درصدي نشان می دهد. 

بررسی آمارها حاکی است در این مدت 430 هزار و 700 دستگاه ماشین لباس شویی توسط کارخانجات داخلی تولید شد که حاکی از

 
رشد 36.2 درصدي در هم سنجی با پارسال است. 

 
در مدت مشابه پارسال 316 هزار و 100 دستگاه ماشین لباس شویی در کشور تولید شده بود. 

با این حال، برخلاف ماه هاي گذشته که همواره آمار مثبتی را در تولید تلویزیون شاهد بودیم، تا پایان تیرماه تولید انواع تلویزیون افت

 
4.3 درصدي را ثبت کرد. 

در چهار ماهه نخست امسال شرکت هاي داخلی 347 هزار و 800 دستگاه تلویزیون تولید کردند، در حالی که این آمار در مدت مشابه



 
سال گذشته 363 هزار و 500 دستگاه بود. 

در این زمینه، دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویري کشور، سه عامل داخلی و یک عامل جهانی را در ثبت این افت موثر

 
می داند. 

«محمدرضا شهیدي» گفت: بحران کمبود جهانی میکروچیپ ها و به ویژه میکروپروسسورها که مغز سیستم مرکزي تلویزیون به شمار

 
می رود، بر تولید این محصول در کشور تاثیر منفی داشته است. 

این مقام صنفی یادآور شد: تولید این قطعات هاي تک در جهان در انحصار چند شرکت خاص است که اصالتی آمریکایی داشته، اما در

 
چین و برخی دیگر از کشورها به تولید می پردازند. 

وي بیان داشت: تعطیلات کرونایی در دو مرحله، حدود یک ماه از زمان تولید را از کارخانجات تولیدکننده تلویزیون گرفت، این در

 
حالی است که قطعی هاي برق نیز بر کارکرد خطوط تولید تاثیرگذار شد. 

شهیدي، در عین حال برنامه ریزي تولیدکنندگان بر مبناي قدرت خرید مردم را دیگر دلیل افت تولید عنوان کرد و افزود: کاهش توان
اقتصادي آحاد جامعه سبب شد تا کارخانجات تولیدات خود را به سمت تلویزیون هاي کوچکتر یا با آپشن ها و امکانات کمتر سوق

 
دهند. 

وي در عین حال خاطرنشان کرد: با برنامه ریزي انجام شده، افت تولید تلویزیون تا پایان نیمه نخست امسال جبران خواهد شد، زیرا

 
برخلاف سال هاي گذشته واحدها مشکل تامین مواد اولیه یا تامین ارز ندارند. 

دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویري کشور ابراز امیدواري کرد: در دولت جدید با اجراي برنامه هایی براي تحریک بازار،

 
مانع از مواجهه اقتصاد با تورم رکودي شویم. 

 
سال گذشته بیش از 15 میلیون دستگاه لوازم خانگی در کشور تولید شد. 

کارشناسان اشتغال مستقیم در این حوزه را 300 هزار نفر و گردش مالی سالیانه در صنعت لوازم خانگی کشورمان را 6 میلیارد دلار

 
عنوان می کنند. 



سواحل مکران؛ بهترین منطقه براي حضور ایرانیان خارج از کشور

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1400/06/12

آیت االله رییسی شامگاه پنجشنبه در نشست شوراي اداري که در سالن اجلاس منطقه آزاد چابهار برگزار شد،گفت:بهترین
منطقه براي ایرانیان خارج از کشور، حضور و سرمایه گذاري در سواحل مکران است.

آیت االله رییسی شامگاه پنجشنبه در نشست شوراي اداري
که در سالن اجلاس منطقه آزاد چابهار برگزار
شد،گفت:بهترین منطقه براي ایرانیان خارج از کشور،

 
حضور و سرمایه گذاري در سواحل مکران است. 

به گزارش مردم سالاري آنلاین وي افزود: افزایش تولید و
اشتغال و سرمایه گذاري در این منطقه براي ما بسیار

اهمیت دارد و از حضور و همراهی همه قدردانی می کنم تا شاهد پیشرفت باشیم. گام هایی براي مردم برمی دارم تا شاهد کاهش

 
مشکلات باشیم. 

وي با تاکید بر اهمیت سواحل مکران گفت: براي رونق تولید و به حرکت درآوردن آن باید سازوکار خوبی داشته باشیم و موضوع

 
عمران و آبادانی سواحل مکُران باید به طور ویژه دیده و پیگیري شود. 

رییس جمهوري دربخش دیگري ازسخنان خودبیان کرد: شهیدان اهل سنت و تشیع براي ایجاد و حفظ امنیت در کنار هم بودند.

 
شهید شوشتري و یارانش در همین منطقه آمدند، خدمت کردند و شهید شدند. نقش مردم در بحث حفظ امنیت خوب است. 

رییس جمهوري گفت: وضع کپرنشینی در چابهار ساماندهی و تا آخر سال نباید این وضعیت را داشته باشیم. دغدغه هاي مردم را

 
پیگیري خواهم کرد. 

گفتنی است آیت االله رییسی روزپنجشنبه11شهریورماه دردومین سفراستانی خودپس ازخوزستان به همراه وزراي کشور، نیرو، راه و
شهرسازي، اقتصاد و دارایی، صنعت، معدن و تجارت، رئیس سازمان برنامه و بودجه و رئیس دفتر رییس جمهوري، به چابهار و کنارك

در جنوب سیستان و بلوچستان سفر کرد.



نماینده مجلس: از هرگونه سرمایه گذاري در دامغان همه جانبه حمایت می

شود

منبع: ایرناشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1400/06/12

سمنان-ایرنا- نماینده مردم دامغان در مجلس شوراي اسلامی گفت: همه مسوولان دامغان از سرمایه گذاري، جذب سرمایه و
ایجاد اشتغال پایدار حمایت و فرش قرمز زیر پاي سرمایه گذار پهن می کنند.

سمنان-ایرنا- نماینده مردم دامغان در مجلس شوراي
اسلامی گفت: همه مسوولان دامغان از سرمایه گذاري،
جذب سرمایه و ایجاد اشتغال پایدار حمایت و فرش قرمز

 
زیر پاي سرمایه گذار پهن می کنند. 

به گزارش ایرنا، علی اکبر علیزاده در سخنرانی در نماز
جمعه دامغان در مصلاي امام خمینی (ره) این شهر گفت:
چرخ هاي توسعه امروز در دامغان به راه افتاده و سرعت
گرفته است که باید با همراهی مردم و سرمایه داران این

 
امر تداوم داشته باشد. 

وي افزود: سال 99 میزان واحدهاي تولیدي ایجاد شده در شهرك هاي صنعتی دامغان به اندازه پنج سال گذشته بود و یکهزار و سه

 
شغل پایدار با سرمایه گذاري 30 هزار میلیارد ریال ایجاد شد. 

علیزاده ادامه داد: این امر نیاز به تداوم دارد و سرمایه ها باید به سمت سرمایه گذاري و ایجاد واحدهاي کوچک و بزرگ حرکت کند و

 
سرمایه گذاران، توسعه همه جانبه را تکلیف بدانند تا شاهد رونق شهر باشیم. 

وي به افزایش ازدواج و کاهش طلاق در دامغان اشاره کرد و افزود: به ازاي هر 2.7 ازدواج در کشور یک طلاق ثبت می شود که این
آمار در استان سه و در شهرستان دامغان 4.8 است که با توجه به این آمار، کمترین میزان طلاق در استان سمنان، متعلق به دامغان

 
است. 

علیزاده خاطر نشان کرد: میزان ازدواج سال گذشته در کشور 4.4 درصد افزایش داشت که در این زمینه نیز، دامغان با افزایش 14

 
درصدي ازدواج روبرو بوده است. 

وي همچنین به روند رشد جمعیت اشاره کرد و گفت: میزان رشد جمعیت در کشور 1.1 درصد است که این امر می تواند نگران کننده

 
باشد. 

نماینده مردم دامغان در مجلس شوراي اسلامی گفت: وظیفه همه مسوولان فراهم کردن زمینه اشتغال، مسکن و رونق اقتصادي است
که همه ما در حد توان باید به این وظیفه خود عمل کنیم. 



 
برچسب ها 

 
- توسعه ایران 

 
- طلاق 

 
- نرخ رشد جمعیت 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- تعاونی 

 
- اشتغال زایی 

 
- نماینده مجلس شوراي اسلامی 

 
- سرمایه گذاري 

 
- دامغان 

 
- ازدواج ساده 

- علی اکبر علیزاده



دولت سیزدهم براي حل مشکل بیمه زنان و تسهیل ازدواج اقدام کند

منبع: ایرناشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1400/06/12

تهران- ایرنا- مهم ترین مطالبات بسیج زنان از دولت سیزدهم حل مشکلات زنان به ویژه بانوان سرپرست خانوار، رفع موانع
ازدواج و...، است.

تهران- ایرنا- مهم ترین مطالبات بسیج زنان از دولت
سیزدهم حل مشکلات زنان به ویژه بانوان سرپرست خانوار،

 
رفع موانع ازدواج و...، است. 

مینا بیابانی در گفت وگو با خبرنگار مهر در خصوص
مطالبات بسیج زنان از دولت آینده گفت: مطالبه بسیج
زنان از دولت سیزدهم مسائل اساسی این حوزه است. در
این میان موضوع زنان سرپرست خانوار از جمله مهمترین
اولویت هاي این نهاد خواهد بود و مطالبه ما کمک دولت

 
در توسعه اشتغال و مهارت آموزي این افراد است. 

وي با اشاره بر دیگر مسائل مورد پیگیري بسیج زنان عنوان کرد: در دولت آینده باید موضوعاتی از جمله بیمه زنان، ایجاد اشتغال ثابت
براي بانوان سرپرست خانواده و دیگر بانوان و موضوع هشداردهنده جمعیت را پیگیري کنیم تا با کمک دولت بتوانیم در این موارد

 
برنامه هایی مؤثر را اجرایی کنیم. 

رئیس بسیج جامعه زنان کشور با اشاره بر اهمیت بحث کاهش جمعیت تصریح کرد: متأسفانه بحران کاهش جمعیت در کشور و در
آینده نزدیک تبدیل به یک چالش خواهد شد. به همین منظور ضرورت دارد تا دولت با اهتمام بیشتر به ایجاد شرایط فرزندآوري و

 
حمایت از زوجین به ویژه در سنین باروري اقدام و قوانین و مشوق هاي حمایتی در این زمینه وضع کند. 

بیابانی با اشاره بر لزوم استفاده از توانمندي هاي دختران و زنان جوان کشور اظهار داشت: در کشور بانوان با مهارتی داریم که باید
شرایط استفاده از ظرفیت هاي آنها ایجاد شود و در بدنه مدیریتی و در سطح جامعه از آنها استفاده کنیم. به همین منظور نیز در

 
دولت بعدي تلاش خواهیم کرد تا با همکاري نهادهاي مسئول، در زمینه ایجاد تسهیلات متعدد براي فعالیت بانوان اقدام کنیم. 

وي با تاکید بر موضوع تشکیلات خانواده نیز عنوان کرد: با توجه به آمار ازدواج و تجرد در کشور، یکی از الزامات فعلی جامعه فراهم
کردن امکانات ازدواج و تسهیل آن است و دولت باید براي این امر علاوه بر قوانین و مشوق هاي مالی و حمایتی، برنامه هاي فرهنگی

 
و آموزشی داشته باشد. 

رئیس بسیج جامعه زنان کشور ادامه داد: در حال حاضر موضوع مسکن از جمله موانع ازدواج به شمار می رود و طبیعی است که یکی
از وظایف دولت سیزدهم کاهش این مشکل خواهد بود. 



بیابانی با اشاره بر مبحث تحکیم و تعالی بنیان خانواده بیان کرد: با توجه به آمار آسیب هاي اجتماعی در کشور به ویژه آمار طلاق،
یکی از وظایف مهم دولت سیزدهم اقدام در حوزه هاي فرهنگی و اجتماعی با همکاري نهادهاي مسئول خواهد بود. بسیج جامعه زنان

 
نیز با تمام تمهیدات و با ارائه پیشنهادات خود به دولت جدید به تحکیم خانواده و کاهش آسیب هاي مرتبط به آن کمک خواهد کرد. 

 
منبع: خبرگزاري مهر 

 
برچسب ها 

 
- حقوق زنان 

 
- دولت 

 
- ازدواج ساده 

- دولت سیزدهم



عقبگرد هزار تومانی دلار به کانال 26 هزار تومان / بیتکوین در جدال با مرز

روانی 50 هزار دلاري/ خسارت 18 میلیارد دلاري توفان آیدا روي میز شرکت

هاي بیمه/ سازمان برنامه و بودجه: کاهش حقوق کارکنان دولت ...

منبع: تابناكشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1400/06/12

این پیمانه تیتر هایی همچون پیش بینی روند بورس در کوتاه مدت و بلندمدت، نوسان قیمت نفت خام در آستانه گزارش
اشتغال آمریکا، دلار جهانی باز هم عقب رفت، روند نزولی قیمت سکه در پی کاهش قیمت ارز، سیگنال دلار به قیمت جهانی

طلا، استفاده از طلا براي حذف دلار و کاهش تورم و ابلاغ رفع ممنوعیت صادرات روغن ...

تابناك هر روز بسته اي خبري از مطالب اقتصادي با اهمیت و مهم ایران و جهان همچون تغییرات در بازار انرژي، بازار طلا،

 
سکه، مسکن، نفت، خودرو و ... تا خبر ها و رویداد هاي جذاب اقتصادي را گردآوري می کند. 

به گزارش «تابناك اقتصادي»؛ این پیمانه تیتر هایی همچون پیش بینی روند بورس در کوتاه مدت و بلندمدت، نوسان قیمت نفت خام
در آستانه گزارش اشتغال آمریکا، دلار جهانی باز هم عقب رفت، روند نزولی قیمت سکه در پی کاهش قیمت ارز، سیگنال دلار به

 
قیمت جهانی طلا، استفاده از طلا براي حذف دلار و کاهش تورم و ابلاغ رفع ممنوعیت صادرات روغن کنجد را در بر دارد. 

پیش بینی روند بورس در کوتاه مدت و بلندمدت علوي کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه اعتماد به بازار سرمایه افزایش یافته است،
گفت: البته ابهام هایی مانند قیمت گذاري دستوري، تحولات نرخ ارز، روند واردات و صادرات و ارتباطات در حوزه اقتصاد بین الملل از
مواردي است که سبب ایجاد نوسان در بازار سرمایه شده است. وي افزود: با تغییر سیاست هاي کلی در حوزه سیاست اقتصاد کلان
کشور در بازار سرمایه نوسان هایی به وجود آمده است؛ ابهام هایی که در حوزه سیاست اقتصاد کلان وجود دارد، سبب شده است در
بازار چنین نوسان هایی اتفاق بیفتد. بازار از تمام این ابهام ها و همچنین از راهبرد هاي کاري مسئولان علایمی جدید دریافت می
کند و و تصمیم هاي جدیدي می گیرد. در بازار سرمایه، گاهی شدت عرضه زیاد می شود و گاهی تقاضا بالا می رود و همین امر هم
سبب نوسان در بازار می شود. هر چه به سمت جلو حرکت می کنیم، ابهام ها در بازار سرمایه کمتر می شود و شرایط به نفع بازار
است. روند بازار در کوتاه مدت تغییري ندارد، ولی در بلندمدت شاهد روند صعودي خواهیم بود. وي افزود: بعد از افتی که در بازار
سرمایه به وجود آمد مسئولان بازار سرمایه دست به کار شدند و یکسري حمایت هایی را در جهت احیاي بازار اجرایی کردند. اتفاق
هایی که در حوزه درمان انجام می شود، تاثیر خود را در کوتاه مدت و بلندمدت خواهد گذاشت، زیرا اطمینان به بازار برمی گردد.

 
حمایت هاي مسئولان نیز از بازار سرمایه سبب شده است اعتماد مردم به بورس برگردد. 

نوسان قیمت نفت خام در آستانه گزارش اشتغال آمریکا قیمت جهانی نفت خام در معاملات امروز، جمعه در حالی نوسان کرد که
ارزش دلار در شرایطی که سرمایه گذاران منتظر انتشار گزارش اشتغال ماهانه آمریکا هستند افت کرده است. قیمت پیش خرید هر
بشکه نفت خام برنت، بنچ مارك جهانی قیمت نفت خام، تا ساعت 11:24 به وقت تهران، 0.18 درصد رشد کرد و به 73.16 دلار
رسید. قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام نیمه سنگین تگزاس غرب آمریکا هم تا این لحظه با افت اندك 0.06 درصدي نسبت به
قیمت بسته شده دیشب، به 69.95 دلار رسید. پایین آمدن ارزش دلار باعث شده است قیمت نفت براي دارندگان ارزهاي غیر دلاري
کاهش یابد و تقاضا براي خرید آن تقویت شود. اما از سوي دیگر این نگرانی وجود دارد که گزارش اشتغال ماهانه آمریکا ضعیف تر از
انتظار باشد. چنین گمانه زنی هایی قیمت هاي نفت را پایین خواهد می آورد. هنوز حدود 1.7 میلیون بشکه در روز از تولید نفت
آمریکا پس از طوفان آیدا مسدود باقی مانده است و آسیب دیدن بالگردها و ایستگاه هاي سوخت گیري آنها باعث شده است، روند



 
بازگشت به کار پرسنل اسکله هاي نفتی خلیج مکزیک کند شود. 

عقبگرد هزار تومانی دلار به کانال 26 هزار تومان بازار ارز در هفته اي که گذشت، شاهد افت نسبی شاخص ارزي بود، به گونه اي که
میانگین قیمت فروش هر اسکناس دلار آمریکا در صرافی هاي بانکی و مجاز سطح کشور در شش روز فعالیت بازار با کاهش 1100

 
تومانی به رقم 26650 تومان در پایان هفته رسید. 

دلار جهانی باز هم عقب رفت ارزش دلار براي چهارمین روز متوالی کاهش یافت. شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از

 
ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.22 درصد کاهش نسبت به روز گذشته در سطح 92.222 واحد بسته شد. 

روند نزولی قیمت سکه در پی کاهش قیمت ارز نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران در خصوص وضعیت بازار سکه و طلا در هفته
دوم شهریورماه گفت: کاهش قیمت سکه به دلیل کاهش قیمت یک هزار تومانی ارز بود. محمد کشتی آراي اظهار داشت: قیمت دلار
در ابتداي هفته 28 هزارتومان بود اما با دستور رییس جمهوري مبنی بر کنترل بازار ارز شاهد کاهش قیمت ها بودیم و نرخ دلار به
26 و 27 هزارتومان رسید. البته در این بین قیمت انس جهانی طلا نیز سه دلار نوسان داشت و در محدوده 1817 تا 1814 در نوسان
بود، اما این امر تاثیري بر قیمت سکه و طلا و در کشور نداشت. بازار سکه و طلا با رکود فصلی مواجه بوده و داد و ستدها کاهش یافته
است و معاملات بازار با توجه به قیمت ارز انجام می شود. وي درباره پیش بینی قیمت سکه و طلا در هفته آینده گفت: فعلا قابل
پیش بینی نیست و هنوز شاخص هاي اقتصادي که بر انس جهانی طلا تاثیر می گذارد، اعلام نشده و نمی توان گفت وضعیت بازار
طی هفته آینده چگونه خواهد بود. به گفته نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران، در حال حاضر بازار سکه و طلا در کشور بیشتر
تحت تأثیر قیمت ارز و نوسانات نرخ آن است. به گزارش ایرنا، قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادي طرح جدید دیروز (پنجشنبه، 11
شهریورماه) در بازار تهران به رقم 12 میلیون و 20 هزار تومان رسید. سکه تمام بهار آزادي طرح قدیم نیز 11 میلیون و 550 هزار

 
تومان معامله شد. 

سیگنال دلار به قیمت جهانی طلا قیمت جهانی طلا در معاملات امروز، جمعه، در حالی تقویت شد که سرمایه گذاران در انتظار انتشار
گزارش اشتغال ماهانه آمریکا هستند و ارزش دلار افت کرده است. قیمت خرید نقدي هر اونس طلا در بورس لندن، اسپات کلد، تا
ساعت 11:13 به وقت تهران، 0.21 درصد رشد کرد و به 1٫812.78 دلار بازگشت. قیمت پیش خرید هر اونس طلاي آمریکا هم تا
این لحظه 0.19 درصد رشد کرد و به 1٫814.90 دلار رسید. گزارش اشتغال ماه آگوست آمریکا که معیار خوبی از وضعیت اقتصادي
این کشور است امشب منتشر خواهند شد. این گزارش می تواند تأثیر زیادي بر برنامه هاي فدرال رزرو و آغاز کاهش کمک هاي مالی
حمایتی این بانک داشته باشند. پایین آمدن ارزش دلار باعث می شود، قیمت خرید طلا براي دارندگان ارزهاي غیر دلاري کاهش یابد

 
و تقاضا براي خرید آن بالا برود. 

استفاده از طلا براي حذف دلار و کاهش تورم براساس آخرین آمار هاي منتشره در «بانک روسیه» حجم ذخایر صندوق فلزات روسیه
افزایش بی سابقه اي را نسبت به سال گذشته داشته و 56 درصد رشد کرده است. براساس این گزارش، در اول آگوست 2021 آمار
حجم ذخایر طلا و دیگر فلزات در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد 55.9 درصد را نشان می دهد که در این میان وزن فلزات
36.1 تن افزایش یافته و از 56.7 تن سال گذشته به 88.2 تن رسیده است. در این میان اسِبربانک روسیه که در حقیقت پیشران بانک
هاي روسیه در ذخیره اینگونه فلزات است، با افزایش 16.3 تن رشد 42.1 درصد را ثبت کرده است و دیگر بانک هاي روسی نیز
افزایش هاي مشابهی را داشته اند. تحلیلگران می گویند که تمایل روسیه براي افزایش ذخایر طلا بیشتر به دلیل حفظ دارایی ها از
تورم و نرخ پایین بانکی است. در این میان قیمت رسمی طلا از آوریل 2020 تا آگوست 2021 کاهش 6.6 درصدي داشته است. طی
سال هاي گذشته روسیه و چین که تلاش زیادي براي کنار گذاشتن دلار از مبادلات جهانی می کنند، ذخایر طلاي خود را به شدت
افزایش دادند. آن ها می خواهند از این ابزار به عنوان پشتوانه براي حذف دلار از مبادلات جهانی استفاده کنند و ارز هاي ملی خود را



 
جایگزین کنند. 

خسارت 18 میلیارد دلاري توفان آیدا روي میز شرکت هاي بیمه براساس اعلام شرکت کارن کلارك، میزان خسارت توفان آیدا به
شرکت هاي بیمه در آمریکا به 18 میلیارد دلار می رسد. براساس اعلام این شرکت 40 میلیون دلار از پرداختی هاي بیمه در منطقه
کارابین و بقیه در ایالات متحده آمریکا خواهد بود. توفان آیدا که با سرعت 150 متر بر ساعت آمریکا را درنوردید، باعث ایجاد موج
هاي سهمگین 16 فوتی در دریا هاي مناطق آمریکا ایجاد کرد. براساس پیش بینی ها خسارت بیمه براي ساکنین، بخش هاي
بازرگانی و نیز بخش هاي صنعتی و اتومبیل است، اما قایق ها و امکاناتی که داخل دریا وجود دارد و یا مواردي که تحت بیمه سیل

 
ملی آمریکاست، جزو پرداخت بیمه نخواهد بود. 

بیتکوین در جدال با مرز روانی 50 هزار دلاري بیتکوین در حال رنج زدن در محدوده قیمتی 50 هزار دلاري است؛ اما هنوز موفق به
تثبیت در این کانال نشده است. به نقل از سی ان بی سی، لوایح 4474 و 1576 که در مجلس نمایندگان و سناي ایالتی تگزاس
تصویب و توسط فرماندار این ایالت- گریگ ابوت- امضا شده بود وارد فاز اجرایی شد و از این پس معاملات و تراکنشات ارزهاي
دیجیتالی در این ایالت، تابع قوانین تجاري خواهد بود؛ بدان معنا که سرمایه گذاران و معامله گران ارزهاي دیجیتالی در این ایالت، به
شرط رعایت الزامات قانونی، از حمایت هاي قضایی در زمان بروز اختلافات برخوردار می شوند. با افزایش مقبولیت ارزهاي دیجیتالی،
نهادهاي ناظر به دنبال قانون گذاري این حوزه هستند. گري گنسلر، رییس کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا، با اشاره به ضرورت
قانونمند شدن ارزهاي دیجیتالی گفته است: این طبقه از دارایی ها بیش از آن بزرگ هستند که بتوانند به دور از سیاست گذاري
عمومی به حیات خود ادامه دهند. ارزهاي دیجیتالی در حال حاضر یک بازار دو تریلیون دلاري هستند و نمی دانم ارزش آن ها پنج یا

 
ده سال دیگر چه قدر خواهد بود. 

دونالد ترامپ، رییس جمهور سابق آمریکا، در گفت و گو با فاکس نیوز با حمله مجدد به ارزهاي دیجیتالی گفته است: آن ها یک
فاجعه بالقوه براي خریداران و سرمایه گذاران خود هستند که روزي بر سرشان آوار می شوند. چه کسی می داند اینها دقیقا چه
هستند؟ ممکن است یک تقلب باشند. من بین ارزها، دلار را ترجیح می دهم چرا که ارزهاي دیجیتالی چیزهایی هستند که مردم
خیلی در موردشان اطلاعات درستی ندارند. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهاي دیجیتالی در حال حاضر 2180 میلیارد دلار برآورد می
شود که این رقم نسبت به روز قبل 3.97 درصد بیشتر شده است. در حال حاضر 45 درصد کل بازار ارزهاي دیجیتالی در اختیار بیت
کوین و 18 درصد در اختیار اتریوم است. بیت کوین 12 سال پیش توسط گروه گمنامی از معامله گران بر بستر بلاك چین ایجاد شد

 
و از سال 2009 معاملات اولیه آن شکل گرفت. 

سازمان برنامه و بودجه: کاهش حقوق کارکنان دولت کذب محض است سازمان برنامه و بودجه کشور در اطلاعیه اي اعلام کرد: اخبار
و مطالبی که در مورد کاهش حقوق کارمندان و کارکنان دولت در برخی از شبکه هاي اجتماعی به نقل از معاون رئیس جمهور و
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور منتشر شده کذب محض است. در این اطلاعیه تاکید شده که اصلاحات ساختاري و افزایش بهره
وري با اتکا به نیروهاي توانمند کشور از جمله کارکنان دولت از جمله برنامه هایی است که این سازمان در قالب برنامه و همچنین

 
بودجه سال آینده با جدیت آن را دنبال می کند. 

چرا لبنیات گران شد؟ سخنگوي انجمن صنایع لبنی گفت: با افزایش 50 درصدي قیمت شیر خام به عنوان ماده اولیه اصلی
محصولات لبنی، قیمت این محصولات افزایش یافت و نمی توان انتظار داشت، در این شرایط قیمت محصولات لبنی افزایش نیابد. بنی
طبا افزود: در حال حاضر رقم 6 هزار و 400 تومان به عنوان کف قیمت براي شیرخام اعلام شده و صنایع لبنی از همین حالا نامه
هایی مبنی بر افزایش این نرخ براي ماه آینده دریافت می کند. در این شرایط طبیعی است که قیمت محصولات لبنی نیز که تولید آن

 
بین 65 تا 70 درصد وابسته به شیرخام است افزایش یابد. 

رشد اقتصادي سوییس مثبت شد گزارش بازبینی شده وزارت اقتصاد سوییس نشان می دهد، رشد اقتصادي این کشور در سه ماهه



دوم 2021 در شرایطی به 1.8 درصد رسید که پیش بینی ها حکایت از رشد اقتصادي مثبت 1.4 درصدي این کشور داشت. این رشد
هم چنین 2.8 درصد بیشتر از رشد ثبت شده این کشور در سه ماهه قبلی بوده است و نخستین رشد اقتصادي مثبت فصلی سوئیس

 
پس از دو فصل محسوب می شود. 

ابلاغ رفع ممنوعیت صادرات روغن کنجد مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت طی نامه اي به مدیرکل دفتر صادرات

 
گمرك رفع ممنوعیت صادرات روغن کنجد را ابلاغ کرد. 

متقاضیانی که پیامک وام اجاره دریافت نکرده اند چه کنند معاون مسکن و ساختمان وزیر راه وشهرسازي از معرفی 80 هزار تن به
بانک براي دریافت وام ودیعه مسکن خبر داد و گفت: افرادي که پیامکی دریافت نکردند یک بار دیگر اطلاعات خود را در سامانه

 
کنترل و اگر لازم بود مجددا ثبت نام کنند. 

قیمت آلومینیوم رکورد ده ساله زد قیمت آلومینیوم روز پنجشنبه تحت تاثیر نگرانی هاي رو به رشد در خصوص محدودیت تولید این
فلز در چین و احتمال کمبود عرضه به بالاترین حد در ده سال اخیر صعود کرد. به گزارش ایسنا، بهاي آلومینیوم در معاملات رسمی
بازار فلزات لندن با 0.1 درصد افزایش، به 2692 دلار و 50 سنت در هر تن رسید، در حالی که اواسط معاملات تا مرز 2734 دلار و

 
50 سنت صعود کرده بود که بالاترین قیمت از ماه می سال 2011 بود. 

به گفته رابین بیهار، تحلیلگر مستقل، تولید پایینتر چین بازاري را که سال ها با عرضه فراوان روبرو بوده، تغییر می دهد. ما شاهد
کاهش ذخایر در نتیجه تلاش براي کاستن از شکاف میان عرضه و تقاضا هستیم و قیمت ها ممکن است به بالاي 3000 دلار صعود
کنند. شرکت آنتایک اعلام کرد، بیش از دو میلیون تن ظرفیت تولید سالانه چین معادل شش درصد از کل ظرفیت تولید این کشور
امسال تعطیل شده و تعطیلی ظرفیت ممکن است افزایش پیدا کند. بر اساس گزارش رویترز، چین بیش از نیمی از آلومینیوم اولیه
جهان را تولید می کند. دولت هاي محلی مصرف برق کارخانه هاي آلومینیوم یا تولید این فلز را به دلیل کمبود برق و مقابله با

آلودگی محدود کرده اند.



لرستان خسته از شعار، در انتظار مرد عمل

منبع: داناشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1400/06/12

این روزها با دیدن مَردي از جنس مردم و یادآور سردار دلها که به دل محرومیت ها می زند و فاصله خود را با فقیرترین
مردمان به صفر رسانده است بارقه امید در دل جوانان لرستانی زنده شده و در انتظار آمدنش هستند تا غبار محرومیت را از

چهره این استان بزداید.

این روزها با دیدن مَردي از جنس مردم و یادآور سردار
دلها که به دل محرومیت ها می زند و فاصله خود را با
فقیرترین مردمان به صفر رسانده است بارقه امید در دل
جوانان لرستانی زنده شده و در انتظار آمدنش هستند تا

 
غبار محرومیت را از چهره این استان بزداید. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از
سفیرافلاك، سالهاست استان لرستان را با نام محرومیت
می شناسند و مهر فلاکت بر پیشانی اش خورده است،
استانی که علیرغم ظرفیت هاي فراوان و نعمات خدادادي

 
اش اما در فقر و بیکاري زبانزد است. 

با گذشت سالها نه تنها مشکلات این استان در بحث اشتغال و ایجاد پروژه هاي جدید مرتفع نشده بلکه آنچه در چنته داشته نیز یکی

 
پس از دیگري از دست رفته و رمق جوانان استان را گرفته است. 

صدرنشینی لرستان در شاخص هاي تورم، بیکاري، فلاکت و سقوط آزاد شاخص هاي رشد و توسعه استان حکایت از تصدي گري

 
مدیران ناکارآمدي داشته که سال به سال این استان را در قعر جدول پیشرفت قرار داده اند. 

محرومیت لرستان در حالیست که این استان یکی از حوضه هاي پُرباران کشور با روان آب هاي بسیار، پتانسیل هاي خاص گردشگري،

 
زمین هاي حاصلخیز، معادن غنی، نیروي کار جوان و تحصیل کرده و... است که این ظرفیت ها با فقر موجود با هم جور درنمی آید. 

حاصل کلنگ هاي چندین باره اي که بی نتیجه بر زمین زده شد و کارخانه هایی که قفل بی تدبیري بر درشان خورد، خانه نشینی
جوانانی است که در این روزهاي گرانی توان ازدواج و تشکیل خانواده ندارند، عده اي نیز غرق در آسیب هاي اجتماعی شده اند و

 
برخی نیز براي لقمه اي نان، شوتی گري را یدك کشیده و دل به جاده زده و با مرگ بازي میکنند. 

استانی مانند لرستان که در تمام ادوار خوش درخشیده و پا به پاي انقلاب حماسه ساز شده است مستحق جایگاه محرومیت نیست،
جوانان رشید این سرزمین در دوران دفاع مقدس جان بر کف روانه جبهه هاي نبرد شدند تا مبادا ذره اي از خاك کشور به دست

 
دشمنان اسلام بیفتد و حال حق مردم این استان است که از فقر و فلاکت عبور کرده و درهاي پیشرفت به رویشان گشوده شود. 

این روزها با دیدن مَردي از جنس مردم و یادآور سردار دلها که به دل محرومیت ها می زند و فاصله خود را با فقیرترین مردمان به



 
صفر رسانده است، بارقه امید در دل جوانان لرستانی زنده شده و در انتظار آمدنش هستند تا مرهمی بر زخم هاي زندگی شان باشد. 

اولویتی که رییس جمهور مردمی به استانهاي محروم داده و در ابتداي شروع دولت سیزدهم سفرهاي سرزده خود را از استانهاي کم

 
برخوردار کلید زده است خوشایند بوده و قطعا حاصل آن پیشرفت و آبادانی را در پی خواهد داشت. 

مردم لرستان نیز این روزها در انتظار مرد میدان و عمل هستند تا غبار محرومیت را از چهره این استان بزداید و با به چرخش

 
درآوردن کارخانه هاي بی جان و ایجاد اشتغال براي جوانان، لرستانی آباد را تجربه کنیم. 

 
انتهاي پیام/ 

- نویسنده : فاطمه بیرانوند



بررسی هاي چالش هاي موجود بر سر راه کار آفرینان حوزه ي ورزش

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش روابط عمومی رادیو اقتصاد؛ کارآفرینی در ورزش، حوزه ي به سرعت در حال رشدي از کارآفرینی و تحقیقات
مدیریت ورزش است. فرایند کارآفرینی در ورزش دربردارنده ي فعالیت هاي کارآفرینی اجتماعی (...)

به گزارش روابط عمومی رادیو اقتصاد؛ کارآفرینی در ورزش، حوزه ي به سرعت در حال رشدي از کارآفرینی و تحقیقات مدیریت

 
ورزش است. فرایند کارآفرینی در ورزش دربردارنده ي فعالیت هاي کارآفرینی اجتماعی (...) 

به گزارش روابط عمومی رادیو اقتصاد؛ کارآفرینی در ورزش، حوزه ي به سرعت در حال رشدي از کارآفرینی و تحقیقات مدیریت
ورزش است. فرایند کارآفرینی در ورزش دربردارنده ي فعالیت هاي کارآفرینی اجتماعی و نوآوري اجتماعی است که در زمینه ي
ورزشی انجام می شوند. ورزش در جایگاه یک صنعت، جزء بزرگ ترین صنعت هاي جهان محسوب می شود و بر صنایع دیگر از جمله
آموزش و پرورش و گردشگري تأثیر می گذارد که خود آنها هم بر نوآوري اجتماعی و کارآفرینی اجتماعی تمرکز یک پارچه اي دارند.
ورزش به ساختار اجتماعی بیشتر کشورهاي جهان گره خورده و چشم انداز منحصر به فردي از کارآفرینی فراهم می کند. فرایند
کارآفرینی در ورزش را معمولا سازمان ها، افراد یا دولت هایی آغاز می کنند که هم در حوزه ي اقتصادي و هم اجتماعی حضور مؤثري

 
دارند. 

 
کارشناسان در برنامه امروز درباره کارآفرینی در ورزش با توجه به بیانات رهبري و شعار سال صحبت می کنند. 

برنامه "کارآفرینی در ورزش" پنج شنبه و جمعه هر هفته ساعت 20:35 به مدت 25 دقیقه پخش می شود.



بررسی هاي چالش هاي موجود بر سر راه کار آفرینان حوزه ي ورزش

منبع: رادیو اقتصادشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1400/06/12

برنامه "کارآفرینی در ورزش"، دوازدهم شهریور ماه چالش هاي موجود بر سر راه کار آفرینان حوزه ي ورزش را مورد نقد و
بررسی قرار می دهد.

 
برنامه "کارآفرینی در ورزش" بررسی هاي چالش هاي موجود بر سر راه کار آفرینان حوزه ي ورزش 

برنامه ""کارآفرینی در ورزش""، دوازدهم شهریور ماه چالش
هاي موجود بر سر راه کار آفرینان حوزه ي ورزش را مورد نقد و

 
بررسی قرار می دهد. 

به گزارش روابط عمومی رادیو اقتصاد؛ کارآفرینی در ورزش، حوزه
ي به سرعت در حال رشدي از کارآفرینی و تحقیقات مدیریت
ورزش است. فرایند کارآفرینی در ورزش دربردارنده ي فعالیت
هاي کارآفرینی اجتماعی و نوآوري اجتماعی است که در زمینه

ي ورزشی انجام می شوند. ورزش در جایگاه یک صنعت، جزء بزرگ ترین صنعت هاي جهان محسوب می شود و بر صنایع دیگر از
جمله آموزش و پرورش و گردشگري تأثیر می گذارد که خود آنها هم بر نوآوري اجتماعی و کارآفرینی اجتماعی تمرکز یک پارچه اي
دارند. ورزش به ساختار اجتماعی بیشتر کشورهاي جهان گره خورده و چشم انداز منحصر به فردي از کارآفرینی فراهم می کند.
فرایند کارآفرینی در ورزش را معمولا سازمان ها، افراد یا دولت هایی آغاز می کنند که هم در حوزه ي اقتصادي و هم اجتماعی حضور

 
مؤثري دارند. 

 
کارشناسان در برنامه امروز درباره کارآفرینی در ورزش با توجه به بیانات رهبري و شعار سال صحبت می کنند. 

برنامه ""کارآفرینی در ورزش"" پنج شنبه و جمعه هر هفته ساعت 20:35 به مدت 25 دقیقه پخش می شود.



نخستین مجتمع کارآفرینی در حوزه کفش و صندل

منبع: تابناكشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1400/06/12

 
نخستین مجتمع کارآفرینی در حوزه کفش و صندل 

مجتمع کار آفرینی کفش و صندل در زمینی به مساحت یک هزار و 350 متر مربع زیربنا و در 6 طبقه و با 120 میلیارد تومان هزینه

 
سرمایه گذاري در قم احداث شده است. 

به گزارش تابناك قم،در این مجتمع 150 دفتر تجاري براي
فروش محصولات کارخانه هاي تولید کفش دمپایی و صندل راه
اندازي شده که زمینه معرفی محصولات را در سطح ملی و بین

 
المللی براي تجار و سرمایه گذاران فراهم کرده است. 

استان قم قطب تولید کفش دمپایی و صندل کشور محسوب می شود که با داشتن بیش از 400 واحد تولیدي و اشتغال زایی بیش از

 
35 هزار نفر توانسته سهم عظیمی را در حوزه تولید کفش صندل و دمپایی در سطح کشور و در سطح جهانی خود اختصاص دهد. 

مجتمع کارآفرینی کفش و صندل در ابتداي جاده قدیم قم- کاشان واقع است .



بهره برداري از نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14؛ زمستان امسال

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1400/06/12

وزیر نفت از بهره برداري نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در زمستان امسال خبر داد و گفت: 70
درصد گاز مصرفی کشور از پارس جنوبی تأمین می شود.

وزیر نفت اعلام کرد: بهره برداري از نخستین ردیف
پالایشگاه فاز 14؛ زمستان امسال وزیر نفت از بهره برداري
نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس
جنوبی در زمستان امسال خبر داد و گفت: 70 درصد گاز

 
مصرفی کشور از پارس جنوبی تأمین می شود. 

به گزارش برنا به نقل از وزارت نفت، جواد اوجی امروز
(جمعه، 12 شهریورماه) در جریان بازدید از طرح هاي
گازي و پتروشیمی در عسلویه در محل پالایشگاه فاز 14

پارس جنوبی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: خدا را شاکرم که توفیق داد تا نخستین سفر کاري ام را در بازدید از منطقه عسلویه
داشته باشم، در این سفر از مجموعه پالایشگاه هاي گازي، مجتمع هاي پتروشیمی و سکوهاي بهره برداري پارس جنوبی بازدید کردم.

وي تأمین سوخت زمستانی را از مهم ترین دغدغه هاي وزارت نفت در حال حاضر دانست و افزود: بیش از 700 میلیون مترمکعب یا

 
به عبارتی 70 درصد گاز مصرفی کشور از استان بوشهر و مجموعه پالایشگاه هاي فازهاي پارس جنوبی تأمین می شود. 

وزیر نفت به نشست دیشب با مدیران صنعت نفت در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس اشاره و با مثبت ارزیابی کردن این نشست
اظهار کرد: در این نشست آخرین وضع تعمیرات اساسی انجام شده، پروژه هاي در حال اجرا و چالش هاي پیش روي بهره برداري از

 
میدان گازي پارس جنوبی مطرح و بررسی شد. 

اوجی ابراز امیدواري کرد با تصمیمات اتخاذ شده در سال جاري حداکثر بهره برداري و برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی

 
محقق شود. 

وي از پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی به عنوان آخرین پالایشگاه که پرونده آن بسته می شود یاد کرد و افزود: دوستان قول دادند
نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان امسال به بهره برداري برسد و به کمک شبکه گازي کشور بیاید.

وزیر نفت با قدردانی از تلاش دست اندرکاران توسعه این فاز، استاندار و نمایندگان مجلس اظهار کرد: دولت سیزدهم دولت مردمی

 
است و تمام دغدغه آن رفع مشکل حقوقی و معیشتی است. 

وي در مورد اشتغال نیروهاي بومی در منطقه هم گفت: الحمداالله گزارش هاي خوبی در این زمینه ارائه و کارهاي خوبی انجام شده و



 
تلاش این است توانمندي نیروهاي بومی افزایش پیدا کند. 

وزیر نفت عصر پنجشنبه در نخستین سفر عملیاتی خود، وارد عسلویه شد و پس از حاضر شدن بر مزار شهداي گمنام عسلویه، بررسی
طرح هاي گازي و پتروشیمی مستقر در عسلویه را در نشستی با حضور مدیران مربوطه در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس در
دستور کار قرار داد. اوجی امروز از طرح هاي پارس جنوبی و پتروشیمی بازدید کرد و ساعاتی دیگر عسلویه را به مقصد تهران ترك

می کند.



دولتمردان دولت سیزدهم به فکر ارتقاي اعتماد عمومی باشند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1400/06/12

سنندج- امام جمعه سنندج گفت: دولتمردان در دولت سیزدهم باید براي خدمت به مردم تلاش بیشتري نسبت به دولت
هاي گذشته داشته باشند تا بتوانند اعتماد و مشارکت عمومی را در جامعه تقویت کنند.

سنندج- امام جمعه سنندج گفت: دولتمردان در دولت
سیزدهم باید براي خدمت به مردم تلاش بیشتري نسبت به
دولت هاي گذشته داشته باشند تا بتوانند اعتماد و

 
مشارکت عمومی را در جامعه تقویت کنند. 

به گزارش خبرنگار مهر، ماموستا فایق رستمی در خطبه
هاي نماز جمعه این هفته سنندج اظهار کرد: متأسفانه به
دلیل عملکرد ضعیف مدیران در دولت گذشته شاهد کاهش

 
اعتماد مردمی و بروز مشکلات معیشتی در جامعه هستیم. 

وي افزود: دولت سیزدهم اگر می خواهد مشارکت و

 
همراهی مردم را در برنامه هایش داشته باشد باید تلاش بیشتري در راستاي خدمت رسانی به مردم انجام دهد. 

امام جمعه سنندج خاطرنشان کرد: هم اکنون مبحث اشتغال و معیشت دغدغه اصلی مردم بوده و انتظار می رود دولت سیزدهم با

 
برنامه ریزي و تلاش مضاعف براي کاهش و رفع این دغدغه ها تلاش کند. 

ماموستا رستمی در ادامه خطبه هاي این هفته با تسلیت جان باختن 16 نفر از هم استانی هایمان در حادثه سقوط مینی بوس در
کامیاران اظهار کرد: ارتقاي استانداردهاي جاده اي و امنیت وسایل نقلیه در کنار توجه ویژه به قوانین راهنمایی و رانندگی از جمله

 
مواردي است که براي جلوگیري از اینگونه حوادث ناگوار باید مدنظر قرار گیرد. 

امام جمعه سنندج با اشاره به آیات قرآن کریم به جایگاه والاي رسول االله (ص) در کائنات اشاره کرد و گفت: حضرت محمد (ص)
الگوي همیشگی مسلمانان و مؤمنان براي زندگی سعادتمندانه هستند و ما به عنوان پیروان دین اسلام موظف به پیروي از سیره ایشان

 
هستیم. 

ماموستا رستمی افزود: اسلام مترقی ترین برنامه زندگی را به پیروان خود ارائه کرده است و اگر در جامعه شاهد کاستی هایی هستیم
نشان دهنده بی توجهی ما نسبت به عمل به آموزه هاي اسلامی هستیم.



باید با رانت خواري و مافیایی برخورد شود/ لزوم حمایت از مشاغل روستایی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش خبرگزاري فارس از ورامین، حجت الاسلام سید
محسن محمودي امام جمعه موقت ورامین ظهر امروز در
خطبه هاي نماز جمعه این هفته با اشاره به 17 شهریور ماه
این روز را لکه ننگی بر پیشانی طاغوت دانست و اظهار
کرد: رژیم طاغوت در 17 شهریور مردم را مستقیم به گلوله

 
بست و این اقدام تیر خلاصی بر پیکره این رژیم بود. 

وي گفت: باید یک پالایش جدي در دستگاه ها و مدیریت

 
ها انجام شود و مدیران انقلابی، جهادي و با تجربه در مسند امور قرار گیرند. 

امام جمعه موقت ورامین با اشاره به روز تعاون افزود: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از موثرترین وزارتخانه ها در حوزه اشتغال و

 
حمایت از کار و کارآفرینی است، باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد. 

محمودي بیان کرد: در روستاها با حمایت هاي بنیاد برکت گام هاي موثري برداشته شده است و اشتغال خانگی و خانوادگی زیادي

 
ایجاد شده است، از دهیاري و شوراهاي اسلامی روستاها می خواهم که مشاغل روستایی حمایت کنند. 

وي با بیان اینکه باید حمایت از کارآفرینان و اشتغال زایی مورد توجه همه مدیران و مسؤولان باشد، گفت: امیدوارم با روحیه خوب

 
رییس جمهور شاهد تحولات جدي در زندگی مردم باشیم و مردم این خدمات را در زندگی خود لمس کنند. 

خطیب موقت جمعه ورامین ادامه داد: البته لازمه این تغییرات برخورد با متخلفان و مفسدانی است که چنین شرایطی را براي مردم

 
ایجاد کرده و در بسیاري از دستگاه ها جا خوش کرده اند. 

محمودي تصریح کرد: باید ریشه قاچاق خشکانده و با رانت خواري و باندهاي مافیایی برخورد قاطع شود، دستگاه هاي نظارتی باید با
قدرت در این مساله ورود کرده و به معناي واقعی به مردم و نیازهاي آنها توجه کنند، ان شاءاالله آینده خوبی در انتظار ملت و کشور ما

 
خواهد بود. 

انتهاي پیام/67037/



نگاهی به شیوه نامه اجرایی نظام رتبه بندي معلمان

منبع: ایسکاشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1400/06/12

لایحه رتبه بندي معلمان که در چند سال اخیر بسیار پر سر و صدا بود متاسفانه به دلیل تامین بودجه در بهارستان متوقف
شده است.

لایحه رتبه بندي معلمان که در چند سال اخیر بسیار پر
سر و صدا بود متاسفانه به دلیل تامین بودجه در بهارستان

 
متوقف شده است. 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري ایسکانیوز، لایحه رتبه
بندي معلمان که در چند سال اخیر بسیار پر سر و صدا بود
متاسفانه به دلیل تامین بودجه در بهارستان متوقف شده
است. در ادامه نگاهی می اندازیم به شیوه نامه اجرایی نظام

 
رتبه بندي معلمان: 

براي تحقق جز 2 بند الف ماده 63 قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی جمهوري اسلامی ایران براي
استقرار نظام پرداخت ها بر اساس تخصص و عملکرد رقابتی و در اجراي تبصره ذیل بند 3 ماده 5 مصوبه 17.9.1398 هیئت وزیران،
وزیر آموزش و پرورش دولت قبل شیوه نامه اجرایی نظام رتبه بندي معلمان را به ادارات کل آموزش و پرورش استان هاي سراسر
کشور ابلاغ و تاکید کرد «مدیران آموزش و پرورش استان ها موظفند به نحو مقتضی مفاد این شیوه نامه را به اطلاع همه واجدان

 
شرایط در وزارت آموزش و پرورش، نیروهاي مأمور به سایر دستگاه ها، نیروهاي مأمور به تحصیل و … برسانند.» 

 
بیشتر بخوانید: 

 
طرح رتبه بندي معلمان نیازمند 145 هزار میلیارد نه 5 هزار میلیارد! 

 
لایحه رتبه بندي معلمان در چه مرحله اي قرار دارد؟ 

 
خلف وعده مدیران دولت روحانی براي اجراي رتبه بندي معلمان 

طبق شیوه نامه ابلاغی مشمولان طرح طبقه بندي مشاغل معلمان کشور شامل آموزگار، دبیر، هنرآموز، مربی امور تربیتی، مشاور واحد
آموزشی، مراقبت سلامت، مدیر و معاون واحدهاي آموزشی و تربیتی هستند. این افراد در صورت اشتغال تمام وقت در واحدهاي

 
آموزشی در صورت کسب شایستگی معلمی از مزایاي رتبه بندي بهره مند می شوند. 

آنطور که در این شیوه نامه آمده است کارمندانی که به استناد مصوبه سال 58 شوراي انقلاب در مشاغل اداري اشتغال دارند در
صورتی می توانند از مزایاي این شیوه نامه بهره مند شوند که متقاضی بازگشت به مدرسه از تاریخ 1.7.1399 باشند. در هر صورت با



شروع سال تحصیلی 1400-1399 ادامه فعالیت این افراد در مشاغل اداري به هیچ وجه مجاز نخواهد بود و افراد مشمول شیوه نامه بر

 
اساس فرم درخواست باید وضعیت خود در ارتباط با استفاده یا عدم بهره مندي از رتبه بندي این شیوه نامه را مشخص کنند. 

همچنین بر اساس شیوه نامه ابلاغی کارکنانی که از تاریخ ابلاغ شیوه نامه از کادر آموزشی به کادر اداري انتقال می یابند صرفاً بر
اساس شرایط احراز پست مورد تصدي و بر اساس طرح طبقه بندي مربوط انتصاب قطعی می یابند. همچنین مشمولان قانون حالت
اشتغال مستخدمین شهید، جانباز از کار افتاده کلی و مفقودالاثر انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی مصوب سال 72 و اصلاحات بعدي،

 
صرفاً با کسب شرایط سوابق تجربی از مزایاي مربوط بهره مند می شوند. 

 
شرایط اخذ و نحوه ارتقاي رتبه به شرح زیر است: 

 
رتبه (1): 

 
1- داشتن حداقل 2 سال تجربه و گذراندن 120 ساعت دوره آموزشی ضمن خدمت و تخصصی. 

2- کسب میانگین امتیاز ارزیابی عملکرد به میزان حداقل 75 درصد در طول دو سال منتهی به نتایج ارزیابی. (امتیاز هر سال نباید

 
کمتر از 70 باشد). 

3- کسب حداقل 60 درصد امتیازات شاخص هاي صلاحیت هاي معلمی (امتیاز هر یک صلاحیت هاي عمومی، تخصصی و حرفه اي

 
نباید کمتر از 50 درصد باشد). 

 
رتبه (2): 

 
1- داشتن حداقل 6 سال تجربه و حداقل 4 سال توقف در رتبه (1). 

 
2- گذراندن 180 ساعت دوره آموزشی ضمن خدمت و تخصصی در طول دوره علاوه بر دوره هاي آموزشی مربوط به رتبه (1). 

3- کسب میانگین امتیاز ارزیابی عملکرد به میزان حداقل 80 درصد در طول سه سال متوالی منتهی به رتبه بعدي (امتیاز هر سال

 
نباید کمتر از 75 باشد). 

4- کسب حداقل 65 درصد امتیازات شاخص هاي صلاحیت هاي معلمی (امتیاز هر یک از صلاحیت هاي عمومی تخصصی و حرفه اي

 
نباید کمتر از 55 درصد باشد). 

 
رتبه (3): 

 
1- داشتن حداقل 12 سال تجربه و حداقل 3 سال توقف در رتبه (2). 

 
2- گذراندن 150 ساعت دوره آموزشی ضمن خدمت و تخصصی در طول دوره بین دو رتبه. 



3- کسب میانگین امتیاز ارزیابی عملکرد به میزان حداقل 85 درصد در طول دوره بین دو مرتبه (امتیاز هر سال نباید کمتر از 80

 
امتیاز باشد). 

4- کسب حداقل 70 درصد امتیازات شاخص هاي صلاحیت هاي معلمی (امتیاز هر یک از صلاحیت هاي عمومی، تخصصی و حرفه

 
اي نباید کمتر از 65 درصد باشد). 

 
رتبه (4): 

 
1- داشتن حداقل 18 سال تجربه و حداقل 3 سال توقف در رتبه (3). 

 
2- گذراندن 120 ساعت دوره آموزشی ضمن خدمت و تخصصی در طول دوره بین دو رتبه. 

3- کسب میانگین امتیاز ارزیابی عملکرد به میزان حداقل 90 درصد در طول دوره بین دو مرتبه (امتیاز هر سال نباید کمتر از 85

 
باشد). 

4- کسب حداقل 75 درصد امتیازات شاخص هاي صلاحیت هاي معلمی (امتیاز هر یک از صلاحیت هاي عمومی، تخصصی و حرفه

 
اي نباید کمتر از 70 درصد باشد). 

 
رتبه (5): 

 
1- داشتن حداقل 24 سال تجربه و حداقل 3 سال توقف در رتبه (4). 

 
2- گذراندن 100 ساعت دوره آموزشی ضمن خدمت و تخصصی در طول دوره بین دو رتبه. 

3- کسب میانگین امتیاز ارزیابی عملکرد به میزان حداقل 90 درصد در طول دوره بین دو رتبه (امتیاز هر سال نباید کمتر از 80

 
باشد). 

4- کسب حداقل 85 درصد از امتیازات شاخص هاي صلاحیت هاي معلمی (امتیاز هر یک از صلاحیت هاي عمومی، تخصصی و حرفه

 
اي نباید کمتر از 80 درصد باشد). 

سوابق تجربی معلمان در ارتقاي طبقه و رتبه شغلی، بر اساس ضوابط دستورالعمل ساعت تدریس هفتگی شاغلان مشاغل طرح طبقه
بندي مشاغل معلمان کشور قابل محاسبه خواهد بود. همچنین نظام رتبه بندي معلمان از تاریخ 1 مهر 1398 لازم الاجرا است و از

 
این تاریخ ارتقاي رتبه بندي مشمولان بر اساس مفاد این شیوه نامه انجام می شود. 

در این شیوه نامه آمده است: مدت تحصیل در دانشگاه هاي فرهنگیان و شهیدرجایی و همچنین طول تحصیل مشمولان قانون
متعهدین خدمت به وزارت آموزش و پرورش مصوب 1369 و دوره مهارت آموزي موضوع ماده 28 اساسنامه دانشگاه فرهنگیان مصوبه

 
شوراي عالی انقلاب فرهنگی به عنوان تجربه مربوط محسوب نمی شود. 



 
جدول امتیاز حق شغل، حق شاغل و فوق العاده شغل مسمولان نظام رتبه بندي دوره ابتدایی و متوسطه به شرح زیر است: 

در شیوه نامه ابلاغی تاکید شده است براي ایجاد انگیزه براي معلمانی که بر اساس ضوابط و مقررات مربوط، آخرین طبقه و رتبه شغلی
را دریافت کرده یا دریافت می کنند، به ازاي هر سال سابقه تجربی، بعد از تاریخ لازم الاجرا شدن این تصویب نامه مشروط بر اینکه
امتیاز ارزیابی عملکرد سالانه آن ها نیز کمتر از 90 درصد نباشد، مشمولان شاغل دوره ابتدایی و متوسطه به ترتیب از افزایش حقوق

 
معادل 100 و 50 امتیاز ضربدر ضریب ریالی سالانه برخوردار می شوند. 

معلمانی که در اجراي رتبه بندي حرفه اي (موضوع تصویب نامه سال 2.2.94) هیأت وزیران و دستورالعمل هاي مربوط، از عناوین
رتبه هاي حرفه اي پایه، ارشد، خبره و عالی برخوردار شده اند پس از کسب امتیازات مربوط به شایستگی هاي معلمی به ترتیب با
رتبه هاي (2)، (3)، (4) و (5) تطبیق می یابند. همچنین معلمانی که در رتبه مقدماتی قرار دارند به شرط احراز 2 سال تجربه و
امتیازات مکتسبه از شایستگی هاي معلمی در رتبه (1) قرار می گیرند و ارتقاي رتبه بعدي آن ها بر اساس مفاد این شیوه نامه خواهد

 
بود. 

 
معیارها، سنجش و امتیازات صلاحیت هاي سه گانه شامل شایستگی عمومی، تخصصی و حرفه اي به شرح زیر است: 

صلاحیت عمومی: شرایط عمومی استخدام در دستگاه (9 بند ماده 42 قانون مدیریت خدمات کشوري و تبصره 4 مذکور در حوزه
گزینش) که هر مؤلفه 10 امتیاز داشته و مجموعه امتیازات در این بخش 100 امتیاز خواهد بود که در سامانه ltms توسط مشمولان

 
و با تأیید مدیر واحد آموزشی یا مقام مسئول پس از هماهنگی با کارگروه لحاظ خواهد شد. 

صلاحیت تخصصی: صلاحیت هاي تخصصی عبارتند از مدرك تحصیلی، صلاحیت و تخصص شغلی، ارتباط مدرك تحصیلی با رشته

 
تدریس یا شغل مورد تصدي که براي هر یک از عوامل امتیازاتی به شرح زیر در نظر گرفته شده است. 

 
امتیازات مدرك تحصیلی: دکترا 40 امتیاز، فوق لیسانس 36 امتیاز، لیسانس 34 امتیاز و فوق دیپلم و پایین تر 32 امتیاز. 

براي 10 معیار از شایستگی هاي تخصصی تعریف شده در بستر سامانه ltms در مرحله اول توسط مشمول و سپس توسط مقام
مافوق (مدیر مدرسه و …) از 1 تا 3 امتیاز لحاظ خواهد شد. در نهایت میانگین امتیازات خودارزیابی و نظر مقام مافوق به ترتیب با

 
وزن 40 و 60 درصد در سقف حداکثر 30 امتیاز منظور می شود. 

 
ارتباط رشته تحصیلی و رشته تدریس داراي 30 امتیاز به شرح زیر است: 

 
1- در صورت ارتباط رشته تحصیلی فرد با رشته تدریس 30 امتیاز به مشمول تعلق می گیرد. 

2- در صورت عدم ارتباط رشته تحصیلی و تدریس در صورت تأیید سامانه LTMS مبنی بر گذراندن 120 ساعت دوره تخصصی

 
رشته شغلی در سه سال اخیر 25 امتیاز به مشمول تعلق می گیرد. 

3- در صورت عدم ارتباط رشته تحصیلی و تدریس و عدم گذراندن دوره تخصصی در رشته شغلی، سامانه LTMS اجازه انتخاب و
گذراندن دوره هاي تخصصی مرتبط را به فرد متقاضی خواهد داد و امتیاز حاصل از گذراندن دوره بر مبناي 25 امتیاز مبناي عمل

 
خواهد بود. 



صلاحیت هاي حرفه اي: براي سنجش این صلاحیت ها آزمونی به صورت الکترونیکی که شامل اخلاق حرفه اي، توانمندي هاي
آموزشی، پرورشی و پژوهشی است برگزار می شود. محتواي آزمون و بودجه بندي مربوط به آن در سامانه ltms بارگذاري می شود.

 
مجموع امتیازات این صلاحیت نیز 100 است. 

طبق شیوه نامه اجرایی رتبه بندي معلمان، شرکت در فرایند رتبه بندي داوطلبانه بوده و فرایند آن با درخواست ذینفع در سامانه
ltms شروع خواهد شد. در صورتی که مشمولان داوطلب تا پایان سال 98 امتیازات لازم را کسب کنند از تاریخ 1 مهر 98 حکم
تطبیق وضعیت ایشان صادر خواهد شد. اگر مشمولین داوطلب تا پایان سال 98 موفق به کسب امتیازات لازم نشوند در سال آینده
(سال 99) از تاریخ کسب امتیازات مندرج در این شیوه نامه حکم تطبیق وضع ایشان صادر خواهد شد. همچنین این افراد تا زمانی که

 
امتیازات لازم را براي تطبیق وضع نکنند صرفاً از حق شغل حرفه اي در زمان اجراي شیوه نامه (1.7.1398) برخوردار خواهند شد. 

مشمولان طرح رتبه بندي معلمان براي اطلاع از دیگر جزئیات مراحل اجرایی رتبه بندي و دریافت فرم درخواست بهره مندي از نظام

 
رتبه بندي معلمان می توانند شیوه نامه اجرایی را مطالعه کنند. 

انتهاي پیام/



مجتمع کارآفرین قم به بهره برداري رسید

منبع: قم نیوزشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1400/06/12

نخستین مجتمع کارآفرین در حوزه صنعت کفش، صندل و دمپایی عصر دیروز با حضور وزیر کار به بهره برداري رسید.

 
مجتمع کارآفرین قم به بهره برداري رسید 

به گزارش قم نیوز نخستین مجتمع کارآفرین در حوزه
کفش، صندل و دمپایی در جاده قدیم قم-کاشان با حضور
حجت االله عبدالملکی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
بهرام سرمست، استاندار و احمد امیرآبادي فراهانی، نماینده
مردم قم در مجلس شوراي اسلامی به صورت رسمی افتتاح

 
شد و به بهره برداري رسید. 

این مجتمع در زمینی به مساحت یک هزار و 350 متر مربع زیربنا و در 6 طبقه و با 120 میلیارد تومان هزینه سرمایه گذاري احداث

 
شده است. 

در این مجتمع 150 دفتر تجاري براي فروش محصولات کارخانه هاي تولید کفش، دمپایی و صندل راه اندازي شده که زمینه معرفی

 
محصولات را در سطح ملی و بین المللی براي تجار و سرمایه گذاران فراهم کرده است. 

استان قم، قطب تولید کفش، دمپایی و صندل کشور محسوب می شود که با داشتن بیش از 400 واحد تولیدي و اشتغال زایی بیش از

 
35 هزار نفر توانسته است سهم عظیمی را در حوزه تولید کفش، صندل و دمپایی در سطح کشور و جهان به خود اختصاص دهد. 

انتهاي پیام/ 106



حل مشکل آب شمال سیستان و بلوچستان اولویت دولت سیزدهم

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش جامعه ایده آل،حجت الاسلام والمسلمین سید
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در بدو ورود به شمال
سیستان و بلوچستان، در فرودگاه زابل با اشاره به پروژه
انتقال آب از دریاي عمان به استان گفت: یکی از دغدغه
هاي مردم زابل مسئله آب است و قبل از سفر استان،

 
نشستی با هیئت دولت پیرامون این موضوع داشتیم. 

وي گفت: سه راهکار براي این مسئله مطرح شد و قرار
است وزیر نیرو با همکاري مسئولان محلی این موضوع را

 
بررسی کنند. 

 
رئیس جمهور گفت: درباره اتصال سیستان به راه آهن سراسري نیز تصمیماتی خواهیم گرفت. 

وي گفت: برخی استان ها به دلیل مشکلات و محرومیت ها استاندار ویژه تعیین خواهیم کرد و این امر اختیارات بیشتري را به این

 
افراد براي خدمت به مردم خواهد داد. 

وي همچنین گفت: علی رغم اینکه روز هاي پرکاري را در استان می گذرانیم دولت با شتاب بیشتر پروژه هاي استان و مناطق محروم

 
را پیگیري خواهد کرد. 

رئیس جمهور سفر به استان ها را یکی از برنامه هاي دولت بیان کرد و گفت: سفر رئیس جمهور و اعضاي دولت به استان ها با هدف
آشنا شدن با مسائل و مشکلات مردم، مدیران مناطق و به ویژه شناخت ظرفیت هاي اقتصادي است که می تواند در جهت ایجاد

 
اشتغال، رونق تولید، رفع مشکلات مردم بویژه فقرا و محرومان در استان ها فعال شود. 

 
رئیس جمهور روز گذشته در بدو ورود به چابهار از اسکله صیادي کنارك بازدید و با صیادان و ماهیگیران این اسکله گفتگو کرد. 

رئیس جمهوري اسلامی ایران در دومین سفر استانی خود به چابهار از مناطق حاشیه نشین شهرستان دیدن و با ساکنان این مناطق

 
گفتگو کرد. 

وي پس از حضور در بین مردم حاشیه نشین این شهر، از طرح هاي هزار واحدي ساماندهی سکونت گاه هاي غیررسمی نیز بازدید
کرد و شب گذشته در جلسه شوراي اداري استان در شهرستان چابهار حضور یافت.



امضاي تفاهمنامه جدید بانک ملت و صندوق نوآوري و شکوفایی

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1400/06/12

ایستانیوز:بانک ملت و صندوق نوآوري و شکوفایی با هدف تقویت سطح همکاري ها، تفاهمنامه جدیدي به امضا رساندند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بازارهاي مالی(ایستانیوز)، چهار بانک ملت، تجارت، صادرات ایران و آینده با هدف افزایش سطح
همکاري ها و کمک هرچه بیشتر به فعالیت هاي نوآورانه و دانشی در کشور، تفاهمنامه اي را با صندوق نوآوري و شکوفایی امضا کردند

 
که این تفاهمنامه به امضاي مدیران عامل هر چهار بانک خصوصی و همچنین رییس صندوق رسید. 

محمد بیگدلی، مدیرعامل بانک ملت در مراسم امضاي این تفاهمنامه که دکتر دهنوي عضو هیات رییسه مجلس نیز در آن حضور
داشت، با اشاره به این نکته که این بانک همواره آماده حمایت از فعالیت هاي دانش بنیان و نوآورانه در کشور است، تاکید کرد: بانک
ملت پیش از این نیز در قالب همکاري با صندوق نوآوري و شکوفایی، عزم خود را براي کمک به رونق اشتغال در کشور و حمایت از

 
تولید و فعالیت هاي نوآورانه نشان داده است. 

وي با اشاره به نامگذاري سال 1400 از سوي مقام معظم رهبري به نام "" تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها"" رسالت بانک ها را در
این زمینه سنگین و کلیدي خواند و از آمادگی بانک ملت براي کمک به تولید و رفع موانع در زمینه تامین مالی بخش هاي تولیدي

 
داراي توجیه اقتصادي در کشور خبر داد. 

بیگدلی از صندوق نوآوري و شکوفایی به عنوان یک مجموعه دانشی ارزش آفرین یاد کرد و تاکید کرد: در اقتصاد دانش بنیان، ارزش
ها به خوبی درك شده و روي آن سرمایه گذاري زیادي صورت گرفته است و کشور ما هم به دلیل بهره مندي از نیروي جوان، مزیت

 
قابل اتکایی در زمینه نوآوري دارد. 

مدیرعامل بانک ملت با اظهار خرسندي از این نکته که در سال هاي اخیر مکانیزم هایی براي تامین مالی شرکت هاي دانش بنیان،
طراحی شده است، گفت: بانک ملت هم در این سال ها اقدامات خوبی همچون سرمایه گذاري روي صندوق هاي سرمایه گذاري

 
جسورانه انجام داده است. 

وي با بیان این نکته که بانک ملت خود را مکلف به همراهی با حوزه اقتصاد دانش بنیان می داند، خاطرنشان کرد: این بانک ایده هاي
زیادي دارد که آمادگی به اشتراك گذاشتن آنها را دارد ضمن این که از تمام ظرفیت هاي خود براي حمایت از شرکت هاي نوآور و

 
دانش بنیان استفاده خواهد کرد. 

وحدت، رییس صندوق نوآوري و شکوفایی نیز در این جلسه از همکاري و حمایت نظام بانکی و به ویژه بانک ملت از فعالیت هاي این
صندوق و کمک به شرکت هاي دانش بنیان سپاسگزاري و اظهار امیدواري کرد که با به میدان آمدن تمامی بانک ها، این عرصه بیش

 
از پیش رونق پیدا کند. 

بر اساس این گزارش، بیگدلی در پایان این جلسه در گفت و گو با خبرگزاري صدا و سیما گفت: خودکفایی و عدم وابستگی به خارج از
کشور نیاز به محصولات تولیدي شرکت هاي دانش بنیان





در دومین روز سفر رئیس جمهور به سیستان وبلوچستان چه گذشت؟ +فیلم

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور که از روز گذشته به استان سیستان و بلوچستان سفر کرده، در دومین روز سفر خود هم ضمن شرکت در
برنامه هاي مختلف، با گروه ها و اقشار مختلف مردم دیدار و گفت وگو کرد.

رئیس جمهور که از روز گذشته به استان سیستان و بلوچستان سفر کرده، در دومین روز سفر خود هم ضمن شرکت در برنامه

 
هاي مختلف، با گروه ها و اقشار مختلف مردم دیدار و گفت وگو کرد. 

 
 

آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور که از روز گذشته ( 11 شهریور 1400) در سفري از پیش اعلام نشده به استان سیستان و

 
بلوچستان سفر کرده، شب گذشته با حضور در جمع نمازگزاران مسجد امام حسین (ع) چابهار با مردم این شهر دیدار کرد. 

 
 

 
وحدت نعمت بزرگی است که خدا به مردم سیستان و بلوچستان عطا کرده است 

رئیس جمهور طی سخنانی در این جمع مردمی با بیان اینکه سیستان و بلوچستان به برکت پیروزي انقلاب اسلامی و خون مطهر
شهدا بسیار توسعه یافته و در این منطقه کارهاي زیادي انجام شده است، گفت: امنیتی که امروز در این منطقه شاهد هستیم، ثمره

 
خون مطهر شهداست که امنیت آفرین است. 



رئیس جمهور افزود: مدافعان امنیت کشور جانشان را در کف دست شان گرفته و در مقابل اشرار و تبهکاران ایستادگی کردند تا امروز

 
مردم این منطقه در امنیت به سر ببرند. این نعمت بسیار بزرگی است که باید قدردان آن باشیم. 

 
 

رئیسی با بیان اینکه یکی دیگر از نعمت هاي بزرگی که خدا به این منطقه عنایت کرده، نعمت وحدت و انسجام است، اظهار داشت:
مردم در سیستان و بلوچستان با گویش ها و مذاهب مختلف از سنی و شیعه در کنار هم زندگی می کنند و همه دلبسته به انقلاب،

 
نظام، رهبري و پیشرفت و عدالت کشور هستند. 

آیت االله رئیسی خاطرنشان کرد: هر کس با قلمش، حضورش و اقداماتش بر این وحدت و انسجام بیافزاید، در جهت راهبرد جمهوري
اسلامی حرکت کرده است و هر کس دانسته یا نادانسته و خواسته یا ناخواسته درخلاف این جهت اقدامی کند، در جهت راهبرد

 
دشمن حرکت کرده است. 

آیت االله رئیسی در ادامه سخنانش با بیان اینکه در منطقه سیستان و بلوچستان تلاش ها و اقدامات زیادي شده است و کارهاي زیاد
دیگري نیز باقی مانده که باید انجام شود، تصریح کرد: در این منطقه ظرفیت هاي ارزشمند زیادي داریم. مردم دلداده به انقلاب و

 
منابع انسانی و نیروهاي جوانی که می توانند در عرصه هاي مختلف نقش آفرینی کنند، از سرمایه هاي بزرگ منطقه هستند. 

رئیس جمهور نیروي انسانی کارآمد را ارزشمندترین سرمایه کشور و سیستان و بلوچستان دانست و خاطرنشان کرد: باید قدر این
نعمت را بدانیم. یکی از راه هاي قدرشناسی از این نعمت این است که این نیروي انسانی کارآمد درجهت گره گشایی از زندگی مردم
به کار گرفته شود. امیدواریم دولت سیزدهم بتواند ظرفیت نیروي انسانی و به ویژه نیروي انسانی جوان و کارآمد کشور را در جاي

 
مناسبی که می تواند نقش آفرین باشد، به کار بگیرد و این نیروي ارزشمند در جهت گره گشایی از زندگی مردم موثر واقع شود. 

رئیسی گفت: قطعا فقر و تبعیض براي ملت عزیز ما پسندیده نیست. مردم درحالی از فقر رنج می برند که می توان شرایطی ایجاد کرد

 
که فقر در میان مردم وجود نداشته باشد. 

رئیس جمهور با سپاسگزاري از مردم براي لبیک گفتن به نداي مقام معظم رهبري براي کمک مومنانه و احسان همگانی، اظهار داشت:
صمیمانه از همه عزیزان در نهادها و بخش هاي مختلف، به ویژه سپاه و نیروهاي بسیج، روحانیون گرامی، خواهران و برادرانی که
حقیقتا در مواجهه با این ویروس منحوس و آثار و تبعات آن به کادر درمانی و مردم، فقرا و مستضعفین کمک کردند قدردانی می کنم.

رئیسی با بیان اینکه مساجد کانون این کمک ها و همدلی ها بوده اند، تصریح کرد: یکی از کارکردهاي مسجد، علاوه بر عبادت، ایجاد
رابطه خوب بین مردم است. عبادت رابطه با خداست که لازمه و زمینه آن رابطه خوب با مردم است. رابطه خوب با خدا اقتضا دارد که
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انسان براي رضاي خدا، با مردم رابطه خوبی داشته باشد. 

آیت االله رئیسی با اشاره به گله برخی از مردم از اینکه سفر رئیس جمهور و برخی اعضاي دولت به سیستان و بلوچستان بدون اعلام و
آمادگی قبلی بوده و لذا مردم نتوانستند از ایشان استقبال کنند، گفت: بنده بنا دارم این سفرها به دور از هرگونه تشریفات باشد و به
صورت کاملا کاري انجام شود تا بتوانیم به شکلی موثرتر و واقعی تر وضعیت بخش هاي مختلف کشور را از نزدیک مشاهده کرده و

 
براي رفع مشکلات، تصمیمات کارآمدتري بگیریم. 

رئیس جمهور از اینکه به دلیل شرایط شیوع بیماري کرونا امکان دیدار حضوري و گفتگوي رو در رو با عموم مردم در این سفرها

 
فراهم نیست، از مردم سیستان و بلوچستان عذرخواهی کرد. 

 
گام هاي جدي براي رفع مشکل آب زابل برداشته می شود 

رئیس جمهور در ادامه سفر خود صبح امروز جمعه 12 شهریور وارد شهرستان زابل شد و در بدو ورود بخاطر امکان پذیر نبودن

 
دیدارهاي مردمی بخاطر رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی، از مردم استان عذرخواهی کرد. 

آیت االله رئیسی تاکیدکرد: بنده و آن دسته از اعضاي دولت که در این سفر حضور دارند، تلاش می کنیم به میزانی که مشکلی از

 
جهت اصول بهداشتی نداشته باشد، در بخش هاي مختلف منطقه حضور یافته و از نزدیک در جریان مسائل قرار بگیریم. 

رئیس جمهور مشکل آب را یکی از دغدغه ها و مسائل مهم منطقه زابل دانست و افزود: قبل از اینکه به استان سفر کنیم، با همکاران
دولت نشست هایی براي بررسی راهکارهاي رفع این مشکل داشتیم. چند راهکار و پیشنهاد مطرح شده که قرار است وزیر نیرو با

 
همکاري مسئولین محلی و استاندار، دست به کار شده و براي رفع دغدغه مردم در رابطه با آب گام هاي جدي برداشته شود. 

 
 

رئیسی در پاسخ به سوالی درباره اتصال چابهار به راه آهن سراسري اظهار داشت: این هم یکی از مباحثی است که در این سفر بررسی

 
خواهد شد. 

وي گفت: مقرر کرده ایم براي حل مشکلات استان هاي محروم، اختیارات و امتیازاتی به استاندار تفویض شود تا بتوان مشکلات این

 
استان ها را با فوریت و سرعت بیشتري حل و فصل کرد و سیستان و بلوچستان جزو همین استان ها است. 

آیت االله رئیسی در پاسخ به این سوال که در چابهار روز پرکاري داشتید، آیا دولت با همین شتاب می خواهد مشکلات مناطق کم



 
برخوردار را رفع کند، اظهار داشت: ان شااالله به این شتاب خواهیم افزود. 

 
مسأله کپرنشینی در سیستان و بلوچستان باید تا پایان سال جاري سامان یابد 

رئیس جمهور در ادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان، شامگاه پنجشنبه در جمع نمایندگان اقشار، علما و نخبگان چابهار،
مردم این منطقه را دین مدار، ولایتمدار و داراي فرهنگ و تمدن غنی خواند و با اشاره به موضوعات و مشکلات مطرح شده از سوي
حاضران در این نشست، اظهار داشت: مسائل مطرح شده هم از سوي وزرا و هم در حوزه معاونت اجرایی ریاست جمهوري با حضور

 
نمایندگانی از منطقه پیگیري خواهد شد و به شکل مفصل در شوراي اداري استان مورد بررسی می گیرد. 

وي افزود: بنا داریم هر آنچه در سفرهاي استانی مطرح می شود، پیگیري شده و مردم از نتایج آن مطلع شوند. یکی از مسائلی که
امروز براي ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع کپرنشینان اطراف شهرستان بود که در جمع شان حضور یافتیم. باید سریعا اقدامی

 
صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال وضعیت به شکلی سامان یابد. 

 
 

رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه سواحل مکران دروازه ورودي ایران به بسیاري از کشورهاي دنیاست، تصریح کرد: سواحل مکران
بسیار جایگاه حساس و مهمی دارد. باید ساز و کار و مرکزیت فعالی براي عمران و آبادي این منطقه وجود داشته باشد که مسئولیت

 
این موضوع را به عهده بگیرد. 

آیت االله رئیسی اظهار داشت: کار در این منطقه باید در یک زمان معینی به نتیجه برسد تا بهره گیري از این ثروت خدادادي و اقتصاد

 
دریا، از فرصت هاي ایجاد اشتغال و رونق تولید در این منطقه به نحو احسن بهره برده شود. 

وي در ادامه به موضوع درخواست تاسیس دانشگاه علوم پزشکی در منطقه اشاره کرد و اظهار داشت: این موضوع جزو مواردي است که

 
در دستور کار پیگیري هاي سفر قرار خواهد گرفت. 

آیت االله رئیسی از همه تلاش گران تامین امنیت منطقه از جمله نیروهاي سپاه، بسیج، نیروي انتظامی، ارتش و مرزبانان گرامی در
نیروهاي دریایی، زمینی و هوایی قدردانی و تصریح کرد: همه مردم منطقه درایجاد امنیت این منطقه نقش آفرینی می کنند که
صمیمانه از آنها سپاسگزاري می کنم. چابهار را به عنوان یک منطقه امن، براي سرمایه گذاري بسیار مناسب می دانیم و در جلسه

 
شوراي اداري استان درباره سرمایه گذاري ایرانیان عزیز داخل و خارج کشور در این منطقه مفصل بحث خواهیم کرد. 



رئیس جمهور با بیان اینکه سواحل مکران یکی از بهترین ظرفیت ها براي سرمایه گذاري است، خاطرنشان کرد: یکی از اولین اقدامات
در این زمینه معرفی دقیق و کامل ظرفیت هاي سرمایه گذاري در منطقه مکران است. نگاه دولت به مکران به عنوان منطقه اي است
که می تواند نقش سازنده اي در حوزه افزایش تولید و اشتغال به عنوان 2 مسأله بسیار مهم کشور داشته باشد وسرمایه گذاري در

 
مکران آینده بسیار روشن و خوبی دارد. 

 
به زودي مشعل گاز در سیستان روشن خواهد شد/ از حق آبه مردم نمی گذریم 

 
آیت االله ابراهیم رئیسی در دومین روز سفر خود به سیستان و بلوچستان، به زابل هم سفر کرد. 

رئیس جمهور در زابل در مراسم گرامیداشت اولین قیام مردم سیستان به خونخواهی امام حسین علیه السلام که با حضورحجت
الاسلام قمی رییس سازمان تبلیغات کشور و مسئولین کشوري و استانی و منطقه اي، صبح امروز در میدان امام حسین(ع) این شهر

 
برگزار شد، شرکت کرد. 

رئیس جمهور در این مراسم اظهار کرد: ارادت به ساحت مقدس امام حسین (ع) سرمایه بزرگ مردم سیستان است که نباید گذاشت

 
کمرنگ شود، باید تاکید کرد شور و شعور حسینی حفظ شود. 

وي افزود: دولت جدید به مشکلات سیستان و بلوچستان حساس شده و براي همین دومین سفر استانی خود را به این منطقه

 
اختصاص داده ایم. 

آیت االله ابراهیم رئیسی با بیان اینکه براي حل مشکلات آب به دنبال راه کارهاي میان مدت و طولانی مدت هستیم، افزود: امروز از
برخی روستاها بازدید کردیم، وضعیت کشاورزي مردم سیستان را دیدم،مشکلاتی وجود دارد، کمبود بارش باران و آب براي کشاورزي

 
و مشکلاتی که از آن رنج میبرید و لمس کرده اید. 

رئیس جمهور بیان کرد: در حال حاضر کاري که از وزیر نیرو و مسئولان منطقه اي انتظار داریم، لایروبی و رسوب زدایی براي انتقال

 
آب به چاه نیمه ها است، قطعا براي اینکار اعتباري اختصاص خواهد یافت. 

وي با تاکید بر اینکه، حق ابه متعلق به سیستان قانونی است، ادامه داد: حق آبه اي که متعلق به این منطقه است و ما از این حق نمی

 
گذریم اما نیازمند دیپلماسی فعال هستیم که حتما آن را دنبال می کنیم. 

رئیسی بیان کرد: بحث داد و ستد مرزي و فعال شدن بازارچه ها به صورت قانونی تسهیل می شود، باید بازارچه ها تجارت را در

 
منطقه فعال کنند و اشتغال ایجاد شود و در پی این اتفاق به رونق اقتصادي کمک می شود. 

وي ضمن تاکید بر استفاده حداکثري از توان نیروگاه هاي بادي، گفت: ما در این استان مناطق خوبی براي نیروگاه هاي بادي داریم
که باید به سراغ فعال کردن آن ها برویم؛ براي اتمام پروژه هاي نیمه تمام با کمک نهادهاي انقلاب اسلامی، ستاد اجرایی بنیاد برکت،

 
بنیاد مستضعفان و... تلاش شود و قطعا میتوان با کمک تمام قوا همه پروژه هاي نیمه کاره را مدیریت کرد. 

رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت معادن استان سیستان و بلوچستان، گفت: ما نعمت هاي زیادي در این استان داریم باید بهره برداري
کنیم همچنین نعمت امنیت در این استان بسیار خوب است باید قدردانی کرد، نعمت وحدت و انسجام شیعه و سنی بین همه اقوام



 
بزرگترین نعمت است، هرچه وحدت بیشتر باشد توسعه بیشتر است. 

 
بازدید هوایی رئیس جمهور از مناطق مرزي ایران و افغانستان 

 
رئیس جمهور همچنین در این سفر از به وسیله بالگرد از مناطق مرزي ایران و افغانستان بازدید کرد. 

 
 

 
مسؤولان سریعاً نسبت به سامان دهی وضعیت بازارچه ها و مبادلات مرزي اقدام کنند 

 
آیت االله رئیسی در ادامه سفر خود در روستاي ملاعلی در نقطه صفر مرزي بخش قرقري شهرستان هیرمند حضور یافت. 

وي در جمع مردم این روستا گفت: شما مردم مرزدار شهرستان هیرمند از مرزبانی مرزهاي جمهوري اسلامی ایران مرزبانی می کنید و

 
حضور شما مردم مرزدار باعث پایداري امنیت در منطقه خواهد شد. 

وي افزود: مردم روستا تولید کننده و اهل تولید هستند نه مصرف کننده و مشکلی که مردم در این منطقه با آن مواجه هستند مشکل
کمبود نزولات آسمانی و کمبود آب است که این یک تهدید براي منطقه می باشد اما می شود در کنار تهدیدها فرصت ساخت و این

 
را شما مردم مرزدار منطقه به خوبی نشان دادید. 

آیت االله رئیسی بیان داشت: در این منطقه با همت و دست تواناي شما مردم و خدمتگذاري مدیران دولتی تهدید کمبود آب را به یک
فرصت تبدیل کرد و در نشستی که با مدیران دستگاهاي اجرایی این استان برگزار شده است می شود با همت بالاي شما مردم و

 
پشتکار مدیران این تهدید را به فرصت تبدیل کرد تا این منطقه از آب بهره مند شود. 



ن کرد: در این سفر کمبود آب منطقه سیستان را با وي خاطرنشا
یک موضوع محوري دنبال خواهیم کرد تا هم بشود از همین ظرفیت موجود در چاه نیمه ها استفاده کرد و می شود این کار هم با لایه
روبی ها و هم با رسوب زدایی انجام داد و هم با انتقال آب به مخازن و این انتقال آب به مخازن میتواند استفاده و بهره وري را افزایش

 
دهد. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود در جمع مردم ولایت مدار شهرستان هیرمند با اشاره به ظرفیت آب چاهاي ژرف حوزه
سیستان اظهار داشت: می توان از این ظرفیت به صورت گسترده استفاده کرد و یک کار ماندگاري را در این منطقه شکل داد تا از این
امکان خدادادي که خداوند متعال قرار داده با فکرو اندیشه و ابتکار و عمل و یک پشتکار جدي از این امکان موجود در منطقه بهره

 
مند شد. 

وي تاکید کرد: می توان از طریق دریاي عمان آب را از طریق لوله کشی و کانال کشی به این منطقه آورد ولی کمی طولانی مدت

 
است اما قابل دست یابی می باشد و در تعداد طرح هاي در دست اقدام می شود مورد بررسی قرار گیرد. 

آیت االله رئیسی در خصوص بازارچه هاي مرزي اظهار داشت: براي تبادلات مرزي در بازارچه هاي مرزي در این استان باید مسئولان
ساز و کار را در این بازارچه ها ایجاد کنند و استاندار و مدیران دستگاهاي دولتی و گمرکات بیایند در نطقه سفر مرزي یک سري

 
ضوابط و مقرراتی را بگذارند و به مردم اعلام کنند تا تبادل مرزي بین مردم این منطقه با کشور افغانستان انجام شود. 

وي گفت: این داد و ستد می تواند به معیشت مردم منطقه هر دو کشور کمک کند و این تبادلات از همان قدیم بوده است و فقط باید
مبادلات را سامان دهی کرد،و آقاي استاندار و فرماندار سریعا نسبت به سامان دهی وضعیت بازارچه ها و مبادلات مرزي اقدام کنند و

 
این کار در حمایت کامل قرار خواهد گرفت و به زودي این کار فعال شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه مردم و خانوادهاي روستایی دوست ندارند روستاي خود را ترك کنند بیان کرد: با وجود کمبود آب در این
منطقه مردم روستا و آبادي هاي خود را ترك نکردند و ما باید دنبال یک راهی برویم تا روستاییان عزیز روستاها را ترك نکنند و باید

 
در عمل هم کاري بکنیم تا جاذبه ي کشاورزي در روستا افزایش پیدا بکند. 



 
 

وي خاطرنشان کرد: ما در طرح دولت مسئله فعال کردن اقتصاد روستا یکی از برنامه هاي محوري ما خواهد بود یعنی اقتصاد روستا
مانند یک کارخانه بزرگ تولیدي که خودش تولید می کند و تمام مردم از تولید او بهره می برند و این کارخانه عظیم تولدي به نام
روستا که دست رنج زن و مرد عزیز کشاورز است و این کارخانه نباید به هیچ عنوان کارش کند باشد و تعطیل شود تا تولید و

 
کشاورزي در روستا رونق داشته باشد. 

آیت االله رئیسی رئیس جمهور در جمع مردم روستاي ملاعلی بیان کرد: ذره اي یاس و نا امیدي در خود راه ندهید چرا که آینده اي
بسیار روشن در راه خواهد بود، و آینده در دست شما دختران و پسران جوان شما زنان و مردان و شما پیران و جوانان روشن خواهد
بود و هرچه قدر هم تهدید علیه ما از ناحیه دشمن باشد،اما مردم ما با همین امیدواري کار دنبال کنند انشاالله به برکت هدایت ها و
رهنمودهاي مقام معظم رهبري و ما هم به عنوان سربازان این میدان وضعیت متفاوتی را انشاالله در همه مناطق و به ویژه در منطقه

 
سیستان و بلوچستان رقم خواهیم زد. 

این خبر تکمیل می شود....

0:00 / 0:12



قول رئیسی براي توسعه سواحل مکران

منبع: ناطقانشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور تاکید کرد که سواحل مکران می تواند قطب رونق و ارتباطات تجاري و اقتصادي با دنیا باشد.

ناطقان: حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور درادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان، شامگاه پنجشنبه
درجمع نمایندگان اقشار، علما و نخبگان چابهار، مردم این منطقه را دین مدار، ولایتمدار و داراي فرهنگ و تمدن غنی خواند و با
اشاره به موضوعات و مشکلات مطرح شده از سوي حاضران در این نشست، گفت: مسائل مطرح شده هم از سوي وزرا و هم در حوزه
معاونت اجرایی ریاست جمهوري با حضور نمایندگانی از منطقه پیگیري خواهد شد و به شکل مفصل در شوراي اداري استان مورد

 
بررسی می گیرد. 

رئیس جمهور،افزود: بنا داریم هر آنچه در سفرهاي استانی مطرح می شود، پیگیري شده و مردم از نتایج آن مطلع شوند. یکی از
مسائلی که امروز براي ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع کپرنشینان اطراف شهرستان بود که در جمع شان حضور یافتیم. باید سریعا

 
اقدامی صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال وضعیت به شکلی سامان یابد. 

وي در ادامه با بیان اینکه سواحل مکران دروازه ورودي ایران به بسیاري از کشورهاي دنیاست، تصریح کرد: سواحل مکران بسیار
جایگاه حساس و مهمی دارد. باید ساز و کار و مرکزیت فعالی براي عمران و آبادي این منطقه وجود داشته باشد که مسئولیت این

 
موضوع را به عهده بگیرد. 

رئیسی اظهار داشت: کار در این منطقه باید در یک زمان معینی به نتیجه برسد تا بهره گیري از این ثروت خدادادي و اقتصاد دریا، از

 
فرصت هاي ایجاد اشتغال و رونق تولید در این منطقه به نحو احسن بهره برده شود. 

رئیس جمهور در ادامه به موضوع درخواست تاسیس دانشگاه علوم پزشکی در منطقه اشاره کرد و اظهار داشت: این موضوع جزو

 
مواردي است که دردستور کار پیگیري هاي سفر قرار خواهد گرفت. 

رئیسی از همه تلاش گران تامین امنیت منطقه از جمله نیروهاي سپاه، بسیج، نیروي انتظامی، ارتش و مرزبانان گرامی در نیروهاي
دریایی، زمینی و هوایی قدردانی و تصریح کرد: همه مردم منطقه درایجاد امنیت این منطقه نقش آفرینی می کنند که صمیمانه از آنها
سپاسگزاري می کنم. چابهار را به عنوان یک منطقه امن، براي سرمایه گذاري بسیار مناسب می دانیم و در جلسه شوراي اداري استان

 
درباره سرمایه گذاري ایرانیان عزیز داخل و خارج کشور در این منطقه مفصل بحث خواهیم کرد. 

رئیس جمهور با بیان اینکه سواحل مکران یکی از بهترین ظرفیت ها براي سرمایه گذاري است، خاطرنشان کرد: یکی از اولین اقدامات
در این زمینه معرفی دقیق و کامل ظرفیت هاي سرمایه گذاري در منطقه مکران است. نگاه دولت به مکران به عنوان منطقه اي است
که می تواند نقش سازنده اي در حوزه افزایش تولید و اشتغال به عنوان 2 مسأله بسیار مهم کشور داشته باشد وسرمایه گذاري در

مکران آینده بسیار روشن و خوبی دارد.



قیمت جهانی طلا افزایش یافت

منبع: ناطقانشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1400/06/12

قیمت جهانی طلا در معاملات امروز، جمعه در حالی تقویت شد که سرمایه گذاران در انتظار انتشار گزارش اشتغال ماهانه
آمریکا هستند و ارزش دلار افت کرده است.

ناطقان: به نقل از سی ان بی سی، قیمت جهانی طلا در معاملات امروز، جمعه، در حالی تقویت شد که سرمایه گذاران در انتظار

 
انتشار گزارش اشتغال ماهانه آمریکا هستند و ارزش دلار افت کرده است. 

قیمت خرید نقدي هر اونس طلا در بورس لندن، اسپات کلد، تا ساعت 11:13 به وقت تهران، 0.21 درصد رشد کرد و به 1٫812.78

 
دلار بازگشت. 

 
قیمت پیش خرید هر اونس طلاي آمریکا هم تا این لحظه 0.19 درصد رشد کرد و به 1٫814.90 دلار رسید. 

گزارش اشتغال ماه آگوست آمریکا که معیار خوبی از وضعیت اقتصادي این کشور است امشب منتشر خواهند شد. این گزارش می

 
تواند تأثیر زیادي بر برنامه هاي فدرال رزرو و آغاز کاهش کمک هاي مالی حمایتی این بانک داشته باشند. 

 
پایین آمدن ارزش دلار باعث می شود قیمت خرید طلا براي دارندگان ارزهاي غیر دلاري کاهش یابد و تقاضا براي خرید آن بالا برود. 

در معاملات امروز شاخص دلار به پایین ترین سطح در 1 ماه اخیر رسیده است.



زادگاه رستم اسیر حاشیه!

منبع: ایسناشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1400/06/12

زندگی 42 درصد مردم سیستان و بلوچستان در حاشیه شهرها نشان از آن دارد که به تدریج حاشیه بر متن زندگی شهري در
این استان غلبه می کند و به نظر می رسد بودجه هاي فعلی براي ساماندهی وضعیت موجود کافی نیست و تحقق اهداف،

عزم ملی را می طلبد؛ دولت سیزدهم یکی از اولویتهاي خود را محرومیت زدایی از دیار رستم ...

به گزارش ایسنا، انتخاب سیستان و بلوچستان به عنوان
دومین مقصد سفرهاي استانی سید ابراهیم رئیسی ـ رئیس
جمهوري ـ نشان از اهمیت و لزوم توجه به این منطقه
محروم و در عین حال داراي ظرفیت دارد. دسترسی به
سواحل طولانی مکران می تواند استان سیستان و
بلوچستان را براي همیشه از محرومیت برهاند؛ اگر به

 
فراخور این منطقه استراتژیک به آن اهمیت داده شود. 

تحقق واقعی کریدور شمال به جنوب، جذب سرمایه هاي
خارجی بخصوص از دو کشور چین و هند، توسعه

زیرساختهاي تجارت بین المللی و احداث مناطق ویژه اقتصادي آنقدر منابع براي این استان جذب خواهد کرد که ساماندهی حاشیه

 
نشینی بزرگ در این منطقه را به سهولت از طریق تولید ثروت محقق کند. 

 
سیستان؛ آفریده اهورامزدا 

سیستان و بلوچستان سرزمین نخل و آفتاب با تاریخی کهن و آثار و اماکن متعدد باستانی و تاریخی و مناظر بکر و دیدنی جذابیت
هاي بی بدیل فراوانی براي گردشگران داخلی و خارجی دارد. در اوستا، سیستان یازدهمین سرزمینی است که «اهورامزدا» آفریده
است. همچنین زادگاه رستم دستان قهرمان حماسی شاهنامه است. مورخین بناي سیستان را به گرشاسب ـ یکی از نوادگان کیومرث
ـ نسبت داده اند. این ناحیه به دلایل موقعیت خاص استراتژیکی و جغرافیایی در تمام دوره هاي تاریخی از اهمیت ویژه اي برخوردار
بوده است. سیستان در زمان هخامنشیان، منطقه اي آباد بود. این امر در کتیبه هاي بیستون و تخت جمشید که سیستان را یکی از

 
ممالک شرقی داریوش ذکر کرده اند، منعکس شده است. 

 
حاشیه نشینی 42 درصد مردم در سیستان و بلوچستان 

طبق آمار سالهاي گذشته 42 درصد جمعیت استان سیستان و بلوچستان، حاشیه نشین بودند. البته آبان ماه سال گذشته این عدد
37.4 درصد اعلام شد که از بهبود نسبی اوضاع حکایت دارد. چهار عنصر خشکسالی، پراکندگی جمعیت، زایش روستاهاي جدید و
برخی اختلافات قومی باعت رشد مهاجرت غیرمعقول درون استانی در سیستان و بلوچستان شده که شهرستان چابهار با 44 درصد
حاشیه نشین از این میان سهم بزرگی دارد و اگر فکري براي این معضل صورت نگیرد چه بسا در آینده شاهد غلبه حاشیه بر کالبد



 
شهري در استان سیستان و بلوچستان باشیم. 

قرار بود سالانه 100 هزار واحد مسکونی در کشور بهسازي و نوسازي شود که بنا به گفته کارشناسان شاید 15 درصد این هدف نیز
محقق نشده است. همین نسبت را اگر براي سیستان و بلوچستان در نظر بگیریم به بحران موجود پی می بریم. بنابراین وضعیت

 
موجود نشان می دهد با همین دست فرمان نمی توان معضل حاشیه نشینی و کپرنشینی در سیستان و بلوچستان را رفع کرد. 

البته از حق نگذریم اقداماتی براي آسفالت معابر، سنددار کردن واحدهاي مسکونی، ایجاد فضاي سبز، بهسازي معابر، هدایت آبهاي
سطحی، ارتقاي شاخصهاي فرهنگی، آموزش و مسائل کارآفرینی و سایر اقدامات مشابه در حاشیه شهرهاي استان سیستان و
بلوچستان انجام شده است. این اقدامات باید در نهایت به بهبود کیفیت زندگی در این استان شود که شواهد و قرائن از تحقق این

 
هدف حکایت ندارد. 

 
مکران می توان قطب گردشگري باشد 

روز گذشته سید ابراهیم رئیسی ـ رییس جمهوري ـ در دومین سفر استانی خود وارد استان سیستان و بلوچستان شد. او امروز گفت
که سواحل مکران می تواند قطب رونق و ارتباطات تجاري و اقتصادي با دنیا باشد و از برنامه هایی براي جذب سرمایه ایرانیان داخل و
خارج از کشور در این منطقه خبر داد. رئیسی از مناطق حاشیه نشین این استان مثل منطقه محروم مرادآباد چابهار بازدید کرد و در
جریان آخرین شرایط اجراي طرح ساماندهی مسکن کپرنشینان این منطقه و روند پیشرفت ساخت 1000 واحد مسکونی براي
محرومان قرار گرفت. پروژه مسکن محرومین 1000 واحدي مرادآباد چابهار در زمینی به مساحت 36 هکتار با همکاري شرکت
بازآفرینی شهري ایران بعنوان کارفرما و سازمان بسیج بعنوان مجري در حال احداث است که مساحت کل واحدهاي این پروژه 60

 
هزار متر مربع می باشد و قرار است ظرف ماه هاي پیش رو آماده بهره برداري شود. 

رئیسی همچنین گفت: یکی از مسائلی که امروز براي ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع کپرنشینان اطراف شهرستان چابهار بود که در

 
جمع شان حضور یافتیم. باید سریعا اقدامی صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال وضعیت به شکلی سامان یابد. 

 
بودجه هاي فعلی کافی نیست 

اما سکونت 42 درصد جمعیت استان سیستان و بلوچستان در حاشیه شهرها حاکی از آن است که مساله بسیار بزرگتر از احداث
تعدادي واحد مسکونی براي یک محله است. در طی سه سال گذشته از محل اعتبارات ستاد بازآفرینی 2260 میلیارد تومان براي
ساماندهی، بهسازي، ساخت تاسیستان روبنایی در حاشیه شهرهاي سیستان و بلوچستان هزینه شده که تاثیر چندانی در بهبود

 
وضعیت نداشته است. 

مدیرعامل منطقه آزاد چابهار در جریان سفر رئیس جمهوري اعلام کرده که موضوع حاشیه نشینی در چابهار در بازه زمانی سه تا پنج
سال به شرط یکپارچگی مدیریتی و اجراي ضوابط و مقررات مناطق آزاد قابل حل است، بر این اساس سندي در این خصوص تدوین

 
شده که با همکاري وزارت راه و شهرسازي آمادگی کامل در راستاي رفع موضوع حاشیه نشینی وجود دارد. 

طبق آمار، زاهدان و کرج بیشترین نرخ رشد شهري را در کشور دارند. البته بنا به گفته ابوذر مهدي نخعی ـ فرماندار زاهدان ـ در
حاشیه نشینی، شهرسازي و خانه ها باید اصلاح می شد که اغلب خانه ها ساخته و حدود 10 هزار خانه در زاهدان نوسازي شد. کسانی
که سند نداشتند صاحب سند شده و زمین و پروانه کار نیز براي مردم رایگان شد. براي هر واحد 50 میلیون تومان تسهیلات قرض



الحسنه و 25 میلیون تومان کمک بلاعوض پرداخت شده که هم اینک تسهیلات قرض الحسنه به 100 میلیون تومان افزایش یافته و

 
کمک بلاعوض نیز به زودي به 50 میلیون تومان خواهد رسید. 

 
احداث هفت شهرستان طی هشت سال گذشته در سیستان و بلوچستان 

در دولت روحانی، هفت شهرستان جدید بمپور، دشتیاري، سرباز، گلشن، تفتان، زرآباد، لاشار و 17 بخش، 15 شهر و 29 دهستان
براي ارائه خدمات بهتر در استان سیستان و بلوچستان ایجاد شده است. همچنین برنامه ساخت دو شهر جدید در سیستان و
بلوچستان در دستور کار قرار گرفته که شهر جدید «تیس» با جمعیت پذیري 150 هزار نفر و 4300 هکتار وسعت با رویکرد مسکونی

 
از پیشرفت فیزیکی مناسبی برخوردار است. 

با همه این اقدامات، حاشیه نشینی یکی از زخمهاي بد بر پیکره زاهدان است که باید مرحم شود. حاشیه نشینی، کپرنشینی، زاغه
نشینی، سکونتگاه غیررسمی و ... شاید براي خیلی از ما که تصاویر آن را می بینیم یا اخبارش را می شنویم فقط واژه باشند یا به

 
خاطره تبدیل شده باشند اما براي حدود نیمی از مردم سیستان و بلوچستان، خود زندگی است! 

انتهاي پیام



تغییر در زندگی مردم جز با برخورد با مفسدان امکان پذیر نیست

منبع: ایرناشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1400/06/12

تهران- ایرنا- امام جمعه موقت ورامین گفت: با روحیه جهادي رئیس جمهور قطعا شاهد تحولات جدي در زندگی مردم
خواهیم بود ولی این تغییرات جز با برخورد با مفسدان و متخلفان امکان پذیر نیست.

تهران- ایرنا- امام جمعه موقت ورامین گفت: با روحیه
جهادي رئیس جمهور قطعا شاهد تحولات جدي در زندگی
مردم خواهیم بود ولی این تغییرات جز با برخورد با

 
مفسدان و متخلفان امکان پذیر نیست. 

حجت الاسلام سیدمحسن محمودي در خطبه هاي این
هفته نماز جمعه ورامین با اشاره به لزوم حمایت از
کارآفرینان و اشتغال زایی گفت: امیدوارم با روحیه جهادي
رئیس جمهور قطعا شاهد تحولات جدي در زندگی مردم

 
خواهم بود و مردم این خدمات را در زندگی خود لمس می کنند. 

وي افزود: لازمه تغییرات در زندگی مردم، برخورد با متخلفان و مفسدانی است که چنین شرایطی را براي مردم ایجاد کرده و همچنان

 
در بسیاري از دستگاه ها جا خوش کرده اند. 

رئیس شوراي هماهنگی تبلیغات اسلامی استان تهران تصریح کرد:باید یک پالایش جدي در دستگاه ها و مدیریت ها انجام شود و

 
مدیران انقلابی، جهادي و با تجربه در مسند امور قرار گیرند. 

وي افزود: باید ریشه قاچاق خشکانده و با رانت خواري و باندهاي مافیایی برخورد قاطع شود، دستگاه هاي نظارتی باید با قدرت در این

 
مساله ورود کرده و به معناي واقعی به مردم و نیازهاي آنها توجه کنند. 

وي در بخش دیگري از خطبه هاي نماز جمعه با اشاره به سالروز قیام خونین 17 شهریور گفت: 17 شهریور ماه لکه ننگی بر پیشانی

 
طاغوت است، رژیم طاغوت در 17 شهریور مردم را مستقیم به گلوله بست و این اقدام تیر خلاصی بر پیکره این رژیم بود. 

امام جمعه موقت ورامین با اشاره به روز تعاون گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از موثرترین وزارتخانه ها در حوزه اشتغال و

 
حمایت از کار و کارآفرینی است، باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد. 

وي با اشاره به لزوم توجه به مناطق روستایی و اشتغال زایی در این مناطق گف: با حمایت هاي بنیاد برکت گام هاي موثري در مناطق
روستایی برداشته شده و اشتغال خانگی و خانوادگی زیادي ایجاد شده است، از دهیاري و شوراهاي اسلامی روستاها می خواهم که

مشاغل روستایی حمایت کنند. 



 
برچسب ها 

 
- قیام 17 شهریور 

 
- ورامین 

 
- قاچاق 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



جدیدترین اظهارات وزیر ارشاد دولت رئیسی

منبع: راه ترقیشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1400/06/12

رااه ترقی- وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی شامگاه پنج
شنبه(11 شهریورماه) با حضور در برنامه شهر فرنگ در
مورد چشم اندازهاي حوزه فرهنگ و هنر در دولت سیزدهم

 
سخن گفت. 

به گزارش ایسنا به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع
رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، محمدمهدي
اسماعیلی در پاسخ به اولین پرسش در مورد مسائل مطرح
شده مبنی بر بیگانگی وي با حوزه فرهنگ گفت: بنده یک
سابقه 23 ساله حضور در فضاي فرهنگ و هنر دارم و

طبیعتا با این حوزه بیگانه نیستم و نگاه من اساسا غیر کارشناسی نیست، البته انتقاد و تنوع نگاه افراد به موضوعات را می پذیرم و

 
تلاش بنده و همکارانم براین است که فضاي گشادگی و انبساط حوزه فرهنگ و هنر را تامین کنیم. 

وي در مورد اینکه در حوزه فرهنگ دچار ابتذال هستیم، خاطرنشان کرد: حوزه فرهنگ و هنر پاك و مقدس است و شکی در آن
نیست، در عصر جدید ما با یک هنر مدرن همانند سینما، تئاتر و ... روبرو هستیم، اما در تاریخ ایرانی اسلامی ما همیشه شاهد یک
قدمت تاریخی در امر فرهنگ و هنر هستیم که کاملا مقدس و پاك است، خوشبختانه این تقدس و تبرك حوزه فرهنگ و هنر که در
کشور ما وجود داشته به حوزه فرهنگ مدرن هم تزریق شده و البته ممکن است در این دوره در بخش هایی آسیب هایی وارده شده

 
باشد که قابل حل است اما در مجموع نمی توان چنین شائبه اي را در مورد فرهنگ و هنر ایرانی تصور کرد. 

 
به دنبال تقویت آموزش هاي هنري هستیم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص سفر استانی خود به اصفهان و اعلام برنامه کوتاه مدت براي کاهش آسیب هاي ناشی از کرونا
براي اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه گفت: در آغاز این سفر به یکی از هنرستان هاي اصفهان که در سال 1315 افتتاح شده سر زدیم،
در همین راستا استاد فرشچیان پیام داده بودند که از هنرستان ها حمایت کنیم و هدف ما هم از رفتن به این هنرستان حمایت از

 
بحث آموزش هاي هنري بود. 

اسماعیلی یادآور شد: اصفهان یکی از پایتخت هاي فرهنگ و هنر ایران زمین است، در همین سفر که به مناسبت هفته دولت تدارك
دیده شده بود، از برنامه کوتاه مدت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی براي اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه خبر دادیم، در این برنامه گام
اول ما واکسیناسیون هنرمندان است که بدون محدودیت سنی براي تمام هنرمندان این امر محقق خواهد شد. از طرفی دیگر بسته

 
هاي حمایتی را در نظر گرفتیم که تلاش ما بر این است که بتوانیم آن را در ستاد کرونا به تصویب برسانیم. 

وي افزود: خوشبختانه در خصوص بسته هاي حمایتی رئیس محترم جمهور هم نظر مساعد داشته و حمایت همه جانبه خود را اعلام



کردند، در این بسته حمایتی یک سري کمک هاي بلاعوض و همچنین تسهیلات با سود کم را خواهیم داشت، از این رو کسانی که
هنر کارت دارند از این بسته حمایتی بهره خواهند برد و سعی ما بر این است که یک بسته کامل ارائه کنیم. هفته گذشته در شوراي
معاونان از معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارتخانه خواستیم این کار را به پیش ببرند و همکاران ما تا سه شنبه هفته جاري طرح را

 
کامل کردند و روز چهارشنبه هم در جلسه اي با حضور دکتر رئیسی مورد بررسی قرار گرفت. 

 
وظیفه ما جلب اعتماد هنرمندان است 

وزیر فرهنگ و اشاد اسلامی در رابطه با جلب اعتماد هنرمندان نیز تصریح کرد: هنر حاکمیت باید این باشد که اعتماد همه مردم را
جلب کند و در حوزه فرهنگ این امر مضاعف است زیرا هنرمندان روحیه لطیفی دارند، بنده و همه همکارانم وظیفه داریم فضاي

 
اعتماد عمومی بین دولت و مردم به ویژه هنرمندان ایجاد کنیم. 

 
دسترسی عادلانه به فضاي هنري را براي همه کشور فراهم می کنیم 

اسماعیلی در خصوص وعده خود در مجلس مبنی بر مبارزه با ویژه خواري، بی عدالتی و فساد اقتصادي، ابراز داشت: عدالت در هنر
باید در همه کشور اجرا شود زیرا فرهنگ و هنر مختص تهران نیست. ما هنرهاي فراموش شده در بسیاري از اقوام داریم، به همین
منظور تلاش ما بر این است که دسترسی عادلانه به فضاي هنري را براي همه کشور فراهم کنیم. نباید بگذاریم گلوگاه هایی ایجاد

 
شود که منشاء فساد است. 

وي ادامه داد: براي نمونه در خصوص موضوع هنرستان ها و آموزش هاي هنري سعی داریم در هر استان و شهرستان یک هنرستان
پسرانه و دخترانه داشته باشیم تا فضاي رشد هنر فراهم شود، در واقع هنرستان ها مخصوص تهران نیست و این امکان باید براي سایر
استان ها هم فراهم شود، همچنین فضاي اشتغال نیز باید فراهم شود، ضمنا جشنواره هاي استانی را باید ایجاد کنیم تا امکان رشد

 
کارهاي هنري در حوزه هنرهاي نمایشی، سینمایی، موسیقی و ... شکل بگیرد. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان کرد: دولت وظیفه احیا و تسهیل گري دارد، رهبر معظم انقلاب نیز در مراسم تنفیذ حکم ریاست
جمهوري فرمودند «همه کارهاي دولت باید پیوست عدالت داشته باشد» و فرهنگ هم از این امر مستثنی نیست و باید همه استان ها

 
از یک فضاي یکسان فرهنگی و هنري بهره ببرند. 

اسماعیلی اضافه کرد: تلاش ما بر این است که سند تحول اقتصاد فرهنگی را نهایی کنیم، بخش قابل توجهی از هنرمندان ما احساس
نارضایتی دارند زیرا معتقدند که امکان نمایش و حضور در صحنه را ندارند و این یعنی حلقه هاي محدودي وجود دارد که امکان کار
براي دیگران را سلب می کند، باید به همه اصحاب فرهنگ و هنر احترام گذاشت، بسیاري از اهالی فرهنگ و هنر باید ابزار بروز هنر

 
خود را داشه باشند. 

 
تعطیلی اصناف و خانه هاي سینما، تئاتر و موسیقی صحت ندارد 

وي در مورد رابطه خود با اصناف خانه موسیقی، سینما و تئاتر گفت: در زمان اخذ راي اعتماد با مدیران خانه تئاتر، سینما و موسیقی
جلسه گذاشتم و سخنان این تلاشگران عرصه هنر را شنیدم، دقیقا زمانی که گلایه ها از برنامه پیشنهادي ما وجود داشت این جلسه
برگزار شد و شائبه ها از بین رفت، البته شخصا تلاش کردم بدون حاشیه از این گلایه هاي به وجود آمده عبور کنم و در عمل به

 
هنرمندان برنامه ها را تبیین کنم. 



وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی هرگونه تعطیلی اصناف و خانه هاي سینما، تئاتر و موسیقی را رد کرد و افزود: ما در برنامه پیشنهادي
یک بخش با عنوان گزارش وضعیت موجود و در بخش دیگر برنامه هاي پیشنهادي را داشتیم و آن گزارش وضعیت موجود براي شفاف

 
سازي نمایندگان بود تا بدانند در چه وضعیتی قرار داریم و برنامه ما براي آنها چه خواهد بود. 

اسماعیلی در رابطه با ناامنی بازار محصولات فرهنگی هنري خاطرنشان کرد: در حوزه آثار نمایشی این امر کاهش پیدا کرده و
اپلیکیشن ها و VOD ها کمک کرد تا جذابیت باندها و سارقان آثار هنري از بین برود و مردم با یک دسترسی آسان و هزینه کم آثار
خوبی را ببینند، اما در حوزه نشر همچنان سرقت ادبی وجود دارد، گاهی یک کتاب برجسته می شود و به محض دیده شدن همان
کتاب را فورا تکثیر می کنند و حق ناشر و مولف را هم نمی پردازند و تلاش ما در این حوزه بر این است که از این اتفاقات جلوگیري

 
کنیم. 

 
به دنبال چابک سازي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی متناسب با فناوري هاي نوین هستیم 

وي در مورد تغییر در ساختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی یا چابک سازي این وزارتخانه گفت: در این راستا با دو موضوع متضاد
روبرو هستیم، از یک سو اصحاب فرهنگ و هنر علاقه ندارند چیزي از این وزارتخانه کم شود و یک علقه سازمانی دارند و این وزارتخانه
را خانه خود می دانند، از طرفی چابک   سازي در برخی بخش ها نیاز است اما ما نمی خواهیم حوزه قلمرو را از بین ببریم، برخی از

 
معاونت ها از نظر ساختار و اهداف دچار تغییر شده است. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: براي نمونه ساختار معاونت مطبوعاتی یا معاونت هنري کاملا عوض شده است، فناوري هاي
نوین امروز در عرصه هاي مختلف ورود کرده است و از این رو ساختار یک مجموعه هوشمند باید با تغییرات تحولی خود را تنظیم کند
تا عقب نیفتد، اگر ما تغییرات را ایجاد نکنیم حوزه فرهنگ و هنر از تحولات جدید عقب می ماند و از این رو در برنامه هاي تحولی ما

 
چابک سازي ساختاري متناسب با فناوري هاي نوین دیده شده است و امیدواریم در این حوزه اتفاقات خوبی رخ دهد. 

اسماعیلی تاکید کرد: در حال حاضر یکی از اولویت هاي ما آماده سازي همین برنامه تحولی است که پیش از حضور بنده در این
وزارتخانه مجموعه قبل کار را آغاز کرده بود و خوشبختانه در حوزه دیجیتال کارهاي خوبی را انجام داده بودند، البته نواقصی هم وجود
دارد که برطرف می کنیم و هدف ارتقاء ساختار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است و به همین منظور هم افزا با برنامه هاي قبلی به

 
پیش می رویم. 

وي یادآور شد: در حال حاضر به دنبال تغییرات ساختاري در مدیریت ادارات کل استانی هستیم، در مجلس شوراي اسلامی خیلی از
نمایندگان به موضوع ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی اشاره داشتند، البته سهم حوزه فرهنگ و هنر از نظر بودجه مناسب نیست، به

 
همین منظور برخی از ادارات کل ما در شهرهاي مختلف کشور با حداقل نیرو و بودجه کم اداره می شود. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: بخش عمده اي از فعالیت هاي ما به صورت سامانه اي جلو رفته و سعی ما براین است

 
این مسیر را با کمترین هزینه طی کنیم و عدالت در حزوه فرهنگ و هنر اجرا شود. 

 
جشنواره ها محلی براي دیده شدن هنرمندان و رشد حوزه فرهنگ و هنر است 

اسماعیلی در مورد اینکه آیا جشنواره ها به علت هزینه هاي گزاف حذف می شوند، گفت: جشنواره فلسفه و ماهیتش این نیست که به
خاطر هزینه بخواهیم با آن اینگونه برخورد کنیم، بسیاري از جشنواره ها محلی براي دیده شدن هنرمندان و رشد حوزه فرهنگ و هنر



است، بنده با این نظر مخالف هستم، اینکه تغییرات یا ادغام هایی در جشنواره ها صورت بگیرد منطقی است اما تعطیلی نخواهیم

 
داشت، با تغییرات و ادغام ها اسراف مالی کم می شود اما در عین حال کارهاي فرهنگی هنري به خوبی پیش می رود. 

وي بالا بردن کیفیت جشنواره ها را یکی از برنامه هاي این دوره وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و به منظور گسترش فرهنگ و هنر و

 
به مثابه یک فرصت براي این حوزه قلمداد کرد. 

 
باید به سمت ملی شدن صنعت نشر برویم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص امکان تعدیل قیمت کاغذ گفت: باید به سمت ملی شدن صنعت نشر برویم، در حال حاضر
بیش از 90درصد اقلام ما از جمله کاغذ، فیلم و زینک، جوهر و دستگاه هاي تکثیر و دیجیتال وارداتی است، ما می توانیم جلوي تورم
این اقلام را بگیریم و اگر ملی سازي صنعت نشر رخ دهد و در داخل کشور بخشی از این فضا را با وزارت صمت، شرکت هاي دانش
بنیان و استارتاپ ها ایجاد کنیم به ثبات خواهیم رسید و از نوسان ها جلوگیري می شود، در حال حاضر اگر با این شرایط به پیش

 
برویم در ماه هاي آینده در این حوزه از جمله کاغذ با مشکل روبرو خواهیم بود. 

اسماعیلی از گلایه برخی از فعالان عرصه چاپ مبنی بر سخت گیري هاي قوانین و آئین نامه ها خبر داد و گفت: بخش عمده اي از
مشکلات در آئین نامه ها و قوانین است، ما آنچه را به آئین نامه ها مربوط می شود حل خواهیم کرد و آنچه در حوزه قوانین باشد را

 
نیز با اعضاي کمیسیون فرهنگی مجلس در میان گذاشته و بررسی و در صدد رفع آن ها تلاش خواهیم کرد. 

 
آرایش ما در حوزه رسانه منفعل است 

وي در رابطه با مهم ترین نیاز امروز رسانه ها تصریح کرد: یکی از حوزه هایی که بنده خیلی در آن کار کردم حوزه رسانه بوده است. از
این رو در این حوزه به عنوان کارشناس رسانه حرف می زنم، آرایش ما در حوزه رسانه منفعل است، وقتی هشتگ ها و ترندها را در
رسانه ها می بینیم ضعف رسانه اي ما دیده می شود، رهبر معظم انقلاب در جلسه تنفیذ به آرایش رسانه اي اشاره کردند و ما باید در
این حوزه آموزش و تربیت نیروي انسانی و استفاده از فناوري هاي نوین را در دستور کار قرار دهیم. درواقع آرایش رسانه اي ما از

 
رویکرد پدافندي به رویکرد آفندي تغییر کند. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: در امر رسانه باید فضاي رشد به جوانان بدهیم، فعالان ما در حوزه رسانه نسبت به همسایگان
بالاتر هستند ولی نسبت به تراز جهانی ضعف هایی داریم، بعضی از خبرنگاران و عکاسان ما درآمد بسیار پایین دارند و باید از جامعه

 
رسانه اي دفاع کرد. 

اسماعیلی در رابطه با اینکه فرهنگ و هنر سیاست زده است، خاطرنشان کرد: بخشی از فرهنگ و هنر سیاست زده است، گاهی در
انتخابات و فضاهاي سیاسی شاهد این موضوع هستیم، اینکه گاهی حس می کنیم که استفاده ابزاري از اهالی فرهنگ و هنر می شود

 
خوب نیست، زیرا اصحاب فرهنگ و هنر گرامی هستند و باید به آن ها احترام گذاشت. 

 
برنامه هاي جدید نیازمند نیروهاي تازه نفس است 

وي در رابطه با تغییر معاونان و مدیران این وزارتخانه نیز افزود: ما جلساتی را با معاونان و مدیران فعلی داشته ایم، برخی از مدیران از
خستگی و فشارهایی که در چهارسال گذشته داشتند صحبت کردند و خودشان داوطلب براي رفتن هستند اما ما از همکاري آنها



استقبال می کنیم، البته برنامه جدید نیاز به افراد جدید هم دارد، در این میان برخی از مدیران فعلی با این برنامه ها همراه هستند و

 
از سایرین نیز خواسته ایم تا لحظه اي که هستند حداکثر تلاش خود را بکنند. 

 
موسیقی گوش می کنم و فیلم زیاد می بینم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به این سوال که آیا شما موسیقی گوش می دهید گفت: بله موسیقی بخشی از سبک زندگی
همه ما است، اغلب در ماشین گوش می کنم و حتی چندي پیش به دنبال یک موسیقی نوستالوژیک از استاد قره باغی بودم که به

 
سختی آن را پیدا کردم. البته خواننده هاي جوان ما نیز بسیار توانا و خلاق هستند. 

اسماعیلی در مورد آخرین فیلمی که دیده بود گفت: من فیلم زیاد می بینم، چون در صداوسیما هم مدیرکل نظارت بودم بسیار فیلم
نگاه می کردم، البته سینما به خاطر اپیدمی کرونا با محدودیت ها و تعطیلی هایی همراه بود و سعی کردم در این شرایط سخت از

 
طریق پلتفرم ها فیلم ببینم و آخرین فیلم سینمایی که دیدم فیلم آقاي مجید مجیدي بود. 

 
یکی از برنامه هاي ما تقویت حوزه پویانمایی است 

وي خاطرنشان کرد: البته به همراه فرزند خود انیمیشن هم نگاه می کنم و یکی از برنامه هاي ما در حوزه پویانمایی است و به دنبال

 
تقویت و حمایت از این حوزه هستیم. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مورد رابطه خود با کتاب و شعر تصریح کرد: آخرین کتاب بنده هفته پیش براي چاپ آماده شد و با
کمک مجموعه همکارانم در چاپ دانشگاه تهران کار به پیش رفته است، به حوزه شعر نیز علاقمند هستم و حتی عموي بنده یکی از

 
شاعران برجسته منطقه ما است و تندیس ایشان در میدان شهر نصب شده است. 

اسماعیلی همچنین در مورد پیام استاد علی نصیریان به وي گفت: من بلافاصله بعد از این پیام با ایشان تماس گرفتم و ابراز تشکر
کردم، ایشان یکی از شخصیت هاي برجسته هنر کشور ما هستند، ایشان تنها بازمانده از نسل اساتیدي همچون جمشید مشایخی،
عزت االله انتظامی، داوود رشیدي، محمدعلی کشاورز هستند که باید از حضورشان بیشتر بهره ببریم که متاسفانه کرونا امکان دیدار

 
حضوري با ایشان را محقق نکرد. 

http://www.RaheNou.ir/Fa/News/296162/جدیدترین-اظهارات-وزیر-ارشاد-دولت-رئیسی



چالش بازسازي اعتماد عمومی براي رییسی

منبع: راه ترقیشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1400/06/12

راه ترقی- جمعی بر این باورند که برخی از مردم در انتخابات اخیر در
اعتراض به عملکرد شوراي نگهبان در انتخابات شرکت نکردند اما برخی
هم معتقد بودند که راي دادن یا ندادن فرقی نمی کند زیرا هرکسی
رییس جمهور شود، مطالبات مردم بی پاسخ می ماند. در این سال ها
عملکرد مسئولان و سیل مهیب مشکلات اقتصادي و معیشتی مردم،
اعتماد آنها به مسئولان را کاهش داده است. از سویی همین مسئولان در
ادوار قبل نه تنها بابت وعده هاي خود به مردم پاسخگو نبودند، بلکه سعی

 
کردند برخی مسائل را هم از چشم مردم مخفی نگه دارند. 

حالا در این شرایط رییسی با وعده هاي زیادي بر سر کار آمده است. مهار تورم و تک رقمی کردن آن، ایجاد اشتغال، توجه به اقشار
ضعیف، تقویت ارزش پول ملی، مبارزه با فساد و ساخت4 میلیون مسکن تنها بخشی از وعده هاي او به مردم است. با این حال به دلیل

 
کاهش سرمایه اجتماعی، مردم نسبت به تحقق این وعده ها تردید دارند. 

به همین دلیل افرایش اعتماد مردم به دولت یکی از چالش هاي اصلی دولت است، زیرا دولتی با حمایت حداقلی، براي پیشبرد برنامه
هاي خود با مشکل مواجه خواهد شد. با این وجود دست دولت رییسی براي حل این چالش، دست بسته نیست و با تکرار نکردن
اشتباهات گذشته می تواند در مدت کوتاهی، اعتماد جامعه را تا حدودي بازسازي کند. رییسی براي غلبه بر این چالش دولت خود

 
چند راه پیش روي خود دارد. 

1_ یکی از نقاط ضعف دولت روحانی، ورود دیرهنگام به حل مشکلات صنفی بود. نمونه آن اعتراضات متعدد بازنشستگان، فرهنگیان،
کارگران از جمله هپکو و نیشکر و اخیرا هم اعتراض عمومی بابت آب در خوزستان بود. واقعیت این است که اعتراض کارگري وقتی
بدون پاسخ ماند، به درگیري کارگران با نیروهاي امنیتی تبدیل شد و سپس دولت براي حل مشکلات وارد شد. در واقع دولت موفق
نشد مانع تبدیل مسائل اجتماعی به چالش امنیتی شود. اگر دولت به موقع عمل می کرد نیازي به حضور پلیس در خیابان ها نبود به
طور مثال غفلت از مسأله کمبود بارش، کم شدن مخازن سدها و گرماي تابستان خورستان، کمبود آب را به یک مسأله امنیتی در این

 
استان تبدیل کرد. 

در این راستا خوب است رییسی از همین ابتدا از استانداران خود بخواهد کانون هاي بحران در استان هاي خود را شناسایی کنند تا
براي حل این بحران ها، چاره جویی شود. قبل از آنکه مردم به خیابان بیایند، دولت به دل بحران ها بزند. نیازي هم نیست با این

 
اعتراضات برخورد خشن شود. اگر مشکلات مردم ما شده بود، آنها به خیابان نمی آمدند و فریاد نمی زدند. 

2_ دولت به دغدغه اصلی جامعه توجه کند تا مردم، دولت را در کنار خود احساس کنند. به اندازه کافی شکاف میان جامعه و
مسئولان شکل گرفته است و دیگر نیازي به تعمیق این شکاف نیست. جامعه به شدت درگیر مشکلات معیشتی و کرونا است بنابراین
دولت تمرکز خود را بر حل این مشکلات بگذارد و دنبال طرح مسائلی که در اولویت جامعه نیست، نباشد. اگر چنین طرح هایی مثل

 
طرح صیانت از کابران فضاي مجازي هم در قواي دیگر مطرح می شود، دولت از آنها حمایت نکند. 



3_ در زمانه فعلی با گسترش انواع رسانه ها و شبکه هاي اجتماعی، دیگر امکان مخفی کردن مسائل از چشم جامعه تقریبا غیرممکن

 
است. مخفی کاري و پاسخگو نبودن، ضربه مهلکی به اعتماد عمومی می زند که نمونه آن در مورد هواپیماي اوکراینی مشاهده کردیم. 

برخی مسئولان این دولت تاکنون در نهادهاي غیرانتخابی حضور داشته که معمولا نیازي هم ندیده اند که پاسخگوي افکار عمومی
باشند اما جنس دولت با نهادهاي غیرانتخابی فرق می کند. اگر مردم احساس کنند که دولت، مخفی کار بوده و مردم را نامحرم می

 
داند، خیلی آرام سفره خود را از دولت جدا می کنند. 

دولت همچنین از نقد رسانه ها استقبال کند و فضاي کافی در اختیار رسانه ها قرار دهد زیرا وقتی رسانه هاي داخل تحت فشار

 
باشند، رسانه هاي خارجی، میدان دار و مرجع موثق خبري براي جامعه می شوند. 

4_ دولت وعده هاي مختلفی به مردم داده که تحقق این وعده ها وظیفه دولت است و باید مسئولیت پذیر باشد و گزارش واقعی از
میزان پیشرفت وعده هاي خود به مردم ارائه کند. نظرسنجی از از مردم از داخل ماشین یا تهیه و ارائه گزارش هاي غیرواقعی چاره کار
دولت نیست. مردم به این گزارش ها و اخبار تلویزیون کمتر باور دارند زیرا معیار آنها براي سنجش عملکرد دولت، اندازه سفره آنها

 
است. 

دولت اگر نتوانست وعده اي را محقق کند یا جایی اشتباه کرد، از مردم عذرخواهی کند ؛ چرا که هزینه عذرخواهی خیلی کمتر از ارائه
گزارش غیرواقعی به مردم است . یک نمونه از وعده هاي محقق نشده، تولید واکسن در داخل کشور بود. براي چندین ماه تبلیغات شد
که واکسن به اندازه کافی در داخل کشور تولید می شود اما این وعده ها محقق نشد و واکسن خارجی هم به اندازه کافی وارد نشد تا
اکنون شاهد آمار بالاي فوتی هاي کرونا باشیم. همین موضوع واکسن کرونا ضربه اساسی به اعتماد مردم زد و اکنون دولت از هر راهی

 
که ممکن است باید تاخیرهاي انجام شده را جبران کند. 

دولت روحانی گاه از مردم عذرخواهی کرده بود اما این جمله روحانی که «من هم صبح جمعه متوجه شدم»در زمان اجراي طرح

 
افزایش قیمت بنزین، تیر خلاصی به دولتش و فرار از مسئولیت پذیري بابت اقدام اشتباهش بود. رییسی این اشتباه را تکرار نکند. 

5_ حضور در بین مردم و گو و گفت با آنها ایرادي ندارد. مشکل آنجا شروع می شود که این دیدارها بیشتر به نمایش تبدیل شود و
گره اي از مشکلات مردم باز نکند. رییسی تصمیم گرفته است بین مردم باشد اما به فکر حل ریشه اي مشکلات هم باشد. سال هاست
مردم خوزستان درگیر مشکلات آب، فاضلاب و ریزگردها هستند. او شش ماه دیگر گزارش دهد چه اقدام اساسی براي حل این

 
مشکلات انجام داده است. 

6_ارز4200 تومانی قرار بود که نگذارد سفره مردم کوچک شود اما این اتفاق رخ نداد و مردم هر روز طعم گرانی اجناس مصرفی خود
از قبیل برنج،گوشت، مرغ، میوه، لبنیات و سایر کالاها را چشیدند. ایجاد صف براي توزیع گوشت و مرغ ، کرامت مردم را خدشه دار
کرد.ناکارآمدي ارز4200 تومانی و سیستم معیوب توزیع، فشار زیادي به اقشار متوسط و ضعیف جامعه وارد کرد. همین مسأله هم اثر
خود را بر کاهش مشارکت در انتخابات نشان داد. رییسی اصلاح سیستم توزیع را در اولویت قرار دهد تا کالاهاي اساسی با قیمت
مناسب و به شکل محترمانه اي به کارگران، کارمندان، فرهنگیان و بازنشستگان برسد. برخورد محترمانه با مردم و حل مشکلات آنها،

 
اعتماد آنها را بازسازي می کند. 

دولت سیزدهم اعتقاد دارد که راه حل مشکلات کشور در داخل است و تحریم ها آنقدر که گفته شده بر ایجاد مشکلات تاثیر نداشته



است. اکنون وقت اثبات این ادعا و تحقق وعده ها به مردم است. دولت رییسی اقبال همراهی سایر قوا و نهادهاي نظام را دارد بنابراین

 
اکنون وقت عمل و پاسخگویی است. کارنامه موفق در حل مشکلات اقتصادي، اعتماد عمومی را تا حد قابل توجهی بازسازي می کند. 

http://www.RaheNou.ir/Fa/News/296160/چالش-بازسازي-اعتماد-عمومی-براي-رییسی



واگذاري 412 هزار میلیارد ریال اسناد خزانه در شعب بانک توسعه تعاون

منبع: شبکه بانک و بیمهشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1400/06/12

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران  به نقل از روابط عمومی بانک توسعه
تعاون، سید باقر فتاحی رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون ضمن تبریک هفته دولت از استقرار دولت جدید همزمان با این

هفته به نیکی یاد نمود و گفت: وزیرانی ...

رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون از واگذاري 412
هزار میلیارد ریال اسناد خزانه اسلامی در شعب این بانک

 
به عنوان یکی از دو بانک دولتی این طرح خبر داد. 

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه

 
خبري اقتصاد و بانک ایران 

به نقل از روابط عمومی بانک توسعه تعاون، سید باقر
فتاحی رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون ضمن تبریک هفته دولت از استقرار دولت جدید همزمان با این هفته به نیکی یاد نمود
و گفت: وزیرانی جایگاه هاي راهبردي و مهم دولت را به عهده گرفته اند که از ویژگی هاي ممتازي در دانش، تخصص، تجربه و قدرت

 
راهبري مجموعه برخوردار هستند. 

وي با اشاره به واگذاري 412 هزار میلیارد ریال اسناد خزانه اسلامی از سال 98 تاکنون توسط شعب بانک در سراسر گفت: بانک
توسعه تعاون به عنوان یکی از دو بانک عامل دولت در این طرح حضور دارد و با ایفاي نقش بموقع و مناسب موجبات انضباط مالی و

 
نقدینگی دولت و نیز تسویه حساب با پیمانکاران طرف حساب دولت را فراهم می سازد. 

فتاحی همچنین از خرید 9500 میلیارد ریال اوراق بدهی دولت توسط بانک توسعه تعاون خبر داد و گفت: این مکانیزم مالی نیز با
هدف ساماندهی وضعیت مالی دولت ایجاد شده است و بانک توسعه تعاون در این زمینه نیز همکاري مساعدي با دولت برقرار نموده

 
است. 

رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون حضور این بانک در طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري، بند الف تبصره 18 و ماده 52
قانون بودجه را نیز در تکمیل همکاري با دستگاه هاي دولتی عنوان نمود و گفت: بانک توسعه تعاون تا کنون 26 هزار میلیارد ریال در
طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري و 33 هزار میلیارد ریال نیز در اجراي بند الف تبصره 18 و ماده 52 قانون بودجه تسهیلات

 
پرداخت نموده است. 

وي همچنین پرداخت 11 هزار میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه بانک توسعه تعاون به معرفی شدگان کمیته امداد، سازمان



بهزیستی و بنیاد شهید را یادآور گردید و گفت: این تسهیلات در کمک به اشتغال زایی اقشار کمتر برخوردار ایجادشده است و تأثیر

 
مثبتی بر تحقق اهداف اجتماعی دولت در ایجاد عدالت فراگیر در میان اقشار و مناطق جغرافیایی ایجاد می کند. 

وي افزود: گرچه دولت در امور تصدي گري اقتصادي دخالتی ندارد و در حمایت از واحدهاي اقتصادي و تولیدي نقش سیاست گزاري
و راهبري را ایفا می کند، بااین وجود انتظارات و توقعات بی شماري از دولت و دستگاه هاي دولتی در ایجاد زیرساخت ها، فراهم

سازي شرایط مناسب براي کار و زندگی وجود دارد.



مدیران خوزستان روحیه جهادي داشته باشند/در سفر آقاي رئیسی مباحث

کلیدي استان مورد بررسی قرار گرفت

منبع: رهیابشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1400/06/12

استاندار خوزستان دستاوردها و پیگیري سفر رئیس جمهور به استان خوزستان را تشریح کرد.

به گزارش رهیاب ، قاسم سلیمانی دشتکی در خصوص دستاوردها و پیگیري سفر رئیس جمهور به خوزستان اظهار کرد: مدیران
و مسئولان در بخش خصوصی و دولتی باید توانمندي، قدرت، شجاعت و روحیه جهادي در حد استان خوزستان داشته باشند تا
بتوانند مدیریت کنند. بسیاري از مدیران این خصوصیات را دارند و البته برخی از مدیران نیز این خصوصیات را ندارند. وي افزود: وقتی
استاندار خوزستان شدم، علاوه بر مشکلات عمومی استان مثل وضعیت نابسامان سیستم فاضلاب در اهواز و دیگر شهرهاي خوزستان،
با سیستم بسیار ضعیف آب شرب در شهرها و روستاها و مشکلات دفع آب هاي سطحی و روان آب ها مواجه بودیم و زیرساخت هاي

 
توسعه اي و زیرساختی نیز در شان استان خوزستان نبوده و نیست. 

استاندار خوزستان گفت: زیرساخت ها در خوزستان باید در شان زیرساخت هاي کشور باشد. در خوزستان کار شده است اما باید

 
اقدامات بیشتري براي بهبود وضعیت زیرساخت ها انجام شود. 

وي عنوان کرد: وقتی وارد استانداري خوزستان شدم، بیش از 170 نفر از بخش هاي دیگر در استانداري خوزستان بودند و بیش از 60

 
نفر نیز از بخش هایی در استانداري حضور داشتند که از نظر قانونی امکان فعالیت آن ها در استانداري خوزستان وجود نداشت. 

سلیمانی دشتکی افزود: همچنین باب غلطی در استان خوزستان به اسم ترك تشریفات براي اجراي پروژه ها وجود داشت. ترك
تشریفات تنها در زمانی که مجبور هستیم باید انجام شود و در این غیر این صورت مفهوم خیلی بدي دارد. من در پنج استان فعالیت

 
داشته ام و در هیچ استانی وضعیت اجراي پروژه ها و ترك تشریفات به این شکل نبوده است. 

وي گفت: در چند مقطع اعتبارات خوبی به خوزستان داده شده است و براي پروژه هاي عمده مثل طرح آبرسانی غدیر و طرح 550

 
هزار هکتاري مقام معظم رهبري نیز اعتبارات خوبی اختصاص یافته است. 

استاندار خوزستان با اشاره به تنش آبی اخیر عنوان کرد: این بحران اگرچه خسارت زیادي به وجود آورد و تعدادي دام تلف شدند و
مردم نیز با مشکلات جدي مواجه شدند اما بحران را به سرعت به یک فرصت تبدیل کردیم و یک هزار و 150 میلیارد تومان در یک

 
مرتبه و با تخصیص صددرصدي دریافت کردیم. 

وي با اشاره به بحث مدیران پروازي گفت: منظور صحبت هاي مطرح شده در خصوص مدیران پروازي در سفر آقاي رئیسی به
خوزستان، مدیران پتروشیمی ها و مدیران اصلی است که مباحث استخدامی را در اختیار دارند. نباید همه مدیران زیر سوال بروند زیرا

 
بسیاري از مدیران، مخلصانه در حال کار هستند. 

سلیمانی دشتکی با بیان اینکه آقاي رئیسی روحیه عمل گري بسیار قوي دارد، تصریح کرد: در بحث تنش آبی، آقاي رئیسی که آن
زمان در قوه قضائیه بود حداقل سه مرتبه با شخص من به صورت تلفنی صحبت کرد. در مباحث اقتصادي تنش دار خوزستان مثل



 
نیشکر هفت تپه نیز پیگیري هاي بسیار خوبی از سوي ایشان انجام شد. 

وي با اشاره به اینکه سفر آقاي رئیسی به خوزستان واقعا سرزده بود، ادامه داد: در این سفر استقبال غیر رسمی بود و تنها تعداد بسیار
محدودي از مدیران حضور داشتند. بلافاصله پس از استقبال در فرودگاه از سیستم آب و فاضلاب در مناطق اهواز بازدید کردیم و پس

 
از آن نیز کاملا سرزده به بیمارستان رازي اهواز رفتیم و آن بحث هایی که مطرح شده بود صحت نداشت. 

استاندار خوزستان افزود: پس از آن با حضور در منطقه جفیر، یک پروژه آبرسانی را افتتاح کردیم. گروه هاي جهادي و سپاه تلاش
بسیاري در آبرسانی در آن منطقه انجام داده بودند و براي اینکه نشان دهیم که گروه هاي جهادي می توانند به خوبی کار کنند، با

 
حضور رئیس جمهور به این منطقه رفتیم. 

وي گفت: در سفر آقاي رئیسی به خوزستان، مسائل روز و مسائل و مباحث کلیدي استان خوزستان مورد بررسی قرار گرفت. کرونا،
خرید تضمینی خرما، لایروبی فاضلاب شهرها و کمک استان هاي معین براي جمع آوري روان آب ها از جمله مباحث روز استان بود

 
که با حضور رئیس جمهور در مورد آن ها تصمیم گیري شد. 

سلیمانی دشتکی افزود: طرح 550 هزار هکتاري، طرح آبرسانی غدیر، اصلاح سیستم فاضلاب و آب شرب خوزستان و همچنین طرح
ماده 56 از جمله مباحث کلیدي خوزستان بودند که در سفر آقاي رئیسی به خوزستان مورد بررسی قرار گرفتند و درباره آن ها

 
تصمیم گیري شد. 

وي با اشاره به بازدید رئیس جمهور از منطقه حصیرآباد اهواز گفت: پهنه هاي آسیب پذیري در اهواز وجود دارد که بسیار آسیب پذیر
و خطرناك هستند. چهار منطقه در اهواز وجود دارد که در پهنه خطر هستند و قرار است یک مجتمع یک هزار و 680 واحدي براي

 
جابه جایی ساکنان این مناطق در خطر احداث شود. 

استاندار خوزستان بیان کرد: در منطقه حصیرآباد حدود 80 تا 90 خانه وجود دارد که در مناطق بسیار خطرناك هستند. تصمیم
گیري شده که براي ساکنان این خانه ها تعدادي واحد رهن شود تا نسبت به جابه جایی آن ها اقدام شود و پس از اینکه مجتمع یک

 
هزار و 680 واحدي ساخته شد به آن خانه ها منتقل شوند. 

وي با اشاره به طرح آبرسانی غدیر گفت: در سفر رئیس جمهور به خوزستان، وزیر نیرو عنوان کرد که با اعتبار یک هزار میلیاردي می
تواند به کمک اجراي یک طرح میان بر، در مدت زمان هشت تا 10 ماه طرح آبرسانی غدیر را اجرایی کند. براي طرح اصلی حدود 25

 
هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است. 

سلیمانی دشتکی افزود: در سفر آقاي رئیسی به خوزستان براي فاضلاب و روان آب ها تصمیمات خوبی اتخاذ شد و براي خرید خرما

 
نیز پیشنهاداتی به وزیر کشاورزي دادیم و قرار است بیش از 9 هزار تن خرما به صورت تضمینی در استان خوزستان خریداري شود. 

وي گفت: بیش از 700 روستا در خوزستان وجود داشت که داراي تنش آبی بودند اما اکنون با اقدامات انجام شده و با افتتاح طرح
هاي آبرسانی، مشکل تنش آبی حدود 110 تا 120 روستا حل شده است و براي باقی روستاها نیز در تلاش براي حل مشکلات

 
هستیم. 

استاندار خوزستان با اشاره به وضعیت موج کرونا در استان خوزستان عنوان کرد: وضعیت کرونا در خوزستان حال و روز خوبی ندارد و



 
متاسفانه به طور متوسط روزانه 60 نفر در خوزستان بر اثر کرونا فوت می کنند اگرچه وضعیت آمار بهبودیافته ها بهتر شده است. 

وي گفت: 472 هزار و 604 نفر از ابتداي شیوع کرونا تاکنون مثبت قطعی بوده اند. از ابتداي شیوع کرونا 462 هزار و 357 بیمار از
بیمارستان ها ترخیص شده اند. در این مدت بیش از 8 هزار فوتی داشته ایم و بیش از 2 هزار نفر نیز فوتی مشکوك بوده اند که می

 
توان گفت مجموعا بیش از 10 هزار فوتی کرونا در استان خوزستان داشته ایم که نشان می دهد وضعیت خوب نیست. 

سلیمانی دشتکی با اشاره به روند واکسیناسیون کرونا در استان خوزستان افزود: در خوزستان روزانه ظرفیت تزریق 35 تا 40 هزار دوز
واکسن وجود دارد. گاهی تزریق واکسن با بن بست مواجه می شود و متوقف می شود اما مجدد از سر گرفته می شود. در هفته آینده
واکسن زیادي وارد استان خوزستان خواهد شد و روز جمعه نیز حدود 100 دوز واکسن وارد خوزستان می شود و به سرعت

 
واکسیناسیون را از جمعه بعد از ظهر یا از روز شنبه آغاز می کنیم. 

وي گفت: اگر همه دنیا، دولت و نظام بسیج شوند و همه امکانات را فراهم کنند اما مردم پروتکل هاي بهداشتی را رعایت نکنند و در

 
اجتماعات حاضر شوند، هیچ فایده اي نخواهد داشت بنابراین مردم ماسک بزنند و پروتکل هاي بهداشتی را رعایت کنند. 

استاندار خوزستان که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد، از تصویب نهایی احداث پنج شرکت بزرگ و اشتغال زا در خوزستان
خبر داد و گفت: طرح تولید نفت سفید، گازوئیل و گاز مایع در شهر آغاجاري، احداث پالایشگاه مشتقات نفتی در بهبهان، احداث
کارخانه گازوئیل و روغن هاي پایه در دشت آزادگان و احداث دو پتروپالایش در شهرهاي شادگان و رامهرمز، پنج طرح اشتغال زایی

 
هستند که به تصویب شوراي برنامه ریزي خوزستان رسیده و اکنون در انتظار سرمایه گذار براي ساخت هستند. 

انتهاي پیام/



آب شرب و کشاورزي بزرگترین مشکل مردم سیستان و بلوچستان/دولت

سیزدهم دولتی سهل الوصول و مرد میدان است

منبع: عصر هامونشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1400/06/12

سفر رئیس جمهور به سیستان و بلوچستان، تاکید بر توصیه هاي مقام معظم رهبري به دولتمردان، مشکل آب شرب و
کشاورزي در استان، شکست مفتضحانه آمریکا در افغانستان و سیره امام سجاد (ع) از مهم ترین بیانات خطیبان جمعه

سیستان و بلوچستان بود.

به گزارش عصرهامون؛حجت الاسلام بارانی امام جمعه موقت زاهدان در خطبه هاي نماز جمعه این هفته بیان کرد: امیرالمومنین
(ع) از فتنه بنی امیه به عنوان بزرگترین فتنه جامعه مسلمین یاد کرد، علامه مجلسی می گوید: پیامبر خدا در عالم رویا دید عده اي
در شکل میمون بر منبر ایشان نشسته اند، آیه نازل شد رویایی که دیدید خبر از فتنه و شجره ملعونی بود که در عالم رویا نشان دادیم

 
و رسول خدا فرمود این فتنه بنی امیه است. 

وي افزود: وقتی این آیه را کنار آیات دیگر می گذاریم یهودي هاي صهیونیست نیز در کنار آنها قرار می گیرند، فتنه بنی امیه یک
فتنه یهودي بوده است، امام سجاد(ع) در دوره این فتنه امامت کرد و توانست شیعیان آن جامعه را مدیریت کند و احکام دین را در

 
این دوره پرخطر بیان کند. 

 
امروز قاتلین امام حسین (ع) را در رژیم صهیونیستی پیدا می کنیم 

وي خاطرنشان کرد: آنقدر نقشه یهودیان منحرف دقیق است که گاه ردپایی از آنها نیز دیده نمی شود، جامعه مسلمان آن روز را در
مدینه به جایی رساندند که وقتی اباعبداالله الحسین (ع) تهدید می شود کسی براي دفاع برنمی خیزد و امام سجاد(ع) می فرماید ما در

 
شهر پیامبر 20 نفر محب اهل بیت نداریم جریان نفاق بنی امیه و یهود با مسلمانان چه کرده است. 

بارانی تاکید کرد: در زیارتنامه از امام حسین (ع) نقل شده است که شهادت می دهم آنانی که خون تو را ریختند کسانی بودند که در

 
زمان حضرت داوود و عیسی (ع) مورد لعن قرار گرفتند که همین یهودیان منحرف بودند جریان پشت عاشورا جریان یهودي است. 

وي ادامه داد: امروز قاتلین امام حسین (ع) را در رژیم صهیونیستی پیدا می کنیم، جریانی که امام سجاد (ع)باید دین را در آن نگاه
دارد چنین حاکمانی دارد، امروز همین جریان اسلام را آزار می دهد و در چنین دوره اي باید مانند این امام همام روشنگري و توجه

 
به آخرت گرایی داشت و نگاه آخرت محور را امام چهارم به جامعه آموزش می دهد. 

خطیب نماز جمعه زاهدان اظهار کرد: سالروز مبارزه با استعمار انگلیس و قیام مردم در 17 شهریور را در میدان شهداي تهران در
پیش داریم، آنگاه که مردم از استبداد و خفتی که بر آن ها تحمیل کرده بود به ستوه آمدند وارد میدان شدند و نوکران آمریکا ملت

 
مسلمانان را به رگبار بستند. 

 
جامعه ما برپایه مردم سالاري دینی است 



وي با اشاره به سفر رئیس جمهور به استان، تصریح کرد: رئیس جمهور دولت سیزدهم در آغازین روزها با حضوري امیدوارانه در میدان
حاضر شد و سفري به استان ما انجام داد و باید از تلاش و همت مجاهدانه آنان تقدیر شود آنچه که مسئولان باید به آن توجه کنند

 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب است که فرمودند اعتماد مردم بزرگترین سرمایه دولت است و باید به مردم امیدواري داد. 

وي گفت: ستون و پایه جامعه اسلامی ایران و نظام مقدس ما بر مردم سالاري دینی بنا شده که در این نگاه خدشه به اعتماد، امید و
انگیزه مردم آگاهانه و ناآگاهانه ظلم بزرگی است و حرف اول را اعتماد مردم می زند اگر دولت به دنبال کسب موفقیت و حضور مردم

 
در صحنه باشد باید مردم انقلابی را وارد میدان کند. 

امام جمعه موقت زاهدان افزود: بدنه کارشناسی این مملکت زمانی با انگیزه وارد میدان می شود که ببیند مسئولان به دنبال کار خوب

 
هستند آنچه که دولت باید انجام دهد همین بازسازي اعتماد مردم است. 

مردم از انقلاب ناامید نشده اند و در انتخابات این موضوع را با حضور آگاهانه و با بصیرت نشان دادند که به نظام و انقلاب اعتماد دارند

 
اما بخشی از بدنه مردم نگران هستند. 

وي ادامه داد: راه حل این است که در این چالش باید کمبودهایی که باعث این بی اعتمادي و ناامیدي شده توسط دولت و هئیت
وزیران باور شود و کسی گزارش کذب و وعده بی عمل ندهد و راهبردي واقع بینی فعالانه لازم است که دنبال اصلاح امور باشند

 
همین که در این مدت کوتاه از دولت دیده می شود مردم را امیدوار می کند. 

 
آب شرب و کشاورزي بزرگترین مشکل مردم استان است 

بارانی اظهار کرد: وقتی جوانان و مردم روستایی با بلندترین مقام اجرایی کشور روبرو می شود امیدوارکننده است، بازسازي اعتماد
عمومی حس امید را در مردم زنده می کند و خود مردم در رفع مشکلات کمک خواهند کرد، خدمات زیادي در سیستان و بلوچستان
شده اما به دلیل محرومیت هاي موجود قبل از انقلاب و حرکات دشمن و مشکلاتی که برخی دولت ها ایجاد کرده اند کمبودها فراوان

 
شده است. 

وي عنوان کرد: اشتغال جوانان، مسکن و خدمات عمومی اولویت هاي این استان است امروز قیمت مسکن در زاهدان با شهرهاي بزرگ
کشور برابري می کند، آب شرب و کشاورزي در سیستان و جنوب استان بزرگترین مشکل مردم است و اینها با برنامه پیگیري شود تا

 
مردم امیدوار شوند. 

 
آمریکایی ها و اسرائیلی ها احمق هاي درجه یک هستند 

وي تاکید کرد: آمریکایی ها و اسرائیلی ها که احمق هاي درجه یک هستند براي جهان نقشه می کشند و انسان هاي ذلیل و نادان تا
دیروز نظام اسلامی و مقاومت را به حرکت هاي نظامی تهدید می کردند امروز به مرگ با هزاران چاقو تهدید می کنند اما کور خوانده

 
اند آمریکا هژمونی خود را از دست داده و با وجود هزینه هاي فراوان در افغانستان با خفت از آن خارج شد و فرار کرد. 

وي ادامه داد: وقتی افغانستان به اشغال آمریکا درآمد خود را ابرقدرت و کدخدا می دانست و امروز این کدخدایی از بین رفته و در
وضع اسفناکی قرار دارد، هنوز اسرائیلی ها نتوانستند خفت و خواري که در جنگ 12 روزه تحمل کرده اند را حل کنند، از آن طرف
کشتی هاي نفتی ایران در راه لبنان است و این شکست بزرگتري براي آن هاست و براي توجیه این شکست طرح می نویسند و لفاظی

 
هاي خنده دار دارند. 



وي افزود: تهدید ایران اسلامی دیگر کارایی ندارد و این ضربات چاقویی که وعده می دهند بر پیکره اسرائیل وارد می شود، شکست
مفتضحانه آمریکا در افغانستان مشهود است خروج آمریکایی ها شکست قطعی بود دولتی که وابسته به آمریکا بود با ذلت فرار کرد
آنچه که براي جمهوري اسلامی اهمیت دارد امنیت و آسایش و اقتصاد موفق براي مردم افغانستان است جریان هاي موثر در افغانستان

 
باید همت تلاش خود را براي آسایش و امنیت مردم انجام دهند. 

 
دولت سیزدهم دولتی سهل الوصول و مرد میدان است/صحیفه سجادیه راه رسیدن به خداوند را هموار می کند 

حجت الاسلام محمد تقی افضلی تبار، امام جمعه موقت ایرانشهر در خطبه هاي نماز جمعه ایرانشهر بیان کرد: خودم و شما برادران و

 
خواهران ایمانی را به رعایت تقواي الهی دعوت می کنم، تقوا همچون سپري در برابر گناهان است. 

 
وي افزود: در حقیقت تقوا ترك محرمات و انجام واجبات است که در مقابل بسیاري از گناهان انسان را حفظ می کند. 

امام جمعه موقت ایرانشهر تصریح کرد: امروز بیست و پنجم محرم مصادف با سالگرد شهادت اما سجاد (ع) است که از جمله ویژگی
هاي بارز این شخصیت بزرگوار شکیبایی وي در برابر ناگواري ها و گذشت نسبت به کسانی بوده که به او بی حرمتی یا جفا کرده

 
بودند. 

افضلی تبار اظهار کرد: در طول تاریخ همیشه کسانی به دلیل نا آگاهی و زمانی براي دنیا پرستی و دنیا داري با اولیاي الهی به ستیز

 
برخاسته و آنان را آزار می دادند. 

وي اضافه کرد: صحیفه سجادیه کتابی حاوي 54 دعا از امام سجاد(ع) که این کتاب پس از قرآن و نهج البلاغه مهم ترین میراث

 
مکتوب شیعه به حساب می آید و به نام هاي خواهر قرآن و انجیل اهل بیت مشهور است. 

این خطیب جمعه با اشاره به سفر ناگهانی رئیس جمهور جدید به سیستان و بلوچستان، عنوان کرد: در نامه امیر مؤمنان به مالک
اشتر یکی از ویژگی هاي حاکمان، سهل الوصول بودن آن ها بیان شده که مردم به راحتی به او دسترسی و دست یابی داشته باشند و

 
در حال حاضر یکی از ویژگی هاي دولت سیزدهم مردمی بودنش و پیگیر حل مشکلات و معضلات ملت با حضور در میدان است. 

 
بقاي نظام مبتنی بر اعتماد و رضایت مردم است/ خروج مفتضحانه نظامیان آمریکایی از افغانستان 

حجت الاسلام مختار سابکی امام جمعه موقت سراوان نیز در خطبه هاي این هفته بیان کرد: یکی از توصیه هاي مهم رهبر انقلاب به

 
دولت سیزدهم احیاي اعتماد مردم بوده است که بزرگ ترین سرمایه به شمار می رود . 

وي افزود: همانطور که مردم اعتماد کردند و انتخاب کردند، می طلبد دولت سیزدهم به قول هایی که در زمان انتخابات وعده داده در

 
عمل اجرایی کند تا مردم مشاهده کنند و اعتماد آنها از نظام سلب نشود. 

امام جمعه موقت سراوان ادامه داد: اگر مردم آنچه که گفته شد در عمل مشاهده کنند همراهی خواهند کرد، اما زمانی که عمل و

 
گفتار متفاوت باشد اعتماد مردمی از بین خواهد رفت. 



سابکی اضافه کرد: نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران بر اساس مردم سالاري احیا شده است، زمانی که مردم همراهی نکنند و آسیب
ببینند به ضرر حکومت است پس هرکجا احساس شد مردم بی اعتماد شدند باید براي احیاي این موضوع حیاتی که تداوم نظام را در

 
بر دارد تدبیر شود. 

وي با اشاره به اینکه بقاي نظام مبتنی بر اعتماد و رضایت مردم است، خاطرنشان کرد: یکی از سفارشات ویژه رهبر معظم انقلاب به

 
دولت سیزدهم تقویت امید و اعتماد بود که سرمایه هاي اصلی نظام مقدس جمهوري اسلامی است . 

امام جمعه موقت سراوان با اشاره به تحولات افغانستان، گفت: ریشه تمامی کشتارها، مشکلات و سختی ها در افغانستان به آمریکا باز

 
می گردد که بیست سال است این کشور را اشغال کرده و تولید انواع مواد مخدر را در این منطقه رواج داد. 

سابکی با اشاره به خروج مفتضحانه و فلاکت بار نظامیان آمریکایی از افغانستان، گفت: حضور آمریکا در هر کشور یا منطقه نه تنها

 
باعث پیشرفت نمی شود بلکه موجب پسرفت می شود. 

وي ادامه داد: انتظار می رود حکومتی در افغانستان تشکیل شود که ظلم و ستم را از این کشور بزداید و شاهد کشتار و جنایت در این

 
منطقه نباشیم . 

سابکی با بیان اینکه قیام 17 شهریور نقطه عطف براي نظام مقدس ما بود، اذعان کرد: امروزه بعضی که خود را روشنفکر می دانند
جنایات و ظلمی که حکومت دیکتار پهلوي انجام داده را نادیده می گیرند و نسبت نه نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران که

 
جهادگونه عمل می کنند جبهه گیري می کنند. 

 
سوء ظن نسبت به خداوند متعال حرام است 

حجت الاسلام وحید بامري، امام جمعه موقت بخش جلگه چاه هاشم در خطبه هاي این هفته گفت: سوء ظن داشتن نسبت به خداوند

 
متعال مذموم و حرام و همچنین نهی شده است. 

وي ادامه داد: شخصی که نسبت به خداوند متعال سو ظن دارد، قطعا خیر نمی بیند چون در باطن خود معتقد به ظالم بودن ذات

 
مقدس باري تعالی است. 

امام جمعه موقت بخش جلگه چاه هاشم افزود: همچنین داشتن سوء ظن نسبت به مردم خطا و اشتباه است چرا که مردم جامعه اگر

 
نسبت به هم سوء ظن داشته باشند زندگی در جامعه بسیار سخت و دشوار است. 

وي خاطرنشان کرد: اما سوءظن داشتن انسان به خود ممدوح و خوب است، حضرت امام على (ع) در این خصوص فرموده اند: افراد

 
باتقوا نسبت به خودشان خوش بین نیستند. 

انتهاي پیام/



رئیسی در جمع مردم زابل؛ به زودي مشعل گاز در سیستان روشن خواهد شد/

از حق آبه مردم نمی گذریم

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور در جمع مردم زابل گفت: به زودي مشعل گاز در سیستان روشن خواهد شد، همچنین راه اندازي راه آهن
زاهدان به زابل و ایجاد شبکه ریلی به زابل در دستور کار است.

رئیس جمهور در جمع مردم زابل گفت: به زودي مشعل
گاز در سیستان روشن خواهد شد، همچنین راه اندازي راه
آهن زاهدان به زابل و ایجاد شبکه ریلی به زابل در دستور

 
کار است. 

به گزارش قدس آنلاین، مراسم گرامیداشت اولین قیام
مردم سیستان به خونخواهی امام حسین(ع) با حضور آیت
االله رئیسی، رئیس جمهور، حجت الاسلام قمی رییس

 
سازمان تبلیغات کشور و مسئولین کشوري و استانی و منطقه اي، امروز در میدان امام حسین(ع) زابل برگزار شد. 

رئیس جمهور در این مراسم اظهار کرد: ارادت به ساحت مقدس امام حسین (ع) سرمایه بزرگ مردم سیستان است که نباید گذاشت

 
کمرنگ شود، باید تاکید کرد شور و شعور حسینی حفظ شود. 

وي افزود: دولت جدید به مشکلات سیستان و بلوچستان حساس شده و براي همین دومین سفر استانی خود را به این منطقه

 
اختصاص داده ایم. 

آیت االله ابراهیم رئیسی با بیان اینکه براي حل مشکلات آب به دنبال راه کارهاي میان مدت و طولانی مدت هستیم، افزود: امروز از
برخی روستاها بازدید کردیم، وضعیت کشاورزي مردم سیستان را دیدم،مشکلاتی وجود دارد، کمبود بارش باران و آب براي کشاورزي

 
و مشکلاتی که از آن رنج میبرید و لمس کرده اید. 

رئیس جمهور بیان کرد: در حال حاضر کاري که از وزیر نیرو و مسئولان منطقه اي انتظار داریم، لایروبی و رسوب زدایی براي انتقال

 
آب به چاه نیمه ها است، قطعا براي اینکار اعتباري اختصاص خواهد یافت. 

وي با تاکید بر اینکه، حق ابه متعلق به سیستان قانونی است، ادامه داد: حق آبه اي که متعلق به این منطقه است و ما از این حق نمی

 
گذریم اما نیازمند دیپلماسی فعال هستیم که حتما آن را دنبال می کنیم. 

رئیسی بیان کرد: بحث داد و ستد مرزي و فعال شدن بازارچه ها به صورت قانونی تسهیل می شود، باید بازارچه ها تجارت را در

 
منطقه فعال کنند و اشتغال ایجاد شود و در پی این اتفاق به رونق اقتصادي کمک می شود. 



وي ضمن تاکید بر استفاده حداکثري از توان نیروگاه هاي بادي، گفت: ما در این استان مناطق خوبی براي نیروگاه هاي بادي داریم
که باید به سراغ فعال کردن آن ها برویم؛ براي اتمام پروژه هاي نیمه تمام با کمک نهادهاي انقلاب اسلامی، ستاد اجرایی بنیاد برکت،

 
بنیاد مستضعفان و... تلاش شود و قطعا میتوان با کمک تمام قوا همه پروژه هاي نیمه کاره را مدیریت کرد. 

رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت معادن استان سیستان و بلوچستان، گفت: ما نعمت هاي زیادي در این استان داریم باید بهره برداري
کنیم همچنین نعمت امنیت در این استان بسیار خوب است باید قدردانی کرد، نعمت وحدت و انسجام شیعه و سنی بین همه اقوام

 
بزرگترین نعمت است، هرچه وحدت بیشتر باشد توسعه بیشتر است. 

منبع: فارس



گام هاي موثري براي حل مشکلات سیستان و بلوچستان برداشته می شود

منبع: توسعه پویاشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهوري اسلامی ایران با تاکید بر اینکه سیستان و بلوچستان از استان هاي مهم کشور به شمار می رود گفت:
امیدواریم در این دولت بتوانیم با همکاري جوانان فعال سنی و... نوشته گام هاي موثري براي حل مشکلات سیستان و

بلوچستان برداشته می شود اولین بار در سایت خبري و تحلیلی توسعه پویا. پدیدار شد.

 
رئیس جمهور؛ 

گام هاي موثري براي حل مشکلات سیستان و بلوچستان
برداشته می شود رئیس جمهوري اسلامی ایران با تاکید بر
اینکه سیستان و بلوچستان از استان هاي مهم کشور به
شمار می رود گفت: امیدواریم در این دولت بتوانیم با
همکاري جوانان فعال سنی و شیعه گام هاي موثري در
راستاي حل مشکلات موجود برداریم. به گزارش توسعه
پویا به نقل از ایرنا، سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوري
عصر پنجشنبه در بازدید سرزده از مناطق مختلف چابهار
اظهار داشت: سفر به استان ها از برنامه هاي مهم دولت

است که حضور بنده در این استان ها به منظور آشنا شدن با مسائل و مشکلات مردم، مدیرانِ مناطق و به ویژه شناخت ظرفیت هاي

 
اقتصادي است که می تواند در منطقه براي ایجاد اشتغال، رونق تولید، رفع مشکلات مردم و کمک به فقرا و محرومان فعال شود. 

رئیس جمهوري گفت: بعد از انقلاب اقدامات زیادي در سیستان و بلوچستان انجام شده اما نسبت به آنچه که باید انجام گیرد هنوز

 
فاصله داریم. 

وي افزود: امیدواریم در این دولت بتوانیم با همکاري خود مردم، کارآفرینان، سرمایه گذاران و جوانان فعال سنی و شیعه گام هایی
براي حل مشکلاتی همچون بیکاري، تولید و مسائل فرهنگی و اجتماعی این استان که از استان هاي مهم کشور محسوب می شود

 
برداریم. 

رئیس جمهوري بیان کرد: نمی دانم واژه محروم را براي این استان به کار ببرم یا نه، اما در هر صورت این جا محرومیت هایی دارد. با

 
وجود برخورداري هاي بسیار، بازهم محرومیت هایی وجود دارد که حتما می تواند در این استان وجود نداشته باشد. 

وزراي کشور، نیرو، راه و شهرسازي، اقتصاد و دارایی، صنعت، معدن و تجارت، رئیس سازمان برنامه و بودجه و رئیس دفتر رییس

 
جمهوري، آیت االله رئیسی را در این سفر همراهی می کنند. 

وي عصر امروز با استقبال احمدعلی موهبتی استاندار سیستان و بلوچستان، عبدالرحیم کُردي مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار و
جمعی از مدیران این استان از طریق فرودگاه کنارك وارد چابهار شد.



وزیر نفت: نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14 زمستان امسال به بهره برداري می

رسد

منبع: میزانشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1400/06/12

وزیر نفت گفت: نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در زمستان امسال به بهره برداري خواهد رسید
و 70 درصد گاز مصرفی کشور از پارس جنوبی تأمین می شود.

خبرگزاري میزان - طبق اعلام شانا، جواد اوجی امروز (جمعه، 12 شهریورماه) در جریان بازدید از طرح هاي گازي و پتروشیمی
در عسلویه در محل پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: خدا را شاکرم که توفیق داد تا نخستین سفر کاري
ام را در بازدید از منطقه عسلویه داشته باشم، در این سفر از مجموعه پالایشگاه هاي گازي، مجتمع هاي پتروشیمی و سکو هاي بهره

 
برداري پارس جنوبی بازدید کردم. 

وي تأمین سوخت زمستانی را از مهم ترین دغدغه هاي وزارت نفت در حال حاضر دانست و افزود: بیش از 700 میلیون مترمکعب یا

 
به عبارتی 70 درصد گاز مصرفی کشور از استان بوشهر و مجموعه پالایشگاه هاي فاز هاي پارس جنوبی تأمین می شود. 

وزیر نفت به نشست دیشب با مدیران صنعت نفت در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس اشاره و با مثبت ارزیابی کردن این نشست
اظهار کرد: در این نشست آخرین وضع تعمیرات اساسی انجام شده، پروژه هاي در حال اجرا و چالش هاي پیش روي بهره برداري از

 
میدان گازي پارس جنوبی مطرح و بررسی شد. 

اوجی ابراز امیدواري کرد با تصمیمات اتخاذ شده در سال جاري حداکثر بهره برداري و برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی

 
محقق شود. 

وي از پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی به عنوان آخرین پالایشگاه که پرونده آن بسته می شود یاد کرد و افزود: دوستان قول دادند
نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی زمستان امسال به بهره برداري برسد و به کمک شبکه گازي کشور بیاید.

وزیر نفت با قدردانی از تلاش دست اندرکاران توسعه این فاز، استاندار و نمایندگان مجلس اظهار کرد: دولت سیزدهم دولت مردمی

 
است و تمام دغدغه آن رفع مشکل حقوقی و معیشتی است. 

وي در مورد اشتغال نیرو هاي بومی در منطقه هم گفت: الحمداالله گزارش هاي خوبی در این زمینه ارائه و کار هاي خوبی انجام شده و

 
تلاش این است توانمندي نیرو هاي بومی افزایش پیدا کند. 

وزیر نفت عصر پنجشنبه در نخستین سفر عملیاتی خود، وارد عسلویه شد و پس از حاضر شدن بر مزار شهداي گمنام عسلویه، بررسی
طرح هاي گازي و پتروشیمی مستقر در عسلویه را در نشستی با حضور مدیران مربوطه در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس در
دستور کار قرار داد. اوجی امروز از طرح هاي پارس جنوبی و پتروشیمی بازدید کرد و ساعاتی دیگر عسلویه را به مقصد تهران ترك

 
می کند. 



 
- بیشتر بخوانید: 

- وزیر نفت: از هرگونه سرمایه گذاري داخلی و خارجی در میدان هاي گازي استقبال می کنیم انتهاي پیام/



باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1400/06/12

امام جمعه موقت ورامین گفت: باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد.

امام جمعه موقت ورامین گفت: باید خدمات اجتماعی و

 
گسترش تولید در اولویت ادارات باشد. 

حجت الاسلام سید محسن محمودي با اشاره به 17
شهریور ماه این روز را لکه ننگی بر پیشانی طاغوت دانست
و گفت: رژیم طاغوت در 17 شهریور مردم را مستقیم به

 
گلوله بست و این اقدام تیر خلاصی بر پیکره این رژیم بود. 
محمودي به آغاز با کار دولت جدید اشاره کرد و گفت: باید
یک پالایش جدي در دستگاه ها و مدیریت ها انجام شود و
مدیران انقلابی، جهادي و با تجربه در مسند امور قرار

 
گیرند. 

امام جمعه موقت ورامین با اشاره به روز تعاون گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از موثرترین وزارتخانه ها در حوزه اشتغال و

 
حمایت از کار و کارآفرینی است، باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد. 

امام جمعه موقت ورامین گفت: در روستاهابا حمایت هاي بنیاد برکت گام هاي موثري برداشته شده است و اشتغال خانگی و

 
خانوادگی زیادي ایجاد شده است، از دهیاري و شوراهاي اسلامی روستاها می خواهم که مشاغل روستایی حمایت کنند. 

وي با بیان اینکه باید حمایت از کارآفرینان و اشتغال زایی مورد توجه همه مدیران و مسئولان باشد، گفت: امیدوارم با روحیه خوب

 
رییس جمهور شاهد تحولات جدي در زندگی مردم باشیم و مردم این خدمات را در زندگی خود لمس کنند. 

محمودي ادامه داد: البته لازمه این تغییرات برخورد با متخلفان و مفسدانی است، که چنین شرایطی را براي مردم ایجاد کرده و

 
همچنان در بسیاري از دستگاه ها جا خوش کرده اند. 

وي افزود: باید ریشه قاچاق خشکانده و با رانت خواري و باندهاي مافیایی برخورد قاطع شود، دستگاه هاي نظارتی باید با قدرت در این
مساله ورود کرده و به معناي واقعی به مردم و نیازهاي آنها توجه کنند، ان شااالله آینده خوبی در انتظار ملت و کشور ما خواهد بود.



نخستین ردیف پالایشگاه فاز 14 زمستان به بهره برداري می رسد

منبع: ایسناشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1400/06/12

وزیر نفت از بهره برداري نخستین ردیف شیرین سازي پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی در زمستان امسال خبر داد و گفت: 70
درصد گاز مصرفی کشور از پارس جنوبی تامین می شود.

جواد اوجی امروز در حاشیه بازدید از طرح هاي گازي و
پتروشیمی در عسلویه در محل پالایشگاه فاز 14 پارس
جنوبی در جمع خبرنگاران تامین سوخت زمستانی را از
مهم ترین دغدغه هاي وزارت نفت اعلام و اظهار کرد: بیش
از 700 میلیون مترمکعب یا به عبارتی 70 درصد گاز
مصرفی کشور از استان بوشهر و مجموعه پالایشگاه هاي

 
فازهاي پارس جنوبی تامین می شود. 

وي تصریح کرد: در نشست دیشب با مدیران صنعت نفت
در منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس آخرین وضع تعمیرات

 
اساسی انجام شده، پروژه هاي در حال اجرا و چالش هاي پیش روي بهره برداري از میدان گازي پارس جنوبی مطرح و بررسی شد. 

وزیر نفت بیان کرد: با تصمیمات اتخاذ شده در سال جاري حداکثر بهره برداري و برداشت گاز از میدان مشترك پارس جنوبی محقق

 
می شود. 

اوجی افزود: پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی آخرین پالایشگاه زنجیره خشکی پارس جنوبی است که اولین ردیف شیرین سازي آن در

 
فصل زمستان به بهره برداري خواهد رسید و به کمک شبکه گازي کشور می آید. 

وي در خصوص اشتغال نیروهاي بومی در منطقه گفت: گزارش هاي خوبی در این زمینه ارائه و کارهاي خوبی انجام شده و تلاش این

 
است توانمندي نیروهاي بومی افزایش پیدا کند. 

به گزارش ایسنا، وزیر نفت عصر پنجشنبه در نخستین سفر عملیاتی خود، وارد عسلویه شد و پس از حاضر شدن بر مزار شهداي
گمنام عسلویه، بررسی طرح هاي گازي و پتروشیمی مستقر در عسلویه را در نشستی با حضور مدیران مربوطه در منطقه ویژه
اقتصادي انرژي پارس در دستور کار قرار داد. اوجی امروز از طرح هاي پارس جنوبی و پتروشیمی بازدید کرد و ساعاتی دیگر عسلویه

 
را به مقصد تهران ترك می کند. 

انتهاي یپام



مدیران انقلابی با تجربه و جهادي در مسند امور قرار گیرند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1400/06/12

ورامین- امام جمعه موقت ورامین گفت: مدیران انقلابی با تجربه و جهادي در مسند امور قرار گیرند.

ورامین- امام جمعه موقت ورامین گفت: مدیران انقلابی با

 
تجربه و جهادي در مسند امور قرار گیرند. 

به گزارش خبرنگار مهر حجت الاسلام سید محسن
محمودي در خطبه هاي نماز جمعه ورامین با اشاره به 17
شهریور ماه این روز را لکه ننگی بر پیشانی طاغوت دانست
و گفت: رژیم طاغوت در 17 شهریور مردم را مستقیم به

 
گلوله بست و این اقدام تیر خلاصی بر پیکره این رژیم بود. 

محمودي به آغاز با کار دولت جدید اشاره کرد و گفت: باید

 
یک پالایش جدي در دستگاه ها و مدیریت ها انجام شود و مدیران انقلابی، جهادي و با تجربه در مسند امور قرار گیرند. 

امام جمعه موقت ورامین با اشاره به روز تعاون گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از مؤثرترین وزارتخانه ها در حوزه اشتغال و

 
حمایت از کار و کارآفرینی است، باید خدمات اجتماعی و گسترش تولید در اولویت ادارات باشد. 

امام جمعه موقت ورامین گفت: در روستاها با حمایت هاي بنیاد برکت گام هاي مؤثري برداشته شده است و اشتغال خانگی و

 
خانوادگی زیادي ایجاد شده است، از دهیاري و شوراهاي اسلامی روستاها می خواهم که مشاغل روستایی حمایت کنند. 

وي با بیان اینکه باید حمایت از کارآفرینان و اشتغال زایی مورد توجه همه مدیران و مسئولان باشد، گفت: امیدوارم با روحیه خوب

 
رئیس جمهور شاهد تحولات جدي در زندگی مردم باشیم و مردم این خدمات را در زندگی خود لمس کنند. 

محمودي ادامه داد: البته لازمه این تغییرات برخورد با متخلفان و مفسدانی است، که چنین شرایطی را براي مردم ایجاد کرده و

 
همچنان در بسیاري از دستگاه ها جا خوش کرده اند. 

وي افزود: باید ریشه قاچاق خشکانده و با رانت خواري و باندهاي مافیایی برخورد قاطع شود، دستگاه هاي نظارتی باید با قدرت در این
مساله ورود کرده و به معناي واقعی به مردم و نیازهاي آنها توجه کنند، ان شااالله آینده خوبی در انتظار ملت و کشور ما خواهد بود.



از گفت و گو با چهارمین نسل کتابفروشان اسلامیه تا کودکی که در دهه 60 هم

بازي اکبر عبدي بود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1400/06/12

بابک بادکوبه و فرید کتابچی مهمان هاي یازدهم شهریور برنامه شب نشینی بودند.

در برنامه «شب نشینی»؛ از گفت و گو با چهارمین نسل
کتابفروشان اسلامیه تا کودکی که در دهه 60 هم بازي
اکبر عبدي بود بابک بادکوبه و فرید کتابچی مهمان هاي

 
یازدهم شهریور برنامه شب نشینی بودند. 

به گزارش برنا، برنامه گفت و گو محور شب نشینی به
مناسب روز صنعت چاپ با حضور فرید کتابچی یکی از
کتابفروشان قدیمی تهران که در صنعت چاپ نیز فعال
است بر روي آنتن رفت. کتابچی درباره پسوند فامیلی اش
گفت: ""چی"" یک پسوند شغلی است که از زبان ترکی در

 
زمان قاجاریه وارد ایران شده است. 

وي پیشینه کاري پدرانش را بیان کرد و افزود: تا جایی که سن من می رسد اجداد من عاشق مذهب و ائمه (ع) بوده اند به همین
دلیل عمده کار ما هم چاپ کتاب هاي دینی، حدیثی و اشعار اهل بیت (ع) است. در چاپخانه مان تقویم هاي افق شرعی را به تفکیک
شهرها چاپ کرده ایم که به خاطر تفاوت زمان اوقات شرعی از شرق تا غرب کشور و کاربرد این تقویم، بسیار مورد استقبال قرار

 
گرفت. نسل چهارم اسلامیه هستم یعنی پدرم، پدر بزرگم و پدر پدر بزرگم در این حرفه مشغول به کار بوده اند. 

کتابفروش قدیمی تهران درباره فعالیت هاي خودش تصریح کرد: من در دانشگاه صنعتی شریف رشته مهندسی صنایع خوانده ام. زمان
جنگ بود که فارغ التحصیل شدم و در صنایع موشکی سپاه خدمت کردم، پس از آن بعد وارد بخش صنعت شدم و سعی کردم در
قطع وابستگی صنعت آلومینیوم تلاش کنم چون قبلا وابسته به واردات مواد اولیه بودیم چون در آن زمان براي واردات مشکل داشتیم؛
طرحی را پیش بردیم که معدن خراسان را کشف کردیم و کارخانه اي را راه اندازي کردیم که بهره برداري از آن وابستگی به واردات را
کاهش داد و فکر می کنم با آن کار دین خود را به کشور در حوزه صنعت ادا کرده ام و بعد به خاطر کهولت پدر و عمویم زندگی
فرهنگی خود را شروع کردم و به چاپخانه پدري ام رفتم و حالا 20 سال است کتاب هاي قرآن، احادیث، تقویم، کتاب هاي مذهبی و

 
برخی از کتب درسی را چاپ می کنیم. 

کتابچی ماجراي مهاجرت اجدادش از شیراز به تهران را تعریف کرد و ادامه داد: وقتی جدمان در شیراز بوده است به واسطه ارتباطش
با فارسی زبان هاي هند کتاب هاي فارسی را از طریق بمبئی وارد می کردند و از طریق بندر عباس به شیراز می آوردند و توزیع می
کردند به خاطر اینکه وضعیت صنعت چاپ در هند بهتر بود. بعد تصمیم می گیرند به تهران مهاجرت کنند و در راسته کتاب فروش
هاي بازار مستقر شدند. در تیمچه به خاطر نور کم براي مطالعه کارشان را ادامه ندادند و خیابانی را در ناصر خسرو آماده کردند تا



کتابفروش ها در آن خیابان مستقر شوند اما بعد از چند سال مورد غضب رضاشاه قرار گرفتند و به محل فعلی در خیابان 15 خرداد

 
محله آهنگران منتقل شدند. 

وي افزود: در بازار اعتبار مهم تر از ثروت و دارایی و وجه پولی است، باعث ایجاد آبرو می شود و گستره ارتباطات انسان را افزایش می
دهد اما وضعیت کنونی باعث شده برخی از افراد به خاطر مسائلی مثل کلاهبرداري اعتبارشان زیر سوال برود. مثلا وقتی کسی اعتبار
داشته باشد بازاري حاضر است بدون گرفتن ضمانت یا پشتوانه جنسش را در اختیار او قرار بدهد. اگر بخواهیم زیاد از حد براي اعتماد

 
کردن به اعتبار افراد سخت گیري کنیم کارمان نمی چرخد. 

کتاب فروش قدیمی تهران اظهار داشت: حفظ اعتبار از به دست آوردن آن سخت تر است و اگر بخواهی کاري ارائه دهی باید چشمت
را به روي بسیاري از امور ببندي و برخی از خطاهاي مشتریان را نادیده بگیري چون گاهی اعتمادهاي بی جا اتفاقات جبران ناپذیري
را براي اعتبار بازاریان به همراه دارد. به عبارتی باید بدانیم که کی و کجا و به چه کسی باید اعتماد کرد تا پشیمانی به همراه نداشته

 
باشد. 

در بخش دوم برنامه بابک بادکوبه بازیگر قدیمی تلویزیون که به سبب شباهتش با اکبر عبدي در کودکی به شهرت رسید به عنوان

 
مهمان معرفی شد. 

بادکوبه گفت: پدرم تهیه کننده هادي و هدي بودند و من هم در کودکی به خاطر شغل پدرم به مهدکودك صدا و سیما می رفتم. در
6 سالگی برنامه «بچه ها اینو شنیدید؟» را بازي کردم و بعد به من گفتند شبیه اکبر عبدي هستی و باید با او بازي کنی براي همین
همکاري با پروژه «در خانه» را آغاز کردم. با اینکه کارهاي زیاد دیگري در کنار اکبر عبدي بازي کردم اما با «در خانه» مشهور شدم،

 
مورد توجه مخاطبان قرار گرفتم و از آن استقبال شد. 

وي بیان کرد: 9 ساله بودم که سلبریتی شدم و یکی از معدود افرادي بودم که در آن زمان سوپراستار شدن را از کودکی تجربه می
کنند به طوري که روزي براي دیدن اقواممان به شیراز رفته بودیم و جمعیت زیادي براي دیدن من جلوي خانه اي که در آن بودم

 
جمع شده بودند و به من محبت داشتند. 

بازیگر سابق تلویزیون تصریح کرد: خیلی مواقع مدرسه نمی رفتم چون سر فیلم برداري بودم و آنطور که باید کودکی نکردم. اکبر
عبدي همان روزهاي اول به من میگفت ""تو روزي نقش پدر من را بازي می کنی"" در فیلم سینمایی «همسایه» من دایی عروس
بودم و او دایی داماد یعنی نقشمان به هم نزدیک شد و عبدي از همان ابتدا چشم انداز آدم قوي و مهم در سینما شدن را در ذهنم

 
نهادینه کرده بود. 

بادکوبه درباره پیشینه تحصیلی اش افزود: همیشه بین مدیریت و هنر گیج بودم براي همین وقتی کنکور دادم هم مدیریت صنعتی
قبول شدم و هم هنر که یکی را در دانشگاه آزاد خواندم و دیگري را در دانشگاه دولتی. چون عاشق کارآفرینی، برند سازي و ایجاد
اشتغال هستم و از کودکی این کار را دوست داشتم یکی دو بار کار مشاوره به برند ها را انجام دادم و به خاطر علاقه ام نمی توانستم

 
زیاد زمان براي سینما بگذارم. 

وي ادامه داد: هنوز بچه هاي دهه 50 و 60 و 70 مرا خیلی دوست دارند ولی این محبت اگر بیشتر از این باشد آزار دهنده است.
همین که مرا دوست دارند و به من احترام می گذارند برایم جذاب و دوست داشتنی است. وقتی در خیابان مرا می بینند می خندند و

 
من خدا را شکر می کنم که از دیدن من می خندند. 



بازیگر قدیمی تلویزیون بیان کرد: مرا جایی دعوت کردند که پادکست هایی با نام «سوخت جت» تولید می کردند، به من هم گفتند
بیا براي پادکست با تو مصاحبه کنیم. نزدیک دو ساعت با من مصاحبه کردند و دو دقیقه را استخراج کردند که بین کاربران فضاي

 
مجازي به شدت مورد توجه قرار گرفت. 

بادکوبه که این روزها به انتشار محتواهاي انگیزشی نیز می پردازد اظهار داشت: خیلی روي مسائل درون شناختی و در وجود خودم
کار می کنم. در دوران دانشجویی یک رنو داشتم، آن را 2 میلیون خریده بودم و وضعیت خوبی هم نداشت اما با آن خوش می گذشت
و عشق می کردم.همسرم را با رنو اینطرف و آن طرف می بردم و حالمان کنار هم خوب بود. یک روز در لکسوز آخرین مدل با همسرم
نشسته بودیم و گریه می کردیم به او گفتم دل خوش مهم است به رنو و لسکوز نیست. نان و پنیر و خنده شرط است نه مرغ و پلو و
گریه؛ لباس عروسی را در تشت حلبی شستن بهتر از لباس عزا را در تشت طلا شستن است. بستگی دارد چقدر احساس خوشبختی

 
کنیم. 

وي در وصف پدرش گفت: پدرم آدم بی نظیري است؛ روانشناسی خوانده و هنوز هم در شرکت ما رئیس است. او از بچگی می دانست
با ما چطور برخورد کند و کاملا بلد بود با چه فاصله اي از ما حرکت کند تا هم پیشرفت کنیم و هم از ما حمایت کرده باشد. پدرم به
شدت خود ساخته است. هیچ وقت سر فیلم برداري با من نمی آمد و مرا سر خیابان پیاده می کرد و می گفت ""برو موفق باشی""

 
خیلی مرد مهربانی است. 

برندساز موفق با بیان اینکه برند یک پدیده جدید است تصریح کرد: قدیم تر ها که استعمار بود سربازان یک کشور به کشور دیگر می
رفتند و در اصطلاح می گفتند فلان کشور مستعمره است؛ حالا که دیگر استعمار به آن شکل و شیوه وجود ندارد هم جنگ اتفاق می
افتد ولی بین برندها به این صورت که یک کشور از شرقی ترین نقطه دنیا در ازاي فروش محصول پول مردم در غربی ترین کشور دنیا

 
را می گیرد و به کشور خود می برد. 

بادکوبه افزود: کشور مثل یک بدن است و برندهاي کوچک مثل ستون فقرات آن هستند که قوام این بدن را تامین می کنند. براي
بهبود وضعیت اقتصادي کشور باید برند سازي کرد. در ایران ظرفیت هاي زیادي وجود دارد که می توان از آن ها برندسازي مکان

 
انجام داد و درآمدهاي بسیار زیادي براي کشور ایجاد کرد. برند موجود جدي و حیاتی است ولی در ایران به آن کم توجهی می شود. 

وي بیان کرد: اگر بگویند یک ماشین را انتخاب کنید و تا آخر عمر نمی توانید آن ماشین را تغییر دهید هم در انتخاب آن دقت می
کنیم و هم به نگهداري از آن اهمیت می دهیم. حالا بدن هم ماشینی است که به ما داده شده که تا آخر عمر از آن استفاده کنیم پس
باید برایمان بسیار مهم باشد. همه ما مهمترین نقطه هستی هستیم اگر می خواهیم دنیا را نجات دهیم باید اول خودمان را نجات

 
بدهیم. غریب و گمنام ترین جا هم خودمان هستیم و کمترین اطلاعات را از خودمان داریم. 

برندساز برجسته تهران اظهار داشت: برندسازي شخصیت این است که دروغ نباید بگوییم؛ از بهترین برندهاي شخصیت ایران عباس
کیارستمی و مولانا هستند چون صادقانه کار می کنند. برند باید هویت بصري، کلامی و استراتژي داشته باشد و بعد بتواند با دیگران
ارتباط برقرار کند. در برندسازي هیچ گاه نباید دروغ گفت چون کل دنیا به یک دروغ نمی ارزد و همواره در طول تاریخ کاري من در

 
این زمینه برندهایی که سعی در ارائه اطلاعات دروغ داشته اند هیچ گاه موفق نشده اند. 

گفتنی است؛ برنامه «شب نشینی» از دوشنبه تا جمعه هر هفته ساعت 23:30 به وقت تهران و 21 به وقت وین بر روي آنتن شبکه
جهانی جام جم می رود. محمد سلوکی و عبدالرضا امیراحمدي مجریانی هستند که هر کدام در شب هاي مختلف براي مخاطبان



فارسی زبان سراسر دنیا «شب نشینی» را اجرا می کنند و تهیه کنندگان این برنامه نیز کاوه امیري جاوید و یوسف بچاري هستند.
اطلاعات بیشتر درباره «شب نشینی» و مهمان هاي برنامه هر روز در صفحه اینستاگرامی @shabneshini.irani بارگذاري می

شود.



از اداي احترام به شهداي مدافع امنیت تا گفت وگو با کپرنشینان

منبع: هم اندیشیشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور این هفته هم در سفري از پیش اعلام نشده، به همراه چندتن از وزرا به استان سیستان و بلوچستان سفر کرد و
ضمن گفت وگو با مردم، از نزدیک با از بخش هاي مختلف استان بازدید کرد.

پایگاه تحلیلی خبري هم اندیشی: آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور این هفته هم در سفري از پیش اعلام نشده، به

 
استان سیستان و بلوچستان سفر کرد. 

وزراي نیرو، راه و شهرسازي، نفت، اقتصاد و دارایی، صنعت، معدن و تجارت، رئیس سازمان برنامه و بودجه و رئیس دفتر رییس

 
جمهور، آیت االله رئیسی را در این سفر همراهی می کنند. 

 
بازدید از اسکله صیادي کنارك/ رئیسی: اینجا محرومیت هایی دارد که حتما می توانست نباشد 

 
آیت االله ابراهیم رئیسی در این سفر از اسکله سنگی بندر کنارك بازدید و با صیادان دیدار و گفت وگو کرد. 

وي در بدو ورود به کنارك با بیان اینکه سفر به استان ها از برنامه هاي دولت است، گفت: حضور نزدیک و آشنا شدن با مشکلات

 
مردم، مدیران و مناطق مختلف ازجمله برنامه هاي این سفر دو روزه است. 

رئیسی اضافه کرد: شناخت ظرفیت هاي اقتصادي در جهت رونق تولید و رفع مشکلات مردم بسیار مهم است کار بعد از انقلاب در

 
استان زیاد بوده اما نسبت به آنچه باید باشد خیلی فاصله دارد. 

رئیس جمور بیان داشت: امیدورایم با همکاري مردم ،کارآفرینان و سرمایه گذاران گام هایی در جهت رفع مشکلات رونق تولید
برداریم. اینجا محرومیت هایی دارد که حتما می توانست نباشد امیدواریم با تلاش هاي مسئولان و و پیگیري دولت گام هاي جدیدي

 
برداشته شود. 

 
دیدار با حاشیه نشینان میرآباد چابهار/ رئیس جمهور: باید زودتر وضعیت کپرنشینان ساماندهی شود 

آیت االله ابراهیم رئیسی در اي سفر با حاشیه نشینان منطقه میرآباد چابهار هم دیدار و گفت وگو کرد و از نزدیک مشکلات حاشیه

 
نشینان این شهرستان را جویا شد. 

 
رئیس جمهور در این دیدار اظهار کرد: باید زودتر وضعیت کپرنشینان میرآباد ساماندهی شود، باید کپرها به خانه تبدیل شود. 

آیت االله رئیسی افزود: شکل کپرنشینی بسیار بد است و نشان از عدم رسیدگی به وضعیت مردم دارد اما همینکه بسیج و سپاه و ارگان

 
ها در بخش هاي مختلف براي ساماندهی اقدام کرده اند تشکر می کنیم. 



 
رئیس جمهور همچنین در سفر به کنارك از اسکله صیادي کنارك بازدید و با صیادان این اسکله دیدار کرد. 

 
بازدیدآیت االله رئیسی از طرح ساماندهی مسکن کپرنشینان مرادآباد 

رئیس جمهور در ادامه بازدیدهاي میدانی خود در سفر استانی سیستان و بلوچستان به منطقه محروم مرادآباد چابهار هم رفت واز

 
طرح ساماندهی مسکن کپرنشینان این منطقه و روند پیشرفت کار پروژه ساخت یک هزار واحد مسکونی براي محرومان بازدید کرد. 

وي پس از بازدید از پروژه یک هزار واحدي مسکن و گفت و گو با دست اندرکاران آن، با حضور در منطقه کپرنشینی مرادآباد به طور

 
مستقیم با مردم این منطقه محروم به گفت و گو نشست و از نزدیک از مشکلات و نارسایی هاي این منطقه مطلع شد. 

رئیس جمهور ساماندهی وضعیت مسکن ساکنان محله محروم مرادآباد را مورد تاکید قرار داد و گفت:کپرنشینی به هیچ وجه شکل
مطلوبی براي زندگی و وضعیت مطلوبی براي مردم نیست و سامان دادن وضعیت این بخش از هموطنان مان بسیار اقدام پسندیده اي

 
است که براي مجریان و بانیان آن برکات دنیوي و اخروي فراوانی دارد. 

رئیسی با قدردانی از خدمات و اقدامات ارزشمند و خداپسندانه مجموعه بسیج و سپاه در بخش هاي مختلف از جمله ساخت مسکن
براي محرومان جامعه، اظهار داشت: وزیر راه و شهرسازي در دولت با همکاري نیروهاي بسیجی و سپاهی براي کمک به بهبود وضعیت

 
معیشت و زندگی مستضعفین و محرومین سیستان و بلوچستان از هیچ اقدام و خدمتی فروگذار نخواهند کرد 

در این بازدید مقرر شد درخصوص چگونگی تسریع در ساماندهی وضعیت این منطقه محروم در جلسه شوراي اداري استان تصمیم

 
گیري شود. 

 
اداي احترام آیت االله رئیسی به شهداي مدافع امنیت در چابهار 

آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در این سفر همچنین با حضور در مزار شهداي مدافع امنیت چابهار، با قرائت فاتحه به مقام

 
والاي شهدا اداي احترام کرد. 

وي پس از اداي احترام به مقام شهدا، تاکید کرد: بدون تردید نقش شهداي مدافع امنیت در ایجاد امنیت و آرامش براي منطقه بسیار
مهم و کلیدي است و به خانواده هاي محترم این شهیدان گرانقدر می گویم که درست است فرزندان شما شهید شدند، اما شهادت
آنان براي منطقه، کشور و نظام جمهوري اسلامی بسیار امنیت آفرین بوده و نقش آنان در ایجاد امنیت و آرامش در کسوت و جایگاه

 
شهادت کمتر از زمان حیات شان نیست. 

رئیس جمهور با اداي احترام به همه شهدا و ایثارگران کشور و خانواده هاي این عزیزان اظهارداشت: مدافعان امنیت و مرزبانان در

 
منظومه فکري ما و در سیره و گفتار امامان بزرگوار جایگاه و مقام بسیار رفیعی دارند و باید همواره نسبت به آنان اداي احترام کنیم. 

رئیسی افزود: پیام شهدا همواره در فضاي ایران اسلامی طنین انداز است واگر کسی گوش شنوا داشته باشد، حتما پیام آنها را که پیام
خداخواهی، حق خواهی، توجه به مردم، ایستادگی و مقاومت در برابر استکبار و دشمنان، خدمت به مردم و گره کشایی از کار مردم

 
است، می شنود. 



رئیس جمهور از خداوند خواست که وي و مردم ایران را همواره قدردان شهدا قرار داده و توفیق شناخت راه شهدا و گام نهادن در این

 
مسیر را به ایشان عطا کند. 

 
نشست شوراي اداري سیستان وبلوچستان باحضور رئیس جمهور در چابهار 

شوراي اداري استان سیستان وبلوچستان هم امشب با حضور آیت االله رییسی رئیس جمهور و جمعی از وزرا و اعضاي کابینه دولت
سیزدهم و با شرکت آیت االله محامی نماینده ولی فقیه در امور اهل سنت استان وامام جمعه زاهدان، احمدعلی موهبتی استاندار
سیستان وبلوچستان، معین الدین سعیدي نماینده مردم چابهار در مجلس شوراي اسلامی و جمعی از مسؤولان استانی و محلی در

 
سالن همایش هاي بین المللی منطقه آزاد چابهار در حال برگزار شد. 

رئیس جمهور در این نشست اظهار کرد: شهیدان اهل سنت و تشیع براي ایجاد و حفظ امنیت در کنار هم بودند. شهید شوشتري و

 
یارانش در همین منطقه آمدند، خدمت کردند و شهید شدند، نقش مردم در بحث حفظ امنیت خوب است. 

رئیسی با بیان اینکه امنیتِ منطقه خوب است و باید بابت این موضوع قدردان باشیم گفت: نعمت وحدت در بین سنی و شیعه وجود

 
دارد و همه این شکرگزاري نعمت را دارند و در راستاي خدمت به مردم تلاش می کنند. 

وي بیان کرد: مباحث این منطقه در شوراي اداري استان و در سطح وزرا و نهاد ریاست جمهوري پیگیري خواهد شد. خواسته درست

 
و بحق مردم باید پیگیري شود. 

 
آیت االله رییسی اضافه کرد: در این سفر بسیاري از مشکلات مطرح شد که امیدوارم بتوانم با همه توان آنها را پیگیري کنم. 

 
وي همچنین بیان کرد: بهترین منطقه براي ایرانیان خارج از کشور، حضور و سرمایه گذاري در سواحل مکران است. 

آیت االله رییسی اضافه کرد: افزایش تولید و اشتغال و سرمایه گذاري در این منطقه براي ما بسیار اهمیت دارد و از حضور و همراهی

 
همه قدردانی می کنم تا شاهد پیشرفت باشیم. گام هایی براي مردم برمی دارم تا شاهد کاهش مشکلات باشیم. 

رییس جمهور تصریح کرد: وضع کپرنشینی در چابهار ساماندهی و تا آخر سال نباید این وضعیت را داشته باشیم. دغدغه هاي مردم را

 
پیگیري خواهم کرد. 

همچنین امام جمعه موقت چابهار و رحمدل بامري فرماندار چابهار در این نشست به تشریح آخرین وضعیت شهرستان چابهار و

 
مشکلات و موانع توسعه آن پرداختند. 

 
ش 

کد مطلب: 431897



رئیسی: سواحل مکران می تواند قطب رونق و ارتباطات تجاري و اقتصادي با

دنیا باشد

منبع: شما نیوزشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس جمهور تاکید کرد که سواحل مکران می تواند قطب رونق و ارتباطات تجاري و اقتصادي با دنیا باشد.

 
رئیس جمهور تاکید کرد که سواحل مکران می تواند قطب رونق و ارتباطات تجاري و اقتصادي با دنیا باشد. 

 
 

 
آنچه دیگران می خوانند: 

 
- فال روزانه جمعه 12 شهریور + فال حافظ 

 
- قیمت طلا، سکه و دلار امروز جمعه 12 شهریور | تغییرات قیمت طلا 

 
- قیمت طلا، سکه و دلار امروز جمعه 12 شهریور | تغییرات قیمت طلا 

 
- قسمت اخر سریال گاندو لورفت | فیلم 

 
-  قسمت آخر سریال زخم کاري لو رفت + فیلم 

به گزارش شمانیوز: سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور درادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان، شامگاه پنجشنبه درجمع
نمایندگان اقشار، علما و نخبگان چابهار، مردم این منطقه را دین مدار، ولایتمدار و داراي فرهنگ و تمدن غنی خواند و با اشاره به
موضوعات و مشکلات مطرح شده از سوي حاضران در این نشست، گفت: مسائل مطرح شده هم از سوي وزرا و هم در حوزه معاونت
اجرایی ریاست جمهوري با حضور نمایندگانی از منطقه پیگیري خواهد شد و به شکل مفصل در شوراي اداري استان مورد بررسی می

 
گیرد. 

رئیس جمهور،افزود: بنا داریم هر آنچه در سفرهاي استانی مطرح می شود، پیگیري شده و مردم از نتایج آن مطلع شوند. یکی از
مسائلی که امروز براي ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع کپرنشینان اطراف شهرستان بود که در جمع شان حضور یافتیم. باید سریعا

 
اقدامی صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال وضعیت به شکلی سامان یابد. 

وي در ادامه با بیان اینکه سواحل مکران دروازه ورودي ایران به بسیاري از کشورهاي دنیاست، تصریح کرد: سواحل مکران بسیار
جایگاه حساس و مهمی دارد. باید ساز و کار و مرکزیت فعالی براي عمران و آبادي این منطقه وجود داشته باشد که مسئولیت این



 
موضوع را به عهده بگیرد. 

رئیسی اظهار داشت: کار در این منطقه باید در یک زمان معینی به نتیجه برسد تا بهره گیري از این ثروت خدادادي و اقتصاد دریا، از

 
فرصت هاي ایجاد اشتغال و رونق تولید در این منطقه به نحو احسن بهره برده شود. 

رئیس جمهور در ادامه به موضوع درخواست تاسیس دانشگاه علوم پزشکی در منطقه اشاره کرد و اظهار داشت: این موضوع جزو

 
مواردي است که دردستور کار پیگیري هاي سفر قرار خواهد گرفت. 

رئیسی از همه تلاش گران تامین امنیت منطقه از جمله نیروهاي سپاه، بسیج، نیروي انتظامی، ارتش و مرزبانان گرامی در نیروهاي
دریایی، زمینی و هوایی قدردانی و تصریح کرد: همه مردم منطقه درایجاد امنیت این منطقه نقش آفرینی می کنند که صمیمانه از آنها
سپاسگزاري می کنم. چابهار را به عنوان یک منطقه امن، براي سرمایه گذاري بسیار مناسب می دانیم و در جلسه شوراي اداري استان

 
درباره سرمایه گذاري ایرانیان عزیز داخل و خارج کشور در این منطقه مفصل بحث خواهیم کرد. 

رئیس جمهور با بیان اینکه سواحل مکران یکی از بهترین ظرفیت ها براي سرمایه گذاري است، خاطرنشان کرد: یکی از اولین اقدامات
در این زمینه معرفی دقیق و کامل ظرفیت هاي سرمایه گذاري در منطقه مکران است. نگاه دولت به مکران به عنوان منطقه اي است
که می تواند نقش سازنده اي در حوزه افزایش تولید و اشتغال به عنوان 2 مسأله بسیار مهم کشور داشته باشد وسرمایه گذاري در

مکران آینده بسیار روشن و خوبی دارد.



کاهش اشتغال شهري در زمستان 99/کاهش 611هزار نفري جمعیت فعال

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1400/06/12

فصل اقتصاد - بررسی هاي مرکز پژوهش هاي مجلس از آمار نیروي کار در زمستان 99 نشان می دهد,در مناطق شهري
بیشتر از مناطق روستایی کاهش اشتغال رخ داده است و در این بین سهم کاهش اشتغال بخش خدمات در مناطق شهري

بیشتر است.

فصل اقتصاد - بررسی هاي مرکز پژوهش هاي مجلس از
آمار نیروي کار در زمستان 99 نشان می دهد,در مناطق
شهري بیشتر از مناطق روستایی کاهش اشتغال رخ داده
است و در این بین سهم کاهش اشتغال بخش خدمات در

 
مناطق شهري بیشتر است. 

به گزارش فصل اقتصاد، مطابق آخرین تحلیل شاخص هاي
بازار کار در فصل زمستان99 که از سوي مرکز پژوهش هاي مجلس منتشر شده است, بررسی تحولات بازار کار در فصل زمستان سال

 
1399 گویاي آن است که این بازار همچنان تحت تأثیر شیوع ویروس کرونا قرار داشته است. 

یکی از مهمترین آثار شوك ویروس کرونا بر بازار کار ایران، توقف مسیر رشد جمعیت فعال (بالاخص در جمعیت شاغل) است که از

 
زمستان 1398 شروع شده و تا زمستان1399، ادامه و استمرار داشته است. 

به طوري که نتایج طرح آمارگیري نیروي کار زمستان 1399 نشان می دهد که در زمستان سال 1399 نسبت به فصل مشابه سال
قبل، جمعیت شاغل، بیکار و جمعیت فعال به ترتیب 300 هزار نفر، 311 هزار نفر و 611 هزار نفر کاهش داشته است. با این حال
بررسی آمارهاي جریان نشان می دهد که اولاً، در زمستان 1399 نسبت به بهار 1399 درصد کمتري از بیکاران و شاغلان غیرفعال
شده و از بازار کار خارج شده اند. ثانیاً، درصد تغییرات جریان نیروي کار در زمستان 1399 تاحدودي با زمستان 1398 که بازار کار به
لحاظ حفظ شغل در وضعیت بهتري قرار داشت، برابري می کند و در زمستان 1399 نسبت جریان از شاغل به غیرفعال در شاغلین

 
داراي بیمه و فاقد بیمه تقریباً با زمستان سال قبل برابري می کند. 

 
ثبات نسبی بخش کشاورزي /افزایش 384هزار نفري بخش صنعت 

بررسی ترکیب بخشی اشتغال نشان می دهد در بخش کشاورزي ثبات نسبی اشتغال ایجاد شده و بخش صنعت نیز 384 هزار نفر
افزایش اشتغال داشته است که 98 درصد از افزایش اشتغال بخش صنعت، مربوط به بخش ساختمان است. با این حال بررسی نسبت
خروج شاغلان به تفکیک بخش هاي مختلف اقتصادي نشان می دهد که بخش خدمات بیشتر از سایر بخش ها، همچنان تحت تأثیر

 
تداوم آثار ویروس کرونا است در این میان شاغلین غیررسمی بخش خدمات بیشترین آسیب پذیري را دارند. 

 
افزایش 140هزار نفري جمعیت شاغل در زمستان 99 

همچنین درحالی که در زمستان 1399 نسبت به فصل مشابه سال قبل جمعیت زنان شاغل 440 هزار نفر کاهش یافته، جمعیت
شاغلین مرد در این دوره 140 هزار نفر افزایش داشته است. شواهد نشان می دهد در تمامی بخش هاي اقتصادي، اشتغال زنان به
مراتب بیشتر از مردان از شیوع ویروس کرونا در سال1399 آسیب دیده است. با این حال نتایج بررسی ها نشان می دهد نسبت
افزایش جریان جمعیت زنان شاغل و بیکار به جمعیت غیرفعال در زمستان 1399 در مقایسه با بهار 1399 کاهش یافته است و این



 
امر نشاندهنده کاهش آثار کرونا بر بازار کار زنان و شرایط رو به بهبود زنان در بازار کار کشور است. 

به طورکلی آسیب پذیري شاغلین زن در دو بخش صنعت و کشاورزي در زمستان 1399 نسبت به بهار 1399 کاهش یافته است ولی

 
در بخش خدمات بهبودي از این نظر مشاهده نمی شود. 

 
کاهش اشتغال در مناطق شهري در زمستان 99 

بررسی ترکیب شهري و روستایی کاهش اشتغال در زمستان1399 نشان می دهد که در مناطق شهري بیشتر از مناطق روستایی
کاهش اشتغال رخ داده است و در این بین سهم کاهش اشتغال بخش خدمات در مناطق شهري بیشتر است. همچنین بیشترین
کاهش اشتغال در زمستان 1399 مربوط به گروه سنی 25 تا 34 ساله است زیرا این افراد سهم بالایی در رشته فعالیت هاي آسیب
دیده از کرونا را دارند. علاوه بر این کاهش تعداد شاغلین غیررسمی در فصل زمستان 1399 نسبت به فصل بهار 1399(1389
هزارنفر)، کمتر بوده و در حدود 552 هزار نفر است و در حدود 90 درصد کاهش اشتغال بخش خدمات در زمستان1399 مربوط به

 
اشتغال غیررسمی است در حالی که در سایر بخش ها، این آسیب پذیري نسبت به بخش خدمات کمتر است. 

بررسی ها نشان می دهد در زمستان 1399، تصویب قانون بودجه 1400 و تعیین حداقل دستمزد براي سال 1400 از مهمترین
عوامل مؤثر بر بازار کار بوده اند. بررسی محتواي قانون بودجه 1400 نشان می دهد که اولاً، محوریت اصلی قانون بودجه 1400 نسبت
به اشتغالزایی، رفع محرومیت و توجه به مناطق با نرخ بالاي بیکاري از طریق پرداخت وام و تسهیلات بانکی است و براي ایجاد رشد و
توسعه اقتصادي این مناطق جهت گیري مشخصی ندارد و ثانیاً، با توجه به عملکرد ناموفق اجراي این بند طی سال هاي اخیر، نمی

 
توان به ایجاد اشتغال پایدار از این طریق امیدوار بود. 

از سوي دیگر حدود 39 درصد افزایش در دستمزد سال 1400 به منظور حمایت از نیروي کار در شرایط رکود تورمی و شیوع ویروس
کرونا، پیش بینی شده است، اما بدیهی است که افزایش دستمزد می بایست در کنار سایر مکانیزم هاي حمایتی (توجه به رفع
مشکلات زیرساختی و نهادي بنگاه هاي اقتصادي و بهبود فضاي کسب و کار، تکمیل سیاست هاي حامی اشتغال و تکمیل حمایت
هاي اجتماعی و..) قرار گیرد تا بتواند بر شاخص هاي بازار کار تأثیر مثبتی داشته باشد و در غیر اینصورت منجر به افزایش هزینه
تولید براي بنگاه هاي خرد، افزایش شاغلان غیررسمی و فاقد بیمه و همچنین استخدام نیروي کار با شرایط دستمزد بسیار پایین

 
خواهد شد. 
انتهاي پیام/



تجربه کشورهاي موفق در توانمندسازي اقتصادي سالمندان

منبع: بازار کارشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1400/06/12

طبق گفته رئیس دبیرخانه شوراي ملی سالمندان، ایران در یکی از منحصر به فردترین شتاب سالمندي جمعیت در جهان، در
سال 1420 جمعیت سالمندي اش دو برابر می شود و به 20 درصد می رسد و بعد از آن افزایش جمعیت سالمندي تا بیش از

یک سوم جمعیت کشور (33 درصد) در سال 1435، ادامه خواهد یافت؛ این درحالیست که باوجود ...

طبق گفته رئیس دبیرخانه شوراي ملی سالمندان، ایران در یکی از منحصر به فردترین شتاب سالمندي جمعیت در جهان، در
سال 1420 جمعیت سالمندي اش دو برابر می شود و به 20 درصد می رسد و بعد از آن افزایش جمعیت سالمندي تا بیش از یک
سوم جمعیت کشور (33 درصد) در سال 1435، ادامه خواهد یافت؛ این درحالیست که باوجود افزایش جمعیت سالخوردگان طی سال
هاي آتی، مجري طرح پیش نویس قانون حمایت از سالمندان می گوید: در نظام حقوقی و اقتصادي ایران، مقرره اي قانونی براي

 
توانمندسازي اقتصادي سالمندان به صورت عام و کارگران سالخورده به صورت خاص وجود ندارد. 

لیلا ناصري در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه سالمندان با چالش هاي جمعیت شناختی، تمرکزگرایی در ارائه خدمات، عدم
توانمندسازي مطلوب سالمندان، مسائل ساختاري و سیاست گذاري و عدم ورود جدي به مراقبت هاي بلندمدت روبه رو هستند، می
گوید: در این مسئله می توان از تجارب موفق کشورهاي دیگر براي کاهش اثرات منفی اجتماعی و اقتصادي ناشی از گذار جمعیتی

 
استفاده کرد. 

وي با اشاره به اینکه در نظام حقوقی و اقتصادي ایران، مقرره اي قانونی براي توانمندسازي اقتصادي سالمندان به صورت عام و
کارگران سالخورده به صورت خاص وجود ندارد و حتی مسئله "دریافت مستمري کافی" از شغل اصلی قبلی فرد نیز مدنظر قرار
نگرفته است، اظهار می کند: همچنین برنامه اي رسمی براي تنوع بخشی به درآمد کارگران و کارمندان اعلام نشده است تا اینکه
بتوانند در ایام بازنشستگی از منابع مالی متعددي بهره ببرند. تنوع بخشی به درآمد کارگران سالمند علاوه بر اهتمام قانونگذار، نیازمند

 
برنامه اي ملی و آموزشی همگانی است؛ زیرا که تشویق مردم و آموزش آنها، اجراي سیاست هاي کلان تر را نیز تسهیل می بخشد. 

مجري طرح پیش نویس قانون حمایت از سالمندان معتقد است که در ایران، مسائل زنان سالخورده به طور اخص و سالمندان بطور
اعم، بعضا در قانون اساسی (اصول 21 و 29) مورد توجه قانونگذار قرار گرفته است و در برخی قوانین و مقررات عادي نیز در راستاي
اجرایی کردن قانون اساسی در این زمینه گام برداشته شده است. از جمله این مقررات حمایتی، می توان به بند چهار اصل بیست و
یکم قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران، با موضوع ایجاد بیمه خاص بیوگان و زنان سالخورده و بی سرپرست در حمایت از زنان
سالمند اشاره کرد. همچنین به حکم قانون اساسی، "برخورداري از تأمین اجتماعی از نظر بازنشستگی و پیري و...، نیاز به خدمات

 
بهداشتی درمانی و مراقبت هاي پزشکی به صورت بیمه و غیره، حقی همگانی است". 

ناصري با اشاره به اینکه دولت موظف است طبق قوانین از محل درآمدهاي عمومی و درآمدهاي حاصل از مشارکت مردم، خدمات و
حمایت هاي مالی را براي افراد کشور تأمین کند، می افزاید: پوشش خدمات رفاه اجتماعی نظیر مراقبت بلندمدت، مراقبت از
سالمندان در منزل در کشورهاي توسعه یافته در حد مطلوب است؛ اما در کشورهاي در حال توسعه بخش ناچیزي از سالمندان
پوشش خدمات رفاهی دارند. پوشش معیشتی (مستمري پایه و مستمري بیمه شدگان) در کشورهاي توسعه یافته سوئد، ژاپن، فرانسه،
ایالت متحده امریکا در حد گسترده اي ارائه می شود، در حالیکه در کشورهاي در حال توسعه و کمتر توسعه یافته بخشی از سالمندان

 
شهري و بخش ناچیزي از سالمندان روستایی مستمري بازنشستگی می گیرند. 



وي در این راستا با اشاره به ماده 25 اعلامیه جهانی حقوق بشر می گوید: این ماده بیانگر آن است که هر فردي حق داشتن زندگی با
استاندارد کافی متضمن سلامت و رفاه خود و خانواده اش را دارد و به این وسیله از حق امنیت در مقابل بیکاري، بیماري، ناتوانی،
بیوگی و سالمندي برخوردار است. علاوه بر این، ماده 9 میثاق بین المللی حقوق اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی نیز بیانگر حق هر فرد
در برخورداري از امنیت اجتماعی از جمله بیمه اجتماعی یا خدمات بیمه اجتماعی است و از سوي دیگر سیستم بیمه سالمندي

 
اجباري در کنار سایر خدمات بازنشستگی در ماده 9 اتخاذ شده است. 

وي با بیان اینکه طرح بین المللی اقدام سازمان ملل در بخش امنیت مالی و استخدامی در توصیه 35 بند 72 نیز اعلام می کند که
میان کشورهاي توسعه یافته و در حال توسعه و به ویژه میان اقتصادهاي صنعتی، شهري، کشاورزي و روستایی، درخصوص دستیابی
به هدف هاي سیاست گذاري مربوط به تامین درآمد و اشتغال ناهمسانی هاي عمده اي وجود دارد، می افزاید: بسیاري از کشورهاي

 
توسعه یافته با برنامه هاي عمومی تامین اجتماعی به پوششی فراگیر در این زمینه دست یافته اند. 

عضو هیات علمی جهاد دانشگاهی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ادامه می دهد: در کشورهاي در حال توسعه که بسیاري از افراد
(اگر نگوییم اکثریت آنها) در حد زنده ماندن به سر می برند، تامین درآمد موضوعی است که همه گروه هاي سنی نگران آن هستند.
در چند کشور، برنامه هاي تامین اجتماعی تدارك دیده شده پوششی محدود ارائه می کنند، در نواحی روستایی که در بیشتر موارد،

 
اکثر جمعیت در آنجا زندگی می کنند، پوشش ناچیز یا در اصل هیچ پوششی وجود ندارد. 

این درحالیست که به گفته ناصري باید در برنامه هاي اجتماعی و تامین اجتماعی توجه ویژه اي به شرایط زنان سالمند که درآمد آنان

 
از درآمد مردان پایین تر است و اشتغال آنها اغلب به لحاظ مسئولیت مادي و خانوادگی قطع شده است، نشان داده شود. 

وي با تاکید بر اینکه در درازمدت باید سیاست ها به سمت فراهم کردن بیمه اجتماعی براي زنان که حق آنان است، جهت داده شود،
خاطرنشان می کند: افراد در جوامع در حال توسعه عمدتا در یک صندوق بیمه تامین اجتماعی به صورت اجباري عضویت دارند. در
مقابله با این مشکل، موضوع تنوع بخشی به منابع درآمدي سالمندان مطرح شده است. بر این مبنا دولت مکلف است با راهنمایی و

 
هدایت افراد، زمینه برخورداري از چند منبع درآمدي در دوره بازنشستگی را فراهم کند. 

مجري طرح پیش نویس قانون حمایت از سالمندان به ارائه راهکارهایی براي گسترش پوشش بیمه اي سالمندان در کشور می پردازد
و می گوید: دولت آلمان با تقویت صنعت بیمه خود و سرمایه گذاري ویژه در بخش "بیمه هاي عمر"، کارگران و مستخدمین دولت را
به سمت عضویت در دو یا چند صندوق بیمه عمر، تشویق و بعضا اجبار کرده تا اینکه در دوره بازنشستگی، افراد یاد شده صرفا وابسته

 
به یک منبع درآمدي نباشند. 

ناصري راهکار دیگري که دولت آلمان پیشنهاد داده را فروش سهام بنگاه هاي اقتصادي سودآور به صورت اجباري به کارگران همان
بنگاه یا دیگران، عنوان می کند و یادآور می شود: در این حالت یا در دیگر شیوه هاي مشابه، فرد با پرداخت مبلغی در زمان اشتغال
خود و با تملک سهام شرکت هاي سودآور، در زمان بازنشستگی از درآمدي قابل توجه براي یک فرد بازنشسته برخوردار می شود؛ این

 
موضوع تحت عنوان "توانمندسازي اقتصادي" مورد توجه قرار گرفته است. 

وي به این موضوع هم اشاره می کند که در آلمان "صندوق هاي بیمه مراقبت بلندمدت" ایجاد شده است که از ترکیب بودجه عمومی

 
و کسر از درآمدهاي هر فرد تامین می شود؛ این صندوق ها به دو بخش عمومی و خصوصی تقسیم می شود و لزوما دولتی نیستند. 

عضو هیات علمی جهاد دانشگاهی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی بیان کرد: حدود چهل صندوق خصوصی نظام مراقبت بلندمدت



در آلمان تاسیس شده اند که در دسته هاي صندوق هاي بیمه اي عمومی و محلی، صندوق هاي جایگزین بیمه سلامتی، صندوق
هاي بیمه اي صنفی، صندوق بیمه اي کشاورزي، صندوق هاي بیمه اي معدنچیان و دریانوردان تقسیم می شوند و الگوي به کارگیري

 
صندوق هاي بیمه در سایر کشورها نیز مورد استفاده قرار می گیرد. 

ناصري با بیان اینکه کشور آمریکا در سیاست هاي ارتقاء سلامت، سیاست هاي بیمه اي مراقبت بلندمدت، تأمین هزینه خانه
سالمندان، ارائه خدمات اجتماعی مانند مراقبت هاي روزانه بزرگسالان در خانه یا مؤسسات مخصوص را دیده است، می گوید: در
برنامه مدیکید(MEDICAD) در آمریکا براي گروه هاي کم درآمد و افرادي که بیمه پزشکی ندارند خدمات پزشکی ارزان یا رایگان
ارائه می شود. در واقع این برنامه بیمه سلامت دولتی است که هزینه خدمات پزشکی را دولت، چه در خانه و چه در بیمارستان ها،
پوشش می دهد. دولت مرکزي دستورالعمل هاي لازم را براي برنامه ارائه می دهد، اما دستورالعمل هاي محلی را ایالت ها و با توجه به

 
شرایط آنان تهیه و ابلاغ می کند؛ از این رو این برنامه در سطح کشور آمریکا تـا حدي متفاوت است. 

وي در ادامه به سیاست هاي بیمه اي کشور ژاپن و دانمارك اشاره می کند و در این خصوص توضیح می دهد: یکی از سیاست هاي
مراقبت بلندمدت در ژاپن، بیمه مراقبت بلندمدت ملی است. هدف این برنامه فراهم کردن خدمات نگهداري و مراقبت براي سالمندان
از طریق شیوه جدي بیمه اجتماعی فراگیر براي همه سالمندان بـالاي 65 سال است. در این برنامه زمینه قانونی تغییر از یک نظام
رفاهی کاملا دولتی به یک نظام متکثر شامل بخش هاي دولتی و خصوصی تأمین خدمات اجتماعی فراهم شد. در دانمارك نیز به
منظور بهبود شرایط مالی سالمندان، حداقل دوره پرداخت حق بیمه و تغییر مزایاي بازنشستگی زودهنگام و دیرهنگام افزایش یافته

 
است. 

عضو هیات علمی جهاد دانشگاهی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی همچنین با اشاره به سیاست هاي بیمه اي کشور فنلاند و سوئد
نیز یادآور می شود: در فنلاند و سوئد با توجه به افزایش امید به زندگی حقوق بازنشستگی زودهنگام کاهش پیدا کرده است. کاهش
سهم بیمه کارکنان سالمند از مشوق هاي مالی دیگر در این کشورهاست. در سوئد پرداخت حق الزحمه پزشکان براي سالمندان به

 
درآمد سالمند بستگی دارد و باقیمانده پرداخت از محل مالیات مستقیم و حق بیمه تأمین می شود. 

ناصري یادآور میشود: در کره جنوبی نیز مراقبت هاي روزانه از سالمندان و معاینه هاي سلامت براي آنان رایگان است و از محل
مالیات و حق بیمه هاي پرداختی تأمین مالی می شود.



لزوم راه اندازي سامانه خوداظهاري کارگران فاقد بیمه

منبع: بازار کارشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1400/06/12

طبق آمار مرکز پژوهش هاي مجلس 60 درصد کارگران کشور فاقد بیمه هستند، از این رو به اعتقاد فعالان کارگري، لازم
است دولت سیزدهم جهت ساماندهی اوضاع تدبیري بیاندیشد.

طبق آمار مرکز پژوهش هاي مجلس 60 درصد کارگران کشور فاقد بیمه هستند، از این رو به اعتقاد فعالان کارگري، لازم است

 
دولت سیزدهم جهت ساماندهی اوضاع تدبیري بیاندیشد. 

به گزارش خبرنگار مهر، طبق ماده یک قانون کار، کلیه کارفرمایان، کارگران، کارگاه ها و مؤسسات تولیدي، صنعتی، خدماتی و
کشاورزي تحت پوشش قانون کار قرار دارند و بر اساس ماده 148 قانون کار، کارفرمایان کارگاه هاي مشمول این قانون مکلف هستند

 
که مطابق با قانون تأمین اجتماعی، نسبت به بیمه کردن کارگران واحد خود اقدام کنند. 

از سویی دیگر بر اساس بند الف ماده 4 قانون تأمین اجتماعی، کلیه افرادي که به هر عنوان در مقابل دریافت مزد یا حقوق کار می
کنند، مشمول قانون تأمین اجتماعی هستند. بنابراین هر کارگري (که مشمول قانون تأمین اجتماعی باشد) حق دارد از اولین روز

 
اشتغال به کار تحت پوشش بیمه قرار بگیرد. 

مساله بیمه شدن کارگران به قدري حائز اهمیت است که طبق اعلام سازمان بیمه تأمین اجتماعی، کارگران روزمزد ساعتی هم
مشمول بیمه اجباري تأمین اجتماعی می شوند. نحوه محاسبه دستمزد یک ساعت و مزایاي حین کار نیز به نسبت ساعت کار موضوع

 
ماده 39 باید محاسبه و پرداخت شود. 

همچنین حتی اگر کارگر و کارفرمایی در بخش خصوصی براي عدم بیمه شدن توافق کنند، این توافق باطل است و در نهایت کارفرما

 
محکوم و جریمه خواهد شد. 

این در حالیست که آمار منتشر شده از سوي مرکز پژوهش هاي مجلس نشان می دهد که 60 درصد از شاغلین کشور فاقد بیمه
هستند یعنی فرد شاغل نه تنها از مزایاي بیمه بی بهره است بلکه سال ها کار کردن فرد جزو سوابق کار او محسوب نمی شود و در

 
زمان بازنشستگی و یا نیاز به بیمه بیکاري، از هر دوي این موارد بی نصیب می ماند. 

 
لزوم راه اندازي سامانه خوداظهاري براي کارگران فاقد بیمه 

در این رابطه فتح االله بیات رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانی در گفت وگو با مهر با بیان اینکه وضعیت بیمه کارگران به هیچ
وجه قابل قبول نیست، اظهار داشت: دولت از روش هاي مختلف می تواند کارکنان فاقد بیمه را شناسایی کند که از جمله این راه ها

 
می توان به خوداظهاري اشاره کرد. 

وي افزود: دولت باید با طراحی سایت یا سامانه اي، زمینه ثبت نام کارگران فاقد بیمه را فراهم کند و سپس با شناسایی این افراد

 
تدبیري جهت بیمه شدنشان بیاندیشد. در واقع نیاز است که با راه اندازي یک سامانه خوداظهاري، بانک اطلاعاتی نیز تکمیل شود. 

بیات گفت: البته باید توجه داشت که با اجبار نمی توان کار را جلو برد زیرا بالاخره راه فرار از اجبار پیدا می شود، از این رو لازم است



 
دولت با ارائه خدمات و مشوق هایی همچون تخفیفات مالیاتی، بیمه اي و … کارفرما را به سمت بیمه کردن کارگر هدایت کند. 

این فعال کارگري تصریح کرد: اگر کارگري بیمه نباشد هیچ عاقبتی ندارد؛ اگر در محل کار دچار حادثه اي شود نمی تواند کاري کند
همچنین از سویی دیگر بحث بازنشستگی مطرح است. کارگر همیشه جوان نیست و روزي از کار افتاده یا بازنشسته می شود، اگر بیمه

 
نداشته باشد در دوره بازنشستگی هیچ حقوقی هم نخواهد داشت. 

وي تاکید کرد: بیمه یکی از الزامات کار است و غفلت دولت و نهادهاي ناظر در این بخش و بی توجهی به کارگران فاقد بیمه قابل
قبول نیست.



سواحل مکران می تواند قطب رونق و ارتباطات تجاري و اقتصادي با دنیا باشد

منبع: بازار کارشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1400/06/12

سید ابراهیم رییسی رییس جمهور درادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان، شامگاه پنجشنبه درجمع نمایندگان
اقشار، علما و نخبگان چابهار، مردم این منطقه را دین مدار، ولایتمدار و داراي فرهنگ و تمدن غنی خواند و با اشاره به

موضوعات و مشکلات مطرح شده از سوي حاضران در این نشست، گفت: مسائل مطرح شده هم از ...

سید ابراهیم رییسی رییس جمهور درادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان، شامگاه پنجشنبه درجمع نمایندگان اقشار،
علما و نخبگان چابهار، مردم این منطقه را دین مدار، ولایتمدار و داراي فرهنگ و تمدن غنی خواند و با اشاره به موضوعات و مشکلات
مطرح شده از سوي حاضران در این نشست، گفت: مسائل مطرح شده هم از سوي وزرا و هم در حوزه معاونت اجرایی ریاست جمهوري

 
با حضور نمایندگانی از منطقه پیگیري خواهد شد و به شکل مفصل در شوراي اداري استان مورد بررسی می گیرد. 

به گزارش اقتصادآنلاین، رییس جمهور، افزود: بنا داریم هر آنچه در سفرهاي استانی مطرح می شود، پیگیري شده و مردم از نتایج آن
مطلع شوند. یکی از مسائلی که امروز براي ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع کپرنشینان اطراف شهرستان بود که در جمع شان حضور

 
یافتیم. باید سریعا اقدامی صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال وضعیت به شکلی سامان یابد. 

رییسی در ادامه با بیان اینکه سواحل مکران دروازه ورودي ایران به بسیاري از کشورهاي دنیاست، تصریح کرد: سواحل مکران بسیار
جایگاه حساس و مهمی دارد. باید ساز و کار و مرکزیت فعالی براي عمران و آبادي این منطقه وجود داشته باشد که مسئولیت این

 
موضوع را به عهده بگیرد. 

آیت االله رییسی اظهار داشت: کار در این منطقه باید در یک زمان معینی به نتیجه برسد تا بهره گیري از این ثروت خدادادي و اقتصاد

 
دریا، از فرصت هاي ایجاد اشتغال و رونق تولید در این منطقه به نحو احسن بهره برده شود. 

رییس جمهور در ادامه به موضوع درخواست تاسیس دانشگاه علوم پزشکی در منطقه اشاره کرد و اظهار داشت: این موضوع جزو

 
مواردي است که دردستور کار پیگیري هاي سفر قرار خواهد گرفت. 

آیت االله رییسی از همه تلاش گران تامین امنیت منطقه از جمله نیروهاي سپاه، بسیج، نیروي انتظامی، ارتش و مرزبانان گرامی در
نیروهاي دریایی، زمینی و هوایی قدردانی و تصریح کرد: همه مردم منطقه درایجاد امنیت این منطقه نقش آفرینی می کنند که
صمیمانه از آنها سپاسگزاري می کنم. چابهار را به عنوان یک منطقه امن، براي سرمایه گذاري بسیار مناسب می دانیم و در جلسه

 
شوراي اداري استان درباره سرمایه گذاري ایرانیان عزیز داخل و خارج کشور در این منطقه مفصل بحث خواهیم کرد. 

رییس جمهور با بیان اینکه سواحل مکران یکی از بهترین ظرفیت ها براي سرمایه گذاري است، خاطرنشان کرد: یکی از اولین اقدامات
در این زمینه معرفی دقیق و کامل ظرفیت هاي سرمایه گذاري در منطقه مکران است. نگاه دولت به مکران به عنوان منطقه اي است
که می تواند نقش سازنده اي در حوزه افزایش تولید و اشتغال به عنوان 2 مسأله بسیار مهم کشور داشته باشد وسرمایه گذاري در

مکران آینده بسیار روشن و خوبی دارد.



طرح نمایندگان براي اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان

منبع: تیکشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1400/06/12

تسنیم نوشت: اخیرا جمعی از نمایندگان با تدوین طرحی خواستار اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان شده اند.

 
تسنیم نوشت: اخیرا جمعی از نمایندگان با تدوین طرحی خواستار اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان شده اند. 

اخیرا جمعی از نمایندگان با تدوین طرحی خواستار اصلاح قانون
ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان شده اند. این طرح که به
امضاء 45 نماینده رسیده است از سوي هیئت رئیسه پارلمان
اعلام وصول و براي بررسی بیشتر به کمیسیون اجتماعی قوه

 
مقننه براي بررسی بیشتر ارجاع شده است. 

 
مقدمه (دلایل توجیهی): 

نظر به اینکه در پرونده هاي موجود در کمیسیون، ابهاماتی در
خصوص دریافت حقوق بازنشستگی پس از انتصاب به نمایندگی

مجلس و همچنین در مورد دریافت حقوق بازنشستگی و حقوق اشتغال مطرح شده است و همین موضوع در سایر دستگاه هاي اجرایی
نیز مطرح می باشد، و در برخی مواقع مشاهده شده است که بازنشستگانی با استناد به قانون فوق الاشاره در دستگاه هاي اجرایی
مشغول فعالیت می شوند بطوري که ساعات کار آنان بیش از یک سوم ساعات کار مندرج در قانون می گردد. به منظور جلوگیري از
این اقدامات خلاف قانون و رفع ابهام و تعیین تکلیف موضوع، پیشنهاد می شود طرح الحاق دو تبصره به قانون منع بکارگیري از

 
خدمات بازنشستگان بشرح فوق ارائه گردد تا بازنشستگان فقط بتوانند در یک دستگاه اجرایی مطابق قانون عمل نمایند. 

 
عنوان طرح: 

 
الحاق دو تبصره به قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان 

ماده واحده- دو تبصره به عنوان تبصره هاي 6 و 7 به ماده واحده قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان مصوب 1395/2/20 به

 
شرح ذیل الحاق می شود: 

تبصره 6- در صورتی که بازنشستگان اعم از کشوري و لشکري در دستگاههاي موضوع ماده 5 قانون مدیریت خدمات کشوري اشتغال
یابند، صرفاً از مستمري بازنشستگی یا حقوق شغل مربوط می توانند استفاده نمایند و دریافت همزمان مستمري و حقوق، ممنوع

 
است. 

تبصره 7- بازنشستگان موضوع تبصره 6 فقط با رعایت سقف ساعات کاري مندرج در تبصره 2 می توانند صرفاً با یک دستگاه اجرائی

 
مذکور قرارداد همکاري منعقد نمایند. 



 
گفتنی است در ماده 5 قانون خدمات کشوري آمده است: 

کلیه وزارتخانه ها، مؤسسات دولتی، مؤسسات یا نهادهاي عمومی غیردولتی، شرکت هاي دولتی و کلیه دستگاه هایی که شمول قانون
بر آنها مستلزم ذکر و یا تصریح نام است از قبیل شرکت ملی نفت ایران، سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران، بانک مرکزي، بانکها

و بیمه هاي دولتی، دستگاه اجرایی نامیده می شوند.



انتخاب استاندار و مدیران بر اساس توانمندي و شایسته سالاري باشد

منبع: تسنیمشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1400/06/12

گروه استان ها - امام جمعه بخش مرکزي یزد با ذکر چهارویژگی کلیدي استاندار آینده یزد گفت: انتخاب استاندار و مدیران
بر اساس توانمندي و شایسته سالاري باشد.

گروه استان ها - امام جمعه بخش مرکزي یزد با ذکر
چهارویژگی کلیدي استاندار آینده یزد گفت: انتخاب
استاندار و مدیران بر اساس توانمندي و شایسته سالاري

 
باشد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از یزد، آیت االله
سیدمحمدکاظم مدرسی یزدي در خطبه هاي این هفته
نماز جمعه بخش مرکزي یزد که در روستاي خویدك
برگزار شد با تسلیت سالروز شهادت سیدالساجدین حضرت
امام سجاد(ع) اظهار داشت: آن حضرت با سه گروه معاند و

 
دشمن که شامل آل امیه، آل زبیر و آل مروان هستند دشمن بودند. 

وي با بیان اینکه هر یک از این گروه ها با رویکرد خاص ولی با هدف مشترکی کار می کردند عنوان کرد: اهداف این سه گروه سه چیز
بسیار روشن شامل مسخ اسلام و حتی حذف نام اسلام، دو حذف اهل بیت عصمت و طهارت(ع) از صحنه هاي سیاسی اجتماعی و

 
سوم مقابله با شیعیان اهل بیت(ع) و حذف فرهنگ تشیع بود. 

امام جمعه بخش مرکزي یزد تصریح کرد: از طرفی دو دولت مقتدر ایران و روم هم رو به افول گذاشته بودند و طبعاً خرده فرهنگ ها
در ایران وارد می شد و از طرف دیگر تجملات و رفاه زدگی ها سبب شده بود که مردم نسبت به اصل و جوانب معنوي دین غافل

 
باشند. 

مدرسی یزدي خاطرنشان کرد: امام سجاد(ع) در چنین برهه اي وظیفه داشتند تا مسئولیت خودشان را انجام دهند و در این زمینه

 
هم با رویکردهاي مختلف از جمله رویکردهاي علمی، تربیت شاگردان و رویکردهاي فرهنگی از جمله دعا و مناجات اقدام می کردند. 

رئیس حوزه علمیه مدینه العلم الکاظمیه(ع) یزد به مسائل افغانستان اشاره کرد و افزود: قرآن کریم به صراحت می فرماید مراقب

 
باشید با کسانی که ظالم و ستمگر هستند و روحیه استکباري دارند و این روحیه را در جامعه ترویج می کنند در ارتباط نباشید. 

وي ادامه داد: در دهه هاي اخیر دیدیم هر دولت مردي که در کشورهاي جهان سوم براي تامین منافع دولت، ملت و یا به تعبیري

 
منافع شخصی خودش به آمریکا و غرب روي آورد و اعتماد کرد، جز ضربه و ضرر و زیان چیز دیگري ندید. 



نائب رئیس شوراي مرکزي حوزه هاي علمیه استان یزد ادامه داد: مصر، تونس، عراق، لیبی و برخی کشورهاي آمریکاي لاتین از جمله
این کشورها بود که چیزي جز خسارت ندیدند و آخرین این دولت ها هم افغانستان بود، کشوري که با وجود دادن هزینه هاي بسیار و
تاراج تمام اموالش توسط آمریکا و دیگر کشورهاي مستکبر جهان، از لحاظ تمام پیشرفت ها عقب نگاه داشته شد و چیزي جز

 
خسارت، ناامنی و عقب ماندگی براي افغانستان باقی نماند. 

مدرسی یزدي به زمان بررسی وزارت کشور براي انتخاب استانداران اشاره کرد و افزود: استان یزد نیازمند انتخاب مدیریت قوي و
منسجمی است و به مراکز قدرت، متنفذ و نمایندگان محترم مجلس توصیه می کنم که بدون در نظر گرفتن منافع شخصی، حزبی و
رفاقت هاي بیرونی به دنبال انتخاب مسئولانی باشند که حداقل چهار ویژگی شناخت استان و جوانب مختلف، روحیه انقلابی و

 
جهادي، توان ارتباط گیري با وزارتخانه ها و شخص رئیس جمهور و مردمی بودن را داشته باشند. 

امام جمعه بخش مرکزي یزد با بیان اینکه گرفتاري هاي استان یزد زیاد هستند گفت: یکی از این گرفتاري ها محدودیت هاي منابع

 
آبی به لحاظ کمی و کیفی و خشکسالی هاي پی در پی است. 

 
امروز زمان آزمون و خطا براي انتخاب مدیران کشور نیست 

 
امام جمعه موقت ایلام: تنها راه برون رفت از شرایط فعلی انتخاب مدیران جهادي است 

 
فرمانده سپاه استان کردستان: دولت آینده در انتخاب مدیران از ظرفیت نخبگان استفاده کند ب 

وي آلودگی هاي صنعتی به ویژه در محور یزد اردکان، خام فروشی و بهره وري پایین در معادن، تولید و برداشت محصولات باقی به
شیوه هاي سنتی، نرخ بیکاري بالا و روند افزایشی آن به ویژه براي فارغ التحصیلان دانشگاهی، مهاجرت شهروندان توانمند یزدي،
وجود اتباع غیرمجاز و مشکلات ناشی از اشتغال، اسکان و تبعات فرهنگی منفی و مباحث امنیتی، تغییر سبک زندگی و آسیب هاي
ناشی از آن به ویژه در عرصه رشد طلاق و تضعیف بافت اجتماعی در بافت هاي تاریخی و فرسوده را از جمله سایر مشکلات استان

دانست که باید حتما مورد توجه قرار گیرد.



بردن سیمان به بورس بهترین کار ممکن است!

منبع: خبرخودروشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1400/06/12

یک کارشناس حوزه کار با تاکید بر پرداخت وام هاي ودیعه مسکن به کارگران، بردن سیمان به بورس در شرایط حاضر را
اقدامی موثر دانست و گفت: اگر بازار به ثبات برسد و نرخ مصالح منطقی شود، قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت و ساز

 
رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند. 

حمید حاج اسماعیلی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: پرداخت وام ودیعه مسکن یکی از راهکارهاي موثر براي تقویت قدرت خرید یا
اجاره مسکن کارگران است که خوشبختانه از سال گذشته به جهت حمایت از خانوارها و اقشار ضعیف پرداخت آن در دستور کار قرار

 
گرفت و امسال نیز ادامه دارد. 

وي افزود: در شرایطی که دستمزدها کفاف اجاره بهاي کارگران را نمی دهد، پرداخت وام هاي ودیعه مسکن در افزایش قدرت معیشت

 
و کاهش هزینه هاي زندگی کارگران اثر گذار است. 

این فعال حوزه کار ادامه داد: اگر سیاستگذاري ها در حوزه مسکن موفقیت لازم را داشت امروز رشد بیش از 50 درصدي مسکن و

 
افزایش هزینه هاي اجاره بها و فشار بر خانوارهاي کارگري را شاهد نبودیم. 

به گفته حاج اسماعیلی با وجود آن که ظرفیت هاي زیادي به لحاظ اقتصادي و اشتغال در بازار مسکن وجود دارد آنطور که باید از

 
فرصت هاي موجود براي رونق بازار مسکن و به دنبال آن فعال کردن شغل هاي مرتبط با آن استفاده نکرده ایم. 

وي در عین حال بر لزوم ثبات در بازار مسکن و همچنین تثبیت نرخ مصالح تاکید و خاطرنشان کرد: دولت باید تلاش کند که ثبات
در بازار به وجود آید، اگر این اتفاق بیفتد قیمت مصالح منطقی می شود و به دنبال آن قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت

 
و ساز رونق می گیرد و شغل هاي زیادي از این طریق فعال می شوند. 

این کارشناس اشاره اي هم به بردن مصالح به ویژه سیمان در بورس کرد و با بیان اینکه دلالان مانع توزیع صحیح مصالح در بازار می
شوند، گفت:به طور حتم بورس، مسیري است که هم به لحاظ قیمت هم به لحاظ توزیع خیلی تاثیر دارد چون در حال حاضر هم در
بحث قیمت هم در توزیع دچار مشکل هستیم بنابر این تا زمانی که شرایط در بازار مصالح ساختمانی سخت باشد، بورس شرایط

 
بهتري است. 

حاج اسماعیلی در توضیح مزایاي ورود سیمان به بورس اظهار کرد: با توجه به آنکه در بورس هم عرضه به صورت منطقی انجام می
شود و هم قیمتها منطقی است، بردن سیمان در بورس بهترین کار ممکن است؛ اگر بازار آزاد باشد نمی توانیم دلالان و واسطه ها را

 
حذف کنیم. به هرحال کسانی هستند که احتکار می کنند و اجازه نمی دهند مصالح به درستی توزیع شود. 



وي گفت: اگرچه بورس راهکار مناسبی است ولی ما نباید همیشه چشممان به بورس باشد و همه چیز را از کانال مشخص توزیع کنیم
بلکه دولت باید تلاش کند که ثبات در بازار ایجاد شود. اگر بازار به ثبات برسد، بیشتر مشکلات حل می شود.



اجراي 80 درصد مصوبات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در زنجان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1400/06/12

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان از اجراي 80 درصد مصوبات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در زنجان
خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از زنجان، فغفوري رئیس سازمان صنعت,معدن و
تجارت استان زنجان گفت:از ابتداي امسال تاکنون
80درصد مصوبات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید این
استان براي رفع مشکلات واحدهاي تولیدي اجرایی شده

 
است. 

او ادامه داد: در پنج ماه نخست امسال در 29 جلسه
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان زنجان 128 مورد

 
مصوبه براي حل مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي داشتیم. 

فغفوري با بیان اینکه 92 درصد از مصوبات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان زنجان در سال گذشته محقق شده است، ادامه
داد: سال گذشته 101 جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در استان زنجاند برگزار شد که 399 مصوبه تصویب و 369 مصوبه

 
اجرایی شد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان افزود: با برگزاري مستمر کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید و پیگیري هاي

 
مستمر صورت گرفته در سال 1399، 20 واحد صنعتی تعطیل در استان زنجان به چرخه تولید بازگشتند. 

او ادامه داد: با احیاي 20 واحد تولیدي در استان زنجان، فرصت اشتغال براي 350 نفر در بخش صنعت این استان فراهم شد.



60 درصد کارگران کشور فاقد بیمه هستند

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1400/06/12

ایران اکونومیست- طبق آمار مرکز پژوهش هاي مجلس 60 درصد کارگران کشور فاقد بیمه هستند، از این رو به اعتقاد
فعالان کارگري، لازم است دولت سیزدهم جهت ساماندهی اوضاع تدبیري بیاندیشد.

طبق ماده یک قانون کار، کلیه کارفرمایان، کارگران، کارگاه
ها و مؤسسات تولیدي، صنعتی، خدماتی و کشاورزي تحت
پوشش قانون کار قرار دارند و بر اساس ماده 148 قانون
کار، کارفرمایان کارگاه هاي مشمول این قانون مکلف
هستند که مطابق با قانون تأمین اجتماعی، نسبت به بیمه

 
کردن کارگران واحد خود اقدام کنند. 

از سویی دیگر بر اساس بند الف ماده 4 قانون تأمین
اجتماعی، کلیه افرادي که به هر عنوان در مقابل دریافت
مزد یا حقوق کار می کنند، مشمول قانون تأمین اجتماعی

هستند. بنابراین هر کارگري (که مشمول قانون تأمین اجتماعی باشد) حق دارد از اولین روز اشتغال به کار تحت پوشش بیمه قرار

 
بگیرد. 

مساله بیمه شدن کارگران به قدري حائز اهمیت است که طبق اعلام سازمان بیمه تأمین اجتماعی، کارگران روزمزد ساعتی هم
مشمول بیمه اجباري تأمین اجتماعی می شوند. نحوه محاسبه دستمزد یک ساعت و مزایاي حین کار نیز به نسبت ساعت کار موضوع

 
ماده 39 باید محاسبه و پرداخت شود. 

همچنین حتی اگر کارگر و کارفرمایی در بخش خصوصی براي عدم بیمه شدن توافق کنند، این توافق باطل است و در نهایت کارفرما

 
محکوم و جریمه خواهد شد. 

این در حالیست که آمار منتشر شده از سوي مرکز پژوهش هاي مجلس نشان می دهد که 60 درصد از شاغلین کشور فاقد بیمه
هستند یعنی فرد شاغل نه تنها از مزایاي بیمه بی بهره است بلکه سال ها کار کردن فرد جزو سوابق کار او محسوب نمی شود و در

 
زمان بازنشستگی و یا نیاز به بیمه بیکاري، از هر دوي این موارد بی نصیب می ماند. 

 
لزوم راه اندازي سامانه خوداظهاري براي کارگران فاقد بیمه 

در این رابطه فتح االله بیات رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانی در گفت وگو با مهر با بیان اینکه وضعیت بیمه کارگران به هیچ
وجه قابل قبول نیست، اظهار داشت: دولت از روش هاي مختلف می تواند کارکنان فاقد بیمه را شناسایی کند که از جمله این راه ها

 
می توان به خوداظهاري اشاره کرد. 



وي افزود: دولت باید با طراحی سایت یا سامانه اي، زمینه ثبت نام کارگران فاقد بیمه را فراهم کند و سپس با شناسایی این افراد

 
تدبیري جهت بیمه شدنشان بیاندیشد. در واقع نیاز است که با راه اندازي یک سامانه خوداظهاري، بانک اطلاعاتی نیز تکمیل شود. 

بیات گفت: البته باید توجه داشت که با اجبار نمی توان کار را جلو برد زیرا بالاخره راه فرار از اجبار پیدا می شود، از این رو لازم است

 
دولت با ارائه خدمات و مشوق هایی همچون تخفیفات مالیاتی، بیمه اي و ... کارفرما را به سمت بیمه کردن کارگر هدایت کند. 

این فعال کارگري تصریح کرد: اگر کارگري بیمه نباشد هیچ عاقبتی ندارد؛ اگر در محل کار دچار حادثه اي شود نمی تواند کاري کند
همچنین از سویی دیگر بحث بازنشستگی مطرح است. کارگر همیشه جوان نیست و روزي از کار افتاده یا بازنشسته می شود، اگر بیمه

 
نداشته باشد در دوره بازنشستگی هیچ حقوقی هم نخواهد داشت. 

وي تاکید کرد: بیمه یکی از الزامات کار است و غفلت دولت و نهادهاي ناظر در این بخش و بی توجهی به کارگران فاقد بیمه قابل

 
قبول نیست. 

مهر



رئیسی:مسأله کپرنشینی درسیستان و بلوچستان باید تا پایان سال جاري سامان

یابد

منبع: ساعت 24شماره خبر:  198  |  تاریخ: 1400/06/12

ساعت 24-سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور درجمع نمایندگان اقشار، علما و نخبگان چابهار گفت: مسائل مطرح شده هم از
سوي وزرا و هم در حوزه معاونت اجرایی ریاست جمهوري با حضور نمایندگانی از منطقه پیگیري خواهد شد و به شکل

مفصل در شوراي اداري استان مورد بررسی می گیرد.

ساعت 24-سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور درجمع نمایندگان اقشار، علما و نخبگان چابهار گفت: مسائل مطرح شده هم از
سوي وزرا و هم در حوزه معاونت اجرایی ریاست جمهوري با حضور نمایندگانی از منطقه پیگیري خواهد شد و به شکل مفصل در

 
شوراي اداري استان مورد بررسی می گیرد. 

به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور درادامه برنامه هاي سفر به سیستان و بلوچستان،
شامگاه پنجشنبه درجمع نمایندگان اقشار، علما و نخبگان چابهار، مردم این منطقه را دین مدار، ولایتمدار و داراي فرهنگ و تمدن
غنی خواند و با اشاره به موضوعات و مشکلات مطرح شده از سوي حاضران در این نشست، گفت: مسائل مطرح شده هم از سوي وزرا
و هم در حوزه معاونت اجرایی ریاست جمهوري با حضور نمایندگانی از منطقه پیگیري خواهد شد و به شکل مفصل در شوراي اداري

 
استان مورد بررسی می گیرد. 

رئیس جمهور،افزود: بنا داریم هر آنچه در سفرهاي استانی مطرح می شود، پیگیري شده و مردم از نتایج آن مطلع شوند. یکی از
مسائلی که امروز براي ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع کپرنشینان اطراف شهرستان بود که در جمع شان حضور یافتیم. باید سریعا

 
اقدامی صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال وضعیت به شکلی سامان یابد. 

رئیسی در ادامه با بیان اینکه سواحل مکران دروازه ورودي ایران به بسیاري از کشورهاي دنیاست، تصریح کرد: سواحل مکران بسیار
جایگاه حساس و مهمی دارد. باید ساز و کار و مرکزیت فعالی براي عمران و آبادي این منطقه وجود داشته باشد که مسئولیت این

 
موضوع را به عهده بگیرد. 

رئیسی اظهار داشت: کار در این منطقه باید در یک زمان معینی به نتیجه برسد تا بهره گیري از این ثروت خدادادي و اقتصاد دریا، از

 
فرصت هاي ایجاد اشتغال و رونق تولید در این منطقه به نحو احسن بهره برده شود. 

رئیس جمهور در ادامه به موضوع درخواست تاسیس دانشگاه علوم پزشکی در منطقه اشاره کرد و اظهار داشت: این موضوع جزو

 
مواردي است که دردستور کار پیگیري هاي سفر قرار خواهد گرفت. 

رئیسی از همه تلاش گران تامین امنیت منطقه از جمله نیروهاي سپاه، بسیج، نیروي انتظامی، ارتش و مرزبانان گرامی در نیروهاي
دریایی، زمینی و هوایی قدردانی و تصریح کرد: همه مردم منطقه درایجاد امنیت این منطقه نقش آفرینی می کنند که صمیمانه از آنها
سپاسگزاري می کنم. چابهار را به عنوان یک منطقه امن، براي سرمایه گذاري بسیار مناسب می دانیم و در جلسه شوراي اداري استان

 
درباره سرمایه گذاري ایرانیان عزیز داخل و خارج کشور در این منطقه مفصل بحث خواهیم کرد. 



رئیس جمهور با بیان اینکه سواحل مکران یکی از بهترین ظرفیت ها براي سرمایه گذاري است، خاطرنشان کرد: یکی از اولین اقدامات
در این زمینه معرفی دقیق و کامل ظرفیت هاي سرمایه گذاري در منطقه مکران است. نگاه دولت به مکران به عنوان منطقه اي است
که می تواند نقش سازنده اي در حوزه افزایش تولید و اشتغال به عنوان 2 مسأله بسیار مهم کشور داشته باشد وسرمایه گذاري در

مکران آینده بسیار روشن و خوبی دارد.



2 مرکز آموزشی جوار کارگاهی در چهارمحال و بختیاري فعال است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1400/06/12

شهرکرد- مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي چهارمحال و بختیاري از فعالیت 2 مرکز آموزشی جوار کارگاهی در این استان خبر
داد.

شهرکرد- مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي چهارمحال و
بختیاري از فعالیت 2 مرکز آموزشی جوار کارگاهی در این

 
استان خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، به مناسبت هفته دولت دومین
مرکز آموزشی جوار کارگاهی در چهارمحال و بختیاري راه

 
اندازي شد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي چهارمحال و بختیاري با
اشاره به راه اندازي دو مرکز کارآموزي جوار کارگاهی در

این استان، بیان کرد: و مجموعه خصوصی در استان توانستند با ایجاد نوآوري، کارآفرینی و اشتغال زایی، امتیازات لازم براي ایجاد

 
مرکز جوار کارگاهی را کسب کنند. 

فرانک کبیري اظهار داشت: مراکز جوار کارگاهی در راستاي دیدگاه سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور مبنی بر به کارگیري

 
منسجم نخبگان مهارتی در زمینه هاي مختلف راه اندازي می شود. 

وي یکی از راهکارهاي عملیاتی افزایش تولیدات داخلی را بالا بردن کیفیت عنوان کرد و افزود: این مهم با انتقال تجربیات نخبگان

 
مهارتی به افراد فعال و جویاي کار فراهم خواهد شد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي چهارمحال و بختیاري خواستار همکاري سایر فعالان اقتصادي استان در حوزه تولید و خدمات شد و
ادامه داد: با همکاري این اداره کل و بخش خصوصی می توان گام مؤثري براي کاهش نرخ بیکاري و همچنین افزایش کیفیت تولیدات

داخلی برداشت.



طرح نمایندگان براي اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1400/06/12

تسنیم نوشت: اخیرا جمعی از نمایندگان با تدوین طرحی خواستار اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان شده اند.

تسنیم نوشت: اخیرا جمعی از نمایندگان با تدوین طرحی
خواستار اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان

 
شده اند. 

اخیرا جمعی از نمایندگان با تدوین طرحی خواستار اصلاح
قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان شده اند. این
طرح که به امضاء 45 نماینده رسیده است از سوي هیئت
رئیسه پارلمان اعلام وصول و براي بررسی بیشتر به
کمیسیون اجتماعی قوه مقننه براي بررسی بیشتر ارجاع

 
شده است. 

 
مقدمه (دلایل توجیهی): 

نظر به اینکه در پرونده هاي موجود در کمیسیون، ابهاماتی در خصوص دریافت حقوق بازنشستگی پس از انتصاب به نمایندگی مجلس
و همچنین در مورد دریافت حقوق بازنشستگی و حقوق اشتغال مطرح شده است و همین موضوع در سایر دستگاه هاي اجرایی نیز
مطرح می باشد، و در برخی مواقع مشاهده شده است که بازنشستگانی با استناد به قانون فوق الاشاره در دستگاه هاي اجرایی مشغول
فعالیت می شوند بطوري که ساعات کار آنان بیش از یک سوم ساعات کار مندرج در قانون می گردد. به منظور جلوگیري از این
اقدامات خلاف قانون و رفع ابهام و تعیین تکلیف موضوع، پیشنهاد می شود طرح الحاق دو تبصره به قانون منع بکارگیري از خدمات

 
بازنشستگان بشرح فوق ارائه گردد تا بازنشستگان فقط بتوانند در یک دستگاه اجرایی مطابق قانون عمل نمایند. 

 
عنوان طرح: 

 
الحاق دو تبصره به قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان 

ماده واحده- دو تبصره به عنوان تبصره هاي 6 و 7 به ماده واحده قانون ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان مصوب 1395/2/20 به

 
شرح ذیل الحاق می شود: 

تبصره 6- در صورتی که بازنشستگان اعم از کشوري و لشکري در دستگاههاي موضوع ماده 5 قانون مدیریت خدمات کشوري اشتغال
یابند، صرفاً از مستمري بازنشستگی یا حقوق شغل مربوط می توانند استفاده نمایند و دریافت همزمان مستمري و حقوق، ممنوع

 
است. 



تبصره 7- بازنشستگان موضوع تبصره 6 فقط با رعایت سقف ساعات کاري مندرج در تبصره 2 می توانند صرفاً با یک دستگاه اجرائی

 
مذکور قرارداد همکاري منعقد نمایند. 

 
گفتنی است در ماده 5 قانون خدمات کشوري آمده است: 

کلیه وزارتخانه ها، مؤسسات دولتی، مؤسسات یا نهادهاي عمومی غیردولتی، شرکت هاي دولتی و کلیه دستگاه هایی که شمول قانون
بر آنها مستلزم ذکر و یا تصریح نام است از قبیل شرکت ملی نفت ایران، سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران، بانک مرکزي، بانکها

 
و بیمه هاي دولتی، دستگاه اجرایی نامیده می شوند. 
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